
Bundel - Verenigde Vergadering van 28 september 2023

00 Opening
Oproepbrief VV 28 september 2023

01 Vaststellen agenda
Concept agenda VV 28 september 2023

02 Lijst van besluiten en toezeggingen VV 29 juni 2023
Lijst van besluiten en toezeggingen VV 29 juni 2023
Bijlage: audiotranscript VV 29 juni 2023

03 Mededelingen
04 Insprekers
05 Vragenrondje
06 Stukken ter kennisname

Audiotranscript commissie Waterkwantiteit en Waterkwaliteit 12 september 2023
Audiotranscript commissie Waterveiligheid en Waterketen 13 september 2023
Audiotranscript commissie Bestuur, Financiën en Organisatie 14 september 2023

B Bespreekstukken
B.00 Benoeming commissieleden - geen lid

Dossier 2992 voorblad
Benoeming commissieleden - geen lid

B.01 Legesverordening Delfland 2024
Dossier 2874 voorblad
Legesverordening Delfland 2024
NIET AANGENOMEN - Amendement legesverordening 2024

B.02 Aanpassen tijdsbestedingsnorm individuele hoogheemraden
Dossier 2950 voorblad
Voorstel: Aanpassen tijdsbestedingsnorm individuele hoogheemraden
Bijlage 1: Circulaire aanpassing plafond aantal DB'ers waterschap met terugwerkende
kracht
NIET AANGENOMEN - Motie Geen Verhoging Bezoldiging Hoogheemraden Delfland

H Hamerstukken
H.01 Bestuursrapportage 2023

Dossier 2888 voorblad
Bijlage 1: Bestuursrapportage 2023
Bijlage 2: Projectenoverzichten Waterkwaliteit BURAP 2023
Bijlage 3: Projectenoverzicht Waterveiligheid BURAP 2023
Bijlage 4: Projectenoverzicht Waterssysteem BURAP 2023
Bijlage 5: Projectenoverzicht Waterketen BURAP 2023 
Bestuursrapportage 2023

H.02 Verordening op de rekenkamer Hoogheemraadschap van Delfland
Dossier 2933 voorblad
Voorstel: Verordening op de rekenkamer Hoogheemraadschap van Delfland

H.03 Zienswijze op ontwerpbegroting 2024 RBG en kennisnemen kaderbrief 2024
Dossier 2883 voorblad
Zienswijze begroting 2024 RBG en kennisnemen kaderbrief 2024
Bijlage 1: Kaderbrief 2024 de Regionale Belasting Groep
Bijlage 2: Ontwerpbegroting 2024  GR de Regionale Belastinggroep

H.04 Wijzigen Inkoop- en aanbestedingsbeleid
Dossier 2943 voorblad
Voorstel: Wijzigen Inkoop- en aanbestedingsbeleid

H.05 1e Veegbesluit Waterbeheerprogramma 2022-2027 (WBP6)
Dossier 2922 voorblad
Voorstel: 1e Veegbesluit Waterbeheerprogramma 2022-2027 (WBP6)
Bijlage: Logboek Wijzigingen WBP6 (bijlage bij 1e Veegbesluit WBP6)



H.06 Delegatiebesluit Delfland 2023
Dossier 2869 voorblad
Voorstel: Delegatiebesluit Delfland 2023

H.07 Wijziging Gemeenschappelijke Regeling het Waterschaphuis
Dossier 2948 voorblad
Voorstel: Zienswijze op wijziging Wet gemeenschappelijke regeling (Wgr)
Bijlage 1: AB-voorstel concept gewijzigde Gr hWh
Bijlage 2: Brief aan DB-en waterschappen zienswijze Wijziging Gr hWh
Bijlage 3: Artikelsgewijze toelichting op gewijzigde artikelen Gr hWh
Bijlage 4: Reactiebrief Zienswijze Wijziging Gr hWh

H.08 Investeringsaanvraag ICT Infrastructuur
Dossier 2953 voorblad
Voorstel: Investeringsaanvraag ICT Infrastructuur
Bijlage: Investeringsaanvraag ICT-Infrastructuur

H.09 Investeringsplan en aanvraag uitvoeringskrediet voor de vervanging van mobiele telefoons
Dossier 2952 voorblad
Voorstel: Investeringsplan en aanvraag uitvoeringskrediet voor de vervanging van mobiele 
telefoons

H.10 Wijzigingsbesluit Reglement van Orde VV en commissies Delfland 2023
Dossier 2917 voorblad
Voorstel: Wijzigingsbesluit RvO VV en Commissies Delfland 2023
Bijlage 1: Reglement van Orde VV en commissies Delfland 2023 (schoon)
Bijlage 2: Was wordt lijst

H.11 Goedkeuren verantwoording fractievergoeding 2022 en eerste gedeelte 2023 (tot aan de 
verkiezingen van 15 maart 2023)

Dossier 2990 voorblad
Besluit: Goedkeuren verantwoording fractievergoeding 2022 en eerste gedeelte 2023 (tot aan
de verkiezingen van 15 maart 2023)
Bijlage: Verslag en Advies van de kascommissie 2022 - 2023 I

H.12 Besluit benoeming commissievoorzitter
Dossier 2997 voorblad
Voorstel: Besluit benoeming commissievoorzitter

S Sluiting



 

Aan de leden van de verenigde vergadering D E L F T

21 september 2023

O N D E R W E R P

oproepbrief verenigde vergadering 28 september 2023

Geachte leden,

Hiermee roep ik u namens de voorzitter op voor de bijeenkomst van de verenigde 
vergadering die zal worden gehouden op donderdag 28 september, aanvang 
9.00 uur.

Deze bijeenkomst zal plaatsvinden in de VV-zaal van het Gemeenlandshuis, 
Phoenixstraat 32 in Delft. 

Als u verhinderd bent de verenigde vergadering bij te wonen, verzoek ik u 
vriendelijk een bericht te sturen naar: verenigdevergadering@hhdelfland.nl.

Met vriendelijke groet,

I.D.M. Elfferich-Rodenburg
Griffier
 

mailto:verenigdevergadering@hhdelfland.nl


Concept Agenda Verenigde Vergadering
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CONCEPT
Lijst van besluiten en toezeggingen van de openbare Verenigde Vergadering, bijeen op 29 juni 2023

Aanwezig: dr. P.H.W.M. Daverveldt (dijkgraaf), ir. P.C. Janssen (secretaris), N.J. Dijkshoorn-van Dijk (BBB), ing. R. Tieman (BBB), M.V. Weterings (BBB), D. 
Siskens (BBB) P. Ouwendijk (VVD), F. Örgü (VVD), R. Dekker (VVD), R. Vuijk (VVD), M. Vissers (Water Natuurlijk), ir. A.M.F. Jenniskens (Water Natuurlijk), 
A. Wijbenga (Water Natuurlijk), I.B.M. Opdam (Water Natuurlijk), drs. L. Zandstra (PvdA), P. Kiela (PvdA), A.G. van Dijk MA (PvdA), mr. B.P. den Butter 
(PvdD), ir. J.B. Simon (PvdD), J.A. Heijboer (AWP voor water, klimaat en natuur), drs. A.M.C. van Hagen-Van Rooijen (AWP voor water, klimaat en natuur), 
drs. M.E.H. Koop (CDA), ir. M.H.P. Jansen (CDA), , R. de Mos (Belang van Nederland), mr. Y.L. Lont (ChristenUnie-SGP), A.C.J. van Winden (Categorie 
Ongebouwd), R.H.R. Sunder (Categorie Ongebouwd), drs. S.C.P. van Boxmeer (Categorie Natuurterreinen), drs. J.W. Jannink (Categorie Natuurterreinen)

Afwezig: L.D. Verheij (JA21), dr. ir. A.J. Middendorp (AWP voor water, klimaat en natuur), ir. S.E. Onderdelinden BSc (PvdD)

Agenda
punt

Onderwerp Besluit Toezegging Trekker

00. Opening 9:00 uur 

01. Vaststellen agenda Van Hagen (AWP) kondigt een amendement aan bij 
agendapunt 13.04.
Dijkshoorn (BBB) merkt op dat bij de commissie in het 
document ontbreekt dat er een plaatsvervangend 
voorzitter moet worden benoemd (13.05) en bij de 
kascommissie niet in het document is opgenomen dat 
er een reservelid moet worden aangewezen (13.06). 
Den Butter (PvdD) kondigt een stemverklaring aan bij 
agendapunt 13.02.

Vastgesteld

Agendapunt 13.04 wordt nu 
een bespreekpunt

Bij de benoeming van de 
kascommissie zal hier 
aandacht aan gegeven worden

dijkgraaf

dijkgraaf

02. Lijst van besluiten en 
toezeggingen V.V. 1 juni 2023 Vastgesteld

03. Mededelingen -
04. Insprekers: -
05. Vragenrondje -  
06. Stukken ter kennisname -  
07 Bespreekstukken
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07.01 Installatie commissielid B. van 
der Veer

De volgende persoon wordt geïnstalleerd door het 
afnemen van de verklaring en belofte: de heer B. van 
der Veer

08 Schorsing
09 Opening besloten gedeelte 9.15  uur
10
11 Sluiting besloten gedeelte
12 Schorsing
13 Hamerstukken

13.01 Auditstatuut Delfland 2023
Vastgesteld

13.02 Profielen leden en voorzitter van 
de in te stellen Rekenkamer 
Delfland

Stemverklaring Den Butter (PvdD): dankt  voor de 
handreiking inzake diversiteit.
Vastgesteld

13.03 Zienswijze op wijziging GR 
Regionale belastinggroep

13.04 Instandhoudingsprojecten AWZI 
De Groote Lucht 2023-2030

Het amendement ingediend door de fracties AWP voor 
water, klimaat en natuur, WaterNatuurlijk, Partij voor 
de Dieren en PvdA om het budget te verhogen ten 
behoeve van de installatie van een zeef om cellulose 
terug te winnen wordt ingetrokken.

Vastgesteld

Er zal breder onderzoek 
plaatsvinden naar de 
mogelijkheden voor het 
terugwinnen van grondstoffen.

Hoogheemraad
Tieman

13.05 Besluit benoeming 
commissievoorzitters Vastgesteld

13.06 Benoeming kascommissie Vastgesteld
13.07 Benoeming leden commissies Het college dient een amendement in voor wijzigingen 

in Besluit 1:
-  Y.L. Lont toevoegen aan WKK;
-  R. Leibbrand vervangen door F.J.L van Kasteren bij 
BFO.

Beide besluiten worden vastgesteld.
S. Sluiting   10.50 uur



TRANSCRIPT VAN DE VERENIGDE VERGADERING VAN HOOGHEEMRAADSCHAP VAN DELFLAND
d.d. 29 juni 2023

00 Opening 

De voorzitter: Goedemorgen, dames en heren. De klok slaat hier negen uur, ik hoor de Oude Kerk negen uur 
slaan, het is weer tijd. Ik wil u allen van harte welkom heten bij deze alweer achtste vergadering van de 
Verenigde Vergadering dit jaar. Het is de laatste vergadering voor het zomerreces. Wat deze vergadering ook 
wat speciaal maakt, is dat ik hem in ieder geval op enig moment zal schorsen omdat we een gedeelte van de 
vergadering besloten hebben om een geheim stuk te bespreken. Ik heb bericht van verhindering ontvangen 
van de heer Verheij. Ik heb zojuist vernomen dat de heer Middendorp ook gisteren een klein ongelukje gehad 
heeft waardoor die verhinderd is om hier aanwezig te zijn. Er is nog één andere open plek. Dat is mevrouw 
Onderdelinden en die is verlaat. Dus het zou kunnen zijn dat die rond, ik verwacht rond half 11 of zo dat zij 
zich bij de vergadering zal voegen. We hebben in ieder geval daarmee ruimschoots een quorum om besluiten 
te kunnen nemen. 

01 Vaststellen agenda 

De voorzitter: Daarmee wilde ik doorgaan naar het eerste agendapunt en dat is het vaststellen van de agenda. 
Ik heb geen wijzigingsverzoeken ontvangen, maar ik zie al dat mevrouw Van Hagen het woord wil voeren. 
Mevrouw Van Hagen.

Mevrouw Van Hagen-Van Rooijen: Dank u wel, voorzitter. Wij hebben bij agendapunt 2 de 
instandhoudingskosten hebben wij een amendement. Sorry aan de collega's, we zijn er rijkelijk laat mee. 
Daarom zou ik eigenlijk ook willen verzoeken of er een momentje kan zijn tot schorsing zodat ook de andere 
partijen over dat amendement nog zouden kunnen overleggen. Wij waren zelf gister om vijf uur klaar met dat 
amendement dus. 

De voorzitter: Dank u wel, mevrouw Van Hagen. Ik zal als we op dat punt komen, zal ik inderdaad op uw 
verzoek ook de vergadering even schorsen. Nog even voor de duidelijkheid, dit gaat over het ontwerpkrediet. 

Mevrouw Van Hagen-Van Rooijen: Het gaat over het ontwerpkrediet van de instandhoudingskosten. Wij 
hebben eigenlijk gezegd op het moment dat we het toch gaan doen, dan laten we goed kijken wat we nog 
meer kunnen doen voor de zuivering. 

De voorzitter: Even kijken zijn er, we hebben ook een aantal hamerstukken, zijn er leden die nu al willen 
aangeven dat ze gebruik willen maken van stemverklaringen? Mevrouw Dijkshoorn. 

Mevrouw Dijkshoorn-Van Dijk: Dank u wel, voorzitter. Ik kan het nu vooraf doen, maar het is eigenlijk geen 
stemverklaring, maar eigenlijk een opmerking bij beide of bij drie stukken. Dat is 13.02, 13.05 en 13.06. Het is 
gewoon een ja een algemene opmerking dat er iets niet klopt. Vandaar dus ik kan geen stemverklaring geven. 
Die stukken zijn later toegevoegd dus.

De voorzitter: Maar laat ik het zo zeggen, we moeten even heel duidelijk zijn. Dit zijn hamerstukken die zijn 
uitvoerig besproken in de commissie. Dus, ofwel u komt met een motie of een amendement en dan moet het 
alsnog besproken worden. Als dat niet het geval is, is de enige mogelijkheid dat u een stemverklaring 
meegeeft. 



Mevrouw Dijkshoorn-Van Dijk: Dat wil ik ook zeggen. 13.05 en 13.06 zijn niet besproken in de commissie, maar 
dat gaat meer om het niet navolgen helemaal van het reglement van orde en daar wou ik gewoon een 
opmerking maken dat we dat, kan ik het beter nu maar meteen zeggen want anders dan is hij ook meteen 
afgehandeld. Bij beide punten zijn er beide geen bij besluitvorming een commissievoorzitter staat in het 
regelement van orde dat er een plaatsvervanger moet aangewezen worden en dat is niet opgenomen in het 
stuk. Bij de kascommissie geldt dat eveneens dat er een reserve lid moet aangeboden. Dan is daar hierbij mijn 
opmerking gemaakt en kunt u hem meenemen. Dank u wel.

De voorzitter: Even voor de duidelijkheid, ik hoor u zeggen dat de plaatsvervangend commissievoorzitter, dat 
daar niks over staat. Dat was uw eerste opmerking. Dat is gewoon iets aan de commissie. Dat kan de 
commissie zelf regelen. Het tweede, uw tweede punt was? 

Mevrouw Dijkshoorn-Van Dijk: Kascommissie, plaatsvervangend lid of een reserve lid. Dat staat ook in het 
reglement van orde. 

De voorzitter: Oké. Wij gaan in ieder geval nu later de leden van de kascommissie benoemen. Mocht het 
noodzakelijk zijn dat er toch nog plaatsvervangers worden aangewezen, zullen we daar in een later stadium op 
terugkomen. 

De heer …: Wilde ik graag, punt 13.02 wilde graag onze korte stemverklaring over geven.

De voorzitter: Mevrouw Jenniskens. 

Mevrouw Jenniskens: Dank u wel, voorzitter. Even voor de helderheid. Ik dacht dat de motie die net 
aangekondigd was door ABP dat die bij 13.04 is. Dat is een hamerstuk dus daar zou een hamerstuk vanaf 
moeten.

De voorzitter: Dat klopt. Sorry, 13.04 omdat een amendement is aangekondigd, is dat niet meer een 
hamerstuk maar zullen we dat als bespreekstuk behandelen. 

Mevrouw Jenniskens: Dank voor de verheldering. 

De voorzitter: Ik zie verder geen andere opmerkingen. Dan is hiermee de agenda vastgesteld. 

02 Lijsten van besluiten en toezeggingen VV 1 juni 2023 09:00 uur en 10:30 uur 

De voorzitter: Dan ga ik door naar agendapunt 2: de lijst van besluiten en toezeggingen van de VV van 1 juni 
jongstleden. Zijn daar nog opmerkingen over? Ik heb geen wijzigingen of aanvullingen op de lijsten van 
besluiten en audiotranscripten ontvangen. Maar mocht er nog een lid zijn die toch nog een opmerking over 
heeft, is daar niet nu gelegenheid toe. Zie ik niet. Dan is daarmee de lijst van besluiten en toezeggingen ook 
vastgesteld. Dank u wel. 

03 Mededelingen 

De voorzitter: Mededelingen. Zijn er VV-leden die mededelingen hebben? Zie ik ook niet. Ook vanuit hier 
achter de tafel, college, zijn er geen mededelingen. 

04 Insprekers 

De voorzitter: Ik ga door naar agendapunt 4. Er zijn geen verzoeken van insprekers ontvangen. 



05 Vragenrondje 

De voorzitter: Het vragenrondje. Zijn er nog vragen? Ook niet. Hebben we dat ook af afgehandeld. 

06 Stukken ter kennisname 

De voorzitter: Dan kom ik nu bij agendapunt, sorry, ik ga iets te snel, agendapunt 6 stukken ter kennisname. 
Die zijn er verder ook niet. 

07 Bespreekstukken 

07.01 Installatie commissielid B. Van der Veer 

De voorzitter: Dus ik kom daarmee bij de bespreekstukken en dat betekent dat ik eerst wil overgaan tot de 
installatie van de heer Van der Veer als commissielid niet zijnde VV-lid. U kent langzamerhand de procedure 
want volgens mij is dit de vierde opeenvolgende VV dat ik mensen heb mogen installeren, doet me weer heel 
veel genoegen. Ik ga even naar de katheter toe en ik wil iedereen vragen om voor de installatie even te gaan 
staan. Dank u wel. De heer Van der Veer, ik heb, u heeft aangegeven dat u de belofte wil afleggen en ik ga 
deze belofte voorlezen en ik verzoek u, nadat ik het heb voorgelezen, hierop te antwoorden met de woorden: 
dat verklaar en beloof ik. De belofte luidt als volgt: ik verklaar dat ik, om tot commissielid te worden benoemd, 
rechtstreeks noch middellijk onder welke naam of voorwendsel ook aan iemand enige gift of gunst heb gedaan 
of beloofd. Ik verklaar en beloof dat ik, om iets in dit ambt te doen of te laten, rechtstreeks noch middellijk van 
iemand enig geschenk of enige belofte heb aangenomen of zal aannemen. Ik beloof dat ik getrouw zal zijn aan 
de Grondwet, dat ik de wetten zal nakomen en dat ik mijn plichten als commissielid naar eer en geweten zal 
vervullen. Wat is daarop uw antwoord? 

De heer Van der Veer: Dat verklaar en beloof ik.

De voorzitter: Dan wil ik u van harte feliciteren met uw installatie als commissielid. Ik zie uit naar een hele 
goede samenwerking. Dank u wel. We hebben een aardigheidje, dat twee dingen. Dit is het boekje voor het 
betere debat. Zoals gebruikelijk ook een bosje bloemen. Dank u wel. Dat is mooi, dat we deze installatie ook 
gedaan hebben. Dat betekent dat we eigenlijk weer op volle sterkte zijn om alle belangrijke besluiten voor te 
bereiden en te nemen. Zoals ik bij de agendabespreking al zei, gaan wij nu bijna over tot het besloten deel van 
de vergadering. Het reglement van orde bepaalt dat de dijkgraaf de leden, de secretaris, de griffier en de 
boden toegang hebben tot de besloten vergadering. Commissieleden kunnen als toehoorder aanwezig zijn. U 
kunt als Verenigde Vergadering toestaan dat ook andere medewerkers van Delfland bij de besloten 
vergadering aanwezig zijn. Ik wil u daarom voorstellen dat de meest betrokken medewerkers bij dit dossier, bij 
het bespreekpunt dit deel van de vergadering bijwonen. De griffier die zal de namen noteren van de 
aanwezigen die niet de presentielijst getekend hebben. Mijn vraag aan u is: kunt u hiermee instemmen? De 
heer Jansen. 

De heer …: Voorzitter, volgens mij hebben ook commissieleden die gewoon getekend hebben, hebben ook 
toegang tot het besloten gedeelte.

De voorzitter: Ja dat, volgens mij heb ik dat ook gezegd. Commissieleden kunnen als toehoorder aanwezig zijn, 
dus dat geldt voor alle commissieleden. Dus nogmaals mijn vraag: bent u akkoord met deze procedure? Dank 
u wel. Aldus besloten. 



08 Schorsing 

09 Opening besloten gedeelte 

13.04 Instandhoudingsprojecten AWZI De Groote Lucht 2023-2030

De voorzitter: Ten einde, alles qua streaming even voor te bereiden en om de mensen de gelegenheid te 
geven de zaal te verlaten die niet aanwezig kunnen zijn bij het besloten gedeelte, schors ik nu de vergadering 
voor een aantal minuten. Dames, dames en heren. Ik heb begrepen dat de internetverbinding weer werkt. We 
zijn weer live ook te volgen van buiten en daarmee heropen ik de vergadering. Omdat wij gezegd hebben dat 
13.04 instandhoudingsprojecten AWZI De Groote Lucht, dat daar een amendement voor zou komen, wordt 
dat nu een bespreekstuk en wil ik dat als eerste behandelen. Ik neem aan de portefeuillehouder geen 
behoefte heeft om een opmerking hierover te maken. Nee. Dan geef ik nu het woord aan mevrouw Van Hage, 
omdat ik begrijp dat u met een amendement wil komen. Mevrouw Van Hagen, u heeft het woord. 

Mevrouw Van Hagen-Van Rooijen: Dank u wel, voorzitter. Ik zal even inleiden, zoals eerder gezegd, het is er 
erg kort dag, wij gaan aan onze timing werken. Wat er gisteren gebeurde, of wat er eigenlijk gebeurd is, is dat 
wij bij de informatieve VV best wel verrast zijn dat eigenlijk op al onze zuiveringen we te weinig capaciteit 
hebben. Toen kwamen we een artikel tegen uit van Stichtse Rijnlanden waarin hun procestechnoloog zegt 
weet je wat wij doen, wij gaan die cellulose afvangen. We hebben een contract met KWS Infra en binnen acht 
jaar verdient dat zich terug. Wij hebben dus gisteren, toen dachten we nou één en één is twee. Wij hebben 
ook een aantal waterzuiveringen waar de capaciteit de wensen overlaat. Dat zouden we hier ook kunnen 
toepassen en daarmee ook kunnen gaan leren voor in de toekomst. We hebben wel eventjes iets aan 
ruggenspraak gehad met een aantal andere fracties. Dat wil niet zeggen dat wij dat we niet alle andere fracties 
graag mee zouden willen nemen. Daar had de voorbereiding beter gekund. Dat geef ik meteen toe. Nou ja, en 
dat ja en het idee is wel om die terugwinning dan op Harnaschpolder te doen omdat dat ja omdat de Groote 
Lucht eigenlijk aan vervanging toe is zeg maar. Dan denken we om het langste gebruik te kunnen maken van 
die cellulose terugwinning en het langste kunnen leren, wilden dat graag op Harnaschpolder doen. Tot zover 
de toelichting. 

De voorzitter: Dank u wel, mevrouw Van Hagen. Ik stel voor dat u mij het ondertekende amendement 
overhandigt. Dan zal ik het ook voorlezen en dan geef ik het daarna, maakt het daarna deel uit van de 
beraadslaging en kunnen andere leden van de VV daarop reageren. Wil ik constateren dat hij ondertekend is. 
Dan wacht ik even op het amendement op papier dat ondertekend is. Ik zal wel, misschien kan het ook 
geprojecteerd worden. Staat in ieder geval ook in IBabs. Het amendement stelt voor om de beslispunten A en 
B ongewijzigd over te nemen. Die ga ik dan ook nu niet helemaal oplezen. Dan is het amendement het 
volgende beslispunt toe te voegen: C het ter beschikking stellen van een gecombineerd ontwerp een 
uitvoeringskrediet van één miljoen euro voor realisatie in 2024 van een zeef om cellulose terug te winnen. De 
laatste zin van het besluit als volgt aan te passen: D deze projecten komen boven op het resterend krediet van 
1,7 miljoen euro voor instandhouding van de waterketen dossier 1916 het totale gecombineerde ontwerp en 
uitvoeringskrediet komt daarmee op 25.120.0000 euro en gaat over tot de orde van de dag. Ik stel voor dat ik 
nu de diverse fracties gelegenheid geeft om te reageren op dit amendement. Misschien de heer Jansen. 

De heer …: Ja. Dank u wel, voorzitter. Allereerst dank aan de AWP voor het indienen van dit amendement. Wij 
betreuren het ook wel op het amendement vrij laat kwam en dat wij het eigenlijk pas als fractie pas 
vanochtend hebben gezien. Maar goed, daar heeft u al iets over gezegd. Het CDA staat positief tegen het 
terugwinnen van cellulose. We denken dat het een goede manier is om onze afvalstromen nog beter te 
scheiden. Het staat ook in het coalitieakkoord en wij zijn er ook warm voorstander van. Alleen hebben we wel 
een beetje twijfel bij dit voorstel. We vragen ons af of we nu nog deze investering moeten doen in de AWZI. 
De rest van de investering is eigenlijk omdat er wettelijke voorschriften zijn en omdat gewoon de capaciteit 



gewoon eigenlijk beperkt is en daarom ja goed dus die investering moeten we doen. Deze investering kunnen 
we doen. Ja gezien de korte afschrijvingstijd, u zei over acht jaar bij de Stichtse Rijnlanden. Nou, hier praten 
we over een periode korter dan acht jaar, twijfelen wij over deze investering moeten gaan doen 

Mevrouw Van Hagen-Van Rooijen: Per interruptie. 

De voorzitter: Mevrouw Van Hagen. 

Mevrouw Van Hagen-Van Rooijen: Ja dat begrijpen wij en dat is dus eigenlijk ook de reden waarom wij hebben 
gezegd om hem op Harnaschpolder neer te zetten. Daar is… 

De heer …: Oké, dus het is een, oké nou ja dat dan, dus u wilt bij de Groote Lucht bij de investering voor de 
Groote Lucht wilt u een investering voor de Harnaschpolder aan toevoegen? 

De voorzitter: U spreekt wel via de voorzitter. Dank u wel. 

Mevrouw Van Hagen-Van Rooijen: Dat klopt. 

De heer …: Dat geeft al temeer aan dat ik eigenlijk heel weinig tijd heb gehad om dit goed te kunnen 
voorbereiden. Ja ik vind eigenlijk de onzekerheden vind ik te groot om hier nu positief op te kunnen reageren.

De voorzitter: Dank u wel, de heer Jansen. Ik geef het woord aan de heer Lont. 

De heer Lont: Dank u wel voor het woord. Nou, ik zie het als een soort van pilot, maar er zijn nog best wel veel 
onzekerheden hoe dit werk bijvoorbeeld de combinatie met groengas. Het bedrag uitgesmeerd over zes jaar, 
de businesscase en wat het betekent voor nou ja de Groote Lucht die gaat er natuurlijk uit. Maar bij de 
Harnaschpolder dat weten we eigenlijk ook nog helemaal niet hoe dat landt terwijl we dan al wel krediet 
reserveren. Ik vroeg me af of dat het niet beter of passender is om er een motie van te maken omdat we nou 
ja we zijn allemaal voor circulariteit, alleen er is nu nog niet gekeken naar hoe dit precies ingepast moet 
worden en ik denk dat dat misschien wel effectiever is dan op deze manier zeg maar. 

De voorzitter: De heer Lont, mevrouw Dekker. 

Mevrouw Dekker: Ja bedankt voor het woord. Wij staan in principe ook van VVD ook positief over 
terugwinnen. Maar ben het eens met de twee vorige sprekers dat we dit liever onderbouwd zouden zien door 
ambtenaren, zodat we weten waar we echt voor kiezen, want zomaar een miljoen beschikbaar stellen voor 
iets waarvan we eigenlijk niet weten wat het is, dat doen we liever niet. Dus ik sluit me ook aan dat een motie 
waarschijnlijk beter is om het goed uit te laten zoeken. Ook voor de Harnaschpolder, omdat het een PPS is, is 
dat ook lastig in te passen en als we het besluit hier nemen dan weet ik niet waar dat zou landen. Dus dat is 
ook een standpunt. 

De voorzitter: Dank u wel, mevrouw Dekker. Ik geef mevrouw Jenniskens. 

Mevrouw Jenniskens: Dank u wel voor het woord, voorzitter. Wij zijn voor het amendement als, doet hij het 
niet? Hij doet het wel hoor. Hij staat rood. Wij zijn voorstander van dit amendement. Waarom? Het is slechts 
vier, we hebben, geven nu ongelooflijk veel geld uit aan onze waterzuivering en dat moet, dat is nodig maar er 
is ook enorme vertraging op het traject van het terugwinnen van grondstoffen. Als we op deze manier twee 
vliegen in één klap kunnen hebben door en cellulose terug te winnen en daarmee ook de capaciteit kunnen 
vergroten en slechts vier procent van het budget toevoegen. Dan zijn wij daarvoor. 

De voorzitter: Dank u wel, mevrouw Jenniskens. De heer Van Dijk. 



De heer Van Dijk: Ja. Wij sluiten ons aan bij vorige spreker. Is ook een goede toets om te kijken hoeveel 
capaciteit je misschien terug kan winnen voor de toekomst. Ik bedoel voor heel veel van onze zoals gezegd 
voor heel veel van onze locaties is dat een probleem. Wellicht dat het een goede eerste blik is daarop voor 
ons. 

De voorzitter: Dank u wel, de heer Van Dijk. De heer De Mos. Geen behoefte. De heer Simon. 

De heer Simon: Dank u wel, voorzitter. Ja. We zijn natuurlijk mede-indiener van dit amendement op dit 
moment. Wij zijn als PvdD heel erg voor terugwinnen van grondstoffen en ik proef hier in de VV daar ook een 
gigantische voorkeur voor. Dit voorstel behelst dat we kijken naar het project de Groote Lucht. Dat gaat nog 
een tijdje lang gaat dit door en nu ook over de instandhouding gezien de beperkte afschrijvingsduur is dit 
gewoon een reële optie om gewoon keihard te werken aan het terugwinnen van grondstoffen. Dank u wel. 

De voorzitter: Dank u wel, de heer Simon. Ik geef het woord aan de heer Jannink. 

De heer Jannink: Voorzitter, dank u wel. Het reduceren van afvalstromen en het herbestemmen van eigenlijk 
een natuurlijk product, cellulose, is iets waar wij absoluut niet tegen kunnen stemmen. Tegelijkertijd zien we 
ook wel aan de vragen die je naar boven kwamen, er zijn natuurlijk nog meer onderwerpen, we zien het ook 
met name als een call of action urgentie om dit onderwerp nu op te gaan pakken. Of dat nu in principe in deze 
vorm moet gaan zijn, dat wil ik toch zo bij zeggen, nou misschien is aan de organisatie daarnaar te gaan kijken 
maar in principe staan we er wel achter.

De voorzitter: Dank u wel, de heer Jannink. De heer Van Winden. 

De heer Van Winden: Voorzitter, dank u wel. Het is een sympathiek voorstel, alleen ja, waarom wordt dit 
amendement in relatie gebracht met het instandhoudingskrediet van de Groote Lucht? Want de motie zelf of 
het amendement zelf zegt al van het is beter om het in de Harnaschpolder te doen. Dat zijn toch heel 
verschillende entiteiten. De een is in ons eigen beheer en de andere zit in een PPS-constructie. Derhalve 
hebben wij dus ook nog wat twijfels of dit wel de methode is om dit te doen. We hebben ook wat twijfels over 
de businesscase. We zouden dus eigenlijk liever eerst een onderzoek zien met een serieuze onderbouwing 
over het bereikte, als je dit zou doen. Omdat het beter is om dit uit te voeren bij de Harnaschpolder pleit ik er 
dan ook voor om maar een motie in te dienen in plaats van een amendement en dan een aanpassing op de 
Harnaschpolder te doen. Dat is het op dit moment. Dank u. 

De voorzitter: Dank u wel, de heer Van Winden. Tenslotte de heer Siskens. 

De heer Siskens: Dank u, voorzitter. Zoals vorig sprekers zeiden, zijn we denk ik wel een beetje overvallen door 
het amendement en het is ook meteen een wijziging en dat is natuurlijk behoorlijk ingrijpend. Ik denk dan dat 
onderbouwing denk ik sowieso handig daarvoor en dan heb ik gewoon meer tijd nodig om dit ding te 
onderzoeken. Zoals vorige sprekers ook al zeiden, zou denk een motie dan bij dit stuk handiger zijn. Zoals de 
heer Van Winden ook al zei omdat het over de Groote Lucht gaat en beter zou zijn bij de Harnaschpolder, is 
een soort van wikken en wegen. Hebben we denk ik gewoon meer tijd nodig om het te onderzoeken. 

De voorzitter: Dank u wel, de heer Siskens. Ik wil de vergadering even schorsen, zodat het college de 
gelegenheid heeft om zich te beraden over dit amendement. Ik schors de vergadering voor tien minuten. Dank 
u wel. Dames en heren, ik heropen de vergadering. Het college heeft zich beraden en ik geef het woord aan de 
heer Tieman.

De heer Tieman: Zo nogmaals dank voor het amendement vanuit de AWP en de drie andere partijen. Wat dat 
betreft refereer ik ook even naar het coalitieakkoord wat wij hebben. Ik had eigenlijk al een, zonder dat ik wist 
dat dit amendement was aangekondigd, had ik gisteravond al wat opgeschreven. Dat ging nog even uit over 



het ontwerp, dus de discussie die we net hadden, bij het ontwerp van de nieuwe AWZI, bij het ontwerp gaan 
we uit van maatschappelijke belangen. De nieuwe Europese richtlijn stedelijk afvalwater. Hier beraden wij ons 
op, bijvoorbeeld voor het zuiveren van medicijnresten. Er wordt zelfs gerefereerd aan de motie afvalwater is 
geld waard. Hier aangenomen. Dus wat dat betreft sympathiek. Alleen u bent mij eigenlijk net voor. Wij 
komen met een voorstel om dit op te nemen in een verzamelkrediet in november om integraal te kijken naar 
grondstoffenterugwinning, dus niet specifiek cellulose. We gaan integraler kijken, want ik heb meer tijd nodig 
om ook te kijken wat het nodig, wat het effect zal zijn op het zuiveringsproces. We zitten al met een 
behoorlijke marge. Dat heb ik in de commissie aangegeven, nog niet in de Verenigde Vergadering. Maar die 
marge is zeer beperkt op onze zuiveringsinstallaties. Ik heb ook twijfel over het geld wat hier wordt neergezet 
en ook twijfel over de 2024 die wordt neergezet. Dat betekent niet dat wij gaan wachten op de nieuwbouw. 
Dat betekent dat we in november met een verzamelkrediet gaan komen waarin een aantal zaken al 
aangekondigd worden en als daar meer onderzoek voor nodig is, maar dat betekent als het opportuun is om 
eerder te schakelen op de huidige AWZI’s met grondstoffenterugwinning, dat we dat inzichtelijk maken en dat 
we dat ook gaan doen. Maar een integrale tijd is denk ik van belang. Het laatste punt wat ik wil maken, 
tweetal punten nog, is we hebben te maken met Evides, we hebben te maken met een bijzondere governance 
structuur, waar ik ook eerst naartoe moet, dit in de weet moet gaan leggen. Ik moet dan derhalve het 
amendement ontraden. 

De voorzitter: Dank u wel, de heer Tieman. Dan geef ik nu het woord aan mevrouw Van Hagen. 

De heer Tieman: Ik wil u trouwens zeggen, dat heb ik eerder nog niet gedaan, maar ik heb inmiddels natuurlijk 
het amendement hier ook voor mij. Het amendement is ingediend door AWP, Water Natuurlijk, PvdD en de 
PvdA. Maar dat heeft u wellicht ook wel kunnen opmaken uit de eerste termijn. Mevrouw Van Hagen.

Mevrouw Van Hagen: Dank u wel, voorzitter. Ik begrijp dat ik van de Hoogheemraad hoor van het 
amendement doen we niet, maar ik heb wel een, doe wel een toezegging dat we dit gaan onderzoeken en 
breder gaan onderzoeken op de verschillende AWZI’s. Dat we dus inderdaad ook gaan kijken of het opportuun 
is om eerder te beginnen met het terugwinnen van grondstoffen. Dat sluit ook een beetje aan bij onze 
achtergrond de sense of urgency die de heer Jannink al noemt. Ik denk dat wij hiermee akkoord kunnen gaan. 
Ik wil eigenlijk nog wel heel even aan Water Natuurlijk, PvdD en PvdA vragen of zij daar ook mee eens zijn. 

De voorzitter: Wilt u dat ik de vergadering daarvoor nog even schors? Dat u even de gelegenheid voor intern 
beraad? 

Mevrouw Van Hagen-Van Rooijen: Ik begrijp van wel. 

12 Schorsing 

De voorzitter: Ja, oké. Dan schors ik opnieuw de vergadering even voor een paar minuten zodat u onderling 
kunt beraden. Dank u wel. Dames en heren, ik heropen de vergadering en ik geef opnieuw het woord aan 
mevrouw Van Hagen.

Mevrouw Van Hagen-Van Rooijen: Dank u wel, voorzitter. Wij willen als eerst zowel de VV-leden bedanken 
voor het meedenken van, het is vroeg, maar misschien kan het met een motie. Ik wil de Hoogheemraad ook 
bedanken voor het meedenken en bedanken voor de toezegging. Wij gaan als partijen, maar ik denk dat dat 
breed is, ook wel eigenlijk goed kijken op die datum in november en dat we inderdaad concrete voorstellen 
krijgen waarvan we, waarop alle AWZI’s ook mee worden genomen. zeg maar. 

De voorzitter: Mag ik daarmee concluderen dat u het amendement intrekt? 

Mevrouw Van Hagen-Van Rooijen: Dat klopt. 



De voorzitter: Dank u wel, mevrouw Van Hagen. Dan is het amendement hiermee ingetrokken. Dan stel ik wel 
voor dat het eigenlijke besluit dat we dat nu maar direct behandelen. Het gevraagde besluit is het 
investeringsplan voor het project in stand houdingprojecten waterketen IP 702070 van 15.137.818 euro met 
24.438.000 euro te verhogen tot een bedrag van 39.575.818 euro. Ten tweede ter beschikking stellen van de 
gecombineerde ontwerp- en uitvoeringskrediet voor de projecten behorende tot instandhoudingprojecten 
AWZI de Groote Lucht 2023-2030 ter grootte van 22.420.000 dossier 2852. Deze projecten komen boven op 
het resterend krediet van 1.700.000 euro voor instandhouding van de waterketen dossier 1916. Het totaal 
gecombineerde ontwerpen- en uitvoeringkrediet komt daarmee op 24.120.000 euro. Kan ik dit besluit met 
algemene stemmen aannemen? Ja dat zie ik. Dan is het besluit hiermee genomen. Dank u wel. 

13 Hamerstukken 

13.01 Auditstatuut Delfland 2023

De voorzitter: Dan ga ik nu terug naar, even kijken, de andere hamerstukken te beginnen bij hamerstuk 
auditstatuut Delfland 2023. Het voorgestelde besluit is het auditstatuut Delfland 2023 vast te stellen en het 
auditstatuut Delfland 2012 gelijktijdig in te trekken. Kan ik dit ook nemen algemene stemmen? Dank u wel. Is 
dat besluit genomen. 

13.02 Profielen leden en voorzitter van de in te stellen Rekenkamer Delfland 

De voorzitter: Gaan we door naar het volgende hamerstuk. Dat is, heeft te maken met de profielen leden en 
voorzitter van de in te stellen Rekenkamer Delfland. Het besluit luidt als volgt: de profielen voor de twee leden 
bijlage één en de voorzitter bijlage twee van de in te stellen Rekenkamer Delfland vast te stellen en ten 
tweede drie leden uit de commissie BFO af te vaardigen om deel te nemen aan de selectiecommissie. Ik weet, 
de heer, ik ben niet vergeten, de heer Den Butter, dat u een stemverklaring wil. 

Mevrouw …: Commissieleden BFP zou hersteld worden. 

De voorzitter: Sorry, sorry, sorry. Ik lees dit, ik lees het verkeerd. Het is in de annotaties zie ik dat nog het oude 
besluit staat. U heeft helemaal gelijk. We hebben in het feitelijke besluit hebben aan drie leden uit de 
Verenigde Vergadering af te vaardigen om deel te nemen aan de selectiecommissie. Prima dat u mij daar nog 
even op attent maakt. De heer Den Butter, u wilde een stemverklaring afleggen.

De heer Den Butter: Ja, dank voorzitter. Ja. De PvdD is al twintig jaar lang een onvermoeibare voorvechter van 
biodiversiteit maar ook menselijke diversiteit. Dat is een punt waar wij voor staan. Afspiegeling van de 
samenleving. Dat zouden we graag terug willen zien in de commissie en we zijn ook erg blij dat de 
portefeuillehouder over zijn schaduw heen is gestapt en een handreiking heeft gedaan. Daar willen we hem 
graag dank voor zeggen. Dat ook niet in de laatste plaats te danken aan de fractievoorzitter van de Boer 
Burgerbeweging. Ook aan haar dank voor deze handreiking naar de oppositie. Dat waarderen we zeer. 
Uiteraard hadden wij ook graag wat meer politieke diversiteit gezien in het college maar voor ons is dat ook 
een gepasseerd station. Ja, onze focus ligt ook op goed beleid en daar willen we graag als fractie graag aan 
meewerken. We kijken graag vooruit en u kunt van ons op aan dat we ook kritisch maar constructief ook 
zullen meewerken aan goed beleid en we hebben ook de hoop en het vertrouwen dat die handreiking ook die 
nu is gedaan, zal leiden tot een goede samenwerking in goede harmonie. Ja, we rekenen ook op uw 
welwillendheid op het moment dat wij moties indienen dat die ook op merites zullen beoordeeld. Ja, we 
hopen dat we op deze manier ook de komende vier jaar kunnen ingaan. Dank u wel. 

De voorzitter: Dank u wel, de heer Den Butter. Dan stel ik opnieuw voor dit besluit bij algemene stemming te 
nemen. Dank u wel. 



13.03 Zienswijze op wijziging GR Regionale belastinggroep 

De voorzitter: Ga ik door naar agendapunt 13.03 zienswijze op de wijziging gemeenschappelijke regeling 
regionale belastinggroep. Het voorgestelde besluit is kennis te nemen van bijlage een concept 
gemeenschappelijke regeling van de regionale belastinggroep bijlage drie notitiewijziging GRRBG bijlage vier. 
Was wordt lijst GRRBG. Ten tweede geen zienswijze in te dienen op de concept gemeenschappelijke regeling 
RBG. Neem aan dat u ook hiermee met algemene stemmen akkoord gaat. Dank u wel. Is dat besluit ook 
genomen.

13.05 Besluit benoeming commissievoorzitters 

De voorzitter: Dan komen wij nu bij 13.05. Het besluit benoeming commissievoorzitters. Mevrouw Dijkshoorn 
heeft eerder mij erop gewezen dat er ook nog vanuit de VV plaatsvervangend commissievoorzitters benoemd 
moeten worden. Dat houden we even aan. Nu ligt voor de benoeming van de voorzitter zelf. Het gevraagde 
besluit is te benoemen tot voorzitter van de commissie bestuur, financiën en organisatie of wel BFO, de heer 
Fuik. Ten tweede voor de commissie waterkwantiteit en waterkwaliteit de heer Kiela. Ten derde voor de 
commissie waterveiligheid en waterketen WVK, de heer Vissers. Opnieuw vraag ik u om met algemene 
stemmen of zelfs met acclamatie in te stemmen. Dank u wel. 

13.06 Benoeming kascommissie 

De voorzitter: Gaan we door naar 13.06 benoeming van de kascommissie. Het gevraagde besluit luidt als volgt: 
te benoemen als leden van de kascommissie mevrouw Dijkshoorn- Van Dijk, de heer Jansen en de heer 
Jannink. Opnieuw vraag ik u met algemene stemmen hiermee in te stemmen. Akkoord. Dat ook gedaan. 

13.07 Benoeming leden commissies 

De voorzitter: Dan komen we bij tenslotte bij het besluit benoeming leden commissies. Nou, er is nou net een 
amendement ingetrokken. Ik wilde eigenlijk voorstellen om nu vanuit het college met een amendement te 
komen, namelijk op verzoek van leden een kleine wijziging. Dat is in de eerste plaats, u ziet alle namen van de 
te benoemen leden van de commissies in IBabs staan. Mij is gevraagd om de heer Lont toe te voegen aan de 
commissie WKK en bij de leden van de commissie BFO is het de bedoeling dat in plaats van de heer Leibbrand, 
de heer van Kasteren benoemd wordt. Dus met deze twee zeg maar geamendeerde amendementen op het 
besluit wilde ik u vragen om alle leden die genoemd zijn in IBabs met deze twee amendementen, om daarmee 
in te stemmen. Kunt u daarmee akkoord gaan? Dan is er nog een tweede besluit. Dat is bij de bespreking van 
de P&C-producten de mogelijkheid te bieden niet tot de commissie BFO benoemd lid toe te laten en het 
woord te laten voeren. Voor de goede orde, voegen we dat er ook aan toe. Allemaal akkoord? Is dat besluit 
ook genomen en wens ik alle leden van de commissies veel succes met de invulling van hun rol daarbij. Dat 
betekent dat we daarmee aan het einde van deze vergadering komen. Even kijken, het is nog een beetje vroeg 
maar zoals gebruikelijk is er in de Albrechthal staat er al een vroege lunch voor u gereed. Wat ik, waar ik ook 
uw aandacht voor wil vragen, dat is we hebben vandaag is toch, ik zei al de laatste vergadering voor het 
zomerreces. Het is heel gebruikelijk bij Delfland om ook een zomerborrel te organiseren. Ik weet niet of het 
weer helemaal mee gaat zitten. Maar er is een zomerborrel bij Delfland met alle medewerkers en u bent 
vanzelfsprekend ook van harte uitgenodigd om daarbij aanwezig te zijn. Is ook een leuke gelegenheid om zeg 
maar de banden tussen bestuur en de organisatie verder aan te halen. Dus ik hoop velen van u vanmiddag hier 
om half vier in onze tuin te zien en dan hopen we maar op goed weer. Voor degenen die niet aanwezig kunnen 
zijn, wens ik iedereen een hele goede zomer en straks een mooie vakantie. Goed reces en dan zien we elkaar 
weer in deze vergadering in september. 



14 Sluiting 

De voorzitter: Ik sluit de vergadering. Dank u wel. 
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TRANSCRIPT VAN DE COMMISSIE WKK VAN HOOGHEEMRAADSCHAP VAN DELFLAND
d.d. 12 september 2023

01. Opening, vaststelling agenda 

De voorzitter: Dames en heren, het is half acht, dus ik wilde graag beginnen als ik ook het groene licht van die 
mevrouw krijg dat we in de uitzending zijn. Groen licht zie ik. Dan beginnen we met de opening en het appèl, 
zal ik maar zeggen, dus ik ga even iedereen af. Ik begin bij de heer Jannink. U bent er zo te zien. Naam en partij 
graag. De heer Grashuis. Even de microfoon. 

De heer Grashuis: Ik ben er ook. ChristenUnie/SGP. 

Mevrouw Onderdelinden: Suzanne Onderdelinden, PvdD. 

De heer Smits: Arjan Smits, PvdD. 

Mevrouw Wijbenga: Anneke Wijbenga, Water Natuurlijk. 

De heer Opdam: Ide Opdam, Water Natuurlijk. 

De heer Verheij: Leendert Verheij, JA21. Ik ben de vervanger van Klaas Smit want die kan niet. 

Mevrouw Örgü: Fadime Örgü, VVD-fractie. 

De heer Sunder: Rolf Sunder van fractie Ongebouwd. 

De heer Tas: Ruud Tas, fractie BBB. 

Mevrouw Dijkshoorn-Van Dijk: Nieske Dijkshoorn, fractie BBB. 

De heer Leibbrand: Goedenavond, Ruud Leibbrand, AWP. 

De heer Teerink: Sef Teerink, PvdA. 

De heer Meijdam: Johan Meijdan, PvdA. 

De heer Daverveldt: Piet-Hein Daverveldt, dijkgraaf. 

Mevrouw Koop: Manita Koop, college. 

De heer Van Boxmeer: Stijn Van Boxmeer, hoogheemraad. 

De voorzitter: Dan komen wij naar de vaststelling van de agenda. Kan iedereen zich in de agenda vinden? Zo te 
zien gaat dat in één keer goed. 
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02. Toezeggingenlijst commissie Waterkwantiteit en Waterkwaliteit (bijlage: audiotranscript)

De voorzitter: Dan hollen wij door naar de toezeggingenlijst. Ik begrijp dat er één mededeling vanuit de 
heemraden is over de bagger. 

Mevrouw Koop: Ja, dank u wel, voorzitter. Ik denk dat het goed is om punt twee en drie even samen te 
voegen. U heeft dit voorjaar een brief gekregen over de stand van zaken van de implementatie aanbevelingen 
van het baggeren. Ook na deze datum is er natuurlijk heel veel gebeurd en zitten we niet stil en nemen we ook 
de aanbevelingen van de rekeningcommissie voor zover mogelijk nu ook al mee in de aanbestedingen die nu 
eraan komen met de aannemers dus dat gaat goed. Ook het ecologisch baggeren dat willen we ook 
nadrukkelijk meenemen alvast in de aanbestedingen. Het is wel zo, dat is natuurlijk ook een 
langetermijnstrategie, een implementatie, en wij willen graag u in de informatieve VV van 14 december 
meenemen over dilemma's, scenario's en graag uw input op dit hele traject vernemen. Dank u wel. 

De voorzitter: Dan de heer Van Boxmeer. 

Mevrouw Wijbenga: Voorzitter. 

De voorzitter: Oh sorry. Ja. 

Mevrouw Wijbenga: Mag ik hier even op reageren? 

De voorzitter: Dat mag. 

Mevrouw Wijbenga: Het is niet duidelijk of nu punt drie blijft staan of niet dus dank voor de toelichting over 
punt twee. Maar het lijkt mij dat punt drie in ieder geval blijft staan en dat het zonder meer ook in het derde 
kwartaal of in het vierde kwartaal een agendapunt is voor deze commissie. 

De voorzitter: Daar ging ik zelf wel vanuit, maar ik kijk nog even of…

Mevrouw Koop: Voorzitter, dank u wel. Het is meer de bedoeling om vooral ook dit in een informatieve VV te 
bespreken. Zodat u daar ook duidelijk uw input op kan geven. 

De voorzitter: Komt dus terug in een informatieve VV. 

Mevrouw Wijbenga: Voorzitter, het zou ook en, en kunnen zijn dat zou onze voorkeur hebben. Dus gewoon 
eerst een informatieve en niet aan het eind van het jaar want dan is het niet meer in het vierde kwartaal. 
Maar ik zou zeggen eerder, bijvoorbeeld in november en dan gewoon agenderen voor december vergadering. 

De voorzitter: Kan de commissie zich daarin vinden? De heer Teerink. 

De heer Teerink: Ja, ik wil me daar graag bij aansluiten. Het lijkt me goed om dit in een gewone normale VV te 
agenderen. Dus geen probleem om vooraf eerst over hoofdlijnen geïnformeerd te worden maar lijkt me goed 
als het ook gewoon normaal besproken wordt. 

De voorzitter: Andere opinies op dit terrein? Dan gaan we het zo doen. Dank. Dan kom ik bij de heer Van 
Boxmeer.
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De heer Van Boxmeer: Naar aanleiding van toezegging nummer vier. Op 31 oktober zullen wij een 
informatieve VV plannen waarin zowel het Zuid-Hollands programma landelijk gebied als de ruimtelijke puzzel 
gaan bespreken. Daarbij geven wij invulling aan de toezegging bij punt vier. 

De voorzitter: De heer Teerink. 

De heer Teerink: Ja, ik schrik er een beetje van dat het ook weer in vorm van een informatieve VV komt. Ik 
nou, er staan een aantal punten ook op de agenda vandaag. Ik zal er dan meer over zeggen, maar wat mij 
betreft is dit niet gepast. Volgens mij is er een grotere rol voor de VV dan alleen geïnformeerd worden in de 
vorm van een informatieve VV. 

De voorzitter: Wilt u daar nog op ingaan? 

De heer Van Boxmeer: We hebben dadelijk bij de inkomende stukken nog een onderwerp en ik denk laten we 
daar dan met elkaar kijken of het antwoord wat daar dan met elkaar gewisseld wordt invulling geeft aan uw 
behoefte. 

03. Mededelingen 

De voorzitter: Dank. Dan gaan wij naar de mededelingen. Zijn er nog mededelingen van de kant van het 
college?

Mevrouw Koop: Voorzitter, dank u wel. Ik heb twee mededelingen. Eén gaat over de langetermijnstrategie 
wateroverlast. Dat is een behoorlijke klus. Er zijn op dit moment 180, ongeveer 180 locaties die nader 
doorgerekend moeten worden in het gebied en waar we, dus die hebben geïdentificeerd en daar zijn we nu 
naar aan het kijken en aan het kijken van hoe wat is de waarde daarvan in het kader van de scenario's die er 
lagen. Maar er komen natuurlijk ook in oktober nieuwe scenario's aan dus wat wij willen doen is, het is 
nadrukkelijk een langetermijnstrategie dus wat we willen doen is u in ieder geval meenemen op de 14 
december ook weer in een informatieve VV over de dan vastgestelde stand van zaken. Dus dan valt op dat 
moment nog niet zoveel te beslissen als we dingen te beslissen hebben, dan komen we bij u terug. Ik kan me 
voorstellen dat u graag over ergens over wil gaan maar het is een langetermijnstrategie vanaf 2027 en we 
willen u graag daarin meenemen. Dank u wel. Dan heb ik ook nog een tweede mededeling. Die is absoluut niet 
leuk. Ik vind het eigenlijk heel vervelend en in aannemers taal nou ja die bezigen we hier niet binnenshuis 
maar ik heb er wel aan gedacht. U kent wellicht de Tweemolentjeskade in het Delftse hout. Als je richting het 
rieten dak loopt dan steek je een brug over en heb je aan weerzijden heb je daar een moerasachtig 
natuurgebiedje. Daar dat is een aannemer die is daar doorheen gereden met een, met zijn rupsbanden en die 
heeft daar nogal wat schade aangericht. Ik heb ook die foto's gezien en ik werd daar helemaal niet blij mee. 
Wij als organisatie ook absoluut niet. Hij is vast komen te zitten in de in de bagger. Het is uiteindelijk is die wel 
losgetrokken en er is schade ook aan dit natuurgebied toegebracht. Dit is uiteindelijk in opdracht van de 
gemeente Delft. Die heeft het weer door die opdracht aan ons gegeven. Wij hebben opdracht gegeven aan die 
aannemer. Hij is ook zo'n zonder overleg begonnen. Dus er zijn stevige gesprekken gaande en uiteraard ook 
over het herstel van de schade. Maar ja, wij zijn hier natuurlijk absoluut niet blij mee. Dit wilde ik u even 
mededelen dat u niet verrast wordt als u daar mocht lopen of als misschien wel op aangesproken wordt of uit 
de krant of wat dan ook. 

De voorzitter: Waarvan akte. Mevrouw Wijbenga. 
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Mevrouw Wijbenga: Voorzitter, is het zo dat deze aannemer ook niet meer voor u gaat werken of tenminste 
geen gunning meer krijgt van Delfland of wordt hij ook veroordeeld door dit akkefietje?

Mevrouw Koop: Voorzitter, dank u als u mij toestaat. Nou ik ben ook geneigd om dat te zeggen, maar ik laat 
dat graag even nu aan de organisatie over. Van wat is de verklaring van de aannemer en hoe nu verder. 

De voorzitter: Oké, dank u wel. Dan zijn we denk ik, ah mevrouw Onderdelinden. 

Mevrouw Onderdelinden: Kan mevrouw Koop ons bijhouden over de afwikkeling hiervan in de volgende 
commissie misschien? 

Mevrouw Koop: Ja prima. 

Mevrouw Onderdelinden: Oké. 

De voorzitter: Ik noteer de eerste toezegging. Dat waren de mededelingen. 

04B. Bespreekstukken 

De voorzitter: Er zijn bij mijn weten geen bespreekstukken. 

04H. Hamerstukken 

De voorzitter: Dus we gaan onmiddellijk door naar de hamerstukken. Die zijn er dan ook niet, dus dat gaat 
goed. 

05. Ingekomen stukken 

05.1 PFOS Leidschenveen 

De voorzitter: Er zijn wel veel ingekomen stukken en er is een presentatie aan de orde. Ik begrijp dat de 
dijkgraaf een kleine inleiding of grote inleiding, dat weet ik nog niet, bij het onderdeel PFOS wil doen. 

De heer Daverveldt: Dank u wel, voorzitter. Inderdaad een paar inleidende opmerkingen. U weet het allemaal. 
De hele PFOS-problematiek heeft ons allemaal enorm beziggehouden. Ik schuif bij uitzondering even aan bij 
deze commissie vanavond omdat ik vorige week ook aanwezig was namens Delfland bij de bijeenkomst die we 
georganiseerd hebben voor omwonenden, heb ik een presentatie gegeven. U heeft gezien in Ibabs dat er 
ontzettend veel documenten, kaartjes, metingen, et cetera allemaal in Ibabs staan en wij dachten dat het wel 
nuttig was om een presentatie te geven, dat gaat zo dadelijk Mark Brandt doen. Die presentatie is eigenlijk 
langs drie lijnen opgedeeld, eerst zullen we u op de hoogte stellen van wat is er allemaal tot nu toe gebeurd? 
Daarna wat zijn de dingen die op dit moment lopen? Ook heel belangrijk wat gaan we in de toekomst nog 
verder doen? Mijn voorstel zou zijn dat als u verduidelijkende vragen heeft tijdens presentatie dan denk ik dat 
Mark helemaal akkoord is dat u hem even interrumpeert. Als er ander soort vragen zijn, spaar die nog even op 
voor het einde van de presentatie. Ik wil er ook op wijzen dat één van de dingen, maai ik een beetje het gras 
voor de voeten weg maar er zal ook een evaluatie komen en als die evaluatie er eenmaal is, dan kan ik me ook 
voorstellen dat dat wellicht aanleiding is voor politieke vragen. Dus die moet u nog misschien dan nog wat 
langer opsparen. Dat is mijn inleiding, voorzitter.
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De voorzitter: Leidt dit nog tot specifieke vragen, verhelderingsvragen aan de dijkgraaf? Of zitten wij alle 
gespannen op Mark te wachten? De heer Meijdam. 

De heer Meijdam: Dank u wel, voorzitter. Als we vragen hebben die mogelijk politiek zouden kunnen zijn, dan 
kunnen we die toch wel gewoon stellen? 

De heer Daverveldt: Die kunt u zeker stellen. Het enige waar ik aan doe, is een beetje 
verwachtingsmanagement dat sommige vragen pas echt goed besproken kunnen worden als de evaluatie 
achter de rug is. 

De voorzitter: Dat lijkt me logisch. De heer Brandt. 

De heer Brandt: Dank u wel, voorzitter. Goedenavond allemaal. Ja inderdaad is voor enkele leden wellicht aan 
te bevelen om even te draaien en te kijken hoe u goede afstand kunt vinden tot het beeldscherm. Want we 
gaan inderdaad met een aantal sheets een toelichting geven op de problematiek rondom PFOS in het 
Forepark. Ik doe dat namens mijn collega-directeur Jelle Visser, hier aanwezig, Wendy Kooistra op afstand kijkt 
ze mee en Pieter Janssen onze secretaris-directeur. Ook op basis van het werk, wat door veel van onze 
medewerkers is gedaan die hier ook in ruime getalen aanwezig zijn en wellicht ook digitaal meekijken. Dus we 
zijn op volle sterkte uitgerust om technische vragen van u inderdaad te kunnen beantwoorden. Inderdaad als 
u die tussentijds wilt stellen dan denk ik dat dat kan. Ik heb een paar sheets, maar ik wil eigenlijk beginnen met 
het volgende. Dat is even het woord niet nemen maar u meenemen met een kleine animatie die vandaag gaat 
verschijnen op internet en is bedoeld voor de bewoners in ons gebied (*het filmpje wordt afgespeeld*). Het 
leek ons aardig om dit met u te delen. Dus als gezegd dit staat op intranet met de ingang van ik denk morgen. 
Staat er nu al op, is ook beloofd aan de bewoners en is voor hun wellicht informatie. Ik bedoel internet in het 
PFOS-dossier wat wij daarop ook hebben staan. Ik ga met u het volgende doen. Het doel van deze 
bijeenkomst. Ik ga u informeren over wat er in de afgelopen periode is gebeurd, welke acties we hebben 
ondernomen en waar dat toe heeft geleid. Dus het is ter informatie en dat is ook ter aanvulling op het dossier 
wat u in Ibabs inderdaad hebt kunnen aantreffen en waar u nu wellicht al hebt ingelezen of het PFOS-dossier 
wat u op intra, internet ook aantreft. Maar we doen dit, we noemen het een bijpraatmoment om u de 
gelegenheid bieden om daar vragen over te stellen en nu voor te bereiden op eventueel politieke discussie. Ja 
en om bij u ook het urgentiebesef van wat deze problematiek met zich meebrengt eigenlijk te delen want dat 
is in onze ambtelijke organisatie en ook in ons dagelijks bestuur in de afgelopen periode allengs toegenomen. 
We hebben hier een vraagstuk te pakken en ik zal in de loop van mijn toelichting ook duiden ja hoe het komt 
dat wij dat eigenlijk ja urgent vinden. Maar niet alleen maar voor onszelf. We willen graag met u een eerste 
schets doornemen van de toekomstscenario's, de thema's die eigenlijk op de bespreekagenda van het 
dagelijks bestuur en ook met uw VV op de agenda zullen worden geplaatst. Dat gaat vooruitlopen, mogelijk op 
besluitvorming die gewoon aan u wordt voorgelegd. Dus dat zijn de doelen van deze bijeenkomst. Piet-Hein 
zei we gaan drie hoofdlijnen, ik neem nog even een andere dimensie, naast dat we met u praten over wat is er 
gebeurd, wat zijn we nu nog aan het doen en wat gaat er nog gebeuren, kiezen we ook de dimensie van de 
vervuilde sloot in het Forepark en de omliggende sloten in de woonwijk daaromheen. We staan ook stil bij 
andere wateren in ons gebied. Want we kunnen ons voorstellen dat er vragen bij u rijzen over is het alleen 
daar of is het ook elders. We staan expliciet bij u stil bij de beleidsdossiers waarvan wij denken dat het 
problematiek ook betekenis zal hebben en waar agendering omtrent zal plaatsvinden. Die hoofdlijn die zal ook 
in mijn presentatie eigenlijk terugkomen en het eind kom ik daar nog wel even op terug. Wij beginnen met 
een tijdlijn. Hij is klein afgedrukt dus ik loop er in twee delen even met u doorheen. Die tijdslijn die bestaat, u 
zag het al even snel, uit ongeveer tien stappen. Die loopt van 29 juni tot ongeveer ja nu. Inmiddels is het 
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september. We hebben allemaal zo'n beetje denk ik vakantie alweer achter de rug. Een aantal van de mensen 
heeft eigenlijk hard doorgewerkt nadat op 29 juni een persvraag binnenkwam, althans werd aangekondigd, of 
wij ons wilden voorbereiden op de vraag: weten jullie van een hoge meting van PFOS in een sloot bij jullie in 
het gebied in 2020? Deze journalist die had… U gaat een vraag stellen. 

Mevrouw Örgü: Waarom beginnen jullie 29 juni want het is toch veel eerder in 2020 of 21 waar het eigenlijk 
allemaal begon? 

De heer Brandt: Ja, daar hebt u natuurlijk gelijk in. Maar de tijdslijn die kiezen wij om de gebeurtenissen vanaf 
dat moment even op een rijtje te zetten. Ik ga u vertellen hoe wij terugkomen bij 2020. Want de persvraag die 
werd aangekondigd was: er is een heel hoge meting in 2020 aangekondigd. Weet u daarvan en kunt u dat 
verklaren? Kort gezegd. Vanaf 29 juni zijn wij tot ongeveer 13 juli bezig geweest om te reconstrueren voor 
onszelf om welke meting gaat het eigenlijk precies en wat weten wij daar eigenlijk over te vertellen? Daar 
hebben wij ons in ongeveer twee weken op voorbereid en ik zal u vertellen wat we hebben uitgevonden. In 
2020 zijn er metingen gedaan in de sloot die het betrof, waar de journalist zijn gegevens over heeft gevonden, 
die heeft hij overigens gevonden in het informatiehuis water. Dat is een openbare database waarin 
meetgegevens van waterschappen worden opgeslagen en kunnen worden aangetroffen. Dus de journalist 
heeft openbare bronnen geraadpleegd en trof een meting aan in de sloot in het Forepark in Den Haag uit 2020 
met een hoeveelheid PFOS die de norm ruim overschreed. Hij zei: die norm die overschrijdt 25.000 keer de 
richtlijn van het RIVM. Wat weet u daarvan? Ja en u kunt zich misschien voorstellen dat wij bij zo'n 
aankondiging natuurlijk toch even moeten nadenken en moeten, zoals ik al zeg, reconstrueren wat is hier 
precies aan de hand? Welke informatie heeft de journalist precies gevonden? Het blijkt dat wat hij gevonden 
heeft, is een meting die wij hebben gedaan naar aanleiding van het voorbereiden op het baggeren van de 
PFOS sloot, van de vervuilde sloot in het Forepark. Dat baggeren is een reguliere aangelegenheid. De sloot is 
het eigendom van de gemeente Den Haag. Wij voeren baggerwerkzaamheden daar uit in opdracht van de 
gemeente Den Haag. Die betaalt daar ons keurig voor dus dat is een normale reguliere opdrachtverstrekking. 
In voorbereiding op die baggeractiviteiten meten bij de waterbodem en in die waterbodem troffen wij 
indertijd, kunnen wij achteraf construeren, een veel te hoge hoeveel PFOS aan die ertoe leidde dat wij de 
bagger niet op de kant konden afzetten, maar dat wij de bagger gecontroleerd moeten afvoeren. Dat is 
bestaand protocol. Omdat de meting in de bodem zo hoog was, doen wij, ook bestaand protocol, een meting 
in het oppervlaktewater om te kijken of die bodemvervuiling ook in het oppervlaktewater is opgetreden. Daar 
meten, hebben wij gemeten in 2020 180 nanogram PFOS per liter water en dat overstijgt de norm van 0,65. 
Dat is de KRW-richtlijn die wettelijk kun je zeggen wordt gehanteerd en die overstijgt 25.000 keer de norm die 
de journalisten hanteren. Die kenden wij nog niet in 2020. Dat is een norm die dit jaar door het RIVM is 
vrijgegeven die nog geen status, wettelijke status heeft maar door het RIWM is genoemd als mogelijke richtlijn 
die nu eigenlijk van kracht zou moeten zijn. Dus in vergelijking met de norm die wij toen nog niet kenden, 
maar een norm die nu mogelijk betekenis gaat krijgen, was er sprake van met terugwerkende kracht 25.000 
keer de hoeveelheid PFOS boven norm. Wat wij daar overigens in 2020 mee hebben gedaan, is we hebben die 
constatering van 180 nanogram per liter hebben wij naast de norm van 0,65 gelegd die voor ons ook al bekend 
was en dat is een norm die iets zegt over de kwaliteit van het oppervlaktewater in relatie tot het eten van vis. 
Dus grofweg gezegd is dat betekenis van die norm. Die norm zegt 0,65 nanogram dat is de vervuiling die je 
oploopt als je veelvuldig vis eet uit die sloot. Maar ons protocol, wat wij hanteerden, zei ja maar vissen in die 
sloot, in die sloten is überhaupt niet toegestaan. Eten van vis is zeer onwaarschijnlijk. Dus die norm die is voor 
ons niet direct aanleiding om daartoe, om daarover te communiceren. Wij leggen hem naast de 
drinkwaternormen en de drinkwaternorm in die tijd was 530 nanogram per liter en daar bleef onze meting dus 
onder. Wij kunnen achteraf reconstrueren dat dat de reden is geweest waarom wij op dat moment niet verder 
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hebben gecommuniceerd. Wij hebben overigens op dat moment wel wat anders gedaan. 180 nanogram was 
wel veel. Wij wilden weten wat de bron was. Ja. 

De voorzitter: De heer Tas, wilt u in de microfoon spreken want dan kunnen ze het thuis ook horen? 

De heer Tas: Die norm van drinkwater is hoger dan de norm van het oppervlaktewater. Waarom is dat?

De heer Brandt: Het klopt, hij is hoger. Dat kan ik u eigenlijk niet zeggen. Ik denk dat dat te maken heeft met 
de inhoudelijke beoordeling door degene die die norm vaststelt van de mate van risico van PFOS in het 
drinkwater. Dat 530 nanogram daarmee een norm is die acceptabel is, terwijl de norm van 0,65 om andere 
reden risico in zich heeft. Ik kan daar verder niet over toelichten. Ik zei we hebben nog wel wat anders gedaan. 
Wij wilden weten wat de bron was. Om de bron na te gaan, hebben wij metingen om de sloot heen 
uitgevoerd. U kunt zich voorstellen in hemelwater kolken, in overstort kolken, et cetera. Ook die 
meetgegevens hebben wij keurig in het informatiehuis water neergelegd en één van die metingen betrof 2200 
nanogram per liter water. Alleen dat is bij ons per vergissing onjuist geïnterpreteerd in plaats van 2.200 is bij 
ons geïnterpreteerd 2,200. Dat scheelt een duizendste. Om die reden is die meting bij ons niet opgevallen 
want als wij hadden gelezen 2.200 dus 2200 dan hadden wij dat brononderzoek opgevolgd met een ter plaatse 
gaan en verder rechercheren hoe die piekbelasting daar is opgetreden. Maar omdat wij hem hebben gelezen 
als 2,2 hebben wij die gegevens te ruste gelegd en het daarbij gelaten. 

De voorzitter: Vergeet niet uw microfoon in te…

De heer Meijdam: Dank u wel. Ja, een beetje naar het heden. Kan dit probleem, kan deze vergissing nog een 
keer voorkomen of gaat het nu altijd goed met punten en komma's?

De heer Brandt: Deze vergissing kan nog een keer voorkomen, maar wij leren er natuurlijk wel van. We 
hebben, we hadden, we hebben het vier ogen principe. We doen alles om dit soort vergissingen te 
voorkomen, maar vergissen is menselijk. Dat is ook hier in dit geval echt het geval geweest. Ja. Goed, dit is 
eigenlijk wat ik u kan vertellen over wat er in 2020 is gebeurd. Wat wij in, nu 2023, naar aanleiding van de 
persvraag hebben kunnen reconstrueren en waarop wij dus ook onze woordvoering vanaf het moment van 13 
juli, toen wij deze feiten allemaal op een rijtje hadden, eigenlijk hebben uitgedragen. Dat is het volgende 
moment wat u hier in de tijdslijn ziet. Het publiek, het artikel van de journalist is gepubliceerd. Er is toen een 
radio-interview afgegeven door mijn collega-directeur Wendy Kooistra. Er is door onze secretaris-directeur 
Pieter Janssen in de Volkskrant nog een toelichting gegeven. Er zijn meerdere mediavragen geweest rondom 
dat moment die ook door onze communicatie afdelingsmanager Ahmet Olgun zijn beantwoord. Dus de media 
die had er aandacht voor en we hebben dit feitenrelaas steeds geprobeerd zo helder mogelijk voor het 
voetlicht te brengen. Wat wij intussen ook hebben gedaan, is uiteraard stakeholders informeren, dus partijen 
om ons heen die hier eigenlijk bij betrokken zijn, zoals de gemeente Den Haag en niet te vergeten de GGD en 
het RIVM. Want vanaf begin af aan was ons ook duidelijk dat de vragen uiteindelijk nadat het feitencomplex, 
zo'n beetje duidelijk was, ja eigenlijk ging over gezondheid. 

De voorzitter: Mevrouw Wijbenga. 

Mevrouw Wijbenga: Dank u wel, voorzitter. Ik heb één vraag in de mooie tijdlijn. Wat er nou gebeurd is tussen 
29 juni en 13 juli? Want u begint heel veel mooi op te noemen wat er allemaal daarna gebeurd is. Maar. 
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De heer Brandt: Ja dat zijn twee weken in de vakantietijd of net in het begin van de vakantietijd waarin wij het 
feitenrelaas, wat ik u net kort samenvat, hebben kunnen reconstrueren. Dat heeft ons ongeveer twee weken 
gekost. Ik zei u al de vragen gingen naarmate de tijd verstreek verder en vaker over gezondheidsrisico's. We 
hebben op in de periode van 14 tot 18 juli hebben wij de media geïnformeerd en hebben we die vragen ook 
tot ons genomen. Vanaf 14 juli zijn we begonnen met een tweetal zaken, namelijk het hervatten van het 
brononderzoek en het starten van nieuwe metingen. Want wij waren natuurlijk geïnteresseerd in de vraag hoe 
is het op dit moment ter plaatse? Is er nog steeds sprake van een vervuiling? Wij wilden weten kunnen wij, als 
die vervuiling op dit moment nog zou worden gemeten, of op basis van de gegevens die wij al hebben, alsnog 
iets zeggen over de bron? Dus die twee sporen zijn we vanaf dat moment gaan nalopen. Intussen hebben wij 
gevraagd om twee versnelde metingen, dat doen wij bij Aquon, dat is onze bemonsteringspartner. Die 
versnelde metingen zijn uitgevoerd zowel in de sloot als iets buiten de sloot in de omliggende wijk. Op basis 
van die versnelde metingen hebben wij op 20, 21 ik denk 21 juli, op een vrijdag, hebben wij besloten om de 
vervuilde sloot af te sluiten. Dat komt omdat de versnelde metingen nog steeds aangaven er is vervuiling, 
weliswaar in de PFOS iets minder dan in 2020 was aangetroffen, maar wel met nog steeds een aanzienlijke 
vervuiling en bovendien een vervuiling, een nieuwe vervuiling van een andere PFOS-achtige stof die wij niet 
eerder hadden aangetroffen. Er was voor ons reden om te zeggen ja die sloot is nog steeds vuil, dus we sluiten 
hem af. We her, ja het brononderzoek blijft dus nog steeds relevant. We willen de bron nog steeds weten. Wat 
we natuurlijk ook hebben gedaan is op dat moment bij het RIVM duiding gevraagd van de ja eigenlijk 
betekenis van de metingen die wij in 2020 hebben gedaan en aangekondigd bij het RIVM wij gaan nieuwe 
metingen in het gebied uitvoeren. Zodra wij die bij u inleveren, kunt u die dan ook zo snel mogelijk voor ons 
duiden? Ik ben nu zo'n beetje op 22 juli want we kregen intussen vragen binnen van de bewoners en ook van 
VV-fracties. Dus wij zijn die vragen alvast gaan beantwoorden en ik schiet nu even door naar tweede deel van 
de tijdslijn. Wij zijn vervolgens in afwachting geweest van het RIVM-rapport over de meting in 2020. Ja dat 
RIVM rapport, dat bevatte eigenlijk op hoofdlijnen drie constateringen of adviezen. Gezien het feit dat de 
metingen inderdaad boven de normen lagen die destijds en ook nu gelden, was het advies vis uit de sloot 
moet niet gegeten worden. Er is weliswaar een visverbod maar mocht er toch vis gevangen worden, eet hem 
dan niet. Het advies was zwem voorlopig niet in de sloot en het advies was gebruik het slootwater voorlopig 
niet om je moestuin te besproeien. Dus daar stonden we op basis van het RIVM duiding met de gegevens uit 
2020 op dat moment ook in de bewonersbrieven hebben we daar uitleg over gegeven. U ziet we hebben dat 
op verschillende momenten gedaan overigens, zowel op 28 juli als ook op 17 augustus. In die tussengelegen 
tijd hebben wij veertien metingen gedaan en laten uitvoeren door Aquon en vervolgens ingeleverd bij het 
RIVM. Op 17 augustus kwam de rapportage over die metingen binnen. 

De heer Leibbrand: Gaat het hier over metingen van oppervlaktewater of ook van de waterbodem? 

De voorzitter: Zou u even uw naam nog willen zeggen?

De heer Leibbrand: Excuus. Ruud Leibbrand. Gaat het over metingen van het oppervlaktewater of ook van de 
waterbodem? 

De heer Brandt: Het gaat om metingen van het oppervlaktewater. Ja. Het rapport van 17 augustus van het 
RIVM op basis van de veertien metingen, u treft in uw Ibabs-dossier of in het PFOS-dossier op internet een 
kaartje waar die veertien metingen zijn uitgevoerd. Overigens is het misschien belangrijk om te vermelden we 
hebben bij die metingen steeds gezorgd dat we ook een onderscheid maakten of een verschil konden zien 
tussen het meten op het bedrijventerrein waar de vervuilde sloot ligt en meten op de omliggende sloten die 
tot een woonwijk behoren. Zodat we ook goed het eventuele verschil konden duiden van de twee 
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verschillende gebieden. Dat bleek ook uit de veertien metingen. Rondom de vervuilde sloot en de sloot in het 
bedrijventerrein was sprake van vervuiling, in sommige gevallen dichtbij of inmiddels wat lager dan de 
vervuiling die wij eerder hadden aangetroffen. Dus kun je zeggen echt significant over de norm. In de sloten 
van de woonwijk significant lager, namelijk tussen de negen en de vijftien nanogram per liter. Dus 180 2020 in 
de vuile sloot en 9 tot 15 nanogram in de omliggende wijk in de woonwijk. Op basis van dat advies heeft het 
RIVM, of op basis van die meting heeft het RIVM een nieuw rapport uitgebracht en gezegd kennende deze 
meetresultaten, wetende inmiddels hoe we de normering ook moeten toepassen op deze situatie, ook het 
RIVM heeft natuurlijk zich hierop in korte tijd snel nou ja been bijgetrokken, mag ik dat misschien zo zeggen? 
Is het advies lichtelijk bijgesteld en dat is eigenlijk nog steeds dat op de dag van vandaag geldig en ook in de 
bewonersbijeenkomst waar Piet Hein aan refereerde verleden week op die manier nog steeds 
gecommuniceerd. Namelijk het is niet verstandig om in die zwem, in die sloten te zwemmen. In ieder geval is 
het verboden om te zwemmen in de sloot op de vervuilde sloot. Daar staat ook een bordje in: zwem niet. 
Hebben wij geplaatst. Dus daar mag je niet zwemmen. Eigenlijk zegt Delfland: zwem trouwens überhaupt niet 
in sloten. Zwem namelijk alleen in door ons aangewezen zwemwater, dus zwem ook niet in sloten ja die niet 
als zwemwater zijn aangewezen. Maar in deze sloten is het verstandig om niet te zwemmen. Het RIVM heeft 
vervolgens bevestigd dat het ook verstandig is om geen vis uit de sloten te eten, waarbij nog steeds geldt je 
mag er geen vis vangen. Er geldt een visverbod in de sloten bedrijventerrein. In de rest van de sloten kunnen 
geen, ja mag je eigenlijk geen vis vangen. Doe je het toch, ja eet hem dan niet. Het derde punt van het RIVM is 
moestuinen mogen weer wel besproeid worden, want daarvoor is de vervuiling van tussen de negen en de 
vijftien nanogram per liter water niet voldoende om dat tegen te houden. Het RIVM heeft overigens ook nog 
gezegd je kunt je huisdieren wel in het water laten zwemmen, want dat kan voor die dieren niet zoveel kwaad. 
Even denken, vergeet ik er dan er nog één. Ja. Er is nog één vraag in specifieke geval rondom de stadsboerderij 
in de nabije wijken gesteld. Maar dat gaat eigenlijk ook over het besproeien van de moestuinen. Daarmee zijn 
we dus eigenlijk door de hele tijdslijn heen op moment dat het RIVM-rapport er ligt, wat nu nog steeds geldig 
is met de adviezen die er zijn. Dat is uiteindelijk op 6 september verleden week ook door Piet-Hein, in 
samenwerking met de wethouder van Den Haag en een vertegenwoordiger van de GGD en in aanwezigheid 
van enkele deskundigen van onze zijde aan de bewoners uitgelegd. Dat is eigenlijk waar we nu staan. Ik word 
gelukkig gesouffleerd. Je mag in de woonwijk zwemmen. Het blijft, zeker, ja, zeker. 

De heer Janssen: Het RIVM zegt zwemmen in die, zwemmen. Ja. Pieter Jansen trouwens, voor wie het niet 
wist. Zwemmen in de woonwijk in die sloten dat leidt niet tot risico's voor de gezondheid. Wij zeggen als 
Delfland nog steeds ja zwemmen in zo'n sloot moet überhaupt niet doen want daarvoor hebben wij 
aangewezen zwemwaterlocaties. Maar het RIVM rapport geeft aan het zwemmen in dat slootwater van de 
woonwijk dat kan niet zoveel kwaad voor de gezondheid als je dat toch doet. 

De voorzitter: Voor de duidelijkheid. De heer Janssen is secretaris-directeur bij dit waterschap. Het moet dat 
soort dingen allemaal zeggen voor de… 

De heer Brandt: Ja, dank u wel. Dank voor deze aanvulling overigens die niet onbelangrijk is. Ik ga dan ja, dan 
verlaat ik de tijdslijn want dan zijn we eigenlijk waar we nu staan en ga ik even met u over tot een aantal delen 
van een aantal observaties van onze zijden eigenlijk. Ja. U vroeg wat heb je in die twee weken gedaan? U zou 
de vraag kunnen stellen wat heb je nog meer gedaan? Dat heb ik in de tijdslijn geduid. Maar onder andere ook 
tot het besef gekomen dat ja dit niet een crisis is die alleen van ons is en dat er op een aantal punten ja 
relaties zijn te leggen met partijen om ons heen die het soms moeilijk maken om informatie snel te verwerken 
en te duiden, die het soms moeilijk maken om rollen en verantwoordelijkheden goed van elkaar te scheiden. 
Daardoorheen speelt de publieke opinie en de media die daarop van invloed is een rol. Zijn er onzekerheden 
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in wat is op dit moment de status van zo'n sloot en hoe komen we er zo snel mogelijk achter wat het RIVM 
daarover heeft te melden? Uiteindelijk ook ja, we praten over haalbaarheid versus maakbaarheid. Wat kun je 
en wat is eigenlijk realistisch? Dus deze paar weken, deze paar maanden hebben ons op een aantal punten 
echt tot wat ja vragen gebracht waar we ook niet altijd een helder antwoord al op hebben, maar die wel 
steeds leidend zijn geweest bij hoe gaan we hier nu verder mee om? Het is, wij vinden het aardig om even met 
u te delen dat dit zijn een aantal ja uitgangspunten die wij bij het aanpakken van deze crisis wel steeds hebben 
willen vasthouden. Je kunt hem willekeurig beginnen maar ik begin hem even linksonder bij transparantie. Wij 
realiseerden ons al snel dat wat hier natuurlijk moet gebeuren, is transparant zijn in de informatievoorziening. 
Dat zijn veel open deuren, dat is een open deur. Hij is wel belangrijk. Overigens hebben wij wel gezegd het 
delen van informatie heeft eigenlijk alleen maar zin als je er ook betekenis aan kunt geven. Betekenis waar 
men om vraagt, is de betekenis voor volksgezondheid. Die kunnen wij niet geven. Dat is waarom het voor ons 
ook zo belangrijk was om meetresultaten vrij te geven als ze ook zijn geduid door het RIVM. Want dan kan een 
geïnteresseerde burger of een betrokken partij die daarin geïnteresseerd is, kan handelingsperspectief voor 
zichzelf creëren. Vandaar dat het ook zo belangrijk was voor ons om bij de bewonersbijeenkomst de GGD 
aanwezig te hebben die op baas van het RIVM-advies ja uitleg kan geven over het gezondheidseffect. Dit 
principe is eigenlijk steeds en ook nog steeds kun je zeggen voor ons lijdend in hoe kunnen wij zo duidelijk en 
zo snel mogelijk communiceren met handelingsperspectief? Daarbij moet je verschillende informatiekanalen 
benutten, uiteraard. We zijn veel gebeld, we zijn geappt, er ontstonden heel veel social media contacten, we 
zijn ook gewoon op een normale manier nog in contact gekomen met mensen om ons heen. Alle 
informatiekanalen staan open en we hebben ons daarop snel kunnen organiseren. We hebben gewild vanuit 
één overheid te werken. Ook dat is een belangrijke open deur die ik graag voor u nog een keertje in trap. 

De voorzitter: De heer Smits, gaat uw gang.

De heer Smits: Ja, dank u wel voor de presentatie. Ik mis binnen dit verhaal nog even iets, nog niks over het 
brononderzoek. Gaat u daar wel verder op in?

De heer Brandt: Ja, ik ga er nog op in. Misschien moet u even verwachtingen managen. Ik ben inderdaad nog 
even met een paar sheets bezig. Misschien zal ik het tempo iets opvoeren en dan kom ik snel bij het 
brononderzoek. Wat ik hier nog uit wil pikken, is integraal. Uiteraard willen wij deze crisis graag zien als een 
integraal probleem. Het gaat over PFOS maar het gaat misschien wel over meer. U kunt zich voorstellen dat 
wij intern ja in een vakantieperiode ook best eventjes hebben moeten zoeken naar hoe kunnen we ons zo 
goed mogelijk organiseren om in een moeilijke periode ja toch zoveel mogelijk aan de vraag van informatie en 
duiding te voldoen. Daartoe hebben wij uiteraard de portefeuille en een loco dijkgraaf steeds in bereik gehad. 
Dus daar was vakantie niet op van invloed, ook niet op de informatievoorziening aan u, dus de 
vragenbeantwoording en het zenden van de brieven aan u. We hebben ambtelijk en bestuurlijk nauw contact 
kunnen hebben met de GGD, met de gemeente Den Haag en met de Omgevingsdienst Haaglanden. We 
hebben binnen de organisatie vanuit de directie de aansturing van deze gebeurtenis sterk opgepakt en met 
management samen, ja alle medewerkers kunnen inzetten die nodig waren. Dus het is leerzaam maar we 
hebben er ook vertrouwen in gekregen in die periode. De impact op de organisatie desalniettemin is groot. 
Het levert een hoop werkdruk op, het levert ook vertraging op van andere dossiers. U kunt zich daar wellicht 
iets bij voorstellen. Ja. Een intensieve inzet op PFOS met een vraagteken. Ja PFOS is in die zin dan toch een 
probleem waar je op een wat hardhandige wijze nog eens extra op wordt gewezen. Het was bekend, nou ja 
het was bekend, het was eigenlijk wel bekend, maar niet op deze manier. Dus er werd snel van ons gevraagd 
te schakelen. Wat zijn we nu aan het doen? Dan ga ik onder andere naar het brononderzoek. Namelijk samen 
met de gemeente Den Haag en de Omgevingsding Haaglanden zijn we daar op dit moment mee bezig. Ja. Op 
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dit moment, deze dagen en we gaan er ook mee door. Daarbij moeten wij u wel waarschuwen en andere 
partners ook dat wij niet kunnen garanderen, we hebben geen zekerheid of wij die bron gaan vinden. We zijn 
afhankelijk van wat we aantreffen in het gebied en soms zijn we daarbij ook afhankelijk van externe factoren, 
zoals bijvoorbeeld regen. Je hebt waterval, regen nodig om uitstroom opnieuw te kunnen meten, dus je hebt 
regen nodig. Dat is zo'n factor die we niet in de hand hebben. Je hebt ook nodig medewerking van partners 
om je heen. De gemeente Den Haag, Omgevingsdienst gaat overigens op dit moment uitstekend, kunnen wij 
gelukkig zeggen. Je hebt medewerking nodig van ja omgevingspartners die in dat gebied werken, bedrijven. 
Die bezoeken wij, we leggen bezoeken af, we krijgen daar veel medewerking en met die bedrijven zijn we op 
zoek naar waar de bron vandaan kan komen. Hier staat het rechercheerwerk. We zoeken verschillende 
mogelijkheden uit. Wij doen watermeting, de gemeente doet onder andere ook grondwatermeting, de 
Omgevingsdienst doet landbodemmeting. Dus we laten geen mogelijkheid onbenut. Desalniettemin of 
desondanks weten we niet zeker of we het gaan vinden. We gaan er wel mee door. Wat we komende periode 
ook zullen doen, is informatievoorziening blijven ja garanderen eigenlijk. Dat komt omdat we WOO verzoeken 
krijgen, die hebben op dit moment al binnen. Komt ook omdat we verzoeken om informatie krijgen van 
partners, gemeenten om ons heen, gemeenteraden die vragen stellen, gemeenteambtenaren die we helpen 
om die vragen te beantwoorden, bestuur van de gemeenten die dus ook dingen willen weten. Dus ja, we zijn 
er dus ook nog niet mee klaar. Het blijft voorlopig nog een punt van aandacht. In onze organisatie zijn we ons 
wel aan het heroriënteren of aan het herschikken naar de lijnorganisatie vanuit een tijdelijke organisatie die 
we hier regiegroep hebben genoemd om deze situatie in een korte tijd goed te kunnen bemensen. Nu moet 
het, zoals wil zeggen, de lijn weer in, omdat dit onderdeel moet worden van ons reguliere werk. We bereiden 
ons voor op evaluatie. Daar zei de dijkgraaf en de hoogheemraad zeiden daar al iets over. Dat zal een evaluatie 
zijn die gaat over meer fundamentele vragen, niet alleen over hoe we dit hebben aangepakt, maar ook over 
wat komt hier achterweg en hoe moeten we ons daar met elkaar op voorbereiden? Ik kan daar straks nog iets 
meer over zeggen kort. In kortere zin gaan we kijken hoe we informatieprotocollen, communicatieprotocollen 
et cetera, escalatieprotocollen moeten opstellen. Dus we leren ook op korte termijn hier iets van. We gaan 
met het college samen de consequenties voor langere termijn in beeld brengen. Dat was onderdeel één. 
Onderdeel twee was we kijken even naar andere wateren. Ik ga u daar het volgende over zeggen. Wij kunnen 
zeggen dat wij op dit moment geen kennis hebben van hot spots in ons gebied die vergelijkbaar zijn met de 
vervuilde sloot in het Forepark. Wij meten wel incidenteel PFOS in de jaren die achter ons liggen, 2018-2021, 
hebben wij gemeten. In 2023 meten wij inmiddels structureel. Dat doen we op acht locaties, KRW-
meetpunten. Dat doen we omdat 2023 een trendjaar is in ons KRW aanpak. Dat trendjaar was er al, die 
metingen waren we al van plan. Doen we nu. Wat nu natuurlijk belangrijk is, is te weten wat komt eruit? Daar 
komt ongeveer uit 0,03 tot 16 nanogram per liter vervuiling PFOS. Dat ligt niet boven wat wij aantreffen in de 
vervuilde sloten in de omgeving van het Forepark. Dat ligt dus niet boven de norm waarvan het RIVM zegt iets 
afwijkends ten opzichte van het rapport wat wij nu hebben liggen. Wat wij ook doen, is onderzoek naar twee 
eerdere specifieke metingen oppervlaktewater die wij in 2018 en 2020 hebben gedaan. Eén bij een inlaat 
vanuit Rijnland en twee bij in één van onze polders. Die gaven zoals u hier ziet 54 respectievelijk 40 en 60 
nanogram aan. Dat is meer dan wij zouden denken en zouden wensen. Wij gaan na of die metingen 
betrouwbaar zijn. Dus we herbemonsteren en hopen daar binnenkort iets van te kunnen zeggen. Tenslotte 
bemonsteren we zwemwater en dat zwemwater dat bemonsteren omdat we dat in de huidige 
maatschappelijke discussie belangrijk vinden om te doen. We hebben dat inmiddels gedaan en we hebben de 
uitslagen van die metingen, de resultaten daarvan, inmiddels ook binnen. We lijken te kunnen concluderen, 
maar dat is echt zo vers van de pers dat ik daar een voorbehoud bij moet maken omdat we die resultaten nog 
willen interpreteren en ook willen kunnen duiden, maar we lijken te kunnen concluderen dat ook die 
resultaten geen aanleiding geven tot het inwinnen van advies bij het RIVM. Dus dat ze niet afwijkend zijn van 
wat wij aantreffen in de sloten om de vervuilde sloot heen. Dit kunnen wij zeggen op dit moment over andere 
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wateren in ons gebied. Dan ga ik naar derde punt. Dat gaat over handelingsperspectief en beleidsmatige 
consequenties. Ik vertel u kort eerst nog eventjes het handelingsperspectief en hoe we aankijken tegen de 
relatie met andere overheden. Het is belangrijk voor u om te weten, ik zei al GGD, gemeenten, RIVM, 
Omgevingsdienst Haaglanden en inmiddels ook het ministerie van infrastructuur en water bemoeien zich met 
PFOS-vraagstuk in bredere zin en ook de Unie kunnen we zeggen, heeft inmiddels een rol opgepakt in het 
landelijk overleg wat hier nu op gaande is. Het is voor ons belangrijk om ons daarin ja gesteund te voelen. Het 
is voor ons belangrijk om te zien dat dit probleem dus ook wordt gezien in een bredere landelijke context. Ja. 
We zijn in afwachting van wat dat overleg gaat opleveren. Intussen gaan we vanuit onze organisatie, zowel 
ambtelijk, vanuit het directieteam, als ook vanuit het dagelijks bestuur op de niveaus die daarvoor geëigend 
zijn in overleg. Dat doen we ambtelijk in de overleggen die we hebben en de escalatie bestuurlijk als dat nodig 
is. Dan wil ik u kort meenemen in de betekenis van wat we hier hebben meegemaakt met elkaar voor onze 
lange termijn strategieën. Dan met name de strategie microverontreinigingen die in 2020 door de VV is 
vastgesteld. Ja deze gebeurtenis die heeft voor ons een aantal zaken duidelijk gemaakt. We missen integraal 
en uitvoerbaar landelijk beleid, we missen eenduidige normering of een eenduidige uitleg daarvan, we missen 
een goede verdeling tussen overheden en verantwoordelijkheden die daarin helder belegd zijn of althans een 
niet versnipperde rolverdeling, we missen een breder handelingsperspectief voor wanneer stoffen die in het 
milieu al aanwezig zijn nog ja een toelatingsnorm missen, we missen een landelijke ketenaanpak en ja 
voldoende kennis in het gebied over de stoffen die daarin aanwezig zijn, missen we eigenlijk ook. Daarbij 
kijken we niet alleen naar partners om ons heen, maar ook naar onszelf. Om die reden focussen ons wij, wij 
ons nu met het college samen op een aantal zaken, namelijk lobbyinrichting het rijk, kennisontwikkeling 
binnen onze eigen organisatie en met onze partners samen, het bevorderen van die ketenaanpak en de 
samenwerking en een risico gerichte monitoring. Dat laatste dat ligt in het verlengde van de risico gestuurde 
aanpak die we eerder al met u hebben besproken. Ja. Daar lijkt dan bij te komen de thematiek die gaat over 
zorg voor de volksgezondheid. Ik heb het u al een paar keer gezegd de vragen gaan echt over wat is de schade 
voor mijn gezondheid of voor de gezondheid van mijn dieren, of voor de gezondheid van mijn, noemt u het 
maar van wat hier gebeurt. Zoals ik u al eerder zei, daar kunnen wij niks van zeggen. Waar we wel iets van 
kunnen zeggen, is ons baggerbeleid. Dat moeten wij tegen het licht houden, we zullen moeten saneren, maar 
gaan we misschien ook risico gestuurd bagger, gaan we onderhoudsbagger meer inzetten, gaan we 
baggerbeleid dus op deze problematiek aanpassen en we hebben ook nog geïnventariseerd een aantal andere 
dossiers die misschien niet direct voor de hand liggend zijn. Maar als je daar even over nadenkt toch van 
invloed zullen krijgen door deze problematiek. Die hebben we hier kort voor u opgesomd. De aandacht zal 
uitgaan naar de KRW-resultaatverplichting. Dat zal duidelijk zijn omdat het gaat over kwaliteit van het water. 
Daar komt deze stof in terug. De aandacht zal ook uitgaan naar zuiveren. In dat verband dus naar hoe wij onze 
nieuwe zuiveringsinstallatie, de nieuwe grote lucht zullen gaan uitleggen. Welke zuiveringstechnieken gaan we 
daarin moeten toepassen of kunnen toepassen om deze problematiek te kunnen adresseren? Het roept 
vragen op over toezicht en handhaving in hoeverre wij daar effectief in kunnen zijn in samenwerking met 
andere partners. We zullen moeten bekijken of we onze strategie voor microverontreiniging in het kader van 
PFAS zullen moeten gaan aanpassen. We zullen moeten bekijken hoe we in het kader van waterkwaliteit ons 
meetprogramma uitbreiden. We zullen moeten gaan kijken hoe we…

De voorzitter: Mevrouw Wijbenga. 

Mevrouw Wijbenga: Dank u. Een prachtig overzicht, alleen ik begrijp het niet in relatie met wat u net zei over 
de hotspots. We hebben hier een incident. Daar gaan we van leren. Ik ga straks nog wel zeven vragen stellen 
aan de portefeuillehouder. We hebben het ook een incident, u geeft aan dat er geen andere hotspots zijn. Dan 
is dit toch wel een heel rijtje wat veel fundamenteler is? 
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De heer Brandt: Zeker. Ik moet even nadenken hoe ik uw vraag moet interpreteren. We zijn blij dat we geen 
andere hotspots kennen, althans op dit moment, die een dermate grote vervuiling als in het Forepark is 
aangetroffen. Maar in mijn verhaal is u mogelijk duidelijk geworden dat ondanks het feit dat het rapport van 
de RIVM iets zegt over de mate van schade op de duiding eigenlijk van de meetresultaten, is het wel duidelijk 
dat PFOS-verontreiniging in ons hele watersysteem aanwezig is, in meer of mindere mate. Zolang er niet 
wordt gestopt bij de bron, zal PFOS blijven inkomen in ons systeem, zal het zich blijven verspreiden, zullen we 
ook het risico blijven lopen op het ontstaan van hotspots en zullen we ons dus ook moeten voorbereiden op 
de betekenis of de aanwezigheid van deze stof in het kader of in het licht van deze beleidsdossiers. Dat is 
eigenlijk de boodschap die wij hier bij u aan tafel willen geven en waarvan we ook met het college hebben 
afgesproken het gesprek te willen voeren. Dus dat is de betekenis van dit lijstje en het gaat inderdaad veel 
verder dan wat kun je in een hotspot aantreffen? Ja. Het lijstje gaat zo ver dat het eindigt bij het zal 
organisatorische impact hebben en inzet van geld en capaciteit vragen. Dat zal u ook duidelijk zijn. Ik ben 
eigenlijk aan het einde gekomen van mijn sheets. Ik zou terugkomen op drie lijnen. Dat zijn deze en daar 
hebben wij drie kernboodschappen aan gehangen om eigenlijk bij u nog een keer even te herhalen. Wat moet 
nou van dit verhaal eigenlijk bij u blijven hangen, zouden wij denken. Dit zijn geen communicatie 
kernboodschappen. Dus mijn hoofd communicatie gaat me hier niet dankbaar voor zijn. Maar voor u denk ik is 
het goed om te weten dat we rondom het dossier van de PFOS-vervuiling in de sloten en omliggende sloten 
het brononderzoek nog steeds uitvoeren, dat we willen weten waar het vandaan komt, maar dat we niet zeker 
weten dat we dat ooit zullen vinden en dat de RIVM-adviezen in de duiding over de meetresultaten voor ons 
het belangrijkste blijft om te kunnen betekenis te kunnen geven wat daar in die wijk aan de hand is. Het 
tweede is op onze andere wateren blijven concentraties binnen vergelijkbare marges en zijn er dus geen 
aanleidingen voor aparte RIVM-adviezen op dit moment. De derde boodschap is: er zullen beleidsmatige 
keuzen, gevolgen en keuzen komen wat ons betreft naar aanleiding van deze problematiek. Daarover gaan wij 
als ambtelijke organisatie met het college het gesprek aan en daar zal het college ongetwijfeld met u ook het 
gesprek over aan gaan. Daarmee kom ik aan het einde van mijn verhaal. Ik zou zeggen dank voor de aandacht 
en ik geef het woord terug aan de voorzitter. Ik blijf hier even in deze omgeving samen met een aantal 
ambtenaren hangen.

De voorzitter: Dank aan u, de heer Brandt. Heel duidelijk verhaal, zeer informatief. Zijn er nog restvragen aan 
de heer Brandt of? Nee. Zo dan ga ik even naar de hoogheemraad, die nog aanvullingen op dit mooie verhaal? 

De heer Van Boxmeer: Ik denk dat het het handigst is dat we even de commissie langsgaan. Er bestaat, en dat 
hoor je nu ook al een beetje een vraag van god zijn er nu eenvoudige besluiten die we kunnen gaan nemen en 
daar verder mee komen? Dat is er niet. Dus ik luister graag naar vragen die u heeft, zal maar zeggen. Maar wil 
er toch op aandringen dat de evaluatie en de beleidsmatige keuzes die we gaan maken naar aanleiding van dit 
incident en wat we hebben geconstateerd in deze vergadering niet getackeld gaan worden. 

De voorzitter: Dijkgraaf nog aanvullingen? 

De heer Daverveldt: Nou misschien één aanvulling. Mark die heeft terecht gezegd dat er gelukkig maar één 
hotspot is zoals Leidschenveen. Maar ik wil toch ook wel zeggen dat ook al noemen dat geen hotspots de 
verspreiding van PFOS zodanig is in veel andere wateren dat die hele scherpe norm van 0,65 nanogram per 
liter heel vaak overschreden wordt. Even voor de duidelijkheid. 

De voorzitter: Dan gaan we naar de commissie. Ik ga eerst naar mevrouw Jüdell van het CDA. 
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Mevrouw Jüdell-Jansen: Dank u wel voor het woord, de heer de voorzitter. Ik heb een aantal vragen eigenlijk 
hieromtrent. Als ik kijk naar de resultaten van de metingen dan zie ik dat punt A het hoogste is in met 220 
nanogram en punt D de op twee na hoogste met 77 nanogram. Als ik dan kijk op Google Maps met welke 
bedrijven daar in de buurt zitten dan zijn dat Asito dat is een schoonmaakbedrijf, Koninklijke Oosterberg een 
groothandelaar, DOM Nederland een fabrikant, Moccasino een schoenenwinkel en een brood- en een 
banketbakkerij. Ja. Ik vroeg mij af of bekend was wat voor fabrikant DOM was? Ja het lijkt me toch niet zo heel 
erg moeilijk om inmiddels al ja het brononderzoek in zoverre al af te ronden met slechts vijf bedrijven die naar 
mijn idee het dichtst bij de hotspot zitten. Daarnaast vroeg ik mij af, de resultaten die worden gemeten of die 
in eerste instantie in 2020 zijn gemeten in een lab, is dat lab intern in Delfland of extern? Wordt daarbij 
digitaal of analoog gemeten? Het lijkt mij opnieuw dat een medewerker die deze resultaten moet aflezen toch 
gelijk moet zien van hé dit is wel een extreem hoge meting. Stel nou dat de fout ligt of dat deze fout door deze 
medewerker of het bedrijf, het externe bedrijf, is gemaakt. Kunnen eventuele kosten dan worden verhaald bij 
dit externe bedrijf? Als laatste vond ik het wat merkwaardig, al is het een klein dingetje, dat huisdieren wel in 
een sloot kunnen zwemmen waar verhoogd PFOS is. Terwijl ja als mijn hond in de sloot gaat springen, dan zou 
ik hem gelijk daarna onder de douche zetten en vervolgens is de ja het zuiveringswater uiteraard weer met 
wat extra PFOS belast, al is het natuurlijk voor een huisdier klein, maar toch zou ik willen vragen of Delfland 
niet gewoon dat helemaal kan verbieden? 

De voorzitter: Dank u wel. Dan ga ik naar de heer Jannink van Natuurterreinen. 

De heer Jannink: Voorzitter, dank u wel. Om te beginnen wou ik even het college en eigenlijk de hele 
ambtelijke organisatie bedanken voor al het werk over de afgelopen maanden en in de zomerperiode. Daar is 
volgens mij heel veel verzet en dank voor alle duidelijkheid die op dit moment er is, terwijl er uiteraard nog 
vele vragen openstaan. Twee korte punten waar ik graag toelichting op zou willen hebben. Eén: ik begrijp dat 
de sloot afgesloten is. Duidelijk. Maar we gaan straks tuurlijk het natte seizoen in en dan komt dan steeds 
meer water in zo'n sloot te staan. Hebben we al een plan van aanpak van hoe gaan we daar nu mee om? Daar 
ook aan gecorreleerd, wat denk meer een beleidsvraagstuk is, de kosten die gemaakt worden dan wel voor 
saneren of dan wel het tijdelijk omgaan met zo’n situatie. Hebben wij daar als waterschap al een beleid over 
hoe we daarmee omgaan? Hetzelfde mevrouw Koops, wat u aangaf, de aannemer die ergens doorheen rijdt, 
wat ook weer gereviseerd moet gaan worden. De vraag is dan: hebben we daar afdoende beleid voor of is dat 
iets waar we toch binnenkort eens over na moeten gaan denken om dat te gaan verversen? De tweede vraag 
is ook een interessante. Als we nu straks situaties gaan krijgen dat wij vervuild water, en de dijkgraaf gaf dat 
net al aan, vele plekken waar we al boven de norm zitten, gaan lopen verpompen bijvoorbeeld vanuit polders 
de boezems in gaan zetten. Is het duidelijk voor ons wie dan aansprakelijk is? We hebben tuurlijk een 
wettelijke taak om bijvoorbeeld ons peil in stand te houden binnen de polders, maar als we dat doen terwijl 
we weten dat de waterkwaliteit niet voldoet aan de normen en toch dat in de boezem verpompen en 
daardoor in een gebied verspreiden, is het ons duidelijk als hoogheemraadschap waar de grenzen liggen, wat 
onze aansprakelijkheid is en of daar ook een stuk beleidsformatie op moet gaan plaatsvinden? Dank u wel. 

De voorzitter: Dank u wel. Dan ga ik naar de heer Grashuis van ChristenUnie/SGP. 

De heer Grashuis: Dank u wel, mijnheer de voorzitter. Ik sluit mij ook aan bij de vorige spreker wat betreft de 
dank aan de organisatie en ook toch al complimenten voor de vele inzet die er is gepleegd. Ik krijg daar in elk 
geval wel een goed beeld van. Twee punten die ik nog graag wil meegeven. In het kader van het opzoeken van 
de bron ben je natuurlijk erg afhankelijk in dit geval van, waar liggen nou toevallig mijn watergangen en waar 
kan ik dus meten? Wordt er ook gezocht wellicht naar andere instrumenten op andere locaties, om het net 



15

zeg maar meer te laten sluiten richting een bepaalde richting. Je zou kunnen denken om grondwatermonsters 
te nemen, ook op plaatsen waar geen watergangen liggen. Ik meen in een hele korte tussenzin, dat er heel 
kort even genoemd is door gemeente Den Haag meen ik is het genoemd, daar kan nog verder over nagedacht 
worden. Een tweede punt is, de presentatie sloot af met dat we heel veel missen en dat we heel veel wachten 
op landelijke overheden, andere instanties, enzovoorts. Als we allemaal blijven wachten, dan gebeurt er niet 
veel natuurlijk en gaat het heel lang duren. Je zou het ook kunnen omzetten in een soort kans. We kunnen ook 
vanuit hier het voortouw nemen om hier wel iets meer aan te doen in afwachting van wat er landelijk verder 
gebeurt. Dank u wel.

De voorzitter: Dank u wel. Mevrouw Onderdelinden of de heer Smits. De heer Smits, Partij voor de Dieren, 
gaat uw gang.

De heer Smits: Ja, bedankt. Ik ben ten eerste blij om te horen dat het waterschap zich in gaat zetten voor een 
verbod, algeheel verbod op de PFAS, niet alleen in Nederland maar ook op Europees niveau. Dat dit incident er 
ook toe heeft geleid dat het beleid wordt herzien. Ik heb nog wel even een vraag over de verschillende 
normen. Je hebt de norm van het Kaderrichtlijn Water waar die 0,65 nanogram wordt genoemd en waar de 
dijkgraaf al heeft aangegeven dat in verschillende gebieden dat niet gehaald wordt. Nu is er ook een advies 
gekomen van de RIVM, waar al eerder over is gesproken, de 0,07 nanogram per liter. En ja, ik neem aan dat 
die ook niet uit de lucht komt vallen. Dus mijn vraag is, waar komt die veel lagere norm vandaan en wat heeft 
dat nog voor gevolgen? Daarnaast werd er ook gezegd dat er best wel wat invloed is geweest vanwege de 
hoeveelheid werk op ander werk. En dan vraag ik mij af van, is daar iets over te zeggen van wat er dan is 
blijven liggen? Dank u wel. 

De voorzitter: Dank u wel. Mevrouw Wijbenga. 

Mevrouw Wijbenga: Dank u wel, voorzitter. Dank voor de presentatie en het simpele filmpje maar voor de 
bewoners zou het kijken naar de film Dark Waters, over de producent van al dit soort akelige stof, ook 
interessant zijn. Uiteraard ook respect voor het vele verzet dat door de ambtenaren en bestuurders is verricht. 
Maar voorzitter, fouten maken is menselijk en Delfland heeft een fout gemaakt met een meting. Van fouten 
kun je leren en wat leren we dan van deze casus? De presentatie laat zien dat er nu al over nagedacht wordt, 
maar dat wist ik natuurlijk niet van tevoren. En ik heb me in de voorbereiding toch wel bedacht, wat vindt de 
portefeuillehouder, en ik weet niet of ik u moet aankijken of dat ik de dijkgraaf moet aankijken, maar wat 
wordt hiervan geleerd? Maar voordat we naar die vraag gaan toch eerst nog wat waarnemingen en naar 
aanleiding van de vele stukken over de PFOS-vervuiling in Leidschenveen en in het bijzonder in de Linge. In de 
tijdlijn zien we dat er snel na de uitzending van Pointer is gereageerd, maar is daarvoor ook contact geweest 
met Pointer? Al snel na de uitzending is de informatie verspreid naar betrokkenen en andere overheden maar 
niet meteen naar de VV. De vraag is, waarom niet? Dat is mijn tweede vraag. Het inschakelen van het RIVM en 
de GGD is een goede zaak. Die instanties zijn er ook voor het beoordelen van de effecten op de gezondheid en 
ze hebben ook duidelijk adviezen gegeven. Ik denk ook dat het goed is dat Delfland die zaak overgedragen 
heeft. De derde vraag gaat over het verwijzen als het gaat om de GGD. Op een vraag van de omwonenden is 
gezegd, de vraag van een van de omwonenden was, wat zijn nou de ecologische effecten van PFOS? Toen is er 
ook verwezen naar de GGD en dat is enigszins merkwaardig. De vraag is dan vanuit onze kant of de 
portefeuillehouder bekend is met het feit dat de GGD er alleen maar is voor homo sapiens. En ik dacht toch 
dat in dit huis er heel veel kennis was bij biologen en chemici dus misschien dat dat nog wel een puntje ook 
van aandacht is voor de toekomst. Voorzitter, het valt op in de beantwoording van vragen van bewoners en 
van VV-leden dat er vrij makkelijk wordt verwezen naar andere overheden of uitvoeringsorganen, zoals de 
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Omgevingsdienst Haaglanden. Vierde vraag dus aan de portefeuillehouder is of met name de bewoners erop 
zitten te wachten? Zou het niet veel klantvriendelijker zijn als er één gezamenlijk verhaal zou liggen? En dan 
voorzitter, het zoeken naar de oorzaak. Vanuit Delfland wordt ingezet op nog meer metingen, alsof je hiermee 
de bron met zekerheid kunt achterhalen. Daar is ook eigenlijk in de presentatie al, daar is al voor 
gewaarschuwd. Dat het niet duidelijk, het kan zijn dat het niet duidelijk is wat de oorzaak is. Voor de lijst van 
de mogelijke bronnen wordt ook weer verwezen naar de Omgevingsdienst Haaglanden in het kader van de 
Wet milieubeheer en het Activiteitenbesluit. Ja, onze vijfde vraag is dan, waarom is deze lijst ook niet 
beschikbaar in al het materiaal dat naar ons toe gekomen is? Dan over PFAS. Het is algemeen bekend dat 
schuimbrandblussers PFAS bevatten. De brandweer overweegt ook een verbod met ingang van 2025. Dus nu 
kan en mag het nog gewoon gebruikt worden. En er is een bedrijf gevestigd vlakbij de Linge waar er hoge 
waarden zijn aangetroffen. Dit bedrijf heet Fire-Control, ik wil ze helemaal nergens van beschuldigen, maar ze 
geven training en naast BHV-cursussen mogelijk doen ze ook iets in praktische zin. Ik heb zelf eens een keer 
met een uitje praktische brandblusoefeningen kunnen doen in het Rijnmondgebied dus ik weet hoe dat werkt 
en misschien doen ze dat hier ook. En in dat geval kan het dus zijn dat er met die schuimbrandblussers ook 
misschien het een en ander in de sloot terechtgekomen is of in het riool. Maar hoe dan ook, Delfland heeft er 
of via de ene route of via de andere route mee te, krijgt daar in ieder geval mee te maken. Dat leidt ons tot 
onze zesde vraag. Heeft de portefeuillehouder hier informatie over? Want bestrijding bij de bron is het 
adagium in het milieubeleid. Dan zijn er ook nog veel autobedrijven in het Forepark en gebruiken die 
misschien ook materialen die PFAS bevatten? Is hier ook informatie over bekend bij de Omgevingsdienst 
Haaglanden? Leidt ons tot de zevende vraag. Heeft de portefeuillehouder hierover informatie of is die bereid 
om die informatie te vergaren? Of moeten wij als VV-leden net als de bewoners onszelf gaan melden bij 
andere overheden om te kijken naar deze informatie en dat te vragen? Voorzitter, tot zover, dat waren zeven 
vragen die we graag zouden willen beantwoord zien.

De voorzitter: Ja, voor mij is dat aanleiding om even de kanttekening te maken dat dit ingekomen stukken zijn 
en dat het niet een bespreekstuk is. Dus probeert u zich een beetje te beperken. Maar zeven boeiende vragen 
in ieder geval. Mevrouw Westphal, Belang van Nederland.

Mevrouw Westphal: Ja, dank u wel, voorzitter. Nou, dan zult u blij zijn met mij hoop ik want ik heb voor zover 
geen vragen en geen opmerkingen. Dank u wel.

De voorzitter: De heer Verheij. 

De heer Verheij: Dank u wel, voorzitter. Allereerst wil ik Mark bedanken voor zijn duidelijke presentatie en 
uitleg. Waar het mij om gaat is, wat zijn de dragers voor de verspreiding van PFAS? Zijn dat rivieren, kanalen, is 
dat grondverzet, is dat baggeren? Ik weet het niet maar ik ben daar reuze benieuwd naar. Dank u wel.

De voorzitter: Dank u wel. Mevrouw Örgü, VVD.

Mevrouw Örgü: Dank u wel, voorzitter. Heel erg bedankt voor de uitgebreide presentatie die we hebben 
gehad. Het is echt wel heel uitgebreid want ik had ook een lijst met vragen en heel veel van die vragen die ik 
had kan ik wegstrepen. Ik wil de organisatie ook danken voor de zomerperiode waarin wij goed geïnformeerd 
zijn. En wat ik ook fijn vind is het dossier wat op de website staat. Want ook wij als VVD-fractie kregen veel 
vragen en het was gewoon fijn om mensen door te kunnen verwijzen naar onze website met informatie. Het 
neemt niet weg dat op twee terreinen wij nog wat vragen hebben. Ik heb twee vragen op het terrein van 
communicatie en twee over waterkwaliteit. Als je kijkt naar op het terrein van communicatie zijn wij gewoon 
als VVD-fractie heel erg benieuwd welke stappen het college gaat nemen als het gaat om de communicatie 
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richting de bewoners? Want als je die stukken leest, en ook bijvoorbeeld de vragen die de bewoners hebben 
gesteld en de antwoorden die wij geven, dan zie je heel vaak dat er een verwijzing plaatsvindt, dat werd zonet 
ook genoemd, naar bijvoorbeeld GGD Den Haag of RIVM gaat een antwoord daarop geven. Hoe kunnen wij zo 
dadelijk in ieder geval de informatie eenduidiger maken? Dus welke rol heeft Delfland daarin om dat de 
komende tijd eenduidiger te maken? En op welke manier, dat is het tweede punt, kan het begrijpelijk en tijdig 
worden geïnformeerd? Want dat is ook een van de punten geweest waarin het eigenlijk 2020 ook verkeerd is 
gegaan. Want als je de informatie misschien toen had weergegeven dan konden we nu met die reconstructie 
ook zeggen, we hebben dat toen misschien wel verkeerd becijferd maar dat is ook door de omwonenden 
helemaal niet gemeld. Want hebben we allemaal dat misschien misgelezen? Maar dat even terzijde. Dat komt 
allemaal weer terug in de evaluatie begrijp ik als we zo dadelijk dit allemaal behandelen. Als het gaat om nog 
twee vragen op het terrein van waterkwaliteit. Wij zijn als VVD-fractie benieuwd welke maatregelen het 
college gaat nemen als het gaat om transparantie en verantwoording? De verantwoording en transparantie als 
het gaat om de waterschappen te versterken en dus de belanghebbenden actief deel te laten nemen. Want 
het blijkt uit dit stuk dat wij toch een spil zijn in het hele speelveld als gaat om dat hele PFAS-verhaal. We 
hebben wel al die partners nodig maar hoe kunnen wij ervoor zorgen als Delfland zo dadelijk dat die 
transparantie en ook dat die verantwoording, dat het ook door die andere genomen wordt en dat wij daar niet 
alleen voor gaan staan? En welke, laatste, voorzitter, laatste punt, welke wet- en regelgeving zou het college 
aanbevelen of willen implementeren om in ieder geval te zorgen dat die PFAS-verontreiniging zo dadelijk 
verminderd wordt? Dank u wel, voorzitter. 

De voorzitter: Dank u wel. Ga ik naar de heer Sunder van Ongebouwd. 

De heer Sunder: Ja, dank u wel, voorzitter. Ik wil ook ten eerste mijn dank uitspreken aan de ambtelijke 
organisatie en de toelichting van daarnet. Ik wil me aansluiten bij wat de heer Jannink van Natuurterreinen zei 
over de aansprakelijkheid in de toekomst van het inlaten van vervuild PFAS-water en hoe dat zich gaat 
ontwikkelen in de toekomst. Want de vervuiling is er en die wordt, als er geen verbod komt, alleen maar erger. 
Daarnaast wacht ik met veel interesse de evaluatie af want er zijn weer heel wat punten om te verwerken in 
toekomstig beleid. Dank u wel. 

De voorzitter: Dank u wel. Dan ga ik naar de BBB. Wie van de twee? De heer Tas, gaat uw gang. 

De heer Tas: Ja, dank u wel, voorzitter. Ja, ik wil ook inderdaad de organisatie bedanken voor de inzet die 
eigenlijk direct is gedaan. Volgens mij is 13 juli kwam de vooraankondiging van Pointer en 14 juli had ik, ik ben 
bewoner van de wijk, 14 juli had ik een brief in de bus. Dus dat is gewoon razendsnel gegaan dus mijn 
complimenten daarvoor. Ik had nog wel een paar vraagjes. Ik zag in 2023 is er weer een, is er nog meting 
gedaan. Ik zie dan op punt of op plek A een score van 260 nanogram. Volgens mij is dat hoger dan de norm 
die, of tenminste de 180 die eerder is gemeten. Kunt u dat uitleggen? Is de PFAS-som, is dat de aanleiding 
daarvoor of is dat toch anders? Hoe moet ik dat zien? Daarna, de nieuwe norm van 0,07 nanogram, dat lijkt 
mij heel erg laag. Is dat praktisch 0, is dat gewoon gelijk aan 0, is dat een laagst meetbare norm? Dat waren 
mijn vragen. Dank u wel. 

De voorzitter: Dank u wel. Dan gaan we naar de heer Leibbrand van de AWP.

De heer Leibbrand: Ja, dank u wel, voorzitter. Ook namens de AWP de ambtelijke organisatie bedanken voor 
de duidelijke presentatie. Die nam al een hoop vragen weg die ook bij ons leefde. Ik zou het college nog wel 
willen vragen hoe zij aankijken tegen, nou, het gevoel wat bij mij ontstond is dat we als Delfland toch wel heel 



18

erg afkeken naar het RIVM als kennisinstituut versus Delfland die hoog van de daken wil schreeuwen dat ze 
voor waterkwaliteit staan. Dank u wel.

De voorzitter: Dan ga ik naar de heer Meijdam van de PvdA. 

De heer Meijdam: Dank u wel, voorzitter. Ook de Partij van de Arbeid vindt dat het hoogheemraadschap dit 
goed en voortvarend aanpakt. We zijn ook erg blij met de presentatie die een aantal van mijn vragen 
beantwoordt en ook een aantal nieuwe vragen en een tip heeft veroorzaakt. Nog een mening, we vinden het 
op zich wel jammer dat er een journalist voor nodig was om dit probleem te vinden. Maar ja, sommige dingen 
gebeuren nu eenmaal. Waar wij benieuwd naar zijn ook is hoe de sfeer was op de bewonersbijeenkomst? Dat 
is een nieuwe. De tip om misschien toch te proberen om dit in de toekomst te voorkomen is duizendtallen 
gewoon niet meer nooit meer scheiden want dan kan je de duizendtallen scheiding ook niet meer aanzien als 
een decimale scheiding. En misschien het aantal decimalen na de komma, misschien gewoon van tevoren 
afspreken dat het er altijd twee zijn of zo. Dan gaat het ook altijd goed. Mogen ook nullen zijn. Oké, de 
volgende … De eerste vraag was dus inderdaad de bewonersbijeenkomst. Tweede vraag, in de presentatie 
werd ook genoemd dat er andere dossiers hierdoor vertraagd gaan worden, dat is logisch. Mijn vraag is, onze 
vraag is zelfs, gaan we er wat van merken? En dan vraag drie en vraag vier, die komen eigenlijk direct uit de 
beantwoording van de schriftelijke vragen van best veel partijen. Waarin aangekondigd, waarbij voorgesteld 
wordt om met de … Mijn eerste vraag is bij het antwoord 9 is, het valt niet uit te sluiten dat we in de toekomst 
PFAS in onze waterbodems zullen constateren. Wij stellen voor om met de Verenigde Vergadering een 
beeldvormende discussie over mogelijke handelingsperspectieven voor te bereiden, dat lijkt ons een goed 
idee. En we willen graag weten wanneer we dat gaan doen en op welke manier? En een behoorlijk 
vergelijkbare vraag naar aanleiding van antwoord op vraag 13. Wij zijn … Waar het antwoord was, wel zijn we 
ons terdege ervan bewust dat deze vraag onderdeel hoort te zijn van een bredere politieke afweging op welke 
wijze Delfland gericht continu op niveau van één of enkele sloten zou moeten communiceren wanneer 
overschrijdingen van bepaalde grenswaarden plaatsvinden. Graag gaan we hierover na de zomer 
fundamenteel met u in gesprek. Dat is ook na de zomer en we zijn ook wel weer, ik vind het een goed idee. 
Ook dit vinden wij een goed voorstel en we willen graag weten op welke manier en wanneer we dit gaan 
doen? Dank u wel.

De voorzitter: Dan gaan we denk ik naar de portefeuillehouder. U heeft heel wat te beantwoorden. Gaat uw 
gang. 

De heer Van Boxmeer: Ja, om even tijd te winnen wil ik de vraag over de bewonersbijeenkomst alvast aan de 
dijkgraaf overlaten en dan kom ik daarna terug. 

De voorzitter: De dijkgraaf heeft het woord. 

De heer Daverveldt: Jazeker. Inderdaad, de bewonersbijeenkomst vorige week, druk bezocht. Ik denk al met 
al, ik heb ze niet geteld maar een ordegrootte vijftig, zestig mensen. Is al gezegd, ik was ook erg blij dat het 
niet alleen Delfland was die het organiseerde maar ook de gemeente. Ik wil bij deze ook zeggen dat het heel 
nuttig was dat wij goede contacten opgebouwd hebben met de bewonersorganisatie, dat maakt ook de 
communicatie naar de bewoners een stuk efficiënter. Daarnaast was ik natuurlijk blij dat ook de GGD 
aanwezig was en de Omgevingsdienst. Misschien was het nog beter geweest als de RIVM er ook bij geweest 
was want je merkt wel, dat hebben we ook gezegd, we hebben er alle begrip voor dat als dit nieuws naar 
buiten komt, dat er gewoon veel ongerustheid is bij de bewoners. Dus dat hebben we ook benadrukt dat we 
daar alle begrip voor hebben. En eerlijkheid gebied te zeggen dat we heel veel vragen gekregen hebben en 
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geprobeerd die zo goed mogelijk te beantwoorden. Maar er zijn ook vragen waar misschien antwoorden 
gegeven worden die sommige bewoners liever anders zouden zien. En er zijn ook heel veel vragen waar we 
eerlijk gezegd het antwoord ook nog niet op weten. Dat heeft bijvoorbeeld ook te maken met hele specifieke 
vragen over gezondheid. Wat we in ieder hebben afgesproken dat is dat er een verslag komt van deze 
bewonersbijeenkomst. Dat alle vragen die gesteld zijn en die niet beantwoord zijn, dat we die zullen, die gaan 
niet verloren, laat ik het zo zeggen. Wat ik ook heel belangrijk vind, dat is dat de samenwerking met al die 
andere organisaties, we hebben allemaal onze eigen expertise en het is dus heel belangrijk dat zeg maar die 
vragen ook door de juiste organisatie beantwoord worden en dat we dat altijd in hele goede afstemming 
doen. Dus dat betekent, om één voorbeeld te geven, het RIVM-rapport wat u ook allemaal heeft kunnen lezen 
omdat het gewoon openbaar is, het staat ook op de website. Heel eerlijk, als je dat gaat lezen is dat behoorlijk 
zware kost. Mijn indruk is ook dat veel bewoners, en dat begrijp ik ook, dat die zeggen van, ja, weet je, dat 
vind ik gewoon te lastig. Dus ik heb tijdens de bijeenkomst ook geprobeerd om, zoals wij dat dan hier noemen, 
klare taal toch zeg maar de adviezen van het RIVM zo goed mogelijk te duiden. Tegelijkertijd roept dat altijd 
weer nog specifiekere vragen op. Er werd daarnet ook al door een van u gezegd, hoe kan het dan zijn dat, 
weet je wel, dieren wel mogen zwemmen? En dat is dan typisch zoiets, ik voel mij niet, ik zou het helemaal 
verkeerd vinden als ik daar een antwoord op zou geven want ik ben helemaal geen expert op dat gebied. De 
GGD zegt ook terecht, zij gaan over gezondheidsvragen voor mensen, dus dat zijn nou typisch vragen die we 
nog even hebben moeten zeg maar opsparen. We moeten nu kijken langs welke weg deze vragen beantwoord 
kunnen worden. Dus kortom, ik denk dat het op prijs gesteld wordt dat de bijeenkomst er was. Dat er ook echt 
wel mensen zijn die, volgens mij was dat ook, want er waren journalisten ook en volgens mij heb ik een van de 
journalisten ook horen optuigen van, ik ging er met een aantal vragen heen en na afloop van de bijeenkomst 
heb ik nog meer vragen. Dus dat is ook een feit. En heel eerlijk, je verwacht ook, en dat hoeft ook helemaal 
niet, echt geen applaus bij zo’n bijeenkomst. Dus, en het andere, dat wilde ik ook zeggen want dat klinkt ook 
een beetje door bij een aantal vragen die hier gesteld zijn. Iedereen is heel erg geïnteresseerd in 
brononderzoek en kun je toch al niet bij wijze van spreken op basis van voorlopig inderdaad toch al iets 
zeggen? Wat wij ook heel duidelijk gezegd hebben, dat gaan we niet doen want we vinden het heel erg 
belangrijk dat het brononderzoek zorgvuldig wordt uitgevoerd. En als we dan nu al, ik krijg ook vragen of we al 
bepaalde dingen konden uitsluiten? He antwoord is nee, geduld is nodig. Dit is gewoon verschrikkelijk lastig 
werk en qua verwachtingsmanagement hebben we ook heel duidelijk gemaakt dat we zelfs niet kunnen 
uitsluiten dat we de bron nooit kunnen achterhalen. Wat niet betekent dat wij dan, en dan praat ik voor alle 
overheden en nog steeds voor de vraag staan, wat gaan we dan doen? Dus je moet eigenlijk zeggen, er is een 
scenario dat we hopelijk de bron kunnen vinden. Wat is dan de goede aanpak? Er is een scenario dat ondanks 
alle moeite en inspanningen die we verrichten, dat het niet lukt. En dat betekent nog steeds dat we daar een 
vervuiling hebben dus wat heeft in dat geval zin? Dus daar moeten we de komende tijd verder naar kijken wat 
daar dan de goede antwoorden op zijn. Dus ik hoop dat hiermee een beetje een beeld gegeven is van de sfeer 
op de bijeenkomst. 

De voorzitter: Dank. In ieder geval een mooi motto voor deze vergadering, geduld is nodig. Dan gaan we naar 
de portefeuillehouder, de heer Van Boxmeer. 

De heer Van Boxmeer: Bij de beantwoording van de bijeenkomst is ook al een deel van de vragen volgens mij 
geduid. Ik wil niet gelijk duiken in één op één de vragen doen en u even naar een aantal dingen terugnemen. 
Er was net een vraag, nou ja, naar wie moeten we kijken? Kijken we naar de dijkgraaf, kijken we naar de 
portefeuillehouder waterkwaliteit. We kijken naar de portefeuillehouder waterkwaliteit als het gaat over 
PFAS. Een van de redenen waarom de dijkgraaf bij de bewonersvereniging was, was omdat ik op vakantie was. 
Maar u heeft voor de rest mij de hele tijd zien acteren op dit dossier en dat gaan we in de toekomst op die 
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manier ook doen. Nou ontstaat het beeld dat wij de spil zijn als het gaat over PFAS. Wij noemen dat dan gelijk 
waterkwaliteit en er worden allerlei zaken gedaan. Wij zijn in deze situatie terechtgekomen omdat een 
journalist daadwerkelijk bij dat Informatiehuis Water met daar de informatie van het Aquon een reportage 
heeft gemaakt. Daar zat die fout van die 2,2 of 2200 niet in. Daar is die achtergekomen, dat daar dat verschil in 
zat. En hij heeft een artikel gemaakt wat in onze beleving in ieder geval ook voor enige onrust heeft gezorgd 
door te praten over de oppervlaktewaternorm. Als daar was gesproken over de doorvergiftiging van vis, denk 
ik dat het er al heel anders uit had kunnen zien. Wij praten in dit geval over vier normen, de waterbodem, ik 
noem hem nu maar even de doorvergiftiging, maar die gaat voor het gemak even oppervlaktewater, 
zwemwater en drinkwater. Het is ongelooflijk ingewikkeld om die uit elkaar te houden en daar de 
verantwoordelijkheden van de verschillende partijen, zullen we maar zeggen, te doen. Met de kennis die we 
nu hebben denk ik dat het stukken makkelijker was geweest elf weken geleden zullen we maar zeggen hier om 
links en rechts duiding aan te geven. Maar mensen kijken naar ons. Nou, ik kan zeggen, de data is van ons. De 
sloot is van de gemeente Den Haag, de PFAS is niet van het waterschap en toch kijken mensen naar ons. Wij 
hebben dus gezocht naar de mensen die ons konden helpen in dit proces om duiding te geven wat daar 
gebeurde. Zo kwamen we uit bij het RIVM. Wij hebben daadwerkelijk heel veel moeite gedaan om de vragen 
rondom huisdieren, want dat was een grote zorg, om die ergens te kunnen laten landen. Dat is ons niet gelukt. 
Wij hebben geen partij gevonden die iets met die duiding kon doen. Als u het RIVM-advies 1 heeft gelezen, 
zou ik zeggen, dat is voor lekentaal nog te lezen. RIVM-advies 2, ik neem aan dat je dan bijna gepromoveerd 
moet zijn om te begrijpen wat de PFOS-somnormering is. Die uitdaging ligt bij ons, om dat over te brengen 
naar de mensen terwijl, en dat wil ik toch nog even herhalen, wij hebben de data wel aangeleverd maar dat 
wil niet zeggen dat per definitie alle vragen door ons beantwoord kunnen worden. Dus wij zijn daar ook 
zoekende in. Als dan de vraag komt, moet er één overheid zijn, dan zeiden wij natuurlijk, ja, er moet één 
overheid zijn. Vandaar ook dat wij een bewonersbijeenkomst hebben gedaan, geprobeerd hebben daar de 
verschillende partijen te halen. En de GGD werd door de RIVM naar voren toegebracht als de partij die de 
vragen rondom gezondheid gingen doen. Als u nu kijkt naar waar de vragen worden gesteld, dan worden de 
vragen over de gezondheid meer gesteld bij het waterschap dan bij de GGD. Dus het lukt ons de samenleving 
nog niet helemaal om, bij wie moet je nu zijn? Dat is een worsteling waar we nu ook in zitten en die 
ongetwijfeld in de evaluatie terug gaat komen. Want wij zijn niet voornemens om de rest van de tijd te doen 
alsof onze data ertoe leidt dat alles rondom PFAS in ons systeem bij het waterschap ligt. Tegelijkertijd, en ik 
denk dat dat een reden is, nou ja, niet een reden, laat ik dat ook gelijk zeggen, wij willen niet kijken naar die 
ander. Wij willen niet zeggen, u komt met een vraag, dan moet u niet bij mij zijn. Maar we willen zeggen, dan 
moet u daar en daar zijn. En dan is natuurlijk het feit dat we met zijn allen als overheid het antwoord moeten 
gaan geven op de vragen die zijn, en die vragen zijn zo nu en dan ook ingewikkeld. Nou, ik haal weer even een 
voorbeeld aan. Er is een oppervlaktewaternorm die door mensen anders geassocieerd wordt als waarvoor die 
bedoeld is. Dan kunnen wij een hele discussie gaan voeren dat mensen het verkeerd hebben begrepen want 
de oppervlaktewaternorm ging over de doorvergiftiging van vis. 115 gram, uw hele leven lang door, en dan 
heeft u geen verhoogd risico als het minder dan 115 gram is. Voor ons is het, en de vraag van de heer Jannink 
rondom beleid, als dit het geval is en mensen vinden het … 

De voorzitter: U heeft een interruptie. Microfoon. 

Mevrouw Wijbenga: Voorzitter, ik denk ook dat een verhaal over de verschillende normen uiterst relevant, 
maar ook voor heel veel mensen misschien moeilijk is. Waar het hier om gaat is dat er een signaal is van een 
hele hoge waarde. Dat signaal op zich is al een teken voor het waterschap om daar eens goed naar te kijken. 
Dus ik denk dat het niet verstandig is om alleen maar de normatiek zeg maar boven tafel te halen maar het 



21

signaal dat er een waarde is in de Linge die heel hoog is. Wat betekent dat, hoe komt die daar, hebben we dat 
ook elders? Wat ook in de presentatie naar voren gekomen, daar gaat het tenslotte over. 

De heer Van Boxmeer: En ik zou zeggen, daar heeft u volledig gelijk in, mevrouw Wijbenga. Mijn betoog ging 
richting nu naar de vragen toe en niet over de casuïstiek maar daar kunnen we dadelijk ook nog in. Als het nu 
zo is dat de norm 0,65 nanogram per liter is voor de doorvergiftiging van vis, komt beleidsmatig de vraag naar 
ons, hoe gaan wij straks om met de visvergunning in ons gebied? Dan gaan we niet elke sloot bemeten, 
althans, dat zou niet het voorstel zijn, maar het is wel een beleidsmatige vraag waar we wat mee moeten. De 
vraag zoals de heer Jannink van Natuurterreinen stelt, kunnen we mensen aansprakelijk stellen? Nou, volgens 
mij in de waterkwaliteitsrapportage zien we regelmatig dat er overschrijdingen zijn van anderen stoffen, die 
wij ook kunnen duiden waar die vandaan komen, en zijn we ook niet in staat om die mensen daar 
aansprakelijk te stellen. Ik denk wel dat het uitermate van belang is dat er misschien dadelijk een vraagstuk 
komt over, u heeft droogte en u heeft water/vervuild water, waar liggen prioriteiten die wij moeten gaan 
nemen? Nou, op de langere termijn zijn dat de vraagstukken waar we naar aanleiding van de evaluatie, en ik 
denk de laatste bladzijde of de laatste slide die gegeven werd, met elkaar over moeten praten. Voor de 
situatie nu bij de Linge denk ik dat in de technische vraag op zich alle redenen of overwegingen die we hebben 
genomen in het verleden, daarin eigenlijk beantwoord worden. Er werden wat vragen gesteld. De tweede 
meting was hoger als de lagere, als de eerste meting bij punt A. Dat klopt. PFOS was lager en een andere PFAS-
achtige stof was hoger. Kunnen wij dat duiden? Dat kunnen we niet. Nou, die interpretatie over die getallen. Ik 
zou zeggen, wat het Aquon aanlevert in het Informatiehuis Water, ja, dat maakt niet uit of het intern of 
extern, die zijn al die tijd correct geweest. Er was nog een vraag over, die kwam vanuit de PvdA, het 
handelingsperspectief. Ja, dat is waar we nu in zitten. Dus we proberen nu duiding te hebben, wat hebben we 
geleerd van de sloot en wat gaan we nu de volgende keer doen? Dan komt natuurlijk nadrukkelijk de vraag, u 
heeft nu in de slides drie locaties gezien, ja, volgens de huidige normen overschrijden die locaties wel de 
doorvergiftiging, de oppervlaktewaternorm maar niet de zwemwater- en de drinkwaternorm. Dan komen we 
natuurlijk op de vraag, bent u nu dan genegen om mensen te gaan informeren over die overschrijding? Dat is 
het dilemma wat we toen ook hadden van, volgens de normen waarvan wij denken dat die van belang zijn, 
zwemwater en drinkwater niet, vanuit doorvergiftiging zou je dan wel, dan zouden die mensen de rest van 
hun leven elke dag 115 gram. Dus wij kiezen er nu voor, heel bewust, om het opnieuw te gaan meten en we 
zullen daar met elkaar over moeten gaan praten hoe we daar in de toekomst mee omgaan. Want het is er, het 
gaat geheid niet minder worden zolang het blijft geproduceerd worden. En ja, waar komt het vandaan? We 
denken nu rondom één sloot in Leidschenveen met een brononderzoek iemand, althans, ergens een plek aan 
te kunnen wijzen. Maar het is ons tot nu toe nog niet gelukt om die bron ook daadwerkelijk aan te wijzen. Dat 
is ook het samenspel van alle partijen die hier een rol in spelen. En dat is, wij hebben geen lozingsvergunning 
afgegeven, laat ik dat dan maar eventjes zeggen, dus het is niet zo dat het mag. Wij zijn op zoek naar, ja, waar 
de bron is. Nou, dan heb ik op zich bijna alles geraakt maar weinig antwoorden gegeven, denk ik. En wil ik toch 
benadrukken, ja, als er nog prangende vragen zijn, stel ze dan nog. Anders gaan we over naar dat ik denk dat 
als we in de evaluatie, ja, als we dan in de evaluatie aankomen, dat dat het moment is waarin we de vertaling 
doen, wat leren we van deze evaluatie voor toekomstig beleid wat we moeten gaan afspreken als 
hoogheemraadschap? 

De voorzitter: Dank u wel. 

De heer Daverveldt: Een aanvullende opmerking maken. 

De voorzitter: Gaat uw gang. 
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De heer Daverveldt: Want er zijn ook een paar vragen gesteld over communicatie. Enkele van jullie wezen 
erop dat de VV bij wijze van spreken in eerste instantie wat laat geïnformeerd werd en ik wil dat toch even ook 
verhelderen. Toen Pointer, toen het interview gegeven werd aan Pointer was de afspraak dat Pointer dat 
allemaal zou plaatsen op de zondag daaropvolgend. Dan hadden wij tijd gehad om voor dat interview de VV te 
informeren. Wat bleek echter, dat direct de dag daarna werd het gepubliceerd. Toen zaten wij natuurlijk direct 
in een, nou ja, noem het dan maar in stand, wij moesten, wij kregen direct ontzettend veel vragen van media 
daarover. Daar ging op dat moment de eerste aandacht naar uit en we hebben volgens mij zo snel mogelijk de 
VV daarna geïnformeerd. Maar dat is de reden. Het tweede punt is de communicatie naar de inwoners. Zoals 
ik al zei, wij hebben geprobeerd om in klare taal de adviezen van het RIVM te duiden. Maar ik wil hier ook heel 
duidelijk zeggen dat je eigenlijk ook een vergelijking zou moeten trekken met de situatie rond de Covid-
pandemie. Toen was het ook heel duidelijk dat er één autoriteit is die zeg maar het beste 
gezondheidsadviezen kan geven, dat deed niet elke overheid of elke gemeente zelf. Maar er was een website 
bij de RIVM waar de mensen konden nagaan van wat het beste handelingsperspectief is. Op deze manier 
hebben we dat ook geprobeerd te doen. Dus als er hele moeilijke lastige vragen komen die verder gaan, dan 
doen wij toch een beroep op het RIVM om daar verdere duiding aan te geven. 

De voorzitter: Mevrouw Wijbenga, gaat uw gang. 

Mevrouw Wijbenga: Dank u wel. Mag ik u nog een vraag stellen? We hebben hier voor de zomer een hele 
mooie presentatie gehad van iemand die uit ging leggen hoe de calamiteitenorganisatie in elkaar zit. Is die 
calamiteitenorganisatie, want dat heb ik niet helemaal goed begrepen uit de presentatie, ook in dit geval aan 
de slag gegaan? 

De heer Daverveldt: Nee, we zijn niet zeg maar opgeschaald als calamiteit. Wat wel gebeurd is dat is dat de 
manier van werken door het inzetten van een regieteam en daar zeg maar de diverse managers bij te 
betrekken. En onder leiding van een van de directeuren, hebben we bepaalde werkwijze overgenomen en 
heeft de calamiteitenorganisatie wel geadviseerd. Dus het is een beetje een hybride. Daarom werd eerder 
gezegd, heeft de heer Brandt gezegd, zijn we nu weer bezig om het weer volledig richting de lijn te brengen. 
Maar we hebben, we zijn dus niet opgeschaald maar we hebben wel toch wat extra organisatorische stappen 
gezet om het zo goed mogelijk te managen.

De voorzitter: Dan ga ik de commissie voorstellen dit onderdeel af te ronden. De heer Meijdam. 

De heer Meijdam: Dank u wel, voorzitter. Ik had nog een vraag inderdaad of we dan wat gingen merken op het 
gebied van de andere dossiers die hierdoor vertraging oplopen? En, of ja, hoe vervelend dat gaat worden?

De heer Van Boxmeer: Ik kan alleen maar voor mijn eigen portefeuille spreken, zijn er in ieder geval twee 
dossiers die later ingebracht gaan worden naar de commissie omdat medewerkers in de regiegroep hebben 
gewerkt en niet aan dat dossier. Ja, dus daardoor is daadwerkelijk vertraging.

De voorzitter: Ik doe een tweede poging om af te ronden. 

Mevrouw Wijbenga: Voorzitter? Twee dossiers, mogen we ook horen welke? 

De voorzitter: Ik weet het niet. Mogen we dat horen?
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De heer Van Boxmeer: Nou, ik kan u zo vertellen wat de dossiers bij mij waren, die gingen over vaarrecreatie 
en rivierkreeften. Maar goed, dat betekent dat het dus later bij de commissie terecht gaat komen of dat jullie 
geïnformeerd worden in een informatieve brief als het niet een commissieonderwerp is. 

De voorzitter: Dan is bij deze dit ingekomen stuk in den brede behandeld, zou ik zeggen. Dan ga ik even peilen 
bij de commissie, is er behoefte aan een korte pauze of gaan we daar gelijk mee door? Er is behoefte aan een 
korte pauze. Afgewezen.

De voorzitter: Ik heropen de vergadering en verzoek iedereen plaats te nemen. 

05.02Uitvoeringsprogramma Bijzonder Provinciaal Landschap Midden-Delfland 2023 - 2027

De voorzitter: Wij gaan verder met het punt Uitvoeringsprogramma Bijzonder Provinciaal Landschap. Dit is ter 
bespreking gevraagd door de fractie van de PvdA dus deze fractie krijgt het woord, de heer Teerink. 

De heer Teerink: Ja, dank, voorzitter. Er komen nog wat mensen binnen en ik wil eigenlijk wel heel graag dat 
alle fracties kennisnemen van hetgeen ik te zeggen heb. Ja, ik ga toch beginnen, het is volgens mij stil genoeg 
voor iedereen om het mee te krijgen. Ik hoop dat iedereen ook heeft meegekregen met welk doel ik een 
aantal stukken namens mijn fractie op de agenda heb willen zetten. Dus we hebben eigenlijk gevraagd aan alle 
fracties ook om na te denken over de vraag, is dit nou de wijze waarop we deze dossiers graag in de VV 
behandeld zouden willen zien? Tot op dit moment, maar misschien ook in de toekomst. We hebben aan het 
begin van deze vergadering gehoord volgens mij wat in ieder geval een tweetal van deze stukken het college 
wil gaan doen. Er is volgens mij een informatieve VV aangekondigd voor zowel de ruimtelijke puzzel als het ZH-
PLG. Maar wij denken daar ietsje anders over en daar zal ik ook wat over vertellen. Behalve een rol van 
controlerend orgaan, daar hebben we net iets van gezien, dus we kunnen achteraf kijken of het college het 
goed gedaan heeft, heeft de VV ook een rol om kaders te stellen. En ja, volgens mij ook het hoogste 
besluitvormend orgaan van dit waterschap. Volgens mij betekent dat ook dat bepaalde dingen ook aan de VV 
voorgelegd moeten worden, niet alleen om ze te informeren maar ook om ze de mogelijkheid te geven om 
dingen aan het college mee te geven waar ze mee aan de slag kunnen, wat ze in gesprekken met de andere 
partijen mee kunnen nemen. Nou ja, er zijn natuurlijk al kaders die meegegeven worden, er wordt op een 
gegeven moment een begroting vastgesteld en er zijn ook stukken. Maar laat dan in ieder geval zien op welke 
manier die kaders zijn meegenomen bij de totstandkoming van gezamenlijke producten, zoals die ook op de 
agenda staan. Maar ook, ja, wat de insteek, de inzet is, wat het plan van aanpak voor een proces wat komend 
is, gaat gebeuren. Wij waren gewoon ook heel erg verbaasd dat er in deze provincie, dus ook in Delfland, hele 
intensieve trajecten rond het Zuid-Hollands Programma Landelijk Gebied lopen, rond de ruimtelijke puzzel. 
Nou, er lopen nog wat meer samenwerkingsagenda's, uitvoeringsagenda's maar blijkbaar was er voor de 
zomer geen reden om daar iets met de VV te bespreken want de commissie werd eigenlijk gecanceld omdat er 
geen stukken waren. Vandaag hebben we een agenda gekregen waar ook geen bespreekstukken op stonden. 
En we krijgen de aankondiging, nou, we kunnen wel een informatieve VV houden en wij zijn daar niet gelukkig 
mee. Dat zal ook iets te maken hebben met het feit dat het college eigenlijk, ja, wat ons betreft niet een hele 
goede afspiegeling is van de samenstelling van de VV. Niet iedereen kon zich herkennen in … 

De heer Jansen: Voorzitter? 

De voorzitter: Mijnheer Jansen, CDA, zegt u het eens? 
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De heer Jansen: Dank u wel. Wat bedoelt mijnheer Teerink daarmee, dat wij geen goede of dat het college 
geen goede afspiegeling is van de VV? Want ja, ze zijn gewoon gekozen door de VV en benoemd.

De heer Teerink: Dat klopt.

De voorzitter: Ik sta dit één keer toe maar dat is dan gelijk ook de laatste keer want dit zijn ingekomen stukken 
en geen politieke discussie. 

De heer Teerink: Nee, ik vind het een hele goede vraag. Ik heb mijn woorden heel bewust gekozen dat het 
geen goede afspiegeling is. Ik had ook kunnen zeggen, het is een knetterrechts college. Dat heb ik niet willen 
doen, ook omdat ik weet dat sommige partijen zich daar niet in herkennen. Nee, dat kan ook zijn dat er niks 
mis mee is maar het is wel een reden denk ik om af en toe even te polsen of we nog op de goede richting 
zitten en om te kijken of de stukken die er liggen voldoende zijn om het gesprek in Delfland aan te gaan, ook 
met andere partijen. 

De heer Jansen: Ik laat die kwalificaties aan u, dat is uw oordeel en niet die, dat zijn geen feiten verder.

Mevrouw Örgü: Voorzitter, ik heb ook een vraag. 

De voorzitter: Mevrouw Örgü, VVD.

Mevrouw Örgü: Welke stukken wil de PvdA extra bespreken dan? Kunnen jullie daar concreet even aangeven 
welke stukken dat zijn? 

De heer Teerink: Jazeker, daar kom ik toe. Wat ik graag nog even in herinnering wilde brengen was ook het 
rapport van de Rekenkamer waarin ook gewoon heel expliciet aangegeven is dat het beleid wat was 
vastgesteld onvoldoende concreet was om handen en voeten aan het baggerbeleid te geven. Dus er zijn 
stukken door de VV vastgesteld. Nou ja, we hebben bijvoorbeeld een watervisie. Wij hebben daar als Partij van 
de Arbeid destijds ook wel gezegd, nou, het is meer een agenda hetgeen besproken wordt, maar er worden 
geen concrete doelen gesteld. Er worden eigenlijk weinig ambities concreet gemaakt. Dus volgens ons is er 
gewoon nog wel wat te bespreken met de VV. Dat ter introductie. Ik heb begrepen van de commissiesecretaris 
dat de voorkeur was om het met zeg maar per stuk het te bespreken om dat wat overzichtelijk te maken. Deze 
inleiding geldt eigenlijk voor allemaal, het oordeel of het voldoende is, dat verschilt per stuk. Er is ook 
gevraagd om het stuk van het ZH-PLG vandaag niet te bespreken omdat ik denk de portefeuillehouder er 
vandaag niet is. Dat bevreemdde ons wat omdat het ZH-PLG volgens ons bij uitstek gaat over waterkwaliteit 
en waterkwantiteit. Dus daar moeten we het nog maar even over hebben of dat dan, nou ja, ineens in een 
andere commissie kan gestopt worden omdat de portefeuillehouder niet aanwezig kan zijn. Ik zal er stiekem 
toch wat over zeggen, of eigenlijk heb ik dat al gedaan. Ja, wat mij betreft was dit de introductie dus ik wil ook 
over de afzonderlijke stukken wel wat zeggen. Ik weet niet of, nou ja, we daarmee willen beginnen of dat er 
alvast een rondje gedaan kan worden over … 

De voorzitter: Nee, we doen geen rondjes bij ingekomen stukken dus gaat uw gang. 

De heer Teerink: Oké. Dank u, voorzitter. Het gaat, een van de stukken die we geagendeerd hebben is het 
Uitvoeringsprogramma van het Bijzonder Provinciaal Landschap Midden-Delfland. Wat ons betreft verdienen 
ook al deze stukken echt een plek om te bespreken want het zijn uitstekende initiatieven. Het is ook goed om 
handen en voeten te geven aan de samenwerking … 
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Mevrouw Örgü: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Örgü. 

Mevrouw Örgü: Nogmaals, welke onderdelen van dit traject wil de PvdA bespreken? Kan de PvdA gewoon heel 
duidelijk en heel concreet aangeven waarover besproken moet worden? Want heel veel punten die hier op de 
agenda staan die zijn of afgelopen periode eens een keer op de agenda geweest en er is niks mis mee om iets 
te agenderen. Dus kan de PvdA-fractie gewoon heel duidelijk maken over welk onderdeel, welk project zij 
graag het gesprek met ons willen voeren? 

De voorzitter: De heer Teerink. 

De heer Teerink: Ja, als u mij even laat uitspreken dan kan ik dat zeker doen. Dus mijn complimenten ook voor 
de totstandkoming van dit uitvoeringsprogramma en ook heel mooi voorbeeld van een programma waarin 
ook andere partijen dan overheden deelnemen. Het is volgens mij ook echt een voorbeeld voor de 
samenwerking waar ook andere gebieden in de provincie naar kijken als van, nou, zo wordt er nou constructief 
samengewerkt. We hebben een aantal grote opgaves dus het is echt een heel mooi product, wat ook volgens 
mij gewoon veel meer aandacht vraagt. De concrete vraag die de fractie van de VVD heeft is wat mij betreft of 
wat ons betreft vooral ook de vraag van, hoe is er omgegaan met het door de VV meegegeven kaders? Dus we 
hebben een mooie toelichtende brief gekregen op dat uitvoeringsprogramma maar wat hebben we nou 
eigenlijk voor elkaar gekregen in dat plan aan ambities? We kunnen natuurlijk zien wat er allemaal voor 
voorstellen gedaan worden maar het zou volgens mij heel erg helpen om aan te geven van, goh, VV, u heeft 
dit besloten en dit hebben wij daarmee gedaan. En wij informeren u achteraf want wij voldoen perfect aan de 
kaders en we wisten precies waar we voor stonden. Dus dat is wat mij betreft hetgeen wat er over dit stuk te 
zeggen is. Dat is de hoofdvraag. Ja. 

De voorzitter: Oké. Ik kijk even naar de heemraden. Wie van de twee? 

De heer Van Boxmeer: Dat ben ik dan. Wij hebben een SBGP 3 en dat kunnen we terugvinden op het internet 
onder waterwerk en daar staat eigenlijk ons beleid. Het Bijzonder Provinciaal Landschap Midden-Delfland is 
een overlegorgaan met voor de rest weinig status want het zijn de gemeentes, het waterschap en een aantal 
andere partijen. Wij voeren daarin allemaal ons werk en zoeken naar koppelmogelijkheden, maar binnen het 
reguliere werk wat wij in onze visie neer hebben gezet. Dus onze afdeling planvorming, de accountmanagers 
kijken daarnaar. Dat ziet u ook terugkomen in, wat hebben we nu afgesproken? We zijn geen nieuwe 
verplichtingen aangegaan, het zijn lopende trajecten die we hebben die we in samenspraak doen. Dus vanuit 
het perspectief van D&H is dit gewoon uitvoering van het ingestelde beleid zoals wij dat in het waterwerk met 
elkaar hebben afgesproken. Dan weet ik niet of ik daarmee het antwoord heb gegeven want de vraag die u 
stelt, mijnheer Teerink, is, ja goed, hadden wij nu meer kaders kunnen meegeven die u daarin had moeten 
doen? En dat denk ik dat daar het antwoord nee op is aangezien het regulier werk is van wat wij als 
organisatie of wat de ambtelijke organisatie doet. Dus of u moet nu zeggen van, de VV zou graag meer kaders 
mee willen geven. Maar dat zou ik u overigens dan niet aanraden, maar dat is dan weer even twee. Maar 
anders zou ik niet weten hoe ik u verder kan bedienen op uw vraag. 

De voorzitter: Kunt u de hoogheemraad bedienen? 

De heer Teerink: Nee, ik denk dat we het helemaal met elkaar eens zijn dat dit bij uitstek ook een project is 
wat uitstekend in handen van het college gelaten kan worden. 
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De voorzitter: Zullen we dan deze vraag als beantwoord beschouwen? 

De heer Teerink: Ja, maar ik wil ook wel, dat is goed maar ik vind dat het echt meer aandacht verdient. Dus het 
is ook gewoon een briefje en ter informatie, het is gewoon een enorm mooi initiatief waar we gewoon heel 
veel van onze doelstellingen ook krijgen. En volgens mij is het gewoon heel goed om te laten zien aan de VV 
dat de besluiten die hier genomen worden ook serieus genomen worden en wat ervan meegenomen kan 
worden. 

De voorzitter: Interruptie van mevrouw Dijkshoorn. 

Mevrouw Dijkshoorn-van Dijk: Ja, dank u wel, voorzitter. Ik wilde een kleine interruptie. In ons coalitieakkoord, 
daar staat ook duidelijk Bijzonder Provinciaal Landschap genoemd dus dat heeft volop de aandacht wat 
meegenomen wordt. En je hoeft het gebied maar in te gaan, dus ik neem aan dat dit is een mooie toelichting 
en gewoon informatief voor ons ook bedoeld wat Delfland daar juist aan die tafel doet. En Delfland doet meer 
en als we die kaders mee moeten geven met alle dingen waar Delfland aan tafel zit, ik denk dat we dan nog 
meer mensen moeten inhuren of noem maar op. Dus ik wil daar toch wel een beetje ook wel een 
waarschuwingsfactor geven van dat we moeten kijken, wat kunnen we uitvoeren en wat kunnen we doen en 
niet overal die kaders zo strak neerzetten. Dank u wel.

De voorzitter: Dank u wel. Dan rond ik het hierbij af. 

05.03 Strategische samenwerkingsagenda Delft

De voorzitter: Dan gaan we naar de strategische samenwerkingsagenda. Voor de verandering begin ik dan bij 
Natuurterreinen. 

De heer Jannink: Voorzitter, dank u wel. Het was goed even dit document te zien, ik denk ook zeker om als 
algemeen bestuur te zien wat er allemaal wordt gedaan door de organisatie om juist die belangrijke 
samenwerking met andere overheden in te vullen. En van tevoren structuren neer te zetten en zorgen dat we 
de gelijke kant opgaan. Ik wil zeker niet zover gegaan als de collega’s van Partij van de Arbeid. Tegelijkertijd 
heb ik wel twee concrete vragen. In de samenwerking, en die staat heel goed omschreven, maar uiteindelijk 
gaat de samenwerking om een resultaat te behalen. We hebben afgelopen juni is een nieuw coalitieakkoord 
hier neergezet en de eerste vraag die ik heb, of wij nu met het coalitieakkoord naar alle gemeentes die in ons 
werkgebied zijn en hebben aangegeven wat voor ons de urgentie en de belangrijke punten zijn, om te zorgen 
dat dit niet een statisch document was. Deze was uit mei 2023 dus ik neem aan nog vanaf de vorige periode. 
Maar daadwerkelijk de nieuwe prioriteiten of de verschoven prioriteiten en de additionele urgentie in 
opgenomen is zodat we juist ook van onze samenwerkingsverbanden kunnen verwachten, A, dat ze begrijpen 
waarom wij bepaalde dingen meer aandacht geven of minder aandacht geven, maar ook dat we duidelijk 
hebben waar we afhankelijk zijn van andere partijen. De tweede vraag is dan met name, ik vond het een 
prachtig document, goed te lezen. Er stonden ook hele concrete acties aan het einde in. Maar wat ik moeilijk 
vind om hier zittende te zeggen van, en hoe effectief is het? Hoeveel draagt het bij voor het behalen van de 
resultaten die wij als waterschap moeten gaan behalen? Dat is misschien het bruggetje met de collega’s van 
de Partij van de Arbeid is van, in hoeverre kunnen wij hiermee ook ver genoeg vooruitkijken? En dat wij niet 
straks aan het einde van zo'n samenwerkingsverband zeggen van, ja, we hebben de helft niet gehaald. Ik denk 
dat we wat meer zeker de urgentie, zeker als we spreken over schoon water, zeker met de urgentie van 
schoon water voor ons allemaal, we moeten wat meer vooruit gaan kijken. Ik mis in dit soort zaken dus ook 
nog even genoeg articulatie van, hebben we het duidelijk wederzijdse afhankelijkheid gedefinieerd en kunnen 
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we ook tijdig nog bijsturen om te zorgen dat wij inderdaad als waterschap onze doelstelling kunnen gaan 
halen? Dank u wel. 

De voorzitter: Dank u wel. Dan ga ik naar de PvdA. Weer de heer Teerink? Gaat uw gang. 

De heer Teerink: Ja, dank, voorzitter. Ja, volgens mij ook hier complimenten gepast. Het is volgens mij een hele 
goede zaak dat het waterschap samen met de gemeenten om de tafel gaat om samen te kijken wat er op de 
agenda moet staan. Ik heb eigenlijk dezelfde opmerking als bij het vorige stuk dat voor ons de vraag blijft van, 
op welke wijze de door de VV meegegeven kaders zijn meegenomen? Nou, ik heb, het antwoord kan ik al een 
beetje schetsen. Maar een andere vraag waar ik graag antwoord op zou willen is, waarom een dergelijke 
agenda eigenlijk niet met al onze gemeenten wordt opgesteld? Het geeft duidelijkheid over opgaven en 
verantwoordelijkheden en het houdt partijen scherp op hetgeen er nog moet gebeuren. Ik ben het helemaal 
met de heer Jannink eens dat het altijd nog een stukje scherper kan maar volgens mij is wel een 
samenwerkingsagenda beter dan geen. 

De voorzitter: Dank u wel. Dan ga ik even naar het college. De heer Van Boxmeer. 

De heer Van Boxmeer: Ja. Dan is natuurlijk de grote vraag, waarom staat de strategische 
samenwerkingsagenda bij de commissie WKK? Dat is omdat ik de gebiedsportefeuille Delft heb. Er worden 
met alle gemeentes, en ik moet het eigenlijk anders zeggen, niet met alle gemeentes, alle gemeentes maken 
een Waterplan, een Wateragenda, en Delft heeft het een strategische samenwerkingsagenda genoemd. Dus 
dit is niet een specifiek WKK-onderwerp, dit gaat om dat ik drie gemeentes onder mijn beheer heb en één 
daarvan is Delft. Ook hier geldt weer voor, wij hebben vanuit het SBGP met alle gemeentes gesproken, daar 
gehad over hun verantwoordelijkheden en die verantwoordelijkheden zijn best breed. En zij moeten daar 
invulling aan geven. De effecten van het invullen van die zaken, die zien wij terug bijvoorbeeld bij de 
waterkwaliteitsrapportage. Dus de rioleringsoverstort is een activiteit die bij de gemeente ligt met een effect 
op waterkwaliteit. Wij zouden dus heel graag met alle gemeentes harde afspraken maken over dat het 
allemaal in orde is, alleen het is niet zo dat wij de zeggenschap hebben over hoe zij hun begroting uitnutten 
gedurende hun bestuur. Hoe steekt het dan in elkaar? Wij hebben met, toen we het SBGP 3 hebben gedaan, 
het netwerk schoon en gezond water, waar ik zelf ook ambassadeur van ben, gesproken met de gemeentes 
over al hun taken die ze zouden moeten uitvoeren in het kader van de KRW. Als het goed is hebben alle 
gemeentes dat terug laten komen in een Waterplan, een Wateragenda, een strategische agenda. Het is dus 
niet zozeer dat wij tegen gemeentes zeggen, u moet er zo een opstellen. Wij willen dat heel erg graag en tot 
nu toe doen gemeentes dit ook. Dus er zijn van heel veel verschillende gemeentes al dergelijke agenda's. Niet 
van al die agenda's of plannen zijn wij even enthousiast, moeten we eerlijk zeggen. Dus als antwoord op de 
vraag, gaat het hoogheemraadschap rond? Jazeker, want we hebben voor elke gemeente een 
accountmanager. Betekent dat onmiddellijk dat die plannen worden aangepast? Ik denk dat daar het 
antwoord eerlijk gezegd niet ja op is. Het is een soort dubbele ontkenning met een … Goed, vergeef mij de 
grammaticale ingewikkeldheid die in die zin verstopt zat. Daar hebben wij natuurlijk wel een heel groot belang 
bij. En ik denk dat de suggestie die gedaan wordt door ons nu al uitgevoerd worden, de accountmanagers met 
de portefeuillehouders gaan naar de gemeentes toe en daar spreken we over de urgentie en ook over de eisen 
zoals die gelden van onder anderen de KRW. Een interessanter vraagstuk, hoe effectief is het? En dat is een 
punt waar ik denk dat zowel de gemeentes als het hoogheemraadschap elkaar heel erg kunnen helpen over 
van, wat is nou de stand van zaken? En laten we nou even het voorbeeld nemen van een willekeurige sloot in 
Leidschenveen. Die willekeurige sloot is eigenlijk informatie die voor de gemeente Den Haag van groot belang 
zou moeten zijn. Hoe staat het met het baggeren in uw gebied en de reinheid van uw sloot? Ik weet niet 
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wanneer er een riooloverstort is, anders dan het moment dat wij zaken meten en dan spreken wij de 
gemeente aan. Doen wij nou jaarlijks met de gemeente uitspreken, u heeft daar en daar, wat gaat u daaraan 
doen? Daar zijn absoluut nog stappen in te maken. Dus de vraag van Natuurterreinen, ik denk absoluut dat dit 
een aandachtsgebied is. Dat dit in lijn ligt met het coalitieakkoord en dat we daar geheid op terug gaan komen 
in de uitvoering hoe wij met gemeentes en met het accountmanagement omgaan. Maar we moeten niet het 
idee hebben dat wij de gemeentes aansturen. Dus de basis blijft, er is waterwerk als ons SBGP 3 plan, daarin 
spelen verschillende actoren een rol. En natuurlijk mogen wij die actoren aanspreken op dat soort zaken maar 
het is niet één op één relatie. Komt hier dan toch ook de vraag van, ja, zou je dan een dergelijke strategische 
samenwerkingsagenda bij de VV neerleggen? Dat kun je dan op twee manieren doen. U geeft kaders mee, in 
mijn beleving heeft u die al meegegeven, of u gaat de suggestie wekken dat u gaat instemmen met een 
agenda die van de gemeente is. Nou, dat laatste zou ik zeggen, dat is niet het geval. Dus wij hebben er een 
groot belang bij en ik denk het feit dat we het delen u vooral het gevoel zou moeten geven, gaat dit goed, gaat 
dit niet goed? En dan hoop ik misschien dat u uw collega's in de gemeenteraad dan daarop wijst dat het 
misschien een tandje meer mag hebben. Maar de verdeling is niet zo dat wij gemeentes aan kunnen sturen, 
dat zij vervolgens met de agenda die wij graag zouden willen zien aan de bak kunnen gaan. Heb ik dan … Er zijn 
dus bij alle gemeentes op dit moment wel lopende waterplannen, agenda's, strategische 
samenwerkingsagenda’s. Mag ik het hierbij laten? 

De voorzitter: Ik kijk even naar de heer Teerink, of die het hierbij wil laten? 

De heer Teerink: Ik wil graag de portefeuillehouder bedanken voor het uitgebreide antwoord. Het is voor mij 
in ieder geval een stuk helderder geworden. En ik denk dat, ja, wat ons betreft ook geen reden is om het op 
een andere manier te behandelen dan informatief. De enige vraag is nog van, goh, iets meer toelichting over 
wat er met de kaders die door de VV zijn meegegeven is gebeurd? Maar voor de rest helemaal eens met de 
lijn die is gekozen. 

De voorzitter: Kunt u nog ingaan op eventuele terugkoppeling over de implementatie van die kaders of ...

De heer Van Boxmeer: Nou, ik zou willen zeggen, die worden uitgevoerd door de mensen van 
accountmanagement en van planvorming op de wijze zoals die staat in dat waterwerk. Dus ik kan niet anders 
zeggen dat die kaders, dat zijn de uitgangspunten waarmee we het gesprek aangaan. Het is niet zo dat wat u 
ziet in de samenwerkingsagenda per definitie onze kaders zijn. Maar dat wat wij met elkaar hebben 
afgesproken in waterwerk, dat wordt ingebracht in het overleg met de gemeentes.

De voorzitter: Oké, zeer bedankt. Dan gaan we verder naar de … O, sorry, de heer Jannink. 

De heer Jannink: Mag ik ook nog één ding even toevoegen? Ik neem aan dat we samenwerkingsverbanden 
neerzetten omdat er een afhankelijkheid is van elkaar, omdat we elkaar nodig hebben succesvol te zijn. Ik zie 
dat het goed beschreven is maar wat ik mis is zeker van, kunnen wij duidelijk genoeg aangeven in hoeverre wij 
afhankelijk zijn van die afhankelijkheid en zichtbaar maken hoe de vooruitgang is. Ik ben het helemaal met u 
eens dat bij de gemeentes of een provincie niet op hun stoel kunnen gaan zitten, dat is aan hen. Maar het 
zichtbaar maken, want wij hebben wel een verplichting, wij hebben wel een verplichting voor waterketen, 
waterkwaliteit, schoon water, KRW 2027. Daarvoor zijn wij afhankelijk van andere partijen. Als wij niet kunnen 
duiden wat die afhankelijkheid is en hoe de progressie van die afhankelijkheid gaat, dan kunnen we eigenlijk 
alleen maar achteruitkijken in plaats van vooruitkijken. Dus ik vraag me toch af van, of er niet op een gegeven 
moment een moment moet zijn dat daar een wat meer holistisch beeld is en dat er ook vanuit het college 
richting VV wordt aangegeven van, hoe gaat het op deze dimensie en gaan we daarmee onze doelen halen?
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De voorzitter: Duiding van de afhankelijkheden. 

De heer Van Boxmeer: De vraag is volgens mij tweeledig. Eén is de duiding van die afhankelijkheden. Die 
duiding is relatief eenvoudig te geven, aangezien er een duidelijke brief is van een van mijn voorgangers 
hoogheemraad Belt over de taken en verantwoordelijkheden die de gemeentes hebben. Maar dan is natuurlijk 
vervolgens de vraag, kunt u dan aangeven in hoeverre daar afwijkingen van zijn? En ja, nee, kijk, laat ik zeggen, 
ik zou daar wel even op terug willen komen. Want uiteindelijk kom je dan in een bijzonder spel terecht. 
Gemeentes hoeven zich daar niet naartoe te verantwoorden naar ons toe. Dus als ik dan hier ga komen met 
een lijstje wat ik ervan vind, doe ik denk ik mijn gesprekspartners te kort. Tegelijkertijd, wat ik duid, is er een 
afhankelijkheid. Dus ik zou daar graag op een later moment met u schriftelijk op terug willen komen. 

De heer Jannink: Dank u wel. 

De voorzitter: Dank. Dan gaan wij naar het volgende punt. Maar voordat ik daarnaartoe ga krijg ik net een 
briefje onder mijn neus geschoven dat bij sluiting van de vergadering u gehouden bent de presentielijst te 
tekenen. U mag dit pand niet verlaten zonder dat die getekend is.

Mevrouw Wijbenga: Voorzitter, dat geldt toch alleen maar voor commissieleden, niet zijnde leden van de VV?

De heer Jansen: Aanvullend. Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Jansen. 

De heer Jansen: Mevrouw Wijbenga zei, niet zijnde leden van het DB, maar het zijn leden van het AB neem ik 
aan? 

De voorzitter: Gewoon VV-leden. Ik hoop dat ik voldoende verwarring heb gesticht. 

05.04 Handreiking Haagse Regio voor de ruimtelijke puzzel Zuid-Holland

De voorzitter: Dan gaan wij naar het volgende punt. De Handreiking Haagse Regio. Geplaatst op verzoek van 
de PvdA. Gaat uw gang.

De heer Teerink: Ik was eigenlijk van plan om één punt te agenderen maar jullie hebben er gewoon drie van 
gemaakt. Nee, volgens mij ook een onderwerp en een stuk wat veel meer aandacht verdient. Volgens mij 
heeft het college ook aangegeven dat ze van plan zijn om daar met ons van gedachten te wisselen over met 
van ons, nou ja, in een informatieve VV. Ik wil er in ieder geval al dit over zeggen. Volgens mij is het supergoed 
dat samen met de partners in de Haagse Regio proactief gehandeld is om een aantal dingen die gewoon voor 
deze regio van belang zijn te agenderen. Want er worden nog niet zoveel keuzes gemaakt maar wel de 
belangen geschetst en volgens mij is dat iets waar de provincie gewoon heel mooi mee aan de slag kan. Het is 
ook goed dat aangegeven wordt in de toelichtende brief dat er ook op andere wijze nog geparticipeerd wordt, 
dat er medewerkers van Delfland ook meedraaien met de gesprekken en dat het proces gewoon op de voet 
gevolgd wordt. Ook hier gaat weer de vraag komen op welke wijze de door de VV meegegeven kaders worden 
meegenomen? Maar wat ik ook aan de orde wilde stellen is, er was ook een keuze om bijvoorbeeld met 
andere waterschappen iets proactief richting de provincie te communiceren. Op zich zit er in dit stuk, is er heel 
veel aandacht voor, voor waterthema's. Die zitten er hartstikke mooi in, ook heel beeldend vormgegeven. Dus 
ik denk dat we dat als Delfland heel goed gedaan hebben. Maar je kunt je ook voorstellen dat het belang van 
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water en bodem sturend ook wat meer kracht bijgezet had kunnen worden door samen op te trekken met de 
andere waterschappen. Ik was van plan om, nou ja, wat ik heb begrepen van Lubach, control F journalistiek 
toe te passen en te kijken hoe vaak het woord water in de handreiking voorkwam. Dat heb ik ook gedaan maar 
ik kwam erachter dat control F bij dit stuk niet werkte. Gelukkig kon ik dat nog wel gebruiken om een grapje te 
maken. Maar, nou ja, kijk, in het coalitieakkoord van de provincie staat dat er overal een straatje bij zou 
moeten mogen. En volgens mij maakt het voor onze belangen en onze doelen heel erg uit waar dat straatje 
komt. Ik denk dat in verband waarin nu proactief iets aan de provincie is meegegeven, dat dat wat minder tot 
uiting komt. Dat het gewoon belangrijk is om dat straatje erbij niet in een polder te leggen op plekken waar we 
al kampen met wateroverlast, op wat voor manier dan ook. Als dat dan wel gebeurt, ja, wat daar dan 
tegenover staat? Dus ja, dat wilde ik graag meegeven en volgens mij is het een hele zinnige discussie ook om 
met de VV te voeren. We denken daar denk ik niet allemaal exact hetzelfde over. Ik denk dat er in het 
coalitieakkoord van Delfland ook, nou ja, dat dat nog niet zo concreet is dat jullie daar ook mee aan de slag 
kunnen. En volgens mij is het het ook waard om breder rond te vragen van, wat zouden jullie nou nog mee 
willen geven? Dit is ons voorstel maar zijn we misschien nog iets vergeten.

De voorzitter: Dank u wel. Reactie van het college op deze hartenkreet?

De heer Van Boxmeer: Jazeker. Ik wil in ieder geval tegen de heer Teerink vertellen, mijn verhaal wordt nu 
anders. Dus in plaats van dat ik u verwijs naar het waterwerk, dat daar het kader en het beleid is, de 
ruimtelijke puzzel is eigenlijk de insteek geweest van de provincie om te kijken, hoe gaat deze provincie er 
over een tijd uitzien? Met allerlei grote uitdagingen, waaronder bijvoorbeeld 260.000 extra woningen. Zij 
hebben daar een drietal scenario's of drie inrichtingsmodellen voor bedacht of, nou, maar hoe moet ik het, dat 
zeg ik nou fout, in ieder geval drie blikken op diezelfde regio. Die gaan consequenties hebben voor alle actoren 
in deze provincie. En dan kun je natuurlijk zeggen van, wij hebben waterwerken en aan de hand daarvan gaan 
we dus zullen we maar zeggen verder. Nou komt eigenlijk nadrukkelijk de vraag aan de VV, en daar wilden we 
in de informatieve VV een eerste start voor maken, kunnen we met onze huidige kaders ons beleid uitvoeren? 
Dan is de handreiking een actie geweest gezamenlijk van de negen gemeentes in de Haagse Regio en dit 
waterschap. Ja, het had ook anders gekund. Maar het mooie van de handreiking is dat de gemeentes zelf ook 
de dilemma's hebben aangegeven dat als je voor A kiest, je met B in een probleem gaat komen. De provincie 
gaat niet komen met de oplossing waar iedereen gelukkig van gaat worden, de provincie gaat aangeven dat er 
uitdagingen komen. Nou, één simpel voorbeeld. Vasthouden en bergen in Den Haag is nu ook al een lichte 
uitdaging, en nou komen er 260.000 woningen bij in een verstedelijkt gebied. Worden de uitdagingen dan 
groter of kleiner? Nou, u kunt het zelf ongeveer bedenken. En kun je dan met je huidige kaders nog verder? 
Dus toen wij het voorstel hadden om een informatie VV te gaan doen, was dat juist om met de VV jullie mee 
te gaan nemen van, als nou straks de ruimtelijke puzzel gaat leiden tot een keuze van de provincie, wat gaat 
dat betekenen voor de kaders die wij op dit moment hanteren? Als we eruit komen dat we met die kaders 
uitkomen dan zou ik zeggen, dan is dat hartstikke goed. Maar als het niet zo is, dan zullen we dat moeten gaan 
aanpassen. Dus nu zijn we er ingestapt bij de handreiking met ons huidige beleid. Daar kwamen deze tien 
dilemma's, waarvan er geloof ik vier, vijf zwaar water-gerelateerd waren. Die hebben we meegegeven aan de 
provincie en wij hopen dat de provincie als ze dadelijk hun keuzes gaan maken, mee gaan denken, als u kiest 
voor A, weet u dan wel dat B behoort bij het dilemma wat daaruit ontstaat? Nou, en we gaan u dus 
meenemen in, wat heeft de provincie voorgesteld? Welke dilemma's zien wij in de Haagse Regio? Hadden we 
ook met de andere waterschappen kunnen doen maar dan zouden we meer vanuit het waterschapbeeld 
kijken dan de actoren binnen ons gebied. En is het beeld dat wij hebben, dat we het dan juist gaan praten, zijn 
er andere of meer kaders nodig om ervoor te zorgen dat wij duurzaam als waterschap onze rol uit kunnen 
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voeren? En dan hoop ik dat u een positievere associatie heeft met het feit dat we een informatieve VV gaan 
geven over dit onderwerp, mijnheer Teerink. 

De voorzitter: Dank u zeer. Dan ga ik naar de volgende, de brief van LNV. O, de heer Teerink. 

De heer Teerink: Nou, ik zou graag de portefeuillehouder willen bedanken voor zijn antwoord. En ik wil ook 
wel, ja, ik hoor heel duidelijk ook vraagtekens bij of we met het huidige kader wel verder willen. Ik denk dat 
dat ook aanleiding zou moeten zijn om ook daadwerkelijk iets te bespreken. Ik kan me heel goed voorstellen 
dat dat in eerste instantie in de vorm van een informatieve VV is. Ik had dan liever gehad dat we dat dan voor 
de zomer gedaan hadden en dat we nu concrete voorstellen voor zo'n nieuw kader konden bespreken. Maar 
een eerste stap informatieve VV is wat mij betreft oké. 

De voorzitter: Ook nog een reactie college? 

De heer Van Boxmeer: Nou, ik denk dat even het beeld moet gaan over, waar ligt de volgtijdelijkheid? Dus als 
het zo is dat wij onze kaders gaan aanpassen en de provincie doet dat wat wij graag willen, dan zou ik denk ik 
die stap ook kunnen voorstellen. Maar het is nu dat er een hele ronde is van overleg met allerlei partijen en 
wij zijn er een van. Ik denk dat wij onze belangen inbrengen vanuit de KRW, vanuit waterveilig, vanuit onze 
wettelijke, laat ik zeggen vanuit onze wettelijke taken. En dat zou best eens kunnen zijn dat de provincie een 
keuze maakt waardoor wij in een dilemma komen en we dan onze kaders moeten gaan aanpassen. Dus ik 
verwacht niet dat al onze kaders opeens gaan veranderen dus, maar het is goed dat we er met elkaar in ieder 
geval over in gesprek gaan. Maar ik verwacht niet binnen een half jaar dat wij sneller dan de provincie komen 
tot nieuw beleid of kaders.

De voorzitter: Dank aan het college. 

05.05 Brief LNV Aanwijzing Delfland als nutriënten verontreinigd gebied

De voorzitter: Dan de brief LNV. De BBB heeft geagendeerd. Mevrouw Dijkshoorn, gaat uw gang.

Mevrouw Dijkshoorn-van Dijk: Ja, dank u wel, voorzitter. Ik wil eerst even stilstaan bij de brief die het 
ministerie naar ons heeft gestuurd dus naar Delfland toe. Daar staat dus bijvoorbeeld in, hetgeen ik betreur, 
hiertoe is in november 2022 een traject gestart om in afstemming met de waterschappen tot de aanwijzing 
voor 2023 te komen. Nou, dat geeft die dus aan om de aanwijzing voor het nutriënten verontreinigd gebied. 
En dan later spreekt de minister zich een beetje tegen. Dan zegt die, helaas was dit tijdsbestek niet mogelijk 
om de waterschappen bij de methode aanwijzing en de daadwerkelijke aanwijzing te betrekken. Dat geeft ook 
aan dat wij bij Delfland pas in januari het ook ineens op ons bordje kregen zonder dat Delfland dit wist. Dus de 
minister maakt hier dus eigenlijk een soort fout als betrouwbare overheid richting haar burgers. Dan staat er 
in de brief van de minister in 2024, in de derogatiebeschikking is opgenomen dat de gebieden die in 2023 zijn 
aangewezen, in 2024 aangewezen blijven. Dat wil eigenlijk kort zeggen, we maken een fout door geen kleine 
gebiedjes aan te wijzen, we komen het water vanuit de boezem dat hier rond stroomt, daar word je de dupe 
van. Sorry, dat is een fout van ons dat wij dat zo doen, zegt de overheid, maar daar doen we gewoon niks mee 
en dat gaan we ook niet herstellen. Dat is in het kort de brief van de minister. Dan schrijft Delfland daar een 
reactie op naar ons toe en dat is een goede reactie. Er staan een aantal vragen in die ik straks even aan het 
eind op terugkom en onder andere voorgelegd op 3 juli, een verslag wat toen nog niet openbaar was, wat we 
willen. En er staat in ieder geval in, de inzet van Delfland blijft een aanwijzing van NVG’s die recht doet aan 
een meerjarig en bestendige verbetering van de waterkwaliteit. Dit blijven we via de Unie Van Waterschappen 
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inbrengen richting het ministerie van LNV. Via deze lijn hebben we daarnaast in een bestuurlijk overleg met 
LNV en I&W van 6 juli aandacht gevraagd voor de waardering die de minister heeft uitgesproken over de 
kringloopboeren in Midden-Delfland. Dat is waar ik op terug wil komen. Dit is heel toevallig, die brief, als je 
goed kijkt naar de datum, is 1 juni verzonden naar Delfland. Op 1 juni was er ook precies een debat in de 
Tweede Kamer over deze problematiek. Heel raar dat die berichten dan elkaar eigenlijk een soort overlappen 
of strijdig zijn. Want juist in dat debat was de minister heel erg positief over Midden-Delfland. Ik noem even 
het voorbeeld, en dat is een citaat, van de groep boeren in Midden-Delfland die bezig is om de waterkwaliteit 
in dat gebied te verbeteren. Ze doen dat ook met een systeem van stoffenbalans. Ik ben bij de boeren 
geweest, dat hebben ze echt goed voor elkaar. Ik ben daar echt van onder de indruk geraakt. Ik ben ook onder 
de indruk geraakt van de kwaliteit die het uiteindelijk oplevert. We hebben natuurlijk de situatie rond een 
nutriënten verontreinigd gebied die we hebben aangewezen waar Midden-Delfland een onderdeel van is. We 
zijn bezig en zaten te kijken of we de aanwijzing van die nutriënten verontreinigd gebied die per 1 januari 2024 
moet worden vastgesteld, meer specifiek per gebied kunnen inrichten, dus meer kunnen specificeren. Ik wil 
me inzetten voor bijvoorbeeld een situatie als in Midden-Delfland en kijken of we met de Europese Commissie 
die aanwijzing verder kunnen specificeren zodat het misschien niet geldt voor dat gebied. Daarvoor is nodig 
dat de waterschappen waarmee we goed samenwerken alle stroomgebieden goed in kaart brengen. Het gaat 
om zo'n 600 gebieden, daar kun je veel specifieker aanwijzen welke gebieden welke verontreinigd zijn en 
welke niet en waar je dus boeren wat meer ruimte kan geven. Nou, dat is het einde van mijn citaat. En daar 
geeft dus eigenlijk de minister dus heel goed aan dat wij het zo goed doen. Daarom zou ik graag eigenlijk heel 
graag willen dat wij een tijdstip hebben vanaf november 2022 tot en met de dag van vandaag, wat, hoe en wie 
heeft Delfland ingezet op dit dossier? Wat hebben we daaraan gedaan? In de brief staan dan alle data 
gesprekken maar in chronologische volgorde. Tevens zou ik graag willen weten op die reactie van de minister, 
wat kunnen wij daar als Delfland doen? De minister zegt daar eigenlijk een soort toe, we zijn als voorbeeld. En 
hoe kunnen wij dat uitleggen aan onze achterban van de minister zegt het één en doet het ander. Er is grote 
frustratie vanuit de deelnemers van het project duurzaam boeren in Midden-Delfland. Op 28 september is de 
startavond van het nieuwe seizoen. Het programma voor de winter wordt gepresenteerd. Is het daar 
misschien handig om dan maar te boycotten om alle gegevens te delen? En we gaan het daar maar besloten 
houden om niet verder richting de Rijksoverheid dit te presenteren. En daar maar een keer de stoute 
schoenen aantrekken om een keer ongehoorzaam te zijn van, we doen het hier juist goed maar we worden 
afgestraft door de overheid, de andere overheid die ons zou moeten controleren of moet helpen als burger. 
En ja, dat zouden wij toch wel graag nog een actie in willen zien zitten van Delfland om de agrariërs in het 
gebied daarmee te helpen. Het verlies van derogatie leidt ertoe dat boeren op dit moment meer kunstmest 
aanwenden en tegelijkertijd meer geld kwijt zijn aan het afvoeren van die rijk aan mineralen zijnde dierlijke 
mest. Dit is een kostenpost en er wordt door het Rijk bijvoorbeeld gerekend met 4 kilogram stikstof per ton 
terwijl juist door de groep van duurzaam boeren de stikstof in mest rond de 3,2 kilogram per ton ligt. Nou, dan 
kun je, dat komt dus door goed op te letten op het voerspoor. Dat betekent dat je als agrariër zijnde meer 
moet afvoeren, dat betekent ook dus dat er meer verplaatsingen en stikstofuitstoot is terwijl we dat eigenlijk 
niet zouden moeten hebben als we dus de derogatie gewoon behouden. Dus mijn vraag zou dus ook duidelijk 
willen zijn aan Delfland, sta achter uw boeren, achter de agrariërs uit het gebied. Haal die frustratie weg. Stuur 
een boze brief naar de minister. De minister, wat ik gehoord heb, zou nog een keer komen voor 20 november. 
Laat hem komen maar dan ook niet meer vertrekken zonder dat we daar een duidelijk antwoord voor terug 
hebben. 

De voorzitter: Oké. Vraag naar actie van Delfland. 
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De heer Van Boxmeer: Dank voor al deze inbreng, mevrouw Dijkshoorn. Kijk, u schetst een beeld wat wij 
volgens mij herkennen in de zin van dat de minister heel erg content was met wat onze boeren doen, maar 
desalniettemin toch een brief stuurt dat het blijft wat het is. Volgens mij bent u ook op de hoogte waarom dat 
is en dat ligt niet op volgens mij landelijk niveau maar vanuit Europa. Dus als het is van, ja, ik ben er op 28 
september bij op de startavond maar ik denk dat de verantwoording van de minister vooral bij de minister ligt 
en dat ik weinig zalvende woorden kan vertellen over de interpretatie van zijn woorden en de brief die u 
daarin leest. De minister komt in, nou, laten we zeggen tweede helft van dit jaar. Dus ik weet niet of het derde 
of het vierde kwartaal en we hebben met de gemeente Midden-Delfland in ieder geval afgesproken dat wij 
daar ook bij zijn zodat we daarover kunnen praten. Ik begreep niet helemaal wat u bedoelde met, op het 
startprogramma en dan dingen niet te delen. Ik denk juist dat het uitermate belangrijk is dat u daarin wel deelt 
wat de consequenties zijn van het derogatiebesluit en dat daarmee het concept van het duurzaam boeren 
juist ter discussie komt te staan. Wij als hoogheemraadschap hebben in mijn beleving weinig 
regelmogelijkheden om hier verzachtend in te zijn. Ik denk wel dat het belang van zowel de boeren als van het 
hoogheemraadschap is dat we doorzetten met het programma wat is ingezet rondom duurzaam boeren. Maar 
ik zie ons niet in een positie zitten dat wij een breekijzer zijn richting de minister, anders dan dat wat wij nu al 
hebben gedaan en dat is de dialoog. En ook vanuit de ambtelijke organisatie wordt er heel veel afgestemd dus 
het aanleveren van de tijdslijn wil ik best toezeggen maar ik ben bang dat daarmee niet een andere uitkomst 
gaat komen dan van hetgeen wat u nu al heeft gezien.

De voorzitter: Mevrouw Dijkshoorn. 

Mevrouw Dijkshoorn-van Dijk: Een kleine aanvulling misschien op mijn betoog wat ik bedoelde om niet verder 
te delen. Er is wel eens vaker sprake geweest dat er onderzoeken worden gedaan, bijvoorbeeld 
waterkwaliteit, en die houden we dan besloten voor de groep agrariërs en gaan we niet naar de buitenwereld 
toe delen en alleen binnen de groep duurzaam boeren. Dan houden we de cijfers voor onszelf en gaan we het 
gewoon niet meer presenteren. Dat is toen ook wel eens op draagvlak gebied eerder gedaan om dat achter te 
houden van, dan krijgen we wel draagvlak binnen het gebied. Dus dat zou een risico kunnen zijn, dat mensen 
ook niet meer, waarom zou ik nog meedoen aan duurzaam boeren als we hier door de minister worden 
afgerekend? Dat geeft best wel veel frustratie. En ja, daar kan Delfland niks aan doen, dat weet ik. Want ik wil 
heel gewoon zeggen dat Delfland een goede kant hier heeft ingezet ook voor gedaan. En misschien is dat ook 
wel eens even een keer goed om LTO Delflands Groen om de tafel te gaan zitten als een gebiedsportefeuille 
vanuit Delfland of iets om daar eens te kijken van, wat kunnen we daar samen mee optrekken om dat te 
verbeteren en te doen?

De voorzitter: De heer Sunder, een aanvulling? 

De heer Sunder: Ja, ik heb nog een aanvulling op het verhaal van mevrouw Dijkshoorn. Het feit dat de 
gegevens en de cijfers over de waterkwaliteit, zeker in het graslandgebied, die zijn dermate goed en het beeld 
dat er vanuit LNV is, dat we dan toch in LNV, het is eigenlijk een schande dat het feit dat we zo goed bezig zijn 
en eigenlijk wordt er niet naar gekeken, het wordt overboord gegooid. En dan maar zeggen, we blijven de 
dialoog opzoeken en een beetje soebatten, dat lijkt nergens op. Een stevigere dialoog als wat er nu gevoerd 
wordt, lijkt me echt noodzakelijk. Dank u wel. 

De voorzitter: Dank u wel. Een steviger dialoog. 

De heer Van Boxmeer: Nou, ik ben bang dat als ik nou ga zeggen, ik ga een steviger dialoog voeren, dat u 
allerlei verwachtingen heeft die niet gaan leiden tot de uitkomst. Want dan moet ik mijn dialoog zich richten 
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op Brussel. Wat ik wel denk is, ons belang als Delfland en vanuit mijn portefeuille rondom waterkwaliteit, is 
natuurlijk verbonden aan de boeren met de initiatieven die ze daar doen. En ik zou het bijzonder jammer 
vinden als het goede initiatief en ook waterkwaliteit zullen we maar zeggen stopgezet wordt omdat er sprake 
is van frustraties. Maar ik wil ook gelijk de verwachtingen managen over wat wij wel en wat wij niet kunnen. 
Dus ik neem graag het advies aan van, nou, laten we voor de 28e met LTO Delflands Groen gewoon het 
gesprek voeren, verkennend. Ik zal toch echt bepleiten dat de boeren wel hun positieve houding rondom 
waterkwaliteit behouden. En of de gegevens dan wel of niet openbaar worden gemaakt, ja, laat ik dat dan 
daar bespreken. Dus ik doe twee toezeggingen. Eén is dat ik in contact treed met LTO Delflands Groen, dat we 
in ieder geval voor de startavond dat met elkaar besproken hebben. En twee, dat wij aanleveren een tijdslijn 
met alle activiteiten die Delfland heeft gedaan naar LNV toe. Dan is het volgende moment waar wij hierop 
terug gaan komen het moment waarop de minister met de boeren, zoals hij toegezegd heeft, gesproken heeft. 
En dat gaat gebeuren, zoals het nu op papier in ieder geval staat, nog dit jaar. 

De voorzitter: Oké, zet de rieken klaar, zou ik zeggen. 

06   Rondvraag en sluiting

De voorzitter: Zullen we hiermee naar de rondvraag gaan? Wie heeft er nog behoefte aan een rondvraag? Ik 
kijk iedereen even langs. Ja, mevrouw Dijkshoorn. 

Mevrouw Dijkshoorn-van Dijk: Ja, dank u wel, voorzitter. Ik heb eigenlijk één rondvraag en dat ging over, er 
heeft in de media gestaan over de vervuiling van het Kraaiennest. In dat bericht dat was, stond in ieder geval 
dat het een valse aanname was dat het niet goed was. Maar in het eerste bericht stond ook de Broekpolder in 
Vlaardingen bij genoemd. Nu hebben anderen erop gereageerd en er is vervuiling van de tuinbouw, noem 
maar op. Maar de Broekpolder, dat is een natuurgebied en dat is verhoogd met slib van ooit van oorsprong 
vanuit de havens, en dan een beschuldigende vinger door politieke partijen richting de tuinders is daar niet op 
zijn plaats. Maar is daar aan te geven waar die vervuiling dan vandaan komt? Want Delfland heeft daar juist 
hele goede zuiveringen staan, juist omdat het water dan niet weg kan. En daar komt nu uit metingen daar naar 
voren, en ik zag in een reactie daarop niet de reactie van Delfland erop waar het daar aan ligt. Dat mag ook 
later schriftelijk gewoon beantwoord worden. 

De voorzitter: Ik kijk even naar de hoogheemraad. 

De heer Van Boxmeer: Ik beantwoord deze graag schriftelijk. Ik wil wel de gelegenheid even aangrijpen over 
dit rapport. Want ook dit rapport is gebaseerd op de gegevens van het Informatiehuis Water en wij zouden 
niet heel erg verbaasd moeten zijn van zowel de positie van het Kraaiennest als van de Broekpolder. Dus we 
zijn er, ik zou zeggen, op gewezen terwijl we het wisten. Maar ik antwoord graag op de vraag rondom de 
Broekpolder om precies de duiding te doen en onze beleving is dat de vervuiling gekoppeld is aan het 
havenslib en niet aan boeren. 

De voorzitter: Dan ga ik naar de heer Teerink voor een rondvraag. 

De heer Teerink: Ja, dank, voorzitter. Ik heb eigenlijk één vraag en dat is naar aanleiding van de agendering van 
de stukken. Ik heb vooraf aangegeven dat ik graag over het betrekken van de VV met andere fracties van 
gedachte wilde wisselen. Blijkbaar is de manier waarop het nu geagendeerd is niet de juiste om ook van alle 
fracties iets te horen. Dat vind ik jammer. Ik heb wel ruimte gekregen om aan te geven wat wij vinden, maar ik 
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heb echt weinig van andere fracties mee kunnen krijgen. Ik ga daar nog even over nadenken hoe dat dan wel 
kan. Ik nodig in ieder geval iedereen uit om hun gedachten met mij te delen na deze vergadering. 

De voorzitter: Dank u wel. Dan is daarmee de vergadering beëindigd denk ik. Ik vraag nogmaals, dan moet ik 
het even goed zeggen, commissieleden niet zijnde VV-leden, om daar de presentielijst te tekenen. Ik dank u 
hartelijk voor uw inzet en sluit de vergadering.
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TRANSCRIPT VAN DE  COMMISSIE WATERVEILIGHEID EN WATERKETEN VAN HOOGHEEMRAADSCHAP VAN 
DELFLAND

d.d. 13 september 2023

1. Opening, vaststelling agenda

De voorzitter: Goeienavond, het is half acht en we zijn live heb ik begrepen. Welkom bij deze 
commissievergadering van de commissie Waterveiligheid en Waterketen. We beginnen uiteraard met het 
vaststellen van de agenda. Daarbij meld ik u dat we een inspreker hebben, de heer Van der Sande. Die krijgt 
direct na het vaststellen van de agenda het woord. Zijn er andere opmerkingen bij de agenda? Mevrouw Heijs.

Mevrouw Heijs: Ja, namens de PvdA. We hadden een punt over de burgerbrief geagendeerd. Maar nu de heer 
Sande, Van der Sande zelf komt inspreken, willen we bij nader inzien dit punt niet langer agenderen.

De voorzitter: Oké, dus dat betreft 5.02. Dus dat kan dan van de agenda af, begrijp ik. Ja. Dat was alleen door 
de PvdA geagendeerd, dus ik neem aan dat andere commissieleden daar geen bezwaar tegen hebben. Andere 
opmerkingen bij de agenda? Nee? Dan een dienstmededeling. Er gaat straks een presentielijst rond, met name 
van belang voor de commissieleden niet zijnde VV-leden. Omdat op basis daarvan ook de aanwezigheid wordt 
bijgehouden voor de presentiegelden. Dus het verzoek om uw aanwezigheid even te melden. Verder is er een 
bericht van verhindering van de heer Verheij van JA21. En er is een vervanging in de fractie van Water 
Natuurlijk, de heer Opdam is aanwezig in plaats van mevrouw Jenniskens. Andere mededelingen in dat kader 
van de zijde van de commissie? Zo niet, dan geef ik als eerste het woord aan de heer Van der Sande. Hij mag 
kiezen of hij daar wil staan of daar wil zitten om de commissie toe te spreken. Als u de microfoon aandoet, dan 
wordt dat ook opgenomen en geregistreerd.

De heer Van der Sande: Dank u wel, voorzitter. Ik ben John van der Sande, ik woon Anemoon 37 in De Lier. 
Afgelopen juni heb ik voor deze commissie ook ingesproken. Er zijn de afgelopen weken een aantal 
veranderingen geweest. Na mijn inspreken heb ik ook vragen gesteld via het loket en via het mailadres van de 
Verenigde Vergadering, zoals u allen kunt lezen bij de ingekomen stukken. Als eerste wil ik graag opmerken, 
dat mijn zaak niet onder de rechter ligt. Bij de stukken via de website die getoond worden staat, dat onze zaak 
is aangebracht bij de rechter. Derhalve onthouden wij ons in deze fase van enig commentaar. Als commissielid 
word je door deze tekst op het verkeerde been gezet. Ik ben namelijk op 17 augustus bij de rechter geweest, 
alleen om het uitkiezen van een onafhankelijk bureau of een instantie die voor het Hoogheemraadschap en 
voor ons een onderzoek zou uitvoeren. Tot op heden, vier weken na dato heeft de rechter nog geen partij 
aangewezen. Ik heb een stukje van mijn advocaat gekregen. Op dit moment ligt er geen bodemprocedure of 
dergelijke, dus het zeggen dat het onder de rechter ligt, is dus onjuist. Vaak wordt er gezegd, dat er geen 
commentaar wordt gegeven omdat een zaak onder de rechter is. De achterliggende gedachte is dan dat de 
advocaat inhoudelijk niet op de zaak wil ingaan, omdat de rechter hier een oordeel over velt. In onze zaak is 
dat dus niet zo. Echter, het oordeel. In ons geval wordt er geen oordeel aan de rechter gevraagd. De rechter 
gaat alleen een afweging doen in belang van het maken, van het vinden van een aansprakelijkheid. De rechter 
is alleen verzocht om een deskundige aan te stellen en dat is wat de rechter ook doet in onze zaak, niets meer 
en niets minder. Einde van het citaat van mijn advocaat. Dus onze zaak ligt op dit moment niet onder de 
rechter, er is geen kort geding, geen bodemprocedure. Ik vind het daardoor ook zeer jammer en vervelend, 
dat juristen en medewerkers van Delfland onze vragen niet konden beantwoorden en ook jullie vragen niet 
konden beantwoorden. Daarom heb ik op 20 juni een aantal schriftelijke vragen ingediend, zowel bij het loket 
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als bij de Verenigde Vergaderingen. Tot op heden zijn er nog geen concrete antwoorden gekomen. In het 
audioscript van de vergadering van 14 juni heeft Hoogheemraad de heer Ouwendijk en de voorzitter 
toegezegd, dat de vragen beantwoord zouden worden via het loket. De meeste vragen zijn nog steeds niet 
beantwoord, dus in de praktijk is dit dus ook anders. U als commissieleden wil ik even meenemen in het 
probleem wat er bij ons aan de hand is. In De Lier langs de Lee ligt een waterkering conform toenmalige legger 
2017. In 2017 lag hij onder de straat, dat was aan de voorkant van onze woning. Uit eerdere inmetingen is 
gebleken, dat de straat te laag ligt, conform leggerhoogte en daardoor onvoldoende beoordeeld is. Het 
ophogen van de straat conform leggerhoogte blijkt in praktijk zeer lastig. Er ligt een houten damwand aan de 
achterzijde van ons perceel en die houten damwand moet dus officieel een waterkering zijn. 
Onderzoeksbureau RPS heeft in opdracht van het Hoogheemraadschap in 2017 een keuring gedaan op deze 
waterkering. Hun advies was op basis van de inspectierapporten en de resultaten uit de hardheidsmeting, 
adviseert RPS om nader onderzoek te verrichten wanneer deze damwand wordt opgewaardeerd tot 
waterkering. Tot op heden zijn deze onderzoeken nog nooit gedaan. Waar wij ook tegenaan lopen is, dat het 
Hoogheemraadschap steeds maar een onderzoek wil doen naar grondwaterstanden bij ons. Grondwater is 
toch heel iets anders als een waterpeil. Onze woning ligt langs de Lee, het waterpeil in de Lee is boezemwater. 
Het is dan ook logisch, dat het grondwater doordringt achter het gelegen gebied dat bij ons achter, dat vooral 
bij ons, de damwand achter onze woning is van hout en er ontbreekt duidelijk een kleipakket en sorry, er 
ontbreekt duidelijk een kleipakket. In 2021 heeft de gemeente Westland IV Infra opdracht gegeven om een 
keuring uit te voeren op de damwand. In die zin het, sorry, IV Infra heeft een, sorry, volgens het rapport van IV 
Infra van 2021 is de houten damwand in combinatie met het drainagesysteem prima bedoeld als grondkering 
en niet als waterkering. Ons perceel ligt eigenlijk, ligt echter gelijk aan het maaiveld, dus aan het streefpeil van 
de boezem. Dat en achter de damwand ligt geen afsluitende of ondoorlatende kleilaag. Verder in het rapport 
van IV Infra staat, technisch gezien werkte de houten damwand en het drainagesysteem naar behoren en 
doen ze waarvoor bedoeld zijn, grondkeren. Echter, heeft de houten damwand en het grondlichaam inmiddels 
de functie waterkering, in praktijk hebben zij duidelijk geen waterkerende functie. Indien een technische 
toetsing waterveiligheid wordt uitgevoerd op deze kade, wordt deze dan ook afgekeurd. Beste 
commissieleden, dit is bij nou, nog steeds het probleem waar we op vastlopen. Nu ik voor de tweede keer 
inspreek, heb ik kortgeleden wat buurtbewoners gesproken. Er zijn dus meerdere buurtbewoners die 
vochtproblemen hebben en er zijn dus vier buurtbewoners die destijds tijdens het plaatsen van de 
waterkering schadevergoeding hebben gekregen wegens ondeugdelijk werk van de aannemer. In het gesprek 
in maart met de Dijkgraaf op kantoor zei deze, zei de heer, zei de Dijkgraaf tegen ons: Ik, wij zijn een speelbal 
geworden tussen twee overheidsinstellingen. Beste toehoorders, wij voelen ons zeker een speelbal. Afgelopen 
11 september …

De voorzitter: Bent u, mijnheer Van der Sande, bent u bijna aan afronding toe? Want u bent al enigszins door 
de vijf minuten heen, die normaal voor het inspreken staat.

De heer Van der Sande: Afgelopen 11 september heb ik een kleine video opgenomen. Het is de afgelopen 
week erg warm geweest en is geen regen gevallen. Het waterpeil is zeker gestegen in de Lee. In de video is te 
zien, dat het water op onze steigers staat en volledig in onze tuin loopt. Ik heb de dichtstbijzijnde peilschaal 
van Delfland opgezocht. En daar blijkt uit, dat het niet min 43 NAP is, maar 040 en 041. Hierdoor blijkt dat het 
waterpeil gestegen is in de boezem, terwijl het niet geregend heeft. Dit verklaart de waterstand in onze tuin 
en op onze steiger. Ik zou graag een oplossing willen, er zou een onafhankelijke deskundige worden 
aangewezen, dat heb ik in samenspraak met het Hoogheemraadschap gedaan. Het Hoogheemraadschap wil 
geen keuring op de waterkering, willen alleen maar grondwaterstanden in onze tuin meten. Waar is het 
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Hoogheemraadschap bang voor om niet de keuring uit te voeren? Er ligt een keuringsrapport van 2021, dat de 
boel is afgekeurd. Graag antwoord. Ik snap het niet meer.

De voorzitter: Dank u wel. Zijn er vragen vanuit de commissie, verhelderende vragen aan de inspreker? Ik zie 
de heer Van Santen van de BBB.

De heer Van Santen: Ja. Mijn vraag is onder andere, jij geeft aan dat bij de buren het probleem ook is geweest. 
Is dat probleem opgelost, waren daar kosten aan verbonden? En ja, jij spreekt over de aansprakelijkheid van 
een aannemer. Is dat bij jou ook aan de orde?

De heer Van der Sande: Ja. De aannemer is vandaag failliet gegaan, dus daar kunnen we niets meer mee. Oh, 
mijn microfoon, sorry. De aannemer is des, is failliet gegaan, dus daar kunnen we niks meer mee. De 
aannemer heeft destijds ja, ondeugdelijk werk gepleegd. Die heeft daar fouten gemaakt met het plaatsen van 
de waterkering. Daar is verder door het Hoogheemraadschap nooit onderzoek naar gedaan. Die man is 
gewoon verdergegaan, heeft zijn werk eigenlijk niet goed gedaan. Nou, daar komen wij dus nu, ik ben nu bijna 
zes jaar aan het strijden met het Hoogheemraadschap en de gemeente. Daar zijn we zes jaar geleden achter 
gekomen. Ik vind het jammer dat ze blijven wegkijken, dat vind ik het grootste probleem.

De heer Van Santen: Ja. Dan, mijn volgende vraag was van ja, toch de waterkering waar jij ook over spreekt. Ja, 
toch ook naar Delfland toe, kan dat boven water komen?

De voorzitter: Ja, maar er zijn nu even geen, ik snap de behoefte. Het gaat nu even om verhelderende vragen 
aan de inspreker. We zijn niet nu toe aan vragen aan het college. De heer Anker, ChristenUnie-SGP.

De heer Anker: Ja, voorzitter, dank u wel. De heer Van der Sande, u zegt, het ophogen van de leggerhoogte, 
dat is lastig. Denkt u dat als die legger dus aangepast wordt, dat uw problemen dus zeg maar water tot de 
achterdeur en ook schimmel in uw huis zoals u in uw brief zegt, dat het dan opgelost is? 

De heer Van der Sande: Nee, want wij hebben, IV Infra heeft onderzoek gedaan en die is erachter gekomen, 
dat tussen de waterkering zeg maar en ons huis en meerdere percelen op het, langs de waterkering geen 
kleipakket aangebracht kan worden. Sommige aanbouw die er al dertig jaar staan en deze waterkering ligt er 
pas twintig jaar, die staan op veertig centimeter van de waterkering. De aannemer heeft daar ook geen 
kleipakket, gewoon alles laten leggen. Een drainage achter gelegd, zand opgegooid en klaar. Dus er kan zoals 
die nu gebouwd is, kan het geen waterkering worden. Niet in, zeg maar met de huizen en de percelen zo dicht 
op de waterkering.

De voorzitter: Dank u wel. Mevrouw Van Hagen.

Mevrouw Van Hagen-van Rooijen: Dank u wel. Mijn vraag is eigenlijk, dat u zegt, u bent, sinds 2017 ben ik 
bezig met het Waterschap. Sinds wanneer heeft u die wateroverlast? Is dat al van vóór 2017?

De heer Van der Sande: Ja, het is vóór 2017. Kijk, het liefst zou ik jullie allemaal uitnodigen om bij ons langs te 
komen. Ons huis ligt vrij dicht op de waterkering. Die waterkering is zestig centimeter hoog en tussen de 
waterkering en ons huis is ongeveer één meter zeventig. We hebben destijds bij de gemeente aangevraagd of 
wij een steiger over het water mochten bouwen. Daar moesten we dus bepaalde, moesten aan bepaalde eisen 
voldoen. Dus tussen mijn huis en de waterkering hebben wij het dicht gebouwd, verhoogd, zodat ik een beetje 
ruimte heb om te zitten. Voordat de waterkering daar lag kon ik daar gewoon zitten, want toen hadden wij 
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een steiger die liep over het water heen een meter. Dus had ik ongeveer tussen mijn huis en het water een 
zitgedeelte van tweeënhalve meter. In, zes jaar geleden kwam er bij ons een aannemer, want wij wilden 
boven wat verbouwen en die zei, je hebt een vochtprobleem. Wij zijn de steiger open gaan breken en toen 
kwamen we erachter, dat onze tuin voor tachtig procent onder water staat. En toen zijn we aan de bel gaan 
trekken. Ja, toen zijn we eigenlijk zes jaar van het kastje naar de muur gestuurd, totdat gemeente Westland IV 
Infra uitnodigde. Daar kwam uit, dat wij dus goed zaten en dat dus de legger niet voldoet aan alle eisen. Toen 
hebben wij een voorstel bij de, bij het Hoogheemraadschap gedaan en bij de gemeente Westland, laten wij 
tijdelijk uit huis gaan. We gaan alles openbreken en kijken waar het probleem zit. Daar werd door niemand 
aan meegewerkt. Dus ja, op slot sta je hier en waarschijnlijk gaat het straks wel een rechtszaak worden als het 
Hoogheemraadschap geen keuring op de waterkering wil. Want dat zijn de advocaten van het 
Hoogheemraadschap zeggen, we gaan geen keuring doen op de waterkering, dat is niet nodig. En waarom 
niet?

De voorzitter: Ik kijk nog even rond. Andere commissieleden met een, met vragen aan de inspreker? Ja. 
Mevrouw van Leeuwen, Partij voor de Dieren.

Mevrouw Van Leeuwen: Ja, wat is concreet uw idee, wat wij als oplossing zouden kunnen bieden dan? Even 
los van of we dat ook doen, maar … 

De heer Van der Sande: Nou ja, volgens IV Infra is de enige oplossing, ons huis moet gewoon dertig centimeter 
omhoog. Sorry, ja. Volgens IV Infra is de oplossing, ons huis moet dertig tot vijftig centimeter omhoog. Of het 
moet verplaatst worden verder van de waterkering af, zodat er een kleipakket aangebracht kan worden. Want 
dat kan nu niet. Wat heeft de aannemer destijds gedaan? Heeft onze vlonder afgezaagd, houten palen in de 
slootkant geslagen en that’s it. Zo'n klein stukje zand en klei er tegenaan en die is weggegaan. Ik had toen 
geen verstand, ik heb me nu zover ingelezen. Dus ja, wij wilden ook in 2021 een oplossing met zijn allen, maar 
iedereen loopt weg om met ons in gesprek te gaan van joh, hoe gaan we dit nu oplossen? Voorlopig heb ik nu 
drieënhalve ton schade. Ja? Ik weet het niet meer.

De voorzitter: Geen vragen verder vanuit de commissie? Dan wil ik de heer Van der Sande hartelijk danken 
voor zijn inspreken hier. Wat al in de agenda staat aangegeven en ik denk niet dat het goed is om daar een 
nietes welles discussie over te voeren is, dat de mening van het college is, dat inhoudelijke de zaak niet 
besproken kan worden. Maar misschien dat de Hoogheemraad wel procedureel op een aantal zaken nog even 
in kan gaan, wat de kant van het college betreft.

De heer Ouwendijk: Ja, mijnheer de voorzitter, dank u wel. Wij wachten op een beschikking van de rechtbank. 
Wij gaan niet over de agenda van de rechtbank, dus we weten ook niet wanneer die beschikking binnenkomt. 
In die beschikking is en dat is naar aanleiding van een gesprek wat door de heer Van der Sande met de 
Dijkgraaf is gevoerd en in die beschikking worden de vragen geformuleerd en wordt de onderzoeksinstantie 
aangewezen die daarvoor een rapportage op tafel zal leggen. Op basis daarvan kunnen we dan verdere 
stappen nemen. Dat is denk ik, wat ik procedureel over deze zaak kan zeggen zonder op de inhoud in te gaan.

De voorzitter: En zodra dat helder is, wordt de commissie ook geïnformeerd over de voortgang en de insteek 
van het college?

De heer Ouwendijk: Ik zal de commissie van dit dossier op de hoogte houden, mijnheer de voorzitter.



5

De heer Van der Sande: Maar mag ik dan vragen, tijdens de vorige inspreken zei u tegen mij, al uw vragen 
worden door het loket beantwoord. Waarom worden die niet beantwoord?

De voorzitter: Ja.

De heer Van der Sande: Ja.

De voorzitter: Ik denk, dat de heer Ouwendijk hetzelfde antwoord gaat geven. Er zullen redenen zijn om die 
vraag nu niet te beantwoorden. Ik begrijp dat er in elk geval geen volstrekte overeenstemming is over wat er 
nu precies bij de rechter voorligt. En ik denk dat het ook niet goed is, om dat hier in deze openbare 
commissievergadering met elkaar uit te spreken. We kunnen constateren, dat u zegt, er zijn vragen niet 
beantwoord. En van beide kanten zegt u, we wachten wel op een aanwijzing van de rechter voor een 
onafhankelijk onderzoek. Ik begrijp dat de vraagstelling daarvoor nog nader uitgewerkt moet worden. Dan 
denk ik dat het ook goed is om het voor vanavond hierbij te laten, omdat deze commissie daar ook verder de 
bevoegdheid en de mogelijkheid niet toe heeft en ook niet over de inhoudelijke informatie beschikt. Ik denk 
dat we wat dat betreft als commissie, kijk even rond, ook zullen moeten afwachten. Ik zie de heer Sluijs, gaat 
uw gang.

De heer Sluijs: Ja, ik begrijp op zich natuurlijk wat u zegt, voorzitter. Maar ik kan me voorstellen, dat deze 
mijnheer hier zo meteen met een heel onbevredigend gevoel weggaat. Want er zijn inderdaad toezeggingen 
gedaan, er zouden vragen beantwoord woorden. Dat is klaarblijkelijk niet gedaan. Dat vind ik een vervelende 
zaak. En dat we er inhoudelijk nu niet over kunnen spreken, is ook allemaal nog tot daaraantoe. Maar dat zegt 
het college, maar uiteindelijk gaan wij er volgens mij ook wel met elkaar over wat we willen vragen of in ieder 
geval deze mijnheer met een iets bevredigender gevoel hier weg kunnen laten gaan. Want ik krijg hier een 
beetje een ongemakkelijk gevoel bij.

De voorzitter: Maar mijnheer Sluijs, ik denk dat dat een verwachting is die wij niet kunnen waarmaken hier. En 
ik ga ervan uit, dat het college de vragen zoals ze binnengekomen zijn waar ze van mening was ze kunnen 
beantwoorden, beantwoord heeft. We kunnen de heer Ouwendijk daarvoor nog even het woord geven, maar 
ik ben bang dat we in herhaling van zetten gaan. Ik denk niet dat wij hier kunnen afdwingen, dat vragen 
beantwoord worden door het college als het college van mening is, dat ze er op dit moment inhoudelijk niet 
op in kunnen gaan. Maar ik leg graag uw interventie ook nog even aan de heer Ouwendijk voor.

De heer Ouwendijk: Ja, ik wil daar nog wel even op reageren, mijnheer de voorzitter. Dank u wel. De vorige 
keer heb ik dat inderdaad aangegeven, dat vragen voor zover ze geen betrekking, directe betrekking hadden 
op dit dossier, dat die gewoon gesteld kunnen worden en dat die ook beantwoord kunnen worden. Die 
beantwoording, die is ook de deur uitgegaan. Er zijn vragen bij het loket gesteld. Die vragen die zijn voor zover 
ze niet rechtstreeks betrekking hadden op het dossier zoals dat hier voorligt, zijn die ook beantwoord. Want 
het ging hé, dat was ook de navraag op dat moment, het ging over algemene vragen, over procedures en dat 
soort zaken. Die vragen zijn beantwoord. Andere vragen die rechtstreeks betrekking hebben op het dossier, 
die zijn daarin niet beantwoord. Dat is het, dat is het verschil.

De voorzitter: Dan denk ik, dat we het hierbij, het inspreken… De heer Van Santen, BBB. Gaat uw gang.

De heer Van Santen: Toch één vraag dan. De andere keer is echt toegezegd van ja, als het niet onder de 
rechtbank is, dan krijgen we, dan komen de antwoorden van Delfland. Ja, nu blijkt, het is niet onder de 
rechtbank. Het is een onderdeeltje bij de rechtbank.
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De voorzitter: Nee, nee, nee, wacht even. Nu ga ik even … Nee, ik zei net, wij gaan hier als commissie niet een 
nietes welles discussie doen. De interpretatie van de inspreker is, het is niet onder de rechter. De interpretatie 
van het college is, het is wel onder de rechter is. Dan is het …

De heer Van Santen: Oké. Nee, maar dan is dat duidelijk. 

De voorzitter: Dan is het denk ik, niet aan ons om daarover nu proberen de knoop door te hakken, terwijl we 
de informatie niet hebben.

De heer Van Santen: Dat was mij nog niet duidelijk. Dus voor u is het wel onder de rechtbank nu?

De voorzitter: Nou ja, niet voor mij, voor het college. Ja, dus daarom zou …

De heer Van der Sande: Ik zou dan alleen willen vragen. Gaat de rechter een uitspraak doen over wat er straks 
valt? Ja of nee? Want de rechter gaat geen uitspraak doen, er worden alleen twee deskundigen aangewezen. 
Dan gaat de rechter ertussenuit. Die gaat niet zeggen, wie er goed of fout is. Als het rapport dan weer niet 
bevalt net als het rapport van IV Infra, zeggen jullie misschien weer ja, hier zijn we het niet mee eens, hier 
gaan we niet mee akkoord. Dan sta ik, dan kan ik een bodemprocedure starten en dan ligt het officieel onder 
de rechter. Nu gaat er niemand zeggen wie goed of fout is. Het enige wat ik gevraagd heb, doe alsjeblieft een 
keuring op de waterkering, maar dat willen jullie niet. En we praten hier wel over waterveiligheid. 

De voorzitter: Mijnheer Van der Sande, linksom of rechtsom kunnen we constateren, dat het college en u van 
mening verschillen zowel inhoudelijk als over de procedure en dat we daar helaas vanavond geen stappen 
verder in kunnen zetten. Ik denk, ik wil u danken voor het neerleggen van uw verhaal hier. Ik denk dat de 
commissieleden goed geluisterd hebben en ook een aantal aanvullende vragen gesteld hebben. En dat wij met 
belangstelling het vervolg van de procedure afwachten. We wensen u in elk geval ook succes in deze 
onzekerheid. Dank u wel.

De heer Van der Sande: Bedankt voor uw tijd. 

2. Toezeggingenlijst commissie Waterveiligheid en Waterketen (bijlage: audiotranscript openbaar gedeelte, 
audiotranscript besloten gedeelte en presentielijst)

De voorzitter: Dan gaan wij door naar het volgende agendapunt, dat is de toezeggingenlijst. Zijn er 
opmerkingen vanuit de commissie over de toezeggingenlijst? Het is een overzichtelijke toezeggingenlijst. Geen 
opmerkingen? Dan gaan we door naar het audiotranscript van het openbare deel van de commissie van 14 
juni. Er zijn geen opmerkingen binnengekomen. Mag ik daaruit concluderen, dat die er ook niet zijn? Dan hoop 
ik, dat ik dat ook mag concluderen over het besloten gedeelte, het geheime gedeelte van de vergadering. 
Want als die opmerkingen er wel zijn, dan zullen wij ook nu een besloten vergadering moeten hebben om die 
opmerkingen te bespreken. Maar ook over dat audiotranscript zijn geen opmerkingen binnengekomen. Ik 
constateer, dat die er ook niet zijn. Dan zijn daar ook geen opmerkingen over.

3. Mededelingen

De voorzitter: Kunnen wij over naar de mededelingen. Bij de mededelingen staat al aangeven, dat de 
portefeuillehouder de heer Tieman, een stand van zaken aangaande het project Toekomst AWZI De Groote 
Lucht met u zal delen. Dus ik geef graag het woord aan de heer Tieman.
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De heer Tieman: Ja, dank u wel, voorzitter. Goedenavond, commissieleden en wat dat betreft ook de mensen 
die op de tribune zitten en meekijken en ook vanuit Vlaardingen vanavond aan de buis gekluisterd. We 
hebben wat dat betreft een akkoord bereikt op 29 augustus tussen het D en H van Delfland, B en W van 
Vlaardingen, ten aanzien van de dertien komma acht hectare grond in Vlaardingen voor de bouw van de 
nieuwe AWZI. Een van onze kerntaken, zoals jullie allemaal weten. En ja, dat stemt mij positief. Het waren wel 
intensieve gesprekken en de focus ligt nu helemaal op 12 oktober. 12 oktober gaat namelijk de gemeenteraad 
van Vlaardingen een besluit nemen. We hebben daar natuurlijk ook een geschiedenis met een motie, zoals 
jullie dat hebben kunnen lezen in de dossiervorming op iBabs. Maar we hebben er wat dat betreft met de 
organisatie nu alles aan gedaan om daar echt een goed dossier neer te leggen, waarin ook de vragen van 
destijds, toen hebben we ingesproken vorig jaar, beantwoord worden. En dat iedereen daar ook met een goed 
gevoel verder stappen kan nemen. Ik ben binnen de marge gebleven van de kaders die mij u heeft 
meegegeven. Dat betekent dat we eigenlijk van 29 september het VV besluit, ja, dat we daar helemaal in de 
lijntjes kleuren. Er zijn nog een aantal zaken, we hebben een, wat dat betreft een 
samenwerkingsovereenkomst en een Nota van Uitgangspunten. We gaan ook nog een taxatie laten 
vormgeven aan onze kant. Nou, we hebben daar nu zoveel expertise in dat ik denk, dat daar geen andere 
zaken meer uit gaan komen. Maar we doen een taxatie om ja, dat helemaal conform de wet- en regelgeving 
vorm te laten geven. Dat betekent dat ik stand-by sta om samen met de wethouder in Vlaardingen, Koen Kegel 
nu een proces in te gaan met de gemeenteraad. Ja, en wat dat betreft hou ik nauw contact. Ik ben ook bij de 
Gedeputeerde Baljeu geweest in relatie tot zaken die anders ook zouden spelen. Het gaat gewoon om een 
maatschappelijk belang om daar te kunnen gaan bouwen. We hebben contact, ook via Vlaardingen, maar we 
zullen dat ook zelf doen, met de overheid, de Rijksoverheid ten aanzien van het Oekraïne dorp dat daar op dit 
moment is. Er is voldoende handelingsperspectief wanneer een aantal zaken zouden tegenvallen. We zijn op 
dit moment een projectorganisatie vorm aan het geven binnen Delfland. Ook een kennisnetwerk met Rijnland, 
die ook een groot project, ordegrootte rond de driehonderd miljoen renovatie aan het uitvoeren zijn in de 
Waarderpolder en in Zwanenburg onder andere. Dus daar is een kennisuitwisseling tussen de beide 
organisaties, zodat we ja, daar goed aan de bal zitten. Wat dat betreft kan ik een bestuurlijke routekaart 
toezeggen dit jaar, zodat wij u in de komende tijd en ik heb bij de vorige commissievergadering aangegeven 
dat wij een jaar nodig hebben om echt met een goed plan te komen richting u voor een afweging, wat gaan wij 
nu eigenlijk bouwen zo meteen daar? U heeft ook gewoon budgetrecht als VV zo meteen hè. Dus daar gaan 
we met elkaar een traject in het komende jaar om te kijken van, welke eisen willen we daar nu op loslaten? 
Waarvan het pakket A het wettelijk minimum is. Denk bijvoorbeeld aan de Stedelijke Afvalwater Richtlijn, 
maar denk dan bij, in mijn optiek ook aan een zoetwater levering. Tot aan het pakket D waar diverse andere 
opties de revue zouden kunnen passeren, waaronder bijvoorbeeld de superkritische watervergassing van Ton. 
Zover mijn toelichting, voorzitter.

De voorzitter: Dank u wel. Geeft deze mededeling aanleiding tot vragen? Ik zie de heer Opdam van Water 
Natuurlijk. 

De heer Opdam: Ja, voorzitter, dank u wel. Ook dank aan de Heemraad voor deze update. Graag zou ik, de 
Heemraad, die noemt dat er alles aan gedaan is zodat er op 12 oktober een goed besluit kan worden 
genomen. Ik ben nieuwsgierig wat de Heemraad daarmee bedoelt, alles aan gedaan. En datzelfde geldt ook 
voor het stukje over het Oekraïne dorp. Geeft de Heemraad aan, dat er in zijn ogen voldoende 
handelingsperspectief is. Kan de Heemraad dat ook misschien nog iets meer toelichten? 

De voorzitter: Zijn er andere vragen? Dan zamelen we die gelijk even in. De heer Anker, ChristenUnie-SGP.
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De heer Anker: Ja, voorzitter, dank u wel. Ik heb een vraag in relatie tot Groote Lucht en ja, techniek. We 
hebben als fractie ChristenUnie-SGP technische vragen ingediend. Ja, een van de van de technische vragen is, 
dat in de Burap 2023 ja, blijkt dat drie komma één miljoen dus vanuit, is ons voorstel om drie komma één 
miljoen in de kapitaalreserve van de Groote Lucht te stoppen vanuit de tariefdempingsreserve. En ja onze 
vraag is van ja, en u vindt, u bent het daarmee eens. Ja, hoe wij daar verder vervolg aan kunnen geven aan dit 
idee om dat te realiseren? Dank u wel.

De voorzitter: Maar dit betreft een vraag over de Burap, begrijp ik. Daar spreken we morgenavond over met 
elkaar en ik neem aan, dat de heer Tieman daarbij ook aanwezig is, dat het hele college erbij aanwezig is. Dus 
dat, maar goed, laat het aan de Hoogheemraad zelf om al dan niet deze vraag naar morgen door te spelen of 
nu te beantwoorden. Mevrouw Heijs, PvdA.

Mevrouw Heijs: Ja, dank u wel. Ja, wij hebben nog wat vragen die ook eerder al even aan u voorgelegd zijn. 
Het gaat over de Collectieve Zuivering Gewasbescherming. Daar is in een eerdere VV over gesproken en 
inmiddels is er, een paar maanden verder en ...

De voorzitter: Mag ik deze ook even onderbreken? Want die hangt niet direct samen met de Groote Lucht en 
staat genoemd bij de rondvraag, dus.

Mevrouw Heijs: Oh, oké, Ja. Sorry, dan ben ik even op het verkeerde moment.

De voorzitter: Het is niet een algemeen vragenuurtje aan de heer Tieman. Dat kan wel, maar dit gaat om Hoek 
van Holland en niet om Vlaardingen, de vraag die u heeft. 

Mevrouw Heijs: Excuses.

De voorzitter: Andere vragen over de mededeling over de voortgang van de Groote Lucht? Als die er niet zijn, 
dan vraag ik de heer Tieman om die vragen te beantwoorden.

De heer Tieman: Ja, dank u wel. Nou, de eerste vraag wat betreft Water Natuurlijk. De 12 oktober, wat is 
daaraan gedaan? Nou, wat dat betreft komt daar gewoon een, nu een proces, een beeldvormende proces, 
besluitvormend proces met de gemeenteraad. Daar komen presentaties, daar komen cijfers naar voren, daar 
komen ook zaken naar voren als geur en ten aanzien van geluid. Daar is vorig jaar in de zomer een werkbezoek 
geweest met de VV, alsmede met de gemeenteraad. Nou, er zijn een aantal zaken naar voren gekomen tijdens 
onze uitwisseling. Daar zullen we expliciet aandacht aan schenken, dat hebben we ook verder berekend hè. 
Dus wat dat betreft, de geur contouren hebben we ook visueel inzichtelijk gemaakt wat we daar nu allemaal 
doen. We hebben ook een aantal zaken die echt op de inpassing zitten, dus dat zijn dan ecologische 
compenserende maatregelen. Waar de gemeenteraad ook erg gevoelig voor was, hoe we dat dan hebben 
vormgegeven. Nou, dat gaan we toelichten. Denk dan ook bijvoorbeeld aan een onderzoek, een verkenning 
ten aanzien van educatie op een aantal zaken. Nou, dat zijn een aantal punten waar de gemeenteraad destijds 
vragen over heeft gesteld en waarbij nu comfort hebben om dat goed ook onderbouwd, neer te zetten. Een 
ander aspect is met betrekking tot het Oekraïne dorp. We hebben daar een, ook een inpassing. Het zijn 
natuurlijk tijdelijke woningen. Daar is wellicht ook een verandering of niet, dat ligt aan geopolitiek. Maar op dit 
moment is er contact gewoon met het Rijk waarin duidelijk de afspraak staat van 1 juni 2026, dat het daar dan 
eindig is voor een, wat dat betreft die locatie. Ja, en daar zijn nog andere vormen binnen Vlaardingen mogelijk 
om het aldaar te realiseren indien dat überhaupt noodzakelijk zou zijn tegen die tijd of dat het dan weer 
teruggaat naar bijvoorbeeld de fabrikant, De Meeuw of naar de regio. Want ja, we zijn nog steeds, de nood, er 
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is nog steeds een behoorlijke noodzaak voor woningen in de hele regio. Dus dan kan het op een andere 
manier ingepast worden. Maar dat zal een punt zijn van continue aandacht en monitoring tussen het Rijk en 
de provincie, gemeente Vlaardingen en het Hoogheemraadschap, hoe zich dat verder ontwikkelt. Maar dit 
staat zwart op wit nu richting het Rijk en dit zijn ook de afspraken die daarover gemaakt zijn.

De voorzitter: En de vraag van de heer Anker beantwoordt u inderdaad morgen? 

De heer Tieman: Ja, dan ga ik daar morgen op in ten aanzien van de Burap.

De voorzitter: Dan kijk ik de commissie even rond. Als dit niet tot vervolgvragen aanleiding geeft, dan vraag ik 
even aan het college of er nog andere mededelingen zijn? Die zijn er niet. Dan kijk ik de commissie even rond 
of er vanuit de commissie mededelingen zijn? Die zijn er ook niet.

3.a Terugkoppeling Unie commissies

De voorzitter: Dan zijn wij toe aan de terugkoppeling van de Unie commissies. Is daar iets over te zeggen? 
Mijnheer Ouwendijk.

De heer Ouwendijk: Nou, ik wil eigenlijk alleen maar zeggen, mijnheer de voorzitter, dat daar nog zoveel over 
te zeggen is. Is één Unie commissie geweest. Dat was vandaag een commissie Waterkeringen en die stond 
grotendeels in het kader van het kennismaken met de nieuwe commissieleden.

De voorzitter: Dank. Dan zijn we met agendapunt drie klaar.

4.B Bespreekstukken

4.H Hamerstukken

De voorzitter: Met agendapunt vier zijn we ook snel klaar, want dat betreft de bespreekstukken en de 
hamerstukken, die zijn er niet. 

5. Ingekomen stukken

5.01 Brief van PZH Gedeputeerde Staten over Toetsbaar voorontwerp van het Zuid-Hollands Programma Landelijk 
Gebied

De voorzitter: Dan zijn we toe aan agenda 5.01. Want wat ik net zonder microfoon zei, we hebben geen 
bespreekstukken en hamerstukken. Wel ingekomen stukken, de brief van de provincie Zuid-Holland over het 
Toetsbaar voorontwerp van het Zuid-Hollands Programma Landelijk Gebied, geagendeerd op verzoek van de 
heer Ouwendijk en de fractie van de PvdA. De PvdA vraagt, op welke wijze de VV tot op heden bij deze 
dossiers is betrokken en op welke wijze het college denkt dit in toekomst te gaan doen. Misschien is het goed, 
dat ik als eerste het woord geef aan de Hoogheemraad. 

De heer Ouwendijk: Ja, dank u wel, mijnheer de voorzitter. Ik heb in deze commissie in de vorige periode een 
aantal malen een signaal afgegeven over de totstandkoming van het document. Dat had toen nog geen naam. 
Nog even wat verder terug te stappen in de geschiedenis. We zijn met drie deelgebieden aan de slag gegaan 
samen met de provincie. Met het deelgebied Delta, met het deelgebied hoe heet het, Veengebied en met het 
deelgebied Duinen. En die drie samen terwijl de gesprekken erover gevoerd werden, werd er van het Rijk een 
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uitvraag gedaan om per 1 juli 2023 een plan in te leveren, een deelgebied plan, namelijk voor de hele 
provincie Zuid-Holland. Alle provincies, die doen dat en dat zou dan samen moeten leiden tot een Nationaal 
Programma Landelijk Gebied. Dat Provinciaal Programma Landelijk Gebied van Zuid-Holland bestaat dus uit 
die drie deelgebieden die ik net noemde. Het gaat niet over stedelijk gebied, het gaat alleen over het 
buitengebied. Maar toen dat document uiteindelijk ja, zeg maar klaar was, een ambtelijk stuk hè, dus op zich 
wel een vreemde procedure dat andere bestuurders en stakeholders aanschuiven bij de provincie om een 
ambtelijk stuk voor te bereiden. Maar dan ontstaat er een situatie waarin én het Rijk geïnformeerd moet 
worden, want vóór 1 juli moest het stuk weg. Maar de Staten moeten daar natuurlijk ook nog wat over 
zeggen, want het is een provinciaal stuk. Dus daar is een speciale procedure voor gekozen. Waarbij en dat is 
met name gedaan op verzoek van andere overheden die daar aan tafel zaten, gemeenten en de 
waterschappen, omdat wij vonden dat we ook onze eigen achterbannen, onze gemeenteraden en onze 
Verenigde Vergaderingen moesten kunnen informeren over wat de stand van zaken was, is het een toetsbaar 
voorontwerp genoemd. Toetsbaar in de zin, dat het Rijk die kan toetsen aan de plannen en met opmerkingen 
terug kan sturen naar de provincie. En voor ons is het een openbaar document geworden, maar nog geen 
definitief document. Er wordt nog steeds gesproken van een vijfentachtig procent versie. De provincie moet 
het document formeel opstellen. Dus de Staten, die zullen op enig moment dit document ook vast moeten 
stellen en we verwachten dat dat in maart 2024 het geval zal zijn. Nou, dan een beetje de vraag van, en wat is 
dan onze rol? Nou, de eerste is, dat dit ontwerp nu voorligt en ja, dat ik daar natuurlijk graag wensen en 
bedenkingen als ik het zo mag noemen, van de VV bij wil hebben. We hebben daarvoor een informatieve VV 
gepland, uit mijn hoofd is dat op 31 oktober waarin we onder andere, er staan meer onderwerpen op de 
agenda, maar over dit document spreken. Dan zit het wat mij betreft nog in een soort van beeldvormende 
fase, waarin we wel dingen ophalen die we ook nog, nog in zullen brengen. En dan zal uiteindelijk, de mate 
waarin die overgenomen wordt, dat weten we natuurlijk niet, want het is een provinciaal document. 
Uiteindelijk zal het document wat voorgelegd wordt aan de Staten ja, daar zal natuurlijk een zienswijze 
procedure bij horen. Dus we zullen ook dan nog formeel op zaken die we misschien wel liever terug hadden 
zien komen of liever niet hadden gezien in het ontwerp zoals dat nu voorligt, dat daar dan nog commentaar op 
geleverd kan worden. Dus dat is een beetje de procedure die met dit document gevolgd zal worden en wat de 
inbreng is van de waterschappen bij de totstandkoming van dit provinciaal document. Tot zover even, 
mijnheer de voorzitter. 

De voorzitter: Dank u. Dan kijk even naar de PvdA-fractie.

Mevrouw Heijs: Ja. Nou, ik wil in ieder geval bedanken voor deze toelichting. Neemt in ieder geval wel wat van 
onze punten weg. Blijft natuurlijk wel de vraag, hoe gaat, wordt er vervolgens omgegaan met alle informatie 
of ideeën, wensen, bedenkingen die de VV heeft? Denk dat het heel goed is om daar ja, procedurele afspraken 
over te maken of verwachtingen. Is het advies, is het instemmen, is het puur informatie ophalen? Ik denk dat 
het heel belangrijk is om daar scherp op te zijn en afspraken over te maken. Dank u.

De voorzitter: Oké. Leiden deze opmerkingen van degene die het geagendeerd hebt tot opmerken van andere 
commissieleden of vragen? Ik zie mevrouw Dekker van de VVD.

Mevrouw Dekker: Ja, dank u wel, voorzitter. We hebben het ook gelezen, het is nogal een lijvig document van 
honderddertien bladzijden. En ja, de vraag die bij mij opkwam of de vragen die bij mij opkwamen ja, bij welke 
onderwerpen wordt Delfland nu actief betrokken in de planfase? En wat voor invloed heeft Delfland op de 
voorgestelde maatregelen? En dan ook, wat zijn de gevolgen van de voorgestelde maatregelen voor Delfland? 
Moet er anders worden gewerkt, moeten er extra werkzaamheden worden opgepakt? Zijn de gestelde doelen, 
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voorgestelde maatregelen haalbaar binnen de aangegeven termijn? En wat zijn de te verwachten extra kosten 
van de voorgestelde maatregelen en door wie worden die gedragen? Dus eigenlijk, wat is de invloed van ja, 
van dit hele plan op de organisatie Delfland? En ja, als het kan voor de informatie VV, of daar iets meer op 
ingezoomd kan. Want het is nu een heel groot document en ja, zit ook heel veel in waar, wat ons niet raakt. 
Dus als dat zou kunnen, heel graag.

De voorzitter: Ik vat het op als een verzoek om te focussen op de zaken die impact op onze werkzaamheden 
hebben, ons waterschap. Ja? Anderen nog? De heer Van Winden, Ongebouwd.

De heer Van Winden: Voorzitter, dank u wel. Ja, het is een wat onorthodoxe opmerking die ik hier heb. Dit 
verhaal gaat uitsluitend over het Programma Landelijk Gebied. Het Programma Landelijk Gebied in of laat ik 
zeggen, het landelijk gebied in Delfland is pakweg grofweg één derde van het totale gebied. Wij, als fractie 
Ongebouwd vragen we ons af, waar blijft het programma van Zuid-Holland voor het stedelijk gebied? Want 
dat stedelijk gebied heeft ongelooflijk veel impact op dat landelijk gebied. En dan denken we alleen maar over 
riool overstorten, oppervlaktewater wat uitkomt in het landelijk gebied bij regenbuien, waarbij het landelijk 
gebied de opvang moet vormen. Met andere woorden, er zijn nog een heleboel zaken te regelen vanuit de 
stad. En hoe gaan we daarmee om en gaan we dat in die info VV dan behandelen? Dank u wel.

De voorzitter: De heer Anker, ChristenUnie-SGP.

De heer Anker: Ja, dank u wel. Ja, nou, onze fractie heeft deze brief ook ja, gelezen en besproken. Ja, er staan, 
heel veel doelen staan erin. Er staat ook een, er is een kosten, een voorlopige kostenraming op, wat een 
enorm bedrag is. En volgens de brief kan het nog oplopen. Tegelijkertijd heeft demissionair minister Van der 
Wal gezegd, dat provincies hun stikstof- en natuurplannen moeten afzwakken, omdat er te weinig geld is. Ja, 
wat betekent dat allemaal voor dit toetsbaar voorontwerp Landelijk Gebied? Dank u wel.

De voorzitter: Andere vragen nog? Dan geef ik nog even de gelegenheid aan de heer Ouwendijk om daarop in 
te gaan. 

De heer Ouwendijk: Dank u wel, mijnheer de voorzitter. Ja, duidelijk, deze vragen. Wat moet er anders en wat 
kunnen we verwachten? De opmerkingen van mevrouw Heijs, maar ook van mevrouw Dekker, die eigenlijk 
zegt van, de voorzitter verwoordde dat al goed, je zoekt eigenlijk een soort van samenvatting of een oplegger. 
We zullen daar voorafgaand aan de bespreking, op de informatieve VV zullen we daar ook mee komen. Dan, 
ja, mijnheer Van Winden, u heeft helemaal gelijk. Maar dit gaat, dit document gaat, de uitvraag van het Rijk is 
ook geweest, het Nationaal Programma Landelijk Gebied en niet het Nationaal Programma Stedelijk Gebied. 
En ja, er zijn, natuurlijk zijn er invloeden van een stedelijk gebied op het landelijk gebied en andersom. Maar 
de uitvraag gaat over het landelijk gebied en daar ziet ook het document en het plan zoals de provincie dat in 
wil, in wil leveren, die ziet daarop. Maar wellicht dat we, als we dat in informatieve VV op 31 oktober 
bespreken, dat we daar wat dieper op in kunnen gaan. En welke verbanden dat dan precies bedoeld worden? 
Ja, de opmerkingen van heer Anker, ik zal ze niet als een vraag uitleggen. Ja, die zijn me eigenlijk wel een 
beetje uit het hart gegrepen. De toekomst is altijd al onzeker, maar op dit dossier natuurlijk nog veel 
onzekerder dan dat hij was. Er is ooit een bedrag genoemd en al die provincies die inmiddels hun plannen 
neergelegd hebben, komen aan een veelvoud van het bedrag wat in het fonds zit. Dus dat gaat het in ieder 
geval denk ik niet worden, zeg ik maar voorzichtig. En de vraag is nog maar, of na de verkiezingen de 
ontwikkelingen zo blijven gaan zoals we ons die voor de verkiezingen hadden voorgesteld. Dus ook daar zit 
een bepaalde mate van onzekerheid in. Daar zullen we ook bij de nadere uitleg, op 31 oktober zullen we daar 
rekening mee houden. Tot zover, mijnheer de voorzitter.
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De voorzitter: Dank u wel, mijnheer Ouwendijk. En misschien aanvullend nog. Er is gisteren in de commissie 
ook over een aantal stukken gesproken, waaronder de handreiking van de Haagse regio voor de Ruimtelijke 
Puzzel Zuid-Holland. Daarbij is aangegeven, dat dat onderwerp ook aan de orde zal komen op diezelfde 
informatieve VV. Waarmee misschien de heer Van Winden ook enigszins bediend wordt op het feit, dat de 
provincie natuurlijk niet alleen over het landelijk gebied gaat, maar ook plannen maakt voor het stedelijk 
gebied. En dat ook dat, een ingewikkelde puzzel is. Dus in die zin kunnen we het dan eind oktober in 
samenhang met elkaar, wellicht bespreken. Als niemand meer iets over dit agendapunt heeft …

5.02Brief van burger over een waterkering - reactie op mail van secretaris-directeur d.d. 20 juni 2023

6. Rondvraag en sluiting

De voorzitter: Dan zijn wij al toe aan de rondvraag. En dan geef ik eerst het woord aan de heer Jannink van 
Natuurterreinen, die een rondvraag wil stellen over het project S.C.H.O.O.N. 

De heer Jannink: Voorzitter, dank u wel. Wou ik even beginnen om de heer Tieman te bedanken met de hele 
ambtelijke organisatie voor alle vooruitgang die geboekt is bij de Groote Lucht. Additionele grondopties 
creëert optionaliteit. We wensen hem sterkte met de vervolgstappen daar. We hebben, deze zomer zijn we 
natuurlijk weer op een vervelende manier geduid op het feit, dat schoon water heel belangrijk is. Het dossier 
PFAS in Leidschenveen is weer een voorbeeld, dat het zo belangrijk is schoon water. Schoon water, genoeg 
water, maar ook de rol die wij als waterschap daarin hebben. Dan ga ik even daarvoor terug in tijd. 24 
september 2015, dat is nu acht jaar geleden, heeft deze VVV de intentie uitgesproken om met project 
S.C.H.O.O.N. te gaan beginnen. Project S.C.H.O.O.N. was effectief de realisatie van een zoetwaterfabriek bij 
AWZI De Groote Lucht en een Waterharmonica. De intenties daarvoor waren het verwijderen van 
medicijnresten en microvervuilingen uit het effluent van AZWI De Groote Lucht. Het doorspoelen van de 
zwemplas de Krabbeplas, zodat de mensen uit Vlaardingen een goed gebied hebben om te kunnen zwemmen 
in schoon water door de hele zomer heen. Genoeg zoet water voor de droge periode, voor drinkwater, voor 
onze dieren van water kunnen voorzien, onze tuinen te kunnen bewateren, onze veengebieden natter kunnen 
houden en onze natuur in stand te kunnen houden. Natuurcompensatie voor de aanleg of althans voor 
Rijkswaterstaat voor de aanleg van de Blankenburg verbinding die zoals nu eruitziet, inderdaad eind 2024 
gerealiseerd is. En bijdrage met landschappelijke waarde toevoegen voor het Landschapsplan voor Nieuw 
Waterland. Hele goede intenties, die wij toen hebben uitgesproken als VV. Maar neem ik even mee door de 
tijd heen. In, 6 juni 2022 heeft deze VVV besloten gebaseerd op de technische ontwikkelingen, dat het 
zoetwaterproject te stoppen en te koppelen aan de toekomst van AWZI De Groote Lucht en naar te gaan 
kijken voor een alternatief ontwikkeld traject voor Waterharmonica. Daar is vervolgens een informatieve brief 
geweest van het college eind 2022, waarbij werd gezegd van nou, we gaan inderdaad een alternatieve route 
vormen met de Waterharmonica. Maar, er is ook onduidelijkheid over de financiering hiervan. Nu zijn wij op 
basis van een aantal technische vragen nog 21 juli 2023 waar het over de Waterharmonica, let wel de 
zoetwaterfabriek was al eigenlijk tot stilstand gebracht en gekoppeld aan de toekomst van De Groote Lucht. 
Maar om de Waterharmonica wordt nu gezegd in zijn geheel te kunnen realiseren, is er een afhankelijkheid 
van de besluitvorming over het project Toekomstige De Groote Lucht. Deze afhankelijkheid is financieel voor 
aard en is tevens de benodigde kap van het populierenbos, afhankelijk van de nieuwbouw variant. Wat ik 
moet concluderen hier is acht jaar verder, de zoetwaterfabriek is tot stilstand gekomen door technische 
redenen op, gebaseerd op het ontwerp wat we gekozen hebben. De Waterharmonica is nu ook afhankelijk 
gemaakt en er moet ook nog een keer bomen gekapt gaan worden. En ik kan alleen maar concluderen, dat 
daarmee onze intentie als VVV in 2015 acht jaar geleden, eigenlijk volledig verwaterd is. Ja? Met op zijn best 
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een oplossing in 2030, want daar spreken we nu over als we kijken naar de realisatie van de toekomst van De 
Groote Lucht. Waar trouwens nog geeneens voor uitgesproken is, dat de zoetwaterfabriek bijvoorbeeld 
daarop gerealiseerd wordt. Dat is als optioneel ding opgenomen. Ik denk dat we allemaal kunnen zien, dat er 
allemaal logische stappen zijn geweest, we zijn geïnformeerd. Maar ik moet toch ook concluderen, dat de 
intentie die we toen hadden om water, genoeg schoon water te kunnen voorhanden hebben voor de mensen 
in Vlaardingen, voor de natuur, voor de natuurcompensatie, dus eigenlijk niet meer in ons bereik ligt. En wat ik 
zou willen vragen eigenlijk als een toezegging richting het college is, of we eigenlijk terug zouden kunnen gaan 
naar onze intentie van 2015 en of we daar met een nieuwe aanpak zullen kunnen komen met meer urgentie 
om toch de doelstellingen te kunnen realiseren? En dat niet te koppelen aan doelstellingen die eigenlijk nog 
heel ver bij ons vandaan liggen en mogelijk daarmee eigenlijk afbreuk doen, dat we nu vijftien jaar lang niet 
een natuurcompensatie hebben, niet het schoon water voor de mensen in Vlaardingen hebben en niet genoeg 
zoet water hebben in de periodes van droogte. 

De voorzitter: Dank u wel, mijnneer Jannink. Ik geef graag het woord aan Hoogheemraad Tieman.

De heer Tieman: Ja, dank u wel en dank ook voor de vraag. Ja, wat dat betreft, het coalitieakkoord is er ook vrij 
duidelijk over, we gaan zoet water ja, meer neerzetten, duidelijker op de agenda krijgen. En ja, een van mijn 
eerste acties was eigenlijk ook via het Innovatiefonds om driehonderdduizend euro beschikbaar te stellen voor 
een tweede fase van de Ultieme Waterfabriek, de zoetwaterfabriek. Dat is een project waarvan ik u op de 
hoogte zal brengen wat dat nou precies behelst met een twintigtal stakeholders. Dus dat is één aspect wat 
duidelijk is neergezet. Ja, om dat zoete water te maken heb ik ook wel zoet water, heb ik wel afvalwater nodig. 
Dat is dus de volgende stap, wanneer we met zo’n AWZI gaan komen. Dus daar ben ik wel afhankelijk van om 
dat te realiseren. We hebben te maken met een overdracht zo meteen op de andere twee AWZI’s samen met 
Evides, wat we via Delfluent Services doen. Met andere woorden, daar zitten we eigenlijk nu in een fase dat je 
pas weer na 2033 gaat kijken om daar wat te realiseren hè. Daar zijn we niet als enige aan het stuur, dat doen 
we met een andere partij. We zitten daar nu aan de vooravond van een aantal ja, aantal zaken die we over 
gaan dragen. We gaan kijken of we dus dat lange termijncontract van dertig jaar weer gaan ja, opnieuw met 
elkaar gaan aangaan of niet. Misschien een andere periode. We hebben dan ook nog een andere AWZI zoals 
jullie weten, in Hoek van Holland, waar we op dit moment met een PACAS-systeem aan het werk zijn. Om 
medicijnresten uit het water te zuiveren onder andere, maar ook gewasbeschermingszaken eruit te halen. Die 
wordt trouwens in mei van volgend jaar opgeleverd. We hebben daar in beide zaken te maken gehad met 
bromaat, een aspect wat nu door de overheid, de Rijksoverheid als een zeer zorgwekkende stof is betiteld. 
Dus aan de ene kant ben je ook heel erg blij, dat je nu even de pas op de plaats hebt gemaakt, want anders 
had je zo meteen een hele andere discussie à la PFOS, PFOA, zeer zorgwekkende stoffen, opkomende stoffen, 
forever chemicals, met elkaar gehad. Dit geeft ook wel weer een mogelijkheid. Een mogelijkheid om met die 
nieuwe AWZI waar we natuurlijk zo meteen op de twaalfde oktober met de gemeenteraad van Vlaardingen 
een positieve uitkomst tegemoet zien, om dan eigenlijk al in je nieuwe scope die we met elkaar gaan 
samenstellen, te gaan praten over hoeveel zoet water wil je zo meteen in gaan brengen? En dat betekent dat 
je zo meteen een delta hebt ten aanzien van de aanvankelijke afspraken van 2015, dus eigenlijk om alleen die 
Krabbeplas te voorzien. Of dat je hem veel groter kunt neerzetten en dat je ook water kunt pompen op de 
boezem. Dan moet je ook gaan kijken want je moet hem schoner gaan maken, je hebt dan ook OPEX-kosten, 
het is een Kaderrichtlijn Water-aspect. Dus dat zijn wel interessante afwegingen. Maar dat is dan even mijn 
antwoord om eigenlijk nu die ambitie neer te leggen met toch de focus op 2030. Want je bent afhankelijk van 
afvalwater wat we aan het zuiveren zijn, om dat zoete water te kunnen gaan maken ten aanzien van het 
Project S.C.H.O.O.N. Dus dat is, dat zie ik nu als een enorme meekoppelkans. En wat mij betreft zit hij gewoon 
in pakket A wat ik net ook aangaf en is dit niet eens een optie. Alleen de vraag is wel, hoe groot je hem neerzet 
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qua stroom. En daar zit natuurlijk gewoon een prijskaartje aan wat we met elkaar gaan verzoeken, ontdekken 
en laten we ons voorlichten. Zo wilde ik hem eigenlijk beantwoorden. Dank u wel.

De voorzitter: Dank u wel. Kijk ik nog even naar de heer Jannink, beantwoordt dat uw vraag in voldoende 
mate?

De heer Jannink: Het is duidelijk wat de positie van het college is. Dank u wel.

De voorzitter: Dan ga ik naar de PvdA, mevrouw Heijs. Vraag over de collectieve zuivering.

Mevrouw Heijs: Ja, precies. Ik had nou ja, is net al wat, een deel van het antwoord gegeven over die 
collectieve zuivering gewasbescherming. Want we wilden graag weten wanneer het, hoe het ja, hoe het 
daarmee staat, wanneer het wordt opgeleverd? Volgens mij zei u net, mei volgend jaar. Dan is eigenlijk de 
laatste vraag nog, volgt daar binnenkort ook een update over naar de VV?

De voorzitter: De heer Tieman.

De heer Tieman: Dank u wel. Ik heb geen update gepland. Ik wil het hier in de commissie met u uitwisselen. 
Maar ik heb nu geen signalen, dat we uit de tijd lopen, uit budget lopen. We’re on track. 2024 in mei leveren 
we hem op, dat zijn de signalen nu. Er is net voor mijn aantreden ook een persbericht uitgegaan vanuit het 
Hoogheemraadschap ten aanzien van de afspraken die gemaakt zijn. Dus ja, we zitten volledig in de 
uitvoeringsmodus. Maar mocht er iets wijzigen in hè, dus een vertraging of iets anders ten aanzien van een 
mogelijke vertraging of dat we het eerder gaan doen, dan informeer ik u meteen. Maar dat kan, ik zou het in 
deze commissie houden om daar dan de ja, de antwoorden aan u te geven. Ja.

Mevrouw Heijs: Ja, dank u.

De voorzitter: Dank u wel. Zijn er andere leden van de commissie die ook nog gebruik willen maken van de 
rondvraag? De heer Van Santen, BBB.

De heer Van Santen: Ja, ik had een vraag. In de gemeente Westland is, zijn vragen geweest over een tweede 
jaarrond horecagelegenheid op het strand. Daar zijn antwoorden op gekomen, dat dat met ja, maatregelen 
van Delfland en Rijkswaterstaat te maken heeft, dat dat niet mogelijk is. Ik weet niet of deze vraag hier hoort, 
maar bij de rondvraag wil ik wel stellen, dat ik een vraag die daarop betrekking heeft. Delfland heeft veel 
informatieborden staan, ook over de waterkwaliteit, waterveiligheid bij veel installaties van Delfland. Die 
borden zijn heel vaak niet meer duidelijk leesbaar of niet goed zichtbaar. Of dat mogelijkheden zijn om dat te 
herstellen? Ook op dat punt nog, bij Ter Heijde is een wateruitlaat op het strand. Daar staat helemaal geen 
informatie wat dat is. Het is wel geen waterveiligheid, maar het is wel, voor de omgeving zou het wel 
interessant zijn om te weten waar dat voor dient.

De voorzitter: Dank u wel. Op de eerste vraag verwacht ik, dat de heer Ouwendijk in kan gaan. In hoeverre op 
die andere vragen een antwoord komt, laat ik aan de heer Ouwendijk over. Gaat uw gang.

De heer Ouwendijk: Dank u wel, mijnheer de voorzitter. De eerste vraag van de heer Van Santen over 
permanente bebouwing op het strand, daar heeft Delfland staand beleid voor. Ons zijn geen verzoeken 
bereikt, ons hebben geen verzoeken bereikt van de gemeente Westland, dus daar kan ik ook niet op reageren. 
Ons beleid is dienaangaande niet veranderd. Dus dat betekent, dat als ons gevraagd wordt in het kort om daar 
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iets te vergunnen, dat wij altijd als eerste belang de waterveiligheid en als enig belang de waterveiligheid 
afwegen. En op basis daarvan op zo'n verzoek een oordeel afgeven. De borden. Ik weet dat er een aantal 
borden zijn die er niet zo best uitzien. We hebben daar in de vorige periode en dan praat ik even uit mijn 
hoofd, hebben we daar een traject voor ingezet om die borden zo successievelijk te gaan vervangen. Ik weet 
niet op welke borden, mijnheer de voorzitter, de heer Van Santen precies doelt. Maar ik stel me zomaar voor, 
dat die in hetzelfde circuit zitten. Moeten we straks maar even precies afstemmen welke borden dan bedoeld 
worden. En ja, de wateruitlaat die de heer Van Santen bedoelt. Ik denk dat ik direct weet waar hij het over 
heeft. Op het strand van Westland staan er twee. Eén hele grote hè. Dat is, hoe heet het? Zeg maar het punt 
waardoor het gemaal van Den Burg wordt gespuid, die ligt eigenlijk een stukje in zee. En iets daarvoor, daar 
staat een soort van pilaar waar een soort van fontein van water af en toe uitkomt. En ja, dat is kwelwater wat 
vanachter het duin vandaan komt. Dat is en dan, ook nu praat ik uit mijn hoofd, maar is ooit aangelegd tijdens 
de versterking van de zwakke schakels. Veel zand aangebracht. Dat heeft betekend, de druk is ernstig 
verhoogd. Dat betekent een toename van het kwelwater erachter en het water wordt geloof ik … Maar het 
zou interessant zijn, dat denk ik zeker wel om eens te kijken of we daar ook een bord of een signaal op aan 
kunnen brengen waar mensen misschien met behulp van een mobiele telefoon of zoiets uit kunnen vinden, 
wat er nou precies staat en wat het nut van het object is. Maar dan moeten we even kijken wat er mogelijk is. 
En ik zal het graag meenemen, mijnheer de voorzitter, naar de afdeling Communicatie om die vraag daar neer 
te leggen. Tot zover de beantwoording van de vragen van mijnheer Van Santen.

De voorzitter: Dank u wel. Andere leden van de commissie nog? De heer Van Winden, Ongebouwd.

De heer Van Winden: Ja, ik, mag ik hier heel even op inhaken? Want als het alleen over de borden in de 
duinen gaat, dan kunnen we misschien ook de borden op heel veel gemalen meenemen. Want die zien er ook 
in sommige gevallen dramatisch uit, om het zo maar te zeggen. Zijn, voor de PR kan dat geen kwaad. Dank u 
wel.

De voorzitter: Mijnheer Ouwendijk gaat voor alle borden. De heer Anker, ChristenUnie-SGP.

De heer Anker: Ja, voorzitter, dank u wel. Onze fractie heeft nog een vraag. Ik weet niet helemaal of die hier 
thuishoort. Maar het gaat over emissie van methaan bij de afvalwaterzuivering Harnaschpolder. Wat daarover 
bekend is en wat we daaraan kunnen doen? Dank u wel.

De voorzitter: Hij lijkt me op zich thuis te horen bij deze commissie. Of zo spontaan de heer Tieman daar 
antwoord op kan geven, daar kijk ik even voor naar rechts. De heer Tieman.

De heer Tieman: Ja, dank u wel. Ja, deze vraag. Ik kan hem even uit mijn uit mijn hoofd doen wat dat betreft. 
Want ik ga eigenlijk ook ten aanzien van de grondstoffen en de circulariteit jullie ook meenemen in een 
traject. Daar kom ik eigenlijk dit jaar nog voor bij u terug met een brief hoe we dat traject met elkaar ingaan. 
Daar zal de terugwinning van de grondstoffen helemaal uit de doeken worden gedaan. Welke volgordelijkheid 
we daarin zien, ook ten aanzien van het gebruik van energie. Maar dan zal ook de terugwinning van 
bijvoorbeeld een CO2-component zoals we dat op dit moment ook doen in Houtrust, wat trouwens 
internationaal aanzien kent, worden meegenomen. Ik had het daarnet al even over. We zijn bezig met andere 
partijen voor een back constructie. Dus hoe gaan we verder, met elkaar verder in 2033? Dus ik moet ook even 
kijken wat voor mogelijkheden dat weer biedt in die fase daarna. Daar zijn natuurlijk allemaal kosten mee 
gemoeid. Maar lachgas en methaan zullen daarin meegenomen worden. Dus in dat proces wat op korte 
termijn zal gaan plaatsvinden hè, dus dit jaar krijgt u nog een brief waarin dat wordt geduid, gaan we met 
elkaar verkennen welke mogelijkheden er zijn. Ten aanzien van nu concreet Harnaschpolder, heb ik daar dan 
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even geen reactie op. Maar ik wil hem wel beetpakken om dit onderwerp te bekijken, in hoeverre we dit 
zouden kunnen minimaliseren bij de bron. 

De voorzitter: En op welke termijn denkt u aan het verstrekken van informatie? 

De heer Tieman: Die informatie komt dit jaar naar de VV, naar jullie toe, naar deze commissie ook. Om daar 
een routekaart in aan te brengen hoe we daar in de loop van de ja, het komende jaar een aantal schakels met 
elkaar kunnen bekijken op basis van onze circulariteitsambities die eerder zijn vastgesteld en ook ten aanzien 
van de transitie van de waterketen. Dat is ook eigenlijk ja, een reactie op de hele grondstoffen discussie van, 
hoe kunnen we eigenlijk welke stoffen terugwinnen, maar ook beperken? En ja, er zijn al een aantal leuke 
ideeën of aantal zaken die we al doen, groen gas bijvoorbeeld. Maar daar hoort ook methaan bij, want dat is 
natuurlijk een enorm broeikasgas.

De voorzitter: Dank u wel. Ik neem aan, dat daarmee de vraag van de heer Anker beantwoord is? Zijn er nog 
andere commissieleden die een rondvraag willen stellen? Mevrouw Bulten, CDA. 

Mevrouw Bulten: Ja, ik heb naar aanleiding van afgelopen info VV twee vragen. Daar was gemeld, dat wij 
onderzoek zouden doen naar hoe wij het dijkleger kunnen instellen. Ik heb toen gekeken naar hoe dit op 
andere waterschappen zijn. Alle waterschappen die ik heb gevonden, is er een plek waar je op de site van ‘t 
waterschap kan aanmelden om vrijwilliger te worden. Bij Delfland heb ik hier nergens gevonden waar dit kon. 
Ik heb gehoord dat wij een heel groot probleem hadden met een vergrijzing van ons dijkleger. En ik vroeg me 
af of ernaar gekeken wordt om een mogelijkheid te maken, dat mensen zich hiervoor kunnen aanmelden. 
Want anders gaat die vergrijzing alleen maar door. Mijn tweede vraag is, tijdens de info VV werd heel veel 
verteld over de mensen die getraind worden om in te grijpen bij een noodsituatie. In Friesland hebben ze een 
voorbeeld oefening gedaan waarbij ook de boeren, die niet getraind zijn, maar wel moeten ingrijpen als er iets 
gebeurt, een oefening deden waarbij ze alle koeien in één keer binnenhouden. Kijken wij ook naar mensen die 
wel moeten ingrijpen, maar niet getraind worden voor mogelijke oefeningen? Dat waren mijn vragen. 
Bedankt.

De voorzitter: Ik kijk even naar het college of deze vragen beantwoord kunnen worden. 

De heer Ouwendijk: Nee, mijnheer de voorzitter, daar gaan we denk ik niet op antwoorden. De 
portefeuillehouder is niet aanwezig, die is er morgenavond. Ik zal met alle genoegen de vragen meenemen. Ik 
weet dat er ontwikkelingen zijn op het dossier, maar ik heb ze niet paraat.

De voorzitter: En anders inderdaad misschien de aanbeveling om vragen die nu niet beantwoord worden, aan 
de betreffende portefeuillehouder te stellen in de vergadering van morgenavond als de Burap besproken 
wordt. Goed. Nog andere rondvragen? Zo niet, dan hebben we mede dankzij de rondvraag toch het uur nog 
net volgemaakt. Er staat voor u straks een drankje klaar en een hapje om nog iets langer hier te kunnen 
verblijven. Iedereen hartelijk dank voor de aanwezigheid en de inbreng. En een prettige avond, tot de 
volgende keer.
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TRANSCRIPT VAN DE COMMISSIE BESTUUR, FINANCIËN EN ORGANISATIE VAN HOOGHEEMRAADSCHAP VAN 
DELFLAND

d.d. 14 september 2023

1. Opening, vaststellen agenda

De voorzitter: Dames en heren, het is één minuut voor half acht. Ik zal mezelf even voorstellen. Mijn naam is 
Marc Weterings vandaag in de rol van uw voorzitter. Ik wilde vragen, heeft iedereen de presentielijst getekend 
bij binnenkomst? Dat is belangrijk voor de commissieleden. Ik zou u willen vragen voor de orde van de 
vergadering, om graag via de voorzitter te spreken. Als u dat doet en als u het woord wil steek even uw hand 
op. Dan kan ik u de gelegenheid geven om een interruptie te doen. Goed dan open ik de vergadering van 14-
09-2023. Dan zou ik willen beginnen met het vaststellen van de agenda. Ik zie daar de heer Kiela.

De heer Kiela: Dank u wel voorzitter. Voorzitter in mijn optiek staan er een heleboel hamerstukken tussen de 
bespreekstukken. Ik zou er een voorstander van zijn om samen met de commissie die hamerstukken even te 
benoemen en die dan af te hameren zal ik maar zeggen.

De voorzitter: Is op zich een goed voorstel. Ik wil zelf eigenlijk de agenda beginnen inderdaad om te vragen of 
er nog op punten besproken moeten worden of gelijk afgehamerd kunnen worden. Maar als u zegt u gaat met 
de commissie de punten langs is dat prima.

De heer Kiela: Als u dat wil doen, graag. 

De voorzitter: Goed. Zullen we daarmee beginnen? 

De heer Kiela: Zal ik een voorstel doen? Dat kan ook. Als iedereen ja roept dan is het prima. Is ook goed. 

De heer Vuijk: Voorzitter steun voor het voorstel van de heer Kiela. 

De heer Kiela: Ik zou de punten B.04 tot en met B.10 als hamerstukken willen beschouwen.

De voorzitter: Zou ik u nog heel even mogen onderbreken. Ik heb even iets over het hoofd gezien. Ik zou graag 
even een rondje langs de fracties willen doen, even voor ook de beeldopname. Dan graag even uw naam en 
fractie benoemen. Is voor de opname sorry dat had even eerst moeten. Zal ik dan links starten? 

De heer Jannink: Jan-Willem Jannink Natuurterreinen.

De heer Vuijk: Ronald Vuijk VVD. 

Mevrouw Dekker: Roos Dekker VVD. 

De heer Jansen: Martin Jansen CDA. Ik wil even gebruik maken om te vragen of ik nog iets voor de rondvraag 
mag stellen. 

De heer Roeten: Harm Roeten ChristenUnie-SGP.

De heer Vissers: Marcel Vissers Water Natuurlijk.
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De heer Van der Veer: Bart van der Veer Water Natuurlijk. 

De heer Heijboer: Ko Heijboer AWPD.

De heer Van Kasteren: Frans van Kasteren AWP.

Mevrouw Dijkshoorn-van Dijk: Nieske Dijkshoorn BBB. 

De heer Van Winden: Goedenavond voorzitter Ton van Winden fractie Ongebouwd.

Mevrouw Wessels: Goedenavond allemaal Marike Wessels Partij voor de Dieren. Ook ik zou graag iets willen 
inbrengen bij de rondvraag. 

De heer Dan Butter: Benjamin den Butter Partij voor de Dieren.

De heer Kiela: Peter Kiela PvdA. 

De heer Tieman: Goedenavond voorzitter Robert Tieman Hoogheemraad Waterketen.

De heer Van Boxmeer: Stijn van Boxmeer Hoogheemraad. 

De heer Ouwendijk: Peter Ouwendijk Hoogheemraad. 

De heer Daverveldt: Goedenavond Piet-Hein Daverveldt Dijkgraaf.

Mevrouw Koop: Manita Koop Hoogheemraad. 

De voorzitter: Dank u wel. Er een afmelding van de heer Verheij van JA21 die is afwezig. Verder zal ik nog even 
… de heer Vuijk sorry. 

De heer Vuijk: Voorzitter ook voor de VVD graag iets aanmelden voor de rondvraag.

De voorzitter: Dan zou ik graag het woord aan de heer Vuijk, of de heer Kiela het woord willen geven voor de 
voorstel. Mevrouw Dijkshoorn. 

Mevrouw Dijkshoorn-van Dijk: Dank u wel voorzitter. Ik zou graag bij de mededelingen, maar ik dacht dat we 
met de vaststelling al bezig waren maar ik wou zo graag bij de mededelingen iets zeggen. 

De heer Kiela: Mijn voorstel is dus om de punten vanaf B.04 tot en met B.10 als hamerstukken te behandelen. 

De voorzitter: Is daar genoeg steun voor in de commissie? 

De heer Jansen: Voorzitter? We willen daar graag een opmerking over maken mag dat?

De voorzitter: Gaat uw gang mijnheer Jansen.

De heer Jansen: Ik zou graag stuk vier, stuk acht en stuk negen willen bespreken.

De voorzitter: Mevrouw Wessels.
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Mevrouw Wessels: Ik zou ook graag bespreken punt 0.9 en punt 10. 

De voorzitter: De heer Den Butter.

De heer Den Butter: Ik wilde graag in kort een opmerking maken nog over het delegatiebesluit.

De voorzitter: Na een korte berekening valt dus alleen maar punt vijf en zes direct voor hamerstukken. De 
overige punten kunnen dan besproken worden. Voor de fracties die dus ook zeg maar niks in te brengen 
hebben, u bent niet verplicht om het woord te voeren. Dus laat dan het woord aan degene die dat graag wil 
bespreken. Dan komen we bij de mededelingen. Aangemeld heeft mevrouw Dijkshoorn van de BBB zich. 
Excuus we gaan eerst naar de spreekster. Dat is mevrouw Visser. Gaat uw gang. U heeft vijf minuten de tijd 
mevrouw Visser.

Mevrouw Visser: Ben ik te verstaan? Ja? Dat is mooi. Goedenavond, geachte voorzitter, leden van de 
commissie. Er bestaat een waterverbinding tussen de Vliet en de waterberging Molenvlietpark. Dat is de 
Molensloot. Het plan om de tweede watertoevoer aan te leggen vloeit voort uit de wens om de waterberging 
sneller te kunnen vullen en later de beslissing te kunnen nemen om dat te doen. Uw hoogheemraadschap 
heeft een projectplan geschreven uit 2022. Vanuit haar verantwoordelijkheid voor de tweede watertoevoer. 
De tweede watertoevoer is ontworpen dwars door Nieuw Vredenoord. Afbeelding één, twee en drie. Er is een 
lijst van werkzaamheden die onder de verantwoordelijkheid vallen van uw hoogheemraadschap. Dat is de lijst 
onder figuur drie. Voor het realiseren van de tweede watertoevoer moeten er 354 bomen worden gekapt. Dat 
ziet u in afbeelding vier. Nieuw Vredenoord behoort tot het natuurnetwerk Nederland NNN. Er geldt een ‘Nee, 
tenzij-principe’. Dat wil zeggen, dat er geen toestemming mag worden verleend aan activiteiten die per saldo 
leiden tot significante aantasting van de wezenlijke kenmerken en waarden. Of tot een significante 
vermindering van het oppervlak of samenhang tussen de gebieden leidt. Nieuw vredeoord is aangewezen als 
NNN-gebied vanwege de aanwezige haagbeuken en essenbos en kruiden- en faunarijk grasland. Dat ziet u op 
afbeelding vijf. Als gevolg van de aanleg van de tweede watertoevoer verdwijnen 75 procent haagbeuken en 
essenbos en 85 procent kruiden- en faunarijk grasland. De voorgestelde compensatie voldoet niet vanwege de 
soortenkeuze van de herplant, de verandering van de bodem en hydrologie. Het geringe oppervlak en de 
versnippering van de gebieden. Niet alleen de Bomenstichting Den Haag en daar ben ik van, heeft bezwaar 
aangetekend tegen de kapvergunning, maar ook de provincie Zuid-Holland vanwege haar belang bij de NNN. 
Daarnaast staat het vigerende bestemmingsplan uit 2016 geen tweede watertoevoer toe en dat ziet u in 
afbeelding zes. De conclusie luidt gezien het feit dat het NNN-gebied significant wordt aangetast in kwaliteit 
en oppervlak, dat niet is voldaan aan de compensatie en de strijdigheid met het bestemmingsplan. Stellen wij 
dat een heroverweging wat betreft een watertoevoer meer dan gerechtvaardigd is. Het gaat ook om uw beleid 
en uw verantwoordelijkheden. Wij zouden graag antwoorden ontvangen op de volgende vragen. Navraag bij 
deskundigen leert ons dat men met de gangbare waterbouwkundige middelen de Molensloot met de huidige 
breedte en met een beperkte verdieping van het smalle deel aan de voorzijde geschikt is te maken voor de 
vereiste toevoercapaciteit. Verschuiven van de bestaande kering en het Molenslootpad is daarbij niet nodig. 
Het kappen van bomen ook niet. In het programma van eisen staat een toevoereis die ruimte laat voor de 
wijze van uitvoering. In antwoord op de schriftelijke vragen van 7 maart jongstleden, lijken de door u vermelde 
bezwaren niet van toepassing. Kunt u dat toelichten? Kunt u de onderbouwende technische en financiële 
analyse beschikbaar stellen? Indien met de Molensloot aan de toevoereisen voldaan kan worden en het NNN-
gebied gespaard kan worden, is dat in het licht van uw beleid de meest passende optie? Vraag twee, is het 
correct dat in het programma van eisen dat behoort bij de samenwerkingsovereenkomst met Den Haag een 
toevoercapaciteit is overeengekomen? Dat de wijze van uitvoering via de Molensloot of anderszins, onderdeel 
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is van nadere uitwerking? Ten tijde van het aangaan van de samenwerkingsovereenkomst met Den Haag in 
2014 was er immers geen adequate technische uitwerking van alternatieven voorhanden. Als die er wel is, 
kunt u die dan ter inzage geven? In de bijlage van het projectplan 2022 stelt Movares op pagina 15 vast, dat 
door de opdrachtgever is besloten om een tweede toevoer te realiseren. Op basis van dit besluit doet 
Movares is geen verdere technische uitwerking van het alternatief. Te weten het aanpassen van de 
Molensloot. Als een dergelijke uitwerking in eerder onderzoek heeft plaatsgevonden kunt u daar dan inzage in 
geven? Ik dank u wel. 

De voorzitter: Dank u wel mevrouw Visser voor het inspreken. Zijn er nog partijen uit de commissie die aan de 
inspreker een vraag willen stellen? De heer Roeten gaat uw gang.

De heer Roeten: Voorzitter dank u wel. Ik had even een verhelderende vraag aan u. Dank u wel voor uw 
betoog. In de conclusie geeft u aan dat er niet is voldaan aan compensatie en dat dat strijdig is met het 
bestemmingsplan. Kunt u dat misschien nader toelichten? 

Mevrouw Visser: De compensatie?

De heer Roeten: Ja dat er niet voldaan is aan de compensatie-eisen. 

Mevrouw Visser: De compensatie gaat dan over de wezenlijke kenmerken en waarden van een NNN-gebied. 
Die wezenlijke kenmerken en waarden worden bepaald door de aanwezige flora en fauna, maar ook door 
bijvoorbeeld de bodem. Dat is venige klei, de hoge grondwaterstand. Het is een heel vochtig bos wat je daar 
hebt. Als dat gecompenseerd wordt door een veel droger bos, omdat het gebied wordt opgehoogd en de 
waterstand wordt veranderd. Er wordt gecompenseerd met bomen die daar helemaal niet thuishoren. Ook 
met kweeksoorten die daar niet thuishoren. Er wordt gecompenseerd in de heemtuin een gebied verderop. Er 
wordt gecompenseerd met een vlinderlint langs de A4. Dan is dat niet een compensatie die tegemoet komt 
aan de wezenlijke kenmerken en waarden, omdat het versnipperd is. Het versnippert in verschillende 
gebieden. Het versnippert qua aanplanting van soorten en door de ophoging van het gebied en het 
aanbrengen van een kade en een beschermingszone, krijg je een heel ander soort gebied. Dat is wat anders 
dan het huidige, vochtige haagbeuken- essenbos. Over de compensatie van het kruidenrijke grasland wordt 
helemaal niet gesproken. 

De heer Roeten: Mijn zoektocht is even kunt u dat motiveren met een misschien rapport of weet ik het. Dat is 
even mijn zoektocht. Is dat onafhankelijk vastgesteld? 

Mevrouw Visser: Dat onafhankelijk vaststellen kan je alleen al doen door het meten. Ik heb u een plaatje doen 
toekomen en dat is afbeelding vijf. Dat is het NNN-gebied en dat kan je vinden op de website van de provincie 
en dan onderdeel natuurbeheerplan. Dan zie je de drie gebieden naast elkaar liggen. Dat zijn Vredenoord de 
Buitenplaats, Nieuw Vredenoord waardoorheen de watergang wordt aangelegd en de Beukenhof. Met elkaar 
vormen ze één NNN-gebied. Het middelste gedeelte met de zwarte strook, dat is verharding. Dan zie je ook 
een geel veld, dat is het kruidenrijke grasland, faunarijke grasland. Als je dat vergelijkt met het plaatje erboven 
met het bosgebied wat gekapt gaat worden, dan zie je dat eigenlijk het hele middendeel van die drie gebieden 
aaneengesloten gekapt gaat worden. Het kruidenrijke grasland dat verdwijnt ook helemaal. Dus dan kunt u 
aan die twee plaatjes als je dat gaat vergelijken, kun je dat al zien.

De heer Roeten: Oké voldoende antwoord denk ik. Maar dat is dan niet onafhankelijk door een deskundige 
vastgesteld begrijp ik dat goed? 
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Mevrouw Visser: In die zin dat de provincie ook bezwaar heeft aangetekend.

De heer Roeten: Dank u wel voor de antwoorden.

De voorzitter: Goed nogmaals mevrouw Visser dank u wel voor uw komst en bedankt voor het inspreken dank 
u wel. 

Mevrouw Visser: Graag gedaan.

De voorzitter: Voordat we naar de mededelingen gaan. Wilde ik graag nog eerst even de toezeggingenlijst van 
de commissie Bestuur, Financiën en Organisatie bespreken.

De heer Kiela: Voorzitter mag ik nog één ding vragen aan mevrouw van de inspraak? Als ik het goed begrepen 
heb is er inmiddels een compromis tussen gemeente en provincie. Ik kan het zo snel niet taxeren, maar weet 
het college of dat enigszins tegemoet komt aan de bezwaren die mevrouw heeft gemeld?

De voorzitter: Ik zie de heer Daverveldt die zou daar graag op willen reageren. Mijnheer Daverveldt gaat uw 
gang. 

De heer Daverveldt: Heel kort twee opmerkingen. In de eerste plaats de vragen die de inspreker gesteld heeft 
die zijn ook ontvangen bij het KCC en de organisatie is bezig om die vragen te beantwoorden. Voor de rest is 
het denk ik inderdaad nuttig voor de commissie te weten dat er gister een persbericht is uitgegaan van de 
provincie en gemeente in Den Haag. Waarin staat dat er afspraken gemaakt zijn over de natuurversterking 
vanwege die watertoevoer Molenvlietpark. Dat de provincie daarom besloten heeft om niet verder in beroep 
te gaan. 

De heer Kiela: Komt dat dan tegemoet aan het deel van de bezwaren? 

De heer Daverveldt: Verder kan ik er nu niet op ingaan. Kijk wat belangrijk is te realiseren dat de hele 
uitvoering van de aanvoer is een verantwoordelijkheid van de gemeente in Den Haag. Dus de gemeente Den 
Haag heeft met stakeholders gesproken over wat is de beste wijze dat die gerealiseerd kan worden. Is daar 
dus ook afgelopen tijd met de provincie over in discussie gegaan. Dat heeft blijkbaar geleid tot 
overeenstemming in ieder geval met de provincie. Daarom is er gisteren persbericht over uitgebracht. 

De voorzitter: Ik zie nog een korte vraag van mevrouw Wessels gaat uw gang. Heel kort alstublieft.

Mevrouw Wessels: Is het niet zo dat er een gemeenschappelijke verantwoordelijkheid is in deze?

De voorzitter: De heer Daverveldt.

De heer Daverveldt: Het is in de eerste plaats een verantwoordelijkheid van de gemeente, maar 
vanzelfsprekend met alle plannen die gemaakt worden raak je ook waterbelangen. Dat betekent dat Delfland 
inderdaad nauw betrokken is bij zeg maar de afwegingen. Maar het is een eerste verantwoordelijkheid van de 
gemeente.

De voorzitter: Nogmaals dank u wel mevrouw Visser. 
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2. Toezeggingenlijst commissie Bestuur, Financiën en Organisatie (bijlage audiotranscript gezamenlijke 
commissie P&C 16 mei en commissie BFO 13 juni)

De voorzitter: Voordat we naar de mededelingen gaan zou ik graag nog even willen vragen of er nog op- of 
aanmerkingen zijn voor de toezeggingenlijst van de Commissie Financiën en Organisatie. Sorry in het 
audiotranscript sorry. Zijn geen … de heer Den Butter?

De heer Den Butter: Ik had naar aanleiding van dat onderwerp over die interne audit van de 
portefeuillehouder de toezegging gekregen dat er nog wat zou worden gezegd over het In Control Statement. 
Ik zie dat niet terug. Ik weet niet is dat nog in onderzoek of kunnen we dat tijdens een latere 
commissievergadering verwachten?

De voorzitter: Het is een goede vraag maart hij staat op de lijst. Dus de vraag of de portefeuillehouder daar 
kort op kan reageren. De heer Ouwendijk gaat uw gang. 

De heer Ouwendijk: Dank u wel mijnheer de voorzitter. Ik had het idee dat die vraag afgedaan was maar ik 
kom daar nog wel even op terug.

3. Mededelingen

De voorzitter: Goed dan gaan we naar de mededelingen. Mevrouw Dijkshoorn van de BBB had al een 
mededeling ingediend. Ik geef haar even de gelegenheid om die te geven. Gaat uw gang mevrouw Dijkshoorn. 

Mevrouw Dijkshoorn-van Dijk: Dank u wel voorzitter. Ik maak van de gelegenheid hier gebruik van. Ik heb een 
blessure en ik kan makkelijker staan. Dan gaat het ook iets makkelijker en dan scheelt het straks weer wat 
langer zitten. Maar daar vooraf, als één van de nieuwe fracties willen wij als BBB stilstaan bij 25 jaar geleden. 
Aanhoudende hevige regenval op zondag 13 en maandag 14 september in 1998. In combinatie met hoge 
buitenwaterstanden wegens stormachtige wind uit westelijke richting leidde in die avond nacht en ochtend 
tot een neerslag van meer dan 115 millimeter. De gemiddelde jaarlijkse neerslag in Nederland was toen 800 
millimeter. Dit had tot gevolg dat op zaterdag en zondag alle ingezette bemaling, alle polder- en 
boezemgemalen de situatie niet meer aankonden, wat leidde tot een calamiteitensituatie. Dit ondanks het feit 
dat Delfland van tevoren rekening houdt met extra regenval in het weekend. Hiervoor zaterdag een buffer van 
vijf centimeter extra verlaging ten opzichte van het normale peil in de boezem had gerealiseerd. Op zondag 13 
september rond middernacht, vroeg het hoofd van de sector peilbeheer aan de directeur toestemming om de 
bemaling in de weide agrarische polders te staken. Ten einde voldoende ruimte te hebben op de boezem voor 
bemaling van de bebouwde polders, stedelijke en glastuinbouwgebieden. De directeur gaf opdracht om al 
datgene te doen wat nodig was om de bepaalde polders droog te houden en de boezemkade in stand te 
houden. Om twee uur 's nachts van zondag op maandag werd het crisisteam opgeroepen. De Dijkgraaf die 
reeds was gealarmeerd, ging het veld in om zich persoonlijk op de hoogte te stellen van de situatie. In de 
vroege ochtend bleek dat de bemaling van de boezem van Delfland normaal goed was voor 185.000 kuub per 
uur, ontoereikend was om de gevolgen van de extreme neerslag de baas te blijven. Verschillende polders 
stonden onder water. Om halfzes werden daarom de eerste noodpompen besteld. Verder werden door leden 
van het dijkleger, de brandweer en vrijwilliger zandzakken gevuld en bij kritieke punten aangebracht. In de 
loop van de dagen was er voortdurend de noodzaak tot plaatsing van zandzakken. Waar de hele voorraad 
zandzakken van Delfland, circa 60.000, aan is opgegaan. Er moesten 15.000 extra zandzakken worden besteld 
door directe levering. Ook zijn door andere instanties zandzakken ter beschikking gesteld. De zandzakken en 
het voorradige zand werden bij de uitgifte ter plaatste gratis ter beschikking gesteld. Het crisisteam achtte na 
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ruggespraak met de Dijkgraaf het instellen van uitgebreide dijkbewaking van de boezem- en polderkade 
geboden. De bewaking werd ingesteld en de nodige instanties werden gealarmeerd. Het crisisteam werd die 
vrijdag pas 18 september opgeheven. De problemen constateerden zich in het Westland en in het bijzonder in 
de omgeving van de Zwethkanaal en het Kanaalweg in de Lier, waar het water over de kade stroomde. 
Hetgeen om één uur later pas onder controle was. Bij de Zwethkade Woudse Polder dreigde een overstroming 
die door de inzet van het dijkleger, brandweer en betrokken vrijwilligers is voorkomen. Er deden zich ook nog 
steeds vele situaties voor waarbij aandacht geboden was. Het waterpeil in de polders was op alle watergangen 
nog steeds abnormaal hoog. Wat betreft de boezem, stond de omgeving van de Zweth en het Westland nog 
steeds hoger dan het Rijn-Schiekanaal en de boezemkanalen in de driehoek Delft, Maassluis, Rotterdam. 
Verschillende polders en grote delen van het boezemgebied stonden steeds onder water. Dankzij de vele 
maatregelen tot versterking en verhoging van waterkering en de inzet van velen werd de veiligheid van de 
waterkering minder zorgelijk dan de avond ervoor. Ook op veel andere plaatsen liep water over de 
waterkering. Elders deden zich ook problemen voor. Met name waar de boezempeil in normale situaties al 
dicht bij het Malieveld stond. Zoals in de historische binnenstad van Delft. In de gemeente Den Haag was veel 
wateroverlast, waar onder meer woonboten moesten worden afgesloten van nutsvoorzieningen. In Rijswijk 
liet het water onder andere een volkstuinencomplex onder water staan. De acties van Delfland verplaatsten 
zich meer en meer voor het aanbrengen van zandzakken naar het uitmalen van water uit de polders naar de 
boezem. Er is een algemeen vaarverbod ingesteld voor alle vaarwegen binnen Delfland. Het ministerie van 
Defensie stelde die middag vijftig militairen ter beschikking. In totaal werden 150 militairen ingezet die 
hebben geassisteerd bij het versterken van boezemkade, het transporteren en leggen van zandzakken en het 
installeren van noodpompen. Dat allemaal rond 14 september. In de ochtend van de vijftiende september was 
het waterpeil op alle watergangen nog steeds uitzonderlijk hoog. Verschillende polders stonden gedeeltelijk 
onder water. Dankzij de vele maatregelen tot versterking en verhoging van waterkering en de inzet van 
iedereen. Tegen het weekend was in vijftien van de 58 Delflandse polders nog sprake van enige wateroverlast. 
Door het plaatsen van nog meer extra malingscapaciteit wordt de waterstand in deze polders zo snel mogelijk 
verlaagd tot normaal peil. In de meeste polders zou het begin van de week erop zijn, een week onder water. 
Op de kantoren van Delfland hebben circa 220 personen in ploegendiensten continu gewerkt om de ontstane 
problemen en de gevolgen daarvan op te lossen. Vanuit Midden-Delfland zondag 13 september, zag je het 
slootwaterpeil in de sloten stijgen meer dan 115 millimeter regen was er gevallen binnen 24 uur. In de nacht 
van zondag op maandag werd besloten om de gemalen vanuit die weide polders stil te zetten en zo meer 
ruimte te krijgen in de boezem. We hadden geen sociaal media, of geen gewoon telefoontje wat gebeld werd. 
Het was dan ook 's ochtends wakker worden dat het water om je boerderij stond. Koeien, die waren die 
zondag al binnen gebleven maar de vele koeien liepen nog volop in de polder. Je ging met je trekker en 
veewagen dwars door het water. Niet zien waar een sloot of het land was. Ook koeien sprongen ineens in 
paniek het water in. Maar gelukkig kunnen die wel zwemmen. Overal liep op dat moment nog vee. In de loop 
van die week werden diverse noodpompen nog extra ingezet. Zo werd de Molenweg, de N468 een leiding 
gelegd om via extra pompen het water uit de dijkpolder bij de dijkmolen de boezem in te pompen. Gewoon 
over de weg, afgesloten de hele weg. het verkeer via de Molenweg afgesloten. In de Duifpolder stond de Laan 
van Kapitein onder water. Er was geen verschil meer te zien tussen sloot en weg. Delfland is direct 
voortvarend gestart met het ABC Delfland. Afvoer en bergingscapaciteit Delfland. Dit project omvatte 
tientallen maatregelen om voor de toekomst het gebied beter te kunnen beschermen tegen extreme 
regenbuien. Zo werd de pompcapaciteit vanuit de boezem naar zeven dubbelt. Kanalen verbreed en werden in 
achterland grote bergingen aangelegd. De boezem is het stelsel van watergangen dat gebruikt wordt om 
water te verplaatsen van de poldergemalen naar de boezemgemalen. De boezemmalen lozen het water in de 
Nieuwe Waterweg op de Noordzee. In 2005 was dit project zo goed als klaar. Hierna werden ook in de polders 
veel extra maatregelen genomen om meer regenwater te kunnen vasthouden. Bergen en afvoeren in nauwe 
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samenwerking met gemeenten, inwoners en bedrijven. noaberschap is de kern van BBB. noaberschap spitst 
zich toe op het omkijken naar elkaar, zorgen voor elkaar. De verbinding met de families, buren, straten, 
gemeenschapen, verenigingen, dorpen, steden, je doet het met elkaar. Daarom ook vandaag willen wij 
stilstaan bij 25 jaar geleden. Na die tijd zijn er nog een aantal keren grote wateroverlast geweest in ons gebied. 
1999, 2001. De buien vallen nog steeds, gelukkig niet altijd in ons gebied. Maar de buien uit Noord-Holland in 
2021, of in Valkenburg dat jaar, had ook hier kunnen vallen. Om overlast te voorkomen in de toekomst vinden 
wij het belangrijk dat hemelwater wordt opgevangen en het regenwater wordt afgekoppeld van het riool. 
Ruimtelijke plannen, bouwen van woningen en bedrijven en infrastructuur vinden wij dat de wateropgave 
voorop moet komen te staan. Daarom wil ik hier vandaag bij stilstaan, maar ik wil ook in het bijzonder stilstaan 
bij de organisatie en de ambtenaren. Die toen en ook nu zich voor Delfland inzetten. Zoals afgelopen zomer 
extra voor de PFAS-problematiek in de Haagse wijk. Maar dagelijks zodat wij droge voeten en veilig kunnen 
wonen en werken. Daarom heb ik een kleine attentie in de tas van Delfland zitten. In ieder geval in eerste 
instantie voor de ambtenaren. Daarnaast nog een aantal krantenknipsels van 1998 om nog even te bekijken. Ik 
wil iedereen zeggen veilig dijken en stevigheid onze kern daar gaan we voor. Dank u wel.

De voorzitter: Dank u wel mevrouw Dijkshoorn voor uw betoog. Het was al een erg lange mededeling, maar 
door de sociale omstandigheden zie ik het door de vingers dank u wel. Zijn er misschien nog meerdere 
mededelingen uit de commissie? Zijn er nog mededelingen vanuit de portefeuillehouders? Ik kijk even naar 
rechts en naar links. Helemaal niet?

3.a. Terugkoppeling Unie Commissies

De voorzitter: Dan gaan we naar de terugkoppelingen van de Unie Commissies. Zou ik graag de 
portefeuillehouder het woord voor willen geven. De heer Ouwendijk gaat uw gang. Er zijn geen mededelingen, 
geen terugkoppeling uit de commissies.

4. B. Bespreekstukken 

De voorzitter: Dan gaan we naar de bespreekstukken. Ik ga de bespreekstukken langs.

4.B.01 Bestuursrapportage 2023

De voorzitter: Ik begin met 04.B.01 De bestuursrapportage. Moet die worden besproken? Ik kijk even een 
rondje naar de fracties. Ja dat had ik wel verwacht. Ik ga aan de linkerkant beginnen. De heer Sluijs is ook 
inmiddels binnen, welkom. Kan ik bij u beginnen voor de bespreekstukken voor de bestuursrapportage 2023? 
Even een momentje hoor mijnheer Sluijs. Zou de heer Ouwendijk nog een kleine introductie willen doen van 
de bestuursrapportage? 

De heer Ouwendijk: Met genoegen voorzitter. Dank u wel. Aan de orde is de bestuursrapportage 2023. Daarin 
kijken we in welke mate en in hoeverre we de begroting voor 23 gerealiseerd hebben. Ik zeg wel eens 
gekscherend, het lijkt een financieel stuk, maar dat is het natuurlijk niet. Het gaat om de activiteiten die 
Delfland uit moet voeren. Toevallig is in de financiën daar wel een meetinstrument voor om te kijken in 
hoeverre een aantal zaken gevorderd zijn. De bestuursrapportage die sluit met een negatief saldo. Dat saldo 
dat staat in de besluitpunten hoe we dat denken te dekken en ook de redenen staan daarbij. Dat gedeelte 
heeft betrekking op groen gas. De volatiliteit met de energieprijzen daarbij. Daar hebben we in 2022 een 
overschot op gehad. Dat hebben we toen ten laste gebracht van de reserve. Ten laste van dezelfde reserve 
brengen we nu die extra kosten die daar in 23 tot op heden mee gemoeid zijn. Andersom geldt hetzelfde met 
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betrekking tot de energiekosten in relatie tot de zuiveringsheffing. Daar is een overschot in geboekt. Die 
reserveren we, althans we stellen hierbij voor om die te reserveren ten gunste van de reserve 
zuiveringsbeheer. Ik geef het stuk graag in bespreking mijnheer de voorzitter. 

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Ouwendijk. Zou ik graag een rondje langs de fracties willen doen. Heeft de 
heer Sluijs van Belang van Nederland een inbreng? Gaat u gang mijnheer Sluijs.

De heer Sluijs: Nee voorzitter ik heb hier verder geen inbreng op. Anders dan dat BVNL het voorgelegde besluit 
kan steunen. 

De voorzitter: Dank u wel. De heer Jannink?

De heer Jannink: Verder geen inbreng en de steun vanuit ons.

De voorzitter: De heer Vuijk.

De heer Vuijk: Voorzitter dank u wel. Eerst maar een paar waarderende woorden voorzitter. VVD wil de 
portefeuillehouder en de organisatie bedanken voor deze bestuursrapportage. Het is voor ons als leden van de 
verenigde vergadering onze eerste integrale document waarin wij kunnen lezen hoe het nu gaat met ons 
waterschap. Het is daarmee ook een eerste proeve van de uitoefening van ons budgetrecht. Voorzitter het 
budgetgerecht is een meer dan duizend jaar oud en felbevochten recht van een volksvertegenwoordiging om 
het laatste woord te mogen hebben over belastingheffing en de uitgaven van de overheid. We hoorden de 
hoogheemraad net spreken dat het niet alleen financieel document is, maar ook een beleidsdocument. Maar 
dan nog is het instrument wat wij hebben is het financiële om het bestuur aan te spreken. Het budgetrecht ligt 
daarmee ten grondslag aan ons democratisch bestel. Het is een figuurlijke stok achter de deur waarmee 
volksvertegenwoordigers bestuurders in het gareel houden. Voorzitter VVD staat traditioneel voor een sobere 
overheid en lage lasten voor kostenbeheersing en degelijke overheidsfinanciën. Maar ook veilige dijken, 
voldoende schoon water in de sloten zijn belangrijk. Dat water hebben we net gehoord in de mededeling is 
heel belangrijk. Want het loopt ons ook nog wel eens over de voeten. Voor liberalen is het voortdurend 
zoeken naar een precaire balans. Deze tussentijdse bestuursrapportage en de jaarrekening zijn onze meest 
effectieve instrumenten daarvoor. We vragen uw aandacht voor enkele onderwerpen. Namelijk de 
degelijkheid van de begroting, de kosten van de energie, schaars personeel en de versterking van onze 
controlerende bevoegdheid. Eerst de degelijkheid van de begroting. In het najaar 2022 heeft de algemene 
vergadering de begroting vastgesteld. Dagelijks bestuur voert die begroting nu uit en de vraag die vandaag nu 
voorligt, is of de voorspelling in de begroting van de inkomsten en uitgaven nog steeds juist is. Dagelijks 
bestuur rapporteert een verslechtering van het resultaat van minus 3,4 miljoen. Met de voorgestelde 
besluiten wordt ongeveer twintig miljoen verschoven. Er kan dus een kanttekening geplaatst worden bij de 
voorspelbaarheid. Nu zien we dat de omvang van de begroting ongeveer 250 miljoen is. Dat zou betekenen 
dat verwacht een negatief resultaat, een afwijking van minder dan twee procent is. voorzitter dat stelt gerust. 
Maar, omvang van het totaal van de verschuivingen roept wel meer vragen op. Met in de kern de vraag hoe de 
portefeuillehouder de voorspellende waarde van de begroting zelf beoordeelt. De VVD fractie ziet met 
belangstelling de reactie van de portefeuillehouder op dit punt tegemoet. Voorzitter als u mij toestaat een 
kleine persoonlijke noot. In de begroting 2023 in tegenstelling tot 22 staat niet wat de omgang van de 
begroting is. Voor de nieuwsgierige lezer best een relevant getal. Dit geval moest je zelf met de rekenmachine 
aan de slag om dat uit te rekenen. Komt niet alleen hier voor, maar ik zie dat vaker bij begrotingen, vandaar 
dat het een persoonlijke noot is. Misschien iets voor de volgende begroting. Voorzitter dan de kosten voor 
energie. Vorig jaar veronderstelden we dat de kosten de pan uit zouden rijzen, maar nu terugkijkend valt dat 
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relatief mee. De kosten zijn weliswaar hoger, maar niet zo exorbitant als verwacht. Kan de portefeuillehouder 
hier nog eens toelichten wat hiervan de gevolgen zijn? Merken onze belastingbetalende inwoners nog iets van 
deze meevallende tegenvaller? Voorzitter tot slot personeel. De portefeuillehouder schrijft dat door de 
situatie op de arbeidsmarkt het soms lastig is vacatures te vervullen. Gezien de algemene demografische 
ontwikkeling zal dit blijvend, wellicht een groeiend probleem zijn. Ziet het dagelijks bestuur dit ook zo? Ziet 
het dagelijks bestuur de urgentie van deze ontwikkeling ook? Zo ja, welke gedachten zijn er dan om hier een 
meer structurele oplossing te verzinnen? Organisaties vullen op dit moment vacatures met kostbare externe 
inhuur. Kan de portefeuillehouder iets zeggen over het aantal externen en de verhouding van externen 
afgezet tegen het vaste bestand? Heeft het dagelijks bestuur een verhoudingsgetal als maximum van het 
aantal externen? Dan wel welk deel van de loonsom naar externe mag gaan. Zitten daar grenzen aan? Dat is 
eigenlijk de vraag. Kan de portefeuillehouder hier iets meer over zeggen? In de begroting staat wel iets over 
de kosten van personeel, maar als nieuw lid zou ik ook wel willen weten hoeveel mensen er eigenlijk werken 
bij ons mooie bedrijf. Ik sluit niet uit dat deze informatie wel is opgenomen, maar dat ik er overheen heb 
gelezen. Maar dan toch, het is weliswaar een getal maar het geeft ons iets meer gevoel van de schaal 
waarover we hier met elkaar hebben. Misschien kan de portefeuillehouder hier iets over zeggen. Voorzitter, 
dan als laatste punt de versterken van de controlerende bevoegdheid. Later in het najaar zullen we uw 
begrotingsvoorstellen, uw in de zin van het bestuur, volgend jaar gaan we die begrotingsvoorstellen bespreken 
en hopelijk vaststellen. De VVD fractie overweegt dit najaar meer aandacht te vragen voor het toepassen, 
beoordelen en vergelijken van kengetallen zoals opgenomen in de Wet houdbare overheidsfinanciën. 
Proberen meer aansluiting te zoeken bij het besluit begroting en verantwoording, zoals provincies en 
gemeenten dat hanteren. Wellicht kan de portefeuillehouder hierop reflecteren. Ook overwegen we 
voorstellen voor een verbetering van de behandeling en controle van de begroting, de jaarrekening en de 
bestuursrapportage door te bezien of we iets kunnen leren van de landelijk bekende methode Duisenberg. Die 
bewezen in de praktijk, kan leiden tot meer inhoudelijke betrokkenheid van de Verenigde Vergadering. Ik heb 
gezien dat hier in het verleden eerder in de Verenigde Vergadering is gesproken, maar ik kan niet zien of er 
daadwerkelijk iets mee gedaan is. Graag zou de VVD fractie overigens nadrukkelijk met een uitgestoken en 
uitnodigende hand naar andere fracties om mee te doen, gebruikmaken van wat ambtelijke ondersteuning om 
dit idee wat meer uit te werken tot een voorstel voor een praktische werkwijze. Wellicht kan de 
portefeuillehouder ook hierop reflecteren. Tot zover voorzitter. 

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Vuijk. De heer Jansen CDA.

De heer Jansen: Dank u wel voorzitter. Ook vanuit het CDA complimenten voor het voorliggende stuk en ook 
de beantwoording van de technische vragen. Ik wil ook mijn voorganger de heer Vuijk bedanken voor zijn 
inbreng. Want hij probeert inderdaad weer een beetje ons controlerend vermogen en de methodiek probeert 
hij weer op te schudden. Dus wat dat betreft vindt hij daar het CDA aan zijn zijde. Ga ik even in op de BURAP 
zelf. De voorgestelde aanpassingen die we in de BURAP lezen die lijken ons logisch. Daar hebben we ook op 
zich geen opmerkingen op. Behalve dan inderdaad de afname van de investeringen die behoorlijk groot is, een 
kleine twintig miljoen. We hebben een aantal punten die we nog specifiek, dat zijn meer inhoudelijke punten. 
Ten aanzien van de KRW wordt er gezegd dat inderdaad het risicoprofiel van de KRW wordt verhoogd van 
hoog naar zeer hoog. We lezen echter in de stukken niet waarom dat is. Behalve dan dat er mogelijk het risico 
van rechtszaken komt. Maar goed we vragen ons af of de portefeuillehouder daar ook concrete aanwijzingen 
voor heeft. Ten aanzien van de waterberging zouden wij inderdaad ook willen pleiten, ook naar aanleiding van 
onze technische vragen, om ook waterberging inderdaad zo in te richten dat we het kunnen vasthouden voor 
droge periodes. Als laatste wil ik nog even teruggaan inderdaad op het tekort aan personeel. Dat baart het 
CDA ook behoorlijk zorgen. Daarom willen wij ook eens kijken hoe zouden we nu op de taken die we uitvoeren 
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op een zo efficiënt mogelijke manier kunnen doen? Ook kunnen kijken wie ons daarbij zou kunnen helpen? 
We denken daar toch bij weer aan het dijkleger of het leger van schoolmeesters. Wat ons opviel is dat er daar 
eigenlijk weinig mee gedaan wordt. Wij zouden als suggestie willen meegeven om ook net zoals bij andere 
waterschappen om een digitale aanmelding voor het dijkleger op onze website te plaatsen. Dat waren onze 
punten en onze vragen.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Jansen. De heer Roeten ChristenUnie-SGP.

De heer Roeten: Voorzitter dank u wel. De bestuursrapportage 2023 ligt voor ons. Ook vanuit onze fractie 
complimenten hiervoor. Op hoofdlijnen kunnen we ons goed vinden in wat er is voorgesteld. We hebben wel 
een vraag, een politieke vraag is het eigenlijk. Dat gaat over de 1.3 miljoen onttrekking uit de reserve 
kostenegalisatie voor doorgeschoven werken uit 2022. Onze vraag is even kan dat niet naar de 
kapitaalreserves zuiveringsbeheer voor de grote lucht? Dat is onze wens. Het scheelt bijvoorbeeld bij het 
lenen van geld, rentekosten als de grond moet worden aangekocht. Dan hoef je niet te lenen, maar dan heb je 
al een potje gemaakt ervoor. Dat scheelt volgens onze fractie ChristenUnie-SGP voor de verhoging van de 
tarieven op lange termijn. Dat is even eigenlijk in kort wat wij willen vragen over dit voorgestelde besluit. Dank 
u wel.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Roeten. De heer Van der Veer Water Natuurlijk. 

De heer Van der Veer: Dank u wel voorzitter. Ook de fractie Water Natuurlijk wil waardering uitspreken voor 
de stukken. Ze zijn inhoudelijk helder, uitgebreid, transparant en volledig dus dank daarvoor. Dat geeft ook 
aanleiding tot een aantal vragen. Nog een inhoudelijke opmerking om mee te beginnen. Er staat het 
systeemrisico zoetwatertekort wordt verlaagd. Wij vinden dat dat niet past bij de realiteit van dit moment. Ik 
verwijs hierbij naar de steeds extremere weersomstandigheden die we ook dit jaar en in de hele wereld en 
hier ook hebben. De ingewikkelde zoektocht van het waterbedrijf Dunea naar nieuwe bronnen voor 
drinkwater, is toch een basisbehoefte. Dus die verlaging van het risicoprofiel dat vinden wij toch niet passen 
bij alles wat nu op dit moment gebeurt. Dus graag een toelichting erover waarom daarvoor gekozen is. Dan 
het volgende, Water Natuurlijk staat voor uitvoeren, uitvoeren, uitvoeren en nog eens uitvoeren. Ik verwijs 
hier graag ook bij naar onze reactie op de jaarstukken al in mei in de P&C commissie. Er is nog veel te doen. 
We denken alleen maar aan de waterkwaliteit, klimaat en de biodiversiteit. Daarom gingen we bij het lezen 
van de stukken onze wenkbrauwen fronsen toen we met name naar de investeringsuitgaven kijken. De collega 
van CDA gaf het al aan, het college geeft daarbij aan dat geplande investeringen van 47,6 miljoen dat we die 
niet gaan halen. Maar slechts een bedrag van 26,8 miljoen. Is ongeveer een afname van vijftig procent. Een 
daling van maar liefst vijftig procent. In de rapportage wordt dit toegelicht. Samenwerking met derden gaat 
niet zo snel als dat we gehoopt hadden, aanbestedingstrajecten zijn ingewikkeld, krapte op de arbeidsmarkt, 
et cetera. Allemaal begrijpelijk. Maar onze vraag is nu wat betekent dit voor de veiligheid en kwaliteit van ons 
watersysteem, de waterkwaliteit en de waterketen? Veel van de investeringen worden doorgeschoven, maar 
de oorzaken van de vertraging worden daarmee niet opgelost. Sterker nog, het gaat naar ons gevoel leiden tot 
verdere vertraging, is een grote zorg die we hebben. Ik refereer hierbij graag aan wat mevrouw Dijkshoorn net 
heeft medegedeeld en ook heeft verteld in een krant in Westland. Het is nu 25 jaar terug dat wij een hele nare 
situatie hadden. Het hele gebied stond onder. Wij willen dat ook voorkomen. Dat stond ook in het artikel van 
die krant. Dat wilt u ook voorkomen, maar dat gaat zo niet lukken. Als we alleen maar minder gaan investeren, 
dan komen we in dezelfde situatie terecht. Eén ding is zeker, wat ons betreft, het is complex. Het blijft ook 
complex. We moeten sturen als dit bestuur in een complexe en onzekere samenleving. Een knop waar we 
vroeg als bestuur direct en konden draaien, denk aan de financiën en aan de heffingen. Werken minder omdat 
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ook de krapte op de arbeidsmarkt steeds voelbaarder is en bepalend wordt op wat we wel en niet kunnen 
realiseren. Die knop is bestuurlijk gezien gewoon lastiger omdat we er gewoon minder invloed op hebben. De 
VVD en het CDA geven ook die richting op hoe gaat u daarmee om? Wat is nu uw plan? Om toch te kijken 
gezien die complexiteit, gezien de ingewikkeldheid en gezien toch de knoppen die we kunnen bedienen als 
bestuur. Hoe gaan we toch een beetje meer grip krijgen op de uitvoering van werken die we moeten doen? 
Dat we niet elke keer bij een bestuursrapportage als deze toch weer moeten constateren dat we niet hebben 
gehaald wat we wilden. Dus graag een toelichting hierop. Wat is uw plan? Overigens kunnen wij wel 
instemmen met de besluiten die voorliggen. Dank u wel. 

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Van der Veer. De heer Heijboer AWP.

De heer Heijboer: Dank u wel voorzitter. Ook namens de AWP dank voor de BURAP. Ook dank voor het 
beantwoorden van onze technische vragen op schrift en ook tijdens de tafeltjesavond. De BURAP leest een 
beetje als de beurskoers, hier wat bij daar wat af, maar per saldo toch wat tegenvallers. De portefeuillehouder 
zei het al. De extra energieheffing op zuivering bleek achteraf niet nodig en wordt gestort in een 
egalisatiereserve. Daar kunnen we ons in vinden. Maar de energieprijzen blijven volatiel. Kan ik nu 
concluderen dat het energie risicopotje voldoende gevuld is? Dat er in 2024 dus niet opnieuw een 
energieheffing opgelegd hoeft te worden? Want we hebben dan dat potje gevuld. Dat is een vraag. 
Vervolgens, het is al eerder aangekaart. 67,9 FTE aan vacatures bij Delfland. We vinden dat heel erg veel. 
Terwijl het personeelsbudget met twee miljoen wordt overschreden als gevolg van inhuur. De vraag is eigenlijk 
aan de portefeuillehouder wat gaan we hieraan doen? Want bijna zeventig vacatures dat is wel heel erg veel. 
Misschien als gevolg daarvan, maar dat weet ik niet omdat er ook ingehuurd wordt. Het personeelsbudget dus 
wel overschreden wordt, zitten er in de projecten forse vertraging. Als we de verwachtingen bekijken nu ook 
in de BURAP, dan zitten we op een realisatiepercentage van zestig procent. Dus wat we het najaar vorig jaar 
verwachtten te doen, daarvan verwachten we nu dat we maar zestig procent uitvoeren. Dat levert dan wel 
weer financiële ruimte op, maar daar gaat het niet om. Het gaat om de uitvoering van de taken van het 
waterschap. Weer refereer ik aan wat collega mevrouw Dijkshoorn zegt, als we de werkzaamheden niet 
uitvoeren dan komen we in de problemen. Dus de vraag is eigenlijk wat gaat de portefeuillehouder doen om 
de achterstanden in de projecten in te halen? Dan de KRW-doelen, een zeer hoge risico op het niet halen van 
die doelen. Als je dan de rapportage doorleest op KRW-zaken, dan lees ik eigenlijk dat de focus ligt op het 
dweilen van Delfland. Delfland neemt maatregelen om die doelen te halen, maar je kan dweilen en als dat niet 
lukt nog harder gaan dweilen. Maar in feite moet je de kraan dichtdoen. Wij hameren als AWP al jaren op een 
beter lozingenbeheer volgens de triage opsporen, aanspreken en optreden. Dus eerst opsporen samen met de 
veroorzaker. De veroorzaker aanspreken en als dat niet lukt dan optreden. Daar lees ik eigenlijk niks van terug. 
Misschien kan de portefeuillehouder zeggen wat er gebeurt aan dat opsporen, aanspreken en of er dan een 
keer opgetreden wordt. Als we het niet bijhouden of er dan ook misschien meer gebeurt. Want we moeten die 
KRW-doelen toch proberen te halen. Dan als laatste lezen we dat er te veel aan watersysteemheffing is 
opgehaald of opgehaald gaat worden als gevolg van hogere WOZ waarde. Was gerekend op een WOZ 
waardestijging van huizen van 9,9 procent. Dat is 14,7. Wij willen vragen wat gaan we dan in de begroting voor 
volgend jaar als we de tarieven weer vast gaan stellen, wat gaan we daarmee doen? Wordt de VV dan 
meegenomen in bijvoorbeeld een nieuwe kostenverdeling? Dat was het. Dank u wel. 

De voorzitter: Mijnheer Heijboer dank u wel voor uw inbreng. Mevrouw Dijkshoorn BBB. 

Mevrouw Dijkshoorn-van Dijk: Dank u wel voorzitter. Allereerst de complimenten aan de organisatie voor de 
voorliggende BURAP en ook voor beantwoording van de technische vragen. In de eerste instantie wil ik 
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stilstaan bij het inhuren, wat ook de andere fracties hebben gemeld en daar maken wij ons ook best wel 
zorgen over. Wij snappen ook de keuze hierachter. Als technische vraag hebben wij ook gesteld over een 
overzicht van een functieafdeling waar die inhuur plaatsvindt. Als antwoord gekregen dat dat er is. Maar om 
dit voor ons nog beter te duiden, zouden wij ook zelf daar inzicht willen hebben. Dat mag als schriftelijke 
reactie bij dit verslag. Welke afdelingsfunctie en misschien ook te duiden welke risico's als we hierbij lopen? 
Deze BURAP is opgesteld aan de hand van de begroting vorig jaar in november. Het oude bestuursakkoord en 
het oude bestuur. Daarom willen wij graag kijken naar de toekomst en daarmee verder gaan. Daar heb ik een 
aantal punten juist uit de bijlage gehaald waar wij ons zorgen over maken. Dat is in eerste instantie in bijlage 
twee De Rel. Als technische vraag over gesteld maar toch blijft het onze aandacht trekken. Pas in 2025 
vermoedelijk is de planning. We hebben te maken met onder andere het Zuid Hollands landschap. Bij de 
beantwoording staat ook goed de relatie. Dat is natuurlijk een goed uitgangspunt. Het gaat in dit gebied om 
een groter geheel en de gehele inrichting. Rotterdam heeft een wateropgave en pikt dit mee voor zo ongeveer 
zes hectare. Ook recreatiegebied voor onder andere watersport, kanoën en suppen. Dat betekent ook dat je 
vermoedelijk wel eens in het water zou vallen. Stel dat dit naar zwemwater zou gaan, dan maken wij ons 
zorgen om de waterkwaliteit, maar ook om de kosten. Wie is daarvoor verantwoordelijk? Wij willen dan een 
Natte Ecologische Zone aanleggen. Wij zien ook wel meekoppelkansen, maar willen ook waarschuwen dat dit 
voor ons als Delfland niet verkeerd gaat uitpakken. We zouden mee willen geven om erover na te denken om 
rondom de natuurbegraafplaats bijvoorbeeld bufferstraten aan te leggen. Zodat er mogelijkheden zijn om 
waterkwaliteit op het terreingebied te controleren. Mede ook ingegeven door de openstaande vraag van 
radioactiviteit en andere chemische stoffen in verband met kankerbehandelingen. Ook willen wij stilstaan bij 
deze BURAP bij bijlage 3 Waterveiligheid en dan de kadeverbetering de N468. Hoe dichter we bij de uitvoering 
komen, hoe meer dit ook gaat leven in de omgeving. Het is een complex vraagstuk waar drie verschillende 
overheden bij betrokken zijn. Provincie, Delfland, gemeente en dan ook nog de bewoners. De prognose, 
uitgaven achttien miljoen en dat is nog niet representatief. In het najaar zal dit van start gaan, maar er zijn nog 
vele vraagtekens. De vraag die gisteren in het gebied rond is gegaan. De overheid laat regelmatig verstek gaan 
als er schade ontstaat als gevolg van grote projecten. Denk daarbij aan Groningen en ook aan het 
Twentekanaal. Er wordt dan ook gesproken om een vereniging op te richten met eigenaren om de belangen 
veilig te stellen. Want schade moeten we voorkomen, maar er wordt nu bijvoorbeeld hoogtemetingen gedaan, 
maar deze hoogtemetingen zijn er in principe niet voor om mogelijke schade aan te tonen. Dat zijn vragen die 
leven en onder andere ook verzakkingen. Want de meeste woningen langs de 468 zijn niet geheid. 
Grondwaterstanden. Gevraagd wordt er ook om de inloopbijeenkomsten op andere tijdstippen te organiseren 
dan aan het eind van de middag. Er wordt door omwonenden veel gesproken op dit moment, met veel 
vraagtekens. Als oplossing is het misschien goed om even een stap terug te doen, zodat we dan weer twee 
stappen vooruit kunnen zetten. Keukentafelgesprekken er vaster in gaan zetten. Oplossingen liggen soms 
dichtbij, maar door niet van dichtbij te gaan kijken is het moeilijk. Hier een sloot breder maken zorgt ervoor 
dat ergens anders een stuk van de polder onder water komt. Dit kun je alleen beoordelen als je ter plekke 
gaat. Problemen waartegen aangelopen wordt, is onder andere vervangend watergraven. Kan de primaire 
watergang niet secundair gemaakt worden. Ik noem zo maar even een paar punten die geopperd zijn in het 
gebied. De eerste stap vooruit wordt niet gezet door zelf die eerste stap te doen. Delfland kan hier veel 
winnen, maar ook veel verliezen. Als laatste, nog twee punten. De Rivierkreeften, vandaag nog weer volop in 
de diverse media. Dit heeft gevolgen voor onze KRW-doelen. Neem dit ook verder mee richting de Unie en dan 
vanuit de Unie richting ministerie van LNV. Onze oproep blijft druk en druk uitoefenen. Dan het baggerbeleid. 
Toename van de kosten voor het afsluiten en verwerken van baggerspecie. Daar zouden we graag nog wel 
eens verder over willen doorpraten. We hebben zelf al aangegeven bij de technische vragen op de kant in 
laten drogen kan het een andere klasse worden. Hierdoor zijn misschien mogelijkheden voor om dit verder uit 
te werken en ook te kijken of we dit mee kunnen nemen in de oeverafkalving door de rivierkreeften. Hierdoor 
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komt veel grond in het water terecht en raak je land kwijt. Dit zijn voor ons de belangrijkste punten om nu 
mee te geven voor de toekomst. Dank u wel.

De voorzitter: Dank u wel mevrouw Dijkshoorn. De heer Van Winden Ongebouwd. Gaat uw gang. 

De heer Van Winden: Voorzitter dank voor deze bestuursrapportage. Financieel is er al veel gezegd, met name 
door de VVD en daar sluiten we ons graag mee aan. Het CDA heeft de dijkleger al genoemd en daar sluit ik me 
persoonlijk bij aan. Daar was ik al bij aangesloten Ko. Alleen het slaapt een beetje. Zo zijn er nog meer zaken 
die zeker verhelderend en ook voor ons gelden. Ik wil vandaag de BURAP bekijken vanuit de 
projectenoverzichten, de bijlagen. Dan wilde ik eigenlijk beginnen van onderaf aan naar boven, want het 
venijn in deze bijlage zit hem in de staart. Onze opmerkingen bij de projecten van de Waterketen voorzitter 
zijn. We gaan nu werk maken van de vervanging van procesautomatisering op onze zuivering aan de Nieuwe 
Waterweg en de Groote Lucht. Ik neem aan mede naar aanleiding van mijn rol in de voorgaande 
rekeningcommissie, dat wij bij de vervanging de juiste keuze maken en ook in niet helemaal klare taal, maar 
een state of the art informatiebeveiliging toepassen in onze procesautomatisering. Dat we dat integraal 
meenemen. Wellicht kan hier nog enige toelichting op komen. Onze opmerkingen bij de projectenrapportage 
watersysteem zijn eigenlijk al geweest en ruim besproken. Ons watersysteem is een primaire taak. Met 
investeren is het gewoon doorgaan. Ook dat is hier al besproken. Als we dat niet doen, dan zijn de gevolgen 
duidelijk geweest 25 jaar geleden. Dus ga door met dat investeren. Onze opmerkingen bij de rapportage 
Waterveiligheid. De fractie Ongebouwd is blij met de vernieuwde aandacht voor de kade en de weg N468 en 
kijken uit naar een constructieve samenwerking met provincie en waterschap. We sluiten ons uiteraard aan bij 
het pleidooi van mevrouw Dijkshoorn hiernaast. De huidige gewichtsbeperking is een grote belemmering voor 
de agrarische bedrijfsuitvoering en het wordt tijd dat hij wordt opgeheven. Dan het venijn. Dat zijn de 
opmerkingen bij de projectrapportage en programmatische aanpak KRW-opgave. Voorzitter een mooie 
rapportage bij de BURAP, mooie projecten. Allemaal voor Natte Ecologische Zones, natuurvriendelijke oevers, 
we steken er veel geld in. Maar alle inspanningen en investeringen worden tenietgedaan door de vraatzucht 
en de woel- en graafcapaciteit van onze Amerikaanse rivierkreeft. Deze investeringen zijn nagenoeg nutteloos 
als er geen aanpak komt van deze exoot. Zelfs de Unie van Waterschappen schrijft recent op LinkedIn over 
deze problematiek. Die wil ik even citeren. Waterplanten verdwijnen, oevers van sloten zijn net onder de 
waterlijn doorzeefd met kleine gangetjes en het water is modderbruin. Werk van Amerikaanse rivierkreeften 
die in West en Midden Nederland op diverse plaatsen massaal voorkomen. Waterschappen zitten als 
waterkwaliteitsbeheerders met de kreeften in hun maag. Deze invasieve exoten hebben het in Nederland erg 
naar hun zin, maar zijn een bedreiging voor de waterkwaliteit en de biodiversiteit. Door de massale 
aanwezigheid van kreeften, verdwijnen de doelen van de Kaderrichtlijn Water voor een goede waterkwaliteit 
verder uit zicht. De kreeftenproblematiek is niet eenvoudig op te lossen. Om het grootste deel van een 
kreeftenpopulatie weg te vangen, is een enorme visserijinspanning nodig en de kreeften reproduceren zeer 
snel. Waardoor periodiek wegvangen nodig blijft. Een uitdaging daarbij is dat er nog geen goed vangmiddel 
ontwikkeld is en dat alleen de kreeften vangt. Bovendien mogen op dit moment alleen beroepsvissers 
kreeften bevissen met fuiken of korven. Waterbeheerders zijn van hen afhankelijk voor bevissing. Er is een 
IPBES-rapport over invasieve exoten en dat maakt duidelijk dat het probleem alleen maar toeneemt. Jaarlijks 
kosten de invasieve exoten internationaal bijna vierhonderd miljard euro en ook Nederland heeft steeds 
hogere kosten als het gaat om de bestrijding van invasieve exoten. Duidelijk is dat versterkte samenwerking 
met verschillende sectoren en tussen landen belangrijk is. Onze oproep aan het Waterschap is en dat staat 
hier dikgedrukt en onderstreept, ga wat doen. Durf als waterschap eens het voortouw te nemen, stap uit uw 
comfortzone van verschuilen achter het ministerie van LNV, de provincie, het ontbreken van wettelijke regels 
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en andere excuses. Nu is alles wat we doen op het gebied van Natte Ecologische Zones en natuurvriendelijke 
oevers op termijn weggegooid geld. Dank u wel.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Van Winden. Mevrouw Wessels Partij voor de Dieren? Nee de heer Den 
Butter Partij voor de Dieren gaat uw gang. Den Butter excuus.

De heer Den Butter: Ook dank voor de BURAP en voor de beantwoording van de vragen. Vreemd genoeg is 
een van onze vragen wel als een politieke vraag bestempeld. Dus ik ontkom er niet aan om die hier te stellen. 
Dat was, ik moet even kijken of ik die zo snel terugvind. De vraag was eigenlijk in hoeverre de transitie naar 
duurzame energiebronnen nu een effect zullen hebben op de prijsschommelingen wat betreft de energie. 
Want we zijn het wat dat betreft eens met de VVD dat we ons daartegen moeten wapenen. Niet alleen maar 
voor onze portemonnee, maar uiteraard ook om de doelen van Parijs te halen. Maar we willen ook minder 
afhankelijk zijn van geopolitieke gebeurtenissen zoals we de afgelopen tijd hebben gezien. Dus ook aangezien 
die vraag als politiek is bestempeld, zouden we graag van de portefeuillehouder daar een antwoord op willen. 
Dan is nog een ander punt, is al eerder genoemd de personeelskosten. We vragen ons ook af in hoeverre daar 
innovatie of misschien kijkend naar procedures iets kunnen bewerkstelligen om … ik zie toch dat we daar in 
een onmogelijke positie zitten. Personeel is eenvoudigweg niet te vinden. Om met hetzelfde personeel toch 
op een creatieve manier misschien meer werk te verrichten. Ik zou me bijna verleiden om ook iets over de 
rivierkreeften te zeggen, maar ik geloof niet dat dit nu de commissie daarvoor is. Ik verwijs naar de opmerking 
die ik heb gemaakt tijdens de tafeltjesavond om eens te gaan kijken in Waterschap Zuiderzeeland. Mevrouw 
Koop heeft daar wat over gezegd dus daar wil ik het graag bij laten.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Den Butter. De heer Kiela Partij van de Arbeid gaat uw gang.

De heer Kiela: Dank u wel voorzitter. Voorzitter wij kunnen ons op hoofdlijnen ook in deze BURAP vinden. Ik 
heb wel nog drie punten van aandacht of vragen of hoe je het wil noemen. Eerst is de vertraging in de 
investeringen, dat is zorgelijk. Maar de Groote Lucht zit erbij dus dat is ook wel weer voor een deel 
voorstelbaar. Niettemin wordt er wel van het college actie verwacht om de investeringen aan te blijven jagen. 
Ik weet niet of daar al plannen voor zijn, maar die wil ik dan graag horen. Het andere is het groene gas. Dat is 
blijkbaar een tegenvaller geweest. Maar dat is mij niet helemaal scherp hoe dat kan, want groen gas is toch 
ook gas. De energieprijzen zijn voor alle soorten gas de hoogte ingegaan. Dus ik had graag een toelichting hoe 
dat mogelijk is. Ten slotte het baggeronderhoud daar staat dat het baggeronderhoud ingehaald is. De vraag is 
dan even is het nu compleet ingehaald? Of gaat het nog voort met inhalen en wat betekent dat dan voor het 
programma Baggeren? Deze punten maken wel duidelijk dat we goed moeten nadenken over baten en lasten 
in de komende jaren, maar dat zal de portefeuillehouder ook delen.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Kiela. Ik heb een hele hoop vragen gehoord in de eerste termijn. Wie van 
de portefeuillehouders zou als eerste willen reageren? De heer Daverveldt gaat uw gang. 

De heer Daverveldt: Dank u wel voorzitter. Er zijn door verschillende leden van de commissie vragen gesteld 
over capaciteit, de capaciteitsproblematiek. Daar wordt denk ik terecht in de BURAP uitgebreid bij stilgestaan. 
Dat is natuurlijk niet uniek voor Delfland, niet uniek voor de waterschappen. Het zit overal. Er zijn een aantal 
hele specifieke vragen gesteld die eigenlijk ik toch ook een beetje als technisch zou willen bestempelen. Maar 
ik kan u in ieder geval wel zeggen zeg maar in grosso modo praten we over een inhuur bij Delfland rond de 
vijftien procent. Heel eerlijk Delfland vindt vijftien procent inhuur op zich een gezond percentage. Het is wel zo 
dat we soms ook moeten terugvallen bij die vijftien procent inhuur op mensen omdat we inderdaad gewoon 
toch problemen hebben om zeg maar de positie op een andere manier in te vullen. Wat positief is, is dat 
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Delfland in zijn algemeenheid het nog ook in deze krappe arbeidsmarkt het lukt om goede mensen te vinden. 
Het kan allemaal wat langer duren, maar Delfland als werkgever heeft denk ik een goed imago. Om dat nog 
een keer te onderstrepen, het verloop onder jongere medewerkers en dan noem ik dat zeg maar tot een 
leeftijd van ordegrootte 34 jaar, is bij Delfland significant lager dan het gemiddelde bij andere waterschappen. 
Sommigen van u willen misschien hele gedetailleerde vragen hebben over inhuur. Weet je op zich, u kunt alles 
vragen en alle antwoorden krijgen. Maar ik wil toch ook aan u vragen, als u echt per functieniveau de inhuur 
wil weten, wat wilt u daar als bestuur mee doen? Dus ik hoop dat ik door op een wat hoger niveau een 
antwoord te geven dat u toch een beeld krijgt hoe de problematiek bij Delfland speelt. Sommigen van u 
vragen ook wat doe je dan nog meer? Eén ding is belangrijk dat wij ook nauw samenwerken met andere 
overheden in dit gebied, om zeg maar zo breed mogelijk onze vacatures kenbaar te maken. Als het echt gaat 
op de lange termijn, want wij verwachten niet dat dit als het ware een probleem is wat over twee jaar weg is. 
Op veel langere termijn denk ik dat je ook in het kader van digitale transformatie in die richting oplossingen 
moet gaan bedenken. Maar ik benadruk direct dat is echt lange termijn. Delfland is natuurlijk, net als alle 
waterschappen bezig ook met digitale transformatie. Waar Delfland ook mee bezig is, sommigen van u maken 
daar ook opmerkingen over, kijk nog eens een keer naar de efficiëntie. Het kijken naar werkprocessen, 
procesmanagement inrichten. Ook dat vindt plaats als regulier werk in de organisatie om te kijken of wij toch 
bepaalde zaken slimmer kunnen doen. Laatste opmerking de heer Jansen doet ook een oproep om het 
dijkleger te bekijken. Ik hoor hem zelfs ook zeggen de schoolmeesters. De schoolmeesters daar hebben we 
een hele bewuste keuze van gemaakt om … wat zegt u? 

De heer Jansen: Ik zei het leger van schoolmeesters.

De heer Daverveldt: Het leger van schoolmeesters, goed. Maar laat ik het zo zeggen, ik hou er wel van om ook 
met klare taal te spreken. Daar hebben een hele duidelijke keuze gemaakt om dat in de eigen organisatie te 
beleggen. Nog steeds de oud schoolmeesters de gelegenheid te geven als ze dat willen hun gebiedskennis in 
dat proces in te brengen. Dus daar zijn we mee bezig. Het dijkleger dat komt eraan. Maar ook dat vraagt als je 
dat echt serieus goed wil oppakken, vraagt voorbereiding. Ik kan u zeggen, ik weet dat de komende weken 
komt het in de directie komt het in mijn PFO. Dus ik vraag u nog even geduld. We gaan het echt inrichten.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Daverveldt. Wie van … de heer Tieman gaat uw gang.

De heer Tieman: Dank u wel voorzitter. Ik wil graag ingaan op de vraag van de heer Kiela met betrekking tot de 
groen gas en de volatiliteit op deze zeer interessante markt. Om te beginnen, we zijn ooit begonnen hier bij 
Delfland met de groen gas certificaten bij de Groote Lucht. We zien eigenlijk dat we toen begonnen bij die 
certificaten van Origin. Want hij is opgebouwd uit eigenlijk de markt, maar ook over de markt van die 
certificaten van Origin. Certificates of Origin zoals het dan in het Engels heet. Dat begon bij acht euro per 
certificaat. Toen zijn we eigenlijk naar de 22 euro gegaan en we zijn zelfs nu naar 26 euro per certificaat. We 
zijn begonnen met zestien cent per kubieke meter gas. Net voor covid zaten we op de drie cent. We zijn in de 
hoogtijdagen van vorig jaar augustus op drie euro per kuub. We zitten nu weer op vijftig cent per kuub. Dat 
geeft gewoon wat weer over die volatiele markt. Dan gebruiken een aantal partijen in het land ook, 
zogenaamde hedge funds om je daarvoor in te in te perken. Je zit nu eigenlijk op een spotmarkt. Dus je zit op 
een heel erg grillig bereik en wanneer we ook die certificaten moeten gaan verkopen. Daar hebben we ons 
laten adviseren door zogenaamde brokers tussenpersonen die daar ook verstand hebben van die markt. Daar 
hebben we ook wat dat betreft af en toe eens mis gezeten. Daar zijn op dit moment ook dempende 
maatregelen voor toegepast om dat ook in de toekomst te voorkomen. Het is niet echt onze kerntaak om hier 
een soort handelsplek te hebben. Dus op dit gebied zijn er maatregelen genomen om dit veel beter neer te 
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zetten. Om het voor een langere periode in te kopen. Dan zit je misschien niet op die toppen en op die dalen, 
maar dan heb je een stabielere factor. Dat doen we voor een groot gedeelte van die gasmarkt zodat we die 
volatiliteit echt gaan dempen. Dus daar heb ik veel vertrouwen in om dat te doen. Maar die certificaten 
hebben hier gewoon ook een hele grote rol te spelen. Dan wilde ik verder gaan met de vraag van de heer Den 
Butter, met betrekking tot de verduurzaming van de bronnen die we gebruiken. Ik heb net nog even een beeld 
gedeeld met mijn buurman hier aan rechterzijde. Waar we eigenlijk qua grondstoffen zaten voor 
energievoorziening in de wereld zelfs maar 35 procent zit dat nog steeds op kolen. Aardgas 22,7 en olie dan 
tweeëneenhalf. Als ik wist wat het morgen zou worden, dan denk ik niet dat ik hier had gezeten. Dan was ik 
ook op die brokers markt terechtgekomen. Dus dat blijft toch iets wat afhankelijk is van die geopolitiek. Aan 
de andere kant kan ik denk ik wel een mooi antwoord geven dat wij denken binnen nu en een aantal jaren 
toch energieneutraal te kunnen functioneren. Dus dat doen we in mijn optiek hartstikke goed op dat gebied. 
Als we dat even schetsen ten aanzien van de plaatjes die we net hadden wat die wereldmarkt. De kosten dat 
blijft toch ook een beetje fingerspitzengefühl. Ik denk dat dat in de ordegrootte van een aantal procenten is. 
Het was op dit moment niet de driver. De driver was klimaatdoelstellingen halen. Dat is wat we hier 
afgesproken hadden. Natuurlijk niet ten koste van extreme kosten vandaar dat ik op die paar procenten kom. 
Dat kunnen we misschien nog verder uitzoeken, maar dat is een beetje het antwoord waar ik hier vertrouwen 
heb om dat zo te kunnen geven. Dan wilde ik afsluiten met de heer Ton van de Winden met de 
procesautomatisering. Delfland implementeert de visie van procesautomatisering ten einde toe te werken 
naar de professionele organisatie daarvan. Eén van de eerste projecten voor het opstellen van die PA-
standaard, die procesautomatiseringsstandaard, is om dat toe te passen bij de ombouw van de Groote Lucht 
en de Nieuwe Waterweg. Om dat daar echt neer te zetten. Hier is echt volop aandacht voor die 
automatisering en ook voor die beveiligingsstandaard die we daar hebben. Daar wilden we geen 
compromissen op doen door de organisatie. Dus dat zit echt heel hoog in het vaandel. Zover dank u wel.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Tieman. De heer Van Boxmeer gaat uw gang. 

De heer Van Boxmeer: Dank u wel mijnheer de voorzitter. Ik wil mij beperken tot een drietal onderwerpen die 
ik uit de commissie haal. Eén is de achterblijvende uitvoering van projecten. Twee het opsporen, aanspreken 
en optreden zoals benoemd. Drie de geliefde rivierkreeften. Als wij projecten niet uitvoeren, gaan wij het doel 
bereiken ook niet halen. Ik denk dat dat voor iedereen duidelijk is. Ik denk dat u een coalitieakkoord heeft 
gelezen waarin we ook hebben gezegd dat het oude programma ook uitgevoerd moet worden en we gaan nog 
wat extra’s doen. Daarmee heb ik de oplossing natuurlijk niet gegeven voor de achterblijvende projecten. 
Want dadelijk hebben we nog meer geld op de spaarrekening staan die we niet uitvoeren. Ik kan echter nu in 
de BURAP natuurlijk niet aangeven hoe we dat gaan oplossen. Het is terugblikkend en ik constateer samen 
met u, dat ook nu dit eerste halfjaar wij achterblijven met de projecten. In de uitwerking van de begroting, 
zullen wij dus op een andere manier zaken neer moeten zetten om dat alsnog waar te gaan maken. Twee, 
opsporen aanspreken optreden. Hier hebben we eigenlijk twee sporen. Spoor één is het reeds ingezette risico 
gestuurd optreden. Ik denk dat er op dit moment meer gebeurt van hetgeen wat de AWP wenst, dan 
waarschijnlijk nu bekend is. In de tussentijdse rapportage rondom handhaving heeft u hopelijk gezien dat er in 
het eerste halfjaar al meer gehandhaafd is dan vorig jaar. En dat andere middelen zijn ingezet. Daarbovenop 
komt en dat is een blik naar toekomst, in het coalitieakkoord en de uitwerking daarvan dat wij daar nog meer 
op inzetten. Dus ik onderstreep uw wens en datgene wat wij ook in de coalitie neer hebben gezet. 

De heer Heijboer: Bij interruptie voorzitter. 

De voorzitter: Ik zie een interruptie van de heer Heijboer gaat uw gang mijnheer Heijboer.
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De heer Heijboer: Ik heb even nog een aanvullende vraag eigenlijk, verduidelijkende vraag. Er wordt meer 
opgetreden, is het ook terug te zien in de waterkwaliteit?

De voorzitter: De heer Van Boxmeer gaat uw gang.

De heer Van Boxmeer: Ik zou dat causale verband op dit moment nog niet aan kunnen brengen. Maar ik denk 
dat we daar op een later tijdstip met u op terug gaan komen. Dan het derde punt de rivierkreeft. Ik zou 
zeggen, je begint als portefeuillehouder en dan heb je een coalitieakkoord met daar een aantal punten. Daar 
stond niet met hoofdletter het woord rivierkreeft in, maar dat is nu wel met hoofdletter gekomen. Gisteren 
ben ik aanwezig geweest bij de pilot demonstratie over de nieuwe vangmiddelen die vanuit Delfland zijn 
geïntroduceerd samen met LNV en samen met de Unie. Het probleem is complex. Maar ik ben voornemens u 
te informeren middels een informatieve brief en in de commissie WKK van november met u te gaan praten 
over hoe wij de beperkte capaciteit die we op dit moment hebben en gebruiken voor pilots in gaan zetten op 
een structurele wijze. De volgende stap is dat die capaciteit omhoog moet. Dat is de enige weg naar buiten op 
dit onderwerp. Daar wilde ik het bij laten. 

Dank u wel mijnheer Van Boxmeer. De heer Ouwendijk? Nee? Mevrouw Koop gaat uw gang.

Mevrouw Koop: Dank u wel voorzitter. Dank u ook voor de vele opmerkingen en suggesties. Uit deze 
opmerkingen en suggesties die u heeft gedaan voel ik ook uw gevoel voor urgentie voor het beheersen van de 
waterkwantiteit. Ook mevrouw Dijkshoorn in haar betoog over de wateroverlast van 2025 die refereerde daar 
al aan. Ik wil ook drie punten bij elkaar vegen, drie punten benoemen. Dat betreft de wateroverlast in relatie 
tot de beschikbaarheid van zoetwater, het baggeren en ten derde de investeringen. Het vasthouden van water 
in relatie tot de hoeveelheid wateroverlast. Dat is natuurlijk constant ons punt van aandacht. Ik refereer nu 
even aan de opmerking ook van de heer Van der Veer. Dat ging over het risico dat we afschalen ten aanzien 
van de beschikbaarheid van voldoende zoetwater. Dat hebben wij in het verleden te hoog ingeschat. Op basis 
van ervaring blijkt nu dat we dat wat kunnen afschalen dat risico. We beheersen het met name doordat we 
verdringingsreeks hebben, zodat we het peil kunnen beheersen en daardoor ook steeds voldoende, althans 
zoveel mogelijk zoetwater kunnen hebben. Maar het is in tijden van droogte is het één van onze prioriteiten, 
maar niet zo'n groot risico nu als we aanvankelijk dachten. Het baggeren, een aantal van u heeft daar 
opmerkingen over gemaakt, ook vragen over gesteld. De vraag was met name hoe zit het? Gaan we nu de 
achterstanden inlopen? Die urgentie die voelen wij hier ook en daarom hebben we ook afgelopen jaren 
hebben we sterk ingezet op het inlopen van die achterstand. Dat was ook een precair evenwicht om maar 
even de woorden van de heer Vuijk te gebruiken. Omdat we echt moesten balanceren tussen ecologie en de 
beschikbaarheid van water, voldoen aan de juiste peilen met baggeren. Dat lukt goed. We zijn die 
achterstanden aan het inlopen. Het ziet ernaar uit dat we ook dit jaar die achterstanden ook helemaal hebben 
ingehaald. Maar garanties kunnen we niet geven want we hebben toevallig gisteren, ik heb daar een melding 
over gedaan eergisteren in de commissie. Hebben we tegen een aannemer moeten zeggen even stoppen, 
want je doet het niet helemaal goed. Dus als het goed gaat dan gaan we dat halen. Ook mevrouw Dijkshoorn 
heeft goede suggesties gedaan ten aanzien van het baggeren wil daar graag over doorpraten. Ik neem dat 
aanbod graag aan. We willen ook met u, met de totale VV op 14 december ook doorpraten over de scenario's, 
de mogelijke suggesties. Hoe kunnen we het baggeren zoveel mogelijk laten aansluiten op de aanbevelingen 
van de rekeningcommissie. Dan de investeringen, mijnheer Van Winden dank u wel. We zien het als een 
aanmoediging om ook daarmee door te gaan. Dank u wel.

De voorzitter: Dank u wel mevrouw Koop. Is er behoefte aan een tweede term ... o toch wel sorry excuus. Ik 
dacht dat u … de heer Ouwendijk gaat uw gang.
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De heer Ouwendijk: Dank u wel mijnheer de voorzitter. Dank ook aan de vragenstellers en dank voor de 
complimenten. We zullen zorgen dat die ter bestemde plekken ook landen vanavond. Ik ga zoveel mogelijk de 
nog onbeantwoorde vragen, voor zover die op mijn blaadje staan beantwoorden. Als eerste de vragen van de 
heer Vuijk met betrekking tot de omvang van de begroting. We kennen wat dat betreft een hele duidelijke 
splitsing en die ziet u ook in de BURAP op terug, tussen het zuiveringgedeelte en het watersysteemgedeelte. 
Als we ze samen nemen op het gebied van belastingen dan heeft u het belastingtotaal. Als we ze samen 
nemen op het gebied van kosten dan is het kostentotaal. Even in ronde getallen driehonderd miljoen op het 
gebied van kosten en 280 miljoen op het gebied van belastingen, dat is de begrotingsomvang. Ik kan de vraag 
van de heer Vuijk overigens wel heel goed plaatsen, omdat zo'n begrotingstotaal ook wel een kerngetal is om 
een aantal onderliggende belangrijke parameters te berekenen. De meevallende kosten energie, daar heeft 
hoogheemraad-collega Tieman al het een en ander over gezegd. Dan de opmerking met betrekking tot de Wet 
HOF en ik betrek ook gelijk maar de methode Duisenberg erbij. Ik ben wel blij met die opmerking. In die zin dat 
in een vorige periode hadden wij een rekeningcommissie die niet echt alleen maar Rekenkamertaken 
verrichtte maar ook nog andere zaken deed. Ik zou het wel op prijs stellen als ofwel deze commissie, ofwel de 
VV dat op zou willen pakken. Bijvoorbeeld de zogenaamde voorlezers van de jaarstukken, zoals we dat de 
laatste keer gedaan hebben. Dat we daar eens over nadenken hoe we dat samen zouden kunnen brengen. 
Ook met die methode Duisenberg aan de slag zouden gaan, zodat ze wat gestructureerder kunnen kijken naar 
de cijfers van Delfland. Dus dank voor die opmerking. Ik zou daar wel een toezegging op willen doen in die zin 
dat ik daar voorlopig even naar kijk wat er uit de commissie vandaan komt in de komende periode. Als dat 
behoefte heeft aan een structuur, dat ik me dan met de organisatie daarvoor aanbied om dat aan te sturen. 
Dan de heer Jansen met betrekking tot de verhoging van het risicoprofiel voor de KRW. Daar heb ik nog meer 
vragen over gehoord. Wij hebben gemeend het risico hoger in te moeten schatten dan voorheen, omdat we 
duidelijk zien dat de doelen van de KRW in zijn totaal niet gehaald gaan worden. Wij vinden als dagelijks 
bestuur dat we dat ook duidelijk moeten communiceren en uit moeten leggen waarom dat zo is. Als ik een 
klein voorbeeld mag geven, dan worden daar stoffen in genoemd. Ik denk in dit geval bijvoorbeeld aan de 
PAK’s die overwegend afkomstig zijn van het verkeer en toch in het oppervlaktewater terechtkomen. Wij gaan 
niet in 2028, 27 het water vrij hebben van PAK's. Iemand die dat zegt die spreekt wel heel ver voor de muziek 
uit. Dus vandaar dat wij dat risico hoger ingeschat hebben. Aan beheersmaatregelen dan moet u dus denken 
bijvoorbeeld aan het beperken van reputatieschade? Want daar zitten we als waterschap wat dat betreft een 
beetje in de mangel. Aan de ene kant zijn er nationale overheden die met elkaar afspraken gemaakt hebben 
omtrent die KRW en hoe die ingevuld zou moeten worden. Wij zijn niet formeel de uitvoerder, maar we zijn 
wél de waterbeheerder. Ja we vinden dat we daar een belangrijke verantwoordelijkheid in hebben. Maar we 
zijn ook nuchtere mensen en we zien dat we dat totale doel, dus bijvoorbeeld met de stof die ik net noemde, 
dat we die in 2027 niet gaan halen. Ik vind ook dan moet je daar duidelijk over zijn en dan moet je dat in de 
risicoparagraaf ook laten blijken. Dus én risico noemen en nadenken over de beheersmaatregelen. Dan 
opmerking die zat ook bij de heer Vuijk en die heb ik volgens mij ook gehoord bij de heer Roeten. De heer 
Roeten zei 1,3 miljoen, maar volgens mij bedoelde hij 3,1 miljoen. Heb ik dat goed? Want dan kan ik het juiste 
antwoord geven.

De heer Roeten: Ik heb hier staan 1,3 miljoen en dat wordt hierboven ook onder het voorgesteld besluit 
benoemd. 

De heer Ouwendijk: Er staat 3,1. Laat ik dat als volgt omschrijven. Wij hebben vijftien euro bovenop het v.e.-
tarief gelegd van, dus het tarief per vervuilingseenheid in 2023. We zien nu dat, want de opbrengst daarvan is 
22 miljoen euro geweest en we zien nu dat we van die 22 miljoen 3,1 miljoen niet aan energie besteden. 
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Daarom voegen we die nu toe aan de tariefegalisatiereserve voor de zuivering. Althans dat is het voorstel wat 
nu hier voorligt.

De voorzitter: Interruptie de heer Roeten. Momentje.

De heer Roeten: Voorzitter dank u wel. Mijn politieke vraag was die 1,3 miljoen en die wordt volgens mij 
benoemd in de stukken. Die gaat over de onttrekking uit de reserve kostenegalisatie voor doorgeschoven werk 
in 2022. Dat is die 1,3 miljoen. De vraag daarbij is kunnen we die niet gebruiken voor een aanvulling van de 
kapitaalreserves voor de Groote Lucht. Dat is onze politieke vraag.

De voorzitter: De heer Ouwendijk.

De heer Ouwendijk: Dat is niet zo. Dit is de afwikkeling van de begroting voor 23. Met betrekking tot 
toekomstige aanwending van reserves, daar spreken over bij de begroting voor 2024. De heer Van der Veer 
met name over de investeringen. Dat voelen wij natuurlijk ook. Ik breng maar in herinnering de BURAP van 22. 
Toen hadden we in augustus nog een beetje het beeld dat de investeringen voor 22 wel zouden halen. 
Achteraf bleek dat niet te lukken. Dat betekent dat we nu ook scherp ingezeten hebben op het op het 
vaststellen van wat is nu de situatie precies op dit moment ten aanzien van de begroting van 23. Dan zien we 
dat we belangrijk achterblijven. Dat is op zich niet fijn, maar wat ik wel prettig vind, is dat het nu op tafel ligt. 
Want dat betekent ook dat we daar onze maatregelen op kunnen richten. Welke maatregelen? Dat verschilt. 
Een gedeelte van de investering heeft te maken met de vervanging van de Groote Lucht. Daar zit een 
tijdsverschuiving in. Dat geldt denk ik wel voor bijna alle investeringen die verder nog niet afgerond zijn. 
Sommigen zullen net niet afgerond worden en anderen zullen wel afgerond worden. Een andere maatregel die 
we voor 2024 in gedachte hebben, is om ook intern daar wat korter op te zitten. Ook aan de voorkant, daar 
zijn we natuurlijk bij de bespreking van de begroting met u over in debat. Om ook te zorgen dat we, want we 
hebben natuurlijk een hele grote wensenlijst en er zijn een hele hoop dingen die moeten gebeuren, maar we 
zullen ze toch moeten prioriteren. Of zoals ik vandaag hoorde, dat kun je in goed Nederlands ook zeggen als 
op volgorde zetten. Maar dat is wat we moeten doen. Uiteindelijk is de beschikbare capaciteit is toch 
bepalend. Dat is in financiële zin zit daar geen klem op, dat is wel duidelijk. Het gaat voornamelijk om de 
uitvoeringscapaciteit. Want uiteindelijk er staan geen zaken op die niet zouden moeten gebeuren, want 
anders waren ze niet op de lijsten terechtgekomen. De heer Heijboer die stelt een aantal vragen die toch 
voornamelijk betrekking hebben op de begroting van 2024. Dus daar zou ik de bespreking en de 
beantwoording van die vragen ook naartoe willen verwijzen. Met betrekking in ieder geval tot de tarieven die 
vragen. Die andere vragen, de KRW en achterlopen van investeringen die zijn wel beantwoord. 

De voorzitter: Interruptie de heer Heijboer. Mijnheer Ouwendijk een momentje, interruptie de heer Heijboer. 
Gaat uw gang mijnheer Heijboer.

De heer Heijboer: Ik had nog wel een vraag over de overschot van de energiebelasting. We hebben net 
gehoord dat de 22 miljoen was opgehaald en dat er nog 3,5 miljoen van over was. Maar dan is toch zo dat er al 
voor energie begroot was? Het ging om de extra kosten, vanwege de extra dure energie. De vraag was of je 
dan, dat is misschien inderdaad de begroting, maar dan is mijn vraag misschien precies voor deze BURAP, 
hoeveel is er van over? 

De voorzitter: De heer Ouwendijk.

De heer Ouwendijk: 3,1 miljoen. 
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De heer Heijboer: Dus dat was dus de rest? De 18, die is extra besteed al? 

De heer Ouwendijk: Vijftien euro was 22 miljoen aan totaalopbrengsten en van die 22 miljoen is 3,1 miljoen 
verwachten we niet te besteden aan energie in 2023. 

De heer Heijboer: Dus tussen de rest is extra besteed? 

De heer Ouwendijk: De rest is extra besteed. Dus afgerond negentien miljoen is er extra besteed. 

De heer Heijboer: Oké dank u wel. 

De voorzitter: Vervolg uw beantwoording.

De heer Ouwendijk: Mevrouw Dijkshoorn, dank voor de opmerkingen met betrekking tot 2024. Ik wil toch wel 
één opmerking maken en daarmee kom ik ook een beetje tegemoet aan de vraag van de heer Van Winden 
met betrekking tot de N468. We zijn daar heel ingrijpend in gesprek met de aanwonenden van die N468. Maar 
ik ga nu al een weerswaarschuwing afgeven, wij gaan niet iedereen daar tevreden stellen. Dat gaat gewoon 
niet lukken. Ik zal een voorbeeld geven hoe dat in elkaar steekt. Er zijn vragen aan ons gesteld over het 
achterliggend gebied aan de N468 om daar watergangen te verleggen. Daar is Delfland natuurlijk altijd toe 
bereid. Zolang het in het poldersysteem past, zullen we dat ook zeker doen als bewoners dat van ons vragen. 
Maar het wordt wel ingewikkeld als de ene buurman het wel wil en de andere buurman het niet wil. Want dan 
kan het dus gewoon niet. Ik snap dat mensen dan ontevreden blijven. Maar tot het onmogelijke in dit geval is 
niemand gehouden. Ik bedoel die weerswaarschuwing wil ik vast wel afgeven. Maar verder is het wel zo dat er 
ontzettend secuur daar gewerkt wordt. De laatste inloopbijeenkomst waar ik geweest ben die was niet ’s 
middags, die was ’s avonds. Alle keukentafelgesprekken die nu één op één gevoerd worden, die worden op 
afspraak gevoerd met de boeren in dat gebied. Dus dat gebeurt op tijdstippen dat het hen uitkomt. Dan denk 
ik dat ik er … dan ben ik rond. Dank u wel mijnheer de voorzitter.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Ouwendijk. Is er behoefte aan een tweede termijn? Ik kijk even rond. 
Graag kort en compact in verband met de tijd dank u wel. De heer Van der Veer Water Natuurlijk gaat uw 
gang. 

De heer Van der Veer: Dank u wel. Ik zal het kort en compact houden. Het terugbrengen van het risicoprofiel 
van zoetwater zoals toegelicht door mevrouw Koop. Ik kan volgen wat u zegt, maar ik hoop wel dat u sterk 
gaat evalueren komende jaren of het daadwerkelijk aan de orde is. Want het heeft me nog niet overtuigd, laat 
ik het zo zeggen, maakt niet uit. Ik ben blij met de opmerkingen van de heer Van Boxmeer en de heer 
Ouwendijk over het anders kijken naar planningen en organiseren van investeringen. Ik kan me voorstellen dat 
dat moet ook. Dat is niet meer per project maar veel meer naar doelen sturen en portfolio gaan sturen. Ik wil 
graag de kanttekening maken naar ons als commissie, dat zal ook iets betekenen voor ons als commissie wel 
op gaan sturen, dat zal veel meer op hoofdlijnen moeten en veel adaptiever is mijn idee. Dus ik ben heel 
benieuwd naar hoe u de begroting gaat vormgeven en hoe we daar als commissie de komende jaren op 
kunnen gaan sturen. Ondanks die complexiteit en ingewikkelde samenwerkingen op dit moment. Mijn dank.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Van der Veer. De heer Vuijk gaat uw gang. 

De heer Vuijk: Voorzitter dank u wel. De portefeuillehouder Personeel ging in op de vraag van de VVD of de 
verhouding van personeel en externe inhuur. U noemde een percentage van vijftig procent en kwalificeerde 
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dat als gezond. Ik heb even gemist overigens of dat percentage nu werknemers uitdrukte of van de loonsom. 
Maar voor onze beoordeling van het antwoord maakt dat niet uit. Gemiddeld over de waterschappen zag ik 
dat het percentage 18,6 over de loonsom is en 17,1 in personen. Dus volgens mij als die percentages zo 
kloppen dan doen we het volgens mij niet slecht. Dus ik deel dus de kwalificatie van de portefeuillehouder als 
gezond. Bij de voorbereiding van de begroting 2024 zal de VVD wel meer aandacht vragen voor de structurele 
invulling van vacatures, zowel op de korte termijn als ook op de langere termijn. Voorzitter dan dank voor de 
toezegging van de portefeuillehouder Financiën over het verbeteren van de controlerende rol van de 
Verenigde Vergadering. Daar ben ik blij mee. Maar de portefeuillehouder gaf ook aan dat hij afwacht waar de 
commissie mee komt. Daar heb ik nog een kleine vraag over. Wat of welke aanwijzing heeft de 
portefeuillehouder precies nodig? Als dat een standpunt is van de commissie, dan herhaal ik hier nogmaals 
mijn vraag voor enige ambtelijke ondersteuning om een praktisch plannetje uit te werken dat hier in de 
commissie kan worden besproken. Ik aarzel even wat dan praktisch is. Want ik kan mij voorstellen dat we dan 
voor de aankomende VV even moeten kijken of dat tot iets leidt of dat tot steun in deze commissie kan 
rekenen, omdat de eerstvolgende cyclus al over de begroting gaat. Dus als we er wat mee willen dan zouden 
we eigenlijk moeten kijken of we iets kunnen voor de VV. Ik kijk daarvoor ook even met name vragend naar de 
portefeuillehouder hoe ik dat praktisch kan aanpakken. Dat betekent ook dat met name op dit punt, 
vooruitkijkend nog even aanhouden zeg maar, dat we de dit onderwerp graag willen bespreken in de VV. Maar 
als we er hier helemaal uitkomen dan hoeft het niet te bespreken zijn. Tot zover.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Vuijk. De heer Heijboer gaat uw gang.

De heer Heijboer: Dank u wel. Ik wil ook alle portefeuillehouders danken voor de beantwoording. Ik wil ook de 
heer Vuijk ondersteunen in de zin van dat we het terugdringen van het aantal vacatures. In Binnenlands 
Bestuur stond poosje terug een artikel van Price Waterhouse Coopers dat bedrijven die maximaal tien procent 
inhuren hebben de gezondere bedrijven zijn. Dus ten opzichte van de waterschappen doen we het niet slecht, 
ten opzichte van andere waterschappen. Maar we moeten wel streven naar vermindering van de inhuur en 
versterking van de eigen organisatie. Dank u wel.

De voorzitter: Dank wel mijnheer Heijboer. Ik kijk nog even rond. Dan ga ik naar de portefeuillehouders. Ik heb 
een aantal vraag gehoord van de heer Vuijk en de heer Van der Veer. Gaat uw gang.

De heer Ouwendijk: Dank u wel mijnheer de voorzitter. Ik begrijp het verzoek van de heer Vuijk. Ik zie zelf 
natuurlijk ook wel de urgentie. Maar tussen nu en de eerstkomende VV ga ik niet aan de ambtelijke 
organisatie vragen om daar een stuk voor op te leveren. Dat is me te kort dag. Maar zo snel mogelijk daarna 
denk ik wel dat we met … maar daar moet u zich dan niet veel meer van voorstellen dat het een oproep is, 
waarin omschreven staat wat wij van VV-leden zouden kunnen verwachten als we deze systematiek in zouden 
voeren. Die toezegging kan ik doen. Tot zover mijnheer de voorzitter. 

De voorzitter: Dank wel mijnheer Ouwendijk. 

De heer Jansen: Voorzitter?

De voorzitter: De heer Jansen. 

De heer Jansen: Misschien is het ook iets om in het fractievoorzittersoverleg te bespreken. 



23

De voorzitter: Staat genoteerd. Goed kijk ik nog even rond. Mevrouw Koop wil nog een toevoeging geven. 
Gaat uw gang mevrouw Koop. 

Mevrouw Koop: Voorzitter nog even een antwoord op de heer Van der Veer. Het antwoord is ja. 

De heer Van der Veer: Dank u wel. 

De voorzitter: Dan hoop ik dat het volgende antwoord voor een akkoordstuk ook ja gaat worden dan. Ik kijk 
even rond. Kan dit bestuursrapportage voor een akkoordstuk naar de VV? Ja, dank u wel. Dan gaan we door. Ik 
zou even willen vragen het is vijf over negen. Daarmee is het een hamerstuk. Bij deze dank u wel. Het is 
inmiddels vijf over negen. Met uw goedkeuring een kleine pauze van tien minuten voor een sanitaire stop. Is 
dat akkoord? Tien minuutjes dank u wel. Ik schors de vergadering.

4.B.02 Legesverordening Delfland 2024

De voorzitter: Goed commissie, ik heropen de vergadering. De heer Sunder ook welkom. Dan gaan we naar 
agendapunt 4.B.02 de Legesvordering Delfland. Wie kan ik daarvoor het woord geven? Zal ik eerst misschien 
een inleiding vragen aan de portefeuillehouder? De heer Daverveldt gaat uw gang.

De heer Daverveldt: Dank u wel voorzitter. Ik wil het heel kort houden. De legesverordening beoogd de kosten 
die te maken met vergunningverlening voor veel groter gedeelte te dekken. Het proces ook zeg maar wat 
efficiënter in te richten. Daar wilde ik het even bij houden.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Daverveldt. De heer Kiela Partij van de Arbeid gaat uw gang.

De heer Kiela: Dank u wel voorzitter. Voorzitter op zich is het natuurlijk vrij logisch om de leges meer 
kostendekkend proberen te maken. Maar als ik het goed begrijp is er geen onderscheid meer tussen 
particuliere en zakelijke aanvragers. Is het mogelijk dat een particuliere aanvrager minimaal een tarief van 641 
euro moet gaan betalen. Als ik het goed lees hoor. Dat brengt mij dat brengt mij ertoe om dat wat 
disproportioneel te vinden. 

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Kiela. Ik kijk even rond. De heer Jansen CDA gaat uw gang.

De heer Jansen: Dank u wel voorzitter. Ik denk dat het goed is om inderdaad opnieuw naar het legesstructuur 
te kijken en te komen naar een betere kostendekkendheid. Wij hopen dan eigenlijk ook dat de nieuwe 
structuur beter gaat werken en ook dat het streven is om meer inzicht te krijgen in waar Delfland nu wel en 
geen leges is voor rekent lazen we in het stuk. Op zich is dat opvallend dat je dus inderdaad … dat we kennelijk 
ook niet eens weten waar we nu allemaal precies leges voor heffen. De koppeling aan de waterverordening en 
de relatie met de waterverordening is voor ons ook heel helder. Ook daar ook goed dat dit gevolg daarvan is. 
Wij willen wel in ieder geval meegeven dat de kostendekkendheid voor het CDA een streven is, maar geen 
doel op zich. We vinden ook belangrijk dat kijkend naar de kosten van leges en de kosten van de taken die 
daarachter zitten, dat we ook kijken naar efficiëntie. We kunnen niet zomaar zeggen we werken niet efficiënt 
en u betaalt daar maar de rekening van. Dus kijk ook naar standaardisering, automatisering en 
professionalisering. Uiteindelijk om toch te komen ook naar lagere kosten en uiteindelijk ook dus lagere leges. 
Bovendien zijn er ook best wel overige baten als het gaat om het heffen van leges. We zouden kunnen 
bijvoorbeeld denken dat op het moment dat je inderdaad vraagt en daar ambtelijke inzet voor krijgt, dat de 
ambtenaren ook meedenken met de aanvrager en ook advies geven. Wat uiteindelijk weer ten goede komt 
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van de waterhuishouding en van Delfland dus. Ten aanzien van de maatschappelijke baten willen we nog even 
een voorbeeld noemen. Namelijk dat is het voorbeeld wat hier niet genoemd wordt. Namelijk het varen met 
boten in ons gebied. Bijzondere leges voorheen waren de vaarvignetten die zijn afgeschaft omdat het niet 
kostendekkend was. En omdat de kosten niet opwogen tegen de voordelen. Maar sindsdien hebben we dus 
ook geen vaarvignet meer. Maar we horen nu wel steeds meer een roep om vaarvignetten in te voeren. 

De heer Heijboer: Interruptie voorzitter. 

De voorzitter: De heer Heijboer gaat uw gang.

De heer Heijboer: Ik heb een vraag aan de heer Jansen. Twee vragen eigenlijk. Is de heer Jansen bekend dat 
toen er een vaarvignet van kracht was, dat slechts 25 procent er één had en 75 niet? Die roep om 
vaarvignetten, is dat een roep om een vignet om leges of belasting te betalen? Of is dat een klacht van 
overlast van veroorzakers die nooit een vignet hebben gehad? Want dan los je het ook met de invoering van 
een vignet niet op.

De voorzitter: De heer Jansen.

De heer Jansen: Volgens mij is het aantal mensen wat een vaarvignet had, was veel groter. In ieder geval ben 
je op het moment dat het verplicht is, dan gaat het er niet om hoeveel mensen dat hebben want iedereen zou 
hem moeten hebben. Vaarvignetten bieden veel voordelen. Behalve dan inderdaad het voorkomen van 
overlast wat u noemt, kun je met een vaarvignet ook gewoon inderdaad bijvoorbeeld kijken naar hoe kunnen 
we schade aan oevers beperken? Hoe kunnen we meer voorlichting geven via die vignetten? Hoe kunnen we 
de waterkwaliteit kan ook verbeteren door vaarvignetten. Dus wij denken dat het inderdaad wel een goed 
idee is om daar eens over na te denken. Daarom zijn we ook van plan om in de komende VV daarover een 
motie in te dienen.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Jansen. Ik kijk nog even rond. De heer Roeten ChristenUnie-SGP gaat uw 
gang (reactie buiten de microfoon). Dan doen we mevrouw Dijkshoorn ook goed. Uw feestje vanavond. 
Mevrouw Dijkshoorn gaat uw gang.

Mevrouw Dijkshoorn-van Dijk: Dank u wel voorzitter. Wij vinden het een goed plan om het kostendekkend te 
maken. Dat is voor ons verder geen probleem. Maar wij vonden het toch wel een lastig te lezen tabel. We 
zouden wel willen kijken of dat nog iets eenvoudiger of makkelijker opgeschreven kon worden. Het leest lastig 
en we wouden ook wel graag zien, is er ook nog ergens iets met een gestaffeld in mogelijk? Dat je zegt die 
aanvraag die doen we zo vaak en daar kunnen we dan iets mee gestaffeld doen. Of een tarief 641 euro komt 
het meest terug, dat je dat als standaard hebt. Is dat aan de hand van steeds hetzelfde? Dat zouden we graag 
wel vooraf nog wel een beetje willen weten. Maar we hadden wel een beetje last met het lezen van de tabel 
en maak het ook overzichtelijk voor watersysteem. Wat heeft daarop de betrekking en wat is de zuivering zeg 
maar. Dat het daar even goed misschien nog op terug kunnen komen. Dan kun je het ook misschien weer 
herleiden aan met BURAP dingen en noem maar op. Dus probeer die duidelijkheid misschien erin te krijgen. 
Dank u wel.

De voorzitter: Dank u wel mevrouw Dijkshoorn. De heer Roeten ChristenUnie-SGP gaat uw gang. 

De heer Roeten: Dank u wel voorzitter. Voor ligt de Legesverordening Delfland 2024. Zonet refereerde collega 
Kiela er ook nog even aan dat de kostenstijging van 275 euro naar 641 euro begreep ik even. Daar maken we 
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ons wel wat zorgen over. Met name richting de kleine luyden in ons gebied. Die hebben vaak niet zo'n grote 
beurs zeg maar, in ieder geval die zijn er. Dan is een stijging toch wel redelijk disproportioneel te noemen. Dus 
wij vroegen ons af in hoeverre is daarnaar gekeken? Een bijkomend effect zou kunnen zijn dat mensen 
schrikken van het bedrag om iets aan te vragen en het dan maar niet doen zeg maar. Zijn dat soort effecten 
meegewogen in de tariefstijgingen die nu voorliggen? Dus met name aandacht voor de kleine beurzen in ons 
gebied. Een ander ding wat ons opviel is even wat maakt het dat Delfland zelf geen leges betaald voor 
diensten die verleend worden. De vraag is op basis van welke gedachte, of afwegingen is dat meegenomen in 
de legesverordening? Het gebeurt regelmatig dat overheden gewoon zelf geen leges betalen voor diensten die 
ze zelf bewijzen. Dat klinkt een beetje gek en voelt als vestzak broekzak. Maar voor de zuiverheid, zou het niet 
zo'n gek idee zijn om te zeggen Delfland betaalt ook gewoon zelf voor de diensten die verleend worden. Dat 
betekent ook misschien iets voor de kostendekkendheid dat dat daardoor misschien wel omhoog gaat. Ik wou 
het hier even bij laten in de eerste termijn. Dank u wel.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Roeten. Ik kijk nog even rond. De heer Sluijs Belang van Nederland gaat uw 
gang. 

De heer Sluijs: Voorzitter dank. Heel kort eventjes. Kan me kortheidshalve ook aansluiten bij de meeste 
vragen, ook van mevrouw Dijkshoorn de meeste opmerkingen ook die zij gemaakt heeft. Wij zouden graag 
zien dat in ieder geval de meest gevraagde vergunningen, of in ieder geval zo laag mogelijk ook in de leges 
weggezet zullen worden. Dus als die staffel daar kan komen dat in ieder geval de meest gevraagde, de meest 
gedane aanvragen zo laag mogelijk kunnen zijn. Want de kosten gaan best wel fors omhoog. Zijn het er ook 
mee eens inderdaad dat het kostendekkend wordt. Maar ik heb ook altijd wel geleerd dat het er niet altijd in 
het verdienen zit, maar in het uitgeven. Dus ik hoop ook dat er dan naar die kosten gekeken gaat worden die 
uiteindelijk gedekt moeten worden met die leges. In dat opzicht kan ik me ook aansluiten bij wat de heer van 
het CDA ook gezegd heeft. Dus als we daar in ieder geval wat antwoorden op kunnen krijgen dan kunnen wij 
daar denk ik mee leven. Hartelijk dank.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Sluijs. Dan ga ik naar de portefeuillehouder de heer Daverveldt. Gaat uw 
gang.

De heer Daverveldt: Dank u wel voorzitter, dank u wel leden voor de diverse vragen. Ik begin met de vraag 
particulier zakelijk, dat onderscheid maken we niet. Ook in zeg maar de oude systematiek werd dat 
onderscheid niet gemaakt. Ik denk dat het heel belangrijk is en dan kom ik direct ook op de zorgen over zeg 
maar het tarief van wat is het ruim 641 euro. Wat de onderliggende systematiek is. Wat wij proberen te doen, 
dat is dat de reële kosten die gemaakt worden in de organisatie die gepaard gaan met een bepaalde 
vergunningsaanvraag. Dat we zeggen hoeveel uur wordt daar typisch aan besteed? Wat voor niveau 
ambtenaar is daar een tijd dan mee zoet om die vergunning te verlenen? Dan kom je tot deze kosten. Dan heb 
je de fundamentele vraag dat je zegt die kosten worden door de aanvrager tussen aanhalingstekens 
veroorzaakt. Laten we de aanvrager ervoor betalen? Of zoals dat in het verleden is, weet je wat, alle burgers 
draaien er effectief voor op. Want ze worden gewoon uit de algemene pot betaald. In deze Legesverordening 
vinden wij het zuiverder dat de kosten gelegd worden daar waar ze veroorzaakt worden. Dat laat onverlet dat 
ik het helemaal eens ben dat wij sowieso natuurlijk altijd moeten kijken of wij onze processen efficiënter 
kunnen uitvoeren. Dat is eigenlijk iets veel groters waar zonder meer aandacht naar uitgaat. Want ik heb al 
eerder gezegd dat er gewoon heel structureel gekeken wordt naar onze werkprocessen. Volgens mij de heer 
Jansen die suggereerde ook, ambtenaren het zou ook goed zijn als ze meedenken met de vergunningverlener. 
Volgens mij is dat gewoon staande praktijk. Dus wij proberen ook natuurlijk te voorkomen dat we bij wijze van 
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spreken burgers onnodig op kosten zouden jagen. Uw vraag over vaarvignetten. Ik weet dat er in een verleden 
dat Delfland die had. Deze Legesverordening is gewoon gebaseerd op zeg maar de bestaande scope van 
activiteiten. U kunt altijd met een motie komen om daarnaar te kijken. We zullen gewoon heel goed moeten 
kijken wat dan de voordelen daarvan zijn en welke kosten. Of die met elkaar in goede verhouding staan. 
Mevrouw Dijkshoorn u praat over staffels. Ik weet niet precies wat u daarmee bedoelt. Misschien zou dat iets 
kunnen zijn als ik met heel veel vergunningen aankom, dat ik een soort kwantumkorting krijg. Maar kijk je 
moet ergens ook een lijn trekken dat je zegt we moeten … je kunt het nog verder uitwerken. Het wordt steeds 
complexer. Dus wij denken dat we met deze opsplitsing qua projecten, dat we toch een beetje de sweet spot 
bereiken. Waar je zeg maar waar het zinvol is om op voorhand te zeggen dit zijn de gemiddelde kosten. We 
hebben natuurlijk nog steeds de projecten die dermate ingewikkeld zijn dat je nog steeds niet wegkomt van 
een begroting. U praat ook over de taal zal ik maar zeggen in de tabel. De tabel is gebaseerd op de termen die 
we ook gebruiken in de waterschapsverordening. Die zijn weer gerelateerd aan de Omgevingswet. Dus we 
hebben het zo duidelijk mogelijk geprobeerd te maken, maar dat is de achtergrond van het taalgebruik. Ik 
wilde ook nog één andere opmerking maken. Dan kom ik weer op die 641 euro. U moet wel ook zich beseffen 
dat het basistarief wat we nu hebben, eenmalig 275. Dat is eigenlijk jarenlang nooit geïndexeerd geweest. Het 
is ten opzichte van typische legesbedragen die andere waterschappen in rekening brengen, is het echt aan de 
lage kant. Dan even kijken. De vraag van de heer Roeten over hoe zit het nu Delfland zelf. Zou Delfland, als je 
een vergunning nodig hebt, aan zichzelf leges in rekening moeten brengen? Dat lijkt toch een beetje in mijn 
optiek op het rondpompen van geld. U noemde het zelf al broekzak vestzak. Dat is dus weer een afweging. Je 
kunt heel puristisch zijn, maar je kunt ook af en toe wat pragmatisch zijn en zeggen als ik de rekening aan 
mezelf moet sturen en die moet ik weer betalen. Dan ben je eigenlijk ook in zekere zin kosten aan het maken 
die nergens toe dienen. 

De voorzitter: Interruptie de heer Roeten. Mijnheer Roeten gaat uw gang.

De heer Roeten: Bij interruptie voorzitter. Mijn vraag was ook ingegeven richting op welke basis noemen we 
dat dan? Op welke basis, is het een wettelijke grondslag? Of is het is het iets wat we zelf mogen bepalen? Dat 
is ook even aanvullend mijn vraag dank u wel. 

De voorzitter: De heer Daverveldt.

De heer Daverveldt: Daar moet ik u op dit moment het antwoord op schuldig blijven. Misschien is er iemand 
op de ambtenarentribune die direct het antwoord daarop heeft. Of er of er een grondslag is begrijp ik waarop 
wij kunnen zeggen wij heffen geen leges zeg maar voor onszelf, voor vergunningaanvragen die wij zelf doen. 
Dat is volgens mij de essentie van de vraag. Mogen we dat doen? De jurist geeft heel duidelijk aan dat er 
wettelijk geen restrictie is, geen beletsel is.

De voorzitter: Vervolg uw betoog.

De heer Daverveldt: Dan heb ik denk ik uw vragen beantwoord. Dank u wel voorzitter. 

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Daverveldt. Is er behoefte aan een tweede termijn? Kan ik concluderen dat 
er als mogelijke motie van het CDA? Maar ondanks dat er mogelijk een motie is, zou het als akkoordstuk naar 
de VV kunnen? Dat er altijd nog motie kan komen. Of wilt u het nog een keer gaan bespreken in de VV? 

De heer Kiela: Wij willen het graag bespreken in de VV want wij hebben toch wel moeite met deze verhoging. 
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De voorzitter: Oké prima. Dan gaat het als bespreekstuk naar de VV.

4.B.03 Verordening op de rekenkamer Hoogheemraadschap van Delfland

De voorzitter: Dan krijgen we agendapunt 04.B.03 Verordening op de rekenkamer Hoogheemraadschap van 
Delfland. Mijnheer Ouwendijk zou u een inleiding willen geven? Dank u wel.

De heer Ouwendijk: Dank u wel mijnheer de voorzitter. Dat kan vrij kort. We hebben al uitgebreid gesproken 
over de Rekenkamer en wat we allemaal in de verordening op zouden nemen. Nu ligt de veroordeling voor dus 
ik geef hem graag in bespreking.

De voorzitter: Even naar de commissie. Wie zou het woord willen voeren? De heer Roeten gaat uw gang. 

De heer Roeten: Dank u wel voorzitter. We hebben een korte aanvulling, opmerking vanwege het 
toegevoegde artikel 10 in deze verordening kunnen wij heel goed leven met dit voorstel. Dat wou ik even 
aangeven dank u wel. 

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Roeten. Ik kijk nog even verder in de commissie. Geen behoefte. Volgens 
mij is het dan … weinig opmerkingen. Dan gaat deze voor akkoordstuk naar de VV.

4.B.04 Zienswijze op ontwerpbegroting 2024 RBG en kennisnemen kaderbrief 2024

De voorzitter: Dan agendapunt 04.B.04 Zienswijze op de ontwerpbegroting 2024 RBG en kennisnemen 
kaderbrief 2024. Ik zou weer wederom de heer Ouwendijk willen vragen om een inleiding te geven. Dank u 
wel.

De heer Ouwendijk: Dank u wel mijnheer de voorzitter. De kaderbrief voor de RBG, de stukken die erbij zitten 
die spreken wat mij betreft voor zich. Het voorstel van het college is dat daar geen zienswijze op ingediend 
hoeft te worden. Ik laat dat graag aan u over. Tot zover mijnheer de voorzitter. 

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Ouwendijk. Dan was besloten dat B.05 en B.06 hamerstukken waren. 

De heer Jansen: Voorzitter?

De voorzitter: Mijnheer Jansen zegt u het eens. 

De heer Jansen: Ik had gevraagd om wel over B.04 het woord te mogen voeren. 

De voorzitter: Excuus dat was B.05 en B.06. Dus B.04 die hadden we net toch al of niet? Mijnheer Jansen u 
mag het woord gaat uw gang. 

De heer Jansen: Dank u wel voorzitter. We hebben geen opmerkingen over de zienswijze of over de begroting. 
Maar ik wilde dit agendapunt en ook agendapunt 8 even aanhalen om te refereren aan het onderzoek wat de 
rekeningcommissie vorige periode heeft uitgevoerd naar verbonden partijen. Een paar aanbevelingen daarvan 
heb ik nog eens opgezocht. Het stuk kwam me bekend voor. Maar één van de aanvullingen is dat het zou goed 
zijn om aan het begin van de collegeperiode de verbonden partijen te presenteren in een informatieve VV 
zodat nieuwe VV-leden voldoende informatie hierover krijgen. Nodig daarbij ook bestuurdersleden van de 
verbonden partijen uit. Goed om in dat gesprek dus met in dit geval de RBG ook over de beleidsdoelstelling en 
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de risico's te gaan spreken. We zouden dan ook eventueel de aard en de frequentie van de 
informatievoorziening van de RBG kunnen bespreken. Mijn vraag is eigenlijk om daar aandacht voor te vragen. 
Ik hoop dat wij zeker de RBG is een zeer belangrijke organisatie voor ons, om die zo snel mogelijk in ieder 
geval ook gewoon daar het gesprek mee aan te gaan als VV zijnde. Dank u wel.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Jansen. Ik kijk nog even rond. Iemand anders nog van de VV? Dan geef ik 
de heer Ouwendijk het woord voor een reactie. Gaat uw gang mijnheer Ouwendijk. 

De heer Ouwendijk: Dank u wel mijnheer de voorzitter. Ja mijnheer Jansen ik kan mij dat rapport nog heel 
goed herinneren. Dat hebben we ook besproken in deze commissie in de vorige periode. Ik meen dat wij als 
college, dat meen ik niet, dat weet ik wel heel zeker, de volgende reactie daarop gegeven hebben. Dat wij dat 
een hele een verstandige aanbeveling vinden en dat we die ook overnemen. Maar met één opmerking daarbij 
en dat is dat we die verbonden partijen, want dat zijn er natuurlijk meer, niet allemaal bij aanvang voorstellen. 
Maar dat we gedurende een cyclus van vier jaar alle verbonden partijen steeds voorbij laten komen. Dat zorgt 
A. voor een verdeelde belasting en dan zorgt het tevens voor dat er niet in één keer een heleboel informatie 
over de VV of de commissie heen spoelt. Dus ja ze komen allemaal aan de beurt in een vierjaarlijkse cyclus. 

De heer Jansen: Voorzitter?

De voorzitter: De heer Jansen gaat uw gang.

De heer Jansen: Mag ik u nog wel vragen om, zoals ik ook in mijn inleiding zei, de RBG daarbij te prioriteren, 
omdat het een zeker een heel belangrijke organisatie voor ons is?

De heer Ouwendijk: Mijnheer de voorzitter, de heer Jansen vraagt om een prioritering. Op volgorde heb ik 
vandaag geleerd of dan de RBG een beetje vooraan kan komen. Daar gaan we ons best voor doen. Dank u wel.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Ouwendijk. Kan ik hieruit opmaken dat het een hamerstuk is? Ik kijk even 
rond. Ja gaat als hamerstuk naar de VV.

4.B.05 Wijzigen Inkoop- en aanbestedingsbeleid en 4.B.06 1e Veegbesluit Waterbeheerprogramma 2022-2027

De voorzitter: Dan waren 04.B.05 en 04.B.06 waren hamerstukken. Excuus de heer Den Butter gaat uw gang.

De heer Den Butter: Over die inkoop- en aanbestedingsbeleid had ik nog wel een vraag. Wij hadden daar 
namelijk een vraag over gesteld. Met name over de terugkoppeling op het moment dat er wordt afgeweken 
van het inkoop- en aanbestedingsbeleid. In de beantwoording is toen gezegd daar is niet voorzien in een 
terugkoppeling. Maar wat ik begrijp, is dat het in beginsel een bevoegdheid is van het bestuur. Dan zouden wij 
toch als Verenigde Vergadering worden beperkt in onze controlerende bevoegdheid op het moment dat we 
daar geen inzage hebben? Hoe is het achteraf op het moment dat er wordt afgeweken? Ik bedoel we hebben 
alle vertrouwen in de heer Jansen als secretaris-directeur. Maar op het moment dat er wordt afgeweken dan 
zou het toch voor de VV inzichtelijk moeten zijn dat dat gebeurt en op welke gronden? 

De voorzitter: De heer Ouwendijk gaat uw gang.

De heer Ouwendijk: Ik zal proberen daar een kort antwoord op te geven. De mandatering van de SD is de 
mandatering van een bevoegdheid die gedelegeerd is aan het dagelijks bestuur. Dus dagelijks bestuur blijft 
vanwege die mandatering verantwoordelijk voor wat daar gebeurt. De controle daarop is achteraf. Daar wordt 
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in uw opdracht als VV door de accountant naar gekeken. Die doet aan het einde van het jaar daar verslag over. 
Dat is de manier waarop dat teruggekoppeld wordt. Tot zover mijnheer de voorzitter.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Ouwendijk. Is het voor u helder mijnheer Den Butter? Ja? Dank u wel.

4.B.07 Delegatiebesluit Delfland 2023

De voorzitter: Dan gaan we door naar 04.B.07 en daar wilt portefeuillehouder de heer Daverveldt graag het 
woord over voeren. De heer Daverveldt gaat uw gang. 

De heer Daverveldt: Dank u wel mijnheer de voorzitter. Voor u ligt een update van het Delegatiebesluit. Ik wil 
u echter nu mededelen dat in het nieuwe delegatiebesluit 2023 per abuis niet zijn opgenomen bepalingen 
inzake de delegatie van onderdelen van de waterschapsverordening. Dat zijn bepalingen die wel deel 
uitmaken van het delegatiebesluit zoals we dat bij wijze van spreken nu hebben. Dus ze zijn per ongeluk 
weggevallen. Misschien kunt u zich herinneren toen een jaar geleden de vorige VV de waterschapsverordening 
vaststelde, toen was het zo dat bepaalde punten in de waterschapsverordening werden door de VV 
vastgesteld en andere zaken door DNH op basis van die delegatie. Het was in ieder geval niet de intentie van 
DNH om deze delegatie zeg maar weg te halen. Dus dat is gewoon per ongeluk gebeurd. Mijn verzoek aan u is 
of u mij toestaat om een gecorrigeerde versie voor de VV aan te leveren. Waar de artikelen die daarop 
betrekking hebben, precies zoals ze nu in het delegatiebesluit ook weer in het nieuwe delegatiebesluit staan. 
Ik kan ze voorlezen, maar ik hoop dat ik met deze omschrijving dat ik u een voldoende beeld gegeven heb 
waar het betrekking op heeft. Vanzelfsprekend zullen wij als we een aangepaste versie naar de VV sturen over 
twee weken, zullen we het wel even markeren wat we als het ware willen handhaven. Met dat voorzitter geef 
ik het graag ter bespreking. 

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Daverveldt. Wie van de commissie zou het woord willen voeren? De heer 
Kiela gaat uw gang.

De heer Kiela: Ik vond en vind dat dit een hamerstuk is. Ik steun de Dijkgraaf in zijn aanpak om zo snel mogelijk 
een volledig stuk te maken.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Kiela. Ik kijk nog even rond. Nee niemand meer. Kan ik hieruit opmaken … 
of wil de heer Daverveldt nog wat toevoegen? Nee? Dan is het ook een hamerstuk. Dan gaan we naar B.08 
Wijziging Gemeenschappelijke Regeling het Waterschaphuis. Wederom zou ik de heer Daverveldt om een 
inleiding willen vragen. De heer Daverveldt gaat uw gang. 

De heer Daverveldt: Een hele korte inleiding. De VV u weet allemaal dat de Wet op de Gemeenschappelijke 
Regeling is aangepast. Dat heeft ook consequenties voor zeg maar de GR zelf. De VV heeft vorig jaar al met het 
oog op die wet aangegeven wat zij belangrijk vinden. Waar ze prioriteit aan geven bij zeg maar het update van 
die GR’s om consistent te zijn met de nieuwe wetgeving. Wat hier voorligt dat is een conceptaanpassing van 
de GR van het Waterschaphuis. Waarbij wij geconstateerd hebben dat dit concept eigenlijk overeenkomt met 
ook de kaders die u destijds heeft meegegeven. Dat is de reden dat wij eigenlijk een brief sturen naar hWh om 
te zeggen dat we dit steunen. Ik wil er wel voor de duidelijkheid aan toevoegen. Dit moet dan verder weer in 
hWh besproken worden, want er zullen wellicht andere waterschappen zijn die wel inhoudelijke punten 
hebben. Dat zal besproken moeten worden bij de hWh. Dan komt er een definitieve tekst. Dan zal de VV mij 
moeten mandateren om daar wel of niet mee te kunnen instemmen. Dat allemaal moet gebeuren voor medio 
volgend jaar. Ik geef het graag ter bespreking.
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De voorzitter: Dank u wel mijnheer Daverveldt. Wie uit de commissie mag ik het woord geven? Niemand? De 
heer Jansen gaat uw gang.

De heer Jansen: Ik heb het stuk doorgelezen. Ik heb ook inderdaad gezien dat u inderdaad de 
aandachtspunten die we hebben opgesteld die vind ik hier ook in terug. Dus die heeft ook meegenomen 
daarvoor dank. Ik wilde nog wel inderdaad nog als laatste punt zeggen dat de opmerking die ik net bij de RPG 
heb gemaakt over kom zo snel mogelijk langs en dan gaan we praten over de doelstelling. Dat die ook voor het 
Waterschaphuis geldt.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Jansen. Kan ik hieruit opmaken dat het een hamerstuk is? Dank u wel.

4.B.08 Wijziging Gemeenschappelijke Regeling het Waterschaphuis

De voorzitter: Dan gaan we naar B.08 Wijziging Gemeenschappelijke Regeling het Waterschaphuis. Wederom 
zou ik de heer Daverveldt om een inleiding willen vragen. De heer Daverveldt gaat uw gang. 

De heer Daverveldt: Een hele korte inleiding. De VV u weet allemaal dat de Wet op de Gemeenschappelijke 
Regeling is aangepast. Dat heeft ook consequenties voor zeg maar de GR zelf. De VV heeft vorig jaar al met het 
oog op die wet aangegeven wat zij belangrijk vinden. Waar ze prioriteit aan geven bij zeg maar het update van 
die GR’s om consistent te zijn met de nieuwe wetgeving. Wat hier voorligt dat is een conceptaanpassing van 
de GR van het Waterschaphuis. Waarbij wij geconstateerd hebben dat dit concept eigenlijk overeenkomt met 
ook de kaders die u destijds heeft meegegeven. Dat is de reden dat wij eigenlijk een brief sturen naar hWh om 
te zeggen dat we dit steunen. Ik wil er wel voor de duidelijkheid aan toevoegen. Dit moet dan verder weer in 
hWh besproken worden, want er zullen wellicht andere waterschappen zijn die wel inhoudelijke punten 
hebben. Dat zal besproken moeten worden bij de hWh. Dan komt er een definitieve tekst. Dan zal de VV mij 
moeten mandateren om daar wel of niet mee te kunnen instemmen. Dat allemaal moet gebeuren voor medio 
volgend jaar. Ik geef het graag ter bespreking.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Daverveldt. Wie uit de commissie mag ik het woord geven? Niemand? De 
heer Jansen gaat uw gang.

De heer Jansen: Ik heb het stuk doorgelezen. Ik heb ook inderdaad gezien dat u inderdaad de 
aandachtspunten die we hebben opgesteld die vind ik hier ook in terug. Dus die heeft ook meegenomen 
daarvoor dank. Ik wilde nog wel inderdaad nog als laatste punt zeggen dat de opmerking die ik net bij de RPG 
heb gemaakt over kom zo snel mogelijk langs en dan gaan we praten over de doelstelling. Dat die ook voor het 
Waterschaphuis geldt.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Jansen. Kan ik hieruit opmaken dat het een hamerstuk is? Dank u wel.

4.B.09 Investeringsaanvraag ICT Infrastructuur

De voorzitter: Dan gaan we naar B.04.09 Investeringsaanvraag ICT Infrastructuur. Wederom aan de heer 
Daverveldt om een korte inleiding. Heel kort graag dank u wel. 

De heer Daverveldt: Ik zal het heel kort houden. U weet allemaal hoe belangrijk het is om veilige systemen te 
hebben. Op het moment dat leveranciers aangeven dat bepaalde systemen niet meer ondersteund worden, 
dan vind ik het heel belangrijk dat wij zeg maar de noodzakelijke updates uitvoeren. Dit zijn altijd redelijk 
technische onderwerpen. Daarom is bij de stukken ook een bijlage gevoegd waar hopelijk in klare taal toch 
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duiding gegeven wordt over wat voor soort investeringen dit gaat. Ik beveel die investeringen van harte aan. 
Daar wil ik het bij houden.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Daverveldt. Wie van de commissie kan ik het woord geven? Mevrouw 
Wessels gaat uw gang Partij voor de Dieren. 

Mevrouw Wessels: Dank u wel mijnheer de voorzitter. Ik heb een vraag over de termijn. Die bedoeld is hoe 
lang het geheel mee moet gaan. Het gaat om een bedrag van 780.000 euro. Nogal veel. Ik vind het belangrijk 
dat benoemd wordt hoe lang de middelen meegaan. Ik heb daar technische vragen over gesteld. Eén van de 
antwoorden op de diverse stukken was bij de antwoorden. Sommige onderdelen gaan vijf jaar mee, andere 
delen gaan drie jaar mee. Daarbij wil ik benoemen dat ik drie jaar erg kort vind. Dat je dus hopelijk besparing 
kan realiseren door ook met de partijen te onderhandelen over een mogelijk langere levensduur. Graag 
aandacht daarvoor.

De voorzitter: Dank u wel mevrouw Wessels. Ik kijk nog even rond. Niemand. Er is één vraag gesteld door 
mevrouw Wessels. De heer Daverveldt gaat uw gang.

De heer Daverveldt: Ik kan u verzekeren dat als het gaat over de hardware dat die allemaal geacht worden vijf 
jaar mee te gaan. 

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Daverveldt. Is daarmee uw vraag beantwoord mevrouw Wessels?

Mevrouw Wessels: Bij de software stond een termijn van drie jaar. Dus dan is inderdaad de vraag hoeveel 
kosten zijn ermee gemoeid, is dat proportioneel? Het heeft jullie aandacht.

De voorzitter: Dank u wel. Kan ik hieruit opmaken dat het een akkoordstuk is? Hamerstuk? Sorry hamerstuk. Ja 
dank u wel. 

4.B.10 Investeringsplan en aanvraag uitvoeringskrediet voor de vervanging van mobiele telefoons

De voorzitter: Dan gaan we naar 04.B.10 Investeringsplan en aanvraag uitvoeringskrediet voor de vervanging 
van mobiele telefoons. Wederom de heer Daverveldt voor een nog kortere inleiding dan de vorige keer.

De heer Daverveldt: Ik geef het stuk graag ter bespreking. De telefoons die moeten gewoon vervangen 
worden. Dat zijn inderdaad instrumenten die redelijk snel verouderen en daarmee ook problemen opleveren 
voor de batterijen en dat soort dingen, ondersteuning. Dus vandaar raad ik deze investering opnieuw van 
harte aan.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Daverveldt. Wie uit de commissie mag ik het woord geven. De heer Kiela 
gaat uw gang. 

De heer Kiela: Twee kleine vraagjes. Is dit nu bestaand of nieuw budget? Het tweede is, de technische 
levensduur is bereikt. Dan staat er dat er goed naar duurzaamheid gaat worden gekeken. Hoe gaat naar 
duurzaamheid worden gekeken? Want ik krijg een beetje de indruk dat de leverancier bepaalt wanneer wij 
nieuwe telefoons moeten hebben.

De voorzitter: Ik zag ook een handje bij mevrouw Wessels. Gaat uw gang.
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Mevrouw Wessels: Dank u wel mijnheer de voorzitter. Ik deel precies de vragen van meneer Kiela. Inderdaad 
wij willen niet dat de leverancier bepaalt hoeveel jaar wij met een telefoon kunnen doen. Ik las een aantal jaar 
van drie jaar. Dat vind ik erg kort. Houd er ook rekening mee dat dat allemaal grondstoffen kost, dat kost 
energie. We belasten de aarde hiermee. Het kost geld. Ik zou zeggen zorg voor een langere levensduur van 
telefoons. Tenminste vier jaar lijkt me het minimum. Dank u wel.

De voorzitter: Dank u wel mevrouw Wessels. Ik kijk nog even rond. Wil de heer Daverveldt nog reageren? Of 
wilt u het hierbij laten?

De heer Daverveldt: Laat ik het zo zeggen. Vanzelfsprekend vinden we duurzaamheid belangrijk. Maar het is 
ook belangrijk dat zeg maar de ambtenaren en bestuurders zeg maar voorzien worden van apparatuur 
waarmee ze goed kunnen werken. Dat betekent dat we af en toe moeten constateren dat het gewoon 
verouderde apparatuur zijn. Dan brengen het we terug naar de leverancier en we verwachten van de 
leverancier dat die ervoor zorgt dat zeg maar zo goed mogelijk materialen worden teruggewonnen. 

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Daverveldt. Kan ik hier concluderen dat het een hamerstuk is? Ja dank u 
wel.

4.B.11 Wijzigingsbesluit Reglement van Orde VV en commissies Delfland 2023

De voorzitter: Dan gaan we door naar 04.B.11 Wijzigingsbesluit Reglement van Orde VV en commissies 
Delfland van 2023. De heer Daverveldt gaat uw gang. 

De heer Daverveldt: Voor de goede orde, dit voorstel is ook al besproken in het voorzittersoverleg voor de 
vakantie. Ik heb daar toen uit geconcludeerd dat men akkoord was. Maar ik dacht dat het toch de juiste 
procedure is om het wel even ook langs de commissie te brengen. U heeft recentelijk een nieuw RVO 
vastgesteld. De reden dat we het nu opnieuw moeten updaten, is dat de wetgeving ten aanzien van 
geheimhouding veranderd is. Wij moeten ons RVO daarop aanpassen. Dus deze aanpassingen zijn allemaal 
puur gedreven om te voldoen aan de nieuwste wetgeving met betrekking tot geheimhouding. Ik geef dit graag 
ter bespreking.

De voorzitter: Wie uit de commissie mag ik het woord geven? De heer Kiela gaat uw gang.

De heer Kiela: Ik heb nog een verhelderende vraag. De geheimhouding van stukken die wordt niet meer 
automatisch op de agenda gezet. Klopt dat? Als dat zo is, op welke manier gaan we dan spreken over die 
geheimhouding van stukken? Want het staat niet op de agenda, hoe is dat te rijmen of begrijp ik het gewoon 
verkeerd?

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Kiela. Ik kijk nog even rond in de commissie. Meerdere mensen? De heer 
Daverveldt gaat uw gang.

De heer Daverveldt: Laat ik het heel kort houden. Wij hebben gekeken op welke manier wij aan de 
geheimhoudingseisen die de wet stelt kunnen voldoen en op basis daarvan hebben we het RVO aangepast. 
Volgens ons is zeg maar de omschrijving nu in het RVO is goed werkbaar. Daar zou ik het eigenlijk even bij 
willen houden. Zonder nu hele specifieke situatie in te gaan want dan moet ik zelf nu gaan kijken in welke 
artikelen wat genoemd wordt. Dus het werkt.

De voorzitter: Ik zie een interruptie van de heer Kiela gaat uw gang.
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De heer Kiela: Dan heb ik maar gewoon vertrouwen in de Dijkgraaf. 

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Kiela. Kan ik hieruit opmaken dat het een hamerstuk is? Dank u wel.

4.B.12 Aanpassen tijdsbestedingsnorm individuele hoogheemraden

De voorzitter: Dan gaan we nu naar agendapunt 04.B.12 Aanpassen tijdsbestedingsnorm individuele 
hoogheemraden. Wederom graag een inleiding van de heer Daverveldt gaat uw gang.

De heer Daverveldt: Heel graag. Ook dit document is in het afgelopen voorzittersoverleg besproken. Daar heb 
ik toen geconstateerd dat er vanuit sommige fracties vragen waren of de argumentatie die aangevoerd werd 
door de minister, of die ook van toepassing zou zijn op Delfland. Daar wil ik met uw welnemen al even kort op 
ingaan. De aanpassing is het resultaat van een voortschrijdende praktijkervaring in de werkinvulling. In de 
achterliggende periode werd de impact van het steeds breder wordende takenpakket van het waterschap en 
de bestuurlijke impact daarvan steeds zichtbaarder. Dat geldt ook voor Delfland. De aandacht tijd en inzet van 
Delflandse bestuurders voor maatschappelijk brede dossiers. Zoals klimaat, stikstof, woningbouw en energie 
die zien we eigenlijk alleen maar toenemen. Delfland wil ook nadrukkelijk zeg maar van buiten naar binnen 
werken. Hecht er dus ook aan dat ze bij al die besprekingen zichtbaar aanwezig is en dat vraagt ook 
bestuurlijke aandacht. Het leidt ook bij dit soort brede maatschappelijke issues tot de noodzaak om veel meer 
afstemming te hebben met andere overheden. Daarnaast heb ik begrepen dat bij de vorming van het 
coalitieakkoord van dit bestuur is afgesproken om met vier fulltime inzetbare hoogheemraden aan de slag te 
gaan, zodra zeg maar de wettelijke regeling dat mogelijk maakt. Waarbij ik ook nog wil aantekenen dat een 
deeltijdaanstelling veronderstelt dat je ergens anders dan nog verdiencapaciteit zou kunnen invullen. Maar de 
praktijk blijkt dat eigenlijk bestuurders op elk moment afroepbaar moeten zijn als dat voor de invulling van 
hun taak wenselijk is. Dat betekent dat zeg maar een deeltijdaanstelling om dat andere percentage 
daadwerkelijk in te vullen is ontzettend lastig. Dus daarmee hebben we een situatie dat er in feite fulltime 
gewerkt wordt en in het verleden parttime beloning tegenover stond. Dat is de zeg maar aanvullende 
motivatie die ik wil geven op basis van de opmerking die ik gehoord heb in het fractievoorzittersoverleg. Ik 
geef het graag ter bespreking.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Daverveldt. Leden van de commissie? De heer Heijboer gaat uw gang. 

De heer Heijboer: Dank u wel voorzitter. We vinden dit een heel lastig stuk. Want we hebben natuurlijk heel 
veel waardering voor de inzet en de kwaliteiten van onze hoogheemraden. Daarom begin ik daar ook mee om 
dat te benadrukken. Dus heel veel waardering voor capaciteit en inzet. Maar als ik kijk naar het proces van de 
afgelopen tijd, ik heb dat nog eens op een rijtje gezet. 15 maart verkiezingen, 17 maart start van de formatie, 
op 15 mei was dat al voor tachtig procent gereed en 17 mei was dit helemaal afgerond. Toen hebben we ook 
dit boekje gehad. Daarin staan de ambities en opgaven vast die de hoogheemraden willen bereiken en dat 
mondde uit op 1 juni in een voordracht. We hebben toen vier hoogheemraden voorgedragen gekregen en ik 
moet zeggen die waren allemaal erg enthousiast, hadden er zin in. Ik heb het nog even nageluisterd. 
Gedrevenheid, enthousiasme, optimisme, mensen staan klaar met optimisme en urgentie. Ik wil me inzetten 
voor een betaalbaar Delfland. Ik wil een belangrijke rol gaan spelen in waterkwaliteitsbeheer. Dus allemaal 
prima. Ik heb toen eigenlijk niks gehoord het gaat niet lukken of hoge werkdruk, of we hebben te weinig tijd. Ik 
heb ook na zitten denken. Ik zit momenteel thuis in de verbouwing. Ik heb ook een offerte op opgevraagd bij 
diverse aannemers en op een gegeven moment kreeg ik dus ook een uitgebreide offerte helemaal 
uitgeschreven. Daarin stond precies wat we van elkaar verwachten. Dus wat ik kon verwachten van wat die 
aannemer ging doen en die aannemer van mij kon verwachten wanneer ik zou betalen en wat. Dan zou het 
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toch raar zijn als die aannemer tijdens die verbouwing zegt, ik heb er nog eens nagedacht. Ik heb toch wel heel 
veel taken. Het is toch wel een hele complexe verbouwing. Ik vraag 33 procent meer loon. Want wat zou ik 
dan moeten zeggen? Ja, u doet goed werk. Ja, u zet goed inzet. Ja, het is complex, maar we hebben toch een 
afspraak gemaakt met elkaar? Ik heb die hele uitzending van 1 juni geluisterd en er is niet één keer gesproken 
dat de FTE wat beschikbaar was, dat dat ontoereikend was. Dus wij hebben ingestemd met een takenpakket 
en met een betaling. Dan is de vraag, ik hoor de Dijkgraaf net zeggen we hebben een voortschrijdende 
ervaring. Dat is dan eigenlijk in de afgelopen drie maanden, waarvan we ook nog op vakantie zijn geweest. Is 
er dan in de afgelopen drie maanden meer inzicht geweest? Is de werkdruk in die drie maanden toegenomen? 
Complexiteit? Daar hebben wij dus problemen mee. Wat ik ook hoorde, ook vanavond nog, is bij de vertraging 
van projecten. Delfland wil wel en Delfland is klaar, maar we hebben te maken met gemeentes die niet 
meewerken of tijd nodig hebben, dat soort zaken. Dan kun je natuurlijk zeggen als wij meer hoogheemraden 
hebben, gaan die gemeentes dan harder werken? Zo werkt het dus niet. Je kan wel misschien extra aandacht 
en meer druk opleggen, maar de gemeentes hebben ook hun eigen en provincies, hun eigen tempo. Dus dan 
zeggen wij, dan is 33 procent extra, vinden we wel heel erg veel. En ook hoe we dat moeten uitleggen naar 
onze mensen als we toch ook onze opgaven in de toekomst bekijken, een nieuwe RWZI. Dan denk ik mensen 
die het al moeilijk hebben met het wegvallen energietoeslag. Hoe kun je dat nu verkopen dat je zegt onze 
hoogheemraden die krijgen er 33 procent bij. Daar hebben wij toch wel heel veel moeite mee en wij 
overwegen ook wel een motie op dit onderwerp in te dienen. Daar wou ik het even bij laten. Dank u wel.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Heijboer. O sorry een interruptie van BVNL sorry de heer Sluijs gaat uw 
gang.

De heer Sluijs: De heer Heijboer stelt dat ze er 33 procent bij krijgen maar ze krijgen er toch een werkdag bij?

De voorzitter: De heer Heijboer.

De heer Heijboer: Wat ik gezegd heb is dat we een afspraak hebben gemaakt over een takenpakket in het 
resultaat tegen een afgesproken aantal uren. Als mijn aannemer zegt even dat voorbeeld. Ik ga meer uren 
draaien bij je om hetzelfde werk te doen wat ik in mijn offerte had afgesproken, dan zeg ik maar dan ga ik dus 
meer betalen. Dus als hij een paar stenen moet metselen en hij zegt ik ga het langzamer doen dus dan krijg ik 
meer betaald. Nee dan zeg ik we hebben een takenpakket afgesproken en een prijs. Dat heb ik hier ook. Als er 
dan een verhoging moet zijn, moet het dan gelijk 33 procent zijn omdat de provincie dat nu mogelijk maakt? 
Daar hebben wij moeite mee. 

De voorzitter: De heer Sluijs tweede interruptie gaat uw gang.

De heer Sluijs: Ik snap ook wat u zegt hoor. Maar in dat coalitieakkoord staat volgens mij ook dat zodra zich de 
gelegenheid voor kan doen om deze uitbreiding te doen, dat dat gedaan zou worden. Dus in dat opzicht wordt 
er volgens mij gehandeld naar wat er ook netjes in het stuk staat wat u omhooghoudt.

De voorzitter: De heer Heijboer.

De heer Heijboer: Zou u dan misschien aan kunnen wijzen waar dat staat? Want ik heb het niet gezien. 

De heer Sluijs: Ik heb niet de pagina direct paraat maar de Dijkgraaf heeft dat volgens mij net ook aangegeven. 
Dus ik ga zo meteen ook in ieder geval vragen hoe dat precies verwoord is en op welke wijze daar invulling aan 
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gegeven wordt. Maar ik heb dat volgens mij net ook in de toelichting van de Dijkgraaf gehoord maar dat gaan 
we straks nog een keer vragen ook.

De voorzitter: Dank u wel. Zijn er nog meer partijen die wat willen zeggen? De heer Van der Veer gaat uw 
gang.

De heer Van der Veer: Voor Water Natuurlijk is het ook een heel lastig stuk en ik wil me graag aansluiten bij 
wat de collega van de AWP al heeft ingebracht, maar ik heb nog een aantal aanvullende zaken. Ik wil wel 
stellen ook Water Natuurlijk erkent de werkdruk bij de hoogheemraden. Soms ook bij de leden van de VV en 
soms ook bij leden van de commissie. Er is daarover geen discussie. Maar even over het proces. Dit voorstel 
heeft onze fractie zo kort na de verkiezingen en coalitievorming overvallen. Waarom is in het coalitieakkoord 
geen opmerking gemaakt over dit onderwerp? Dus wij kunnen die opmerking niet vinden. Het was tenslotte 
bekend wel dat dit onderwerp eraan zat te komen. Bij een dergelijk gevoelig onderwerp was het passender 
geweest het proces beter en zorgvuldiger te doen. Waarom zijn de fracties niet eerder geïnformeerd over dit 
gevoelige onderwerp? Over de inhoud, volgens ons is de werkdruk hoog, maar recent niet toegenomen. Mijn 
collega van de AWP zei het ook al. Ook in de vorige periode moesten de hoogheemraden hard werken, maar 
niet iedereen vond die 0,75 fte te weinig. We benadrukken dat bij de formatie aan de aspirant 
hoogheemraden de hoogte van de bezoldiging bekend was en dat dit geen rol heeft gespeeld bij het vinden 
van de kandidaten hoogheemraden. Linksom of rechtsom is het gewoon een salarisverhoging van 33 procent. 
Terwijl niet wordt onderbouwd dat het takenpakket of de werkdruk dat op enige manier rechtvaardigt. Dus 
mocht het zo zijn en mocht hij toegenomen zijn, willen we graag inhoudelijk onderbouwing bij zien. Water 
Natuurlijk vindt dit voorgestelde verhoging van de maandelijkse bezoldiging in tijden van toenemende 
armoede niet is goed uit te leggen aan onze ingezetenen. Dus we zien eigenlijk geen aanleiding om het VV-
besluit dat hierover genomen is in het kader van de coalitiebespreking te herzien. Ik wil wel een opening 
bieden. Mocht het toch nodig zijn om de werkdruk te verlagen, maar dan wel gebaseerd op een inhoudelijke 
onderbouwing. Dan vinden we dat het effectief kan worden verminderd door het aantal hoogheemraden te 
verhogen van vier naar vijf. Dit biedt dan ook de kans om tot de samenstelling van een college te komen dat 
meer recht doet aan de verhoudingen in VV na de verkiezingen in maart 2023. Water Natuurlijk zal met dit 
voorstel ook niet kunnen instemmen. Tot zover voorzitter dank u wel. 

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Van der Veer. De heer Roeten gaat uw gang.

De heer Roeten: Voorzitter dank u wel. We begrijpen vanuit de ChristenUnie-SGP de worsteling bij de partijen 
die net het woord hebben gevoerd. Wat ons betreft zien wij ook dat er al jaren een soort van werkdruk ligt. 
Tenminste dat ervaren wij in ieder geval in de gesprekken die we hebben met de hoogheemraden. Er liggen 
vele taken op ons te wachten het wordt alleen nog maar meer denken wij. Wat wel een punt van aandacht is 
wat ons betreft. Denk even goed na over een soort van persbericht of communicatieplan, dat wordt 
aangegeven niet van toepassing in dit voorstel. Maar ik denk wel dat het wel van toepassing is om goed uit te 
leggen ook aan de inwoners, bedrijven en andere belanghebbenden waarom dit gebeurt en wat de 
verwachtingen zijn die ze mogen hebben. Wat verwachten we nu? Wat kunnen de burgers en inwoners 
verwachten? Dat is even wat we mee willen geven. Graag een goed communicatieplan. Dank u wel. 

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Roeten. Mevrouw Dijkshoorn BBB gaat uw gang.

Mevrouw Dijkshoorn-van Dijk: Dank u wel voorzitter. Wij kunnen instemmen met het voorleggend voorstel. 
Wij zijn een verstedelijkt waterschap, een verstedelijkt gebied. Een goede inzet van de hoogheemraden wordt 
zeker terugbetaald, wordt dubbel terugbetaald denk ik zelf. Slagvaardig ook die vierde, of de vijfde dag die 
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hier gezeten wordt en vaak zelfs ook in het weekend oproepbaar. Dus ik verwacht ook zeker dat dat beter is. 
De taken breiden uit zie ook het coalitieakkoord waar we voor staan. Ik hoor de worsteling bij AWP, Water 
Natuurlijk. Ik snap dat. Het is niet opgenomen echt daadwerkelijk in het akkoord, want je kunt niet iets 
opnemen wat je niet zeker weet wat nog komt. Want dan hadden we ook duidelijk erin moeten zetten de 
Natuurherstelwet bijvoorbeeld. Want dat was niet zeker, want dat lag nog in Brussel en noem maar op. Het 
geldt ook hiervoor, dit is pas besloten nadat het akkoord gesloten is zeg maar en is het pas definitief in de 
Eerste of Tweede kamer rondgekomen. Dus daardoor hadden we het ook niet op kunnen nemen in het 
akkoord. We wisten wel en de hoogheemraden waren allemaal enthousiast en natuurlijk ben je dat 
enthousiast als je daar weer aan begint. Maar die waren enthousiast voor die vier dagen en namen het op de 
koop toe dat die vijfde dag er vaak nog bij komt. Dus ik heb waardering voor het werk wat de hoogheemraden 
doen. Zelf zie ik ze af en toe dat ze op zaterdag en zelfs in nood nog op zondag bezig moeten zijn. Een goede 
communicatie naar buiten toe dat waardeer ik zeker ook, maar ik sta achter het besluit en achter onze 
hoogheemraden die dit mooie werk mogen uitdoen. Als ik zelf zie dat ik deze week bijna van vier dagen voor 
Delfland allerlei dingen aan het regelen ben geweest en dan voor dat kleine loontje wat ik er maar bij doe. Dus 
ik vind dat de hoogheemraad het meer dan verdient. Dank u wel.

De voorzitter: Dank u wel mevrouw Dijkshoorn. De heer Kiela en daarna de heer Vuijk. Mijnheer Kiela gaat uw 
gang.

De heer Kiela: Dank u wel voorzitter. Wij steunen de betogen van AWP en Water Natuurlijk van harte. We 
vinden het ook niet zo chic zoals dit gaat. Want het is het laatste agendapunt om een ellenlange agenda en dat 
komt dus een beetje sneaky over als ik het zeggen mag. De onderbouwing vinden we ook een beetje … ik hoor 
nu een aantal redenen die de Dijkgraaf geeft, maar die staan niet in het stuk. Dus die zouden er in principe nog 
bij horen. De dekking is me ook niet helemaal duidelijk. Kortom ik heb heel veel twijfels bij dit en ik steun dus 
van harte Water Natuurlijk en AWP met hun betogen. Ook wij kunnen nog niet instemmen met dit stuk. 

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Kiela. Mijnheer Vuijk gaat uw gang. 

De heer Vuijk: Voorzitter dank. Vanuit get standpunt van de VVD is dit een technische wijzig. Het gaat om een 
wetswijziging die geïmplementeerd wordt en een het is een al wat langer liggende wens. Dus steun vanuit de 
VVD.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Kiela. Mijnheer Den Butter gaat uw gang.

De heer Den Butter: De Partij van de Dieren is geneigd om dit voorstel te steunen. Wij willen daar wel graag 
een oproep doen aan het college. Laat ik vooropstellen, we vinden niet gewenst dat hoogheemraden, 
portefeuillehouders nog nevenfuncties hebben. In die zin lijkt het ons ook gunstig dat ze volledig zich aan een 
taak kunnen wijden. Wij zijn dus geneigd om het voorstel te steunen, maar we zouden wel graag het college 
willen oproepen om het ambitieniveau nog een tikje hoger te brengen.

De voorzitter: Een interruptie van de heer Heijboer. De heer Heijboer gaat uw gang.

De heer Heijboer: Ik heb een vraag aan de heer Den Butter. U stelt niet op prijs dat hoogheemraden 
nevenfuncties hebben. Ik heb daar op zich goede ervaringen mee dat of hoogheemraden of andere 
bestuurders ook nog met de voeten in de klei staan door bijvoorbeeld op een TU les te geven of dat soort 
zaken. De wisselwerking is gewoon heel groot. Dat zal iemand uit de praktijk daar op school leerlingen kan 
motiveren, inspireren. Die leerlingen die brengen ook weer allerlei jeugdige inspiratie over op die bestuurders. 
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Dus ik heb er helemaal geen moeite mee dat hoogheemraden een bijbaan zouden hebben. Alleen, ze moeten 
wel en dat is ook staatsrechtelijk vastgesteld, die moeten openbaar zijn. Die mogen niet strijdig zijn met de 
belangen van Delfland. Maar het kan juist zijn dat het de functie van de hoogheemraad versterkt om een 
bijbaan te hebben. Vandaar dat ik vraag, waar is eigenlijk, want ik moet een vraag stellen natuurlijk ik geef nu 
mijn mening sorry voorzitter. Maar mijn vraag is eigenlijk wat is uw weerstand tegen bijbanen van 
hoogheemraden?

De voorzitter: De heer Den Butter gaat uw gang. 

De heer Den Butter: Dat ik... dat ik begrijp dat het vaak agenda technisch moeilijk te organiseren is, te 
combineren is met elkaar. Ik heb er op zich geen bezwaar tegen op het moment dat er nevenfuncties zijn die 
niet bijten met de functie van de hoogheemraad. Maar we zouden er toch voor willen pleiten dat de 
hoogheemraden zich volledig aan hun taak kunnen wijden. Ik begon er net al mee voor de interruptie, wij 
zouden het college wel graag ertoe willen oproepen om wat vaker de tram te pakken naar het centrum van 
Den Haag. Om op het Binnenhof bijvoorbeeld te pleiten voor een landelijk PFAS-verbod. Dus wat vaker bij de 
provincie langs te gaan, bij andere waterschappen om daar eens te kijken of daar innovatieve oplossingen te 
vinden zijn. De TU Delft om daar uw licht eens op te steken om nog meer die ambities op het gebied van 
duurzaamheid en biodiversiteit om die ook daar uitvoering aan te geven. Dus wij zijn geneigd nogmaals dit 
voorstel te steunen. Ik kan me wel aansluiten bij de suggestie van de heer Roeten om dit wel PR-technisch zeg 
maar goed in te kleden om het goed uit te leggen aan de burgers waarom dit noodzakelijk is en wat de 
achtergronden zijn van dit besluit.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Den Butter. 

De heer Kiela: Mag ik even een interruptie? 

De voorzitter: Interruptie de heer Kiela. Gaat uw gang. 

De heer Kiela: Want het goed uitleggen begint natuurlijk aan ons. Ik heb de goede uitleg nog niet helemaal 
gehoord. Zelfs onze premier heeft een bijbaan en die heeft ook een oude telefoon.

De voorzitter: Mijnheer Den Butter wilt u daarop reageren?

De heer Den Butter: Ik zeg het nogmaals, wat ons betreft is die uitleg afdoende met dien verstande dat we 
graag willen dat die wensen ook worden vervuld en dat het ook goed wordt uitgelegd aan de burger. 

De voorzitter: Dank u wel. De heer Jansen gaat uw gang. 

De heer Jansen: Ook het CDA heeft een zeer goede uitleg gekregen van … en dat lezen we terug in het stuk. 
Dus wat dat betreft kunnen wij dit stuk ook steunen. We hebben ook grote waardering voor het college voor 
de inzet, voor de motivatie en ook voor het ambitieniveau ervan. Wat ons betreft is dat prima. Het hoeft ook 
niet omhoog, maar laten we zorgen dat het zeker niet omlaag gaat. Voor ons is dit meer een technische 
aanpassing dan een echt politiek item.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Jansen. Ik kijk nog even rond. De heer Van Winden gaat uw gang.

De heer Van Winden: Voorzitter dank u wel. Dit is een proces wat al een poosje liep bij het ministerie heb ik 
begrepen. Dat komt opeens rond. Dat was nog niet rond voordat de coalitiebesprekingen afgerond waren. De 
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beloning is wel besproken meen ik me te herinneren bij die coalitiebesprekingen. Wij gaan akkoord. We 
vinden het een logische stap om te doen nadat dit al veel eerder bij het ministerie is aangekaart om deze 
verhoging door te voeren. Uit gesprekken, ook uit de vorige periode met de hoogheemraden hebben heb ik 
begrepen dat de werkdruk behoorlijk hoog is. Daar mag ook een fatsoenlijke beloning tegenover staan. Ik sluit 
me dus aan bij de argumentatie van het CDA en de VVD. Voor ons is het een hamerstuk. Dank u. 

De voorzitter: Mijnheer Van Winden dank u wel. De heer Jannink gaat uw gang. 

De heer Jannink: Dank u wel voorzitter. Wij hebben toen gesproken in maart, hebben we ook gezegd urgentie. 
Urgentie om dingen sneller te realiseren, want er gebeurt veel, dingen moeten veel sneller gebeuren. Wat de 
hoogheemraad Van Boxmeer ook al aangaf, bijvoorbeeld de uitgaven. Het realiseren van water, natuur, 
ecologische opdrachten, KRW, moet sneller gaan. Daar is capaciteit voor nodig. Als ik dan om me heen kijk 
met wat er allemaal nog meer gaat komen en de krapte die we hebben binnen ons waterschap, kan ik ook 
begrijpen dat het een steeds complexer speelveld wordt. Ook vanuit Natuurterreinen begrijpen wij waarom 
deze capaciteit nodig is om dit allemaal goed laten functioneren en heeft het onze steun. 

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Jannink. De heer Sluijs gaat uw gang.

De heer Sluijs: Voorzitter dank u wel. BVNL kan het voorgelegde besluit ook steunen. Ik kan me grotendeels 
ook aansluiten bij wat mevrouw Dijkshoorn erover gezegd heeft. De ambities zijn groot en daar moet ook tijd 
tegenover staan en die tijd die moet ook beloond worden. Dus dat is iets waar wij het helemaal mee eens zijn. 
Maar de ambities zijn ook groot denk ik bij het algemeen bestuur en ook bij ons als commissieleden. We zien 
natuurlijk ook dat daar ook wel wat werkdruk is. We doen het er allemaal denk ik bij. Wij zouden wel 
misschien ook eens de vraag willen stellen, kan er ook eens gekeken worden naar misschien wat meer 
ondersteuning? Of daar misschien iets meer middelen voor uitgetrokken kunnen worden? Dat we ook als 
fracties wat beter ondersteund kunnen worden. Want ik moet u zeggen, wij hebben als BVNL zijnde niet eens 
de moeite genomen om een stichting op te richten en een bankrekening te openen. Want de moeite is vele 
malen groter dan het bedrag wat er tegenover staat. Als we het raam opendoen, dan is het weg. Dus die 
moeite hebben maar niet genomen. Die kosten doen we dan maar voor de eigen rekening en dat is wel erg 
minimaal. Dus ik zou toch wel eens willen vragen misschien dat daar ook eens naar gekeken kan worden. 
Want we moeten het eindelijk ook met elkaar doen. Dat is het college zeer gegund, maar ik denk toch ook het 
algemeen bestuur en de commissieleden daar iets van mee moeten krijgen. Tot zover voorzitter.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Sluis. Ik kijk nog even rond. Voordat ik naar de termijn van de heer 
Daverveldt gaat, wil ik wel mededelen dat bij het vaststellen van de agenda u vrij bent om een agendapunt 
naar voren of naar achter te halen. Dus ik bepaal de agenda niet dat doet u zelf bij het vaststellen van de 
agenda. De heer Daverveldt gaat uw gang voor uw eerste termijn.

De heer Daverveldt: Dank u wel voorzitter. Ik wil eigenlijk drie punten even aanstippen. In de eerste plaats ben 
ik het met velen eens die zeggen communicatie is altijd heel belangrijk. Dat is inderdaad een goed 
aandachtspunt als dit besluit genomen wordt dat het transparant is waarom dit besluit genomen wordt. De 
heer Kiela heeft ook een paar opmerkingen gemaakt over of het proces. Het klopt dat ik het voorstel niet heb 
aangepast, want het is geagendeerd geweest in het fractievoorzittersoverleg en ik heb goed geluisterd daar. 
Mijn insteek was u heeft verder verduidelijking nodig of de argumentatie ook voor Delfland van toepassing is. 
Die heb ik bij mijn introductie proberen te geven. Het is zeker niet zo, u moet er volgens mij niks in lezen dat 
dit … we hebben heel veel stukken vandaag op de agenda dat dit stuk dertien is of zo. We proberen dit 
gewoon transparant te doen. Daarnaast moet ik ook misschien nog één ding verduidelijken. Want ik sprak 
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over voortschrijdende ervaring. Door sommigen van nu is dat opgevat dat is dan zeg maar ervaring van de 
afgelopen drie maanden. Dat wil ik wel even rechtzetten. Ik heb begrepen en ik moet het zo formuleren want 
ik heb er zelf niet deel van uitgemaakt. Maar in de periode dat er onderhandeld werd over een 
bestuursakkoord, is ook gesproken over de ervaring uit het vorige college. Hoeveel tijd gemoeid is met het 
goed uitoefenen van deze functie. In de breedte werd duidelijk gevoeld dat in feite een goede invoering van 
deze functie meer vergt dan vier dagen. Tegelijkertijd wist iedereen er is een wettelijke beperking, dus zolang 
die wettelijke beperking er is, dan hebben we daar maar mee te leven. Heb ik begrepen dat op het moment 
dat, omdat men ook wel wist dat dit onderwerp is van beraad in zeg maar bij het ministerie. Maar je weet 
nooit hoelang dat gaat duren. Dat mensen het idee hadden op het moment dat er meer ruimte is, dan zullen 
we daar ook bij wijze van spreken dankbaar gebruik van maken omdat we dan vinden dat we ook zeg maar 
betaald worden voor de inspanningen die we verrichten. Dus dat is een verdere verduidelijking. Ik dacht dat 
het Water Natuurlijk was die ook nog een opmerking maakte over het verhogen van vier naar vijf 
hoogheemraden. In het fractievoorzittersoverleg werd dat ook genoemd. Ik heb toen ook al gezegd voor mij 
als Dijkgraaf, ik heb er geen deel van uitgemaakt, maar er is een duidelijk besluit genomen. Als uitkomst van 
de onderhandelingen om met vier hoogheemraden verder te gaan. Ik weet dat er partijen zijn die dat 
betreuren. Maar het is wel nu een vaststaand feit. Dat wordt niet als het ware heropend doordat nu het Rijk 
de mogelijkheid maakt om zeg maar van drie naar vier fte's te gaan. Daarmee heb ik kennis genomen van het 
feit dat zeg maar dit voorstel op wisselende steun kan rekenen, niet iedereen. Daar neem ik kennis van, maar 
daar heb ik verder niks aan toe te voegen, voorzitter.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Daverveldt. Ik kijk voor een tweede termijn in de ronde? Zijn er partijen die 
een tweede termijn willen? De heer Roeten gaat uw gang.

De heer Roeten: Dank u wel voorzitter. Bedankt voor de antwoorden Dijkgraaf. Wij gaan er als fractie vanuit 
dat er een goed communicatieplan komt om dit goed uit te leggen richting de burgers en andere inwoners en 
bedrijven. Dank u wel. 

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Roeten. De heer Van der Veer gaat uw gang. 

De heer Van der Veer: Dank voor uw toelichting ook. Dank ook voor toelichting over de onderbouwing. Wij 
hebben nog echt verdere onderbouwing nodig van de toegenomen werkdruk en hoe die ontstaan is voordat 
we verder naar het voorstel kunnen gaan kijken.

De voorzitter: De heer Heijboer gaat uw gang.

De heer Heijboer: Ik sluit me bij de vorig spreker aan. Geldt ook voor de AWP. Dank u wel.

De voorzitter: Dan ga ik ervan uit dat dit een bespreekstuk wordt. Als ik de gezichten aan de overkant heel 
vurig naar me zie kijken. Of is het een hamerstuk? Nee oké, dan gaat het door als bespreekstuk naar de VV.
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4.H Hamerstukken

5. Ingekomen stukken

6. Rondvraag en sluiting

De voorzitter: Dan komen wij uiteindelijk bij de rondvraag en sluiting natuurlijk daarna. Ik wilde graag als 
eerste het woord geven aan de Partij van de Arbeid want die hebben als eerste een vraag ingediend of zich als 
eerste gemeld. De heer Kiela gaat uw gang. (overleg buiten de microfoon). De fractie van de Partij van de 
Arbeid wenst naar aanleiding van de recente berichtgeving enkele vragen te stellen bij de rondvraag. Dan gaan 
we starten toch bij de heer Jansen, gaat uw gang. (overleg buiten de microfoon). Dan schrappen we uw vraag 
dank u wel. Dan graag de heer Jansen gaat uw gang voor de rondvraag.

De heer Jansen: Ik ben mijn vraag vergeten. 

De voorzitter: Fantastisch. Dan gaan we naar mevrouw Wessels Partij voor de Dieren gaat uw gang.

Mevrouw Wessels: Dank u wel voorzitter. Mijn vraag ging over de tweede inlaat Molenvlietpark maar die is 
inmiddels beantwoord. Bedankt. 

De voorzitter: Dank u wel. Ik kijk nog even rond ook naar andere partijen. De heer Heijboer gaat uw gang. 

De heer Heijboer: Dank u wel voorzitter. Excuses dat ik me niet van te tevoren had aangemeld. Ik heb eigenlijk 
een vraag en een opmerking. De eerste vraag is dat er weer steeds meer coronagevallen zich voordoen. Mijn 
vraag is eigenlijk aan het DB en ik hoef er nu geen antwoord op, of er een plan klaarligt of anders gemaakt kan 
worden hoe wij gaan vergaderen mocht dat weer uit de hand lopen. Mede gelet ook op het feit dat misschien 
niet alle VV-leden even gezond zijn. Sommigen toch meer problemen hebben om dan bij elkaar te komen dan 
anderen. De vraag is of daar een beleid voor is? Als laatste wil ik u voorzitter de heer Wetering feliciteren en 
complimenteren met uw wijze van voorzitten van deze vergadering en hartelijk dank zeggen. 

De voorzitter: Dank u wel. Vraag is genoteerd. Mijnheer Vuijk uw vraag voor de rondvraag.

De heer Vuijk: Voorzitter dank u wel. Voorzitter rondvraag over het controversieel verklaren van onderwerpen 
uit de Tweede Kamer. Vanwege het vallen van het kabinet en naderende verkiezingen, heeft de Kamer de 
afgelopen weken uitgebreid gedebatteerd en gestemd over het controversieel verklaren van wet- en 
beleidsvoorstellen. Ik veronderstel dat de Unie van Waterschappen hier het nodige lobbywerk in heeft 
gestoken om de schade voor het waterschap te voorkomen. Ik realiseer me nu ik de vraag stel, dat misschien 
bij de terugkoppeling van de Unie ook gesteld had kunnen worden, maar dat heb ik over het hoofd gezien. 
Vraag is even, zijn er voor het waterschap beleids- en wetsvoorstellen controversieel verklaard en hebben in 
welke mate hebben we daar last van? Dank u wel.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Vuijk. Ik kijk nog even rond. De heer Den Butter als laatste neem ik aan. 
Gaat uw gang.

De heer Den Butter: Als er zoveel vragen zijn uitgevallen neem ik graag de gelegenheid te baat. Ik werd even 
getriggerd door een opmerking van de heer Sluijs en dat pleidooi dat wil ik graag ondersteunen om ook de 
ondersteuning van de fracties nog eens onder de aandacht te brengen. Mevrouw Dijkshoorn die heeft tijdens, 
ik meen een voorzittersoverleg in april denk ik al aan de orde gesteld het onderwerp fractieondersteuning. Tot 
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mijn stomme verbazing werd ik een maand geleden denk ik gebeld iets langer door een ambtenaar die vroeg 
waarom maken jullie geen gebruik van het fractiebudget? Maar ik zou daar toch nog eens een keer graag 
aandacht voor willen vragen. Wij zijn ook niet van plan eigenlijk om een stichting op te richten, want het kost 
alleen maar geld. Er zou een alternatieve oplossing voor worden bedacht. Ik zou graag willen vragen om daar 
nog eens aandacht op te vestigen vanuit het college. 

De voorzitter: Dank u wel. Ik kijk even naar rechts. Mijnheer Daverveldt wilt u nog reageren op de vragen of 
zegt u kom ik schriftelijk op terug? Corona en de fractieondersteuning. 

De heer Daverveldt: (buiten de microfoon). Corona. We gaan er een beetje vanuit, corona is inmiddels hoe 
heet het? Het is niet meer een pandemie, maar het blijft onder ons net als de griep. Het is endemisch, zo heet 
het. Ik zou aan onze secretaris-directeur moeten vragen of wij zeg maar bepaalde plannen op de plank hebben 
liggen. In ieder geval is het zo dat voor bestuurders volgens mij er weer wetgeving nodig zou moeten zijn om 
opnieuw zeg maar via zoom te kunnen vergaderen. Want volgens mij is die mogelijkheid is niet automatisch 
verlengd. 

De voorzitter: Zal ik heel kort de heer Janssen het woord geven? De heer Janssen gaat uw gang. 

De heer Janssen: Eén minuut. Wij hebben al onze oude plannen klaarliggen. We hebben die ook geëvalueerd 
nadat we ze gebruikt hebben en waar nodig een beetje bijgesteld. Ik denk als wij er weer mee geconfronteerd 
worden, dat we dan snel kunnen schakelen op weer thuiswerken en alles wat erbij hoort. U kent de 
maatregelen nog wel. Er hadden mij nog geen signalen bereikt ook dat het al rap die kant uitgaat, maar ik 
denk dat we daar snel kunnen schakelen als dat nodig is.

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Janssen. Dan was er nog één vraag over de fractieondersteuning begreep 
ik. Ik kijk nog even naar rechts. Gaat uw gang.

De heer Ouwendijk: Dank u wel mijnheer de voorzitter. Eerst even over controversieel verklaren van hoe heet 
het aankomende wetten. Er ligt een voorstel bij de Tweede Kamer althans is in procedure, met betrekking tot 
wijziging van de belastingwetgeving. Ik heb niet scherp of dat controversieel is of niet. Maar kan ik kan wél 
zeggen dat de behandeling pas plaatsvindt na de verkiezingen. Dat is gewoon een normale procedure bij de 
Tweede Kamer wordt doorlopen. Het wordt niet voor de tweeëntwintigste behandeld. Dus het komt sowieso 
bij de nieuwe Tweede Kamer terecht. Volgens mij is het ook niet controversieel, maar dat doet op zich niet 
zoveel … er wordt hier zelf geknikt. Volgens mij is dat niet zo relevant op dit moment. Dus dat is antwoord op 
de vraag van de heer Vuijk mijnheer de voorzitter. Dan met betrekking tot de fractieondersteuning, die nemen 
we mee.

De heer Daverveldt: Ten aanzien van de fractieondersteuning stel ik voor om dat gewoon te agenderen in een 
fractievoorzittersoverleg.

De voorzitter: Dank u wel. Dan kijk ik nog even snel een flinke ronde. Nog iemand met een nabrander? Dan 
sluit ik deze vergadering. Wens ik u een fijne avond. Wel thuis, er is ook nog een klein drankje na afloop. Dank 
u wel.
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1) Het gevraagde besluit 
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De fracties Natuurterreinen, Ongebouwd en CDA hebben een voordracht voor benoeming van 

respectievelijk drie, één en één commissielid geen-lid ingediend. 

 

3) Beoogd effect 

 

Benoeming van de commissieleden-geen lid van de verenigde vergadering. 
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6) Regelgeving en Beleid  

 
Op grond van artikel 5.4 Reglement van Orde VV en commissies Delfland 2023 mogen per 

fractie, in totaal voor alle commissies, maximaal 3 niet-leden als commissielid worden 

voorgedragen en benoemd. In artikel 5.7 Reglement van Orde VV en commissies Delfland 

2023 is de zittingsduur bepaald van de commissieleden geen-lid, te weten gelijk aan de 

zittingsperiode van de leden van de verenigde vergadering. 

 

De heer Moerman is het vierde commissielid van het CDA. Echter, pas na de toelating van 

commissieleden geen-lid en het afleggen van de eed of belofte kunnen commissieleden zitting 

nemen in een van de commissies. De in dit besluit voorgedragen personen kunnen na 30 

november zitting nemen in een commissie. In de VV van 30 november neemt het 

commissielid mevrouw J.A.Z.Z. Jüdell-Jansen ontslag. 

 

Het Reglement van Orde VV en commissies Delfland wordt aangepast op dit punt zodat de 

tekst deze duidelijkheid geeft. 
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7) Financiën  

 

Commissieleden geen-lid ontvangen 128,22 euro per bijgewoonde commissievergadering ten 

laste van het waterschap. 

 
8) Duurzaamheid 

N.v.t. 
9) Organisatorische en personele consequenties 

N.v.t. 
10) OR 

N.v.t. 
11) Risico's en beheersmaatregelen 

N.v.t. 
12) Communicatie (in- en extern) en participatie 

 
Op de website van het Hoogheemraadschap van Delfland worden na de toelating de 

commissieleden geen-lid vermeld. 

 
13) Bekendmaking en vervolgprocedure 

 
Aan de benoemde commissieleden geen-lid wordt verzocht hun geloofsbrieven te overleggen.  

 

Evenals VV leden moeten zij voldoen aan de eisen van artikelen 31, 31b, 32, 33 en 34 van de 

Waterschapswet. De geloofsbrievencommissie onderzoekt de geloofsbrieven van de 

commissieleden geen-lid en geeft de verenigde vergadering advies over de toelating.  

 

De VV beslist op 30 november 2023 over toelating. 

 
14) Bevoegd orgaan 

 
De verenigde vergadering is bevoegd om niet-leden te benoemen als commissielid geen-lid 

 
15) Toelichting 

 
  

 

16) Bijlagen 

N.v.t. 
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Onderwerp Benoeming commissieleden geen-lid 

Dossiernummer 2992 

 

 

De verenigde vergadering van Delfland, 

 

Overwegende dat:  

- De fractie Natuurterreinen heeft verzocht drie commissieleden geen-lid te benoemen; 

- De fractie Ongebouwd heeft verzocht een commissielid geen-lid te benoemen; 

- De fractie CDA heeft verzocht een commissielid geen-lid te benoemen. 

 

Gelet op:  

Artikel 5.4 Reglement van Orde VV en commissies Delfland 2023 

 

Besluit: 

 

De volgende personen te benoemen tot commissielid, zijnde geen-lid van de Verenigde 

Vergadering: 

 

- Mevrouw C.G. Abels    Natuurterreinen 

- Mevrouw O. Kloppenburg   Natuurterreinen 

- De heer C.W.M.I. van der Burg  Natuurterreinen 

- De heer J. van den Berg   Ongebouwd 

- De heer M. Moerman   CDA 

 

 

 

Aldus besloten in de openbare vergadering van donderdag 28 september 2023. 

 

De verenigde vergadering voornoemd, 

 

de secretaris,           de voorzitter, 

 

             
  

ir. P.C. Janssen dr. P.H.W.M. Daverveldt 
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Onderwerp Legesverordening Delfland 2024 

Versienummer 1.9 

Dossiernummer 2874 

D&H datum dinsdag 22 augustus 2023 

Wijze agenderen Openbaar 

 

 

1) Het gevraagde besluit 

 

De Verenigde Vergadering te verzoeken de Legesverordening Delfland 2024 vast te stellen. 

 

2) Aanleiding 

Voor het in behandeling nemen van een aanvraag voor een vergunning, worden aan de 

aanvrager daarvan leges in rekening gebracht. Hiermee wordt een gedeelte van de kosten 

voor het behandelen van de vergunningaanvraag vergoed door de aanvrager.  

In de kadernota 2022 is opgenomen dat de mogelijkheden worden onderzocht om via een 

herziening van de legesstructuur en tarieven de inkomsten kunnen worden vergroot om de 

kostendekkendheid van de vergunningverlening te verbeteren.  

 

De huidige legesverordening geeft 2 categorieën voor de leges:  

1: categorie zonder vooraf vastgesteld tarief en waarbij het tarief bepaald wordt aan de hand 

van een begroting van de kosten.  

2: categorie voor alle overige vergunningsaanvragen met een vast tarief van 275 euro (in 

deze categorie valt nu het merendeel van onze aanvragen). 

 

Deze verdeling is onvoldoende kostendekkend en doet geen recht aan de bestede uren omdat 

ze te beperkt is. Ook brengt de eerstgenoemde categorie op basis van een begroting een 

moeizaam proces met zich mee dat arbeidsintensief en foutgevoelig is. 

 

Uit een eerste rondgang blijkt dat omringende waterschappen een andere wijze dan de door 

Delfland in de huidige legesverordening toegepaste 2 categorieën van legesheffing kennen.  

 

3) Beoogd effect 

 

De nieuwe legesverordening bevat in plaats van 2 categorieën aan leges (275€ en een 

begrotingscategorie) meerdere categorieën gebaseerd op de in de Waterschapsverordening 

toegepaste activiteiten. Deze categorieën hebben hogere legesbedragen dan voorheen. De 

begrotingscategorie blijft bestaan maar doordat er meer overige categorieën zijn nemen de 

situaties waarin zij toegepast moet worden af en zijn deze situaties duidelijker te bepalen.  

 

De nieuwe legesverordening en bijbehorende werkwijze leiden tot: 

- meer recht doen aan de bestede uren;  

- lastenverschuiving naar vergunningaanvrager in plaats van algemene middelen; 

- meer inzicht in de kosten voor de verschillende aangevraagde activiteiten;  

- verkleining van het aantal aanvragen dat onder de begrotingscategorie valt; 

- vereenvoudiging van het werkproces voor de begrotingscategorie; 

- meer inzicht in de producten waar Delfland wel en geen leges voor heft.  

 

De komst van de Omgevingswet is verwerkt in de nieuwe Legesverordening Delfland 2024.  

De categorieën zijn gebaseerd op de activiteiten uit de Waterschapverordening van Delfland.   
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4) Kernboodschap 

Met de nieuwe legesverordening beschikt Delfland over een legesverordening die: 

- afgestemd is op de Omgevingswet; 

- door het hanteren van een meer gedifferentieerde tariefstructuur recht doet aan de 

gevraagde publieke dienstverlening; en 

- mede daardoor meer kostendekkend is. 

 

5) Historie – eerdere besluitvorming 

De huidige legesverordening is in 2020 vastgesteld door de Verenigde Vergadering, 

dossiernummer 1501. 

 

6) Regelgeving en Beleid  

Art 115 Waterschapswet:  

1 Het waterschap kan alleen rechten heffen ter zake van: 

a. het gebruik overeenkomstig de bestemming van voor de openbare dienst bestemde 

bezittingen van het waterschap of van voor de openbare dienst bestemde werken of 

inrichtingen die bij het waterschap in beheer of in onderhoud zijn; 

b. het genot van door of vanwege het bestuur van het waterschap verstrekte diensten; 

c. het behandelen van verzoeken tot het verlenen van vergunningen of ontheffingen; 

d. het op verzoek van een glastuinbouwbedrijf uit afvalwater als bedoeld in artikel 3.4 van de 

Waterwet verwijderen van gewasbeschermingsmiddelen als bedoeld in artikel 1, eerste lid, 

van de Wet gewasbeschermingsmiddelen en biociden. 

(sub b en c zijn relevant voor deze legesverordening) 

2 Voor de toepassing van dit hoofdstuk en van hoofdstuk XVIII worden de in het eerste lid 

bedoelde rechten aangemerkt als waterschapsbelastingen. 

3. In verordeningen op grond waarvan rechten als bedoeld in het eerste lid worden geheven, 

worden de tarieven zodanig vastgesteld dat de geraamde baten van de rechten niet uitgaan 

boven de geraamde lasten ter zake. 

 

Art 78 Waterschapswet:  

1. Het algemeen bestuur maakt de verordeningen die het nodig oordeelt voor de behartiging 

van de taken die het waterschap zijn opgedragen. 

 
De Omgevingswet 
 
Waterschapsverordening Delfland 
 

7) Financiën  

De opbrengst van de leges op basis van de nieuwe legesverordening wordt bepaald door het 

aantal verstrekte vergunningen vermenigvuldigd met het tarief van de verschillende 

legescategorieën. 

 

In deze legesverordening zijn geen leges opgenomen voor een aanvraag voor een 

omgevingsoverleg (bij Delfland heet dit nu vooroverleg), om de drempel om in gesprek te 

gaan over aanvraag voor een omgevingsvergunning met Delfland niet te verhogen in het 

kader van onze publieke dienstverlening en efficiency van het vergunningverleningsproces. 

 

In de begroting 2023 is € 0,5 miljoen begroot aan legesopbrengsten op basis van de huidige 

legesverordening. Met ingang van 1 januari 2024 zal dat op basis van de nieuwe 

legesverordening circa € 0,9 miljoen zijn.  

Met deze legesverordening wordt het streven bereikt om een groter deel van de kosten te 

dekken die zijn gemoeid met het verlenen van vergunningen van leges. 

 

Het heffen van leges houdt verband met de specifieke kosten die worden gemaakt voor het in 

behandeling nemen van vergunningaanvragen door inwoners en bedrijven van Delfland. Het 

verhogen van de leges leidt tot meer opbrengsten waardoor de ontwikkeling van de 

belastingtarieven worden gedempt met eenzelfde bedrag. 

 

https://wetten.overheid.nl/jci1.3:c:BWBR0025458&artikel=3.4&g=2023-05-08&z=2023-05-08
https://wetten.overheid.nl/jci1.3:c:BWBR0025458&artikel=3.4&g=2023-05-08&z=2023-05-08
https://wetten.overheid.nl/jci1.3:c:BWBR0021670&artikel=1&g=2023-05-08&z=2023-05-08
https://wetten.overheid.nl/jci1.3:c:BWBR0021670&artikel=1&g=2023-05-08&z=2023-05-08
https://wetten.overheid.nl/BWBR0005108/2023-01-01#TiteldeelIV_HoofdstukXVIII
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In vergelijking met omliggende waterschappen zijn de tarieven in onze tarieventabel 

gemiddeld; er zijn zowel waterschappen met een lager als met een hoger starttarief van 641 

euro. 

 
8) Duurzaamheid 

 
n.v.t. 
 

9) Organisatorische en personele consequenties 

De nieuwe legesverordening heeft geen organisatorische of personele consequenties voor 

Delfland.  

Zij kan door de bestaande personele bezetting worden uitgevoerd.  

 

 
10) OR 

 
n.v.t. 
 

11) Risico's en beheersmaatregelen 

Naar schatting is 10 à 15 % van de vergunningaanvragen direct afkomstig van particulieren. 

Het nieuwe tariefstelsel maakt geen onderscheid naar particuliere of zakelijke aanvragers. De 

nieuwe legesverordening betekent een verhoging van de te betalen leges van 275 naar 

minimaal 641 euro. Dit heeft een maatschappelijk effect. De opvallende verhoging is deels 

een gevolg van de afwezigheid van indexatie van het legestarief in de afgelopen 10 jaar. Het 

geïndexeerde bedrag zou circa 354 euro zijn. Daarbij is het nieuw geraamde legesbedrag nu 

zo goed mogelijk in overeenstemming met de door Delfland gemaakte kosten voor de 

procedurele afhandeling van vergunningaanvragen.  

Door middel van externe communicatie beheersen we dit risico, zie kop 12) Communicatie 

(in- en extern) en participatie.  

 

 
12) Communicatie (in- en extern) en participatie 

Bij het opstellen van de legesverordening zijn geen externe partijen betrokken.   

 

Intern wordt de legesverordening geïmplementeerd in het zaaksysteem Relieve en zal de 

legesverordening in DMS worden opgenomen. Verdere praktische implementatie bij de 

betrokken afdelingen gebeurt in de vorm van presentaties in team-overleggen en gangbare 

communicatiekanalen zoals mail en een nieuwsbericht op het intranet. 

 

Het tariefstelsel voor het aanvragen van een vergunning (in de vorm van leges) 

communiceert Delfland actief voorafgaand aan de ingangsdatum. Hiervoor zetten we de D&H-

nieuwsbrief in en na het VV-besluit ook een nieuwsbericht met QenA op ons website en social 

media.  

 

De hoogte van de leges is voor de aanvragers duidelijk en goed inzichtelijk, zodat ze aan de 

voorkant weten wat een vergunningaanvraag kost. Het is te vinden op onze site Leges - 

Delfland (hhdelfland.nl) en op Overheid.nl  

In het beginstadium van de behandeling van een vergunningaanvraag wordt de aanvrager op 

de hoogte gebracht van het te verwachten legestarief voor de specifieke vergunningaanvraag.  

 

 
13) Bekendmaking en vervolgprocedure 

De legesverordening wordt na vaststelling bekendgemaakt in het digitale Waterschapsblad.  

De legesverordening is gebaseerd op de Omgevingswet die nog in werking moet treden en 

waar nog geen ervaring mee is opgedaan. Het is mogelijk dat in de nabije toekomst een 

volgende aanpassing in de legesverordening doorgevoerd moet worden. 

 

https://www.hhdelfland.nl/regelen/waterschapsbelasting/leges/
https://www.hhdelfland.nl/regelen/waterschapsbelasting/leges/
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14) Bevoegd orgaan 

Op basis van de artikelen 78 en 115 Waterschapswet is de Verenigde Vergadering bevoegd 

een legesverordening vast te stellen. 

 

 
15) Toelichting 

Vanwege de invoering van de Omgevingswet wordt de legesverordening aangepast. Van dit 

moment wordt gebruik gemaakt om de leges meer kostendekkend te maken en een 

transparantere verdeling van de te besteden tijdsduur naar de verschillende 

vergunningaanvragen te creëren.  

 

De huidige legesverordening kent slechts 2 categorieën: 

1: categorie a voor alle regulier vergunningaanvragen met een vast tarief van 275 euro.  

2: categorie b voor grote infrastructurele projecten waarbij de leges worden bepaald op basis 

van een vooraf opgestelde begroting van aantal te besteden uren vermenigvuldigd met het 

uurtarief en eventueel bijkomende kosten. 

 

Deze twee categorieën doen geen recht aan de grote verschillen in hoeveelheid werk voor het 

behandelen van de diversiteit aan vergunningen. Ook is er gezocht naar mogelijkheden om 

een groter deel van de kosten te dekken. Overigens heeft er de afgelopen 10 jaar geen 

indexatie plaatsgevonden op het gehanteerde tarief van 275 euro.  

 

Om tot een gedegen en gedragen indeling van de categorieën te komen zijn allereerst de 

legesverordeningen van collega-waterschappen bestudeerd. Uit een toets op de 

overeenkomsten en verschillen bleek, dat de waterschappen op verschillende wijze invulling 

geven aan het heffen van leges. Een aantal waterschappen heft geen leges. 

Ook zijn er aanvullende gesprekken gevoerd met een aantal collega-waterschappers ter 

verduidelijking van de opbouw en tarievenstructuur van de legesverordeningen van hun 

waterschap.  

Aanvullend hierop is gekeken naar de opbouw en tarievenstructuur van de 

legesverordeningen van andere bestuursorganen, zoals gemeenten, provincies en het rijk.  

Dit is gedaan om de eigen prestaties te spiegelen aan die van andere overheden.  

 

Daarnaast is er gekeken naar een rapport opgesteld door het bureau Van den Bosch & 

partners in opdracht van de Unie van Waterschappen in maart 2022 waarin de consequenties 

van de Omgevingswet voor de legesheffing en legesverordeningen van waterschappen in 

beeld is gebracht. In dit rapport met adviezen zijn ook de juridische uitgangspunten 

beschreven die gelden voor de kostenonderbouwing van de leges en de toerekenbare lasten 

en baten. Verder zijn voorbeeldbepalingen genoemd die waterschappen kunnen gebruiken bij 

de vormgeving van hun legesverordeningen. 

 

Vervolgens zijn binnen de afdeling Regulering en Planadvisering (RPA) op basis van de 

Waterschapsverordening de verschillende legesfeiten in kaart gebracht. Om de kosten op het 

niveau van de individuele legesfeiten inzichtelijk te krijgen, zijn er interviews gehouden met 

verschillende vergunningverleners op basis van hun specialisme. Dit onderzoek betrof zowel 

de te onderscheiden werkzaamheden binnen categorieën als een inschatting van de 

tijdsbesteding. Uiteindelijk is het geheel ter toetsing voorgelegd aan de coördinatoren die 

beide ruime ervaring hebben in het werkveld van vergunningenverlening. 

 

De nieuwe legesverordening is als volgt opgebouwd: 

1. de categorieën, geënt op activiteiten uit de Waterschapsverordening van Delfland, 

waarvoor een vergunning wordt aangevraagd; 

2. het gemiddeld aantal uren dat aan een dergelijke vergunningaanvraag wordt besteed;  

3. de gemiddelde schaal die aan een dergelijke vergunningaanvraag (mee-)werkt, waarvoor 

de tarieven uit de begroting worden gehanteerd (inclusief overhead, exclusief BTW). Hierbij is 

een ongewogen gemiddeld uurtarief van schaal 9 en 10 genomen, omdat de medewerkers die 

de vergunning afhandelen, gemiddeld dit schaalniveau hebben. 

Jaarlijks worden de verschillende legestarieven aangepast aan de inflatie op basis van de in 

de begroting vastgestelde uurtarieven per salarisschaal. Voor het jaar 2023 is het gemiddeld 

uurtarief 91,50 euro. 
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Het tarief voor een categorie komt tot stand door de uitkomst van 2 met de uitkomst van 3 te 

vermenigvuldigen. De categorieën en tarieven staan vermeld in Bijlage 1 (tarieventabel) van 

de Legesverordening en toelichting Delfland 2024, ingevoegd in dit bestuursvoorstel. 

 

Als een vergunningaanvraag in meerdere categorieën valt, kunnen de tarieven daarvan bij 

elkaar worden opgeteld, met andere woorden: gestapeld. 

 

Jaarlijks worden circa 1.200 vergunningen verleend. Wanneer we deze 1.200 vergunningen 

op basis van ervaringen in voorgaande jaren verdelen over de categorieën van de 

tarieventabel uit de legesverordening en vermenigvuldigen met de bijbehorende tarieven per 

categorie levert dat een jaarlijkse legesopbrengst op van ruwweg € 0,9 miljoen. Dit is 

exclusief opbrengsten voor projecten (categorie 4.2 in de tarieventabel, dit zijn ). Ter 

informatie: In de begroting 2023 is € 0,5 miljoen begroot aan legesopbrengsten. Met ingang 

van 1 januari 2024 zal dat circa € 0,9 miljoen zijn.  

 

De kostendekkendheid van de vergunningverlening wordt met deze hogere jaarlijkse 

legesopbrengst vergroot van 42% naar 75%. In deze berekening is de opbrengst van 

projecten niet meegenomen; we schatten in dat wanneer we de projectopbrengsten wel 

meenemen de kostendekkendheid op loopt richting de 90%. We kijken hierbij naar de 

kostenbegroting van de afdeling RPA voor 2023, ad € 3,4 miljoen, waarvan circa € 1,2 miljoen 

toegeschreven kan worden aan de taken rondom vergunningverlening. Andere afdelingen 

dragen (incidenteel) ook bij aan de behandeling van vergunningen (te denken aan PLV,BJZ, 

THH, MWA en FIC), maar hun bijdrage zit doorgaans zo verweven in hun reguliere 

werkzaamheden dat deze lastig te abstraheren is. 

Wettelijk mag een waterschap voor de vergunningverlening gemiddeld niet meer opbrengsten 

ontvangen dan het bedrag van de werkelijke kosten. Delfland streeft daarom niet naar een 

harde kostendekkendheid van 100% maar naar een benadering daarvan. Dit borgen we door: 

- de kosten van de afdelingen anders dan RPA die bijdragen aan de vergunningverlening niet 

door te berekenen in de leges, en  

- in de ureninschatting voor de categorieën en de kosteninschatting (in geval van een 

begroting) altijd te kiezen voor een voorzichtige in plaats van ruime schatting. 

 

Het heffen van leges houdt verband met de specifieke kosten die worden gemaakt voor het in 

behandeling nemen van vergunningaanvragen door inwoners en bedrijven van Delfland. Het 

verhogen van de leges leidt tot meer opbrengsten waardoor de ontwikkeling van de 

belastingtarieven worden gedempt met eenzelfde bedrag. Deze meeropbrengsten kunnen in 

plaats van tariefdemping (deels) worden ingezet om ambities uit het coalitieakkoord 2023-

2027 te dekken. 

 

Wanneer we de tarieven van de verschillende legescategorieën niet baseren op het 

gemiddelde aantal uren dat besteed wordt aan het behandelen van een vergunning maar op 

het laagst aantal uren dat besteed wordt aan het behandelen van een vergunning, dan is het 

laagste legestarief € 549 euro in plaats van € 641 en levert dat een jaarlijkse legesopbrengst 

op van ruwweg € 0,77 miljoen in plaats van € 0,9 miljoen. Nemen we juist het hoogste aantal 

uren dan is dit respectievelijk € 732 en € 1,02 miljoen. 

 
16) Bijlagen 

Bijlagen ter informatie: 

Niet van toepassing 
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Onderwerp Legesverordening Delfland 2024 

Dossiernummer 2874 

 

 

De verenigde vergadering van Delfland, 

 

op voordracht van dijkgraaf en hoogheemraden van dinsdag 22 augustus 2023, 

dossiernummer 2874; 

 

gelezen het positieve advies van de commissie Bestuur, Financiën en Organisatie. 

 

 

Overwegende dat:  

De kostendekkendheid van de huidige legesverordening kan beter, er kan meer recht gedaan 

worden aan de aan vergunningverlening bestede uren en de legesverordening moet 

afgestemd zijn op de per 1/1/24 ingaande Omgevingswet.  

 

Gelet op:  

artikel 110 en 115 lid 1, b en c van de Waterschapswet en artikel 13.1a, lid 1 en lid 3 van de 

Omgevingswet (na aanpassing van dit artikel). 

 

Besluit: 

 

Vast te stellen de navolgende Legesverordening Delfland 2024 

 

Legesverordening Delfland 2024 

 

Artikel 1 Definities 

• Delfland: Het hoogheemraadschap van Delfland 

• dijkgraaf en hoogheemraden: het dagelijks bestuur van Delfland  

• omgevingsvergunning: vergunning voor wateractiviteiten zoals bedoeld in de 

Omgevingswet 

• tarieventabel: tarieventabel zoals opgenomen in bijlage 1 van deze verordening 

• legesbegroting: raming van de uren die Delfland maakt maal het uurtarief voor het in 

behandeling nemen van meerdere omgevingsvergunningen ten behoeve van een project 

 

Voor overige begripsbepalingen: zie bijlage 1 van de Waterschapsverordening Delfland. 

 

Artikel 2 Aard van de belasting en belastbaar feit 

Onder de naam ‘leges’ worden rechten geheven voor het in behandeling nemen van een 

aanvraag of verzoek voor de door Delfland te verlenen diensten, overeenkomstig de in artikel 

4 genoemde heffingsmaatstaven en tarieventabel. 

 

Artikel 3 Belastingplichtige 

Belastingplichtig is de aanvrager of verzoeker van de diensten, dan wel degene ten behoeve 

van wie deze diensten worden aangevraagd. 

 

Artikel 4 Heffingsmaatstaf en tarievenstructuur 

1. Voor het in behandeling nemen van aanvragen en verzoeken in het kader van deze 

verordening worden leges geheven aan de hand van een tariefstructuur zoals benoemd in de 

tarieventabel als opgenomen in bijlage 1. 
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2. De tarieven hangen af van de aard van en de geschatte tijdsbesteding aan de 

werkzaamheden die moeten worden uitgevoerd tijdens het behandelen van de aanvraag of 

het verzoek en van het gemiddelde uurtarief van de behandelaar van een vergunning. 

 

3. Als categorie 4 van de tarieventabel van toepassing is, wordt na de eerste legesheffing 

geen leges geheven voor opvolgende aanvragen of verzoeken die, gelet op hun onderlinge 

samenhang, betrekking hebben op hetzelfde project waarop de eerste aanvraag of het 

verzoek betrekking heeft, of daarop redelijkerwijs betrekking hadden kunnen hebben, op 

voorwaarde dat deze opvolgende vergunningen worden aangevraagd binnen een termijn van 

vijf jaar nadat de eerste vergunning voor het project in behandeling is genomen.  

 

4. De leges worden berekend door de bedragen van de afzonderlijk benoemde categorieën 1 

tot en met 6 van de tarieventabel waarop de vergunningaanvraag betrekking heeft, bij elkaar 

op tellen. Echter, als in deze optelling het bedrag van categorie 4.1.1 uit de tarieventabel 

wordt overschreden, worden de leges berekend naar het tarief voor categorie 4 (projecten) 

uit de tarieventabel. 

 

5. Bij een aanvraag die of verzoek dat betrekking heeft op een project als bedoeld in 

categorie 4.2 van de tarieventabel en dat van Delfland om een tijdsbesteding van meer dan 

780 uur vraagt, worden leges geheven op basis van een begroting, die door dijkgraaf en 

hoogheemraden wordt opgesteld. 

 

Artikel 5 Berichtgeving leges 

1. Binnen twee weken nadat een aanvrager of verzoeker de vergunningaanvraag of het 

verzoek ingediend heeft, ontvangt de aanvrager of verzoeker van dijkgraaf en 

hoogheemraden een bericht waarin de aanvrager wordt geïnformeerd over welke categorie of 

categorieën van de tarieventabel op de aanvraag of het verzoek van toepassing zijn. 

 

2. In hetzelfde bericht worden de activiteiten vermeld die betrekking hebben op de aanvraag 

of het verzoek alsmede de samenstelling van het totaalbedrag van de leges. Indien van 

toepassing worden tevens de reeds bekende kosten voor externe adviezen in het bericht 

opgenomen. 

 

3. Indien de aanvrager of verzoeker het totaalbedrag te hoog vindt en vervolgens de 

aanvraag of het verzoek schriftelijk intrekt binnen 10 werkdagen nadat de berichtgeving zoals 

bedoeld onder lid 1 en 2 door dijkgraaf en hoogheemraden is verstuurd, zijn, in afwijking op 

categorie 6.7 van de tarieventabel, geen leges verschuldigd.  

 

4. Van kosten die later in de behandeling van de aanvraag door andere bestuursorganen bij 

Delfland in rekening worden gebracht, zoals bedoeld in categorie 6.3 in de tarieventabel krijgt 

de aanvrager of verzoeker zo spoedig mogelijk na bekend worden bij Delfland bericht en deze 

kosten worden voor 100% doorberekend. Indien aanvrager of verzoeker het niet eens is met 

deze kosten is geen overleg mogelijk. 

 

5. Van kosten die dijkgraaf en hoogheemraden later in de behandeling van de aanvraag 

voorzien voor extern advies, zoals bedoeld in categorie 6.6 in de tarieventabel krijgt de 

aanvrager of verzoeker zo spoedig mogelijk bericht na het ontstaan van de behoefte aan dit 

advies en voordat deze kosten worden gemaakt. Als de aanvrager of verzoeker binnen 10 

werkdagen na deze berichtgeving aan dijkgraaf en hoogheemraden schriftelijk mededeelt niet 

akkoord te kunnen gaan met de kosten, nodigen dijkgraaf en hoogheemraden aanvrager of 

verzoeker uit voor overleg hierover.  

 

Artikel 6 Wijze van heffing 

De leges worden geheven door middel van een aanslag. De aanslag bevat een dagtekening. 

 

Artikel 7 Tijdstip en wijze van betaling 

1. De leges moeten binnen een maand na dagtekening van de aanslag zijn betaald en 

ontvangen. 
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2. In afwijking van het eerste lid, kan op basis van een schriftelijk verzoek dat binnen een 

termijn van vier weken wordt ingediend, worden toegestaan dat de leges in termijnen worden 

betaald. De termijnen worden door dijkgraaf en hoogheemraden vastgesteld. Verzoeker 

ontvangt hiervan bericht.  

 

Artikel 8 Vrijstellingen 

Er worden geen leges geheven voor het in behandeling nemen van aanvragen van 

omgevingsvergunningen door of vanwege Delfland. 

 

Artikel 9 Kwijtschelding 

Bij de invordering van de leges wordt geen kwijtschelding verleend. 

 

Artikel 10 Teruggaaf 

1. Leges kunnen geheel of gedeeltelijk worden terugbetaald in de volgende situaties: 

a. De omgevingsvergunning door dijkgraaf en hoogheemraden wordt ingetrokken, of 

b. De omgevingsvergunning door een rechtelijke instantie wordt vernietigd en deze 

vernietiging onherroepelijk is. 

 

2. Voor terugbetaling van leges als bedoeld in het eerste lid kan een aanvraag worden 

ingediend als bedoeld in artikel 132 van de Waterschapswet. 

 

Artikel 11 Nadere regels door dijkgraaf en hoogheemraden 

Dijkgraaf en hoogheemraden kunnen nadere regels geven over het heffen en het invorderen 

van de leges. 

 

Artikel 12 Hardheidsclausule 

Dijkgraaf en hoogheemraden kunnen artikel 4 van deze verordening buiten toepassing laten 

of daarvan afwijken voor zover toepassing, gelet op het belang dat de verordening 

beschermt, leidt tot een onbillijkheid van overwegende aard. 

 

Artikel 13 Overgangsbepaling, inwerkingtreding en citeertitel 

1.De ‘Legesverordening Delfland 2020’ wordt ingetrokken met ingang van 1 januari 2024, met 

dien verstande dat zij van toepassing blijft op aanvragen en verzoeken die vóór deze datum 

zijn ingediend. 

 

2. De Legesverordening Delfland 2024 treedt in werking op de dag volgend op die waarin de 

verordening in het Waterschapsblad bekend is gemaakt, doch niet eerder dan de datum van 

inwerkingtreding van de Omgevingswet. 

 

3. Deze verordening wordt aangehaald als: ‘Legesverordening Delfland 2024’. 

 

Bijlage 1: tarieventabel 

Cate-

gorie 

Activiteit Tarief (€) 

1. Wateractiviteiten - Lozingen in/op een oppervlaktewaterlichaam/zuiveringtechnisch werk (niet 

zijnde een lozing vanuit een openbaar vuilwaterriool op een zuiveringtechnisch werk) 

1.1 Waterkwaliteit (lozen van water, stoffen en warmte/koude) 

1.1.1 Klein 641 

1.1.2 Gemiddeld 1.510 

1.1.3 Groot 2.745 

1.2 Waterkwantiteit (lozen van hoeveelheid water) 

   641 

2. Wateractiviteiten - Onttrekkingen 

2.1 Ten aanzien van oppervlaktewater  

   641 

2.2 Ten aanzien van grondwater 

 Tarief bij een te onttrekken en/ of infiltreren hoeveelheid per jaar:                

2.2.1 Van      0           tot     50.000 m3 824 
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2.2.2 Van     50.000    tot   100.000 m3 1.601 

2.2.3 Van   100.000    tot   150.000 m3 2.608 

2.2.4 Van   150.000    tot   200.000 m3 3.340 

2.2.5 Van   200.000    tot   500.000 m3 4.072 

2.2.6 Van   500.000    tot 1.000.000m3 4.804 

2.2.7 1.000.000m3 of meer 7.732 

3 Beperkingengebiedactiviteiten m.b.t. waterstaatswerken  

3.1 1 of 2 beperkingengebiedactiviteiten 

3.1.1 Aanvraag voldoet aan de standaard van beoordeling/beleidsregels 641 

3.1.2 Aanvraag behoeft aanvullende beoordeling 869 

3.2 3 tot en met 5 beperkingengebiedactiviteiten 

3.2.1 Aanvraag voldoet aan de standaard van beoordeling/beleidsregels 1.235 

3.2.2 Aanvraag behoeft aanvullende beoordeling 1.693 

3.3 6 tot en met 10 beperkingengebiedactiviteiten 

3.3.1 Aanvraag voldoet aan de standaard van beoordeling/beleidsregels 2.379 

3.3.2 Aanvraag behoeft aanvullende beoordeling 3.340 

4 Activiteiten behorend tot een project  

4.1 Aanvragen tot 780 uur 

4.1.1 Klein, op basis van geschatte tijdsbesteding:                             43 - 104 uur 

                                                                                             105-156 uur 

6.725 

11.941 

4.1.2 Gemiddeld, op basis van geschatte tijdsbesteding:                     157-312 uur  

                                                                                              313-468 uur 

21.457 

35.731 

4.1.3 Groot, op basis van geschatte tijdsbesteding:                             469-624 uur 

                                                                                              625-780 uur 

50.005 

64.279 

4.2 Aanvragen vanaf 781 uur  

 Bepaling van de hoogte van de legesheffing gebeurt op basis van een begroting 

van de door Delfland te besteden uren en kosten. 

Begroting 

5 Aansluiten openbaar vuilwaterriool of ander riool op zuiveringtechnisch werk 

  869 

6 Overige activiteiten 

6.1 Maatwerkvoorschrift 

   641 

6.2 Treffen gelijkwaardige maatregel 

   641 

6.3 Kosten in rekening gebracht bij Delfland door een ander bestuursorgaan (bij een meervoudige 

aanvraag) 

 Alle hiervoor bij Delfland in rekening gebrachte kosten worden 100% 

doorberekend aan de aanvrager.  

100% 

6.4 Enkelvoudige wijziging bestaande vergunning 

  366 

6.5 Meervoudige wijziging bestaande vergunning 

  641 

6.6 Externe advieskosten 

 Alle kosten worden 100% in rekening gebracht. 100% 

6.7 Bij intrekking aanvraag/verzoek 

6.7.1 Indien ingetrokken binnen 3 weken na indiening: geen leges verschuldigd 0% 

6.7.2 Indien ingetrokken 3 tot 4 weken na indiening: 25% van tarief verschuldigd 25% 

6.7.3 Indien ingetrokken 4 tot 5 weken na indiening: 50% van tarief verschuldigd 50% 

6.7.4 Indien ingetrokken 5 tot 6 weken na indiening: 75% van tarief verschuldigd 75% 

6.7.5 Indien ingetrokken 6 of meer weken na indiening: 100% van tarief verschuldigd 100% 

6.8 Weigering omgevingsvergunning  

 Het volledige bedrag wordt inrekening gebracht 100% 

6.9 Overige omgevingsvergunning 

 Niet vallend onder overige categorieën 641 

6.10 Buiten behandeling laten aanvraag/verzoek 

 Geen leges verschuldigd 0% 
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Aldus besloten in de openbare vergadering van donderdag 28 september 2023. 

 

De verenigde vergadering voornoemd, 

 

de secretaris,           de voorzitter, 

 

             
  

ir. P.C. Janssen dr. P.H.W.M. Daverveldt 

 

Toelichting bij de Legesverordening Delfland 2024 

 

Deze toelichting bestaat uit een algemeen deel en een artikelsgewijze toelichting. Bij een 

mogelijke tegenstrijdigheid tussen deze toelichting en de verordening prevaleert de 

verordening. 

 

Algemeen 

Delfland kan leges heffen op grond van de artikelen 115 lid 1 b en c van de Waterschapswet 

en, na aanpassing van dit artikel, 13.1a van de Omgevingswet. 

 

Leges zijn waterschapbelastingen. Door middel van het heffen van leges verhaalt Delfland de 

kosten van de publieke dienstverlening op degene die daar om vraagt. 

 

Artikel 13 lid 1 a van de Omgevingswet (na aanpassing van dit artikel) en artikel 115 lid b en 

c, van de Waterschapswet bieden uitdrukkelijk de mogelijkheid om leges te heffen voor het 

behandelen van aanvragen voor omgevingsvergunningen en verzoeken. Voor de meest 

voorkomende aanvragen en verzoeken wordt een tarief geheven afhankelijk van de 

aangevraagde activiteit en de verwachtte tijdsbesteding voor de inzet van Delfland, aan de 

hand van een indeling in categorieën.  

Voor de complexere en grote aanvragen wordt een tarief op maat geheven via een 

begrotingsconstructie. 

 

Artikelsgewijze toelichting 

Artikel 1 Definities  

Voor de begripsbepalingen in de legesverordening wordt verwezen naar bijlage 1 van de 

Waterschapsverordening. In die bijlage staan begrippen die nodig zijn om de 

legesverordening te begrijpen.  

 

Artikel 2 Aard van de belasting en het belastbare feit 

Een individu of organisatie vraagt een publieke dienstverlening, namelijk het in behandeling 

nemen van een vergunningaanvraag, waarbij het niet redelijk wordt geacht dit ten laste van 

de algemene middelen (geld opgebracht door alle belastingbetalers) te laten komen 

(vergelijkbaar met het aanvragen van een paspoort bij de gemeente). Daarom wordt voor 

deze publieke dienstverlening aan een individu of organisatie apart belasting geheven in de 

vorm van leges. 

 

De verschuldigdheid van de leges ontstaat vanaf het in behandeling nemen van de aanvraag 

of het verzoek zoals bedoeld in artikel 4, eerste lid met uitzondering van categorie 4 van de 

tarieventabel en niet pas met de afgifte van de omgevingsvergunning. Het moment waarop 

leges zijn verschuldigd voor de aanvraag zoals bedoeld in categorie 4 van de tarieventabel, 

wordt beschreven in artikel 4 lid 3. 
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Artikel 3 Belastingplichtige 

Belastingplichtig is de aanvrager of verzoeker van de diensten, dan wel degene ten behoeve 

van wie deze diensten worden aangevraagd. In de praktijk zal in beginsel de aanslag aan de 

omgevingsvergunninghouder worden verzonden. Indien de aanvrager of verzoeker van de 

diensten een ander is dan de omgevingsvergunninghouder en deze expliciet in de aanvraag of 

het verzoek heeft aangegeven dat de aanslag moet worden verzonden aan hem, dan zal de 

aanslag worden verzonden aan de aanvrager of verzoeker. 

 

Artikel 4 Heffingsmaatstaf en tarievenstructuur 

Eerste lid 

Deze verordening hanteert een heffingsmaatstaf en tarievenstructuur die zijn gebaseerd op 

de geschatte tijdsbesteding die nodig is voor het in behandeling nemen van specifieke 

aanvragen. Dit omvat onder andere aanvragen voor een omgevingsvergunning, 

maatwerkvoorschrift, het treffen van een gelijkwaardige maatregel of een verzoek tot 

wijziging van een bestaande omgevingsvergunning. Het indienen van verzoeken om 

kennelijke verschrijvingen of correcties van misslagen wordt niet beschouwd als een verzoek 

om inhoudelijke wijziging, en daarom zijn hier geen leges aan verbonden. 

 

Tweede lid 

De tarievenstructuur omvat verschillende categorieën van aanvragen en verzoeken, 

gebaseerd op de aard en de ingeschatte tijdsduur van de gevraagde werkzaamheden naar 

aanleiding van de ervaring van de vergunningverleners. Het gemiddeld aantal benodigde uren 

per (sub)categorie is vermenigvuldigd met een uurtarief uit de door de Verenigde Vergadering 

vastgestelde begroting van Delfland. Zo nodig wordt dit uurtarief geactualiseerd en 

opgenomen in de tarieventabel. Voor het jaar 2024 is het uurtarief 91,50 euro.  

 

Voor elke categorie is daarmee een vast tarief of een tariefschaal vastgesteld. Op deze manier 

wordt een evenredige vergoeding berekend voor de verrichte diensten, waarbij de kosten in 

verhouding staan tot de benodigde inspanningen.  

 

De categorieën zijn ingedeeld naar uit te voeren activiteiten zoals beschreven in de 

Waterschapsverordening.  

 

Derde lid 

Omdat de leges voor de omgevingsvergunningen en verzoeken bij een project bij de eerste 

aanvraag of het verzoek ten behoeve van dit project worden geheven, zijn de tarieven voor 

categorie 4 van de tarieventabel (projecten) alleen van toepassing bij de eerste aanvraag of 

het eerste verzoek en dus niet nogmaals bij de tweede of verdere aanvragen of verzoeken 

van hetzelfde project. Dit is alléén anders indien sprake is van externe advieskosten die niet 

reeds bekend waren bij het bepalen van de leges voor een project en/of die niet in de 

legesbegroting zijn opgenomen. Deze kosten voor extern advies zullen dus wel in de vorm 

van leges worden geheven bij een tweede of verdere aanvraag of verzoek in een project. 

 

De periode waarbinnen de aanvrager opvolgende vergunningen kan aanvragen nadat er leges 

zijn betaald vallend onder een project zoals bedoeld in categorie 4 van de tarieventabel, is vijf 

jaar. Bij een verwachtte langere duur kunnen de totale gerelateerde activiteiten in 

deelprojecten worden bezien, met voor ieder deelproject een losse legescategorie.  

 

Vierde lid 

Het optellen van bedragen voor de verschillende categorieën is beperkt tot aan het laagste 

bedrag behorende bij categorie 4 van de tarieventabel (projecten).  

 

Vijfde lid 

Voor de behandeling van aanvragen en verzoeken die betrekking hebben op projecten met 

een tijdsbesteding van meer dan 780 uur worden de verschuldigde leges bepaald op basis van 

een begroting, deze is inclusief eventuele aanvullende kosten. 
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Een initiatiefnemer moet vooraf op de hoogte worden gesteld over de omvang van de 

legeskosten. Het tarief moet bovendien transparant zijn. Blijkens een uitspraak van de Hoge 

Raad (HR 22 juli 1985, nr. 22 780), na conclusie van A-G Moltmaker, BNB 1985/259 met noot 

van A.L.C. Simons, Belastingblad 1985, p. 493 met noot van PdB, betekent dit “dat de 

verordening niet (…) het bedrag van de belasting hoeft te vermelden, maar dat ook op andere 

wijze kan worden aangegeven tot welke belastingverplichtingen het belastbare feit leidt, mits 

daarbij op voldoende duidelijke wijze aan de belastingplichtige inzicht wordt gegeven in het 

beloop van het hem te heffen bedrag.” 

 

Uit voornoemde uitspraak van de Hoge Raad volgt dat het tarief in de verordening niet hoeft 

te worden gefixeerd op één vast bedrag (maar het mag wel). Dit betekent dat met een 

begrotingsconstructie kan worden gewerkt. Deze constructie houdt in dat door het dijkgraaf 

en hoogheemraden een begroting wordt opgesteld voor de werkelijke kosten die Delfland 

maakt voor de aan een project verbonden omgevingsvergunningen en verzoeken. Deze 

kosten zullen als leges in rekening worden gebracht. De initiatiefnemer is dus bekend met de 

hoogte van de leges voordat hij beslist of hij zijn aanvraag of verzoek gestand doet. 

 

Externe advieskosten kunnen in de legesbegroting ingevolge artikel 5, tweede lid, worden 

opgenomen als extra kosten. Dit laat evenwel onverlet dat indien ná een reeds opgestelde 

legesbegroting blijkt dat voor een bij het project horende aanvraag of verzoek externe 

advieskosten nodig zijn die niet zijn meegenomen in de legesbegroting deze externe 

advieskosten als leges in rekening worden gebracht. 

 

Dijkgraaf en hoogheemraden stellen een begroting op voor de voorziene kosten die Delfland 

maakt in verband met het behandelen van aanvragen en verzoeken die aan een project zijn 

gekoppeld. Deze kosten worden medegedeeld aan de aanvrager of verzoeker en als leges in 

rekening gebracht tenzij de aanvraag of het verzoek binnen 10 werkdagen na berichtgeving 

over de leges wordt ingetrokken. Op die manier is de initiatiefnemer op de hoogte van de 

legeskosten voordat hij besluit zijn aanvraag of verzoek voort te zetten. 

 

Artikel 5 Berichtgeving leges 

Eerste, tweede en derde lid 

Voor alle categorieën van de tarieventabel behorend bij de legesverordening, krijgt de 

aanvrager of verzoeker binnen 2 weken bericht over de op de aanvraag of het verzoek van 

toepassing zijnde categorieën en bijbehorende leges. Wanneer de aanvrager of verzoeker de 

leges te hoog vindt, kan de aanvraag of het verzoek binnen een termijn van 10 werkdagen 

ingetrokken worden (dit kan schriftelijk of per email) en worden de leges niet in rekening 

gebracht. Als de aanvrager of verzoeker niet tijdig reageert op de aan hem overgelegde 

berichtgeving, is hij leges verschuldigd. Deze situatie is specifiek afwijkend van categorie 6.7 

(over intrekken van een vraag of verzoek om overige redenen) in de tarieventabel. 

 

Vierde en vijfde lid 

Wanneer externe advieskosten of kosten bij Delfland in rekening gebracht door een ander 

bestuursorgaan (respectievelijk categorie 6.3 en 6.6 in de tarieventabel) ontstaan na de in lid 

1 genoemde twee weken worden de kosten hiervan zo spoedig mogelijk aan de aanvrager of 

verzoeker gecommuniceerd. Onder extern advies wordt verstaan: specialistisch (veelal 

technisch) advies dat voor Delfland noodzakelijk is voor het kunnen afgeven van een 

omgevingsvergunning, zoals een second opinion, extra onderzoek, of de aanschaf van (meet) 

instrumenten. Deze kosten verschillen per geval. Wanneer de aanvrager of verzoeker het niet 

eens is met de kosten voor extern advies kan hierover overleg plaatsvinden tussen Delfland 

en aanvrager of verzoeker. Dit is niet mogelijk wanneer de aanvrager of verzoeker het niet 

eens is met de doorberekende kosten van een ander bestuursorgaan omdat Delfland op deze 

kosten geen invloed heeft. 

 

Artikel 6 Wijze van heffing 

Op grond van artikel 125 van de Waterschapswet kunnen de leges worden geheven ‘bij wege 

van aanslag, bij wege van voldoening op aangifte of op andere wijze’. In dit artikel is gekozen 

om de leges door middel van een aanslag te heffen. De aanslag bevat een dagtekening. De 

dagtekening is onder meer van belang voor de termijn van zes weken, waarbinnen bezwaar 
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kan worden gemaakt tegen de verschuldigdheid van de leges en voor de start van de 

betalingstermijn. 

 

De aanslag wordt uitgebracht door de heffingsambtenaar van de gemeenschappelijke regeling 

Regionale Belasting Groep (hierna: RBG). De RBG is daarvoor afhankelijk van de gegevens 

die aan hem worden verstrekt door dijkgraaf en hoogheemraden. 

 

Artikel 7 Tijdstip en wijze van betaling 

Op grond van artikel 139 van de Waterschapswet kan in een belastingverordening zoals deze 

legesverordening worden afgeweken van de betalingstermijnen uit artikel 9 van de 

Invorderingswet. In dit artikel is van deze mogelijkheid gebruik gemaakt en wordt de 

betalingstermijn voor de leges vastgesteld op één maand na dagtekening van de aanslag. Er 

kan worden verzocht om betaling in termijnen. 

 

Artikel 8 Vrijstellingen 

In dit artikel worden de vrijstellingen van de legesheffing geregeld. Er worden geen leges in 

rekening gebracht voor het in behandeling nemen van een aanvraag of verzoek als de 

activiteit door Delfland zelf of in opdracht van Delfland wordt verricht. Hiervan is overigens 

geen sprake indien in het kader van handhaving een omgevingsvergunning wordt 

aangevraagd om illegale werken te legaliseren. In dat geval is deze vrijstelling niet van 

toepassing.  

 

Artikel 9 Kwijtschelding 

Wanneer voor een activiteit een aanvraag of verzoek wordt gedaan, zijn de leges onderdeel 

van de kosten voor deze activiteit. Er bestaat derhalve geen grond voor kwijtschelding. 

 

Artikel 10 Teruggaaf 

Er worden leges geheven op grond van het in behandeling nemen van een aanvraag of 

verzoek. Teruggaaf is derhalve een kwestie van coulance.  

 

Artikel 11 Nadere regels door dijkgraaf en hoogheemraden 

Er zijn bij de invoering van deze verordening geen nadere regels vastgesteld door dijkgraaf en 

hoogheemraden. 

 

Artikel 12 Hardheidsclausule 

Een hardheidsclausule onderscheidt zich van ontheffings- en vrijstellingsbepalingen, doordat 

vooraf niet (precies) te voorzien is of afwijking nodig zal zijn en zo ja, om welke gevallen of 

groepen gevallen het bij de toepassing zal kunnen gaan. Het moet dus gaan om 

onvoorzienbare en in ieder geval zeer uitzonderlijke gevallen. 

 

Artikel 13 Overgangsbepaling, inwerkingtreding en citeertitel 

Dit artikel bevat onder andere het tijdstip van ingang van de heffing en de datum van 

inwerkingtreding en bekendmaking van de verordening. Tevens bevat dit artikel de citeertitel. 

 

Ook bevat het artikel een overgangsbepaling. De Legesverordening Delfland 2020 blijft van 

toepassing op aanvragen voor het verlenen van omgevingsvergunningen of verzoeken om 

inhoudelijke wijzigingen van bestaande omgevingsvergunningen die zijn ingediend vóór 1 

januari 2024. 

 

Toelichting op Bijlage 1: tarieventabel  

1. Wateractiviteiten – Lozingen in/op een oppervlaktewaterlichaam/ zuiveringtechnisch werk  

1.1 Waterkwaliteit (lozen van water stoffen, warmte/koude) 

Voor het in behandeling nemen van een aanvraag om een omgevingsvergunning voor een 

lozingsactiviteit (inclusief die geënt op het Besluit activiteiten leefomgeving (Bal)) op een 

oppervlaktewaterlichaam of zuiveringtechnisch werk als daarbij water, stoffen of 

warmte/koude worden geloosd. 

 

1.2 Waterkwantiteit (lozen van water) 
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Voor het in behandeling nemen van een aanvraag om een omgevingsvergunning voor een 

lozingsactiviteit op een oppervlaktewaterlichaam  waarbij (een hoeveelheid) water wordt 

geloosd. 

 

2 Onttrekkingsactiviteiten 

2.1 Ten aanzien van oppervlaktewater 

Voor het in behandeling nemen van een aanvraag om een omgevingsvergunning voor het 

onttrekken van water aan een oppervlaktewaterlichaam. 

 

2.2 Ten aanzien van grondwater 

Voor het in behandeling nemen van een aanvraag om een omgevingsvergunning voor het 

onttrekken van grondwater (met of zonder infiltratie). Naarmate de hoeveelheid onttrokken 

water in m³ toeneemt, heeft dit doorgaans een grotere impact op een uitgestrekter gebied en 

worden meer diverse objecten beïnvloed. Dit resulteert in een toename van de complexiteit 

en vereist daardoor een groter aantal uren om de effecten grondig te kunnen beoordelen. 

 

3. Beperkingengebiedactiviteiten m.b.t. waterstaatswerken 

Deze categorie betreft het in behandeling nemen van een aanvraag om een 

omgevingsvergunning voor een beperkingengebiedactiviteit in, op, over of onder een 

waterkering, bijbehorende beschermingszones of bijbehorend profiel van vrije ruimte, of 

bijbehorende ondersteunende kunstwerken als bedoeld in hoofdstuk 4 van de 

Waterschapsverordening. Let op: Hieronder vallen ook beperkingengebiedactiviteiten omtrent 

een afwijkend waterpeil, zie artikel 4.1-b van de Waterschapsverordening van Delfland. 

 

4. Activiteiten behorend tot een project 

Bij een project is sprake van het indienen van meer dan één aanvraag of verzoek, bestaande 

uit onlosmakelijke activiteiten (één handeling die in meer dan een categorie 

vergunningplichtige activiteiten valt) of uit meerdere samenhangende activiteiten. In het 

geval van onlosmakelijke activiteiten moeten deze als 1 project gezien worden en als zodanig 

op basis van de tarieventabel aan één subcategorie van legescategorie 4 worden gekoppeld 

op basis van de verwachtte ureninzet voor het project. Er kunnen wel tijdens de looptijd van 

het project meerdere vergunningen ingediend worden voor de onlosmakelijke activiteiten, 

hiervoor wordt altijd enkel het tarief van het ene project in rekening gebracht (wat in 

rekening wordt gebracht op het moment van indienen van de eerste aanvraag of verzoek), 

behalve wanneer de termijn van vijf jaar zoals genoemd in artikel 4 lid 3 wordt overschreden.  

In het geval van samenhangende activiteiten mogen de activiteiten verdeeld worden over 

meerdere deelprojecten, waarbij elk deelproject wederom op basis van de tarieventabel aan 

één subcategorie van legescategorie 4 wordt gekoppeld. 

Er zijn 7 subcategorieën voor aanvragen in de vorm van een project. 

• Klein project: Kleine impact binnen één of enkele beperkingengebieden, weinig complex 

en niet of nauwelijks bestuurlijk relevant, enkele overleggen noodzakelijk, geen 

aanvullend onderzoek nodig, enkele disciplines vanuit waterschap geven advies.  

- Tijdsbesteding 43 tot 104 uur 

- Tijdsbesteding 105 tot 156 uur 

• Gemiddeld project: Gemiddelde impact binnen meerdere beperkingengebieden, gemiddeld 

complex en bestuurlijk relevant, meerdere en structurele overleggen noodzakelijk, 

aanvullende onderzoek of berekeningen nodig, meerdere disciplines vanuit het waterschap 

aangesloten.  

- Tijdsbesteding tot van 157 tot en 312 uur 

- Tijdsbesteding 313 tot 468 uur 

• Groot project: Grote impact binnen veel beperkingengebieden, complex en bestuurlijke 

afstemming nodig, veel overleguren noodzakelijk, meerdere disciplines vanuit het 

waterschap structureel en voor langere termijn aangesloten, aanvullende onderzoek of 

berekeningen nodig.  

- Tijdsbesteding van 469 tot 624 uur 

- Tijdsbesteding 625 tot 780 uur 

• Vanaf 780 uur worden de leges voor een project bepaald op basis van een legesbegroting 

van de door Delfland te maken kosten. De randvoorwaarden voor het opleggen van de 

leges middels een begroting worden toegelicht in artikel 4 lid 3 en lid 5.   
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5. Aansluiten openbaar vuilwaterriool of ander riool op zuiveringtechnisch werk 

Deze categorie betreft een aanvraag om een omgevingsvergunning voor het aansluiten van 

een openbaar vuilwaterriool of een ander riool op een zuiveringtechnisch werk als bedoeld in 

hoofdstuk 8 van de Waterschapsverordening.  

 

6. Overige activiteiten 

6.1 Maatwerkvoorschrift 

Met een maatwerkvoorschrift kan het bevoegd gezag in individuele gevallen afwijken van 

algemene regels voor activiteiten uit de Waterschapsverordening of het Besluit activiteiten 

leefomgeving. Het betreft maatwerkvoorschriften die losstaan van een vergunningsaanvraag 

en aangevraagd worden als losse activiteit door de aanvrager. Wanneer binnen een 

vergunningsaanvraag maatwerkvoorschriften op worden gesteld op initiatief van de 

behandelaar van de vergunning valt dit niet onder deze categorie.  

Voor het in behandeling nemen van een aanvraag voor een maatwerkvoorschrift, wordt leges 

geheven. Het heffen van leges voor maatwerkvoorschriften is nieuwe in deze verordening, 

hiervoor wordt voorlopig het basis-urentarief van gemiddeld 7 uur gehanteerd. 

 

6.2 Treffen gelijkwaardige maatregel 

Indien een algemene maatregel is voorgeschreven bestaat de mogelijkheid om, op aanvraag, 

toestemming te verlenen voor het treffen van een gelijkwaardige maatregel, in plaats van de 

voorgeschreven maatregel. Dit houdt in dat een alternatieve techniek of maatregel mag 

worden toegepast, op voorwaarde dat deze hetzelfde effect heeft. Voor het in behandeling 

nemen van een aanvraag voor toestemming voor het treffen van een gelijkwaardige 

maatregel, wordt leges geheven. 

Dit is een nieuwe taak voor Delfland, die van kracht wordt bij de Omgevingswet en waarvoor 

voorlopig het basis-urentarief van gemiddeld 7 uur is gehanteerd. 

 

6.3 Kosten in rekening gebracht bij Delfland door een ander bestuursorgaan (bij een 

meervoudige aanvraag) 

Betreft een meervoudige aanvraag voor een omgevingsvergunning bij Delfland, waarbij ook 

de instemming van een tweede bestuursorgaan nodig is vanwege de betrokken belangen van 

dat bestuursorgaan bij de aanvraag. Het bestuursorgaan dat instemmend advies verleent, 

maakt kosten in verband met dit advies. Zij kan deze kosten echter niet rechtstreeks aan de 

aanvrager in rekening brengen. Indien een bestuursorgaan kosten in rekening brengt bij 

Delfland, worden deze kosten doorberekend aan de aanvrager (bovenop de leges voor de 

behandeling van de aanvraag of het verzoek door Delfland). 

Wanneer een ander bestuursorgaan aan Delfland advies of instemming vraagt bij hun 

behandeling van een aanvraag brengt Delfland hen geen kosten in rekening. 

 

6.4 Enkelvoudige wijziging bestaande vergunning 

Verzoek tot wijziging van een bestaande vergunning, dit betreft een enkelvoudige wijziging 

die minder dan 4 uur werk vereist. Het betreft een simpele wijziging die weinig tijd in beslag 

neemt. 

 

6.5 Meervoudige wijziging bestaande vergunning 

Verzoek tot wijziging van een bestaande vergunning, dit betreft meer dan één wijziging die 

meer dan 4 uur werk vereisen. 

 

6.6 Externe advieskosten 

Betreft het doorberekenen aan een aanvrager of verzoeker van noodzakelijke externe 

advieskosten. De kostenopgave zal vooraf aan de aanvrager of verzoeker worden voorgelegd. 

De externe advieskosten worden boven op de verschuldigde leges van de aangevraagde 

activiteiten in rekening gebracht. 

 

6.7 Bij intrekking aanvraag/verzoek 

Als een aanvraag of verzoek geheel of gedeeltelijk wordt ingetrokken, worden de kosten 

verminderd met de ingetrokken onderdelen. Vermindering van legeskosten vindt plaats met 

een vast percentage op basis van het aantal verstreken weken. 

Omdat het aantal verstreken weken na indiening van de aanvraag of het verzoek sterk 
verband houdt met de hoeveelheid werk die is verricht aan de aanvraag of het verzoek, wordt 
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het legesbedrag verlaagd met een vastgesteld percentage op grond van het aantal verstreken 

weken. 

 

6.8 Weigering omgevingsvergunning 

In het geval dat Delfland een omgevingsvergunning weigert, wordt het gehele bedrag in 

rekening gebracht.  

 

6.9 Overige omgevingsvergunning 

Deze categorie omvat een vangnetbepaling. De Omgevingswet vormt de basis van de 

structuur in de tarieventabel. Deze wet is nog niet in werking getreden, daarmee ontbreekt 

ervaring in het uitvoeren van deze wet. Daartoe omvat deze categorie een vangnet.  

 

6.10 Buiten behandeling laten aanvraag/verzoek 

Als een aanvraag of verzoek niet voldoet aan de indieningsvereisten en het verzoek om 

aanvullende informatie niet binnen de gestelde termijn is ontvangen, wordt de aanvraag of 

het verzoek buiten behandeling gesteld. Er worden dan geen leges in rekening gebracht, 

omdat er geen inhoudelijke toetsing heeft plaatsgevonden.  
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Onderwerp Aanpassen tijdsbestedingsnorm individuele hoogheemraden 

Versienummer 1.0 

Dossiernummer 2950 

D&H datum dinsdag 22 augustus 2023 

Wijze agenderen Openbaar 

 

1) Het gevraagde besluit 

Met ingang van 1 oktober 2023: 

1. Het totaal van de bezoldiging van de leden van het dagelijks bestuur op 400% van een 

voltijds bezoldigingsbedrag te stellen. 

2. De hoogheemraadsbetrekkingen fulltime te laten uitvoeren en de tijdbestedingsnorm voor 

iedere afzonderlijke hoogheemraad vast te stellen op 1 Fte (100%). 

 

2) Aanleiding 

Op 7 juni 2023 heeft de minister van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties (BZK) 

besloten dat de maximale bezoldiging voor leden van het dagelijks bestuur van de 

waterschappen verhoogd kan worden van maximaal 300% naar maximaal 400% van een 

voltijdsbezoldigingsbedrag. Hiertoe wordt artikel 4.5 van het Rechtspositiebesluit Decentrale 

Politieke Ambtsdragers met terugwerkende kracht tot 29 maart 2023 aangepast. 

De waterschappen geven al langere tijd het signaal af dat de bezoldiging van 300% niet meer 

overeenkomt (te laag is) met de werkelijke situatie. Enerzijds door toename van taken en 

onderwerpen waar waterschappen bij betrokken zijn en anderzijds door toename van de 

complexiteit van de werkzaamheden. 

De Unie heeft op grond hiervan op 16 februari 2023 de minister van BZK verzocht om in het 

Rechtspositiebesluit de mogelijkheid op te nemen om de bezoldiging voor leden van het 

dagelijks bestuur van de waterschappen vast te kunnen stellen op maximaal 400%. 

Vervolgens heeft de minister van BZK hierop een positief besluit genomen. 

Een aanpassing van de maximum bezoldiging op grond van de nu aangekondigde wijziging 

vergt een nieuw besluit van het algemeen bestuur. 

 

3) Beoogd effect 

Het aanpassen van de bezoldiging van de leden van het dagelijks bestuur naar 400% van een 

voltijds bezoldigingsbedrag. 

Het aanpassen van de tijdsbestedingsnorm naar 1 Fte per hoogheemraad (100%). 

4) Kernboodschap 

De onderwerpen en taken waar waterschappen bij betrokken zijn, zijn toegenomen. Hiernaast 

is de problematiek waarmee waterschappen te maken hebben complexer geworden. Dit alles, 

gecombineerd met de ambities uit het coalitieakkoord leidt ertoe dat een tijdsbestedingsnorm 

van 0,75 Fte per hoogheemraad niet meer volstaat. 

 

5) Historie – eerdere besluitvorming 

Op 1 juni 2023 heeft de verenigde vergadering besloten de hoogheemraadsbetrekkingen in 

deeltijd te laten uitvoeren en de tijdbestedingsnorm voor iedere afzonderlijke hoogheemraad 

vast te stellen op 0,75 Fte. 

6) Regelgeving en Beleid  

• Artikel 4.5 van het rechtspositiebesluit decentrale politieke ambtsdragers  

• Circulaire ‘Aanpassing plafond aantal DB'ers waterschap met terugwerkende kracht’ 
7) Financiën  

De extra loonkosten (bezoldiging incl. vakantiegeld en eindejaarsuitkering), 

onkostenvergoeding en overige worden geraamd op ca. € 130.000,- per jaar voor 4 DB leden. 
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De financiële gevolgen worden verwerkt in de begroting 2024. De financiële gevolgen voor het 

(resterende) jaar 2023 worden verwerkt in de jaarrekening 2023.   
8) Duurzaamheid 

n.v.t. 
9) Organisatorische en personele consequenties 

n.v.t. 
10) OR 

n.v.t. 
11) Risico's en beheersmaatregelen 

n.v.t. 
12) Communicatie (in- en extern) en participatie 

n.v.t. 
13) Bekendmaking en vervolgprocedure 

Na besluitvorming door de VV volgt de inwerkingtreding van de besluiten met ingang van 1 

oktober 2023. 
14) Bevoegd orgaan 

De verenigde vergadering is bevoegd de tijdbestedingsnorm van de hoogheemraden vast te 

stellen (Artikel 4.5 Rechtspositiebesluit decentrale politieke ambtsdragers). 
15) Toelichting 

- 
16) Bijlagen 

1. Circulaire aanpassing plafond aantal DB'ers waterschap met terugwerkende kracht.  
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Onderwerp Aanpassen tijdsbestedingsnorm individuele hoogheemraden 

Dossiernummer 2950 

 

 

De verenigde vergadering van Delfland, 

 

op voordracht van dijkgraaf en hoogheemraden van dinsdag 22 augustus 2023, 

dossiernummer 2950; 

 

gelezen het positieve advies van de commissie Bestuur, Financiën en Organisatie. 

 

 

Gelet op:  

 Artikel 4.5 van het rechtspositiebesluit decentrale politieke ambtsdragers 

 

 

Besluit: 

 

1. Het totaal van de bezoldiging van de leden van het dagelijks bestuur op 400% van een 

voltijds bezoldigingsbedrag te stellen. 

2. De hoogheemraadsbetrekkingen fulltime te laten uitvoeren en de tijdbestedingsnorm voor 

iedere afzonderlijke hoogheemraad vast te stellen op 1 Fte (100%). 

 

Aldus besloten in de openbare vergadering van donderdag 28 september 2023. 

 

De verenigde vergadering voornoemd, 

 

de secretaris,           de voorzitter, 

 

             
  

ir. P.C. Janssen dr. P.H.W.M. Daverveldt 
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Onderwerp Aanpassing plafond aantal DB'ers waterschap met 

terugwerkende kracht 
Doelstelling Informatie 
Juridische grondslag Artikel 4.5 van het rechtspositiebesluit decentrale 

politieke ambtsdragers 
Relaties met andere circulaires Geen 
Ingangsdatum 29 maart 2023 
Geldig tot Nader bericht 
  

  
Publicatie op internet  
Circulaires met betrekking tot de rechtspositie van politieke ambtsdragers worden 
uitsluitend bekend gemaakt op de site van de officiële bekendmakingen (Staats-
courant) en op de website www.politiekeambtsdragers.nl. U kunt zich met een 
RSS-feed of e-mail-attendering abonneren op deze site. Als er dan een circulaire 
op deze site wordt gepubliceerd, ontvangt u een attendering. 
 
In overeenstemming met de minister van Infrastructuur en Waterstaat, deel ik u 
mede dat het plafond voor het aantal dagelijks bestuurders per waterschap zal 
worden verhoogd van het huidige percentage van 300% naar 400%. Hiertoe zal 
artikel 4.5 van het Rechtspositiebesluit decentrale politieke ambtsdragers worden 
aangepast. Aan deze wijziging zal terugwerkende kracht worden verleend tot en 
met 29 maart 2023.  
 
Vooruitlopend op het formeel van kracht worden van deze wijziging, kunt u, voor 
zover van toepassing, nu al uitgaan van het verhoogde plafond.  
 
De toepassing op basis van deze aankondiging, vooruitlopend op de behandeling 
in de ministerraad en de advisering door de Raad van State, is uitzonderlijk. Hier 
is echter voor gekozen omdat het helpt bij de huidige collegeonderhandelingen in 
de waterschappen als er nu al rekening kan worden gehouden met een mogelijke 
formatie-uitbreiding. Hierdoor kan het takenpakket beter worden verdeeld en kan 
de werkdruk worden verminderd, waardoor het minder moeilijk zal zijn om 
bestuurders te vinden. 
 
Het betreft een plafond, een maximum. Het is aan het algemeen bestuur van een 
waterschap of het hiervan gebruik wil maken, mede gezien de daarmee samen-
hangende kosten (die ook neerslaan bij het waterschap). 
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De terugwerkende kracht gaat terug tot en met 29 maart 2023 om duidelijk te 
maken dat het de nieuwe bestuurders betreft. Deze aanpassing heeft geen effect 
op de reeds toegekende deeltijdfactoren. Een aanpassing van de deeltijdfactor 
aan deze aangekondigde wijziging vergt dus een nieuw besluit van het algemeen 
bestuur.  
 
Vragen en informatie op internet  
Informatie die betrekking heeft op politieke ambtsdragers kunt u vinden op de 
volgende internetsite: www.politiekeambtsdragers.nl. Op deze site vindt u alle 
actuele wet- en regelgeving, circulaires en brochures over politieke ambtsdragers 
voor het Rijk, de provincie, de provincie, de waterschappen en ook voor het 
Koninkrijk en de BES-eilanden voor zover deze afkomstig is van het ministerie 
van BZK. U vindt hier dus niet de modelverordeningen van de VNG of de 
provinciale verordeningen.  
 
Voor eventuele nadere vragen kunt u ook contact opnemen met het ministerie 
van BZK via postbus.helpdeskpa@minbzk.nl.  
 
De minister van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties,  
voor deze,  
 
 
 
 
 
 
 
Ellen van Doorne,  
Directeur Democratie en Bestuur  
 
 
 
 
 
 

mailto:postbus.helpdeskpa@minbzk.nl


Motie Geen Verhoging Bezoldiging Hoogheemraden

De verenigde vergadering, in vergadering bijeen op 28 sept 2023:

Overwegende

1. Dat onlangs de wettelijke mogelijkheid van bezoldiging van hoogheemraden is 
verruimd van max. 3 fte naar max. 4 fte voor alle hoogheemraden samen; 

2. Dat het college maximaal van deze mogelijkheid gebruik wil maken, wat bij 4 
hoogheemraden neerkomt op een verhoging van de bezoldiging van 0,75 fte naar 1,0 
fte (33%); 

3. Dat in het voortraject naar het nieuwe college toe niets is gebleken van overdreven 
werkdruk, en dat de onderbouwing van de claim voor extra uren niet scherp is; 
bovendien hebben VVD en BBB zelf in de formatie voorgesteld met 3 
hoogheemraden toe te kunnen;

4. Dat het voorstel per hoogheemraad neerkomt op het verhogen van de bestaande 
bezoldiging met het totale minimumloon voor een 20-jarige.

5. Dat in deze tijd van toenemende armoede bestuurders van Delfland het goede 
voorbeeld moeten geven om zo zuinig mogelijk met algemene middelen om te gaan,

6. Dat ook intern voor de ambtelijke organisatie van Delfland geldt dat de werkdruk al 
langere tijd hoog is door krapte op de arbeidsmarkt. Echter, een verhoging van 33% 
lijkt voor het personeel niet in zicht, en de vier hoogheemraden hebben een 
voorbeeldfunctie.

Is van mening dat

7. Het feit dat er wettelijke ruimte is tot verhoging van bezoldiging niet betekent dat 
daarvan ook maximaal gebruik moet worden gemaakt; 

8. Er in het Collegeakkoord geen melding is gemaakt van de voorgenomen verhoging 
van de bezoldiging;

9. Een verhoging van de bezoldiging met 33% ook binnen de organisatie het verkeerde 
signaal geeft. 

Roept het college op

De bezoldiging van hoogheemraden in deze periode niet te verhogen.

En gaat over tot de orde van de dag

Ko Heijboer (AWP voor water, klimaat en natuur)

Peter Kiela (PvdA)

Annemiek Jenniskens (Water Natuurlijk)
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Leeswijzer
Voor u ligt de bestuursrapportage 2023. Hierin laat het Hoogheemraadschap van Delfland zien 
hoe halverwege 2023 de uitvoering van de begroting 2023 zich ontwikkelt. 

De bestuursrapportage 2023 volgt de structuur van de vastgestelde begroting 2023 
(november 2022) en dient dan ook te worden gelezen in samenhang met de begroting 2023. 
De nadruk in de bestuursrapportage 2023 ligt op afwijkingen in de uitvoering van de 
afgesproken activiteiten en prestatie-indicatoren. Tevens wordt ingegaan op de afwijkingen in 
de kosten en opbrengsten per programma. 

Na de inleiding in hoofdstuk 1, wordt in hoofdstuk 2 een beknopte managementsamenvatting 
gegeven en wordt het verwachte exploitatieresultaat over 2023 besproken. We presenteren 
daarin het resultaat van de watersysteemtaken en de zuiveringstaak afzonderlijk. Ook wordt 
hier de samenvatting van het verloop van investeringsuitgaven getoond. 

In hoofdstuk 3 wordt ingegaan op de voortgang per programma. We herhalen het doel van 
het programma en gaan in op afwijkingen in de voortgang van de voor 2023 afgesproken 
activiteiten en doelrealisatie. Halverwege het jaar zijn nog niet alle activiteiten afgerond. We 
geven daarom expliciet aan als we verwachten dat een bepaalde activiteit niet in 2023 zal 
plaatsvinden of niet zal worden afgerond, wat de oorzaak daarvan is en wat het gevolg is voor 
de afgesproken doelrealisatie. In enkele gevallen wordt aanvullende voortgangsinformatie 
verstrekt om een risico te duiden dat zich nog niet heeft voorgedaan, maar dat mogelijk in de 
komende periode tot een afwijking in de activiteiten of doelrealisatie kan leiden.  

Per programma wordt vervolgens de actuele prognose van de kosten en opbrengsten gegeven 
en worden afwijkingen groter of gelijk aan € 0,1 miljoen bruto toegelicht. Dit kunnen 
financiële afwijkingen zijn die samenhangen met de gemelde afwijkingen in de activiteiten, 
maar het kunnen ook financiële afwijkingen zijn die voortkomen uit autonome financiële 
ontwikkelingen, administratieve correcties en doorbelastingen naar of uit andere 
programma’s. De actuele prognose geldt als voorgestelde bijstelling van de begroting 2023. 
In de overzichten worden naast elkaar getoond: de vastgestelde begroting 2023 (november 
2022) en de bijgestelde begroting 2023 na verwerking van de mutaties uit deze 
bestuursrapportage. 

Na de exploitatieoverzichten wordt elk programma afgesloten met het actuele inzicht in de 
investeringsuitgaven. Hierbij wordt toegelicht wat de belangrijkste reden is van de afwijking 
van de investeringsuitgaven ten opzichte van de raming in de begroting. 

In hoofdstuk 4 Risicomanagement worden de gebeurtenissen beschreven die zich in de eerste 
zeven maanden van 2023 hebben voorgedaan.
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1. Inleiding

In deze bestuursrapportage (Burap) 2023 rapporteren we per programma over:
- De prestatie-indicatoren;
- De exploitatieopbrengsten en -kosten;
- De investeringsuitgaven;
- De ontwikkelingen en de risico’s ten opzichte van de programmabegroting 2023. 
De peildatum van de Burap 2023 is 31 juli 2023. 

2. Managementsamenvatting

2.1 Inleiding
Het jaar 2023 is bestuurlijk een overgangsjaar. In deze bestuursrapportage wordt 
gerapporteerd over de afwijkingen ten opzichte van de begroting 2023. Deze is gebaseerd op 
het oude bestuursakkoord. De begroting is destijds onder grote onzekerheden opgesteld, als 
gevolg van de oorlog in Oekraïne en de invloed van de sterk gestegen prijzen voor energie en 
voor materialen. Halverwege het jaar 2023 merken wij dat deze onzekerheden nog steeds 
bestaan en zich in meer of mindere mate manifesteren t.o.v. wat aanvankelijk bij de 
begroting was verondersteld. De oorlog in Oekraïne duurt voort. De energieprijzen laten een 
dalende trend zien, maar zijn nog wel onderhevig aan schommelingen. De krapte op de 
arbeidsmarkt laat zich in diverse sectoren goed voelen. Deze onzekerheden hebben invloed op 
de realisatie van de doelen en de bijbehorende kosten voor Delfland in 2023. Hieronder 
worden op hoofdlijnen de belangrijkste ontwikkelingen en de bijbehorende effecten geschetst. 
De effecten van deze ontwikkelingen voor de individuele programma’s en programmalijnen 
worden in paragraaf 3 beschreven.    

Ontwikkeling van de energieprijzen
Bij het opstellen van de begroting werd een extreme stijging van de energieprijzen verwacht. 
Om de kosten die hiermee voor Delfland gemoeid zouden zijn op te kunnen vangen is een 
energieopslag op het zuiveringstarief geplaatst van € 15 per vervuilingseenheid. Op basis van 
de realisatie en de verwachte ontwikkeling van de energieprijzen voor de rest van het jaar 
komen de prijzen lager uit dan in de begroting was aangenomen.

Deze ontwikkeling heeft enerzijds een positief effect op de kosten doordat de 
dienstverleningsvergoeding PPS en de afdracht aan Delfluent Service, die gekoppeld zijn aan 
de energieprijzen, lager zijn. Het totaal voordeel is € 4,9 miljoen (€ 3,1 miljoen minder 
dienstverleningsvergoeding PPS  en € 1,8 miljoen minder afdracht Delfluent Service).

Anderzijds ontvangt Delfland minder inkomsten uit groengas doordat de prijzen van 
certificaten gekoppeld zijn aan de energieprijzen. Lagere prijzen leiden tot minder inkomsten. 
In totaal gaat het om een bedrag van € 6,1 miljoen minder inkomsten uit groengas dan 
waarmee in de begroting rekening was gehouden.

Krapte op de arbeidsmarkt
De krapte op de Nederlandse arbeidsmarkt lijkt niet te zijn opgelost. Het is daarom nog 
steeds lastig om alle vacatureruimte tijdig te kunnen invullen. De krapte doet zich met name 
voor bij financiële- en ICT-functies, maar ook bij andere functies kost het extra tijd en 
inspanning om de juiste kennis en vaardigheden binnen te halen. Om onze inzet op de 
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arbeidsmarkt zo effectief mogelijk te maken hebben we extra middelen ingezet voor 
recruitmentactiviteiten en voor arbeidsmarktcommunicatie. 
Om de geplande activiteiten toch te kunnen realiseren maken we gebruik van extern 
ingehuurd personeel. De extra kosten die met externe inhuur zijn gemoeid worden voor een 
belangrijk deel gedekt uit lagere salariskosten als gevolg van het niet kunnen invullen van de 
vacatureruimte.

Overige ontwikkelingen 
Er zijn andere ontwikkelingen die een bepaalde mate van onzekerheid met zich meebrengen 
en inmiddels elk jaar een beroep doen op onze flexibiliteit in planning en uitvoering. Dit zijn 
bijvoorbeeld klimaatverandering, met als mogelijk gevolg piekmomenten van wateroverlast of 
droogte. We hebben er dit jaar tot nu toe nog geen grote problemen door ondervonden. Ook 
de permanent toenemende en veranderende dreiging van cybercriminaliteit vraagt om 
ingrijpen wanneer dat nodig is. Dat is in enkele gevallen succesvol gedaan.
Tenslotte vraagt de PFOS-vervuiling in het Forepark te Den Haag momenteel veel aandacht 
en inzet. De afloop en de gevolgen hiervan zijn bij het opstellen van deze Burap nog niet 
bekend.

Op het gebied van de investeringen zien wij dat sommige projecten vertraging oplopen en 
daardoor worden doorgeschoven naar het volgende begrotingsjaar. Voorbeelden hiervan zijn 
werkzaamheden aan onze keringen, de bouw van de collectieve zuivering en de aankoop van 
grond voor De Nieuwe Groote Lucht. De oorzaken zijn divers van aard.

Het omgaan met onzekerheden is alles overziend een belangrijke factor in onze 
bedrijfsvoering. Vooralsnog kunnen we concluderen dat Delfland de meeste van haar 
bestuurlijke doelen nog altijd realiseert. Wel zijn de effecten van de onzekerheden in het 
verwachte financieel resultaat zichtbaar. De krapte op de arbeidsmarkt, de ontwikkeling van 
de marktprijzen van de certificaten voor groengas en de ontwikkeling van de energieprijzen 
zorgen per saldo voor een nadelig resultaat.  

2.2 Prognose financieel resultaat exploitatie op hoofdlijnen

Prognose
Op basis van de huidige cijfers wordt het exploitatieresultaat naar beneden bijgesteld met     
€ 3,4 miljoen (nadelig). Voornaamste oorzaak voor deze bijstelling zijn de lagere opbrengsten 
groengas als gevolg van de huidige lagere marktprijzen voor certificaten. Daarnaast zorgt het 
inlopen van de achterstanden op het baggeronderhoud, dat was voorzien in 2022, voor 
hogere kosten in 2023. Een deel van deze kosten wordt, conform besluit van de VV, gedekt 
door een onttrekking aan de reserve. 

Door de krapte op de arbeidsmarkt is het moeilijk om de openstaande vacatures in te vullen. 
Als gevolg hiervan zal er in 2023 een onderbesteding zijn op de salariskosten. Hiertegenover 
staat een overbesteding op de kosten voor inhuur externen. Per saldo is een overbesteding op 
personeelskosten van € 1,9 miljoen. Een belangrijk deel van dit verschil wordt veroorzaakt 
door inhuur personeel voor IC- vraagstukken.
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Op hoofdlijnen ziet de prognose per taak als volgt uit:

Watersysteembeheer

1) Toename kosten 3,8 Nadelig
2)  Toename belastingopbrengsten -2,7 Voordelig
3)  Afname Kwijtscheldingen -0,2 Voordelig
4)  Toename oninbaar verklaringen 0,2 Nadelig
5)  Toename dividenden en overige algemene opbrengsten -0,5 Voordelig
Resultaat vóór bestemming 0,6 Nadelig

6)  Vrijval reserves watersysteembeheer -1,3 Voordelig

Resultaat watersysteem na bestemming -0,7 Voordelig

Zuiveringsbeheer

7)  Afname kosten zuiveringsbeheer -0,6 Voordelig
8)  Toename belastingopbrengsten -0,5 Voordelig
9)  Toename oninbaar verklaringen 0,5 Nadelig
10)Afname dividenden en overige algemene opbrengsten 4,7 Nadelig

Resultaat zuiveringsbeheer 4,1 Nadelig

Totaal resultaat Delfland       3,4        Nadelig

Toelichtingen bij de bovenstaande tabel:

Ad 1.
De kostenstijging bij watersysteembeheer wordt grotendeels veroorzaakt door het inlopen van 
de achterstanden op het baggeronderhoud in 2022.

Ad 2.
De toename van de heffingsopbrengst bij watersysteembeheer wordt grotendeels veroorzaakt 
door de stijging van de WOZ-waarde van woningen. Deze was met gemiddeld 14,7% hoger 
dan waar mee in de begroting was gerekend (9,9%).

Ad 3.
De afname van kwijtscheldingen is het gevolg van een daling van het aantal huishoudens met 
een bijstandsuitkering. In totaal gaat het om ca. 2.000 bijstandsgerechtigden minder dan 
waar mee in de begroting rekening is gehouden.

Ad 4. 
De toename van oninbaar verklaringen voor ingezetenen (watersysteemheffing) en woningen 
(zuiveringsheffing) is het gevolg van de actualisatie van de heffingsgrondslagen door de RBG. 
In haar geactualiseerde prognose heeft de RBG het percentage oninbaar van het aantal 
ingezetenen en het percentage oninbaar van het aantal woningen naar boven bijgesteld.  

Ad 5.
De toename voor dividenden en overige algemene opbrengsten wordt veroorzaakt door met 
name hogere inkomsten uit detacheringen van eigen personeel en door hogere 
dividenduitkering door de Nederlandse Waterschapsbank (NWB).
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Ad 6.
Conform besluitvorming bij de jaarrekening 2022 wordt een bedrag van € 1,3 miljoen, ten 
gunste van de exploitatie, onttrokken aan de kostenegalisatiereserve watersysteembeheer om 
de activiteiten die niet zijn uitgevoerd in 2022 alsnog in 2023 uit te voeren. Het gaat met 
name om opgelopen achterstanden bij baggeren.

Ad 7.
De afname van de kosten voor zuiveringsbeheer is vooral het gevolg van lagere rentelasten.

Ad 8.
Per saldo hogere belastingopbrengsten is het gevolg van het actualiseren van de 
heffingsgrondslagen door de RBG.  

Ad 9.
Per saldo hogere oninbaar verklaringen is het gevolg van de actualisatie van 
heffingsgrondslagen door de RBG (zie punt 4).

Ad 10.
Per saldo lagere overige inkomsten voor zuiveringsbeheer wordt grotendeels veroorzaakt door 
lagere opbrengsten uit verkoop van groengas als gevolg van lagere marktprijzen voor 
certificaten van groengas.

Voorstel resultaatbestemming:

Bij het bestemmen van bovenstaand (per saldo) nadelig resultaat van € 3,4 miljoen worden 
de volgende mutaties voorgesteld:

(1) Een storting van € 3,1 miljoen in de tariefdempingreserve zuiveringsbeheer: In de 
begroting 2023 is een energieopslag toegepast als gevolg van de sterk gestegen 
energiekosten. Hierbij is toegezegd dat als de energiekosten weer dalen de 
energieopslag wordt aangepast in de volgende begroting. Nu blijkt dat indexering van 
de dienstverleningsvergoeding PPS dit jaar lager uitkomt dan waarmee is begroot. In 
het begrotingsproces 2024 wordt het effect hiervan verder uitgewerkt. Voor 2023 
levert de lagere index een voordeel op van € 3,1 miljoen. Omdat het tarief per ve voor 
dit jaar vast staat, is het voorstel om het voordeel te storten in de 
tariefdempingreserve zuiveringsbeheer zodat het in het volgende jaar of in de jaren 
daarna kan terugvloeien naar de belastingbetaler.

(2) Een onttrekking van € 6,5 miljoen uit de algemene reserve vrij besteedbaar (storting 
van € 0,7 miljoen aan de algemene reserve WS en een onttrekking van € 7,2 miljoen 
aan de algemene reserve ZB): Het tekort van € 6,5 miljoen is vrijwel volledig toe te 
rekenen aan de lagere groengasopbrengsten. Het efficiency resultaat over 2022 is 
juist voor een belangrijk deel toe te rekenen aan hogere groengasopbrengsten dan 
begroot. Dat efficiency resultaat is gestort in de algemene reserve vrij besteedbaar 
zoals besloten in de VV van 1 juni 2023. Analoog daaraan is het voorstel om het tekort 
van dit jaar te onttrekken aan de algemene reserve vrij besteedbaar.

In het voorstel is rekening gehouden met het VV-besluit op 1 juni 2023 om € 1,3 miljoen te 
storten in de kostenegalisatiereserve watersysteembeheer en te gebruiken voor de 
financiering van de activiteiten die vanuit 2022 doorschuiven naar 2023. 

Bij de jaarrekening 2023 zal, rekening houdend met de begrotings- en heffingsvoorschriften, 
het uiteindelijk resultaat verder worden geanalyseerd en een voorstel worden gedaan voor 
definitieve bestemming van het resultaat.
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2.3 Investeringen
In verband met (her)planning van activiteiten, voortgang van aanbestedingstrajecten, 
samenwerking met partijen in de omgeving en prijseffecten zal naar verwachting van de 
begrote € 46,7 miljoen circa € 26,8 miljoen aan projecten in 2023 worden gerealiseerd. Het 
verschil van € 19,9 miljoen wordt voornamelijk verklaard door lagere investeringsuitgaven bij 
de programma’s Waterketen (€ 11,5 miljoen incl. Nieuwe Groote Lucht), Waterveiligheid (€ 
6,3 miljoen) en Waterkwaliteit (€ 2,0 miljoen). De uitvoering van de een deel van de 
projecten schuift door naar het komende begrotingsjaar en zal in de planvorming bij het 
opstellen van de begroting 2024 en de meerjarenbegroting worden ingepast.  

De verwachte investeringsuitgaven 2023 zijn in de onderstaande tabel gepresenteerd. De 
concrete stand van de prognose van de investeringsuitgaven 2023 is toegelicht per 
programma. In bijlage II zijn overzichten van de investeringsprojecten met verzamelkredieten 
en bijbehorende deelkredieten ter informatie opgenomen. 

Ontwikkeling Investeringsuitgaven 
Investeringsuitgaven per 
programma 

(bedragen in €  1 miljoen)

Geraamde 
investeringen 

Begroting 2023

Bijstelling Burap 
2023

Geraamde 
investeringen 
Burap 2023

Waterveiligheid 15,3 -6,3 9,0

Waterkwaliteit 3,6 -2,0 1,6

Waterkwantiteit 6,0 0,0 6,0

Waterketen 15,4 -7,4 8,0

Financiën 0,0 0,0 0,0

Organisatie en bestuur 1,5 -0,1 1,4

Subtotaal 41,8 -15,8 26,0

Waterketen - Nieuwe Groote lucht  4,9 -4,1 0,8

Totaal 46,7 -19,9 26,8

2.4 Doorkijk 2024 en verder
In het coalitieakkoord ‘Water voor mens en natuur’ wordt gekozen voor een deugdelijke 
financiële huishouding die ook ruimte biedt aan nieuwe ontwikkelingen die op ons afkomen.

Wij zijn momenteel bezig om de Begroting 2024 voor te bereiden. Rekening houdend met het 
feit dat de onzekerheden die zich in 2023 voordoen ook in de volgende jaren een rol zullen 
spelen, zullen wij zoeken naar een financieel beleid dat betaalbaar en volhoudbaar is en 
tegelijkertijd uitvoerbaar en uitlegbaar. 
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3. Rapportage per programma
 

3.1 Waterkeringen en waterbewustzijn

3.1.1 Programmalijn: Waterkeringen 

Doel: Veilige toekomstbestendige waterkeringen. 
De primaire, regionale en overige waterkeringen zijn stevig en toekomstbestendig, zodat in het 
beheergebied veilig kan worden gewoond, gewerkt en gerecreëerd. We zorgen voor adequaat 
onderhoud en we beoordelen de waterkeringen periodiek op stabiliteit en hoogte. We nemen 
risicogestuurd passende maatregelen die we afstemmen met de omgeving.

Prestatie-indicator: het percentage keringen op orde op basis van het actuele oordeel voor de 
primaire en regionale keringen.
De prestatie-indicator geeft de mate weer waarin de keringen voldoen aan de door Rijk en 
provincie vastgestelde normen, voor de primaire en regionale waterkeringen, op basis van de 
beschikbare toetsresultaten. Afgekeurde keringen brengen we op orde. 

Prestatie-indicatoren: Mate waarin primaire en regionale waterkeringen voldoen aan normen
Streefwaarden

Prestatie-indicator
Rekening 

2022
Begroting 2023 Prognose 2023

Primaire waterkeringen 
(55 kilometer)

87% 87% 87%

Regionale waterkeringen 
(437 kilometer)

87% 88% 87%

 

Activiteiten 2023:
Het toetsen van de keringen en het regulier beheer en onderhoud ligt op schema. Het groot 
onderhoud loopt achter op de planning omdat de inpassing van het ontwerp en afstemming 
met de omgeving meer tijd kost. Als gevolg van een nieuwe opgave uit de reguliere inspecties 
en door langere voorbereiding van het groot onderhoud, wordt de streefwaarde voor de 
regionale keringen niet gehaald. De verwachting is dat aan het eind van het jaar 87% van de 
regionale keringen op orde zijn. 
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3.1.2 Programmalijn: Waterbewustzijn 
Doel: De meerwaarde van gedragsinzichten voor ons werk herkennen en er op gepaste wijze 
resultaat uit halen.

Activiteiten 2023: 
Er zijn geen afwijkingen in de voorgenomen activiteiten.  

3.1.3 Exploitatie Waterkeringen en waterbewustzijn

Programmalijn

(Bedragen * € 1 
miljoen)

Begroting 
2023

Mutatie 
Burap

Bijgestelde 
begroting  

2023

Waterkeringen 27,0 -0,4 26,6 

Waterbewustzijn 0,3 0,0 0,3 

Totaal 27,3 -0,4 26,9 

Het exploitatiesaldo in het programma daalt met € 0,4 miljoen. De belangrijkste oorzaken 
worden hieronder per programmalijn toegelicht.  
 
Programmalijn Waterkeringen (voordelig € 0,4 miljoen):
• Lagere rente- en afschrijvingslasten van € 1,4 miljoen. Dit is het deel van de hogere 

renteopbrengst van € 3,5 miljoen bij het schatkistbankieren en lagere afschrijvingskosten 
van € 0,4 miljoen dat naar rato is toebedeeld aan deze programmalijn;

• Hogere personeelskosten van € 0,7 miljoen. Als gevolg van de krapte op de arbeidsmarkt 
is het lastig om de vacatureruimte in te vullen. Om de activiteiten te realiseren wordt 
gebruik gemaakt van duurdere externe inhuur; 

• Hogere kosten van € 0,1 miljoen. Dit betreft afhandelingskosten van diverse schadeposten 
van reeds afgesloten investeringsprojecten voor regionale keringen; 

• Hogere overige kostenposten van € 0,2 miljoen. Met name door diverse kleine prijs- en 
hoeveelheidsverschillen. 

3.1.4 Investeringsuitgaven Waterkeringen en waterbewustzijn

Programmalijn

(Bedragen * € 1 
miljoen)

Begroting 2023 Mutatie Burap
Bijgestelde 

begroting 
2023

Waterkeringen 15,3 -6,3 9,0

Totaal 15,3  -6,3 9,0

De investeringsuitgaven 2023 worden verlaagd met € 6,3 miljoen. De belangrijkste oorzaken 
worden hieronder toegelicht.
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Investeringsprojecten Waterkeringen
Bijgestelde 
begroting 2023

Wat gaan we daarvoor doen?

Begroting 2023 
(€1 miljoen)

Groot onderhoud regionale keringen 13 km (was 16 km)   15,3 9,0

Toelichting op de afwijking: 

Bij een aantal projecten (zoals kaderverbetering N468) vraagt de inpassing en afstemming 
van het ontwerp in de omgeving meer tijd. Hierdoor schuift de uitvoering door naar volgend 
begrotingsjaar. De komende jaren moet de realisatie omhoog teneinde in 2030 de doelstelling 
95% van de regionale keringen op orde te bereiken. Daarnaast werd bij een aantal projecten 
een forse kostenstijging verwacht als gevolg van de energiecrisis (prijsstijging energie en 
materiaal). Deze is in mindere mate opgetreden waardoor de kosten lager uitvallen.  
De lager dan verwachte kostenstijging is voor een groot deel opgetreden bij het project 
grootschalige vervanging van de oeverconstructies, waar de lagere kosten voor materiaal 
(hout) de grootste impact had op de eerder begrote kosten.

De prognose voor de investeringen is met onzekerheid omgeven. Wij verwachten daarom dat 
investeringsuitgaven voor 2023 binnen de bandbreedte van tussen de € 8 miljoen en € 10 
miljoen zullen gaan uitkomen.

Overzicht voor de verdeling van de oorzaak van de afwijkingen in kilometers en miljoenen 
euro’s.

Oorzaak afwijking 

Uitvoering in 2023 km’s. € mln.

Lagere energie en materiaal kosten 8,0 2,0

Optimalisatie onderhoud 5,0 1,0

Uitvoering niet meer in 2023 km’s € mln.

Aanpassingen in de planning 3,0 3,3
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3.2 Waterkwaliteit, biodiversiteit, recreatie en externe verbinding

3.2.1 Programmalijn: Waterkwaliteit 

Doel: Schoon, gezond en levend water.
Het water in het beheergebied is schoon, gezond en levend voor een gezonde en aantrekkelijke 
leefomgeving. De ecologische en chemische waterkwaliteit van Delfland voldoet in 2027 aan de 
doelen uit de Kaderrichtlijn Water (KRW) en we werken aan de verdere verbetering van de 
waterkwaliteit in overig water. Samen met onze gebiedspartners nemen we hiervoor de 
noodzakelijke maatregelen. We zorgen daarnaast voor adequaat onderhoud, beleid, 
vergunningverlening en handhaving.

Prestatie indicatoren
Streefwaarden

Prestatie-indicator
Rekening 

2022
Begroting 

2023
Prognose 

2023
1) Zomergemiddelde 
stikstofgehalte Boezem 
Westland/Midden Delfland & 
Boezem Haaglanden/Schie 

2,1 & 1,8 
mg/l

2,2 & 1,9 
mg/l

2,2 & 1,9 
mg/l

   2) ESF’s: aantal verbeterstappen 
m.b.t. de 8 ESF’s in de KRW-
waterlichamen 6 14 6

3) Toxiciteit: percentage 
metingen 
gewasbeschermingsmiddelen dat 
geen belemmeringen geeft voor 
ecologie

86 94 94

 

Toelichting op de afwijking:

De prestatie-indicator ESF’s voor de ecologie is gebaseerd op het aantal verbeterstappen dat 
nodig is om de ecologie op orde te krijgen in alle negen KWR-lichamen. Op basis van de 
prognose uit het KRW-programma werd uitgegaan van 84 benodigde verbeterstappen. Deze 
prognose is in 2023 bijgesteld, waarbij het effect van de doelaanpassing voor de derde 
Stroomgebiedbeheerplan (SGBP3) is verwerkt. Op basis hiervan zijn 38 verbeterstappen 
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nodig tot en met 2027. Dat betekent voor 2023 tot en met 2027 ca. zes verbeterstappen per 
jaar in plaats van 14.

Activiteiten 2023:

Emissiereductie
 
In de uitvoering van de activiteiten zijn geen afwijkingen te melden. Aanvullend aan de 
afgesproken activiteiten gericht op emissiereductie vanuit de glastuinbouw, intensiveren we 
de samenwerking met de gemeenten, omgevingsdiensten en de Nederlandse Voedsel- en 
Warenautoriteit (NVWA). 

Ecologische optimalisatie waterbeheer
 
Er zijn geen afwijkingen in de voorgenomen activiteiten met betrekking tot het ecologisch 
beheer en onderhoud van ons watersysteem, de pilots submerse waterplanten en het 
aangepast maaibeheer volgens de ecokleurenkoers. Er zijn ook geen afwijkingen in de 
voorgenomen activiteiten bij de aanpak van rivierkreeften. 

Ecologische inrichting watersysteem
 
Het voltooien van het netwerk van natte ecologische zones (NEZ-netwerk), dat bestaat uit 
stapstenen en kerngebieden wordt steeds complexer. Het laaghangend fruit is geplukt en de 
beschikbare ruimte is schaars. Voor de projecten die nu in planvorming zijn, werken we 
samen met de omgeving en proberen we een ontwerp te maken waar iedereen zich kan 
vinden. In een aantal projecten loopt de samenwerking zeer stroef, met name met 
projectontwikkelaars en particuliere grondeigenaren. Het gaat daarbij vooral om het 
beschikbaar krijgen van grond en overeenstemming op het ontwerp. Daarnaast is door 
openstaande vacatures en interne personele wisselingen onvoldoende inzet gepleegd in de 
planvorming. Tezamen met de stikstof-problematiek leidt dit tot vertraging in de uitvoering 
2023. We blijven inzetten op de samenwerking met de gemeenten en vragen hen meer regie 
te pakken om water en bodem sturend te laten zijn in de ruimtelijke ordening en prioriteit te 
geven aan de aanleg van waternatuur.

De projecten die tot uitvoering komen zijn doorgaans duurder dan het normbedrag dat we 
sinds 2016 hanteren. Dit komt o.a. door aanpassingen van het programma van eisen, inflatie 
en toegenomen complexiteit van uitvoering. Hiervoor wordt het huidige investeringsplan in 
2023 aangepast.

Overig
We verwachten het investeringsplan voor aanleg van waternatuur in overig water niet eerder 
dan 2024 gereed te hebben. Het ontwikkelen van een visie in combinatie met een verkenning 
naar de effectiviteit van natuurvriendelijke oevers kost meer tijd dan aanvankelijk ingeschat. 
De personele capaciteit om het tempo te verhogen is in 2023 niet beschikbaar. Het 
ontwikkelen van de visie vraagt ook inzet van gemeenten die een vergelijkbaar 
capaciteitsprobleem hebben.

Voor het thema microverontreinigingen is het belangrijk dat we wendbaar blijven om in te 
kunnen spelen op de continue ontwikkelingen van kennis en groeiende maatschappelijke 
aandacht. We ontwikkelen daarom in 2023 geen beleidskader maar herijken het plan van 
aanpak voor fase 2, Delfland Schoner, op basis van deze ontwikkelingen.

We zijn gestart met de voorbereiding van de landelijke mid-term-review in 2024, o.a. door de 
risico’s van het niet halen van de KRW te actualiseren op basis van de meest recente kennis 
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daarover en door actualisatie van de watersysteemanalyses die de basis vormden van het 
KRW-Programma Delfland 2022-20271. 

Monitoring
 
We meten dit jaar op 10 extra meetpunten, aanvullend op de 23 meetlocaties van het vaste 
glastuinbouwmeetnet, in de glastuinbouwpolders om overtredingen nog beter te kunnen 
opsporen. In totaal is nu voor 6 gewassen de opsporingsmethode met eDNA beschikbaar en 
wordt deze ook ingezet. Met uitzondering voor twee gewassen namelijk de orchidee en de 
gerbera. Daarmee is het huidige onderzoek naar de ontwikkeling van eDNA afgerond.

Zwemwater

Prestatie-indicator: Kwaliteit van het zwemwater
Streefwaarden

Prestatie-indicator 
Zwemwaterkwaliteit

Rekening 
2022

Begroting 
2023

Prognose 
2023

Maximaal aantal locaties met 
een negatief zwemadvies van 
meer dan 3 weken

7 6 6

Activiteiten 2023:
 Er zijn geen afwijkingen in de voorgenomen activiteiten. 

3.2.2 Programmalijn: Biodiversiteit 
Doel: Delfland zet zich actief in voor de biodiversiteit door verbeteringen in werk en terreinen uit 
te voeren en bij alle werkzaamheden flora en fauna te ontzien. Daarmee dragen we bij aan 
biodiversiteitsherstel. 
 

1 Mogelijke consequenties van het niet halen van de KRW doelen zijn in het 
risicohoofdstuk beschreven. 
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Activiteiten 2023: 
Er zijn geen afwijkingen in de voorgenomen activiteiten. 

3.2.3 Programmalijn: Recreatief medegebruik 
Doel: Delfland faciliteert recreatief medegebruik waar mogelijk (kansen grijpen). 
 
Activiteiten 2023:  
Er zijn geen afwijkingen in de voorgenomen activiteiten.   

3.2.4 Verbinding met partners en facilitering vanuit netwerk en kennis
Doel: Het waterbelang en de doelen van Delfland inbrengen en borgen in ruimtelijke en complexe 
plannen van derden voor de fysieke leefomgeving. Daarnaast kennisuitwisseling in binnen- en 
buitenland en ondersteuning van het streven om 20 miljoen mensen en 40 stroomgebieden 
wereldwijd te voorzien van schoon, voldoende en veilig water. 
 

Activiteiten 2023:  
Er zijn geen afwijkingen in de voorgenomen activiteiten.  

3.2.5 Exploitatie Waterkwaliteit, biodiversiteit, recreatie en externe verbinding 

Programmalijn 

(Bedragen * € 1 miljoen) 

 
 

Begroting 2023 Mutatie Burap
Bijgestelde 
begroting 

2023 

Waterkwaliteit 10,9  -0,7 10,2
Biodiversiteit 0,3  -0,1 0,2

Recreatief medegebruik  0,8  -0,1 0,7

Externe verbinding 1,6  0,5 2,1
Totaal 13,6 -0,4 13,2
 
Het exploitatiesaldo in het programma daalt in 2023 met € 0,4 miljoen. De belangrijkste 
oorzaken worden hieronder per programmalijn toegelicht.  
 
Programmalijn Waterkwaliteit (voordelig € 0,7 miljoen): 
• Lagere rente- en afschrijvingslasten van € 0,3 miljoen. Dit is het deel van de hogere 

renteopbrengsten van € 3,5 miljoen bij het schatkistbankieren en een deel van de lagere 
afschrijvingskosten van € 0,4 miljoen dat naar rato is toebedeeld aan deze 
programmalijn;

• Lagere kosten van € 0,2 miljoen als gevolg van lagere kosten voor laboratoriumonderzoek 
ten behoeve van monitoring waterkwaliteit. Deze besparing wordt ingezet voor invulling 
van de taakstelling uit het begrotingsproces 2023;

• Lagere kosten van € 0,3 miljoen voor het invullen van vacatureruimte waarvan de kosten 
administratief worden doorbelast op o.a. programmalijn externe verbinding;

• Hogere kosten van € 0,1 miljoen voor het project Rivierkreeften. Deze kosten waren in de 
begroting niet meegenomen.

Programmalijn Biodiversiteit (voordelig € 0,1 miljoen): 
• Lagere kosten van € 0,1 miljoen als gevolg van het niet kunnen invullen van de 

vacatureruimte. Dit bedrag wordt ingezet voor invulling van de taakstelling vanuit het 
begrotingsproces 2023. 
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Programmalijn Recreatief medegebruik (voordelig € 0,1 miljoen): 
• Lagere rente- en afschrijvingslasten van totaal € 0,1 miljoen (zie toelichting bij 

Waterkwaliteit).

Programmalijn Externe verbinding (nadelig € 0,5 miljoen):
• Hogere personeelskosten van € 0,1 miljoen. Om de activiteiten te realiseren wordt gebruik 

gemaakt van duurdere externe inhuur, als gevolg van de krapte op de arbeidsmarkt is het 
lastig om de vacatureruimte in te vullen;

• € 0,4 miljoen hogere doorbelaste personeelskosten. 

3.2.6 Investeringsuitgaven Investeringsprojecten Waterkwaliteit, biodiversiteit, 
recreatie en externe beleving 

Programmalijn 

(Bedragen * € 1 
miljoen) 

 
 

Begroting2023 Mutatie Burap 
Bijgestelde 

begroting 
2023 

Waterkwaliteit 3,6 -2,0 1,6 

Totaal 3,6  -2,0 1,6

 
De investeringsuitgaven 2023 worden verlaagd met € 2,0 miljoen. De belangrijkste oorzaken 
worden hieronder toegelicht.

Investeringsprojecten Waterkwaliteit, biodiversiteit, 
recreatie en externe beleving 

Bijgestelde 
begroting 
2023 

Uitgaven (*€1 miljoen) 

Begroting 2023  
 

  

Netwerk van Natte Ecologische Zones 3,0  1,0  

Realisatie mitigerende maatregelen 0,3  0,3  

Realisatie vismigratievoorzieningen 0,3  0,3  

 
Toelichting op de afwijkingen:

Netwerk van Natte Ecologische Zones: Zoals in de toelichting op afwijkingen beschreven 
vertraagt de planvorming van de aanleg van waternatuur, waardoor de investeringen met     
€ 2,4 miljoen voor 2023 sterk achterlopen op de afgegeven investeringsuitgaven 2023. Zoals 
gerapporteerd in de jaarrekening 2022 wordt de uitvoering van het project Oude Spui ter 
hoogte van € 0,4 miljoen in 2023 gerealiseerd. Per saldo een lagere investeringsuitgaven van 
€ 2,0 miljoen.
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3.3 Waterkwantiteit en klimaatadaptatie

3.3.1 Programmalijn: Waterkwantiteit 

Doel: Een robuust, klimaatbestendig watersysteem.
In 2027 is het watersysteem zodanig ingericht dat in het beheergebied kan worden gewoond, 
gewerkt en gerecreëerd. De kans op inundatie van het gebied door hevige regenval wordt zodanig 
verkleind dat deze aan de normering voldoet. 

Prestatie-indicator: het oppervlak van het beheergebied van Delfland (totaal: 40.600 hectare) 
dat voldoet aan de normen voor inundatie zoals genoemd in de provinciale waterverordening.

Prestatie-indicator: Voldoet aan normering voor inundatie in hectare
Streefwaarden

Prestatie-indicator
Rekening 

2022
Begroting 

2023
Prognose 

2023

40.022 40.060 40.060Voldoet aan 
normering voor 
inundatie (in hectare). 98,7 98,70% 98,70%
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Activiteiten 2023:
De activiteiten lopen conform de begroting 2023, waarbij er goede voortgang is op het 
inlopen van de achterstand van het baggeronderhoud. De ontstane achterstanden (als gevolg 
van PFAS-problematiek in eerdere jaren) in de reguliere onderhoudsbagger uit jaar 2021 en 
uit het jaar 2022 worden dit jaar ingelopen en afgerond.  

3.3.2 Programmalijn: Klimaatadaptatie 

Doel: De regio Delfland is klimaatbestendig en waterrobuust in 2050.

Activiteiten 2023: 
De activiteiten lopen conform de begroting 2023. Binnen de programmalijn zijn kleine 
verschuivingen. Zo is het aantal (en de omvang van) activiteiten die gericht zijn op 
versterking van het netwerk en het vergroten van het interne bewustzijn minder.  

Bij de vaststelling van de lange termijnstrategie wateroverlast (feb 2023) is aangegeven dat 
het vormgeven van de implementatie in 2023 centraal staat. Dit kost tijd en vraagt capaciteit, 
waardoor er minder focus ligt op het concreet uitwerken van gebieds- en toekomstgerichte 
wateroverlastplannen.  

 3.3.3 Exploitatie Waterkwantiteit en klimaatadaptatie

Programmalijn

(Bedragen * € 1.000)

Begroting 
2023

Mutatie 
Burap

Bijgestelde 
begroting  

2023

Waterkwantiteit 41,0  2,9 43,9

Klimaatadaptatie 2,7  -0,5 2,2

Totaal 43,7 2,4 46,1

Het exploitatiesaldo in het programma stijgt met € 2,4 miljoen. De belangrijkste oorzaken 
worden hieronder per programmalijn toegelicht

Programmalijn Waterkwantiteit (nadelig € 2,9 miljoen):
• Hogere kosten van € 3,7 miljoen als gevolg van het inlopen van de achterstanden op het 

baggeronderhoud die was voorzien in 2022. Hiertegenover staat een onttrekking aan de 
reserve van € 1,1 miljoen conform besluitvorming jaarstukken 2022. Om de 
achterstanden in te lopen in het baggerwerk zijn aanvullende begeleidingskosten en 
toezichtkosten gemaakt, bijvoorbeeld ecologisch toezicht voor baggeren in het voorjaar. 
Daarnaast zijn de hogere kosten het gevolg van grotere hoeveelheid bagger dan bij 
begroting 2023 was voorzien en een toename in de kosten voor het afzetten en verwerken 
van baggerspecie;

• Lagere kosten van € 1,1 miljoen met betrekking tot onderhoud en vervanging van 
kunstwerken als gevolg van capaciteitstekort in de markt waardoor werkzaamheden niet 
volgens planning kunnen worden uitgevoerd. De middelen die hiermee vrijkomen zullen 
worden ingezet voor invulling van de taakstelling uit het begrotingsproces 2023;

• Hogere personeelskosten per saldo van € 0,9 miljoen. Als gevolg van de krapte op de 
arbeidsmarkt is het lastig om de vacatureruimte in te vullen. Om de activiteiten te 
realiseren wordt gebruik gemaakt van duurdere externe inhuur; 

• Lagere rentelasten van € 0,6 miljoen. Dit wordt veroorzaakt door een hogere 
renteopbrengst van € 3,5 miljoen bij het schatkistbankieren.

Programmalijn Klimaatadaptatie (voordelig € 0,5 miljoen): 
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• Lagere kosten van € 0,3 miljoen als gevolg van het niet kunnen invullen van 
vacatureruimte bij programmasturing. Deze besparing wordt ingezet voor invulling van de 
taakstelling uit het begrotingsproces 2023;

• Lagere doorbelasting van personeelskosten van € 0,2 miljoen. 
 

3.3.4 Investeringsuitgaven Waterkwantiteit

Programmalijn

(Bedragen * € 1 miljoen)

Begroting 
2023

Mutatie 
Burap

Bijgestelde 
begroting 

2023

Waterkwantiteit
6,0 0,0 6,0

Totaal 6,0 0,0 6,0 

De investeringsuitgaven 2023 blijven ongewijzigd. 

Investeringsprojecten Waterkwantiteit
Bijgestelde 
begroting 
2023

Uitgaven (*€1 miljoen)

Begroting 
2023 

Groot onderhoud en/of renovatie van diverse gemalen 3,4 3,4

Nieuwbouw en/of vervanging van diverse gemalen 1,7 1,7

Verbeteringen in het watersysteem 0,9 0,9

Toelichting op de afwijking: 

We verwachten, vanwege de onzekerheid in de prognose, een investeringsuitgaven tussen € 
5,5 miljoen en € 6,5 miljoen. 
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3.4 Waterketen en circulariteit

3.4.1 Programmalijn: Waterketen

Doel: Doelmatig en toekomstbestendig transport van afvalwater en het zuiveringsproces.
Delfland transporteert en zuivert afvalwater en verwerkt adequaat het vrijkomende zuiveringsslib. 
Daarbij optimaliseren wij de doelmatigheid, duurzaamheid en toekomstbestendigheid van het 
transport- en zuiveringsproces.

Prestatie-indicator: Het verwijderingsrendement van stikstof en fosfaat 
Streefwaarden

Prestatie-indicator
Rekening 

2022
Begroting 

2023
Prognose 

2023
Verwijderingsrendement 
stikstof %

81% 80% 80%

Verwijderingsrendement 
fosfaat %

83% 80% 80%

 

Prestatie-indicator: Vermindering van rioolvreemd water in %
Streefwaarden

Prestatie-indicator
Rekening 

2022
Begroting 

2023
Prognose2023

Vermindering 
rioolvreemd water in 
%

1* 1 1

 
*betreft prognose, de realisatie 2022 is nog niet bekend

Hoe minder rioolvreemd water, hoe beter het zuiveringsproces. Gemeenten en andere 
partijen hebben invloed op de hoeveelheid rioolvreemd water door de afkoppeling en andere 
rioleringsmaatregelen.
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 Activiteiten 2023:  
Omdat de belasting van de AWZI De Groote Lucht inmiddels de ontwerpcapaciteit van 
258.000 v.e. heeft bereikt (en overschreden wordt, dit jaar met 8%) vraagt dit veel van de 
zuivering in termen van verbruiken, personele inzet en risico’s. De slibverwerkingscapaciteit 
op de AWZI is hoogbelast en heeft nagenoeg geen flexibiliteit om (technische) storingen op te 
vangen. Dit in combinatie met veel regen geeft kans op slibuitspoeling, waardoor niet voldaan 
wordt aan de lozingseisen. 
In het reguliere beheer van deze AWZI worden passende maatregelen genomen om het risico 
zo klein mogelijk te houden, dit vraagt soms meer en andere inzet van expertise. De hogere 
belasting van de zuiveringen geeft ook hogere exploitatiekosten voor bijvoorbeeld electra en 
chemicaliën, er wordt immers meer water getransporteerd, er worden meer 
vervuilingseenheden gezuiverd en meer slib verwerkt. Daarnaast is in juni 2023 een 
investeringsplan en ontwerp- en uitvoeringskrediet goedgekeurd om AWZI De Groote Lucht 
tot 2030 veilig en doelmatig te kunnen gebruiken. Vooralsnog zijn er geen afwijkingen ten 
opzichte van de lozingseisen. Verder zijn er geen afwijkingen in de voorgenomen activiteiten.

3.4.2 Programmalijn: Transitie waterketen 

Doel: Transitie van een lineaire naar een circulaire waterketen.
Delfland is onderdeel van de waterketen. Onze kerntaken zijn het transporteren en zuiveren van 
het afvalwater. Dit doen we duurzaam en in samenwerking met de andere waterketen-partners. 
We streven naar een toekomstbestendige waterketentransitie van lineair naar circulair.

Activiteiten 2023: 
Er zijn geen afwijkingen in de voorgenomen activiteiten. 

3.4.3 Programmalijn: Energie- en klimaatneutraal

Doel: Delfland is energieneutraal in 2025. Het energieverbruik is gelijk aan de opwekking van onze 
duurzame bronnen.

Prestatie-indicator: Energieneutraal in %
Streefwaarden

 Prestatie-
indicatoren:

2021 2022
Begroting 
2023

Prognose 
2023

Energieneutraal in 
% 

92* 93 94 94

     

*gerealiseerde waarden

Wij zijn energieneutraal, wanneer ons energieverbruik (uitgedrukt in primaire energie: TJ) 
gelijk is aan de duurzame bronnen waarover we als Delfland kunnen beschikken. Dit bereiken 
we door op het energieverbruik te besparen en duurzame energiebronnen te verwerven. 

Prestatie-indicator: Hoeveelheid CO₂-uitstoot in tonnen

Waarden conform rekenmethodiek Klimaatmonitor 

 Prestatie-indicatoren: 2020 2021 2022
Begroting 
2023

Prognose 
2023

Hoeveelheid CO2-uitstoot (in tonnen)
Exclusief methaan en lachgas  6.547* 7.122* 6.752 3.800 6.550

 
* Gerealiseerde waarden gebaseerd op de methodiek van de Klimaatmonitor, conform huidige ontwikkelingen. 
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We zijn klimaatneutraal wanneer we niet meer bijdragen aan klimaatverandering (geen 
uitstoot van broeikasgassen). We verbeteren onze CO2-footprint door de ontwikkelstappen die 
we zetten. De cijfermatige onderbouwing van de streefwaarden voor zowel het jaar 2022 als 
2023 zijn geprognosticeerd, omdat de gecontroleerde gegevens over het jaar 2022 uit de 
Klimaatmonitor pas in het najaar van 2023 beschikbaar zijn. In het najaar van 2024 worden 
de definitieve cijfers van 2023 bekend.  

Bij de eerder afgegeven prognose voor 2023 is per abuis alleen de CO2-footprint van 
aardgasverbruik gepresenteerd. In de aangepaste prognose zijn de andere bijdragen aan de 
CO2-footprint nu ook meegewogen.  

Activiteiten 2023:
Er zijn geen afwijkingen in de voorgenomen activiteiten.

3.4.4 Programmalijn: Circulaire economie

Doel: Delfland draagt actief bij aan de ontwikkeling van een circulaire economie door producten, 
materialen en grondstoffen zo hoogwaardig mogelijk te hergebruiken 

Prestatie-indicator: Het aandeel opdrachten waarin duurzame/circulaire ambitie meegenomen 
is. We streven ernaar vanaf 2023 alle opdrachten van Delfland (inkoop en bouw) circulair uit 
te vragen conform het Grondstoffenakkoord, de transitieagenda voor de bouw.

Streefwaarden

Prestatie-indicator
Rekening 
2022

Begroting 
2023

Prognose 
2023

GWW-opdrachten met duurzame/ circulaire 
ambitie (conform Grondstoffenakkoord)

100% 100% 100%

(Advies)diensten en leveringen met 
duurzaam/circulaire ambitie

92% 60% 94%

In de jaarrekening 2022 is aangegeven dat heroriëntering op de monitoring van de prestatie-
indicator (advies)diensten en leveringen met duurzaam/circulaire ambitie een veel hoger 
percentage duurzaam circulair worden uitgevraagd dan eerder inzichtelijk was. In de eisen of 
gunningscriteria van meervoudige, nationale en Europese aanbestedingen wordt 
duurzaamheid al meegenomen. Deze cijfers waren eerder niet meegewogen bij de monitoring 
en dus niet opgenomen in de begroting 2023. Dat inzicht is nu door vertaald naar de 
streefwaarden in 2023 van 60% naar 94%.

Activiteiten 2023:
Er zijn geen afwijkingen op de voorgenomen activiteiten.

3.4.5 Exploitatie Waterketen en circulariteit

Programmalijn 
(Bedragen *€ 1 miljoen)

Begroting 
2023

Mutatie 
Burap

Bijgestelde 
begroting 

2023
Waterketen 116,0 3,7 119,7

Transitie waterketen 0,6 0,0 0,6

Energie- en klimaatneutraal 0,4 -0,1 0,3

Circulaire economie 0,7 -0,1 0,6

Totaal 117,7 3,5 121,2



23

Het exploitatiesaldo van het programma stijgt met € 3,5 miljoen. De belangrijkste oorzaken 
worden per programmalijn hieronder toegelicht.

Programmalijn Waterketen (nadelig € 3,7 miljoen):
Beheer zuiverings- en slibinstallatie Zuid (nadelig 0,9 miljoen)
• Hogere extra kosten voor de slibinstallatie van € 0,5 miljoen door de aanbesteding inkoop 

PE (Poly-Electroliet, dit is een hulpstof voor slibontwatering); 
• Hogere kosten van € 0,3 miljoen voor vervanging van meetapparatuur. In de begroting 

was hier nog geen rekening mee gehouden; 
• Vanwege de hogere belasting van AWZI De Groote Lucht worden extra chemicaliën 

ingezet om de bezinkeigenschappen van het slib te verbeteren. Dit om te voldoen aan de 
lozingseisen. De extra kosten bedragen € 0,1 miljoen. 

PPS-fee en beheer (voordelig € 2,2 miljoen)
• Lagere kosten voor de dienstverleningsvergoeding PPS van € 3,1 miljoen Door hogere 

gasvoorraden en een zachte winter is de energie index minder sterk gestegen dan in de 
begroting 2023 was voorzien; 

• Hogere kosten voor het risico op arbitrage ten aanzien van de dienstverleningsvergoeding 
PPS van € 0,5 miljoen;

• Hogere advieskosten voor het in beeld brengen van de kaders waarbinnen er wijzigingen 
op de zuiveringen kunnen worden doorgevoerd, zoals voor stikstof referentie van € 0,2 
miljoen;

• Hogere kosten voor verduurzaming met Nederlandse Garantie van Oorsprong (GVO’s) in 
plaats van Europese GVO's in verband met de CO2-prestatieladder van € 0,2 miljoen. 

Onderhoud transportstelsel Zuid (voordelig € 0,2 miljoen)
• Lagere kosten van € 0,2 miljoen omdat twee ingeplande inspecties van de transportleiding 

doorgeschoven moeten worden naar 2024. Dit wordt veroorzaakt doordat eerst de 
benodigde lanceer- en uittrede installaties gebouwd moeten worden. 

Wvo-heffingen effluent Noord (voordelig € 0,1 miljoen)
• De Wvo-heffing voor effluent Noord is € 0,1 miljoen lager, vanwege een betere 

zuiveringsprestatie.

Grensoverschrijdend afvalwater (voordelig € 1,0 miljoen)
• Hogere opbrengsten van € 1,0 miljoen voor de behandeling van grensoverschrijdend 

afvalwater door hogere energieprijzen die gekoppeld zijn aan de gehanteerde indexen.

Groengas (nadelig € 7,6 miljoen)
• Lagere opbrengsten van € 6,1 miljoen als gevolg van de huidige lagere marktprijzen voor 

certificaten voor groengas;
• Stijging van de energiekosten met € 3,3 miljoen vanwege huidige energieprijzen;
• Als gevolg van de hogere energiekosten en lagere opbrengsten certificaten groengas, 

maken we dit jaar verlies op de groengas-installaties. Dit leidt tot lagere afdracht aan 
Delfluent van € 1,8 miljoen.
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Assetsturing (nadelig € 0,3 miljoen)
• Hogere kosten van € 0,2 miljoen vanwege noodzakelijk onderzoek staatsteun realisatie 

collectieve zuivering, hogere kosten voor pilot systeemmodel waterketen alsmede kosten 
voor het opstarten van noodzakelijke levensduuranalyses van de AWZI’s Harnaschpolder 
en Houtrust (teneinde inzicht te verkrijgen in staat van onderhoud waterketen en met 
hetoog op realisatie van de nieuwe Europese Richtlijn Stedelijk Afvalwater);

• Hogere kosten van € 0,1 miljoen voor verlenging inhuur voor ombouw van de 
procesautomatisering van AWZI Nieuwe Waterweg. De ombouw van de 
procesautomatisering van AWZI Nieuwe Waterweg loopt i.v.m. de latere levering van de 
besturingskasten door tot begin 2024.

Kapitaallasten (voordelig € 1,4 miljoen)
• Lagere rente- en afschrijvingslasten van € 1,4 miljoen. Dit is het deel van de hogere 

renteopbrengst van € 3,5 miljoen bij het schatkistbankieren en een deel van de lagere 
afschrijvingskosten van € 0,4 miljoen dat naar rato is toebedeeld aan deze programmalijn.

Personeelslasten (voordelig € 0,2 miljoen)
• € 0,2 miljoen lagere doorbelaste personeelskosten.

Programmalijn Energie- en klimaatneutraal (voordelig € 0,1 miljoen): 
• Lagere rentelasten van € 0,1 miljoen. Dit wordt veroorzaakt door een hogere 

renteopbrengst van € 3,5 miljoen bij het schatkistbankieren.

Programmalijn Circulaire economie (voordelig € 0,1 miljoen):
• Betreft verschillende kleine posten die optellen tot € 0,1 miljoen lagere kosten.

3.4.6 Investeringsuitgaven Waterketen en circulariteit
Programmalijn

(Bedragen * € 1 miljoen)

Begroting 2023
Mutatie Burap

Bijgestelde 
begroting 
2023

Waterketen 13,5 -6,6 6,9
Energie- en 
klimaatneutraal

1,9 -0,8 1,1

Circulaire economie 0,0 0,0 0,0

Subtotaal exclusief De 
Nieuwe Groote Lucht

15,4 -7,4 8,0

Waterketen - Nieuwe 
Groote lucht  

4,9 -4,1 0,8

Totaal 20,3 -11,5 8,8

De investeringsuitgaven 2023 worden verlaagd met € 11,5 miljoen. De belangrijkste oorzaken 
worden hieronder per programmalijn toegelicht.

Investeringsprojecten Waterketen

Verwachte uitgaven * € 1 miljoen 
Begroting 2023 

Bijgestelde 
begroting 
2023

Instandhouding De Groote Lucht en Nieuwe Waterweg1)  4,0 4,0

Voorbereiding Nieuwbouw AWZI De Groote Lucht  4,9 0,8

Collectieve zuivering  5,5 2,6

Gemaal Morsestraat  4,0 0,3

1) inclusief investering waterharmonica
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Toelichting op de afwijkingen:

• De instandhoudingsprojecten voor De Groote Lucht en Nieuwe Waterweg (inclusief 
waterharmonica): De realisatie van de waterharmonica is vertraagd waardoor minder 
wordt uitgegeven (€ 0,3 miljoen i.p.v. € 2,0 miljoen). De vervanging van de 
procesautomatisering van AWZI De Groote Lucht is naar voren gehaald waardoor in 2023 
meer wordt uitgeven (circa € 1,7 miljoen meer). De realisatie 2023 voor de 
instandhoudingsprojecten zal, vanwege de onzekerheid in de prognose, naar verwachting 
uitkomen tussen € 3,6 en € 4,4 miljoen.

• In 2022 zijn er gesprekken gevoerd met de gemeente Vlaardingen over de aankoop van 
grond voor het project Nieuwbouw De Groote Lucht. Hierdoor konden voorbereidende 
werkzaamheden niet tijdig starten om begin 2023 met een compleet ingerichte en 
bemenste projectorganisatie de voorgenomen activiteiten uit te voeren. Hierdoor zijn de 
aanvankelijke investeringsuitgaven 2023 niet gehaald. Het projectteam is nu bezig met 
een herijking van de noodzakelijke, benodigde activiteiten. Hierdoor verwachten we in 
2023 € 4,1 miljoen minder uit te geven.

• Collectieve zuivering op AWZI Nieuwe Waterweg: 
De realisatie van de PACAS-installatie is, vanwege de latere ontvangen herziene 
aanbieding voor de bouw van de installatie, verschoven naar tweede helft van dit jaar en 
eerste helft van volgend jaar. Voor de persleiding De Lier-Staelduinen en de realisatie van 
het gemaal Perdiksepad in De Lier, vindt eerst een onderzoek plaats of de verwachte groei 
van het aantal tuinders kunnen worden aangesloten zonder dat de collectieve zuiveringen 
worden overbelast. Hierdoor verwachten we in 2023 € 2,9 miljoen minder uit te geven. De 
realisatie zal, vanwege de onzekerheid in de prognose, naar verwachting uitkomen tussen 
€ 2,4 en € 2,8 miljoen.

• In de begroting 2023 was al gemeld dat de realisatie van € 4 miljoen voor het gemaal 
Morsestraat onzeker zou zijn en dat de beslissing begin 2023 werd verwacht. De 
beoordeling door experts heeft tot een andere aanpak geleid. Voordat 
verbetermaatregelen aan het gemaal kunnen worden gerealiseerd, wordt eerst de 
ontvangstkelder goed gereinigd en daarna worden testen uitgevoerd om de werking van 
de huidige installatie te onderzoeken. Hierdoor verwachten we in 2023 € 3,7 miljoen 
minder uit te geven. Na de tests (verwacht 1ste kwartaal 2024) wordt een 
vervangingsstrategie opgesteld. De realisatie 2023 zal, vanwege de onzekerheid in de 
prognose, naar verwachting uitkomen tussen € 0,2 en € 0,4 miljoen.

Investeringsprojecten energieneutraal
Verwachte uitgaven * € 1 miljoen 

Begroting 
2023

Bijgestelde 
begroting 
2023

Zonnepanelen Houtrust      1,9 1,1

Toelichting op de afwijkingen:

Bij de energiemaatregelen op AWZI’s Harnaschpolder wordt onderzocht hoe de geplande 
projecten zon-op-daken op Houtrust, Serievergisting op Harnaschpolder en aanleg van een 
warmtepomp zich onderling verhouden in effect en in tijd. Daarbij wordt mechanische 
slibmenging op Harnaschpolder meegewogen in de integrale afweging. Ook wordt naar de 
vernieuwing van de beluchting op beide zuiveringen gekeken. Hierdoor wordt dit jaar minder 
(€ 0,8 miljoen) gerealiseerd. De realisatie 2023 zal vanwege dit onderzoek, en gelet op 
onzekerheid in de prognose, naar verwachting uitkomen tussen € 1,0 en € 1,3 miljoen.
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3.5 Financiën

3.5.1 Programmalijn: Financiën 

Doel: Een duurzaam financieel evenwicht. 
Een goed beheer van de concernfinanciën door het tijdig, juist en volledig opleggen van 
kostendekkende belastingaanslagen, het opnemen in de begroting van baten en lasten waaronder 
verplichte (stel)posten, en het beheren en muteren van reserves en voorzieningen.

De Regionale Belastinggroep (RBG) verzorgt de volledige, tijdige en efficiënte heffing en 
invordering van de belastingen. De Financiële eenheid - een samenwerking tussen de 
hoogheemraadschappen Rijnland, Schieland en Delfland - verzorgt de financiële administratie. 
De fiscale administratie verzorgt Delfland zelf. Daarnaast beheersen we onze financiële 
processen goed op basis van een sluitende P&C-cyclus, actueel financieel beleid en adequate 
ondersteuning van de bedrijfsprocessen op het gebied van financiën, inkoop en vastgoed. Dit 
wordt gevolgd met drie prestatie-indicatoren.

Prestatie-indicatoren:
Streefwaarden

Prestatie-indicator
Rekening 

2022
Begroting 

2023
Prognose 

2023
Netto schuldquote (schuldpositie 
gerelateerd aan omzet in %)

231% 214% 213%

Externe financiering in % vaste activa 76% 80% 80%

Vrije kasstroom (in € mln.) 23,2 -22,3* -26,2

* In de begroting 2023 is de vrije kasstroom per abuis berekend voor aflossing van de leningen. Dit moet zijn 
vrije kasstroom na aflossing leningen.

De netto schuldquote (NSQ) is met 1% verlaagd. De reden is de actualisatie van de 
heffingsgrondslagen waardoor de belastingopbrengsten met € 2,7 miljoen zijn verhoogd.
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In onderstaand overzicht wordt de opbouw van de vrije kasstroom weergegeven.
Aflossingscapaciteit - verwachte 
kasstroom (bedragen*€ 1 mln.)

Rekening 
2022

Begroting 
2023

Prognose 
2023

Totale opbrengsten 280,3  298,0 297,8
Totale lasten -275,4  -294,0 -297,3
Afschrijvingen 42,4  40,6 40,2

Invloed vorderingen en schulden 13,1 0

Invloed voorzieningen 0,3 0,1
1 totaal kasstroom exploitatie 60,7  44,6 40,8
2 kasstroom investeringen -18,5  -46,7 -26,8
Subtotaal kasstroom (vóór verplichte 
aflossing)

42,2 -2,1 14,0

3 kasstroom aflossingen PPS-
 en overige leningen

-19,0 -20,2 -40,2

Totaal vrije kasstroom (na verplichte 
aflossing)

23,2 -22,3 -26,2

De vrije kasstroom is verslechterd met € 3,9 miljoen. Hiervan wordt € 3,8 miljoen 
veroorzaakt door hogere exploitatiekosten. De overige € 0,1 miljoen komt enerzijds doordat 
de investeringen met € 19,9 miljoen naar beneden zijn bijgesteld en anderzijds doordat de 
aflossingen op leningen € 20,0 miljoen hoger zijn dan begroot. Naast de jaarlijkse aflossing op 
de PPS lening wordt dit jaar een fixe lening (lening die aan eind van de looptijd in één keer 
wordt afgelost) van € 20,0 miljoen afgelost. Deze lening was onbedoeld niet in de begroting 
2023 opgenomen.

Duurzaam financieel evenwicht

Figuur 3.5: Balans tussen opgaven, lasten en schuldpositie

Een duurzaam financieel evenwicht betekent een gezonde balans tussen 1. (Huidige en 
toekomstige) opgaven, 2. de ontwikkeling van de lasten voor de belastingplichtigen en 3. de 
ontwikkeling van de schuldpositie.

Door exogene ontwikkelingen, zoals de oorlog in Oekraïne, zijn in 2022 de olie- en gasprijzen 
gestegen. De doorwerking hiervan heeft geleid tot extra kosten in de 
dienstverleningsvergoeding PPS (zuiveringstaak) voor een bedrag van € 22,6 miljoen in 2023. 
Voor deze hogere kosten is een energieopslag van € 15 per vervuilingseenheid op het 
zuiveringstarief opgenomen. Tegelijkertijd is toegezegd dat als de kostenstijging vermindert 
de energieopslag bij de begroting 2024 wordt aangepast.
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In het najaar 2022 zijn de energieprijzen gaan dalen en de trend heeft begin 2023 voorgezet. 
Dit heeft geleid tot een lagere dienstverleningsvergoeding PPS van € 3,1 miljoen. Deze 
meevaller wordt gestort in de tariefdempingreserve zuiveringsbeheer zodat deze kan 
terugvloeien naar de belastingbetaler.
 
Activiteiten 2023
Er zijn geen afwijkingen in de voorgenomen activiteiten. In aanvulling op de afgesproken 
activiteiten wordt gewerkt aan de financiële vertaling van het nieuwe coalitieakkoord 2023-
2027. Daarnaast wordt gewerkt aan de financiële gevolgen van de nieuwe De Groote Lucht. 
Het gaat om berekeningen zoals de investeringsbegroting en voor Delfland in het algemeen 
de effecten op de kapitaallasten, belastingtarieven, kasstroom, financieringsbehoefte, e.d.

3.5.2 Programmalijn: Algemene dekkingsmiddelen

Doel: financiering van de waterschapstaken door het tijdig, juist en volledig opleggen van 
belastingaanslagen.
De RBG is verantwoordelijk voor het volledig, tijdig en efficiënt heffen en invorderen van de 
belastingen.

Activiteiten 2023:
Er zijn geen afwijkingen in de voorgenomen activiteiten. In aanvulling op de activiteiten is de 
indiening van het verzoek om vergoeding van Coronaschade 2021 voorbereid door de RBG en 
getoetst door de accountant. Dit najaar wordt het oordeel van het ministerie van 
Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties (BZK) op de ingediende declaratie verwacht.

3.5.3 Exploitatie Financiën

Programmalijn

(Bedragen * € 1 miljoen)
Begroting 2023 Mutatie Burap

Bijgestelde 
begroting 2023

Financiën 10,2 0,2 10,4

Algemene dekkingsmiddelen -264,3* -4,6 -268,9

Totaal -254,1 -4,4 -258,5

* In de begroting 2023 is een bedrag van € 268,3 miljoen voor algemene dekkingsmiddelen opgenomen. Dat is 
inclusief mutaties reserves. In bovenstaande tabel zijn de reserves eruit gehaald en verderop in de tekst apart 
toegelicht.

Het exploitatiesaldo van het programma daalt met € 4,4 miljoen. De belangrijkste oorzaken 
worden per programmalijn toegelicht.

Programmalijn Financiën:
De begroting wordt met € 0,2 miljoen naar boven bijgesteld. Enerzijds gaan de 
verzekeringskosten met € 0,1 miljoen omhoog door stijging van de premies. Ook valt de 
doorbelasting vanuit de afdelingen € 0,5 miljoen hoger uit, als gevolg van hogere 
personeelskosten bij o.a. de afdeling Financiën, Inkoop en Contractmanagement (FIC). 
Daarnaast is de bijdrage aan de Financiële Eenheid met € 0,2 miljoen verhoogd door hogere 
personeelskosten en meer kosten van het financieel systeem.
Aan de andere kant dalen onze kosten voor de dienstverlening RBG met € 0,6 miljoen. 
Hieraan liggen twee oorzaken aan ten grondslag:

1. De afrekening RBG over 2022 valt € 0,4 miljoen lager (positief) uit dan waar rekening 
mee is gehouden in de jaarstukken 2022;

2. De kaderbrief 2024 van de RBG schetst een beeld dat de bijdrage voor de kosten van 
de RBG voor 2023 € 0,2 miljoen lager worden.
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Programmalijn Algemene dekkingsmiddelen:
Het totaal neem toe met € 4,6 miljoen. Deze toename is samengesteld uit: € 0,2 miljoen 
hogere kosten en € 4,8 miljoen hogere opbrengsten. 

Kosten:
• Hogere kosten doordat de in de begroting opgenomen taakstellingspost van € 1,4 miljoen 

in 2023 wordt gerealiseerd door verschillende programma’s;
• Lagere kosten doordat in de begroting opgenomen stelpost voor de cao-loonstijging van € 

0,75 miljoen in de burap is gecorrigeerd. De dekking van deze post is door andere 
programma’s ingevuld;

• Lagere personeelskosten omdat conform VV besluit de personeelskosten voor de 
nieuwbouw De Groote Lucht met € 0,5 miljoen (voordelig) worden geactiveerd. 

Opbrengsten:
• Op basis van geactualiseerde heffingsgrondslagen zijn de belastingopbrengsten 

aangepast. Voor 2023 wordt verwacht dat de watersysteemheffingen € 2,7 miljoen extra 
opleveren. Zie 3.5.4 Waterschapsbelastingen voor nadere toelichting;

• Met de vaststelling van de jaarstukken 2022 valt er € 1,3 miljoen vrij uit de 
kostenegalisatiereserve watersysteem ter dekking van informatiebeveiliging PA 
(€ 0,1 miljoen), aanbesteding crisisbeheersing (€ 0,1 miljoen) en baggeren 
(€ 1,1 miljoen);

• De opbrengsten voor het detacheren van personeel zijn niet structureel begroot. Dit jaar 
verwachten we ca. € 0,5 miljoen aan detacheringsopbrengsten; deze opbrengsten worden 
eenmalig gebruikt voor de invulling van de taakstelling;

• Een hogere dividenduitkering van De Nederlandse Waterschapsbank (NWB) van € 0,3 
miljoen.

Reserves
De reserves vormen samen het eigen vermogen van Delfland. De mutaties (stortingen en 
onttrekkingen) worden buiten de exploitatierekening gehouden. Het totaal aan mutaties is 
gelijk aan het begrote resultaat zodat het resultaat na mutaties reserves op nul uitkomt.

Programmalijn
(Bedragen * € 1.000)

Begroting 2023 Mutatie burap
Bijgestelde 

begroting 2023

Egalisatiereserve AWZI Harnaschpolder 5.214 5.214

Reserve kapitaallasten investeringen zuiveringsbeheer 7.000 7.000

Tariefdempingreserve zuiveringsbeheer 3.070 3.070

Totaal stortingen 12.214 3.070 15.284

Algemene reserve vrij besteedbaar -1.395 -6.512 -7.907

Tariefdempingreserve watersysteem -3.725 -3.725

Tariefdempingreserve zuiveringsbeheer -3.100 -3.100

Totaal onttrekkingen -8.220 -6.512 -14.732

Totaal 3.994 -3.442 552

Toelichting op de afwijkingen:
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Met de vaststelling van de jaarstukken 2022 in de VV van 1 juni 2023 is besloten om 
€ 1,3 miljoen te storten in de kostenegalisatiereserve watersysteembeheer, omdat niet 
uitgevoerde activiteiten 2022 doorschuiven naar 2023. Het gaat om informatiebeveiliging PA 
(€ 0,1 miljoen), aanbesteding crisisbeheersing (€ 0,1 miljoen) en baggeren (€ 1,1 miljoen). 
Met de vrijval van € 1,3 miljoen uit de kostenegalisatiereserve watersysteem worden deze 
middelen, via de exploitatie, direct beschikbaar gesteld om die activiteiten te financieren.  

Om het nadelig resultaat van € 3,4 miljoen te dekken, worden twee mutaties voorgesteld: (1) 
een storting van € 3,1 miljoen in de tariefdempingreserve zuiveringsbeheer en (2) een 
onttrekking van € 6,5 miljoen uit de algemene reserve vrij besteedbaar.

1. In de begroting 2023 is een energieopslag van € 15 per ve toegepast als gevolg van 
de sterk gestegen energiekosten. Hierbij is toegezegd dat als de energiekosten weer 
dalen de energieopslag wordt aangepast in de volgende begroting. Nu blijkt dat 
indexering van de dienstverleningsvergoeding PPS dit jaar lager uitkomt dan waarmee 
is begroot. In het begrotingsproces 2024 wordt het effect hiervan verder uitgewerkt. 
Voor 2023 levert de lagere index een voordeel op van € 3,1 miljoen. Omdat het tarief 
per v.e. voor dit jaar vast staat, is het voorstel om het voordeel te storten in de 
tariefdempingreserve zuiveringsbeheer zodat het kan terugvloeien naar de 
belastingbetaler.

2. Het tekort van € 6,5 miljoen is vrijwel volledig toe te rekenen aan de lagere 
groengasopbrengsten. Het efficiency resultaat over 2022 is juist voor een belangrijk 
deel toe te rekenen aan hogere groengasopbrengsten dan begroot. Dat efficiency 
resultaat is gestort in de algemene reserve vrij besteedbaar zoals besloten in de VV 
van 1 juni 2023. In analogie daarvan is het voorstel om het tekort van dit jaar te 
onttrekken aan de algemene reserve vrij besteedbaar.

3.5.4 Waterschapsbelastingen
Het heffen en innen van de belastingen wordt gedaan door de RBG.

Heffingsgrondslagen
Op basis van de inzichten uit de jaarrekening 2022 en de geactualiseerde opgave van de RBG 
komen we tot de volgende bijstelling van de prognose 2023.

 

Belastingsoort

Eenheid
Begroting 

2023
Mutatie 

Burap 2023

Bijgestelde 
begroting 

2023

Watersysteemheffing (bruto)     

Ingezetenen Huishoudens 541.598 -3.598 538.000

Gebouwd WOZ (€ mln.) 225.535 12.845 238.379

Ongebouwd (overig) Hectare 14.000 0 14.000

Ongebouwd (wegen) Hectare 4.650 0 4.650

Natuur Hectare 3.000 0 3.000

Verontreinigingsheffing Vervuilingseenheid 400 0 400

Zuiveringsheffing (bruto) Vervuilingseenheid 1.521.366 4.734 1.526.100

Toelichting op de afwijkingen:
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Door de laatste inzichten, waaronder de raming van de RBG, is het aantal ingezetenen (bruto) 
naar beneden bijgesteld met 3.598 huishoudens, de WOZ-waarde van gebouwd verhoogd met 
€ 12,8 miljoen en het bruto aantal vervuilingseenheden eveneens verhoogd met 4.734 
vervuilingseenheden. De hogere WOZ-waarde wordt veroorzaakt door (a) de groei van het 
areaal en (b) doordat de waarde van de woningen een sterke stijging kenden. Bij het 
opstellen van de begroting wordt gerekend met inschattingen. De groei van het areaal is 
lastig in te schatten door onzekerheden in de woningbouw (stikstofcrisis). Voor de 
ontwikkeling van de WOZ-waarde wordt o.a. gebruik gemaakt van de meicirculaire 
gemeentefonds. Daarin wordt op basis van informatie van de Waarderingskamer een 
inschatting gemaakt van de marktontwikkeling voor woningen en niet-woningen.

Het aantal vervuilingseenheden (v.e.) voor de zuiveringsheffing bestaat uit 9.334 meer v.e. 
bij woningen en 4.600 minder v.e. bij bedrijven. Totaal een toename van 4.734 
vervuilingseenheden.

Kwijtschelding en oninbaar:
Het aantal huishoudens van 538.000 (tabel watersysteemheffing ingezetenen) is het totaal 
aantal heffingsplichtigen, dus vóór aftrek van kwijtschelding en oninbaar. Op grond van de 
kwijtscheldingsnorm van 100% van de bijstandsuitkering verwachten wij dat circa 52.200 
huishoudens (9,7% van het totaal) in 2023 voor kwijtschelding van de heffing 2023 in 
aanmerking komen. Dat is ca. 2.000 minder dan waar mee is begroot.
De mate van oninbaarheid voor ingezetenen is omhoog bijgesteld van 7.600 huishoudens 
naar ongeveer 9.600 huishoudens (dit is circa 2.000 meer).
Voor de zuiveringsheffing bij woningen wordt verwacht dat de oninbaarheid hoger wordt dan 
begroot 2023: ongeveer 4.800 v.e. meer. De oninbaarheid bij bedrijven blijft vrijwel gelijk.
Door de hoge inflatie ontstaat er echter onzekerheid over de inschatting van de mate van 
oninbaarheid in 2023.

Tarieven 2023
In onderstaande tabel staan ter informatie de tarieven zoals die voor 2023 zijn vastgesteld.

 

Belastingsoort (bedragen * € 1)
Begroting 

2023

Watersysteembeheer  

Tarief ingezetenen per huishouden 120,68

Tarief gebouwd in proc. economische 
waarde 

0,0245%

Tarief ongebouwd per ha. 91,87

Tarief ongebouwd per ha. (Wegen) 459,34

Tarief natuur per ha. 4,40

Tarief verontreinigingsheffing per v.e. 98,92

Zuiveringsbeheer  

Tarief woningen en bedrijven per v.e. 98,92

Belastingopbrengsten  
De belastingtarieven voor 2023 staan vast. Het actuele areaal resulteert in een gewijzigde 
opbrengst ten opzichte van de begroting 20 23. De gevolgen hiervan voor de netto 
belastingopbrengsten (dus inclusief kwijtschelding en oninbaar) zijn in onderstaande tabel 
zichtbaar.
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Belastingsoort 

(Bedragen * € 1.000)

Begroting 2023*
Mutatie Burap 

2023
Bijgestelde 

begroting 2023

a. Watersysteembeheer    

Ingezetenen (netto) 57.900 -445 57.455

Gebouwd 55.229 3.145 58.374

Ongebouwd (overig) 1.286 0 1.286

Ongebouwd (wegen) 2.136 0 2.136

Natuur 13 0 13

Verontreinigingsheffing 40 0 40

Netto-opbrengsten watersysteem 1) 116.604 2.700 119.304

b. Zuiveringsbeheer

Opbrengst lopend jaar (netto) 148.490 -4 148.486

Netto-opbrengsten zuivering 2) 148.490 -4 148.486

* In de begroting 2023 zijn voor het watersysteem abusievelijk onjuiste cijfers opgenomen. In deze tabel 
staan de juiste bedragen. Deze sluiten aan met de bedragen in andere tabellen.
1. Opbrengsten ingezetenen na aftrek van kwijtschelding en oninbaar.

2. Opbrengsten zuivering na aftrek oninbaar.

Toelichting op de afwijkingen:

Binnen de watersysteemheffing zijn twee categorieën waarvan wordt verwacht dat de 
belastingopbrengsten gaan afwijken van de begroting 2023. Voor de categorie ingezetenen 
wordt € 0,4 miljoen minder opbrengsten verwacht door een naar beneden bijgesteld aantal 
ingezetenen. De verwachte daling kwijtschelding enerzijds en verwachte stijging oninbaarheid 
anderzijds heffen elkaar op.

Voor de categorie gebouwd wordt daarentegen € 3,1 miljoen meer opbrengsten verwacht. 
Deels komt dat door toename van het areaal, maar grotendeels wordt de toename 
veroorzaakt door de WOZ-waarde stijging van woningen. Deze was met gemiddeld 14,7% 
hoger dan waar wij mee hebben gerekend (9,9%).

Wat betreft de WOZ-waarden: de gemeenten Pijnacker-Nootdorp en Den Haag hebben nog 
geen gegevens aangeleverd bij de RBG. Hierdoor kan de totale WOZ-waarde nog gaan 
afwijken van waar nu mee rekenen met hogere belastingopbrengsten van € 3,1 miljoen.
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3.6 Organisatie en bedrijfsvoering

3.6.1 Programmalijn: Organisatie 
Doel: Een professionele, toekomstbestendige, rechtmatig handelende en resultaatgerichte 
organisatie. 
We zijn een professionele organisatie die in verbinding staat met de maatschappij en strategieën 
ontwikkelt om veranderingen tegemoet te treden en deze te vertalen naar ons handelen. We zijn 
een organisatie die door duidelijke sturing op doelen en goed ingerichte processen resultaatgericht 
opereert en die ervoor zorgt dat medewerkers goed toegerust zijn voor die toekomstige 
ontwikkelingen. Gerichte aandacht voor integriteit en auditen verankert rechtmatigheid en 
bevordert continu leren.

Activiteiten 2023:
Geen afwijkingen in de voorgenomen activiteiten.
Er is een tussentijdse evaluatie van het organisatieontwikkeltraject Samenspel uitgevoerd en 
we bekijken welke nadere afspraken we moeten maken om de sturing in de organisatie te 
versterken.

3.6.2 Programmalijn: Informatievoorziening
Doel: Een betrouwbare, wendbare en efficiënte informatievoorziening. 
Zorgdragen voor een betrouwbaar informatiebeleid, architectuur, (geo-)informatievoorziening en 
een centrale regie op functioneel beheer en gegevensbeheer en betrouwbare ICT-diensten.  

Het werk van Delfland wordt steeds verdergaand gedigitaliseerd. Vraagstukken als 
informatiebeveiliging en privacy vragen meer aandacht. De benodigde kennis en het volume 
van werk nemen toe. 
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Voor deze programmalijn zijn nog geen prestatie-indicatoren afgesproken. Een voorstel 
daarvoor wordt in 2023 vastgesteld. 

Informatiebeveiliging en privacy

Activiteiten 2023:
Medio januari 2023 is een Information Security Officer (ISO) in dienst getreden. Het werven 
van 2 andere ISO’ s, met de focus op de beveiliging van de kantoor- en procesautomatisering, 
verloopt moeizaam door de krapte op de arbeidsmarkt.

In de tweede helft van het jaar vindt er een nieuwe Baseline Informatiebeveiliging Overheid 
(BIO)-audit plaats. Hiervoor worden momenteel voorbereidingen getroffen. De meeste 
verbeterpunten uit de vorige audits zijn opgepakt en de verwachting is dat de openstaande 
punten, zoals Business continuity Management (BCM), risicomanagement en 
leveranciersmanagement de komende maanden verder kunnen worden opgepakt. Daarmee 
liggen we op schema voor de beoogde BIO-volwassenheidsscore 3 eind 2023.

Delfland heeft verschillende incidentresponseplannen, maar het daadwerkelijk oefenen en 
trainen schiet nu nog te kort, terwijl dit bijdraagt aan het vergroten van het bewustzijn en 
ontwikkelen van de vaardigheden van medewerkers om hen beter voor te bereiden op een 
eventuele aanval. Delfland biedt medewerkers trainingsmodules aan op het gebied van 
cybersecurity incidenten.

We houden ons eigen Security operations center (SOC) volledig in de lucht, omdat het 
Waterschapshuis pas eind 2024 een effectieve gezamenlijke oplossing zal hebben. In 
afwachting van de besluitvorming rond een gezamenlijk SOC, hadden we in de begroting 
2023 nog niet alle middelen voor een volledige eigen SOC opgenomen. Dat doen we nu 
alsnog.  

Toekomstgericht informatievoorziening

Activiteiten 2023:
Om de impact op de informatievoorziening (IV) van de snel opvolgende wet- en regelgeving 
in combinatie met de ontwikkelingen in de maatschappij te kunnen bijhouden, moet 
voortdurend worden beoordeeld wat nodig is voor het op orde brengen en houden van de 
basis. De activiteiten waarop extra wordt ingezet zijn onder meer wijzigingsbeheer, 
autorisatiebeheer en incidentenmanagement.
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3.6.3 Programmalijn: Regulering en dienstverlening
Doel: Een effectieve en efficiënte regulerings- en dienstverleningsketen als schakel tussen buiten 
en binnen. 
De reguleringsketen vormt de transparante en efficiënte schakel tussen buiten en binnen. Toezicht 
en handhaving worden effectief ingezet om het naleefgedrag te bevorderen en waar mogelijk 
structureel te verbeteren. Met de implementatie van de Omgevingswet verbeteren we onze 
dienstverlening, borgen we het waterbelang in onze eigen instrumenten en in die van andere 
overheden, en maken wij de participatie van inwoners in onze besluitvorming eenvoudiger.

Prestatie-indicator: Vergunningen verstrekken binnen de wettelijke termijn
Streefwaarden

Prestatie-indicator Rekening 
2022

Begroting 
2023

Prognose 
2023

De vergunningen worden 
binnen de wettelijke 
termijn van 8 weken 
verstrekt

86% 95% 95% 

 
Door de complexiteit van een deel van de vergunningaanvragen en handhavingsacties is de termijn soms niet 
haalbaar. Daarom geldt een streefwaarde van 95%. 

Ondanks blijvende druk op vergunningverlening en de start van de Omgevingswet verwachten 
we de prestatie-indicator te gaan halen. 

Regulering

Activiteiten 2023:
Er zijn geen afwijkingen op de voorgenomen activiteiten.

Toezicht en handhaving

Activiteiten 2023: 
Het eerste halfjaar zijn er geen afwijkingen van de uitvoering te melden. Mogelijk ontstaan er 
door de huidige onderbezetting, als gevolg van verloop in de personele bezetting, in de 
tweede helft van het jaar wel afwijkingen. Als dat gebeurt, zullen wij risico gestuurd 
prioriteiten stellen.

Waterschapsverordening en Omgevingswet

Activiteiten 2023:
We treffen de voorbereidingen die nodig zijn om de Waterschapsverordening op 1 januari 
2024 in werking te laten treden. 
De aanpassingen rond de bescherming van onze afvalwatertransportleidingen zullen nog niet 
opgenomen zijn in de Waterschapsverordening, omdat daarvoor meer tijd nodig is. 
Een overzicht van de overige beleidswijzigingen die in de toekomst worden verwacht, zal 
beschikbaar zijn bij de bespreking van de nieuwe Waterschapsverordening.

3.6.4 Programmalijn: Interne dienstverlening en bestuursondersteuning 
Doel: Een betrouwbare, wendbare en efficiënte interne product- en dienstverlening en een juiste, 
tijdige en transparante besluitvorming.

Activiteiten 2023:
Afwijkingen in de activiteiten betreffen voornamelijk maatregelen om de dienstverlening en 
ondersteuning op het gewenste niveau te houden. Bijbehorende financiële mutaties kunnen 
binnen de begroting worden opgevangen.
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3.6.5 Programmalijn: Communicatie 
Doel: Communicatie draagt bij aan de reputatie van Delfland als deskundige, betrouwbare en 
transparante overheid en partner.

Prestatie-indicator: Klanttevredenheid 

Streefwaarden

Prestatie-indicator Rekening 
2022

Begroting 
2023

Prognose 
2023

Rapportcijfer voor het 
contact met het 
Hoogheemraadschap van 
Delfland

N.v.t.* ≥ 7,5 **

 
* In 2022 is het klanttevredenheidsonderzoek niet uitgevoerd, omdat de benodigde voorbereiding groter was dan voorzien, vooral in 
verband met de AVG. Het onderzoek wordt in 2023 uitgevoerd.
**Onderzoek is uitgevoerd maar gezien de onvoldoende respons zijn de resultaten niet representatief.

Activiteiten 2023:
Het onderzoek is uitgevoerd maar leverde gelet op de geringe respons geen representatieve 
resultaten op. We beraden ons op een vervolgstap en op de vraag of de afgesproken PI kan 
worden vervangen.

3.6.6 Programmalijn: Personeel 
Doel: Een toekomstgerichte, aantrekkelijke en veilige werkgever.
Delfland blijft in beweging: wij zijn extern georiënteerd en zetten in op continue verbetering. 
Kennisdeling en duurzame inzetbaarheid staan centraal. We houden oog op de veiligheid en 
gezondheid van medewerkers. Daarnaast willen we een aantrekkelijke werkgever zijn.

Prestatie-indicatoren: Werkgeverschap en Total Recordable Case Frequency (TRCF)
Streefwaarden

Prestatie-indicator Rekening 
2022

Begroting 
2023

Prognose 
2023

Werkgeverschap N.v.t.  7,3 7,3

TRCF 2 2,5 2,5

 
TRCF = de mate van veiligheid in de organisatie uitgedrukt in het aantal ongelukken per miljoen gewerkte uren 

Activiteiten 2023:
Er zijn geen afwijkingen in de voorgenomen activiteiten. De arbeidsmarktkrapte is steeds 
nadrukkelijker voelbaar in onze vacaturevervulling. Door meer personeel in te huren die 
daarvan het gevolg is, lukt het ons wel om onze doelen te halen. 

3.6.7 Programmalijn: Digitale transformatie 
Doel: Delfland hanteert digitale transformatie als strategisch instrument voor de verbetering van 
primaire en ondersteunende werkprocessen en systemen. 
Ondersteuning van de transitie van Delfland om in 2029 minder handmatig werk uit te voeren en 
te werken met veiliger en intelligentere systemen die medewerkers ondersteunen met advies en 
het voorspellen van werk (bijvoorbeeld voorspellend onderhoud).

Activiteiten 2023:
Er zijn geen afwijkingen op de voorgenomen activiteiten.
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3.6.8 Programmalijn: Innovatie 
Doel: Ontwikkelen van kennis en stimuleren van innovaties gericht op het creëren van 
maatschappelijke meerwaarde.

Activiteiten 2023: 
De voorgenomen activiteiten lopen volgens planning.

3.6.9 Exploitatie Organisatie en bedrijfsvoering

Programma Organisatie en bedrijfsvoering

(Bedragen *€ 1.000)

Begroting 
2023

Mutatie 
Burap

Bijgestelde 
begroting 

2023
Organisatie  8,4  0,9 9,3

Informatievoorziening  16,4  1,4 17,8

Regulering en dienstverlening  9,5  0,5 10,0

Interne dienstverlening en 
bestuursondersteuning

 9,6  0,1 9,7

Communicatie  2,1  0,0 2,1

Personeel  2,0  0,2 2,2

Digitale transformatie  0,7  -   0,7

Innovatie  3,2  -0,4 2,8

Totaal * 51,9 2,7 54,6

De kosten binnen dit programma nemen toe met € 2,7 miljoen. De oorzaken van deze stijging 
worden hieronder per programmalijn toegelicht.

Programmalijn Organisatie (nadelig € 0,9 miljoen): 
• Hogere kosten van € 0,5 miljoen voor de verdere implementatie van assetmanagement in 

het algemeen en voor de ontwikkeling van het onderhoudsysteem "1-OBS" die daarmee 
verband houdt;  

• Hogere kosten door per saldo budget neutrale overboekingen van € 0,4 miljoen. Voor een 
bedrag van € 0,2 miljoen is dit afkomstig uit de programmalijn Innovatie en voor 
eveneens € 0,2 miljoen afkomstig uit de programmalijnen Communicatie, 
Informatievoorziening en Personeel.

Programmalijn Informatievoorziening (nadelig € 1,4 miljoen):
• Hogere personeelskosten van € 0,6 miljoen. Als gevolg van de krapte op de arbeidsmarkt 

is het lastig om de vacatureruimte in te vullen. Om de activiteiten te realiseren wordt 
gebruik gemaakt van duurdere externe inhuur.

• Hogere kosten voor het Security Operations Center (SOC) van € 0,5 miljoen als gevolg 
van een ruimere inrichting dan voorzien;

• Hogere kosten van € 0,2 miljoen voor Het Waterschapshuis op basis van hun actualisering 
van het budget voor het lopende jaar;

• Hogere kosten van € 0,2 miljoen doordat het budget voor geo-informatie (digitale kaarten 
van de functies in ons gebied) abusievelijk te laag was begroot;

• Lagere kosten van € 0,1 miljoen als gevolg van een besparing op de kosten voor 
beleidsondersteunend onderzoek beheer data watersysteem. Deze besparing wordt 
ingezet voor invulling van de taakstelling uit het begrotingsproces 2023.

Programmalijn Regulering en dienstverlening (nadelig € 0,5 miljoen):
• Hogere kosten van € 0,2 miljoen voor toezicht en handhaving, o.a. wegens de vervanging 

van een boot, de aanschaf en vervanging van digitale meetinstrumenten en hogere 
kostprijzen voor onderhoud;
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• Hogere doorbelaste personeelskosten van € 0,2 miljoen doordat meer personele capaciteit 
is ingezet dan in de begroting opgenomen;

• Budget neutrale verhoging van de lasten met € 0,1 miljoen in verband met de 
centralisering van het budget voor het zaaksysteem van Delfland. Bijdrage komt uit 
programmalijn Waterkwantiteit, peilbeheer (OWK). 

Programmalijn Interne dienstverlening en Bestuursondersteuning (nadelig € 0,1 miljoen):
• Hogere kosten voor uitbreiding van het wagenpark van € 0,1 miljoen. De uitbreiding is 

conform vervoersbeleid, en is het gevolg van de groei van de organisatie waarbij op 
functie een dienstauto benodigd is. Bij de uitbreiding wordt ingezet op verdere 
elektrificatie;

Programmalijn Personeel (nadelig € 0,2 miljoen):
• Hogere kosten van € 0,1 miljoen voor de NS-businesscard voor medewerkers; 
• Hogere kosten van € 0,1 miljoen door verschuiving bijdragen aan Vakorganisaties naar 

deze programmalijn. Per abuis was deze post op programmalijn Organisatie begroot.

Programmalijn Innovatie (voordelig € 0,4 miljoen):
• Verlaging van het innovatiefonds en het budget voor kennis en innovatie tezamen € 0,2 

miljoen door minder aanvragen voor het innovatiefonds. Deze verlaging wordt ingezet 
voor invulling van de taakstelling uit het begrotingsproces 2023; 

• Budget neutrale overboeking van € 0,2 miljoen naar programmalijn Organisatie. Dit is een 
correctie vanwege een administratieve fout in de begroting 2023.

3.6.10 Investeringsuitgaven Organisatie en bedrijfsvoering

Programmalijn

(Bedragen * € 1 miljoen)
Begroting 2023 Mutatie 

Burap

Bijgestelde 
begroting 

2023
Informatievoorziening - 1,35 1,35

Digitale transformatie 1,5 -1,5 -

Totaal 1,5 0,15  1,35

De investeringsuitgaven 2023 worden verlaagd met € 0,15 miljoen. De belangrijkste oorzaken 
worden hieronder per programmalijn toegelicht.

Investeringsprojecten Organisatie en 
bedrijfsvoering 

Bijgestelde 
begroting 
2023 

Wat gaan we daarvoor doen?

Begroting 2023 
(*€1 miljoen)

• ICT en facilitair 1,5 1,35

Toelichting op de afwijkingen:

In de begroting zijn de investeringen voor dit programma per abuis geboekt onder de 
programmalijn Digitale transformatie. Dat moet zijn: Informatievoorziening voor een bedrag 
van € 1,35 miljoen en Interne dienstverlening (facilitair) voor een bedrag van € 0,150 
miljoen. Voor de Informatievoorziening zullen in het najaar voor het begrote bedrag 
investeringsvoorstellen aan de VV worden voorgelegd. Deze hebben met name betrekking op 
de vervanging en uitbreiding van hardware.

Voor de Interne dienstverlening zal geen investeringsvoorstel voor 2023 meer volgen. Het 
betreft vervangingsinvesteringen in de parkeergarage van het gemeenlandshuis. Deze 
investeringen zijn noodzakelijk om de garage toekomstbestendig te maken, maar uit 
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marktverkenningen is gebleken dat voor de uitvoering van werkzaamheden pas in 2024 bij 
mogelijke uitvoerders ruimte bestaat.

4. Risicomanagement

De wereld om ons heen verandert snel en de eisen die aan Delfland worden gesteld, zijn 
steeds hoger. Binnen deze context is het belangrijk om zicht te hebben op de risico’s die we 
als organisatie lopen, zodat we op basis hiervan bewuste keuzes kunnen maken en niet 
verrast worden. Risicomanagement biedt een structurele aanpak voor het in kaart brengen, 
beheersen en monitoren van kwetsbaarheden en bedreigingen die in de weg kunnen staan 
aan het behalen van de doelstellingen van Delfland. Op dit moment hebben wij onze top-
risico’s goed in beeld en hebben we over het algemeen effectieve beheersmaatregelen 
geïmplementeerd om ons risicoprofiel te verlagen. Dit is terug te zien in de relatief beperkte 
impact van opgetreden incidenten. Tegelijkertijd signaleren wij een aantal brede 
ontwikkelingen die zich in de toekomst kunnen ontwikkelen tot nieuwe top-risico’s. Om dit te 
voorkomen, is het zaak deze ontwikkelingen scherp in beeld te houden en hier op een tijdige 
en structurele manier op te anticiperen. Het verder versterken van ons risicomanagement is 
dan ook een prioriteit voor de organisatie. Dit gaat immers helpen om verder in control te 
komen en de beschikbare tijd en middelen op een steeds efficiëntere manier aan te wenden. 
Op de korte termijn betekent dit echter een verdere investering in onze organisatie. De tijd en 
middelen die hier komend jaar voor nodig zijn, zullen meegenomen worden in de Begroting 
2024.

4.1 Risicoprofiel
In de periode van januari t/m juli 2023 hebben zich een aantal wijzigingen voorgedaan die 
impact hebben op het risicoprofiel van Delfland. Per saldo is het risicoprofiel licht verbeterd, 
vooral dankzij de implementatie van effectieve beheersmaatregelen. Hierdoor is de kans en/of 
het effect van optredende risico’s verkleind, en daarmee het restrisico voor de organisatie. De 
voornaamste materiële wijzigingen zijn hieronder toegelicht. 

Lange-termijn systeemeisen waterketen
Er is een nieuw risico geïdentificeerd met betrekking tot de lange-termijn systeemeisen in de 
waterketen, met risiconiveau ‘hoog’. Dit risiconiveau is mede ingegeven door de gedeeltelijke 
onbekendheid met de precieze impact van nieuwe wetgeving en eigen ambities op de 
waterketen zoals deze nu is. De waterketen van Delfland heeft zich immers historisch 
ontwikkeld. Daarbij zijn diverse keuzes gemaakt, passend in de tijd. Meer recentelijk heeft 
Delfland ambities uitgesproken en deze vastgelegd in bestuursakkoorden met betrekking tot 
de uitstoot van broeikasgassen (CO2, geborgd via de CO2-prestatieladder, terugdringing van 
methaan), energieverbruik (2025 energieneutraal), grondstoffen terugwinning (in 2035 
klimaatneutraal). Daarbij komt er vanuit Europa in de periode 2025-2035 een verplichting via 
de Richtlijn Stedelijk Water om aanvullend te zuiveren op medicijnresten en 
microverontreinigingen. Het beheergebied kent een economische groei en het aanbod van 
vervuiling vanuit huishoudens en de industrie neemt toe. Hierdoor is het huidige systeem 
behoorlijk belast, waarbij de mogelijkheden om in te spelen op toekomstige ontwikkelingen 
beperkt is. Er is dan ook nog onvoldoende zicht op de toekomstige eisen en behoeftes in 
relatie tot het huidige systeem. Hiermee zijn de strategische risico’s nog onvoldoende in 
beeld, en zal dit risico periodiek herbeoordeeld moeten worden in samenhang met het (op te 
stellen) Strategisch Asset Management Plan en de visie op de toekomst van de zuiveringen. 
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Doorbraak primaire waterkering
Nog niet alle primaire keringen voldoen aan de nieuwe wettelijke normen. Delfland heeft de 
afgelopen jaren verschillende repressieve maatregelen in de vorm van (herstel)protocollen 
ingesteld om eventuele schade te beperken. Het feitelijke risico op een doorbraak is hierdoor 
gedaald. Het risiconiveau is bijgesteld van ‘zeer hoog’ naar ‘hoog’. 

Onvoldoende zoet water door droogte
De meest recente inschatting van het risico op een zoetwatertekort leverde een risiconiveau 
op van ‘medium’ (was: ‘hoog’). Dit heeft twee oorzaken:

• Eerder werd aangenomen dat door droogte de waterpeilen zouden uitzakken, met een 
groot stabiliteitsrisico voor de keringen en daarmee grote schade. Dit zal in de praktijk 
echter niet gebeuren, omdat in dat geval als beheermaatregel water wordt ingelaten 
met een hoger zoutgehalte. De focus van dit risico ligt nu dan ook vooral op de schade 
die zou ontstaan door het inlaten van zouter water. Deze hangt af van zoutgehalte en 
tijdsduur. Voor zoutgehalte <500 mg/l wordt de schade geschat tussen de 0,1 en 1 
miljoen Euro. Wanneer het zoutgehalte verder oploopt ontstaat grotere economische 
schade (categorie 1-10 miljoen). Er kan in dat geval worden gekozen om ook de 
sluizen volledig te sluiten, maar dit leidt tot dezelfde orde economische schade (1-10 
miljoen).

• Delfland is beter dan voorheen voorbereid op periodes van droogte en neemt 
maatregelen zoals aanvoer van extra water (Brielse Meer en via de Klimaatbestendige 
Wateraanvoer (KWA)). Hierdoor wordt het risico beperkt. Bij een 
(dreigend)watertekort zijn we wettelijk verplicht de verdringingsreeks toe passen door 
maatregelen te treffen in categorie 4, in 2018 en 2022 was dit het instellen van 
schutbeperkingen. Het risico ‘medium’ is ingeschat gegeven al deze 
beheermaatregelen. Zonder deze beheermaatregelen is het risico veel hoger. We 
monitoren het risico nauwgezet. Door de klimaatverandering zullen droge periodes 
vaker voorkomen. Dit kan invloed hebben op de herhalingstijd waardoor het risico in 
de toekomst kan toenemen. 

Niet halen KRW doelen
De betrokkenheid van Delfland bij het halen van de KRW-doelen is groot en de inspanningen 
zijn veelomvattend. Het KRW-doelbereik hangt echter sterk samen met het handelen door 
derden. Voor de risico-inschatting ligt de focus op het beïnvloedbare deel van het risico – 
namelijk: het handelingsperspectief van Delfland en de gevolgen voor de organisatie als we 
daarin tekortschieten. Het risiconiveau is opgehoogd naar ‘zeer hoog’ (was: ‘hoog’). Hierbij is 
gekeken naar de volgende impact categorieën: 

• Schoon water, ecologie en chemie: als het water in ons beheergebied niet schoon is, 
levert dat een maatschappelijk risico op. Het kwantificeren hiervan is echter niet 
eenvoudig en wij hebben hier als Delfland slechts gedeeltelijk invloed op. We 
onderzoeken dan ook hoe we dit aspect op een goede manier kunnen meewegen in 
onze risicobeoordeling. 

• Reputatie: in de samenleving en de media is veel aandacht voor milieu-gerelateerde 
thema’s als stikstof, klimaat en waterkwaliteit. Bij het niet halen van KRW-doelen is 
regionale en landelijke commotie te verwachten, vergelijkbaar met het stikstofdossier. 

• Economie: het economische risico voor Delfland omvat verschillende aspecten. 
o In 2024 zal er een tussenevaluatie van het KRW-doelbereik worden gedaan. 

Hieruit kan blijken dat maatregelen minder effect hebben dan verwacht. Als 
gevolg daarvan kan door het Rijk erop worden aangedrongen dat er meer 
maatregelen worden genomen. We voorzien geen knelpunten voor het 
uitvoeren van maatregelen in het KRW-programma waarvoor Delfland zelf 
primair bevoegd en verantwoordelijk is. 
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o Vanaf 2027 kunnen Europese lidstaten bij het uitblijven van KRW-doelbereik 
door de Europese Commissie worden aangesproken. Het is niet waarschijnlijk 
dat een eventuele boete door de Nederlandse Staat zal worden verhaald op 
lagere overheden. 

o Bij de burgerlijke rechter kan een rechtszaak tegen een overheid worden 
aangespannen (de zaak Urgenda is hiervan een recent voorbeeld). Ook al is de 
Nederlandse staat in een dergelijke kwestie waarschijnlijk de eerst 
aangesprokene, zou dit ook gevolgen voor Delfland kunnen hebben. Als we 
bestaand beleid moeten uitbreiden of aanscherpen, vraagt dit aanvullende 
capaciteit. De ernst, de frequentie en daarmee het risiconiveau worden 
onderzocht.

Lekkage persleiding
Het inherente risico op falen van een persleiding door externe beschadiging of slijtage, 
waarbij grote hoeveelheden afvalwater in de leefomgeving terechtkomen, blijft ongewijzigd. 
Echter leert de ervaring dat repressieve maatregelen om de schade te beperken effectief zijn, 
waardoor de daadwerkelijke impact van dit risico relatief laag is.

Verplichte amovering persleidingen Den Haag
In Den Haag liggen nog meerdere (pers)leidingen die buiten gebruik zijn. De afspraak is 
gemaakt dat pas als de weg gereconstrueerd wordt, de leidingen verwijderd worden. De 
kosten zijn dan voor Delfland. Het zijn dus vooral de omvang van de kosten en de timing die 
onzeker zijn, waarmee dit voornamelijk een budgettair risico vertegenwoordigt. Omdat de 
afgelopen jaren nagenoeg geen kosten zijn gemaakt, wordt dit risico nu afgeschaald naar 
‘medium’ (was ‘hoog’). Het risico zal actief gemonitord blijven worden en weer worden 
opgeschaald wanneer daar aanleiding toe is.

Pandemie
De COVID-19 pandemie is overgegaan naar een endemie. Het risico op nieuwe pandemie is 
blijvend aanwezig, maar met het oog op de implementatie van hybride werken en het opstellen 
van een intern beheersplan is het risico afgeschaald van ‘hoog’ naar ‘medium’. 

Vervallen koepelvrijstelling voor de BTW
De eerder voorgenomen inperking van de koepelvrijstelling is opgeschort in afwachting van 
Europese regelgeving. Het risico is voor nu niet meer actueel. 

PFAS bij grondwerken
Dit bestaande risico ziet op de aanwezigheid van PFAS in de grond of bagger, waardoor 
werkzaamheden vertraging kunnen oplopen of extra kosten gemaakt moeten worden bij het 
onderhoud aan de kering of bij het baggeren van de watergangen. De mogelijke aanwezigheid 
van PFAS in het oppervlaktewater valt hier strikt genomen niet onder. Het risico werd op basis 
van een eerste inschatting in risicocategorie ‘hoog’ geplaatst. Naar aanleiding van verhoogde 
meetresultaten van PFOS in Den Haag zal dit risico herbeoordeeld worden. Dit betreft zowel 
de scope definitie en het risiconiveau, als ook de te nemen beheersmaatregelen. 

4.2 Strategisch relevante ontwikkelingen
Naast bovengenoemde wijzigingen in de top-risico’s, spelen nog een aantal bredere 
ontwikkelingen die mogelijk invloed kunnen hebben op het risicoprofiel van Delfland naar de 
toekomst toe:

• Toenemende complexiteit: als gevolg van economische en demografische 
ontwikkelingen, toename van bebouwde omgeving, regelgeving, maatschappelijke 
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verwachtingen en onze eigen ambities ligt de lat waar we als organisatie aan moeten 
voldoen steeds hoger. In een context waarin verandering de enige constante is, de 
onderlinge afhankelijkheden groot zijn, en alles even belangrijk of urgent lijkt, is het 
lastig om prioriteiten te stellen en effectief samen te werken. Het is dan ook van 
belang om als organisatie effectief en wendbaar genoeg te zijn en te blijven om alle 
toekomstige uitdagingen het hoofd te kunnen bieden.

• Klimaatverandering: de gevolgen van klimaatverandering wegen steeds zwaarder op 
de organisatie. Denk aan de gevolgen van de stijgende zeespiegel voor de 
waterveiligheid, of de impact van extreme neerslag en droogte op het watersysteem. 
Dit vraagt veel van ons aanpassingsvermogen als organisatie. 

• Beschikbaarheid van personeel: door krapte op de arbeidsmarkt is het soms lastig om 
voldoende en/of voldoende gekwalificeerd personeel aan te trekken. Hierdoor blijven 
vacatures vaak langer onvervuld dan wenselijk is. Dit vraagt ook veel van overige 
collega’s die naast het reguliere werk, extra taken op zich moeten nemen of een 
inwerktraject moeten begeleiden. 

Het is zaak om als organisatie alert te zijn en te blijven op deze ontwikkelingen en hier tijdig 
op te anticiperen, zodat deze factoren zich in de toekomst niet ontwikkelen tot top-risico voor 
Delfland.

4.3 Opgetreden incidenten in relatie tot de top-risico’s
In 2023 hebben zicht tot een aantal incidenten voorgedaan. In twee gevallen is sprake 
geweest van opschaling van de Calamiteitenorganisatie naar fase 1. In alle gevallen zijn de 
kosten binnen begroting opgevangen, waardoor het weerstandsvermogen niet is 
aangesproken. Dit bevestigt het beeld van een licht verbeterd risicoprofiel.

• Lokale verontreinig watergang: in april is de calamiteitenorganisatie opgeschaald naar 
fase 1 i.v.m. olie op het oppervlaktewater ter hoogte van de Verrijn Stuartlaan 
kruising Diepenhorstlaan in Rijswijk. Het verspreidingsgebied was aanzienlijk. 
Aannemer is ingeschakeld om de olie uit het water af te zuigen, gemalen zijn 
stopgezet om verdere verspreiding te voorkomen en er zijn oliebooms geplaatst op 
strategische plekken. Bij de afschaling was de vervuiling voor meer dan 90% 
opgeruimd. De resterende werkzaamheden zijn door de reguliere organisatie opgepakt 
en afgerond, zoals opruimen/verwijderen van de, achter gebleven olie, materialen en 
oliebooms in de watergangen. De kosten ad €16.000 zijn binnen begroting 
opgevangen.

• Lekkage persleiding: eind juni heeft opschaling naar fase 1 plaatsgevonden na het 
constateren van een grote hoeveelheid dode vissen in Maasdijk en veel stankoverlast 
rondom het bedrijventerrein Maasambacht als gevolg van een riool overstort. 
Gemeente Westland heeft het rioolgemaal uit kunnen zetten om verdere vervuiling te 
voorkomen. Bij de riool inspectie bleek dat het rioolgemaal van Delfland aan de 
Willemdriestraat te Maasdijk verstopt zat met vuilproppen die niet thuishoren in het 
riool. De vuilprop is verwijderd, waarna het peil in de riolering weer is gezakt. Het 
vieze water is zoveel mogelijk teruggepompt naar het riool, waarbij de waterkwaliteit 
nauwlettend is gemonitord. De kosten zijn beperkt gebleven en zitten vooral in het 
schoonmaken van de lokale watergangen en het opruimen van de effecten. Dit is 
opgevangen in de exploitatie.

• ICT-beschikbaarheid: op vrijdag 12 mei is door het SOC (Security Operations Center) 
van Delfland het CERT (Computer Emergency Response Team) van Delfland 
bijeengeroepen in verband met een mogelijk cybersecurity incident bij een leverancier 
van onze procesautomatiseringssystemen en diensten. Het incident is succesvol 
afgehandeld, zonder schadelijke gevolgen. Het incident wordt extern geëvalueerd met 
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als doel om een volgende stap te zetten in organisatie volwassenheid ten opzichte van 
de cyberweerbaarheid.

• Doorbraak regionale waterkering: in januari hebben graafwerkzaamheden 
plaatsgevonden in de waterkering aan de Rodenrijsevaart in Berkel en Rodenrijs voor 
de aanleg van een zwembad door een particulier die niet in het bezit was van een 
Watervergunning. Een aanzienlijk deel van de kruid en binnentalud waren al 
afgegraven toen het incident werd ontdekt. Als gevolg van de werkzaamheden kon de 
veiligheid niet gegarandeerd worden, bovendien was voor die dag door Peilbeheer een 
neerslagprotocol A afgekondigd. Perceeleigenaar heeft verzoek direct opgevolgd om 
de waterkering met dezelfde grond weer op oorspronkelijk profiel te brengen. De 
marginale kosten voor inzet van handhaver en intern advies zijn binnen begroting 
opgevangen. 

• Doorbraak regionale waterkering: begin april was er lekkage aan de dwarskade in 
Nootdorp waardoor water uit de watergang onder de woning stroomde. Na direct een 
eerste noodoplossing om de lekkage te stoppen te hebben aangebracht, zijn de 
herstelwerkzaamheden aan de kade uitgevoerd. De lekkage lijkt te zijn ontstaan 
doordat er een vlonder in de kade was aangelegd. Onder de vlonder is een lage plek 
ontstaan waardoor met het verhogen van het waterpeil van het winterpeil naar het 
zomerpeil water onder de vlonder is gaan stromen. Met het zomerpeil laat Delfland het 
waterpeil in bepaalde gebieden geleidelijk verhogen. In de zomer is namelijk meer 
behoefte aan water voor de groei van planten en bomen in de natuur en voor 
landbouwgewassen. De herstelkosten ad €5.000 zijn binnen begroting opgevangen. 

• Doorbraak regionale waterkering: de volgende onvoorziene maatregelen zijn getroffen 
ter voorkoming van een dijkdoorbraak:

o Herstel Afschuiven binnentalud N468 (kosten: €50.000)
o Lekkage door muskusrat Woudseweg (kosten: €6.000)
o Lekkage Vlaardingsekade (kosten: €4.000)
o Herstel binnentalud Oostgaag in Maasland (uitgevoerd door Provincie Zuid-

Holland)
• Verplichte amovering persleidingen Den Haag: herstel van verzakte putdeksels bij de 

vervallen leidingen (kosten: €10.000). 
• PFAS bij grondwerken: op 13 juli is een artikel verschenen van radioprogramma 

Pointer over een meting van januari 2021 waarin PFOS-waarden in een sloot in het 
bedrijventerrein Forepark in Den Haag werden gevonden die ver boven de RIVM-
richtlijn voor waterbodem lagen. Door de ontstane publiciteit is dit dossier opnieuw 
onderzocht en wordt in samenwerking met de overige betrokken instanties onderzocht 
welke maatregelen in het gebied nodig zijn. Er is een risico dat we op basis van 
voortschrijdend inzicht op meerdere plekken in ons gebied PFAS zullen aantreffen. De 
aanpak daarvan zal om extra middelen en inzet vragen om risico’s voor bewoners en 
het gebied te mitigeren en het vertrouwen in ons hoogheemraadschap te borgen. De 
gemaakte kosten zien vooral op inzet van personeel en aanvullende metingen, en 
worden vooralsnog binnen begroting opgevangen.
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5. Bijlagen 
Bijlage I: overzicht prestatie-indicatoren
Bijlage II: projectenoverzichten en verzamelkredieten 
Bijlage III: Besparingen ter dekking van de extra kosten taakstelling uit het begrotingsproces 
2023, formatie V&G en Recruitment, dakpanconstructie en niet gedekte cao kosten
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Bijlage I: overzicht prestatie-indicatoren 

Streefwaarden

Prestatie-indicator
Begroting 

2023
Prognose 

2023
Primaire waterkeringen 
(55 kilometer)

87% 87%

Regionale waterkeringen 
(437 kilometer)

88% 87%

 

Streefwaarden

Prestatie-indicator
Begroting 

2023
Prognose 

2023

1) Zomergemiddelde stikstofgehalte Boezem 
Westland/Midden Delfland & Boezem 
Haaglanden/Schie 

2,2 & 1,9 
mg/l

2,2 & 
1,9  

mg/l

  2) ESF’s: aantal verbeterstappen m.b.t. de 8 
ESF’s in de KRW-waterlichamen 14 6
3) Toxiciteit: percentage metingen 
gewasbeschermingsmiddelen dat geen 
belemmeringen geeft voor ecologie

94 94

 

Streefwaarden

Prestatie-indicator Zwemwaterkwaliteit
Begroting 

2023
Prognose 

2023
Maximaal aantal locaties met een negatief 
zwemadvies van meer dan 3 weken

6 6

Streefwaarden

Prestatie-indicator
Begroting 

2023
Prognose 

2023
40.060 40.060Voldoet aan normering voor inundatie (in 

hectare). 98,70% 98,70%

 

Streefwaarden

Prestatie-indicator
Begroting 

2023
Prognose 

2023
Verwijderingsrendement stikstof % 80% 80%

Verwijderingsrendement fosfaat % 80% 80%

 

Streefwaarden

Prestatie-indicator
Begroting 

2023
Prognose 

2023
Vermindering rioolvreemd water in % 1 1
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Streefwaarden

 Prestatie-indicatoren:
Begroting 
2023

Prognose 
2023

Energieneutraal in % 94% 94%
   

Waarden conform rekenmethodiek Klimaatmonitor 

 Prestatie-indicatoren:
Begroting 
2023

Prognose 
2023

Hoeveelheid CO2-uitstoot (in tonnen)  

Exclusief methaan en lachgas  
3.800

  
  

6.550

 

Streefwaarden

Prestatie-indicator
Begroting 
2023

Prognose 
2023

GWW-opdrachten met duurzame/ circulaire 
ambitie (conform Grondstoffenakkoord)

100% 100%

(Advies)diensten en leveringen met 
duurzaam/circulaire ambitie

60% 94%

Streefwaarden 

Prestatie-indicator 
Begroting 

2023 
Prognose 

2023 
Netto schuldquote (schuldpositie gerelateerd 
aan omzet in %) 

214% 213%

Externe financiering in % vaste activa  80% 80%
Vrije kasstroom (in € mln.)  -22,3* -26,2
*in de begroting 2023 is de vrije kasstroom per abuis berekend voor aflossing van 
de leningen. Dit moet zijn vrije kasstroom na aflossing leningen.

Streefwaarden 

Prestatie-indicator 
Begroting 

2023 
Prognose 

2023 
De vergunningen worden binnen de wettelijke 
termijn van 8 weken verstrekt 

95% 95%

  

Streefwaarden 

Prestatie-indicator 
Begroting 

2023 
Prognose 

2023 
Rapportcijfer voor het contact met het 
Hoogheemraadschap van Delfland 

≥ 7,5 **

  
**onderzoek is uitgevoerd maar gezien de onvoldoende respons zijn de 
resultaten niet representatief
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Streefwaarden 

Prestatie-indicator 
Begroting 

2023 
Prognose 

2023 
Werkgeverschap  7,3 7,3
TRCF 2,5 2,5
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Bijlage III: Besparingen ter dekking van de extra kosten taakstelling uit het 
begrotingsproces 2023, formatie V&G en Recruitment, dakpanconstructie en niet gedekte cao 
kosten:

Bij het opstellen van de begroting 2023 waren een aantal kostenposten voorzien waarvoor 
nog geen dekking tegenover stond.  Er is besloten om deze in het voorjaar in te vullen.

In totaal gaat het om een kostenpost van € 3,08 miljoen.

Deze bestaat uit de volgende onderdelen:

• Taakstelling begroting 2023 totaal € 1,40 miljoen;
• Dakpanconstructie, nieuwe werknemers aannemen voordat collega’s met pensioen 

gaan voor kennisoverdracht, van € 0,25 miljoen;
• Extra formatie van € 0,28 miljoen;
• Niet gedekte kosten CAO-effect van € 1,15 miljoen.

In de tabel hieronder is te zien hoe het college de bovenstaande kosten wil dekken door 
besparingen bij verschillende programma’s te realiseren. In de bestuursrapportage 2023 is 
rekening gehouden met deze wijze van invulling.

In totaal is een bedrag van € 3,14 miljoen aan besparingen gevonden ter dekking van de 
extra kosten c.q. het invullen van de taakstelling, niet gedekte kosten CAO-effect, extra 
formatie en dakpanconstructie. Het positief verschil van circa € 0,06 miljoen is in deze 
bestuursrapportage ingezet om de tekorten elders op de begroting te dekken.   

Tabel: besparingen ter dekking van de extra kosten.

Directie Toelichting Besparingen (x 1 mln)
Bedrijfsvoering  €               0,90 

Hogere dividenduitkeringen door NWB  €               0,30 
Bij het opstellen van de begroting is er per 
abuis geen rekening gehouden met de 
ontvangsten uit detacheringen  €               0,50 
Het budget voor participatiebanen in 2023 
wordt niet volledig uitgenut.  €               0,10 

Ontwikkeling  €               0,90 
Lagere afdelingskosten op het project 
innovatiefonds en op de adviesbudgetten.  €               0,20 
Lagere kosten voor het project planvorming en 
verkenningen waterkwantiteit.  €               0,08 
Lagere advieskosten en besparing op 
afdelingskosten  €               0,63 

Uitvoering  €               1,34 
Per saldo lagere kosten voor 
laboratoriumonderzoek ten behoeve van 
monitoring waterkwaliteit en 
beleidsondersteunend onderzoek voor beheer 
data watersysteem

 €               0,24 

Efficiency voordeel van 0,1 mln  €               0,10 

Lagere uitgaven als gevolg van het niet 
uitvoeren van achterstanden in onderhoud en 
vervanging van kunstwerken door 
capaciteitstekort in de markt.

 €               1,00 

Totaal  €               3,14 
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Hieronder wordt per directie kort de besparingen toegelicht:

Directie Bedrijfsvoering (€ 0,9 miljoen):

Deze besparingen worden verklaard door hogere dividenduitkering van NWB, lagere bijdrage 
kosten RBG en lagere kosten voor het project participatiebanen.

Directie Ontwikkeling (€ 0,9 miljoen):

Bij directie ontwikkeling zorgen met name de lagere advieskosten voor de besparingen in 
2023. Daarnaast vallen de afdelingskosten bij een tweetal afdelingen bij directie Uitvoering 
mee ten opzichte van de begroting. 

Directie uitvoering (€ 1,3 miljoen):

Een belangrijk deel van deze middelen is het gevolg van het niet uitvoeren van achterstanden 
en vervanging van kunstwerken als gevolg van capaciteitstekort op de markt.

Daarnaast wordt er minder uitgegeven voor laboratoriumonderzoek t.b.v. monitoring van 
waterkwaliteit en beleidsondersteunend onderzoek bij beheer data watersysteem. Tenslotte 
vallen afdelingskosten lager uit dan begroot.
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1. Doelstelling verzamelkrediet Programmatische aanpak KRW-opgave Natte Ecologische 

Zones 2016-2021 

 
Delfland werkt aan schoon, gezond en levend water in heel het beheergebied. Dat is belangrijk 

voor de natuur, de biodiversiteit, een gezonde en prettige leefomgeving én om te voldoen aan de 

doelen van Europese Kaderrichtlijn Water. Dit is een Europese richtlijn die in 2000 van kracht is 

geworden en tot doel heeft om: 

1) het watersysteem voor achteruitgang te behoeden en beschermen  

2) uiterlijk in 2027 een goede ecologische en chemische toestand van oppervlaktewateren te 

bereiken en te behouden.  

 

De waterkwaliteit voldoet nog niet. Er worden nog te veel schadelijke stoffen aangetroffen in te 

hoge concentraties én in het watersysteem van Delfland zijn nog te weinig mogelijkheden voor 

plantengroei (structuur), waardoor macrofauna (insecten) en vissen geen goede leefomgeving 

hebben. Voor het behalen van de KRW-doelen in 2027 is een ambitieus maatregelenpakket 

opgesteld. Eén van de maatregelen is de aanleg en versterking van het netwerk van Natte 

Ecologische Zones. Het gaat daarbij om de aanleg van onder andere natuurvriendelijke oevers, 

vispaaiplaatsen en vissenbossen. 

 

Voor de planperiodes van de Stroomgebiedbeheerplannen SGBP2 (2016 – 2021) en SGBP3 

(2022-2027) zijn hiervoor verzamelkredieten beschikbaar gesteld door de Verenigde 

Vergadering. Voorliggend verzamelkrediet is voor SGBP2. Hieruit worden projecten gefinancierd 

waarvan de verkenning en/of planvorming in de periode van SGBP2 (vóór 2022) is gestart en 

waarvan planvorming en uitvoering nog loopt. 
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2. Uitvoering op kaart 
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3. Financiën in zicht 
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4. Planning in perspectief 
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5. Projecten in beeld 

 
 

NEZ Lierwatering (ID0051) 

Foto locatie 

 

Betreft:   Uitvoering, 1,2 ha., 752 m 

Uitgave: tm 2022  € 1.150.393  

Prognose 2023 €  0 

POP-subsidie         €    319.902  

 
 

NEZ Rotterdamse Schie  (ID0065) 
Foto locatie 

 

Betreft:  Uitvoering, 1,27 ha. 

Uitgave: tm 2022  € 592.025 

Prognose 2023 €           0 

 

 

NEZ-perceel Gaagweg 2  (ID0105) 

Foto locatie 

 

Betreft:   Uitvoering, 0,35 ha. 

Uitgave: tm 2022  €   45.000 

Prognose  €     9.737 

POP-subsidie:  € 127.500  
 

Opgave 

Het realiseren van een NEZ-stapsteen op een cruciale locatie in het 

NEZ-netwerk. 

 

Context 

In de oksel van de Lierwatering is een grote NEZ gerealiseerd, in 

samenwerking met de gemeente Westland die hier recreatieve 

voorzieningen wil realiseren (wandelpad). 

 

Realisatie 

De werkzaamheden zijn afgerond in 2021. Momenteel in 

ontwikkelbeheer. 

Opgave 

Aanleg van NEZen om het kerngebied van Rotterdam-Schiedam te 

versterken. 

 

Context 

In de Rotterdamse Schie worden, na een participatietraject met de 

omgeving, verschillende soorten natuur ecologische zones 

gerealiseerd, die bijdrage aan het kerngebied rond de Schie. 

 

Realisatie 

Het project wordt voor een bedrag van € 614.445 gerealiseerd. 

Momenteel in ontwikkelbeheer. 

Opgave 

De locatie vormt een stapsteen in het NEZ-netwerk van Delfland. 

 

Context 

Realisatie van een NEZ (vispaaiplaats) op perceel van particulier 

eigenaar in Schipluiden (Midden-Delfland). 

 

Realisatie 

Het project wordt voor een bedrag van € 275.00 gerealiseerd. De 

realisatie wordt in 2024 verwacht. 
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Opgave 

Het optimaliseren en formaliseren van bestaande rietkragen, het 

aanleggen van een vispaaiplaats en het formaliseren van bestaand 

drijfbladzones. 

 

Context 

De NEZ Madestein Noord Oost bestaat uit 10 deellocaties die 

onderdeel zijn van het kerngebied Madestein. De NEZ Madestein NO 

bestaat uit rietoevers en drijfbladzones met ondergedoken 

waterplanten.  

 

Realisatie 

Het project wordt voor een bedrag van € 730.000 gerealiseerd. De 

realisatie wordt in 2024 verwacht. 

 

NEZ Plas Madestein (Witte vlek)   (ID0091 &ID 0099) 

Foto locatie 

 

 

  

 

       

 

 

Betreft:   Uitvoering, 

1,00 ha. 1.500 m Perceel zuidkant plas Madestein 

0,40 ha. 2.500 m Verbindingszone Wennetjessloot-NEZ Madestein 

Uitgave: tm 2022  € 548.319 

Prognose 2023 €        756 

POP-subsidie        €   97.382  

  

 

` NEZ Madestein noordoost (D0078) 
Foto locatie 

 

Betreft:   Uitvoering, 0,68 ha. 

Uitgave:  tm 2022  € 22.008  

Prognose 2023 €   5.000 

POP-subsidie:       € 74.857  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Opgave 

Realisatie van NEZen om het kerngebied Madestein te versterken. 

 

Context 

Realisatie van een vispaaiplaats d.m.v. ontpolderen van een deel van 

de Oostmadepolder en het vergroten en verbinden met de boezem van 

een moerasgebied. En de realisatie van waterplantzones t.b.v. een 

ecologische verbinding tussen de deelgebieden van kerngebied 

Wennetjessloot-Madestein. 

 

Realisatie 

De werkzaamheden zijn afgerond in 2021. Nu in ontwikkelbeheer. 
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NEZ Strijp, Honselersdijk  (ID0062) 
Foto locatie 

 

Betreft:    Uitvoering, 0,20 ha., 1713 m 

Uitgave:  tm 2022 €  92.125 

Prognose 2023 €  61.597 

POP-subsidie:        €  60.380  

 

  

 

 

NEZ Honderdland  (ID0395) 
Foto locatie 

 

Betreft:   Uitvoering, 0,55 ha. 

Uitgave:   tm 2022  € 403.003 

Prognose 2023  €     4.800 

 

 

 

 

NEZ Hoogspanningstracé Zwethkanaal  (ID0032) 
Foto locatie 

 

Betreft:    Uitvoering, 0,43 ha. 

Uitgave:  tm 2022  €  26.742 

Prognose 2023 €  25.000 

POP-subsidie:         €  47.067   

 

    

 

 

 

 

 

Opgave 

Optimalisatie en vastleggen bestaande rietkragen binnen bebouwd 

gebied, in overleg met gemeente en omwonenden. 

 

Context 

De rietkragen waren verland en worden in fases opnieuw gerealiseerd, 

inclusief een golfbreker. 

 

Realisatie 

Het project wordt in fases en voor een bedrag van € 153.723 

gerealiseerd. De realisatie wordt in 2023 afgerond. 

Opgave 

Aanleg vispaaiplaats midden in het NEZ-netwerk. 

 

Context 

Aanleg vispaaiplaats nabij de ontwikkeling van bedrijventerrein 

Honderdland is in samenwerking met gemeente en ontwikkelaar 

gerealiseerd. 

 

Realisatie 

Het project is gerealiseerd en in ontwikkelbeheer. 

Opgave 

Aanleg van drie NEZ-en (Groeneweg 177, St. Jorispad 17 en 24) die 

een bijdrage leveren aan het realiseren van habitat voor vegetatie en 

macrofauna (en vis).  

 

Context 

In samenwerking met de gemeente Westland zijn drie percelen 

beschikbaar gekomen. Tevens moet HHD op verzoek van beheer en 

onderhoud 2 beschoeiingen vervangen, deze worden in dit project 

ingericht als NEZ-oevers.  

 

Realisatie 

Het project is in voorbereiding en de uitvoering wordt verwacht in 

2024.  
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NEZ Nieuweweg/Pouwelslaan  (ID0113) 
Foto locatie 

 

Betreft:    Uitvoering, 0,01 ha., 40 m 

Uitgave:   tm 2022 € 68.903  

Prognose 2023 €         0    

POP-subsidie:         € 63.441   
 

 

NEZ Oude Spui  (ID0046 & ID0069) 

Foto locatie 

 

Betreft:    Uitvoering,  2 ha. 

Uitgave:  tm 2022  €   629.250 

Prognose 2023 €   800.000 

POP-subsidie:        €   487.758   

 

 

NEZ Madestein Zuidwest  (ID0038) 
Foto locatie 

 

Betreft:    Uitvoering, 1,3 ha., 2894 m 

Uitgave:  tm 2022  €     1.089   

Prognose 2023 €   56.700 

POP-subsidie:        €   34.262     

Opgave 

Vervolg net aangelegde NEZ Nieuwe waterweg, Honselersdijk 

(ID00075) om een volledige stapsteen te realiseren.  

 

Context 

Realisatie van een NEZ tussen een jachthaven en een kas in 

samenwerking met de gemeente Westland. 

 

Realisatie 

Het project is in voorbereiding en de uitvoering wordt verwacht in 

2024.  

 

Opgave 

Realisatie van een NEZ in het kerngebied Oranjekanaal. 

 

Context 

In overleg met gemeente Rotterdam (i.v.m. nieuw bestemmingsplan 

Oranjebuitenpolder) wordt ten zuiden van de Oude Spui nieuwe 

watergangen met NEZen aangelegd.  

 

Realisatie 

Het project wordt naar schatting voor alle locaties samen voor een bedrag 

van € 1.632.000 gerealiseerd.  

Opgave 

Het aanleggen van een NEZ om het kerngebied van Madestein te 

versterken. 

 

Context 

Realisatie van natuurvriendelijke oevers, waterplantzones en een 

vispaaiplaats, i.c.m. de herinrichting van het Landschapspark 

Vroondaal (trekker is gemeente Den Haag). 

 

Realisatie 

Het project wordt naar schatting voor een bedrag van € 1.600.000 

gerealiseerd.  
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NEZ Waelpark, Dijckerwael  (ID0066) 
Foto locatie 

 

Betreft:    Uitvoering, 0,03 ha, 400 m  

Uitgave:  tm 2022  €   8.655 

Prognose 2023 €   9.500  

 

 

 

Optimalisatie NEZ Nieuwe water  (ID0100) 
Foto locatie 

 

Betreft:    Uitvoering, 0,8 ha., 2.000 m 

Uitgaven: tm 2022  €  51.504 

Prognose 2023 €  40.000 

 
 

 

 

 

NEZ Coldenhovelaan  (ID0236) 
Foto locatie 

 

Betreft:   Uitvoering, 0,3 ha., 644 m 

Uitgave:  tm 2022  € 395.520  

Prognose 2023 €            0 

 

 

Opgave 

Realisatie van een NEZ midden in het NEZ-netwerk. 

Context 

Aanleg en aanpassing NVO i.c.m. projectontwikkeling Waelpark 

(trekker is de projectontwikkelaar).     

Realisatie 

Het project is in voorbereiding en de uitvoering wordt verwacht in 

2024.  

 

Opgave 

Optimalisatie op twee cruciale locaties in het NEZ-netwerk. 

 

 Context 

Realisatie van NEZ door herprofilering van de land-waterovergang 

van de oevers en het verflauwen van het onderwatertalud. 

 

Realisatie 

Het project is in voorbereiding en de uitvoering wordt verwacht eind 

2023/begin 2024.  

  

Opgave 

Realisatie NEZ op een cruciale locatie van het NEZ-netwerk. 

 

 Context 

In samenwerking met de gemeente Westland is de mogelijkheid 

geboden hier een NEZ aan te leggen. 

 

Realisatie 

De werkzaamheden zijn afgerond in 2021 en het project is gerealiseerd 

voor € 406.420. Nu in ontwikkelbeheer. 
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NEZ Plas Molenweg te Berkel  (ID0037) 
Foto locatie 

 

Betreft:  Uitvoering, 0,25 ha., 600 m 

Uitgave: tm 2022  € 263.973 

Prognose 2023  €     9.000 

 

 

NEZ Lierwatering submerse vegetatie (ID0500) 
Foto locatie 

 

Betreft: Aanbrengen submerse waterplantzone 

Uitgaven: 2022 € 106.642   

Prognose 2023 €            0 

 

 

 

 

NEZ Galgenweg (locatie 8a Westland) (ID0501) 
Foto locatie 

 

Betreft:       Uitvoering, aanleg NEZ 

Uitgaven 2022 € 19.039 

Prognose 2023 €          0 

Opgave 

Aanleg NEZ op een cruciale locatie in het NEZ-netwerk. 

 

 Context 

Aanleg van natuurvriendelijke oevers van voormalige recreatieplas 

i.s.m. de eigenaar, Natuurmonumenten. 

 

Realisatie 

De werkzaamheden zijn afgerond en momenteel in ontwikkelbeheer 

Opgave 

Realisatie van een ondergedoken waterplantzone.  

 

Context 

De NEZ-lierwatering (ID0051) is goed ontwikkeld: Oevervegetatie en 

drijfbladvegetatie komt hier goed tot ontwikkeling. De ondergedoken 

vegetatie is nog niet vaak aangeplant.  

In deze NEZ wordt een pilot uitgevoerd om te zien of deze vegetatie 

ook kan worden ontwikkeld.  

 

Realisatie 

Het project wordt voor een bedrag van € 106.642 gerealiseerd en 

afgerond. 

 

Opgave 

Realisatie van een NEZ midden in het NEZ-netwerk. 

 

Context 

In samenwerking met de gemeente Westland en de eigenaar is het 

mogelijk om een NEZ aan te leggen in de plas en langs de oever van 

de eigenaar. Hierdoor is HHD afhankelijk van de gemeente Westland. 

 

Realisatie 

Het project wordt naar schatting voor een bedrag van € 300.000 

gerealiseerd.  



BURAP 2023 

Projectenoverzicht verzamelkrediet 

Mitigerende maatregelen 2022-2027  
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1. Doelstelling verzamelkrediet Mitigerende maatregelen 2022-2027 
 

 

Delfland werkt aan schoon, gezond en levend water in heel het beheergebied. Dat is belangrijk 

voor de natuur, de biodiversiteit, een gezonde en prettige leefomgeving én om te voldoen aan de 

doelen van Europese Kaderrichtlijn Water. Dit is een Europese richtlijn die in 2000 van kracht is 

geworden en tot doel heeft om: 

1) het watersysteem voor achteruitgang te behoeden en beschermen  

2) uiterlijk in 2027 een goede ecologische en chemische toestand van oppervlaktewateren te 

bereiken en te behouden.  

 

De waterkwaliteit voldoet nog niet. Er worden nog te veel schadelijke stoffen aangetroffen in te 

hoge concentraties én in het watersysteem van Delfland zijn nog te weinig mogelijkheden voor 

plantengroei (structuur), waardoor macrofauna (insecten) en vissen geen goede leefomgeving 

hebben. Voor het behalen van de KRW-doelen in 2027 is een ambitieus maatregelenpakket 

opgesteld. Eén van de maatregelen uit het KRW Programma Delfland 2022-2027 is de aanleg en 

versterking van het netwerk van Natte Ecologische Zones. Het gaat daarbij om de aanleg van 

onder andere natuurvriendelijke oevers, vispaaiplaatsen en vissenbossen. 

 

Het ecologisch netwerk en het vaarnetwerk van Delfland overlappen ongeveer 80%. Dit betekent 

dat bij ongeveer 80% van alle natuurvriendelijke oevers (NVO’s) in ons beheergebied 

gemotoriseerd wordt gevaren. Bij natuurvriendelijke oevers in watergangen met vaarverkeer 

meten we een negatief effect op de vegetatie in de oeverzone; hierdoor dragen de NVO's minder 

bij aan het halen van de KRW-doelstellingen. Door het plaatsen van een oeverbescherming bij 

een NVO, kan dit negatieve effect worden verminderd.  

 

Het verminderen van dit negatief effect is eveneens een maatregel uit het KRW Programma 

Delfland 2022-2027 en hiervoor is een separaat verzamelkrediet beschikbaar gesteld door de 

Verenigde Vergadering. Dit projectenboek gaat over deze mitigerende maatregelen. 
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2. Uitvoering op kaart 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Realisaties die in 2023 zijn gestart: 

1. Oeverbescherming pilot Woudse polder 

2. Oeverbescherming Dijckerwael 2 (Waelpark) 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

2 

1 



Ontwikkelprogramma Waterkwaliteit, Mitigerende maatregelen 2022-2027                                                         5 

 

3. Financiën in zicht 
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4. Planning in perspectief 
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5. Projecten in beeld 

 

 

Oeverbescherming pilot Woudse polder 

 

Foto locatie 

 
 

Betreft:   Pilot van verschillende oever 

 beschermede constructies 

Prognose 2023 € 158.545 

 

 

 

 

Oeverbescherming Dijckerwael 2 (Waelpark)  

 

 

Betreft:   206m1 combiwand plaatsen 

Prognose 2023 € 117.746 

 

 

Opgave 

Onderzoeken van de mitigerende werking van verschillende 

oever beschermende constructies 

 

Context 

In het beheergebied van Delfland wordt veel gevaren. Dit 
zorgt voor schade aan de oevers en verslechtering van de 
waterkwaliteit. Op de pilotlocatie Woudse polder wordt de 
mitigerende werking (het tegenhouden van waterbeweging 

veroorzaakt door recreatievaart) onderzocht van 
verschillende oever beschermende constructies.  

 

Realisatie 

Om de NEZ in vaarwater te beschermen tegen golfslag van 

recreatievaart en zo de keuzemogelijkheden voor 

verschillende effectieve en kosten efficiënte oever 

beschermende constructies te onderzoeken. 

Opgave 

Beschermen van de oever die door een ontwikkelaar 

wordt gerealiseerd. 

 

Context 

De ontwikkelaar legt een NEZ aan langs een druk 

vaarwater. Dit is op basis van oude afspraken. Nu we 

weten wat de schade van varen is voor de vegetatie, 

gaan we deze oever goed beschermen.  

 

Realisatie 

Goede golfbescherming tussen het vaarwater en de 

aangelegde NEZ. 



 

 

BURAP 2023 

Projectenoverzicht verzamelkrediet  

Aanpak KRW-opgave Waternatuur maatregelen 2022-2027 

 

 

 

 

 

 



 

Ontwikkelprogramma Waterkwaliteit, Aanpak KRW-opgave Waternatuur maatregelen 2022-2027                         2  
 

 

Inhoud 
1. Doelstelling verzamelkrediet aanpak KRW-opgave Waternatuur maatregelen 2022-2027 . 3 

2. Verkenningen op kaart .......................................................................................... 4 

3. Financiën in zicht .................................................................................................. 5 

4. Planning in perspectief ........................................................................................... 6 

5. Projecten in beeld ................................................................................................. 7 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

Ontwikkelprogramma Waterkwaliteit, Aanpak KRW-opgave Waternatuur maatregelen 2022-2027                         3  
 

 

1. Doelstelling verzamelkrediet aanpak KRW-opgave Waternatuur maatregelen 2022-2027 

 

Delfland werkt aan schoon, gezond en levend water in heel het beheergebied. Dat is belangrijk 

voor de natuur, de biodiversiteit, een gezonde en prettige leefomgeving én om te voldoen aan de 

doelen van Europese Kaderrichtlijn Water. Dit is een Europese richtlijn die in 2000 van kracht is 

geworden en tot doel heeft om: 

1) het watersysteem voor achteruitgang te behoeden en beschermen   

2) uiterlijk in 2027 een goede ecologische en chemische toestand van oppervlaktewateren te 

bereiken en te behouden.  

 

De waterkwaliteit voldoet nog niet. Er worden nog te veel schadelijke stoffen aangetroffen in te 

hoge concentraties én in het watersysteem van Delfland zijn nog te weinig mogelijkheden voor 

plantengroei (structuur), waardoor macrofauna (insecten) en vissen geen goede leefomgeving 

hebben. Voor het behalen van de KRW-doelen in 2027 is een ambitieus maatregelenpakket 

opgesteld. Eén van de maatregelen uit het KRW Programma Delfland 2022-2027 is de aanleg en 

versterking van het netwerk van Natte Ecologische Zones. Het gaat daarbij om de aanleg van 

onder andere natuurvriendelijke oevers, vispaaiplaatsen en vissenbossen. 

 

Voor de planperiodes van de Stroomgebiedbeheerplannen SGBP2 (2016 – 2021) en SGBP3 

(2022-2027) zijn verzamelkredieten beschikbaar gesteld door de Verenigde Vergadering. 

Voorliggend verzamelkrediet is voor SGBP3. Hieruit worden projecten gefinancierd waarvan de 

verkenning is gestart in de periode van SGBP3 (vanaf 2022). 
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2. Verkenningen op kaart 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

1. NEZ Waalplas 

2. NEZ Zeven gaten 

3. NEZ De Rel 

4. NEZ Slagenlandschap plaspoelpolder 

 

Er worden nog andere projecten verkend. Als projecten voldoende kansrijk zijn, wordt 

voor die projecten ook krediet gereserveerd en zal hierover gerapporteerd worden in het 

volgende projectenboek, Jaarrekening 2023. 
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3. Financiën in zicht 
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4. Planning in perspectief  
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5. Projecten in beeld 

 

NEZ Waelplas (ID0066) 

 

 

Betreft:   Aanleg NEZ, opp. nog niet bekend 

Prognose 2023: geen 

 

 

Zeven Gaten (ID0299) 

 

 

Betreft:   Aanleg golfbreker e.a. maatregelen, 

   o.a. ander onderhoud 

Prognose 2023: € 40.000 bij minimale variant 

 

De Rel (ID0072) 

 

 

 

 

Betreft: Aanleg NEZ, opp. Nog niet bekend 

Prognose 2023: € 5.750 

 

 

Slagenlandschap Plaspoelpolder (ID1011) 

 

 
 
 
 
 
 

Betreft: Aanleg NEZ, opp. nog niet bekend 

Uitgave: geen 

 

Opgave 

Aanleg NVO i.c.m. projectontwikkeling Waelpark (trekker is de 

projectontwikkelaar).     

Context 

In samenwerking met de ontwikkelaar verkennen hoe een goede 

NEZ in de grote waterplas meegenomen kan worden.  

 

Realisatie 

Het project zal waarschijnlijk starten in 2024. 

Opgave 

Verbeteren en borgen van m.n. de waterkwaliteit het natuurgebied 

Zeven Gaten samen met Zuid Hollands Landschap (ZHL). 

Context 

Samen met ZHL verkennen wat hier mogelijk is om het gebied te 

verbeteren.  

 

Realisatie 

Het project zal waarschijnlijk eind 2023, begin 2024 starten. De 

planning is afhankelijk van gezamenlijke verkenning met ZHL naar 

technische, ruimtelijke en financiële haalbaarheid, bij zowel Delfland 

als Zuid Hollands Landschap.  

Opgave 

Combinatie tussen ontwikkeling natuur (incl. natuur begraven), 

verbreding van de Rel en aanleg NEZ. Delfland maakt gebruik van de 

meekoppelkans natuurproject van Zuid Hollands Landschap. 

Context 

Samen met ZHL verkennen wat hier mogelijk  

 

Realisatie 

Het project zal waarschijnlijk in 2025 starten. De planning is afhankelijk 

van ZHL en de gezamenlijke verkenning naar technische, ruimtelijke en 

financiële haalbaarheid. 

 

Opgave 

Verbeteren van een natuurgebied met daarbij kansen voor een NEZ 

Context 

In samenwerking met de gemeente, eventueel Rijkswaterstaat wordt 

een natuur/recreatiegebied anders ingericht. Hier is de mogelijkheid 

om een NEZ te realiseren. 

Realisatie 

Het project zal waarschijnlijk in 2024 starten. De planning is 

afhankelijk van de verkenning naar technische, ruimtelijke en 

financiële haalbaarheid. 
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1. Doelstelling verzamelkrediet waterveiligheid 

 

Het assetsysteem waterveiligheid kent een omvangrijk investeringsprogramma. Het 

programma bestaat uit het uitvoeren van buitengewoon onderhoud en verbeteren van 

waterkeringen, waterkerende constructies en kunstwerken. Voor de korte termijn is de 

opgave grotendeels bekend, voor de middellange termijn volgt deze uit de beoordeling, 

inspectie en meekoppelkansen. 

In 2020 is het verzamelkrediet assetsysteem waterkeringen (702084) ingericht. Om 

administratief technische reden is ervoor gekozen om de lopende projecten af te ronden op de 

eerder verstrekte verzamelkredieten (701753, 701916 en 701994).  Vanaf 2021 wordt 

jaarlijks bij de besluitvorming voor de begroting het verzamelkrediet herijkt en aangevuld 

zodat het de projecten in het lopende en de komende drie jaren bestrijkt. Deze ruimte is 

nodig om meerjarige verplichtingen te kunnen aangaan. 

Met dit projectenoverzicht wordt verantwoording afgelegd over de uitgaven vanuit de 

verzamelkredieten in 2023 tot dus ver en een doorkijk gegeven naar de verwachting voor de 

rest van het jaar.  
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2. Uitvoering op kaart 

 

 

Uitvoeringsprogramma Waterveiligheid 2023: 

• Gerealiseerd 10,2 km 

• Gepland 2,8 km 

• Totaal 13,0 km 
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3. Financiën in zicht 

 

 

 

 

 

 

 

 

* door het ontbreken van uitgevoerde verbeterprojecten zijn deze voor 2023 niet geactualiseerd 

Kentallen worden jaarlijks geactualiseerd, begin 2024 is het volgende moment gepland. 

  

Project-

nummer

Naam Totaal krediet Reeds afgesloten Realisatie Verplichtingen Restant krediet

701753 Complex BGO 10.154.951€         6.289.951€            3.386.415€           478.585€              -€                       

701916 Gecombineerd BGO 2016-2020 37.082.687€         15.756.432€         17.124.621€         4.194.957€           6.677€                   

701994 Verbeteren waterkeringen 2016-2020 20.678.015€         4.970.759€            12.726.954€         2.571.968€           408.334€              

702084 Verzamelkrediet assetsysteem waterkeringen 44.015.347€         824.545€               5.182.171€           6.304.580€           31.704.051€         

111.931.000€      27.841.687€         38.420.161€        13.550.089€        32.119.062€        Totaal
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4. Planning in perspectief 
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5. Projecten in beeld 

 

Project Dijkshoornseweg NZ (in afronding) 

Impressie project 
 

 

Betreft: kadeverbetering (complexe groene kade in een  
stedelijke omgeving) - 427 m 
Urgentie: zeer hoog 
Prognose uitgave:  € 1.780.000,- (2,5 x normbedrag) 
 

 

 

 

Project BGO WOK Pijnackerse Vaart (in afronding) 

Impressie project 

 

 

 

 

 

 

 

 
Betreft: buitengewoon onderhoud (complexe groene kade  
in een stedelijke omgeving) – 561 m 

Urgentie: 3 (verschilt van 1 tot 5 afhankelijk van het traject) 
Prognose uitgave: € 502.000,- (0,6 x normbedrag) 

 

 

 

Opgave 

De kade langs de Dijkshoornseweg is een regionale 

waterkering. Uit de toetsing bleek dat de kade voldoende 

stabiel is, maar niet meer voldoet aan de minimale hoogte. 

De kade moet worden opgehoogd en is in 2016 in opdracht 

gegeven aan het Projectenbureau. 

Context 
De kade ligt in dichtbebouwd gebied en ligt deels onder de 

Dijkshoornseweg in de gemeente Midden-Delfland (Den 

Hoorn) en de gemeente Delft. Vanwege het verleggen van 

de waterkering van de weg naar de waterkant is een 

verplichting opgenomen tot watercompensatie naar 

aanleiding van woningbouw en de toename van het 

verharde oppervlak. 

Gerealiseerd 

In het eerste kwartaal van 2023 is de laatste 65 meter van dit 

project uitgevoerd. De overige kadetrajecten en de 

watercompensatie zijn in de afgelopen 2 jaar al uitgevoerd.  

Nu het laatste gedeelte ook opgeleverd is, vindt 

administratieve afronding plaats en zal het project 

afgesloten worden. 

Opgave 

Het doel van het project is het op hoogte brengen van een 
drietal trajecten over een lengte van 561 meter langs de 
Pijnackerse Vaart. De oorspronkelijke opgave van dit project 
was groter, maar is grotendeels voor de voorbereiding 
teruggelegd bij het Ontwikkelteam. 
 
Context 
De kade langs de Pijnackerse Vaart is een regionale 

waterkering en ligt deels in de gemeente Pijnacker-Nootdorp 

en deels in de gemeente Delft. In 2021 is gebleken dat de 

opgave nog onvoldoende duidelijk was om het project tot 

een goed einde te brengen. De opgave is in overleg met het 

assetsysteem waterkeringen en andere betrokken afdelingen 

opgesplitst in een deel wat klaar is om tot uitvoering te 

brengen (561 meter) en een deel wat eerst nader verkend 

moet worden (2.357 meter).  

Gerealiseerd 

Begin 2023 zijn 2 trajecten volledig opgeleverd. Het 3e traject 

is voor de helft uitgevoerd. Voor het laatste deel van traject 3 

wordt een kapvergunning aanvraag voorbereid.  
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Project Kadeverbetering N468 (ontwerpfase) 

Impressie project 

 

Betreft kadeverbetering / weg op kering – 2.600 m 

Urgentie: 5 

Prognose uitgave: € 18.000.000,- (geen representatief kental) 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

Opgave 

Delfland is verantwoordelijk voor een grootschalige 

stabiliteitsopgave bij de N468. Deze opgave geldt voor 

ongeveer 2,6km, verdeeld over de kade onder de N468 

langs de Gaag tussen de A4 nabij Delft en Maasland (in totaal 

6,2 km). De kadetrajecten zijn te vinden aan de Molenweg, 

de Rijksstraatweg en de Gaagweg. 

Context 
De provincie Zuid-Holland voert als penvoerder samen met 

het Hoogheemraadschap van Delfland groot onderhoud uit 

aan de N468 bij Schipluiden. De weg wordt opnieuw 

ingericht en de dijk wordt verstevigd. Vanwege de 

prijsstijgingen van o.a. asfalt en staal is begin 2022 besloten 

om pas op de plaats te maken. Met bestuurders van de drie 

betrokken overheden is bekeken hoe om te gaan met deze 

situatie. De voorgestelde kostenoptimalisaties hebben tot 

doorgang van het project geleid. Ook is besloten de weg na 

oplevering niet over te dragen aan de gemeente Midden-

Delfland. Daarmee blijft het eigendom, beheer en 

onderhoud van de N468 bij de provincie. 

Gerealiseerd 

Nadat het project enkele maanden on-hold heeft gestaan is 

het bouwteam weer in volle gang met het afronden van het 

definitief ontwerp om het vervolgens te vertalen naar een 

uitvoeringsontwerp. De uitvoering van deze werken kan in 

het najaar van 2023 van start gaan. De komende periode 

wordt aan een uitvoeringsovereenkomst tussen de provincie 

en Delfland gewerkt. Ook vinden er 

grondverwervingsgesprekken plaats. Er zijn overleggen met 

de bewoners over de gekozen oplossingsrichtingen, hierin 

wordt gekeken wat de ruimte is om invulling te geven aan 

bestaande wensen binnen het beleid van Delfland. 



Projectenoverzicht Waterveiligheid                                                                                                           9 

 

 

 

Project Cluster Westland Fase 1 – Traject WL_R065b (in afronding) 

Impressie project 

 
Betreft: BGO (complexe groene kade langs kassen) – 1750 m 

Urgentie: 5 

Prognose uitgave: € 1.245.000,- (1,1 x normbedrag) 

 

 

 

 

 

Katwijkerlaan (in voorbereiding) 

Impressie project 

 
Betreft groot onderhoud – 3020 m 

Urgentie: 5 

Prognose uitgave: € 5.450.000,- (kengetal) 

 

 

 

 

 

  

Opgave 

De kering PN_R055 is afgekeurd op hoogte en stabiliteit. De 

kering is in 2017 opgewaardeerd van polderkade naar 

regionale waterkering. Begin september 2022 is dit traject 

vanuit het Ontwikkelteam overgedragen aan het projectteam. 

Context 
De gemeente bereidt in samenwerking met Delfland een 

wegreconstructie van de Katwijkerlaan samen met de 

keringopgave voor (PN_R061). De opgave van het 

Projectenbureau zit aan de overzijde van de Katwijkerlaan, 

maar raakt op sommige delen de opgave van de gemeente. 

Het traject bestaat uit een groot aantal  (particuliere) percelen 

en bruggen. 

 

Gerealiseerd 

Momenteel wordt de definitiefase voor dit project doorlopen. 

Samen met twee adviesbureaus wordt een schetsontwerp en 

variantenstudie opgesteld. Hierna wordt de aanpak voor de 

vervolgfasen vastgesteld. Uitvoering wordt vooralsnog 

voorzien eind 2024/begin 2025. 

Opgave 

Kadetraject WL_R065b kent een hoge urgentie vanwege de 

hoogte en de staat van de beschoeiing, wat op den duur 

voor stabiliteitsproblemen aan de kade kan veroorzaken.  

Context 
Het traject loopt vanaf de Oosterleesebrug langs 

Oostbuurtseweg 78 en vervolgens langs de Zijde en de 

Groeneveldsche of Monsterwatering tot de brug van de 

Woudseweg. Een deel van de kade is in eigendom van 

Delfland. Het traject WL_R065b grenst aan een andere 

opgave, namelijk WL_R068. Dit traject wordt nog verkend en 

zit daarom niet in de scope van deze opdracht.  

Gerealiseerd 

De werkzaamheden zijn grotendeels afgerond. De 

overdracht van het project buiten wordt voor de zomer van 

2023 verwacht. De overdracht van het werk vindt de 

komende maanden plaats.  
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Oude Leedeweg (in voorbereiding) 

Impressie project 

 
Betreft groot onderhoud – 4787 m 

Urgentie: 5 

Prognose uitgave: € 5.236.000,- (kengetal) 

 

 

 

 

 

 

Grootschalige Vervanging van Beschoeiingen (in uitvoering) 

Impressie project 

 

Betreft beschoeiing – 9.501 m 

Urgentie: 5 

Prognose uitgave: € 5.559..000,- (geen representatief kental) 

 

 

 

 

Opgave 

Gedurende de afgelopen jaren zijn ca. 10 km 

oeverconstructies (grotendeels houten beschoeiingen) als 

slecht beoordeeld vanuit verscheidene inspecties. Dit 

betekent dat deze oeverconstructies op korte termijn 

vervangen dienen te worden om instabiliteit van de kering te 

voorkomen. Hiermee is de vervanging van deze 

oeverconstructies uitgezet als BGO-investeringsproject.           

Context 
OBW heeft het afgelopen jaar gewerkt aan het voorbereiden 

van de scope van dit project. Begin 2022 zijn de 

werkzaamheden overgedragen aan het Projectenbureau. Het 

doel was om in 2022 op de meest kritische locaties 

vervangende beschoeiing aan te brengen, waarbij een 

stabiele onderhoudsarme constructie wordt gerealiseerd 

voor een periode van minimaal 20 jaar. Parallel aan het 

vervangen van de beschoeiing wordt doelmatig bekeken 

waar een ophoging van de kade gerealiseerd kan worden. 

Gerealiseerd 

Een groot deel van de werkzaamheden zijn uitgevoerd. 

Inmiddels is 8840 van de in totaal 9696 meter gerealiseerd. 

De oplevering van het totale project wordt in de eerste helft 

van 2024 verwacht. 

Opgave 

De regionale waterkeringen PN_R056, PN_R130 en PN_Z1 

zijn afgekeurd op hoogte en/of stabiliteit. Begin november 

2022 zijn deze trajecten vanuit het Ontwikkelteam 

overgedragen aan het projectteam. Waar nodig is ook het 

vervangen van de beschoeiing onderdeel van de opdracht. 

Context 
Het grootste deel van trajecten PN_R130 en PN_Z1 bestaat 

uit weilanden. Bij traject PN_R130 wordt door 

Staatsbosbeheer een weidevogelgebied gerealiseerd. Traject 

PN_R056 bestaat uit een groot aantal (particuliere) percelen 

en bruggen. 

 

Gerealiseerd 

Momenteel wordt de definitiefase voor dit project doorlopen. 

Samen met twee adviesbureaus wordt een schetsontwerp en 

variantenstudie opgesteld. Hierna wordt de aanpak voor de 

vervolgfasen vastgesteld. Uitvoering wordt vooralsnog 

voorzien begin 2025. 
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1. Doelstelling verzamelkrediet watersysteem  
 

Het verzamelkrediet van het watersysteem richt zich op het vervangings- en groot onderhoud, 

als ook renovaties binnen het watersysteem.  

De looptijd van het krediet bedraagt 3 jaar en wordt op basis van de te verwachte 

onderhoudsopgave binnen Delfland, tijdens de begrotingsronde geactualiseerd en verlengt met 

één jaar.   
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2. Uitvoering op kaart 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Objecten: 

2.  Gemaal Klaas Engelbrechts  12.  Opmaling Nieuwland Noordland 

3.  Gemaal Westland  13.  Opmaling Bagijneland Nieuwland Noordland 

4.  Schuif Dorpskade  14.  Groot onderhoud Gemaal Oude Lierpolder 

5.  Vlaardingen West  16.  Optimalisatie gemaal Kralingerpolder 

6.  Nollaantje  17.  Gemaal de Zaaijer 

7.  Gemaal Noord Kethelpolder  18.  Gemaal Teddingerbroekpolder 

8.  Gemaal Kerkpolder Noord  19.  Gemaal Duifpolder 

9.  Gemaal Voordijkhoornsepolder  20.  Klein Huis ten Velde 

10.  Gemaal Nieuwlandse Molen  21.  Gemaal Groeneveldsepolder 

11.  Gemaal Oost Nieuwland Noordland 22.  Gemaal Winsemius 

  

 



 

Projectenboek Watersysteem                                                                                                                                  5 
 

2. Financiën in zicht 

 

 

 

 

 

Verzamelkrediet Watersysteem 2023 

Krediet totaal €16.594.700 

 

 

€ 4,1 mln.

€ 3,0 mln.

€9,4 mln. 

,

Uitgave Verplichtingen Beschikbaar

Project. . Naam Krediet Totale  uitgave t/m juli 2023 Openst.  saldo  verpl. Restant krediet Prognose uitgave   2023

0.702077/001 Onderhoud/aanleg gemalen/stuwen/inlaat 5.072.077€            28.655€                                   6.171€                                  5.037.251€               -€                                         

0.702077/002 KHR Gemaal Klaas Engelbrechts (gereed) 594.000€               548.375€                                 87€                                       45.537€                   100€                                     

0.702077/003 Gemaal Westland 78.623€                 78.623€                                   -€                                         -€                            12.980€                                 

0.702077/004 Schuif Dorpskade 180.000€               172.036€                                 -€                                         7.964€                     -€                                         

0.702077/005 Gemaal Vlaardingen-West (gereed) 995.000€               983.944€                                 -€                                         11.056€                   2.200€                                  

0.702077/006 Nollaantje 301.000€               300.174€                                 -€                                         826€                        -€                                         

0.702077/007 Gemaal Noord-Kethelpolder (gereed) 370.000€               373.231€                                 7.531€                                  -10.762€                  28.100€                                 

0.702077/008 Gemaal Kerkpolder-Noord (on hold) -€                          -€                                            -€                                         -€                            -€                                         

0.702077/009 Gemaal Voordijkhoornsepolder (on hold) -€                          -€                                            -€                                         -€                            -€                                         

0.702077/010 Gemaal Nieuwlandse Molen 1.720.000€            331.498€                                 1.250.999€                            137.504€                 300.000€                               

0.702077/011 Gemaal Oost Nieuwland Noordland 340.000€               200.418€                                 147.349€                               -7.767€                    246.000€                               

0.702077/012 Opmaling Nieuwland Noordland 310.000€               223.062€                                 75.472€                                11.466€                   223.000€                               

0.702077/013 Opmaling Bagijneland Nieuwland Noordland 305.000€               197.205€                                 88.734€                                19.061€                   236.000€                               

0.702077/014 Groot onderhoud Gemaal Oude Lierpolder 990.000€               80.464€                                   585.000€                               324.536€                 250.000€                               

0.702077/016 Optimalisatie gemaal Kralingerpolder -€                          1.162€                                     -€                                         -1.162€                    1.200€                                  

0.702077/017 Gemaal de Zaaijer 865.000€               456.411€                                 452.028€                               -43.439€                  645.000€                               

0.702077/018 Renovatie gemaal Tedingerbroekpolder 2.385.000€            73.647€                                   404.657€                               1.906.697€               427.000€                               

0.702077/019 Gemaal Duifpolder 120.000€               75.051€                                   19.726€                                39.353€                   -€                                         

0.702077/020 Klein Huis ten Velde 184.000€               18.620€                                   5.596€                                  145.654€                 60.000€                                 

0.702077/021 Nieuw Gemaal Groeneveldsepolder 1.760.000€            -€                                            -€                                         1.760.000€               -€                                         

0.702077/022 Automatiseren krooshekreiniger Winsemius 25.000€                 -€                                            -€                                         25.000€                   20.000€                                 

Totaal 16.594.700 4.142.575 3.043.351 9.408.774 2.451.580
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3. Planning in perspectief 

 

Projecten 

2
0
2
3

 

2
0
2
4

 

2
0
2
5

 

2
0
2
6

 

   

Legenda 

Gemaal Westland                        
Gemaal Noord-Kethelpolder                       Voorbereiding 
Gemaal Nieuwlandse Molen                        

Gemaal Oost Nieuwland Noordland                        Realisatie 
Opmaling Nieuwland Noordland                         

Opmaling Bagijneland Nieuwland Noordland                       Gereed 
Groot onderhoud Gemaal Oude Lierpolder                          

Optimalisatie gemaal Kralingerpolder                  
 

   
Gemaal de Zaaijer                  

 
   

Renovatie gemaal Tedingerbroekpolder                  
 

  
 

Gemaal Duifpolder                  
 

  
 

Klein Huis ten Velde                  
 

   
Nieuw Gemaal Groeneveldsepolder                  

 
   

Automatiseren krooshekreiniger Winsemius                  
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4. Projecten in beeld 

 

Gemaal Klaas Engelberts 

Foto locatie 

 
 

Betreft:  Renovatie gemaal. 

 

Kosten 2023: € 100 

 

Gemaal Westland 

Foto locatie 

 
 

Betreft:  Renovatie gemaal. 

 

Kosten 2023: € 2.200 

 

 

Gemaal Noord Kethel Polder 

Foto locatie 

 
 

Betreft:   Renovatie gemaal. 

 

Kosten 2023:  € 28.100 

Opgave 

Het vervangen en reparatie van de essentiële onderdelen zoals 

terugslagkleppen, midden spanning vermogen schakelaars en 

frequentie regelaars. 

 

Context 

Het huidige object was vanuit de instandhouding gesignaleerd en 

werkzaamheden zijn door OTI gerealiseerd. Werkzaamheden aan de 

vermogensschakelaars en frequentie regelaars zijn op exploitatie 

uitgevoerd.  

 

Realisatie 

Gereed. 

Opgave 

Instandhouding onderhoud en het dubbelzijdig vispasseerbaar maken 

van het gemaal. 

 

Context 

Object was vanuit de instandhouding gesignaleerd en stond op de lijst 

als prioritaire knelpunt m.b.t. vismigratie. 

 

Realisatie 

Gereed. 

Opgave 

Instandhouding onderhoud en aanbrengen automatische 

krooshekreiniger ten behoeve van Arbo wetgeving. 

 

Context 

Locatie was vanuit de instandhouding gesignaleerd en in de planning 

naar voren gehaald i.v.m. een knelpunt welke door de 

veiligheidskundige was ingebracht m.b.t. het krozen van de locatie.  

 

Realisatie 

Gereed. 
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Gemaal Nieuwlandse molen 

Foto locatie 

 
 
Betreft:  Renovatie gemaal. 

Prognose 2023: € 300.000 

 

 

 

Gemaal Nieuwland Noordland Oost 

Foto locatie 

 
 
Betreft:  Renovatie gemaal. 

Prognose 2023:  € 246.000 

  

Opgave 

Instandhouding en onderhoud van het gemaal met kwantitatieve 

opgave. 

 

Context 

Groot onderhoud en capaciteitsvergroting. 

 

Realisatie 

Gereed eind 2024.  

 

Opgave 

Instandhouding en onderhoud van het gemaal. 

 

Context 

Groot onderhoud. 

 

Realisatie 

In afronding; 2023. 
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Opmaling Nieuwland Noordland  

Foto locatie 

 
 
Betreft:  Renovatie gemaal.  

Prognose 2023:  € 223.000 

 

 

 

Opmaling Bagijneland Nieuwland Noordland 

Foto locatie 

 
 
Betreft:  Renovatie gemaal.  

Prognose 2023:  € 236.000 

 

 

  

Opgave 

Instandhouding onderhoud van het gemaal.  

 

Context 

Groot onderhoud. 

 

Realisatie 

In afronding; 2023. 

Opgave 

Instandhouding onderhoud van het gemaal.  

 

Context 

Groot onderhoud. 

 

Realisatie 

In afronding; 2023.  
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Gemaal Oude Lierpolder 

Foto locatie 

 
 

 
Betreft:  Renovatie gemaal. 

Prognose 2023:  € 250.000 

 

 

Gemaal Kralingerpolder 

Foto locatie 

 
 
Betreft:   Renovatie gemaal.  

Prognose 2023:  € 1.200 

 

 

  

Opgave 

Instandhouding onderhoud van het gemaal en instroom.   

 

Context 

De molenstomp is nu nog in gebruik vanwege noodpomp. Wens is om 

afscheid van noodpomp en molenstomp. 

 

Realisatie 

In voorbereiding.  

Opgave 

Instandhouding onderhoud van het gemaal.   

 

Context 

Groot onderhoud. 

 

Realisatie 

Gereed 2024. 
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Gemaal Zaaijer 

Foto locatie 

 
 
Betreft:   Renovatie gemaal. 

Prognose 2023:  € 645.000 

 

 

 

Gemaal Tedingerbroek 

Foto locatie 

 
 

 
Betreft:  Renovatie gemaal. 

Prognose 2023:  € 427.000 

 

  

Opgave 

Instandhouding onderhoud van het gemaal.  

 

Context 

Groot onderhoud door OTI. 

 

Realisatie 

Gereed 2024. 

Opgave 

Instandhouding en onderhoud van het gemaal met kwantitatieve 

opgave en vanuit vismigratie. 

 

Context 

Groot onderhoud en capaciteitsvergroting. Pomp boven het gemaal is 

kapot en zal met voorrang worden vervangen. 

 

Realisatie 

Pomp vervangen in 2023. De rest gereed begin 2025. 
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Gemaal Duifpolder 

Foto locatie 

 
 
Betreft:  Renovatie gemaal.  

Prognose 2023:  € 0 

 

 

 

Klein Huis Ter Velde (Maasland) 

Foto locatie 

 
 
Betreft:  Renovatie gemaal.  

Prognose 2023:  € 60.000 

 

 

 

 

 

  

Opgave 

Instandhouding onderhoud van het gemaal en vismigratie. 

 

Context 

Plaatsen van een krooshekreiniger en voorziening vismigratie. 

 

Realisatie 

In voorbereiding. 

Opgave 

Aanpassing watersysteem vanwege onhoudbare bestaande situatie.   

 

Context 

Watersysteem is niet op orde. Na ruilverkaveling ontstaan. Door 

duiker aan te passen is de handhaving van het peil pas goed mogelijk. 

 

Realisatie 

In voorbereiding.  
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Gemaal Groeneveldse polder  

Foto locatie 

 
 

 
Betreft:  Renovatie gemaal. 

Prognose 2023: € 0 

 

 

Krooshekreiniger gemaal Winsemius 

Foto locatie 

 
 
Betreft:  Renovatie gemaal.  

Prognose 2023: € 20.000 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Opgave 

Instandhouding en onderhoud van het gemaal met kwantitatieve 

opgave en veiligheid in de molen. 

 

Context 

Motoraandrijving uit de molen zelf vanwege veiligheid. Bijplaatsen 

extra vijzel naast bestaande vijzel. 

 

Realisatie 

In voorbereiding. 

Opgave 

Instandhouding kwantitatieve opgave.  

 

Context 

Met een andere krooshekreiniger is de bedrijfsvoering en 

waterzekerheid beter gewaarborgd. 

 

Realisatie 

In voorbereiding. 
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1. Doelstelling instandhoudingsprojecten waterketen  

Het krediet voor de instandhoudingsprojecten van het waterketen richt zich op het 

vervangings- en groot onderhoud, als ook renovaties binnen de waterketen. Hierbinnen is het 

grootste gedeelte gereserveerd voor de instandhouding van de AWZI’s Nieuwe Waterweg en 

De Groote Lucht en de daaraan gekoppelde transportsystemen.  

 

De looptijd van het bestaande krediet eindigt ultimo 2025. Tijdens de begrotingsronde in Q3 

2023 wordt naar verwachting voor een periode van 3 jaar het nieuwe krediet vastgesteld op 

basis van de te verwachte onderhoudsopgave binnen Delfland. 
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2. Uitvoering op kaart 

 

Projecten afgerond in 2023 

 

 

Objecten: 

A) AWZI Nieuwe Waterweg 

B) AWZI De Groote Lucht 

• Renovatie ontvangstwerk 

• Biogasveiligheid 

C) Persleiding De Lier-Maasland 

• Vervanging leidinggedeelte Perdiksepad 

• Vervanging luchtbehandeling RG Maasland 

 
 

  

A 

B 

C 
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Projecten in uitvoering doorlopend naar 2024 

 

 

Objecten: 

A) AWZI Nieuwe Waterweg 

• Vervanging PA én besturingskasten 

• Renovatie effluentgemaal 

B) AWZI De Groote Lucht 

• Vervanging verwarmingsketels 

C) Persleiding De Lier- Maasland 

D) Persleiding Maasdijk-Staelduinen 

E) Rioolgemaal Maasland 

F) Rioolgemaal Merellaan 

 

  

A 

B 

D 
C 

E 
F 
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3. Financiën in zicht 

 

Met het besluit van de VV van juni 2023 (dossier 2852) is het krediet voor de Instandhoudingsprojecten 

waterketen (IP 702070) verhoogd van 14,9 M€ met 22,42 M€ tot 37,32M€. 

 

 

 

Project Naam Uitvoeringskrediet 
Reeds 
afgesloten 

Realisatie 
2023 Verplicht Beschikbaar 

0.702070/001 Vervangingen zuiveringstechnische werken 1.811.284 4.150 0 0,00 1.807.134 

0.702070/002 Vervanging elektr. Inst. van 4 rioolgemalen 1.062.182 1.062.182 0 0,00 0 

0.702070/004 Vervanging effluentgemaal NWA 2.500.000 582.192 36.940 139.100,14 1.741.768 

0.702070/006 Vervangen bypass-leiding NWA 0 0 0 0,00 0 

0.702070/007 Vervanging primair slibpompinstallaties DGL 710.000 655.666 0 0,00 54.335 

0.702070/009 Vervanging ontvangstwerk DGL 1.496.000 651.767 0 744.963,35 99.269 

0.702070/010 Aanpassing slibontwatering DGL 1.400.000 1.151.277 0 65.810,46 182.912 

0.702070/011 Aanpassing luchtbehandeling DGL 26.620 26.620  0 0 

0.702070/012 Vervanging controllers ruimers VBT's 0 0  0,00 0 

0.702070/014 Daken slibbuffers en indikkers DGL 150.000 0  0,00 150.000 

0.702070/016 8 r.gemalen NWA elektr. techn. aanpassen 800.000 218.197 33.123 169.630,88 379.049 

0.702070/017 Vervanging elektr. installaties DGL 8.053.000 340.230 75.940 89.350,88 7.547.479 

0.702070/018 Vervanging elektr. installaties NWA 2.500.000 836.714 792.998 832.708,70 37.579 

0.702070/019 Vervangen persleiding Perdiksepad 388.914 135.748 22.320 4.346,33 226.499 

0.702070/020 Vervangen leidingen RG  Maasdijk 555.000 24.987 22.893 4.997,30 502.123 

0.702070/021 Vervanging luchtbehandeling r.gemalen DGL 200.000 0 0 85.000,00 115.000 

0.702070/022 Aanpassingen RG Merellaan 300.000 0 0 17.902,00 282.098 

0.702070/023 Vervangen en vergroten CV-ketels 1.055.000 0 0 0,00 1.055.000 

0.702070/024 Aluminiumopslag en -doseerinstallatie  1.349.000 0 0 0,00 1.349.000 

0.702070/025 Aanpassen sliblijn DGL; indikkers en ruimtes 1.633.000 0 0 0,00 1.633.000 

0.702070/026 Vervangen en uitbreiden Bandindikker DGL 3.606.000 0 0 0,00 3.606.000 

0.702070/027 Capaciteitsuitbreiding centrifuges DGL 2.174.000 0 0 0,00 2.174.000 

0.702070/028 Denitrificerend zandfilter PA en C-bron 2.275.000 0 0 0,00 2.275.000 

0.702070/029 Capaciteitsuitbreiding biogaslijn DGL 3.275.000 0 0 0,00 3.275.000 

    € 37.320.000 € 5.689.730 € 984.215 € 2.153.810 € 28.492.245 

 

  

€ 5.689.730
€ 2.153.810

€ 28.492.245

Verzamelkrediet Waterketen

Reeds afgesloten Verplicht Beschikbaar
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4. Planning in perspectief 

 

 

 

 

  

Projecten
Vervanging effluentgemaal NWA    Legenda
Vervanging ontvangstwerk DGL     

Daken slibbuffers en indikkers DGL   Voorbereiding
8 rioolgemalen NWA elektr. techn. aanpassen  

Vervanging controllers en elektr. installaties DGL   Realisatie
Vervanging controllers en elektr. installaties NWA  

Vervangen persleiding Perdiksepad  Gereed
Vervangen bestaande leiding RG Maasdijk-Staelduinen  

Vervanging luchtbehandeling rioolgemalen DGL  

Aanpassingen RG Merellaan  

Vervangen en vergroten CV-ketels  

Aluminiumopslag en -doseerinstallatie vervangen  

Aanpassen sliblijn DGL; indikkers en ruimtes  

Vervangen en uitbreiden Bandindikker DGL  

Capaciteitsuitbreiding centrifuges DGL  

Denitrificerend zandfilter PA en C-bron  

Capaciteitsuitbreiding biogaslijn DGL  

2
0
2
3

2
0
2
4

2
0
2
5

2
0
2
6
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5. Projecten in beeld 

Projecten af te ronden in 2023 

Project Vervanging Ontvangstwerk DGL  

 

 

Opgave 

Aanpassingen harkrooster en ontvangstwerk ten behoeve 

van Arbo wetgeving en levensduurverlenging.  

 

Context 

Opstelling is niet onderhoudbaar en einde levensduur 

waardoor grootschalige vervanging noodzakelijk is. 

 

Realisatie 

In 2023 is dit project in uitvoering gegaan en wordt naar 

verwachting ook afgesloten 

Betreft:  Aanpassing ontvangstwerk DGL  

Aanleiding: Instandhoudingsopgave DGL / Arbo 

technische opgave 

 

Totaal uitgave:  €1.400.000  

 

Veilige toestand biogasinstallatie DGL en NWA  

 

Opgave 

Om te voldoen aan de Atex-wetgeving, zijn diverse 

installaties op DGL en NWA aangepast, zodat een inherent 

veilige situatie ontstaat en het risico op explosies van 

(geproduceerd) biogas is geminimaliseerd. Grootste 

zichtbare aanpassing is dat al het slib van NWA op DGL 

wordt behandeld.  

 

Context 

Naar aanleiding van de explosie op RWZI Raalte zijn alle 

installaties periodiek gekeurd. De te nemen maatregelen 

worden opgenomen in een EVD 

(explosieveiligheidsdocument) en de organisaties moeten 

de maatregelen dit hierin zijn opgenomen, uitvoeren.  

 

Realisatie 

Alle technische maatregelen zijn in 2022 en 2023 

uitgevoerd. In Q3 wordt het nieuwe EVD opgeleverd 

Betreft:  Komen tot veilige toestand 

biogasveiligheid 

 

Aanleiding: Instandhoudingsopgave DGL / NWA  

Totaal uitgave:  €1.800.000  
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Projecten in uitvoering doorlopend naar 2024 

 

Project Vervangen Procesautomatisering NWA   

 

 

Opgave 

Vervanging van de procesautomatisering van AWZI Nieuwe 

Waterweg. 

 

Context 

Vervanging controllers, besturingskasten en toepassing 

nieuwe standaard 

 

Realisatie 

Start uitvoering in 2021 met vastleggen standaard, maken 

van functioneel ontwerpen. In 2022 aanleggen van 

glasvezelnetwerk en bestellen alle hard- en software. In 

2023 aansluiten van alle kasten, 2024 oplevering 

Betreft: Vervanging van 

procesautomatisering en 

besturingskasten NWA 

 

Aanleiding: Veroudering van bestaande 

besturing en toepassen 

nieuwe standaard 

 

Totaal uitgave:  € 2.300.000  

Project Vervangen Procesautomatisering DGL   

 

 

Opgave 

Vervanging van de procesautomatisering van AWZI De 

Groote Lucht. 

 

Context 

Vervanging verouderde controllers en toepassing nieuwe 

standaard 

 

Realisatie 

Start uitvoering in 2023 met vastleggen standaard, maken 

van functioneel ontwerpen. In 2023 aanleggen van 

glasvezelnetwerk en bestellen alle hard- en software. Ook 

wordt dan de eerste controller vervangen. In 2024 aen 

2025 vervangen van overige controllers 

Betreft: Vervanging van 

procesautomatisering DGL 
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Project Geurbehandeling RG De Lier, Merellaan 

Maassluis 

 

 

Opgave 

Instandhoudingsopgave.  

 

Context 

Bestaande geurbehandeling voldoet niet meer. Nieuwe 

geurbehandeling wordt gerealiseerd m.b.v. UV-techniek 

 

Realisatie 

Het eerste gemaal in Maasland is gerealiseerd in 2023. 

Aanpassingen van RG De Lier, RG Merelllaan en RG 

Maasluis is gepland voor 2024, als de pilot succesvol is 

 
Betreft: Vervangen geurbehandeling 

4 rioolgemalen 
 

Aanleiding: Veroudering van bestaande 

besturing en toepassen 

nieuwe standaard 

 

Totaal raming:  € 7.700.000  

Project Vervangen persleiding Perdiksepad   

 

 

 

Opgave 

Diverse aanpassingen ten behoeve van nieuw terrein Rijk 

Zwaan. 

 

Context 

Nieuwe inrichting terrein Rijk Zwaan waardoor 

aanpassingen in het systeem moeten worden gedaan.  

 

Realisatie 

Start uitvoering in 2022 met vervanging delen 1 t/m 3. 

Uitvoering vervanging delen 4 en 5 onbekend, mogelijk pas 

in 2024 

Betreft: Vervanging leiding in 

Perdiksepad (1, 2 en 3) 

(4) Leiding tussen 

begraafplaats en nieuwbouw, 

en (5) zinker Kralingerpad.  

 

Aanleiding: Diverse aanpassingen ten 

behoeve van nieuw terrein 

Rijk Zwaan. 

 

Totaal uitgave:  € 390.000  
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Aanleiding: Geurklachten maken 

duidelijk dat huidige 

installatie niet meer voldoet  

 

Totaal raming:  € 200.000,-  

 

Project Aanpassingen RG Merellaan     

Foto locatie 

 

 

 

 

 

Opgave 

Aanpassing afsluiters ten behoeve van inspectie.  

 

Context 

Civiele aanpassingen nodig om een PIG-lanceerinrichting 

te kunnen opbouwen om de leiding tussen RG Merellaan 

en RG Maassluis te kunnen inspecteren.  

 

Realisatie 

Project bevindt zich momenteel in de ontwerpfase.  

Betreft: Civiele aanpassingen ten 

behoeve van inspectie 

persleidingtracés, ondermeer 

verplaatsen en vernieuwen 

van afsluiters.  

 

Aanleiding: Het uitvoeren van inspecties 

zoals benoemd in de Lange 

Termijn Assetmanagement 

Planning Transportsysteem.  

 

Totaal uitgave:  € 300.000,-  

 

Project Effluentgemaal NWA   

 

 

 

Opgave 

Renovatie Effluentgemaal.  

 

Context 

Huidige effluentgemaal is einde levensduur en dient 

vervangen te worden.  

 

Realisatie 

n.n.b.  
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Betreft: Vervanging huidige 

Effluentgemaal NWA 

 

Aanleiding: Instandhoudingsopgave.  

Totaal raming:  €2.500.000  

 

 

Project Vervangen leidingen RG Maasdijk    

 

 
Opgave 

Instandhoudingsopgave.  

 

Context 

Object was vanuit de instandhouding gesignaleerd en is 

in de planning naar voren gehaald in verband met de 

meekoppelkans met Persleiding De Lier-Staelduinen (aan 

te leggen t.b.v. Collectieve Zuivering).    

 

Realisatie 

Project zit in de ontwerpfase. Mogelijke samenhang qua 

tracé met 702076-002 Persleiding De Lier-Staelduinen. 

 
Betreft: Vervangen persleiding 

Maasdijk-Staelduinen 
 

Aanleiding: Ligging en 

materiaaleigenschappen 

zorgen ervoor dat de leiding 

vervormt.  

 

Totaal raming:  € 1.200.000  
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Onderwerp Bestuursrapportage 2023 

Versienummer 1.0 

Dossiernummer 2888 

D&H datum dinsdag 22 augustus 2023 

Wijze agenderen Openbaar 

  

1) Het gevraagde besluit 

 

 

1. De bestuursrapportage over 2023, zoals opgenomen als bijlage 1, vast te stellen; 

2. De begroting 2023 op basis van de bestuursrapportage 2023 bij te stellen met € 3,4 

miljoen hogere kosten, € 4,0 miljoen lagere opbrengsten, € 2,7 miljoen hogere 

belastingopbrengsten en € 1,3 miljoen onttrekking uit de reserve kostenegalisatie voor 

doorgeschoven werken uit 2022(conform de jaarstukken 2022). Per saldo bedraagt de 

verslechtering van het exploitatieresultaat € 3,4 miljoen; 

3. Besluiten € 3,1 miljoen aan de reserve tariefdemping Zuiveringsbeheer toe te voegen;  

4. Besluiten € 6,5 miljoen per saldo aan de algemene reserve vrij besteedbaar te onttrekken 

(storting van € 0,7 miljoen aan de algemene reserve Watersysteembeheer en een onttrekking 

van € 7,2 miljoen aan de algemene reserve Zuiveringsbeheer);  

5. Kennis te nemen van de voortgang in de activiteiten ten behoeve van de doelrealisatie 

2023; 

6. Kennis te nemen van de verwachte investeringsuitgaven over 2023 overeenkomstig 

paragraaf 2.3 van de bestuursrapportage 2023; 

7. Kennis te nemen van de projectenoverzichten investeringen. 

 

2) Aanleiding 

Conform de Waterschapswet en door de verenigde vergadering vastgestelde P&C-kalender 

2023 wordt in de bestuursrapportage 2023 door D&H verantwoording afgelegd over de 

voortgang van de realisatie van de programmadoelen en de daarbij optredende afwijkingen in 

de begroting. 

  

3) Beoogd effect 

Het informeren van de verenigde vergadering over de voortgang in de realisatie van de 

programmadoelen en een bijstelling van de begroting 2023 op basis van de prognoses van 

het exploitatieresultaat en de investeringen voor het boekjaar 2023. 

 

4) Kernboodschap 

Halverwege het jaar merken wij dat Delfland nog steeds met een aantal onzekerheden te 

maken heeft. Het omgaan met deze onzekerheden is dan ook een belangrijke factor in onze 

bedrijfsvoering. Vooralsnog kunnen we concluderen dat Delfland de meeste van haar 

bestuurlijke doelen nog altijd realiseert. Wel zijn de effecten van de onzekerheden in het 

verwachte financieel resultaat zichtbaar. De krapte op de arbeidsmarkt, de ontwikkeling van 

de marktprijzen van de certificaten voor groengas en de ontwikkeling van de energieprijzen 

zorgen per saldo voor een nadelig resultaat.  

 

In verband met (her)planning van activiteiten, voortgang van aanbestedingstrajecten, 

samenwerking met partijen in de omgeving en prijseffecten zal het investeringsvolume naar 

verwachting afnemen met € 19,9 miljoen ten opzichte van de begroting. De opgelopen 

vertraging in het investeringsvolume wordt doorgeschoven naar het volgende begrotingsjaar.  

 

Het exploitatieresultaat komt uit op € 3,4 miljoen als gevolg van met name de daling van de 

marktprijzen van certificaten voor groengas en door de stijging van de kosten voor het 
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inhalen van baggeronderhoud uit voorgaande jaren. Dit raakt voornamelijk het 

exploitatieresultaat van de zuiveringstaak dat daalt met € 4,1 miljoen (nadelig). Het 

exploitatieresultaat van de watersysteemtaak stijgt met € 0,7 miljoen (voordelig).  

 

5) Historie – eerdere besluitvorming 

De begroting 2023 is vastgesteld op 24 november 2022 in de verenigde vergadering.  

 

6) Regelgeving en Beleid  

In de bestuursrapportage wordt gerapporteerd over de afwijkingen tussen de oorspronkelijke 

begroting en de verwachte realisatie conform de verordening beleids-en 

verantwoordingsfunctie Delfland. Het gaat daarbij primair om de programmadoelen en de 

vraag of deze volgens planning worden behaald. De financiële afwijkingen worden conform 

het budgetrecht van de verenigde vergadering toegelicht per programma. Deze toelichtingen 

geven inzicht in de mutaties die zich hebben voorgedaan en behoeven instemming op de 

bijstelling van de kosten en opbrengsten en daarmee het resultaat per saldo en instemming 

op de onttrekkingen uit de reserves om het nadelig resultaat af te dekken. 

 
7) Financiën  

In deze bestuursrapportage stellen we de exploitatiebegroting bij voor de prognose per 31 juli 

2023 van de verwachte kosten en opbrengsten.  

 

De verdeling van het totaal van het verwachte negatieve exploitatieresultaat over de 

programma's is in onderstaande tabel weergegeven. In de bestuursrapportage wordt per 

programma ingegaan op de mutaties. 

 

(bedragen * € 1 miljoen) 
Begroting 

2023 

Mutatie 
Burap 
2023 

Gewijzigde 
begroting 2023 

 

Waterkeringen en waterbewustzijn 27,3 -0,4 26,9  

Waterkwaliteit en biodiversiteit 13,6 -0,4 13,2  

Waterkwantiteit en klimaatadaptatie 43,7 2,4 46,1  

Waterketen en circulariteit 117,7 3,5 121,2  

Financiën -254,1 -4,4 -258,5  

Organisatie en bedrijfsvoering 51,9 2,7 54,6  

Totaal resultaat 0,0 3,4 3,4  

Storting reserve tariefsdemping ZH   3,1 3,1  

Onttrekking algemene reserve vrij besteedbaar   -6,5 -6,5  

Mutaties reserves   -3,4 -3,4  

 

De mutatie van het exploitatiesaldo bedraagt € 3,4 miljoen, na onttrekking aan de reserve 

kostenegalisatie. Deze mutatie heeft voor € 4,1 miljoen (nadelig) betrekking op de taak 

Zuiveringsbeheer en voor € 0,7 miljoen (voordelig) op de taak Watersysteembeheer. 
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Bedragen x € 1 miljoen Begroting 
2023 

Mutatie Bijgestelde 
begroting 

2023 

   

  
  

  Watersysteembeheer       

A Kosten 123,5 3,8 127,3 

B Belastingopbrengsten -124,1 -2,7 -126,8 

C Kwijscheldingen 6,5 -0,2 6,3 

D Oninbaar verklaringen 0,9 0,2 1,1 

E Dividenden en overige algemene opbrengsten -2,5 -0,5 -3,0 

F Resultaat vóór bestemming 4,4 0,6 5,0 

       

G Reserve tariefdemping WS   0,0 

H Reserve kostenegalisatie WS  -1,3 -1,3 

I Inzet reserve tariefdemping WS -3,8  -3,8 

J Algemene reserve WS  0,7 0,7 

K Inzet vrije reserve voor digitale informatie -0,7  -0,7 

L Mutatie reserves watersysteembeheer -4,4 -0,6 -5,0 

       

M Resultaat watersysteembeheer na bestemming  0,0 0,0 0,0 

       

  Zuiveringsbeheer       

N Kosten 170,5 -0,6 169,9 

O Belastingopbrengsten -150,5 -0,5 -151,0 

P Oninbaar verklaringen 2,0 0,5 2,5 

Q Dividenden en overige algemene opbrengsten -30,4 4,7 -25,7 

R Resultaat vóór bestemming -8,4 4,1 -4,3 

       

S Dotatie reserve Harnaschpolder 5,2  5,2 

T Reserve kostenegalisatie 2021   0,0 

U Dotatie reserve kapitaallasten Groote Lucht 7,0  7,0 

V Reserve tariefdemping ZH -3,1 3,1 0,0 

W Inzet vrije reserve voor digitale informatie -0,7  -0,7 

X Algemene reserve ZH  -7,2 -7,2 

Y Mutatie reserves zuiveringsbeheer 8,4 -4,1 4,3 

       

Z Resultaat zuiveringsbeheer na bestemming 0,0 0,0 0,0 

 

Watersysteembeheer 

De hogere kosten (A) bij Watersysteembeheer betreffen grotendeels de kosten van in 2022 

geplande maar in 2023 uitgevoerde werkzaamheden in het kader van baggeronderhoud. Een 

deel van deze kosten wordt gedekt uit de onttrekking uit de reserve kostenegalisatie conform 

de resultaatbestemming van de jaarstukken 2022.  

De hogere belastingopbrengsten (B) worden grotendeels veroorzaakt door de stijging van de 

WOZ-waarde van woningen. De hogere inkomsten uit dividenden en overige algemene 

opbrengsten (E) worden veroorzaakt door met name hogere inkomsten uit detacheringen van 

eigen personeel en door hogere dividenduitkering door de Nederlandse Waterschapsbank 

(NWB). 

 

Zuiveringsbeheer 

Het exploitatieresultaat (R) bij Zuiveringsbeheer betreft voornamelijk het effect van de sterke 

daling van de marktprijzen voor energie (Q) vanuit zowel de eigen energiecontracten als het 

PPS-contract, waarbij de CBS-indices de hoogte van de verschuldigde 

dienstverleningsvergoeding (voordelig), afdracht aan Delfluent (voordelig) en de opbrengsten 

uit de verkoop groengas (nadelig) sterk beïnvloeden. Daarnaast is sprake van hogere 

verwachte belastingopbrengsten (O). De kosten vallen lager uit door met name lagere 

kapitaallasten (rente- en afschrijvingslasten) (N). 
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Voorgesteld wordt om het nadelige exploitatieresultaat van € 3,4 miljoen als volgt te 

verwerken: 

• Een storting van € 3,1 miljoen in de tariefdempingreserve zuiveringsbeheer: In de 

begroting 2023 is een energieopslag toegepast als gevolg van de sterk gestegen 

energiekosten. Hierbij is toegezegd dat als de energiekosten weer dalen de 

energieopslag wordt aangepast in de volgende begroting. Nu blijkt dat indexering van 

de dienstverleningsvergoeding PPS dit jaar lager uitkomt dan waarmee is begroot. In 

het begrotingsproces 2024 wordt het effect hiervan verder uitgewerkt. Voor 2023 

levert de lagere index een voordeel op van € 3,1 miljoen. Omdat het tarief per ve voor 

dit jaar vast staat, is het voorstel om het voordeel te storten in de 

tariefdempingreserve zuiveringsbeheer zodat het in het volgende jaar of in de jaren 

daarna kan terugvloeien naar de belastingbetaler. 

• Per saldo een onttrekking van € 6,5 miljoen uit de algemene reserve vrij besteedbaar 

(storting van € 0,7 miljoen aan de algemene reserve WS en onttrekking van € 7,2 

miljoen aan de algemene reserve ZB): Het tekort van € 6,5 miljoen is vrijwel volledig 

toe te rekenen aan de lagere groengasopbrengsten. Het efficiency resultaat over 2022 

is juist voor een belangrijk deel toe te rekenen aan hogere groengasopbrengsten dan 

begroot. Dat efficiency resultaat is gestort in de algemene reserve vrij besteedbaar 

zoals besloten in de VV van 1 juni 2023. Analoog daaraan is het voorstel om het tekort 

van dit jaar te onttrekken aan de algemene reserve vrij besteedbaar.   

 

Het uiteindelijke exploitatieresultaat over 2023 kan in het verdere verloop van 2023 nog 

wijzigen. Bij de vaststelling van de jaarrekening 2023 wordt een besluit genomen over de 

definitieve bestemming van het resultaat. 

 

Investeringsuitgaven 

Investeringsuitgaven per 
programma  

Geraamde 
investeringen 

Begroting 2023 

Bijstelling Burap 
2023 

Geraamde 
investeringen 
Burap 2023 (bedragen in €  1 miljoen) 

Waterveiligheid 15,3 -6,3 9,0 

Waterkwaliteit 3,6 -2,0 1,6 

Waterkwantiteit 6,0 0,0 6,0 

Waterketen 15,4 -7,4 8,0 

Financiën 0,0 0,0 0,0 

Organisatie en bestuur 1,5 -0,1 1,4 

Subtotaal  41,8 -15,8 26,0 

Waterketen - Nieuwe Groote lucht   4,9 -4,1 0,8 

Totaal 46,7 -19,9 26,8 

 

In verband met (her)planning van activiteiten, voortgang van aanbestedingstrajecten, 

samenwerking met partijen in de omgeving en prijseffecten zal naar verwachting van de 

begrote € 46,7 miljoen circa € 26,8 miljoen aan projecten in 2023 worden gerealiseerd.  

Het verschil wordt voornamelijk verklaard door lagere investeringsuitgaven bij de 

programma’s Waterketen (€ 11,5 miljoen incl. Nieuwe Groote Lucht), Waterveiligheid (€ 6,3 

miljoen) en Waterkwaliteit (€ 2,0 miljoen). De oorzaken van de verschillen worden per 

programma in de bestuursrapportage toegelicht. In bijlage II zijn de overzichten van de 

investeringsprojecten met verzamelkredieten en bijbehorende deelkredieten ter informatie 

opgenomen.  

 
8) Duurzaamheid 

 

Niet van toepassing. 
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9) Organisatorische en personele consequenties 

 

De organisatie heeft, vanwege de krapte op de arbeidsmarkt, moeite om aan de behoefte aan 

personele inzet volgend uit de begroting 2023 te voldoen. Er is sprake van onderschrijdingen 

op de kosten van eigen personeel door de moeizame invulling van de vacatures en 

tegelijkertijd hogere kosten door inhuur en de extra inspanningen om de vacatures vervuld te 

krijgen.  

 
10) OR 

De OR wordt via het reguliere WOR-overleg geïnformeerd over de bestuursrapportage.  
 

11) Risico's en beheersmaatregelen 

In hoofdstuk 4 van de voorliggende Bestuursrapportage 2023 zijn de afwijkingen op de in de 

begroting opgenomen risico's vermeld.  

 
12) Communicatie (in- en extern) en participatie 

De interne organisatie wordt via een bericht op het samenwerkingsportaal geïnformeerd over 

de voortgang van de programmadoelen en de bijstelling van de begroting. 

 

13) Bekendmaking en vervolgprocedure 

Niet van toepassing. 

 

14) Bevoegd orgaan 

Dijkgraaf en hoogheemraden stellen de Bestuursrapportage op en leggen deze ter vaststelling 

voor aan de verenigde vergadering.  

In het kader van het budgetrecht, zoals geregeld in de Waterschapswet (artikelen 99 tot en 

met 102), is de verenigde vergadering het bevoegd orgaan voor het vaststellen van de in de 

bestuursrapportage 2023 genoemde begrotingsbijstelling.  

Ook voor de instemming met de onttrekking en de storting aan de reserves is de verenigde 

vergadering het bevoegd orgaan.  

 

15) Toelichting 

Niet van toepassing. 
 

16) Bijlagen 

Bijlage 1: Bestuursrapportage 2023 

Bijlage 2: Projectenoverzichten Waterkwaliteit BURAP 2023 

Bijlage 3: Projectenoverzicht Waterveiligheid BURAP 2023 

Bijlage 4: Projectenoverzicht Watersysteem BURAP 2023 

Bijlage 5: Projectenoverzicht Waterketen BURAP 2023 
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Onderwerp Bestuursrapportage 2023 

Dossiernummer 2888 

 

De verenigde vergadering van Delfland, 

 

op voordracht van dijkgraaf en hoogheemraden van dinsdag 22 augustus 2023, 

dossiernummer 2888; 

 

gelezen het positieve advies van de commissie Bestuur, Financiën en Organisatie. 

 

Overwegende dat:  

1. de bestuursrapportage 2023 een onderdeel is van de vastgestelde planning- en 

control kalender 2023 en bedoeld is om inzicht te geven in afwijkingen bij het bereiken van de 

doelen en prestatie-indicatoren zoals opgenomen in de begroting 2023; 

2. begrotingsbijstellingen worden voorgesteld die betrekking hebben op de realisatie van het 

lopende boekjaar 2023; 

3. in de jaarlijkse controle op de jaarrekening een toetspunt is dat kosten en opbrengsten 

passen binnen de verenigde vergadering vastgestelde begroting van kosten en opbrengsten. 

 

Gelet op:  

1. artikel 77 van de Waterschapswet 

 

Besluit: 

1. De bestuursrapportage over 2023, zoals opgenomen als bijlage 1, vast te stellen; 

2. De begroting 2023 op basis van de bestuursrapportage 2023 bij te stellen met € 3,4 

miljoen hogere kosten, € 4,0 miljoen lagere opbrengsten, € 2,7 miljoen hogere 

belastingopbrengsten en € 1,3 miljoen onttrekking uit de reserve kostenegalisatie voor 

doorgeschoven werken uit 2022(conform de jaarstukken 2022). Per saldo bedraagt de 

verslechtering van het exploitatieresultaat € 3,4 miljoen; 

3. Besluiten € 3,1 miljoen aan de reserve tariefdemping Zuiveringsbeheer toe te voegen;  

4. Besluiten € 6,5 miljoen aan de algemene reserve vrij besteedbaar te onttrekken;  

5. Kennis te nemen van de voortgang in de activiteiten ten behoeve van de doelrealisatie 

2023; 

6. Kennis te nemen van de verwachte investeringsuitgaven over 2023 overeenkomstig 

paragraaf 2.3 van de bestuursrapportage 2023; 

7. Kennis te nemen van de projectenoverzichten investeringen. 

 

 

Aldus besloten in de openbare vergadering van donderdag 28 september 2023. 

 

De verenigde vergadering voornoemd, 

 

de secretaris,           de voorzitter, 

 

             
  

ir. P.C. Janssen dr. P.H.W.M. Daverveldt 
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Onderwerp Verordening op de rekenkamer Hoogheemraadschap van Delfland 2024 

Versienummer 1.0 

Dossiernummer 2933 

D&H datum dinsdag 22 augustus 2023 

Wijze agenderen Openbaar 

 

Indien invulveld niet van toepassing is 'n.v.t.' plaatsen. 

 

1) Het gevraagde besluit 

 

 

1. De navolgende verordening op de rekenkamer Hoogheemraadschap van Delfland 2024 vast 

te stellen. 

2. De navolgende gedragscode integriteit rekenkamer Hoogheemraadschap van Delfland 2024 

vast te stellen. 

3. Jaarlijks in het jaarverslag van Delfland te rapporteren over de opvolging van de door de 

vv overgenomen aanbevelingen van de rekenkamer. 

 

2) Aanleiding 

Op 27 september 2022 heeft de Eerste Kamer ingestemd met het Wetsvoorstel versterking 

decentrale rekenkamers. Met deze wet wordt het voor waterschappen verplicht om een 

volledig onafhankelijke rekenkamer in te stellen. De toekomstige rekenkamer onderzoekt 

daartoe de doelmatigheid, de doeltreffendheid en de rechtmatigheid van het door het 

waterschapsbestuur gevoerde beleid. De wetgever heeft hiermee beoogd om de controlerende 

rol van de algemeen besturen van (onder andere) waterschappen te versterken.  

 

Door vaststelling van de verordening wordt de rekenkamer Delfland ingesteld. De werving van 

twee leden en een voorzitter vindt in het najaar plaats met als streven dat zij in de verenigde 

vergadering op 30 november benoemd worden. Daarmee is de Rekenkamer vanaf dat 

moment effectief gerealiseerd. 

 

Delfland is aangesloten op de ambtelijke projectgroep onafhankelijke rekenkamers van de 

Unie van Waterschappen die de waterschappen ondersteunt bij de voorbereiding van de 

onafhankelijke rekenkamers. De Unie van Waterschappen heeft daarin nauw contact met de 

Nederlandse Vereniging van Rekenkamers & Rekenkamercommissies (NVRR). De 

voorliggende verordening is gebaseerd op de modelverordening profielen van de werkgroep 

van de Unie en aangepast naar de situatie van Delfland en de behoeften van de verenigde 

vergadering. 

 

Daarnaast ligt de gedragscode integriteit rekenkamer Hoogheemraadschap voor. Delfland 

kent al een gedragscode integriteit voor algemeen en dagelijks bestuurders, maar deze 

voorziet in leden van een rekenkamer. Wanneer de gedragscode integriteit voor algemeen en 

dagelijks bestuurders wordt herzien, kan overwogen worden beide gedragscodes te integreren 

in een document. 

 

3) Beoogd effect 

Met het vaststellen van de verordening wordt de rekenkamer Delfland ingesteld. Het streven 

is dat de voorzitter en twee overige leden in de verenigde vergadering op 30 november 

benoemd worden. Daarmee is de Rekenkamer vanaf dat moment effectief gerealiseerd. 
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4) Kernboodschap 

De gewijzigde wet verplicht decentrale overheden waaronder waterschappen tot het instellen 

van een onafhankelijke rekenkamer. De toekomstige rekenkamer onderzoekt de 

doelmatigheid, de doeltreffendheid en de rechtmatigheid van het door het 

waterschapsbestuur gevoerde beleid. 

 

5) Historie – eerdere besluitvorming 

Op 2 februari 2023 heeft de vv het college gevraagd de voorbereiding voor een rekenkamer 

namens de vv op zich te nemen via de portefeuillehouder financiën en het college gevraagd in 

die voorbereiding de mogelijkheden tot samenwerking met waterschappen te verkennen. 

Daarbij zal het college het advies van de rekeningcommissie aan de vv betrekken 

(dossiernummer 2761). 

Op 29 juni 2023 heeft de vv de profielen voor de leden, waaronder de voorzitter vastgesteld.  

(dossiernummer 2870).  

 

6) Regelgeving en Beleid  

Waterschapswet 

Comptabiliteitswet 

 
7) Financiën  

De jaarlijkse kosten van de Rekenkamer Delfland worden geraamd op € 125.000. Dit is 

gebaseerd op de uitgangspunten zoals door de werkgroep van de Unie van Waterschappen 

aangegeven. Het budget waarover de rekenkamer beschikt bedraagt € 97.500. 

De secretaris wordt inhoudelijk en functioneel aangestuurd door de voorzitter van de 

rekenkamer. De secretaris wordt aangesteld, of eventueel ingehuurd, door Delfland en wordt 

administratief aangesteld bij de ambtelijke organisatie van Delfland, in casu afdeling 

concerncontrol en auditing. Het daartoe bestemde budget (€ 27.500) wordt daar in de 

begroting opgenomen. 

 

Deze kosten worden opgenomen in de programmabegroting 2024 van Delfland. Deze kosten 

waren niet opgenomen in de begroting 2023. Deels kan dit worden opgevangen doordat het 

jaarlijkse onderzoeksbudget (€ 45.000) van de rekeningcommissie vrijvalt. In 2023 wordt dit 

ingezet om eventuele voorbereidingskosten van te dekken, bijvoorbeeld ten behoeve van de 

werving of juridisch advies. 

 

De jaarlijkse kosten zijn als volgt opgebouwd: 

 

Vergoeding voorzitter (10 x €300)     € 3.000  

Vergoeding leden (2 x 10 x €250)     € 5.000  

Onderzoeken (2 x €40.000)       € 80.000  

Abonnementen vakliteratuur, contributies, reiskosten  € 7.000  

Ondersteuning secretaris (9u/wk)      € 27.500  

Onvoorzien         € 2.500  

 

Daarbij wordt ervan uitgegaan dat de Rekenkamer ten kantore van Delfland is gehuisvest en 

om niet gebruik maakt van de faciliteiten van Delfland, zoals vergaderruimtes, ict devices, 

ibabs, archiveringssystemen.  

 

Ter vergelijking de Delftse Rekenkamer heeft een budget van € 168.000 (2021). De 

rekenkamer van AVG/Waternet heeft een begroting van € 75.000 exclusief de kosten van 

ondersteuning.  

 
8) Duurzaamheid 

Niet van toepassing. 

 
9) Organisatorische en personele consequenties 

Rekenkamer maakt gebruik van faciliteiten van Delfland zoals vergaderruimtes, ict devices, 
relevante systemen (Office, teams, iBabs, archivering).  

De rekenkamer wordt ondersteund door een secretaris.  



Dossiernummer: 2933 

 

 3  

  

Afhankelijk van het onderzoeksonderwerp kan een onderzoek van de rekenkamer een beroep 

op de ambtelijke organisatie om bijvoorbeeld informatie aan te leveren of aan interviews deel 

te nemen. 
 

10) OR 

Niet van toepassing. 

 
11) Risico's en beheersmaatregelen 

Niet van toepassing. 

 
12) Communicatie (in- en extern) en participatie 

Niet van toepassing. 
 

13) Bekendmaking en vervolgprocedure 

Vooruitlopend op de verplichting per 1 januari 2024 wordt de rekenkamer van Delfland in de 

verenigde vergadering op 28 september 2023 ingesteld door het vaststellen de verordening 

op de Rekenkamer Delfland.  

Naar verwachting worden de leden en de voorzitter van de Rekenkamer Delfland benoemd in 

de verenigde vergadering op 30 november 2023. 

 
14) Bevoegd orgaan 

D&H is bevoegd om namens de verenigde vergadering voorbereidingen te treffen. 

De verenigde vergadering is bevoegd om profielen vast te stellen ten behoeve van de leden 

en voorzitter van de door de verenigde vergadering in te stellen Rekenkamer Delfland. 

 
15) Toelichting 

Wet  

Op 27 september 2022 heeft de Eerste Kamer ingestemd met het Wetsvoorstel versterking 

decentrale rekenkamers. Deze wijzigingswet wijzigt (onder andere) de Waterschapswet en de 

Comptabiliteitswet. Door deze wijziging wordt het voor waterschappen maar ook voor 

gemeenten verplicht om een volledig onafhankelijke rekenkamer in te stellen. De minister van 

Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties (BZK) heeft besloten dat invoeringsdatum van de 1 

januari 2024 is.  

Deze rekenkamer. Deze kan uitsluitend door externe leden bemenst worden. Een 

rekenkamercommissie die geheel of gedeeltelijk uit AB leden bestaat is niet mogelijk.  

De wet regelt de bevoegdheden in artikel 97a: “de rekenkamer onderzoekt de doelmatigheid, 

de doeltreffendheid en de rechtmatigheid van het door het waterschapsbestuur gevoerde 

beleid. Een door de rekenkamer ingesteld onderzoek naar de rechtmatigheid van het door het 

waterschapsbestuur gevoerde beleid bevat geen controle van de jaarrekening als bedoeld in 

artikel 103, tweede lid [van de comptabiliteitswet]”. 

Delfland kende tot en met de vorige bestuursperiode een rekeningcommissie. Deze had twee 

taken: enerzijds gaf de rekeningcommissie over de jaarstukken aan de verenigde 

vergadering. Anderzijds voerde rekeningcommissie onderzoeken uit en deed op basis van die 

onderzoeken aanbevelingen aan de verenigde vergadering.  

De toekomstige rekenkamer neemt de rol van de rekeningcommissie met betrekking tot het 

doen van onderzoeken, over. De rekenkamer geeft geen advies bij de jaarstukken. 

 
Toelichting op artikelen verordening 

Artikel 2 Doel 

De rekenkamer onderzoekt de doelmatigheid, de doeltreffendheid en de rechtmatigheid van 

het door het waterschapsbestuur gevoerde beleid. Een door de rekenkamer ingesteld 

onderzoek naar de rechtmatigheid van het door het waterschapsbestuur gevoerde bestuur 

bevat geen controle van de jaarrekening. Rechtmatigheid bij de controle van de jaarrekening 

heeft betrekking op de financiële rechtmatigheid. Een door de rekenkamer ingesteld 

onderzoek naar rechtmatigheid kan daarentegen betrekking hebben op alle voor het bestuur 

van waterschappen geldende regels.  
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Artikel 3 Rekenkamer, samenstelling en benoeming 

Conform de wet worden leden benoemd voor zes jaar, hiervan kan niet worden afgeweken. 

Bij een eventuele vacature kan een nieuw lid benoemd worden, ook weer voor zes jaar.  

Conform de wet kunnen leden worden herbenoemd. In de verordening op de rekenkamer van 

Delfland is deze mogelijkheid beperkt tot eenmaal herbenoemen waardoor iemand maximaal 

twaalf jaar lid van de rekenkamer kan zijn. 

 

Artikel 4 Onverenigbaarheid van functies en overige functies 

In de wet versterking decentrale rekenkamers is in artikel 51af een aantal incompatibiliteiten 

opgenomen:  

"Een lid van de rekenkamer is niet tevens: 

a. minister; 

b. staatssecretaris; 

c. lid van de Raad van State; 

d. lid van de Algemene Rekenkamer; 

e. Nationale ombudsman; 

f. substituut-ombudsman als bedoeld in artikel 9, eerste lid, van de Wet Nationale 

ombudsman; 

g. commissaris van de Koning van de provincie waarin het waterschap waar hij lid van de 

rekenkamer is, is gelegen; 

h. gedeputeerde van de provincie waarin het waterschap waar hij lid van de rekenkamer is, is 

gelegen; 

i. secretaris van de provincie waarin het waterschap waar hij lid van de rekenkamer is, is 

gelegen; 

j. griffier van de provincie waarin het waterschap waar hij lid van de rekenkamer is, is 

gelegen; 

k. lid van het algemeen bestuur van het betrokken waterschap; 

l. voorzitter van het betrokken waterschap; 

m. lid van het dagelijks bestuur van het betrokken waterschap; 

n. ombudsman of lid van een ombudscommissie als bedoeld in artikel 51i; 

o. ambtenaar in dienst van het betrokken waterschap of uit anderen hoofde daaraan 

ondergeschikt; 

p. ambtenaar, in dienst van de Staat of de provincie, tot wiens taak behoort het verrichten 

van werkzaamheden in het kader van het toezicht op het betrokken waterschap; of 

q. functionaris die krachtens de wet of een algemene maatregel van bestuur het 

waterschapsbestuur van advies dient." 

 

Aanvullend hierop worden in de verordening Rekenkamer Delfland ook mensen van het 

lidmaatschap van de rekenkamer uitgesloten die in de huidige periode of in de periode 

voorafgaand aan de huidige bestuursperiode zitting in het college hebben gehad of die 

verbonden zijn aan een instelling of organisatie die financieel of bestuurlijk aan het 

Hoogheemraadschap van Delfland verbonden is, zoals samenwerkingsverbanden of 

organisaties die subsidie van het Hoogheemraadschap van Delfland ontvangen. 

 

Artikel 5 Integriteit en eedaflegging 

In de verordening is opgenomen dat de verenigde vergadering een gedragscode integriteit 

vaststelt. De bestaande gedragscode integriteit voorziet niet in leden van de rekenkamer. 

 

Artikel 6 Vergoeding leden 

Bij de bepalingen over de vergoedingen voor reiskosten is aansluiting gezocht bij het hetgeen 

daarover bepaald is ten behoeve van dagelijks bestuurders in de Regeling rechtspositie 

decentrale politieke ambtsdragers. Voor de bepaling over declareren is aansluiting gezicht bij 

de binnen het college gehanteerde werkwijze. 

 

Artikel 7 Budget 

Hier is beschreven welke kosten ten laste van het budget van de rekenkamer worden komen. 

In het mandaatbesluit zal mandaat en volmacht aan de voorzitter van de rekenkamer worden 

verleend. 

De kosten voor de secretaris worden ten laste van het budget van de ambtelijke organisatie 
gebracht.  
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Artikel 9 Secretaris 

Dijkgraaf en hoogheemraden stellen zoals aangegeven in de wet een secretaris aan, op 

voordracht van de voorzitter van de rekenkamer. Deze secretaris is als ambtenaar in dienst 

bij Delfland of wordt ingehuurd. Om de onafhankelijkheid te borgen stelt de wet dat "de 

ambtenaren die werkzaamheden verrichten voor de rekenkamer, verrichten niet tevens 

werkzaamheden voor een ander orgaan van het waterschap met uitzondering van 

ambtenaren die uitsluitend werkzaam zijn voor het algemeen bestuur." Er is in de 

kostenraming rekening gehouden met een inzet van 0,25 fte.  

 

Artikel 10 Onderwerpselectie 

De rekenkamer voert jaarlijks een gesprek met de fracties in de verenigde vergadering en 

bepaalt vervolgens de onderzoeksonderwerpen. Deze worden jaarlijks in een onderzoeksplan 

vastgelegd en voorzien van een werkbegroting.  

 

Artikel 11 Werkwijze 

De rekenkamer maakt om niet gebruik van de faciliteiten van Delfland, zoals 

vergaderruimtes, ict devices, ibabs, archiveringssystemen. De rekenkamer werkt conform 

vastgestelde beleid van Delfland, zoals op het gebeid van inkoop, privacy, 

informatieveiligheid.  

 

Artikel 12 Reglement van orde 

De wet bepaalt dat de rekenkamer een reglement van orde voor haar werkzaamheden en 

voor de orde van de vergaderingen van de rekenkamer vaststelt. Dit reglement van orde 

zendt de rekenkamer ter kennisneming aan het algemeen bestuur en maakt deze bekend. 

 
16) Bijlagen 
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Onderwerp Verordening op de rekenkamer Hoogheemraadschap van Delfland 2024 

Dossiernummer 2933 

 

 

De verenigde vergadering van Delfland, 

 

op voordracht van dijkgraaf en hoogheemraden van dinsdag 22 augustus 2023, 

dossiernummer 2933; 

 

gelezen het positieve advies van de commissie Bestuur, Financiën en Organisatie. 

 

 

Overwegende dat:  

1. De wet versterking decentrale rekenkamers in werking treedt per 1 januari 2024 voor wat 

betreft de verplichting tot het instellen van een rekenkamer. 

2. daartoe voorbereidingen moeten worden getroffen in 2023 

 

 

Gelet op:  

Artikel 51ak dat in werking treedt per 1 januari 2024 en 78, eerste lid van de van de 

Waterschapswet 

 

 

Besluit: 

 

1. De navolgende verordening op de rekenkamer Hoogheemraadschap van Delfland 2024 vast 

te stellen. 

2. De navolgende gedragscode integriteit rekenkamer Hoogheemraadschap van Delfland 2024 

vast te stellen. 

3. Jaarlijks in het jaarverslag van Delfland te rapporteren over de opvolging van de door de 

vv overgenomen aanbevelingen van de rekenkamer. 

 

 

Verordening op de rekenkamer Hoogheemraadschap van Delfland 2024 

 

Artikel 1. Definities 

In deze verordening wordt verstaan onder: 

a. Wet: de Waterschapswet; 

b. de Verenigde Vergadering: het algemeen bestuur van het Hoogheemraadschap van 

Delfland; 

c. dijkgraaf en hoogheemraden: het dagelijks bestuur van het Hoogheemraadschap van 

Delfland; 

d. rekenkamer: de rekenkamer als bedoeld in artikel 51aa van de Waterschapswet; 

e. voorzitter: het lid van de rekenkamer dat door de Verenigde Vergadering als voorzitter van 

de rekenkamer Hoogheemraadschap van Delfland is benoemd; 

f. lid: een lid van de rekenkamer Hoogheemraadschap van Delfland; 

g. secretaris: de secretaris van de rekenkamer Hoogheemraadschap van Delfland; 

h. Delfland: het Hoogheemraadschap van Delfland. 

 

Artikel 2 Doel 

1. De rekenkamer onderzoekt de doelmatigheid, de doeltreffendheid en de rechtmatigheid 

van het door het waterschapsbestuur gevoerde beleid. Een door de rekenkamer ingesteld 
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onderzoek naar de rechtmatigheid van het door het waterschapsbestuur gevoerde bestuur 

bevat geen controle van de jaarrekening. In dit verband wordt verstaan onder: 

a. Doelmatigheid: het streven om met een zo gering mogelijke inzet van middelen een 

bepaald resultaat te bereiken dan wel met een bepaalde inzet van middelen een optimaal 

resultaat te bereiken; 

b. Doeltreffendheid: de mate waarin met de geleverde prestaties de gestelde doelen of 

beoogde maatschappelijke effecten worden bereikt; 

c. Rechtmatigheid: het voldoen aan wettelijke kaders en regelgeving, waaronder de 

verordeningen en het vastgestelde beleid van het waterschap. 

2. De rekenkamer brengt elk jaar vóór 1 april een verslag uit aan de Verenigde Vergadering 

over haar werkzaamheden in het voorafgaande jaar en legt daarbij tevens verantwoording af 

over de besteding van het budget.  

 

Artikel 3. Rekenkamer, samenstelling en benoeming  

1. Bij deze verordening wordt een rekenkamer ingesteld. 

2. De rekenkamer bestaat uit 3 leden, waaronder de voorzitter  

3. De Verenigde Vergadering benoemt de voorzitter en de overige leden op voordracht van 

een door haar ingestelde sollicitatiecommissie bestaande uit 3 tot 5 leden.  

4. De leden worden benoemd voor een periode van 6 jaar en kunnen eenmaal opnieuw 

worden benoemd. 

5. Indien een lidmaatschap van een lid eindigt vóór het einde van de benoemingstermijn, kan 

de ontstane vacature worden opgevuld. 

 

Artikel 4. Onverenigbaarheid van functies en overige functies 

1. In aanvulling op de artikelen Artikel 51af en Artikel 51ah van de Waterschapswet is een lid 

niet tevens: 

a. werkzaam bij een verbonden partij of samenwerkingspartner van Delfland. 

b. in dienst van een instelling die subsidie ontvangt van Delfland. 

c. dijkgraaf of hoogheemraad geweest in de huidige bestuursperiode of in bestuursperiode 

voorafgaand aan de meest recente waterschapsverkiezingen.  

2. De leden maken melding van al hun overige functies waarbij tevens wordt aangegeven of 

de functie wel of niet bezoldigd is. Deze gegevens worden openbaar gemaakt. 

 

Artikel 5 Integriteit en eedaflegging 

1.Alvorens hun functie te kunnen uitoefenen, leggen de leden van de rekenkamer in de 

vergadering van het algemeen bestuur, in handen van de voorzitter, de volgende eed 

(verklaring en belofte) af:  

“Ik zweer (verklaar) dat ik, om tot lid van de rekenkamer benoemd te worden, rechtstreeks 

noch middellijk, onder welke naam of welk voorwendsel ook, enige gift of gunst heb gegeven 

of beloofd. Ik zweer (verklaar en beloof) dat ik, om iets in dit ambt te doen of te laten, 

rechtstreeks noch middellijk enig geschenk of enige belofte heb aangenomen of zal 

aannemen. Ik zweer (beloof) dat ik getrouw zal zijn aan de Grondwet, dat ik de wetten zal 

nakomen en dat ik mijn plichten als lid van de rekenkamer naar eer en geweten zal vervullen. 

Zo waarlijk helpe mij God Almachtig!” (“Dat verklaar en beloof ik!”) 

2. De Verenigde Vergadering stelt een gedragscode integriteit vast die van toepassing is op 

de leden van de rekenkamer.  
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Artikel 6 Vergoeding leden 

1.De voorzitter en de leden ontvangen een vergoeding voor de werkzaamheden die zij voor 

de rekenkamer verrichten.  

2.De voorzitter van de rekenkamer ontvangt een vergoeding van € 300,- en de overige leden 

ontvangen een vergoeding van € 250,- voor het bijwonen van een vergadering van de 

rekenkamer.  

3.De vergoeding wordt jaarlijks geïndexeerd met dezelfde indexering die geldt voor de 

vergoeding voor leden van de Verenigde Vergadering. 

4. Voor woon-werkverkeer en voor reizen, gemaakt voor de uitoefening van het ambt, worden 

of wordt aan de voorzitter of het lid van de rekenkamer vergoed: 

a. de kosten voor het gebruik van openbaar vervoer; 

b. bij gebruik van een eigen vervoermiddel het maximumbedrag dat door een werkgever 

onbelast per afgelegde kilometer aan de werknemer kan worden verstrekt. 

5. Voor woon-werkverkeer alsmede voor reizen, gemaakt voor de uitoefening van het ambt, 

worden aan de voorzitter of het lid de rekenkamer bij gebruik van een eigen vervoermiddel 

tevens de parkeer- of stallingkosten, veerkosten en tolkosten vergoed. 

6. Boetes en naheffingsaanslagen voor parkeren worden niet vergoed.  

7. De vergoedingen, genoemd in het tweede lid, zijn inclusief overige onkosten. 

8. De vergoedingen en kosten worden door de leden maandelijks gedeclareerd, ingediend bij 

de voorzitter van de rekenkamer. De voorzitter dient vergoedingen en kosten in bij een van 

de overige leden. 

 

Artikel 7. Budget 

1. De Verenigde Vergadering kent de rekenkamer jaarlijks, in de begroting, een budget toe.  

2. De voorzitter van de rekenkamer is bevoegd binnen het budget van de rekenkamer 

uitgaven te besteden aan kosten noodzakelijk doen voor de uitvoering van de 

werkzaamheden van de rekenkamer.  

3. Ten laste van het in eerste lid bedoelde budget worden de kosten gebracht van: 

a. de onderzoeken door externe onderzoekers; 

b. de vergoedingen van de voorzitter en de leden; 

c. de externe deskundigen die door de rekenkamer worden ingeschakeld; 

d. overige uitgaven die de rekenkamer nodig acht voor de uitoefening van haar taak. 

4. De rekenkamer is voor de besteding van het budget uitsluitend verantwoording 

verschuldigd aan de Verenigde Vergadering. 

5. De concerncontroller kan namens de Verenigde Vergadering de uitgaven van de 

rekenkamer toetsen op de financiële rechtmatigheid.  

 

Artikel 8 Taak en bevoegdheid voorzitter 

1. De voorzitter bevordert een goed functioneren en een goede uitvoering van de taken van 

de rekenkamer. 

2. De voorzitter bevordert de integriteit van de leden van de rekenkamer en ziet erop toe dat 

de leden van de rekenkamer zich houden aan het geldende beleid, wet- en regelgeving. 

3. De voorzitter is bevoegd namens de rekenkamer verplichtingen aan te gaan die de taak en 

rol van de rekenkamer betreffen, op voorwaarde dat het budget toereikend is. 

4. bij langdurige afwezigheid kan de Verenigde Vergadering een plaatsvervanger benoemen. 

 

Artikel 9 Secretaris 

1. Dijkgraaf en hoogheemraden stellen de secretaris aan, op voordracht van de voorzitter van 

de rekenkamer. 

2. De secretaris ondersteunt de rekenkamer ondersteuning in haar werkzaamheden. 

3. Bij afwezigheid kunnen Dijkgraaf en hoogheemraden een plaatsvervanger aanstellen. 

 

Artikel 10 Onderwerpselectie 

1. De rekenkamer bepaalt het onderwerp van haar onderzoeken. De rekenkamer voert 

jaarlijks een gesprek met de fracties uit de Verenigde Vergadering over mogelijke 

onderwerpen. 

2. Het door de rekenkamer vastgestelde onderzoeksplan alsmede een werkbegroting worden 

uiterlijk 1 januari van het jaar waarvoor het plan dient, ter kennis gebracht van de Verenigde 

Vergadering. 
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Artikel 11 Werkwijze 

1. De rekenkamer stelt voor ieder te onderzoeken onderwerp een onderzoeksopzet vast en 

formuleert daarbij onderzoeksvragen. De onderzoeksopzet wordt ter kennis gebracht van de 

Verenigde Vergadering. 

2. De rekenkamer is belast met en verantwoordelijk voor de uitvoering, begeleiding en sturing 

van het onderzoek. 

3. De rekenkamer maakt gebruik van de faciliteiten en voorzieningen van het 

Hoogheemraadschap van Delfland en werkt conform het vastgestelde beleid van het 

Hoogheemraadschap van Delfland.  

4. De functionaris gegevensbescherming van het Hoogheemraadschap van Delfland treedt ook 

op als functionaris gegevensbescherming van de rekenkamer. 

5. De rekenkamer en de door haar inschakelde onderzoekers zijn bevoegd bij alle leden van 

het waterschapsbestuur, ambtenaren van het Waterschap en gelieerde organisaties de 

mondelinge en schriftelijke inlichtingen in te winnen, die zij nodig achten voor de uitvoering 

van de onderzoeken. De leden van het waterschapsbestuur en de ambtenaren van het 

Waterschap zijn verplicht de gevraagde inlichtingen binnen de door de rekenkamer gestelde 

termijn te verstrekken. De concerncontroller is voor de rekenkamer de eerste contactpersoon.  

6. De rekenkamer stelt betrokkenen in geval van een interview in de gelegenheid om binnen 

een door haar te stellen termijn, die ten minste twee weken bedraagt, hun reactie aan de 

rekenkamer te geven op de juistheid en volledigheid van het conceptonderzoeksrapport. 

Betrokkenen zijn in elk geval degenen, wier taakuitvoering (mede) voorwerp van onderzoek is 

of is geweest. De rekenkamer bepaalt wie verder als betrokkenen worden aangemerkt. 

7. De rekenkamer stelt het conceptrapport beschikbaar aan dijkgraaf en hoogheemraden en 

stelt die in de gelegenheid om binnen zes weken, zijn reactie aan de rekenkamer te geven. 

8. Naar aanleiding van de reactie kan de rekenkamer het conceptrapport wel of niet 

aanpassen alvorens het definitief te maken. Het definitieve rapport met daarbij gevoegd de 

reactie van dijkgraaf en hoogheemraden wordt voorzien van een afdoeningsvoorstel door de 

rekenkamer via de relevante adviescommissie aangeboden aan de Verenigde Vergadering. 

11. Elke rapportage van de rekenkamer bevat een verantwoording over de wijze waarop het 

onderzoek is verricht en de wijze waarop de rekenkamer van haar bevoegdheden gebruik 

heeft gemaakt. 

 

Artikel 12 Reglement van orde 

De rekenkamer stelt een reglement van orde vast waarin zij haar werkwijze en de orde van 

de vergaderingen vastlegt. 

 

Artikel 13. Inwerkingtreding en citeertitel 

1. Deze verordening treedt in werking op 28 september 2023. 

2. Deze verordening wordt aangehaald als: Verordening rekenkamer Hoogheemraadschap van 

Delfland 2024. 
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Gedragscode leden rekenkamer Hoogheemraadschap van Delfland 

 

Aanvullend op het bepaalde in de Waterschapswet gelden met inachtneming van de 

bijzondere positie van de Rekenkamer binnen het Hoogheemraadschap van Delfland de 

volgende gedragsregels voor de van de rekenkamer Hoogheemraadschap van Delfland.  

 

Artikel 1. Algemene bepaling 

1. In deze gedragscode wordt verstaan onder de rekenkamer: de rekenkamer van het 

Hoogheemraadschap van Delfland. 

2. Deze gedragscode geldt voor alle leden van de rekenkamer, waaronder de voorzitter  

3. In gevallen waarin de gedragscode niet voorziet, waarbij de toepassing niet eenduidig is of 

waarbij twijfel bestaat over de reikwijdte van de gedragscode, vindt bespreking plaats in de 

vergadering van de rekenkamer. 

4. Indien een lid de gedragscode schendt, dan kan de rekenkamer besluiten hiervan melding 

te maken bij de voorzitter van de commissie van de verenigde vergadering belast met 

bestuurlijke aangelegenheden en verzoeken het lid op grond hiervan voor te dragen voor 

ontslag door het algemeen bestuur. 

 

Artikel 2. Woordvoerderschap 

1. Leden van de rekenkamer nemen tijdens hun lidmaatschap van de rekenkamer geen 

afstand van een eenmaal uitgebracht rapport of richtinggevende uitspraak. 

2. Indien een lid van de rekenkamer in de openbaarheid treedt namens de rekenkamer, dan 

vertegenwoordigt het lid de rekenkamer en geen andere organisatie. Het lid van de 

rekenkamer is gehouden dit duidelijk te communiceren. Andersom geldt dat indien een lid van 

de rekenkamer in de openbaarheid treedt namens een andere organisatie het lid melding mag 

maken van het lidmaatschap van de rekenkamer, indien ook duidelijk wordt gemaakt dat niet 

namens de rekenkamer wordt gesproken. 

 

Artikel 3. Belangenverstrengeling 

1. De leden van de rekenkamer doen opgave van activiteiten dan wel contacten in het heden 

en verleden welke mogelijk de onafhankelijk positie van de Rekenkamer bij haar onderzoeken 

kan beïnvloeden. Deze opgave is openbaar en door derden te raadplegen. 

2. De leden maken melding van betrokkenheid bij een organisatie, zodra het lid van de 

rekenkamer is gebleken dat de rekenkamer daarmee een relatie onderhoudt of van plan is te 

onderhouden. 

3. Een lid van de rekenkamer dat familie – of vriendschapsbetrekkingen of anderszins 

persoonlijke betrekkingen heeft met een aanbieder van diensten aan de rekenkamer, 

onthoudt zich van deelname aan de besluitvorming over de betreffende opdracht. 

 

Artikel 4 Informatie 

1. De leden van de rekenkamer gaan zorgvuldig en correct om met informatie waarover zij uit 

hoofde van hun ambt beschikken.  

2. De leden van de rekenkamer houden geen informatie achter, tenzij deze vertrouwelijk is en 

het niet geven van informatie mogelijk is op grond van de Wet open overheid. 

3. De leden van de rekenkamer maken niet ten eigen bate of van persoonlijke betrekkingen 

gebruik van in de uitoefening van zijn functie verkregen informatie. 

 

Artikel 5 Aannemen van geschenken 

Het uitgangspunt is dat geschenken, faciliteiten en diensten niet worden geaccepteerd als 

hiermee de onafhankelijke positie van het lid van de rekenkamer kan worden beïnvloed. Is 

daarvan geen sprake dan kunnen om praktische redenen incidentele kleine geschenken (met 

een geschatte waarde van € 50 of minder) door het lid van het algemeen bestuur worden 

aanvaard, echter nooit op het huisadres. Duurdere geschenken worden niet aanvaard. Zij 

worden teruggestuurd of eigendom van het waterschap dat zorgt voor een bestemming van 

het geschenk. In een openbaar register worden opgenomen welke geschenken van meer dan 

€ 50 het waterschap heeft aanvaard en welke bestemming daaraan is gegeven. 
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Artikel 6 Uitgaven en declaraties 

1. Uitgaven worden uitsluitend vergoed als de hoogte en de functionaliteit ervan kunnen 

worden aangetoond. 

2. Ter bepaling van de functionaliteit van de uitgaven worden de volgende criteria 

gehanteerd: 

a. Met de uitgave is het belang van de Rekenkamer gediend;  

b. De uitgave vloeit voort uit de functie. 

3. Leden van de rekenkamer declareren geen kosten die reeds op andere wijze worden 

vergoed. 

4. De secretaris van de rekenkamer is verantwoordelijk voor een deugdelijke administratieve 

afhandeling en registratie van declaraties. 

 

Artikel 7 Gebruik van voorzieningen  

Leden van de rekenkamer maken geen gebruik van eigendommen of voorzieningen van het 

Hoogheemraadschap van Delfland ten behoeve van andere doeleinden dan de Rekenkamer. 

 

 

 

Aldus besloten in de openbare vergadering van donderdag 28 september 2023. 

 

De verenigde vergadering voornoemd, 

 

de secretaris,           de voorzitter, 

 

             
  

ir. P.C. Janssen dr. P.H.W.M. Daverveldt 
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Onderwerp Zienswijze op ontwerpbegroting 2024 GR de Regionale Belastinggroep 

Versienummer 1 

Dossiernummer 2883 

D&H datum dinsdag 22 augustus 2023 

Wijze agenderen Openbaar 

 

 

1) Het gevraagde besluit 

 

1. kennis te nemen van de kaderbrief 2024 en de Ontwerpbegroting 2024 van GR de 

Regionale Belastingroep, zoals opgenomen in bijlage 1 en 2  

2. Over de ontwerpbegroting 2024 geen zienswijzen naar voren te brengen en dit aan het DB 

van GR de Regionale Belasting Groep mee te delen. 

 

2) Aanleiding 

Delfland heeft op 2 juni 2023 van GR de Regionale Belastinggroep de ontwerpbegroting 2024 

ontvangen.  

Deze begroting wordt in een zienswijzeprocedure behandeld.  

De GR-deelnemers leggen deze ontwerpbegroting ter inzage. 

 

Naar aanleiding van de ontvangen GR-ontwerpbegroting kan het algemeen bestuur van 

Delfland hierover het gesprek met het dagelijks bestuur van Delfland aangaan, en besluiten 

een zienswijze bij de GR in te dienen.  

 

Als GR-deelnemer legt D&H ook jaarlijks de GR-stukken aan de VV voor ter beoordeling. D&H 

kan als één van de deelnemers in de GR, op verzoek van de VV, proberen in het bestuur van 

de GR de koers bij te stellen. 

De VV besluit om bij Gr Regionale Belastinggroep een zienswijze op de begroting in te dienen. 

 

De GR-begrotingen dienen uiterlijk 15 juli te zijn vastgesteld.  

 

De bespreking tussen VV en D&H vindt plaats in de commissie Bestuur, Financiën en 

Organisatie op 14 september 2023. Met besluitvorming in de vergadering van 28 september 

2023 biedt de VV haar zienswijze aan. 

 

 

3) Beoogd effect 

Binnen de gegeven kaders in de VV-commissie een dialoog tussen VV en D&H over GR de 

Regionale Belastinggroep te voeren, en als verenigde vergadering van het 

Hoogheemraadschap van Delfland de zienswijze op de Ontwerpbegroting 2024 van de GR de 

Regionale Belastinggroep te geven. 

 

4) Kernboodschap 

Delfland stemt in met de Ontwerpbegroting 2024 van de GR de Regionale Belastinggroep en 

heeft besloten geen zienswijze in te dienen. 

 

5) Historie – eerdere besluitvorming 

Op 2 juli 2009, kenmerk 755190, heeft D&H, met toestemming van de VV, besloten de GR de 

Regionale Belastinggroep in te stellen. 
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6) Regelgeving en Beleid  

Wet gemeenschappelijk regelingen: Op grond van art. 50g of 68 lid 1 van de Wet 

gemeenschappelijke regelingen, is de GR gehouden om acht weken voorafgaand aan 

vaststelling, de ontwerpbegroting ter zienswijze aan te bieden aan de algemene besturen van 

de deelnemende algemene besturen. 
 

7) Financiën  

De VV neemt geen besluit over de begroting van de Regionale Belastinggroep of over de 

hoogte van de bijdrage van Delfland in de kosten van de Regionale Belastinggroep. Delfland 

betaalt op basis van de begroting van de Regionale Belastinggroep en de kostenverdeling 

jaarlijks een bijdrage aan de Regionale Belastinggroep. 

De geraamde bijdrage voor het begrotingsjaar 2024 bedraagt € 7.585.000 en wordt in de 

begroting 2024 van Delfland opgenomen. 

Deze bijdrage is € 340.000 lager dan de raming voor de jaarschijf 2024 zoals deze in de 

meerjarenraming 2022-2026 van de Regionale Belastinggroep was opgenomen. De lagere 

raming voor 2023 wordt met name veroorzaakt door een lagere bijdrage in de WOZ kosten. 

 
8) Duurzaamheid 

 
Niet van toepassing 
 

9) Organisatorische en personele consequenties 

Niet van toepassing 

 
10) OR 

Niet van toepassing 

 
11) Risico's en beheersmaatregelen 

Niet van toepassing 

 
12) Communicatie (in- en extern) en participatie 

Niet van toepassing 

 
13) Bekendmaking en vervolgprocedure 

Een door de VV ingediende zienswijze op de ontwerpbegroting wordt toegevoegd aan de  

ontwerpbegroting alvorens deze in de GR wordt vastgesteld. 

Conform art. 50g van de Wet gemeenschappelijke regelingen wordt de ontwerpbegroting voor  

een ieder ter inzage gelegd. 

 

Op de website: www.hhdelfland.nl/bekendmakingen, wordt de volgende tekst gepubliceerd: 

De ontwerpbegroting 2024 van de Regionale Belastinggroep ligt met ingang van 12 

september 2023 twee weken voor eenieder ter inzage, zowel digitaal door onderstaande PDF 

te downloaden, als door de stukken te komen inzien op het hoofdkantoor, Phoenixstraat 32 te 

Delft op werkdagen van 9.00-12.00 uur en van 14.00-16.00 uur. Papieren afschriften zijn 

kosteloos verkrijgbaar. 

 
14) Bevoegd orgaan 

Het budgetrecht ligt bij het algemeen bestuur van GR de Regionale Belastinggroep  
De VV is bevoegd zienswijzen op de ontwerpbegroting naar voren te brengen op grond van 

Wgr. art 50g lid 3. (GR waterschappen) en art 68 (GR waterschappen en gemeenten). 

 
15) Toelichting 

Algemeen Kaderbrief 

De Wet gemeenschappelijke regelingen is onder meer aangepast om de algemeen besturen 

van de deelnemende overheden meer invloed te geven op gemeenschappelijke regelingen en 

om dat te bereiken is een Kaderbrief voor de GR verplicht gesteld. 
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De Kaderbrief van de GR geeft de VV inzicht in de voorgenomen algemene financiële en 

beleidsmatige kaders voor het komende begrotingsjaar jaar van de betreffende GR. 

De informatie in de Kaderbrief kan aanleiding vormen tot een verzoek van de VV aan D&H om 

te trachten de voorgenomen koers bij te stellen. Hierbij moet namelijk worden bedacht dat 

D&H slechts één van de deelnemers is in het AB van de GR en een verzoek tot koerswijziging 

van D&H dus kan worden verworpen door de -meerderheid van- de andere deelnemers. 

Wordt het verzoek door het AB van de GR wel gehonoreerd, dan zou dat tot uiting moeten 

komen in de ontwerpbegroting van de GR. Op de Kaderbrief volgt geen zienswijze richting GR.  

 

Specifiek Kaderbrief  

In de Kaderbrief 2024 van de GR de Regionale Belastinggroep worden de ontwikkelingen en 

uitgangspunten genoemd die gehanteerd zullen worden bij het opstellen van de begroting 

2024 van de GR de Regionale Belastinggroep en de meerjarenraming.  

 

Algemeen Begroting 

De GR de Regionale Belastinggroep is ingesteld met het doel de kwaliteit van de 

werkprocessen en de kennis op het gebied van belastingen te waarborgen en te komen tot 

een kostenreductie. Jaarlijks brengt het DB van de GR de ontwerpbegroting in procedure om 

tot een vastgestelde begroting te komen. Volgens Wgr. art. 50g lid 1, moet de 

ontwerpbegroting acht weken voordat zij aan het algemeen bestuur van de RBG ter 

vaststelling wordt aangeboden, door het dagelijks bestuur van de RBG aan het algemeen 

bestuur van de deelnemende overheden ter kennisname worden toegezonden. Hierna volgt de 

procedure als vermeld onder 5. Regelgeving en Beleid. 

De enige verplichting die op Delfland rust, is het ter inzage leggen en de bekendmaking 

daarvan. Delfland hoeft niet op te roepen tot reacties en evenmin iets met eventuele reacties 

te doen. Wegens het bepaalde in Wgr. art 50g stelt het algemeen bestuur van de GR de 

begroting voor het komende jaar vast. Het dagelijks bestuur van de RBG zendt de begroting 

binnen vier weken na de vaststelling, doch in ieder geval vóór 1 augustus van het jaar 

voorafgaande aan dat waarvoor de begroting dient, aan gedeputeerde staten van de provincie 

waarin haar plaats van vestiging ligt.  

 

Specifiek Begroting  

In de ontwerpbegroting 2024 wordt uitgegaan van een bijdrage van de deelnemende 

overheden aan de GR de Regionale Belastinggroep van € 16.425.000. De bijdrage van 

Delfland hierin bedraagt € 7.585.000. De bijdrage van Delfland is daarmee € 340.000 lager 

dan de raming voor 2024 zoals deze in de meerjarenraming 2022-2026 van de RBG is 

opgenomen. De lagere raming voor 2023 wordt met name veroorzaakt door een lagere 

bijdrage in de kosten WOZ. 

 

Op basis van het voorgaande wordt voorgesteld geen zienswijze in te dienen. 

 
16) Bijlagen 

1. Kaderbrief 2024 GR de Regionale Belastinggroep  

2. Ontwerpbegroting 2024 GR de Regionale Belastinggroep  

 



 

 

 

 

 

 

 

Dossiernummer: 2883 

 

1 

 

 

Onderwerp Zienswijze op ontwerpbegroting 2024 GR de Regionale Belastinggroep 

Dossiernummer 2883 

 

 

De verenigde vergadering van Delfland, 

 

op voordracht van dijkgraaf en hoogheemraden van dinsdag 22 augustus 2023, 

dossiernummer 2883; 

 

gelezen het positieve advies van de commissie Bestuur ,Organisatie en Financiën. 

 

Overwegende dat:  

- Dat de VV de ontwerpbegroting van de GR heeft ontvangen 

- Dat deze met D&H is besproken in de commissie. 

- De VV (g)een zienswijze op deze ontwerp-begroting naar voren wenst te brengen. 

 

Gelet op:  

- artikel 77 van de Waterschapswet; 

- artikel <50g> van de Wet gemeenschappelijke regelingen; 

 

Besluit: 

 

1. kennis te nemen van de kaderbrief 2024 en de Ontwerpbegroting 2024 van GR de 

Regionale Belastingroep, zoals opgenomen in bijlage 1 en 2  

2. Over de ontwerpbegroting 2024 geen zienswijzen naar voren te brengen en dit aan het DB 

van GR de Regionale Belasting Groep mee te delen. 

 

 

Aldus besloten in de openbare vergadering van donderdag 28 september 2023. 

 

De verenigde vergadering voornoemd, 

 

de secretaris,           de voorzitter, 

 

             
  

ir. P.C. Janssen dr. P.H.W.M. Daverveldt 
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Inleiding 
 

In deze kaderbrief staan de ontwikkelingen voor de komende jaren beschreven en 

worden de financiële en beleidsmatige kaders voor de begroting 2024 en het 

meerjarenperspectief van de RBG weergegeven. De komende jaren zullen we naast 

externe/wettelijke ontwikkelingen ook aandacht blijven besteden aan ontwikkelingen die 

gericht zijn op de kwaliteit van onze gegevens, informatiebeveiliging, privacy en 

klantgerichtheid. 

  

De RBG is een organisatie die continu bezig is om efficiency te realiseren. Zo worden 

diverse nieuwe activiteiten uitgevoerd zonder dat wij daarvoor extra budget vragen. 

Procesoptimalisatie is een onderwerp waar op gestuurd wordt. We zijn ook met onze 

leveranciers op zoek naar nieuwe methoden en technieken die onze uitvoering kan 

verbeteren. We streven ernaar nieuwe activiteiten en werkzaamheden met bestaande 

middelen te financieren. Dit betekent dat de kosten die hiervoor worden gemaakt, niet 

met een ophoging van de begroting worden geraamd (zie paragraaf 1.3).  
 
Wij zullen in de komende jaren nadrukkelijk blijven sturen op procesoptimalisatie. Hierbij 

moet de focus blijven op het realiseren van een volledige en juiste belastingopbrengst 

met een tijdige en maatschappelijk verantwoorde incasso van de opgelegde aanslagen. 

Bezuinigingen mogen niet ten koste gaan van dit in geld belangrijke proces van heffen en 

invorderen van belastingen voor onze deelnemers. 
 

Bij de opstelling van de begroting 2024 zullen ook de structurele voor- en nadelen uit de 

jaarrekening 2022 worden betrokken. De jaarrekening 2022 van de RBG is geagendeerd 

op de vergadering van het Algemeen Bestuur van 11 mei 2023. In dezelfde vergadering 

zal een gewijzigde begroting 2023 worden geagendeerd (zie toelichting in paragraaf 5: 

uitgangspunten van deze kaderbrief). De begroting 2024 is geagendeerd voor de 

vergadering van het Algemeen Bestuur van 7 september 2023. De deelnemers kunnen 

een zienswijze indienen over de ontwerp begroting.   
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1. Organisatorische ontwikkelingen 

 

Als organisatie zijn we continu in ontwikkeling. We willen onderscheidend zijn op het 

gebied van heffen en invorderen van lokale belastingen. Het visiedocument ‘De RBG 2.0 

onderscheidend in Belastingen’ vormt voor de periode 2020-2025 de basis voor onze 

uitvoering van de werkzaamheden.  

- Wij sturen op kwaliteit en zijn klantgericht.  

- Wij willen op een maatschappelijk verantwoorde, eigentijdse en pragmatische 

wijze onze taak uitvoeren.  

- Wij hebben bevlogen en vakkundige medewerkers.  

- Wij optimaliseren de schaalvoordelen van de organisatie door samenwerking met 

andere belastingsamenwerkingen en stimuleren groei vanuit maatschappelijk 

oogpunt.  

 

Een goede kwaliteit van geleverde diensten is een voorwaarde voor een klantgerichte 

organisatie. Klanten en deelnemers moeten erop kunnen vertrouwen dat de RBG juiste, 

tijdige en betrouwbare aanslagen oplegt en dat de inning goed verloopt. We zullen onze 

klanten altijd centraal stellen. Als klanten vragen hebben, kunnen ze via diverse kanalen 

contact opnemen met de RBG en worden ze snel en deskundig geholpen. We willen dat 

klanten een positief gevoel hebben over de dienstverlening van de RBG. 

 

We maken gebruik van de mogelijkheden die ontwikkelingen op het gebied van 

digitalisering, data en dienstverlening bieden. De mogelijkheden voor selfservice via 

digitale diensten worden verder uitgebouwd. We zijn op zoek naar beproefde (nieuwe) 

methoden en technieken die onze uitvoering kunnen verbeteren.  

 

Ook investeren we in vakkundige en bevlogen medewerkers, deze zijn voorwaardelijk om 

tevreden klanten en deelnemers te hebben. We willen een aantrekkelijke werkgever zijn 

die medewerkers een uitdagende werkomgeving biedt. Daarnaast blijft de intentie van de 

RBG om te groeien.  
 
De intentie bij de groei van de RBG is gericht op toetreding van inliggende gemeenten. 

Vanuit oogpunt van doelmatigheid is er wel altijd financieel voordeel te behalen. Groei is 

vanuit betrouwbaarheid en robuustheid geen must. Uit maatschappelijk oogpunt is 

uitbreiding van de RBG met nieuwe gemeenten een goede zaak. De totale 

uitvoeringskosten worden lager en het is voor de klant prettiger. De klant heeft dan 

immers met één uitvoeringsorganisatie te maken voor zijn lokale belastingen. Hij hoeft 

dan maar eenmaal te bellen, te betalen, bezwaar te maken of kwijtschelding aan te 

vragen voor al zijn lokale belastingen. 

 

We werken samen met andere belastingorganisaties om investeringen gezamenlijk te 

dragen. Zo kunnen wij ook profiteren van (elders) ontwikkelde best practices. 
 

Samenwerking deelnemers 

De RBG werkt samen met haar deelnemers bij het bepalen van de m² van woningen en 

voert deze bepaling voor hen uit. Dat betekent dat de gemeenten dit onderdeel van de 

BAG-werkzaamheden niet meer hoeven te doen. De levering van deze gegevens door de 

RBG aan de gemeenten gebeurt kosteloos. Met de gemeenten zijn hierover ook 

werkafspraken opgesteld.  
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2. Ontwikkelingen deelnemers en Rijksoverheid 
 
Dit zijn ontwikkelingen van het belastingbeleid van een deelnemer of de Rijksoverheid, 

die van invloed zijn op de uitvoeringskosten van de RBG. 

 

Verruiming/aanpassing van het lokale belastinggebied 

Gemeenten 

Het kabinet Rutte III had aangegeven voor een verruiming van het gemeentelijk 

belastinggebied te zijn, maar de besluitvorming hierover werd uiteindelijk naar een 

volgend kabinet doorgeschoven. In het regeerakkoord van het kabinet Rutte IV is 

opgenomen dat in de komende jaren een nieuwe financieringssystematiek voor de 

periode na 2025 wordt uitgewerkt. De financiering zal vermoedelijk in de huidige 

kabinetsperiode grotendeels worden vormgegeven. 

 

Het zou mogelijk kunnen zijn, dat gemeenten een ingezetenenbelasting en een ozb-

gebruikersheffing op woningen krijgen, waardoor de belastingopbrengsten kunnen 

stijgen. Daartegenover zou een verlaging van de uitkering uit het Gemeentefonds staan. 

Inwerkingtreding zal niet plaatsvinden voor 2025. 

 

De Minister van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties heeft in antwoord op vragen 

van de Vaste Commissie voor Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties in januari 2023 

toegezegd in de Meicirculaire 2023 informatie over de te nemen vervolgstappen te 

geven.  

 

Waterschappen 

De waterschappen hebben een voorstel voor de aanpassing van hun belastingstelsel 

vastgesteld. Het voorstel lost een aantal knelpunten op, te weten:  

 

• zuiverings- en verontreinigingsheffing: het gebruik van mens en milieubelastende 

stoffen;  

• watersysteemheffing: de weeffout en een niet-gelijkmatige tariefontwikkeling ten 

gevolge van WOZ-waardestijging. 

 

Het ministerie van Infrastructuur en Waterstaat bereidt een wetsvoorstel voor met de 

ontvangen voorstellen vanuit de Unie van Waterschappen. Het voorstel is in 2022 in 

consultatie gebracht. Momenteel ligt het Wetsvoorstel Aanpassing Belastingstelsel 

Waterschappen voor advies bij de Raad van State. De verwachting is dat het medio juni 

2023 ingediend wordt bij de Tweede Kamer, begin december bij de Eerste Kamer en dat 

de wijzigingen ingaan per 1 januari 2025. Het Uniebureau wordt in het traject betrokken.  

 

Duurzame alternatieven in fiscale verordeningen  

De lokale belastingen kunnen een rol spelen om duurzaam gedrag te beïnvloeden en 

investeringen in duurzaamheid te stimuleren. 

 

De Rijksoverheid heeft onderzocht hoe vormen van verduurzaming in de toekomst niet 

ontmoedigd worden door middel van hogere lokale lasten. De Minister van Binnenlandse 

Zaken en Koninkrijksrelaties heeft de Kamer per brief geantwoord dat een WOZ-

waarderingsuitzondering of ozb-vrijstelling voor bijvoorbeeld zonnepanelen of 

verduurzamingsmaatregelen op diverse problemen stuit en dat een facultatieve 

algemene groene heffingskorting of een specifieke subsidieregeling voor verduurzaming 

van de eigen woning een kansrijker alternatief vormt. 

 

Het Ministerie van Binnenlandse zaken gaat met gemeenten in gesprek over hoe op 

lokaal niveau verduurzaming door huiseigenaren bevorderd kan worden. Eventuele 

wettelijke “verduurzamingswijzigingen” zullen naar verwachting worden gecombineerd 

met een algehele aanpassing van de gemeentelijke belastingen.  
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Aanpassing Wet op de Lijkbezorging 

De Kamerbehandeling van de aanpassing van de Wet op de Lijkbezorging is uitgesteld. In 

2021 is een internetconsultatie gehouden en de verwachting is dat in april 2023 een 

wetsvoorstel wordt ingediend. De verwachting is dat de aanpassingen gevolgen zullen 

hebben voor de gemeentelijke Lijkbezorgingsrechten.  

 

Opvang Oekraïense vluchtelingen 

Opvang door particulieren thuis 

In 2022 kwamen veel Oekraïense oorlogsvluchtelingen naar Nederland. Zij worden 

grotendeels opgevangen door gemeenten en particuliere organisaties. Een kleine groep 

wordt opgevangen bij particulieren thuis. Deze opvang kan gevolgen hebben voor lokale 

belastingen, als een alleenstaande door de opvang een meerpersoonshuishouden gaat 

vormen. Ook kan de opvang gevolgen hebben voor kwijtschelding door toepassing van 

de kostendelersnorm. 

 

In de “Handreiking Particulieren Opvang Oekraïne” is het standpunt van het kabinet 

opgenomen dat deze particuliere opvang geen negatieve gevolgen mag hebben voor de 

lokale belastingen. Er is echter niet tot centrale regelgeving besloten. 

De RBG heeft geen inzage in de nationaliteit van ingeschreven personen, zodat voor ons 

niet zichtbaar is of het bijvoorbeeld Oekraïense vluchtelingen betreft. Het is niet mogelijk 

reeds het bij opleggen van de aanslagen rekening te houden met de opvang van 

Oekraïners. Het bestuur van de RBG heeft besloten geen bijzonder beleid voor de 

toepassing van de hardheidsclausule vast te stellen.  

 

Opvang in gemeentelijke locaties 

Als bij de RBG bekend is waar de vluchtelingen door de gemeente worden opgevangen, 

stuurt de RBG de aanslagen naar de betreffende gemeente. De gemeenten hebben de 

mogelijkheid om op grond van de “Bekostigingsregeling opvang ontheemden Oekraïne” 

kosten van opvang bij het Rijk te declareren.   

 

Verruiming Vermogensvrijlating kwijtschelding 

In september 2022 heeft het kabinet besloten de vermogensvrijlating bij kwijtschelding 

van belastingen aan te passen. Hierdoor kan een bedrag van maximaal € 2.000 aan 

financiële middelen (afhankelijk van de woonvorm) extra vrijgelaten worden bij de 

beoordeling van een verzoek om kwijtschelding. Lokale overheden besluiten zelf of zij 

deze extra vrijlating in hun verordeningen opnemen en tot welke hoogte. Ook kan de 

extra vrijlating met terugwerkende kracht tot 1 januari 2022 worden ingevoerd.  

 

De deelnemers van de RBG hebben besloten tot unanieme invoering van de vrijlating per 

1 januari 2023 tot de maximumbedragen. Door deze uniforme invoering is geen stijging 

van de uitvoeringskosten bij de RBG te voorzien. De invoering heeft uiteraard wel 

gevolgen voor het per deelnemer kwijt te schelden bedrag aan belasting, dat door de 

verhoogde vrijlating zal toenemen. 
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Vervroegde herberekening beslagvrije voet 

Op 3 februari 2023 hebben de Minister van Sociale Zaken en Werkgelegenheid (SZW) en 

de ketenpartners een intentieverklaring ondertekend voor het vervroegd herberekenen 

van de beslagvrije voet in de eerste maanden van 2023. Reden hiervoor is dat het 

wettelijk minimumloon per 1 januari 2023 met 10% is verhoogd en daarmee ook de 

daarvan afgeleide beslagvrije voet.  

 

De beslagvrij voet wordt ingeval van een loonbeslag of loonvordering normaliter eenmaal 

per 12 maanden herberekend. Dit zou tot gevolg hebben dat de verhoging van het 

minimumloon niet bij de burger terecht komt, maar onder het beslag zal vallen.  

Dit wordt voorkomen door de beslagvrije voet eenmalig vervroegd te gaan herberekenen. 

Overheidsorganisaties worden opgeroepen om de herberekening actief toe te passen. 

De RBG zal dit in maart 2023 uitvoeren met een geplande aanpassing in de software, 

waardoor de herberekening en correspondentie naar de klanten met het 

belastingsysteem kunnen plaats vinden. 

 

Wetsvoorstel Versterking Waarborgfunctie Algemene Wet Bestuursrecht (AWB) 

In januari 2023 is de pre-consultatie gestart voor het wetsvoorstel “Versterking 

waarborgfunctie AWB”. Het wetsvoorstel beoogt een meer “mensgerichte AWB” door de 

positie van de burger jegens de overheid te versterken. 

- De overheid wordt verplicht zich dienstbaar op te stellen, 

- de motiveringsplicht bij uitspraken op bezwaar- en beroepschriften wordt uitgebreid 

   zodat besluiten begrijpelijker zijn voor de burger, 

- de hoorplicht wordt uitgebreid, 

- meer stimuleren van betalingsregelingen,  

- verlenging van de bezwaar- en beroepstermijn tot 13 weken, 

- meer ruimte voor verschoonbare overschrijding van de bezwaar- en beroepstermijn en 

- meer regels rondom “Passend contact met de Overheid”. 

 

Aangezien het voorstel zich in de pre-consultatiefase bevindt en daarna nog de 

consultatie- en wetgevingsfase zal moeten doorlopen, zal de invoering nog geruime tijd 

op zich laten wachten.  
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3. Ontwikkelingen met financiële consequenties 
 

Een aantal ontwikkelingen dat relevant is voor de uitvoering van het takenpakket van de 

RBG, zal de komende jaren gevolgen hebben voor de begroting van de RBG. 

 

3.1. Ontwikkelingen reeds verwerkt in de (meerjaren)begroting 2023-2027 

 
Wijziging beroepsprocedure kwijtschelding  

In het voorstel belastingvereenvoudiging 2017 stond dat het administratief beroepschrift 

kwijtschelding en uitstel van betaling bij het bestuur zal worden vervangen door een 

bezwaarprocedure, met daarna de mogelijkheid van beroep, hoger beroep en beroep in 

cassatie. De wijziging is onderdeel van de stroomlijning van de invorderingsregelgeving 

voor belastingschulden en toeslagschulden door de overheid. Deze wettelijke wijziging is 

echter meermalen verschoven en staat nu gepland voor invoering op 1 januari 2024. 

 

De wijziging in de invorderingswet brengt - naast een wettelijke behandeltermijn (artikel 

236 lid 2 Gemeentewet) van 6 weken - extra kosten van behandeling van bezwaar- en 

beroepschriften met zich mee. De kosten van deze wijziging (€ 300.000) zijn al in de 

meerjarenbegroting 2023-2027 verwerkt. 

 

Huisvesting kantoor Schiedam 

Sinds mei 2014 beschikken wij met volle tevredenheid over ons kantoorpand in 

Schiedam. Het afgesloten huurcontract loopt af in 2024. Vanaf 1 juli 2022 is de RBG 

gestart met het hybridewerken in een pilotperiode van één jaar. De consequenties van 

toekomstig hybride werken bij de RBG zullen worden meegenomen bij de verlenging van 

het huurcontract in 2024.  

 

In de meerjarenbegroting 2023-2027 is overigens al rekening gehouden met het aflopen 

van de reserve huurcompensatie, die in het verleden is gevormd door ontvangen 

huurcompensatie bij het overnemen van het contract van de gemeente Schiedam.  

 

In het huurcontract is de mogelijkheid opgenomen om de huur na 31 mei 2024 tweemaal 

eenzijdig met vijf jaar door de RBG te verlengen. De overeenkomst eindigt dan dus 

uiterlijk 31 mei 2034. 

 

Europese aanbestedingen 

In 2022 heeft een aanbestedingsprocedure plaatsgevonden voor de 

kantoorautomatisering, het nieuwe belastingsysteem en de waarderingsapplicatie (WOZ).  
 
Voor de kantoorautomatisering is een overeenkomst gesloten met KPN voor de Moderne 

Werkplek (Microsoft 365). De Moderne Werkplek is inmiddels in productie na een 

gedegen implementatie- en opleidingstraject.  
 
Voor het belastingsysteem is een overeenkomst gesloten met Centric. Het vernieuwde 

belastingsysteem zal in de loop van 2023 gefaseerd uitgeleverd worden door Centric.  
 
De waarderingsapplicatie Ortax ten behoeve van het WOZ-proces is in 2022 

geïmplementeerd en wordt in 2023 verder ingeregeld. Met Centric is een plan van 

aanpak opgesteld om de oude waarderingsapplicatie, Key2Waarderen, uit te faseren. 
 

In 2023 zal de aanbesteding plaatsvinden van de printwerkzaamheden en 

postverzorging. 

 

Vanaf 2024 zullen ten aanzien van aanbestedingen geen extra kosten in de 

meerjarenbegroting worden opgenomen.  
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3.2. Ontwikkelingen te verwerken in komende meerjarenbegroting 2024-2028 

 

Opbrengst dwanginvordering  

Door de beperkende maatregelen in verband met corona (o.a. minder 

deurwaardersbezoek) en de verlaagde invorderingsrente (vanaf 23 maart 2020 van 4% 

naar 0,01%) is onze opbrengst dwanginvordering in de jaren 2020-2022 gedaald.  

 

De invorderingsrente wordt fasegewijs weer verhoogd. Dit begon reeds op 1 juli 2022 en  

vervolgens is de rente op 1 januari 2023 verhoogd naar 2%. Op 1 juli 2023 en op  

1 januari 2024 wordt de rente weer verhoogd naar het oude niveau van 4%. De 

invorderingsopbrengst uit 2020 en 2021 zal stijgen door het weer kunnen vervolgen van 

onze dwanginvorderingsactiviteiten. Deze opbrengst zal echter niet meer op het niveau 

van voor 2020 uitkomen. Dit is ook het gevolg van onze aanpak in het tegengaan van 

problematische schulden, waar een nieuwe werkwijze van invorderingswerkzaamheden 

bij problematische schulden is geïmplementeerd.  

 

Wij komen bij de opstelling van de begroting 2024 met een actuele raming van de 

opbrengst dwanginvordering en zullen hierbij de gerealiseerde opbrengst vanuit de 

jaarrekening 2022 betrekken.  

 

Invoeren kosteloze betalingsherinnering 

De RBG stuurde tot en met 2012 kosteloze betalingsherinneringen. Vanaf 2013 is dat na 

een besluit van ons bestuur niet meer het geval, onder meer omdat veel klanten de 

betaling van de aanslag uitstelden tot na de ontvangst van de herinnering. De 

betalingstermijn voor belastingen is twee maanden. Bij automatische incasso is het 

mogelijk in maximaal 10 termijnen te betalen. 

 

Op 18 oktober 2022 is door de Tweede Kamer een motie aangenomen voor het sturen 

van een kosteloze betalingsherinnering. In de motie is aangegeven dat bedrijven op 

grond van het consumentenrecht verplicht zijn om eerst een kosteloze 

betalingsherinnering te sturen als een consument niet op tijd betaalt. 

Deze verplichting geldt niet voor de overheid. In de motie wordt de regering verzocht om 

overheidsinstanties op te roepen een kosteloze betalingsherinnering te sturen voordat 

een aanmaning met kosten wordt verzonden. Tevens wordt de regering in de motie 

verzocht te onderzoeken of er mogelijkheden zijn overheidsinstanties hiertoe te 

verplichten. De motie zou dus kunnen leiden tot een wettelijke verplichting voor 

overheidsdiensten om eerst een kosteloze betalingsherinnering te sturen.  

 

De kosten van het versturen van een kosteloze betalingsherinnering bestaan uit 

drukwerk, portokosten en personele kosten door de toename van telefoongesprekken bij 

het team klantcontacten. Daarnaast zal een aanzienlijk deel van de klanten na ontvangst 

van de kosteloze betalingsherinnering alsnog betalen, waardoor de opbrengst 

dwanginvordering in de vorm van aanmaningen en ook later van hernieuwde bevelen zal 

dalen.  

 

Wij zullen in de loop van 2023 het onderwerp “verzenden van een kosteloze herinnering” 

op de bestuursagenda plaatsen. In de begroting 2025 kan dan eventueel rekening 

worden gehouden met de financiële consequenties bij een (mogelijke) aanpassing van 

het incassotraject bij de RBG.  
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3.3. Ontwikkelingen die op een later moment van invloed kunnen zijn op de 

meerjarenbegroting 2024-2028 

 

 

Koepelvrijstelling  

De inperking van de koepelvrijstelling, die de dienstverlening van  

samenwerkingsverbanden aan hun deelnemers vrijstelt van BTW, is opgeschort. De 

inperking was in eerste instantie per 1 januari 2019 aangekondigd, als direct gevolg van 

arresten van het Europese Hof. Het kabinet heeft zich ingespannen voor reparatie via 

Europese regelgeving. Het is duidelijk geworden dat benodigde unanimiteit van alle  

lidstaten voor de aanpassing van de Europese regelgeving niet waarschijnlijk is. De 

koepelvrijstelling wordt vooralsnog gedoogd. 

  

Indien de koepelvrijstelling verdwijnt, dan wordt de RBG Btw-plichtig en zullen wij BTW 

in rekening moeten brengen op de deelnemersbijdrage. De impact hangt af van de 

deelnemer. Gemeenten kunnen, zolang er ruimte is in het BTW compensatiefonds, de 

extra BTW verrekenen. De waterschappen hebben deze mogelijkheid niet. Het gaat 

hierbij alleen om de ‘extra’ BTW-druk die ontstaat op met name personeelskosten, 

aangezien de huidige deelnemersbijdrage al een (compensabele) BTW component bevat. 

Dit betreft de BTW op de ingekochte diensten en producten.  

 

Het is onduidelijk hoe dit dossier gaat verlopen. Er zijn sinds 2019 geen nieuwe 

ontwikkelingen meer geweest. 

 

Verdeling bijdrage kosten uitvoering WOZ en LV-WOZ over waterschappen. 

Alle waterschappen betalen net zoals het Rijk een bijdrage in de kosten voor de  

uitvoering van de Wet WOZ voor de waardering van gebouwde objecten. Deze bijdrage 

voor Delfland en Schieland en de Krimpenerwaard maakt vanaf de start van de RBG in  

2010 onderdeel uit van de exploitatierekening van de RBG. De Unie van Waterschappen  

was van mening dat de bijdrage van de waterschappen in verhouding tot die van de  

gemeenten en het Rijk te hoog was en heeft vanaf 2016 ingezet op een verlaging  

van de bijdrage van de waterschappen. De structurele bijdrage van alle waterschappen  

van € 26,9 miljoen in 2017 was hierdoor gedaald naar ca € 20 miljoen in 2021. Met deze 

verlaging was rekening gehouden in de begrotingen en exploitatierekeningen van de 

RBG.  

 

In de voorbereiding van de laatste kabinetsformatie heeft de Unie wederom   

ingezet op een verdere verlaging van de waterschapsbijdrage in de WOZ-kosten. Uit het  

Coalitieakkoord bleek dat deze inzet succes heeft gehad. In de kabinetsperiode 2022  

t/m 2025 is jaarlijks € 10 miljoen beschikbaar gesteld. De Unie heeft medio augustus 

2022 alle betrokken waterschappen geïnformeerd over deze korting. Het totale voordeel 

voor de in de RBG deelnemende waterschappen bedraagt ca. € 1,1 miljoen (zie verder in 

paragraaf 5 bij uitgangspunten). De begroting 2024 van de RBG zal dus ook met dit 

bedrag worden verlaagd.  

 

Wijziging besluit proceskosten bestuursrecht  

Een groot aantal klanten maakt bezwaar tegen de WOZ beschikking van hun onroerende 

zaak met behulp van zogeheten “no cure, no pay bureaus” (NCNP). De dienstverlening 

van deze bureaus is voor de klant gratis. Bij (gedeeltelijke) toewijzing van het bezwaar 

(of het daar tegen ingestelde beroep) wordt een proceskostenvergoeding toegekend, die 

wordt uitbetaald aan het NCNP-bureau. Niet zelden is deze vergoeding vele malen hoger 

dan het fiscale voordeel dat met het bezwaar of beroep wordt behaald.  

 

De laatste jaren is er veel aandacht voor deze wijze van dienstverlening en daarmee voor 

de lokale overheden ontstane kostenpost. Begin 2021 verscheen het WODC-rapport over 

de proceskostenvergoeding bij bezwaren. Op dit rapport is veel kritiek geuit. Op 9 
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november 2021 verscheen over hetzelfde onderwerp het rapport: “De hoogte en de 

structuur van de kostenvergoeding voor bedrijven die helpen bij het maken van bezwaar 

tegen WOZ-beschikkingen” van het Centrum voor Onderzoek van de Economie van de 

Lagere Overheden (COELO). Het onderzoek van het COELO is interessant, omdat de 

focus ligt op de proceskostenvergoeding in de bezwaarfase.  

 

De proceskostenvergoeding is een forfaitair bedrag waarvan de hoogte is vastgelegd in 

het Besluit proceskosten bestuursrecht (BPB). Het COELO constateert dat deze 

vergoeding niet in verhouding staat met de geleverde inzet bij de bezwaarafhandeling. 

COELO adviseert daarom het BPB te moderniseren, zodat er minder prikkels zijn de 

proceskostenvergoeding te zien als een verdienmodel. De NCNP bedrijven besteden veel 

geld aan reclamecampagnes om burgers te verleiden tot het indienen van 

bezwaarschriften. Het is nu nog onduidelijk of dit zal leiden tot een enorme toename van 

bezwaarschriften WOZ met hogere proceskostenvergoedingen in 2023 e.v.. 

 

Het kabinet heeft in september 2022 aangekondigd een onderzoek in te stellen naar 

oneigenlijk gebruik van bezwaar- en beroepsprocedures. Op dit moment is nog niet in te 

schatten of er maatregelen tegen dit verdienmodel getroffen zullen worden en wat de 

effecten daarvan zullen zijn.  

 

Uitspraak Hoge Raad inzake proceskostenvergoeding WOZ-zaken 

In het Besluit proceskosten bestuursrecht is bepaald dat voor WOZ-zaken een lagere 

vergoeding aan proceskosten geldt dan voor niet-WOZ zaken.  

De Hoge Raad heeft in 2022 beslist dat deze lagere proceskostenvergoeding voor WOZ-

zaken een schending inhoudt van het discriminatieverbod. Daardoor moet ook voor WOZ-

zaken de standaardvergoeding worden toegekend (die ook voor niet-WOZ zaken geldt). 

Dit betekent een toename van de uit te keren proceskosten, omdat de kosten 

hoofdzakelijk betrekking hebben op WOZ bezwaar- en beroepszaken. In de 

meerjarenbegroting is hiermee al rekening gehouden.  
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4. Ontwikkelingen te bekostigen uit bestaande begroting 

 
Tegengaan Problematisch Schulden (TPS)  

Een problematische schuldsituatie is de situatie waarin van een natuurlijk persoon 

redelijkerwijs is te voorzien dat hij/zij niet zal kunnen voortgaan met het betalen van 

zijn/haar schulden, of waarin hij/zij heeft opgehouden te betalen.  

 

Eén op de tien huishoudens heeft schulden. Daarnaast loopt een grote groep het risico 

om problematische schulden te krijgen. Het kabinet is zich hiervan bewust en heeft in juli 

2018 wetsaanpassingen aangekondigd die moeten leiden tot het terugdringen van het 

aantal mensen met problematische schulden. Daarnaast is in het Interbestuurlijk 

Programma afgesproken dat alle overheden zich inzetten om iets te doen aan de 

problematische schuldenproblematiek.  

 

Eind 2021 is bij de RBG een project afgerond voor een groep van 7.000 klanten met 

mogelijk problematische schulden. Deze groep hebben wij gedurende twee jaar intensief 

gevolgd en begeleid. De pilot heeft inzicht gegeven dat klanten met meerdere onbetaalde 

belastingaanslagen, vrijwel altijd in een problematische schuldpositie zitten. De oorzaken 

zijn divers en vereisen een individuele en soms ook intensieve aanpak. Cruciaal is om 

met deze klanten in contact te komen. Via huisbezoeken is het mogelijk om 

schuldbegeleiding te geven, vertrouwen te creëren en afspraken te maken die leiden tot 

schuldafname (reële betalingsafspraak i.c.m. de betalingscapaciteit). Veelal blijft het niet 

bij één contact, de begeleiding moet herhaaldelijk plaatsvinden om de betaalafspraken 

na te komen. 

 

Op basis van de gebruikte definities van ons vorige project met 7.000 klanten, 

onderkenden wij eind 2021 nog een groep van 3.500 klanten en zijn wij officieel een 

tweede project TPS gestart. Dat was een halvering van het aantal klanten met 

problematische schulden ten opzichte van 2019. Daarnaast onderkenden wij eind 2021 

tevens 3.000 klanten die minimaal twee belastingjaren onbetaald hebben openstaan en 

in de opstartfase van een dwanginvordering zitten.  

 

De afronding van het tweede project TPS is voorzien eind 2e kwartaal 2023. 

De verwachting is dat de werkzaamheden in het kader van het tegengaan van 

problematische schulden, in de reguliere uitvoering projectmatig kunnen worden 

ondergebracht zonder budgetaanvragen.  

 

Vroegsignalering 

Vroegtijdig contact met lokale organisaties die inwoners met financiële problemen 

begeleiden is zeer belangrijk. Integrale aanpak van deze problematiek is de sleutel tot 

een totaaloplossing. Verdere samenwerking en informatie-uitwisseling is ook bepalend 

voor succes op middellange termijn. 

Momenteel is er echter voor de RBG geen wettelijke grondslag om zonder uitdrukkelijke 

toestemming van klanten tot vroegsignalering van betalingsachterstanden richting 

gemeenten over te gaan. Er loopt landelijk een pilot bij een aantal hiertoe aangewezen 

lokale overheden en samenwerkingsverbanden om vanuit de lokale belastingen tot 

vroegsignalering over te gaan. Hiervoor is op 1 november 2021 door de Rijksoverheid de 

Tijdelijke Regeling Signaal Betalingsachterstanden ingevoerd. De pilot loopt tot eind 

2025, waarna deze geëvalueerd zal worden en mogelijk tot brede invoering besloten zal 

worden. Op basis van deze Regeling mogen de daarin genoemde lokale overheden (en 

enkele hypotheekverstrekkers) en samenwerkingsverbanden ook zonder toestemming 

van klanten in bepaalde gevallen tot vroegsignalering van betalingsachterstanden 

richting gemeenten overgaan. Uiteraard hopen wij dat vroegsignalering zonder 

toestemming van de klant spoedig ook voor de RBG mogelijk wordt, omdat dit de klant 

enorm kan helpen bij het terugdringen van problematische schulden  
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WOZ uitvoering  

De Waarderingkamer pleit voor een andere uitvoering voor de WOZ, met name gelet op 

het bredere gebruik van de WOZ-waarden. Om te zorgen dat het maatschappelijk 

draagvlak voor en vertrouwen in de WOZ-gegevens en de -waarden toeneemt, is het van 

belang dat de WOZ-uitvoering mee blijft ontwikkelen met de maatschappelijke en 

technische ontwikkelingen.  

 

In haar strategiedocument 2020-2025 schetst de Waarderingskamer de volgende 

ontwikkelingen die van invloed zijn op de WOZ-uitvoering:  

 

• iedereen wordt eigenaar van zijn/haar (persoons)gegevens;  

• het met meer flexibiliteit kunnen betrekken van gegevens bij de WOZ- 

          waardebepaling; 

• de invoering van een nieuw verantwoordingsdocument en taxatieverslag. 

 

De ontwikkeling naar meer gebruik van geo-informatie en statistische modellen is 

ingezet. Het inrichten van en vergelijken van meer modellen om tot een optimale WOZ-

waarde te komen, zal binnen enkele jaren gewoon zijn. Hiermee veranderen de 

taxatiewerkzaamheden en dit vraagt om een investering in de vakbekwaamheid van de 

medewerkers. Het werken met op nieuwe technieken gebaseerde systemen voor 

marktanalyse en modelmatige waardebepaling, vereist kennis en vaardigheden.  

 

De waarderingsapplicatie OrtaX, die de RBG recent heeft aangeschaft, is voorbereid op 

deze ontwikkeling en kent een toepassing van kunstmatige intelligentie, die ook verder 

doorontwikkeld zal worden. Voor de taxateurs betekent deze ontwikkeling dat er meer 

nadruk komt te liggen op analysevaardigheden en het inrichten en verfijnen van de 

modellen. De RBG heeft een project gestart voor het verkennen van de mogelijkheden 

van machine learning en AI-technieken bij de behandeling van bezwaarschriften. 

Hiermee kan tijd worden bespaard voor inzet van de taxateurs, die daardoor meer 

aandacht kunnen besteden aan het afdoen van complexe zaken.  

 

Verantwoordingsdocument en taxatieverslag 

Het huidige taxatieverslag dat wordt gebruikt om de WOZ-waarde te onderbouwen is de 

afgelopen jaren (min of meer) gelijk gebleven. De RBG moet, als gevolg van arresten 

van de Hoge Raad in de bezwaarfase, verplicht aanvullende gegevens verstrekken aan de 

belanghebbende of deze ter inzage leggen. Daarnaast stelt de RBG bij beroepsprocedures 

vaak een taxatiematrix op met aanvullende gegevens als onderbouwing van de 

vastgestelde waarde.   

 

De Waarderingskamer wil de onderbouwing van de WOZ-taxaties verbeteren door te 

werken aan een verantwoordingsdocument en een vernieuwd taxatieverslag. De 

combinatie van deze twee documenten moet de volledige onderbouwing van de WOZ-

waarde zijn. Daarbuiten zouden dan geen andere gegevens verstrekt hoeven te worden.  

 

Vanaf 2022 loopt een pilot met het vernieuwde taxatierapport. Daarnaast wordt het 

verantwoordingsdocument nader gedefinieerd. De RBG heeft zoveel mogelijk het 

taxatieverslag al aangepast, zodat er meer gegevens beschikbaar zijn op het verslag. 

Dit jaar starten we ook met aanpassing van het verantwoordingdocument. De 

verwachting is dat de vernieuwingen vanuit de Waarderingskamer in 2024 zullen worden 

doorgevoerd. 
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Samenhangende objectregistraties (SOR) 
Het stelsel van basisadministraties is nog lang niet gereed. De komst van de 

Samenhangende objectenregistratie (SOR) bundelt de belangen van veel partijen. De 

SOR is een uniforme registratie met de basisgegevens van objecten in de fysieke 

werkelijkheid. In de SOR zullen de huidige gegevens van de basisregistraties adressen en 

gebouwen (BAG), grootschalige topografie (BGT), topografie (BRT) en ook het 

gegevensbeheer Beheer Openbare Ruimte (BOR) worden opgenomen. Daarnaast zullen 

ook enkele elementen vanuit de huidige WOZ-registratie (zoals objecttypen en 

eigenschappen) kunnen opgaan in de SOR. 

 

De ontwikkeling van de SOR ligt echter al enige tijd stil. De oorzaken hiervan zijn dat 

gemeenten geen financiële middelen van het Rijk krijgen voor de implementatie van de 

SOR en het ontbreken van een goede afstemstructuur.  

 

Informatiebeheer en privacy 

Door de toenemende datastromen, koppeling van systemen en digitale dreiging van 

hackers en cybercriminelen wordt het zorgvuldig omgaan met de gegevens van inwoners 

en organisaties belangrijker. De RBG zal zijn digitale weerbaarheid op peil houden. De 

RBG maakt qua beveiliging en privacy gebruik van de diensten van de 

informatiebeveiligingsdienst Nederlandse gemeenten (IBD) en de diensten van haar 

leveranciers. Op dit onderdeel werken we ook samen met andere belastingkantoren. 

 

Dienstverlening  

Wij sturen op kwaliteit en zijn altijd klantgericht. Omdat onze klantgegevens in orde zijn 

met betrouwbare data, kunnen onze klanten goed worden bediend. We verdiepen ons in 

de klant en betrekken hem proactief bij wat we doen. Een pragmatische aanpak staat 

hierbij steeds voorop. We moeten het niet ingewikkeld maken voor onze klanten. We 

zetten in op online gebruikersgemak voor onze klant. Onze website is een toegankelijke, 

gebruiksvriendelijke en veilige omgeving, waarbij we zelfservice stimuleren. Wij blijven 

ons innoveren op basis van de klantbehoefte. Verdere ontwikkelingen zullen we uit eigen 

middelen bekostigen. 

 

Wijziging Invorderingswet  

1.  Betalingsvordering en elektronisch derdenbeslag 

De Invorderingswet is aangepast met betrekking tot de vereenvoudiging van de 

dwanginvordering van belastingschulden. De betalingsvordering is een vereenvoudigde 

procedure van beslag bij de banken. Momenteel heeft alleen de Rijksbelastingdienst de 

mogelijkheid om de betalingsvordering toe te passen. De verwachting is dat na een 

positieve evaluatie, het middel ook kan worden toegepast door lokale overheden. Begin 

2023 is een pilot gestart waaraan enkele lokale overheden en banken deelnemen. De 

verwachting is dat lokale overheden en samenwerkingen de betalingsvordering op zijn 

vroegst vanaf 2024 kunnen gaan toepassen.  

De betalingsvordering vindt plaats per brief en hoeft dus niet door de deurwaarder 

betekend te worden. Daarnaast is de vordering voor de klant kosteloos (afgezien van de 

kosten die de bank hiervoor aan de klant in rekening brengt).  

Het proces van de bankvordering wordt voor de RBG dan vereenvoudigd en is 

vergelijkbaar met het proces dat al wordt gehanteerd voor de loonvordering.  

 

2.  Wet stroomlijning keten voor derdenbeslag  

Dit wetsvoorstel regelt de verbetering van de gegevensuitwisseling tussen 

beslagleggende partijen in geval van samenloop van derdenbeslagen en verrekeningen. 

Met dit wetsvoorstel wordt invulling gegeven aan de breed gedragen maatschappelijke - 

en politieke wens om het huidige beslagregister te verbreden met overheidspartijen.  

Het beslagregister zal bij samenloop van incassohandelingen informatie verstrekken over 

de identiteit van de coördinerend deurwaarder en de hoogte van de vastgestelde 
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beslagvrije voet. Hiermee wordt een volgende stap gezet in het traject om het 

bestaansminimum van mensen met schulden beter te borgen en om ophoging van 

schulden met onnodige proces- en executiekosten te voorkomen.  

Voor de RBG zal inzage in het Beslagregister als voordeel hebben dat minder zinloze 

beslagen gelegd worden, doordat vooraf ingezien kan worden of (en zo ja hoeveel) 

andere schuldeisers al eerder beslag gelegd hebben.  

 

De Raad van State heeft op 28 oktober 2020 haar advies uitgebracht. Hoewel indiening 

van het wetsvoorstel bij de Tweede Kamer was voorzien in het najaar 2022 is dit tot nu 

toe niet nog gebeurd en is ook niet bekend óf en wanneer dit zal plaats vinden.  

 

Kwijtschelding 

In 2023 staat Kwijtschelding 3.0 in de planning vanuit het Inlichtingbureau. De bedoeling 

van KWS 3.0 is dat de klant zelf de regie gaat voeren over zijn eigen gegevens. Het idee 

is dat de klant zijn eigen gegevens ophaalt bij de verschillende instanties 

(Belastingdienst, UWV, RDW), deze verifieert en vervolgens meestuurt met het 

betreffende kwijtscheldingsverzoek. Belangrijk is dat de klant digitaal toegang en regie 

krijgt tot de eigen gegevens. Dit zou kunnen inhouden dat er 

(automatiserings)aanpassingen in het proces dienen plaats te vinden. 
 

Kinderopvangtoeslagenaffaire (KOTA) 

Bij de uitvoering van de kinderopvangtoeslag is in het verleden veel niet goed gegaan. 

De Belastingdienst heeft daarbij de gevolgen voor en de impact op de betrokken ouders 

uit het oog verloren. In 2020 is gestart met herstellen van dat wat niet goed is gegaan.  

Op 18 januari 2021 is door het Kabinet besloten dat de gedupeerden kwijtschelding 

krijgen van hun belasting-/toeslagenschulden. Ook aan de lagere overheden is verzocht 

te anticiperen op de Verzamelwet herstelwet toeslagen en te starten met de 

kwijtschelding van publieke schulden per 1 juli 2021. Inmiddels is de uitvoering van de 

KOTA door de lagere overheden vastgelegd in de Invorderingswet. Met de Belastingdienst 

vindt gegevensuitwisseling plaats.  

 

Omdat mogelijke gedupeerden zich officieel tot en met 2023 kunnen melden bij de 

Rijksbelastingdienst, zal de RBG naar verwachting tot en met 2025 bezig zijn met de 

afhandeling. Daarnaast is de groep van gedupeerden inmiddels uitgebreid met ex-

partners en meerderjarig geworden kinderen. Ook zien we vaker dat gedupeerden in 

plaats van de rechtsmiddelen van de Algemene Wet Bestuursrecht, voor de weg kiezen 

van een civiele procedure voor de Rechtbank, wat langdurige trajecten tot gevolg kan 

hebben. 

 

De kwijtgescholden aanslagen worden, evenals de daarmee samenhangende 

uitvoeringskosten, volledig vergoed door de Rijksoverheid.  Voor de uitvoering van de 

werkzaamheden KOTA bij de RBG is een projectorganisatie ingevoerd. De uitvoering van 

deze werkzaamheden vindt volledig plaats met eigen medewerkers van de RBG.  

De uitvoering van deze kwijtscheldingsoperatie is niet kostenverhogend voor onze 

deelnemers. 

 
We zullen de ontvangen vergoedingen van het Rijk voor de uitvoering van de KOTA bij de 

RBG  door middel van een onttrekking aan de in te voeren egalisatiereserve ten gunste 

van de meerjarenbegroting 2024-2028 brengen.  
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Omgevingswet  

De inwerkingtreding van de Omgevingswet is uitgesteld naar 1 juli 2023. Hugo de Jonge 

heeft als woonminister in een brief aan de Tweede Kamer geschreven dat hij de wet ‘op 

een verantwoorde manier’ wil invoeren. Met de nieuwe wet neemt het vergunningsvrije 

bouwen toe en neemt de meldingsplicht af. Bij het bepalen van de WOZ-waarde moeten 

we rekening houden met verbouwingen. Dit betekent dat controlewerkzaamheden 

beperkt zullen toenemen. 

 

Wet open overheid  

Op 1 mei 2022 is de Wet open overheid (Woo) in werking getreden. De Woo vervangt de 

Wet openbaarheid van bestuur (Wob). De wet geeft regels over het actief openbaar en 

toegankelijkheid maken van overheidsinformatie en moet ervoor zorgen dat deze beter 

vindbaar, eenvoudig te ontsluiten en goed te archiveren is. Het belangrijkste verschil 

tussen de Woo en de huidige Wob is de actieve openbaarmaking. De Woo verplicht 

overheden zo veel mogelijk informatie in een vroegtijdig stadium actief openbaar te 

maken. Voor passieve openbaarmaking (openbaarmaking op verzoek) volgt de Woo 

vrijwel geheel de Wob. 

 

Er komt een overheidsbreed meerjarenplan voor de verbetering van de digitale 

informatiehuishouding. Tevens dient er bij de bestuursorganen een contactpersoon te 

worden aangewezen die burgers kan informeren over de beschikbaarheid van 

overheidsinformatie. In de bestuursvergadering van 9 juni 2022 is deze contactpersoon 

inmiddels ook door de RBG aangewezen. Bestuursorganen kunnen overigens gefaseerd 

werken aan verruiming van actieve openbaarmaking. De data voor de actieve 

openbaarmaking moeten nog worden bepaald door het Rijk.  

 

Impact RBG 

Bij de RBG is al grotendeels sprake van actieve openbaarmaking met uitzondering van de 

Wob/Woo-verzoeken, de besluitenlijsten van het dagelijks bestuur en de klachten. De 

RBG heeft voor de implementatie van de Woo een projectorganisatie gestart die wordt 

ondersteund door een extern adviesbureau. Het bestuur zal door middel van 

voortgangsrapportages op de hoogte worden gesteld van de implementatie van de Woo 

bij de RBG.  

 

Wijziging Wet Gemeenschappelijke Regelingen (GR) 
Het doel van de wijziging is om: 

• de democratische legitimiteit van GR) te vergroten en 

• de controlerende rol van gemeenteraden en algemene besturen van 

waterschappen t.a.v. GR-en te versterken. 

 

Op 14 december 2021 heeft de Eerste Kamer ingestemd met de wijziging van de Wet 

gemeenschappelijke regelingen. In het wetsvoorstel is een implementatietermijn 

opgenomen van 2 jaar, na inwerkingtreding van de Wet GR. De Wet is op 1 juli 2022 in 

werking getreden. In de samenwerking met vertegenwoordigers van onze deelnemers is 

voor de uitwerking van de Wet GR een project gestart dat wordt begeleid door een 

extern bureau. Het bestuur van de RBG zal door middel van voortgangsrapportage op de 

hoogte worden gesteld van de implementatie van de Wet GR.  
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Rechtmatigheidsverantwoording  

Voor waterschappen is de op 27 september 2022 door de Eerste Kamer aangenomen Wet 

Versterking Decentrale Rekenkamers van belang. Waterschappen krijgen de verplichting 

om een volledig onafhankelijke, extern samengestelde rekenkamer in te stellen per  

1 januari 2024. Daarnaast ontstaat de verplichting van een 

rechtmatigheidsverantwoording met ingang van het verslagjaar 2025 door het Dagelijks 

Bestuur. De RBG volgt het Besluit Beleidsvoorbereiding en Verantwoording 

Waterschappen (BBVW). Wij zullen ook de Unie van Waterschappen volgen bij de 

advisering over de implementatie van de rechtmatigheidsverantwoording met ingang van 

het verslagjaar 2025. De Unie van Waterschappen heeft voorstellen gedaan voor een 

geheel nieuwe BBVW. In dit voorstel is een groot aantal onderwerpen uit het Besluit 

Begroting en Verantwoording (BBV) van de gemeenten overgenomen. Een vernieuwd 

BBVW is ook voorzien met ingang van 2025.  
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5. Uitgangspunten 

 

Personeelskosten 

Bij het opstellen van de (meerjaren)begroting 2023-2027 was als stelpost gerekend met 

een stijging van de eigen personeelskosten van 2,5% per jaar (loon- en premiestijgingen 

inclusief pensioenkosten werkgever). De nieuwe CAO voor de waterschappen was bij het 

opstellen van de begroting 2023 nog niet vastgesteld. De nieuwe CAO voor de 

waterschappen, die van toepassing is op het personeel van de RBG, is ingegaan per op 1 

januari 2023 en behelst de volgende loonstijgingen: 

 

• alle basissalarissen worden met € 125,= bruto per maand verhoogd 

• eenmalige uitkering van € 1.000 bruto in december 2022 

• loonstijgingen: 

o per 1-1-2023 +2,5% 

o per 1-7-2023 +2,5% 

 

 
 

Ten opzichte van de vastgestelde begroting 2023 betekent dit een geraamde stijging van 

de jaarlijkse salariskosten en premies van € 618.500. De lonen stijgen nog steeds en de 

inflatie blijft hoog. Voor de jaren vanaf 2024 calculeren we in de meerjarenbegroting 

2024-2028 vooralsnog jaarlijks het gebruikelijke percentage van +2,5%. 

 

Goederen en diensten (Materiële kosten) 

Voor de prijsontwikkelingen van goederen en diensten is in de (meerjaren)begroting 

2023-2027 gerekend met de nationale consumentenprijsindex (CPI). De CPI is gebaseerd 

op de in de macro economische verkenning 2022 (MEV 2022) van september 2021 van 

het Centraal Planbureau opgenomen indexcijfers. In de begroting 2023 is uitgegaan van 

een prognose van 1,9% voor de materiële kosten volgens de CPI (bijlage 9, prijzen en 

lonen, 1970-2025). 

 

De indirecte effecten van de oorlog in Oekraïne, zoals de stijgende energieprijzen en een 

hogere prijsinflatie, hadden wij uiteraard niet voorzien in de begroting 2023. Wel is een 

post onvoorzien van € 250.000 in de begroting opgenomen die we als dekkingsmiddel 

kunnen aanwenden voor niet voorziene prijsstijgingen. 

 

In de meeste actuele MEV is er uit gegaan dat de huidige inflatie (cpi) van 9,9% in de 

loop van 2023 zal dalen naar 2,6%.  

 

Hoewel de inflatie enigszins verbreedt naar andere componenten zoals voedsel, blijft de 

inflatie vooral gedreven door de energieprijzen, in het bijzonder die van gas.  

De ontwikkeling van de gasprijs blijft onzeker. Om die reden heeft het CPB in de raming 

onzekerheidsvarianten opgenomen met een lagere en hogere gasprijs. In de variant met 

een lagere gasprijs wordt de inflatie in 2023 berekend op 0,7%. Met een hogere gasprijs 

wordt de inflatie aanzienlijk hoger en wordt in 2023 geraamd op 5,5%. 

 

In onze meerjarenbegroting 2024-2028 houden we vooralsnog rekening met de 

“gemiddelde” raming CPI 2023 van 2,6%. 

 

Berekening personele kosten

Salarissen, sociale lasten en toelagen begroting 2023 8.668.000€       

alle basisalarissen met € 125 verhoogd 171.000€          

CAO verhoging 2,5% per 1-1-2023 221.000€          

CAO verhoging 2,5% per 1-7-2023 226.500€          

Begrote personele kosten na CAO wijziging 2023 9.286.500€     
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Aandeel in de WOZ kosten voor de waterschappen 

Zoals in hoofdstuk 3.3 van deze kaderbrief verwoord, dalen de bijdragen van de 

waterschappen in de WOZ kosten vanaf 2022. De bijdrage van Delfland en Schieland en 

de Krimpenerwaard maakt onderdeel uit van de begroting van de RBG. Ten opzichte van 

vastgestelde begroting 2022 en 2023 dalen de kosten met ca € 1,1 miljoen. Dit 

significante voordeel is tevens van invloed op de verdeelsleutel van de RBG. Bij de 

jaarrekening 2022 zal dit significante voordeel in de vast te stellen kostenverdeling 

worden verdisconteerd, omdat de WOZ-kosten voor de waterschappen een apart 

onderdeel vormt van de totale verdeelsleutel. Deze nieuwe kostenverdeelsleutel zal 

vervolgens ook in de nog op te stellen begroting 2024 worden verwerkt 

 

Formele begrotingswijziging 2023 

De nieuwe CAO, de hogere prijsinflatie en de verlaging van het aandeel in de WOZ-  

kosten voor de waterschappen hebben ook significante invloed op de begroting 2023.  

Derhalve zal in het AB van 11 mei 2023 een formele wijziging van de begroting 2023 

worden geagendeerd. Deze wijziging zal overigens ook met een zienswijzeprocedure bij 

de deelnemers moeten worden geagendeerd.  

 

Het laatste door ons algemeen bestuur vastgestelde meerjarenperspectief 2023-2027 

vormt uiteraard ook de basis voor het opstellen van de begroting 2024. Op volgende 

bladzijde is dit overzicht ter informatie toegevoegd. 

 

 

 

 

  

Berekening goederen en diensten

Totaal goederen en diensten begroting 2023 8.207.400€         

Geraamde prijsindex 2024 in meerjarenbegroting 2023-2027 155.900€           

Totaal goederen en diensten begroting 2024 8.363.300€         

Prijsindex 2024 van 1,9% naar 2,6% 57.500€             

Begrote goederen en diensten 2024 8.420.800€         
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Bestaand financieel meerjarenperspectief 2023-2027 zonder wijzigingen 

 

 
 

 

De in deze kaderbrief genoemde wijzigingen zullen in de op te stellen 

meerjarenbegroting 2024-2028 worden opgenomen. Hieronder een totaaloverzicht: 

 

 

Meerjarenperspectief RBG 2023-2027 bedragen in €

Gewijzigde Primaire Totaal Totaal Totaal Totaal Totaal

begroting begroting

Lasten 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027

Personeel & Organisatie

Loonkosten 8.377.200 8.586.600 8.668.000 8.884.700 9.106.818 9.334.488 9.567.850

Reiskostenvergoeding 187.900 192.600 197.400 202.335 207.393 212.578 217.893

Opleidingen 197.500 200.700 204.500 208.386 212.345 216.379 220.491

Personeel van derden 800.000 820.000 835.600 851.476 867.654 884.140 900.939

Subtotaal 9.562.600 9.799.900 9.905.500 10.146.897 10.394.210 10.647.585 10.907.172

Goederen en diensten van derden

Druk- & bindwerk 249.400 265.400 245.000 249.655 254.398 259.232 264.157

Onderhoud derden 1.233.500 1.253.200 1.277.000 1.301.263 1.325.987 1.351.181 1.376.853

Portokosten 483.400 491.100 500.400 509.908 519.596 529.468 539.528

Huur-, service- en facilitaire kosten 794.700 818.000 803.000 818.257 833.804 849.646 865.789

Kantoorautomatisering en telefonie 721.100 732.600 746.500 760.684 775.136 789.864 804.871

WOZ-kosten 2.190.600 2.361.700 2.190.600 2.232.221 2.274.634 2.317.852 2.361.891

Bankkosten 342.900 348.400 355.000 361.745 368.618 375.622 382.759

Gegevensverstrekking 572.000 581.200 592.200 603.452 614.917 626.601 638.506

Overige diensten incl. klanteninformatie 1.348.200 1.469.800 1.497.700 1.526.156 1.555.153 1.584.701 1.614.811

Subtotaal 7.935.800 8.321.400 8.207.400 8.363.341 8.522.244 8.684.167 8.849.166

Onvoorzien

Onvoorzien 250.000 250.000 250.000 250.000 250.000 250.000 250.000

Toevoeging aan voorziening dubieuze debiteuren 1.200.000 900.000 900.000 900.000 900.000 900.000 900.000

Toevoeging aan reserve bedrijfsvoering 100.000 0 100.000 200.000 200.000 200.000 200.000

Toevoeging reserve matching invordering 550.000 350.000 250.000 550.000 550.000 550.000 550.000

Subtotaal 2.100.000 1.500.000 1.500.000 1.900.000 1.900.000 1.900.000 1.900.000

Totaal exploitatielasten 19.598.400 19.621.300 19.612.900 20.410.238 20.816.454 21.231.752 21.656.338

Rente en afschrijving 182.000 182.000 182.000 182.000 182.000 182.000 182.000

Kwijtschelding HHD en HHSK 450.000 450.000 450.000 450.000 450.000 450.000 450.000

Totaal lasten 20.230.400 20.253.300 20.244.900 21.042.238 21.448.454 21.863.752 22.288.338

Bijdrage van deelnemers 15.958.600 16.631.500 16.323.100 17.157.338 17.575.654 17.940.952 18.315.538

Opbrengst vervolging 4.100.000 3.450.000 3.750.000 3.800.000 3.850.000 3.900.000 3.950.000

Onttrekking aan reserve huurcompensatie 149.000 149.000 149.000 62.100 0 0 0

Financiële baten 22.800 22.800 22.800 22.800 22.800 22.800 22.800

Totaal baten RBG 20.230.400 20.253.300 20.244.900 21.042.238 21.448.454 21.863.752 22.288.338

Saldo programma 0 0 0 0 0 0 0

Kosten 2023 2024 2025 2026 2027

Totaal exploitatielasten 20.244.900€       21.042.238€       21.448.454€       21.863.752€       22.288.338€       

meerjarenpersectief 2023-2027

Geraamde wijzigingen

CAO Wijzigingen 618.500€            634.300€            650.157€           666.411€           683.072€           

Prijsiflatie van 1,9% naar 2,6% 57.500€             58.995€             60.529€             62.103€             

Beroepsprocedure kwijtschelding -300.000€           

Aandeel waterschappen WOZ-kosten -1.100.000€        -1.100.000€        -1.100.000€        

Totaal mutaties 2023-2027 -781.500€           -408.200€           -390.848€          726.940€           745.174€           
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Bijdragen per deelnemers op basis van het bestaande meerjarenperspectief  

2023-2027 

 

 

 
 

De op de vorige pagina geraamde wijzigingen leiden tot de volgende mutaties op de 

deelnemersbijdragen: 

 

 
 

De uiteindelijke gewijzigde bijdragen per deelnemer zullen in de meerjarenbegroting 

2024-2028 worden opgenomen. 

 

 

 

 

 

Vastgesteld in de vergadering van het dagelijks bestuur van de Regionale Belasting 

Groep d.d. 16 maart 2023. 

 

Het dagelijks bestuur van de Regionale Belasting Groep, 

 

directeur,     voorzitter, 

 

(was getekend)     (Was getekend) 

 

 

 

H.B. Sigmond     drs. A.J.B. van der Klugt 

2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027

Totale netto-kosten RBG x € 1.000 15.958 16.632 16.323 17.157 17.576 17.941 18.316

Bijdragen deelnemers

HHDelfland 7.547 7.879 7.737 7.925 8.090 8.259 8.455

HHSchieland en de Krimpenerwaard 3.773 3.939 3.868 3.963 4.045 4.130 4.227

Gemeente Delft 1.915 2.002 1.964 2.012 2.054 2.097 2.147

Gemeente Vlaardingen 1.382 1.409 1.377 1.411 1.440 1.470 1.505

Gemeente Schiedam 1.341 1.403 1.377 1.410 1.439 1.470 1.504

15.958 16.632 16.323 16.721 17.069 17.425 17.838

Baten 2023 2024 2025 2026 2027

Bijdragen van deelnemers 16.323.100€       17.157.338€       17.575.654€       17.940.952€       18.315.538€       

meerjarenpersectief 2023-2027

Geraamde mutaties totaal -781.500€           -408.200€           -390.848€          726.940€           745.174€           

Totaal bijdragen deelnemers 15.541.600€       16.749.138€       17.184.806€       18.667.892€       19.060.712€       
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_______________________________________________________________________  
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Inleiding 

De voorliggende begroting 2024 RBG is opgebouwd vanuit de jaarschijf 2024 van de 

meerjarenbegroting 2023-2027, zoals vastgesteld in de vergadering van het algemeen 

bestuur op 1 juli 2022. In de DB-vergadering van 19 april 2023 is ingestemd met een 

wijziging van de begroting 2023, die voor een zienswijze is toegezonden aan de 

deelnemers. Deze wijziging van de begroting 2023 is ter vaststelling van het algemeen 

bestuur geagendeerd voor de vergadering van 7 september 2023.De nu doorgevoerde 

wijzigingen op de jaarschijf 2024 worden in deze begroting nader toegelicht en vergeleken 

met de primitieve begroting 2023, alsmede de gewijzigde begroting 2023. 

 

In deze begroting 2024 is rekening gehouden met de uitgangspunten van de Kaderbrief 

2024, zoals deze is vastgesteld in de vergadering van het dagelijks bestuur van 16 maart 

2023, alsmede met de uitkomsten van de jaarrekening 2022.Volgens de 

begrotingsprocedure uit de gemeenschappelijke regeling moet het algemeen bestuur van 

de RBG vóór 15 september 2023 de begroting 2024 vaststellen. Om de deelnemers in de 

gelegenheid te stellen hun zienswijze op de begroting kenbaar te maken, moet de 

ontwerpbegroting twaalf weken voor vaststelling aan hen worden toegezonden. Het 

algemeen bestuur zal de begroting in haar vergadering van 7 september 2023 vaststellen. 

Na vaststelling in het AB wordt de begroting opgestuurd naar de deelnemers en naar de 

provincie. 

 

In eerdere begrotingen alsmede begrotingswijzigingen was rekening gehouden met de 

effecten van de coronamaatregelen.  In de Begroting 2023 is al rekening gehouden met de 

gefaseerde verhoging van de wettelijke invorderingsrente, die door de coronaepidemie  

van 4% was verlaagd naar 0,01%. In deze Begroting 2024, zijn de  ontwikkelingen bij 

onze deelnemers en de Rijksoverheid en alle overige ontwikkelingen verwerkt in de 

jaarschijf 2024, alsmede in het meerjarenperspectief 2024-2028. 
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1 Begroting 2024 

1.1     Algemeen 

 

 

 

Wat zijn de missie en de visie van de RBG? 

Missie  

De RBG is een belastingsamenwerking tussen het hoogheemraadschap van Delfland, het 

hoogheemraadschap van Schieland en de Krimpenerwaard en de gemeenten Delft, 

Vlaardingen en Schiedam. 

De RBG maakt het mogelijk om het heffen en innen van lokale belastingen en waardering 

van objecten op een betrouwbare, doelmatige en klantgerichte wijze uit te voeren. De 

medewerkers van de RBG leveren kwaliteit en hebben oog voor vernieuwing.  

 

Visie  

Als organisatie zijn we continu in ontwikkeling. We willen onderscheidend zijn op het 

gebied van heffen en invorderen van lokale belastingen. Het visiedocument ‘De RBG 2.0 

onderscheidend in Belastingen’ vormt voor de periode 2020-2025 de basis voor onze 

uitvoering van de werkzaamheden. We richten ons op vier veranderlijnen: 

- Wij sturen op kwaliteit en zijn klantgericht.  

- Wij willen op een maatschappelijk verantwoorde, eigentijdse en pragmatische wijze 

onze taak uitvoeren.  

- Wij hebben bevlogen en vakkundige medewerkers.  

- Wij optimaliseren de schaalvoordelen van de organisatie door samenwerking met 

andere belastingsamenwerkingen en stimuleren groei vanuit maatschappelijk 

oogpunt.  

 

Klanten en deelnemers moeten erop kunnen vertrouwen dat de RBG juiste, tijdige en 

betrouwbare aanslagen oplegt en dat de inning goed verloopt. Een goede kwaliteit van 

geleverde diensten is een voorwaarde voor een klantgerichte organisatie. We zullen onze 

klant altijd centraal stellen. Als klanten vragen hebben, kunnen ze via diverse kanalen 

contact opnemen met de RBG en worden ze snel en deskundig geholpen. We willen dat 

klanten een positief gevoel hebben over de dienstverlening van de RBG. 

 

Om dit te bereiken hebben wij continu aandacht voor vernieuwing van onze 

werkprocessen. We maken gebruik van de mogelijkheden die ontwikkelingen op het 

gebied van digitalisering, data en dienstverlening bieden. De mogelijkheden voor 

selfservice via digitale diensten worden verder uitgebouwd. We zijn op zoek naar 

beproefde (nieuwe) methoden en technieken die onze uitvoering kunnen verbeteren. Ook 

investeren we in bevlogen en vakkundige medewerkers, deze zijn voorwaardelijk om 

tevreden klanten en deelnemers te hebben. We willen een aantrekkelijke werkgever zijn 

die medewerkers een uitdagende werkomgeving biedt. Daarnaast blijft de intentie van de 

RBG om te groeien.  
 
De intentie bij de groei van de RBG  is gericht op toetreding van inliggende gemeenten 

van onze twee waterschappen. Groei is vanuit betrouwbaarheid en robuustheid geen 

must. Vanuit oogpunt van doelmatigheid is er altijd voordeel te behalen. Uit 

maatschappelijk oogpunt is uitbreiding van de RBG met nieuwe gemeenten ook een goede 

zaak. De totale uitvoeringskosten worden lager en het is voor de klant prettiger. De klant 

heeft dan immers met één uitvoeringsorganisatie te maken voor zijn lokale belastingen. 

Hij hoeft dan bijvoorbeeld maar eenmaal te bellen, te betalen, bezwaar te maken of 

kwijtschelding aan te vragen voor al zijn lokale belastingen. 
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We werken samen met andere belastingorganisaties om investeringen gezamenlijk te 

dragen. Zo kunnen wij ook profiteren van (elders) ontwikkelde best-practices. 

 

De RBG heeft in de afgelopen jaren de nodige nieuwe activiteiten uitgevoerd zonder dat 

daarvoor extra kosten werden opgenomen in de begrotingen. Wij kunnen dit doorvoeren 

omdat we er steeds in slagen om efficiency verbeteringen te realiseren. 

 

De wijze waarop de RBG de efficiency realiseert is divers. Voorbeelden daarvan zijn: 

 

• doorlopende aandacht voor procesoptimalisatie; 

• gebruikmaken van klantreacties;  

• flexibele inzet van personeel;  

• samenwerking met andere belastingkantoren, waardoor geprofiteerd wordt van  

ontwikkelde best-practices; 

• afsluiten van convenanten  

• realiseren van voordelige aanbestedingen en slim inkopen. 

 

. 
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1.2.     Ontwikkelingen  
 
1.2.1. Ontwikkelingen deelnemers en Rijksoverheid 
 
 
 

Dit zijn ontwikkelingen van het belastingbeleid van een deelnemer of de Rijksoverheid, die 

van invloed zijn op de uitvoeringskosten van de RBG.  

 

Duurzame alternatieven in fiscale verordeningen  

De lokale belastingen kunnen een rol spelen om duurzaam gedrag te beïnvloeden en 

investeringen in duurzaamheid te stimuleren.  

  

De Rijksoverheid heeft onderzocht hoe vormen van verduurzaming in de toekomst niet 

ontmoedigd worden door middel van hogere lokale lasten. De Minister van Binnenlandse 

Zaken en Koninkrijksrelaties heeft de Kamer per brief geantwoord dat een WOZ-

waarderingsuitzondering of ozb-vrijstelling voor bijvoorbeeld zonnepanelen of 

verduurzamingsmaatregelen op diverse problemen stuit en dat een facultatieve algemene 

groene heffingskorting of een specifieke subsidieregeling voor verduurzaming van de 

eigen woning een kansrijker alternatief vormt.  

  

Het Ministerie van Binnenlandse zaken gaat met gemeenten in gesprek over hoe op lokaal 

niveau verduurzaming door huiseigenaren bevorderd kan worden. Eventuele wettelijke 

“verduurzamingswijzigingen” zullen naar verwachting worden gecombineerd met een 

algehele aanpassing van de gemeentelijke belastingen.   

 

Verruiming/aanpassing van het lokale belastinggebied 

Gemeenten  

Het kabinet Rutte III had aangegeven voor een verruiming van het gemeentelijk 

belastinggebied te zijn, maar de besluitvorming hierover werd uiteindelijk naar een 

volgend kabinet doorgeschoven. In het regeerakkoord van het kabinet Rutte IV is 

opgenomen dat in de komende jaren een nieuwe financieringssystematiek voor de periode 

na 2025 wordt uitgewerkt. De financiering zal vermoedelijk in de huidige kabinetsperiode 

worden vormgegeven.  

  

Het zou mogelijk zijn, dat gemeenten een ingezetenenbelasting en een ozb-

gebruikersheffing op woningen krijgen, waardoor de belastingopbrengsten kunnen stijgen. 

Daartegenover zou een verlaging van de uitkering uit het Gemeentefonds staan. 

Inwerkingtreding zal niet plaatsvinden voor 2025.  
  

De Minister van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties heeft in antwoord op vragen 

van de Vaste Commissie voor Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties in januari 2023 

toegezegd in de Meicirculaire 2023 informatie over de te nemen vervolgstappen te 

geven.   
  

Waterschappen  

De waterschappen hebben een voorstel voor de aanpassing van hun belastingstelsel 

vastgesteld. Het voorstel lost een aantal knelpunten op, te weten:   

  

• zuiverings- en verontreinigingsheffing: het gebruik van mens en 

milieubelastende stoffen;   

• watersysteemheffing: de weeffout en een niet-gelijkmatige 

tariefontwikkeling ten gevolge van WOZ-waardestijging.  
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Het ministerie van Infrastructuur en Waterstaat bereidt een wetsvoorstel voor met de 

ontvangen voorstellen vanuit de Unie van Waterschappen. Het voorstel is in 2022 in 

consultatie gebracht. Sinds 31 maart 2023 ligt het Wetsvoorstel Aanpassing 

Belastingstelsel Waterschappen voor advies bij de Raad van State. De verwachting is dat 

het medio juni 2023 ingediend wordt bij de Tweede Kamer, begin december bij de Eerste 

Kamer en dat de wijzigingen ingaan per 1 januari 2025.  
 

Wetsvoorstel Versterking Waarborgfunctie Algemene Wet Bestuursrecht (AWB)  

In januari 2023 is de pre-consultatie gestart voor het wetsvoorstel “Versterking 

waarborgfunctie AWB”. Het wetsvoorstel beoogt een meer “mensgerichte AWB” door de 

positie van de burger jegens de overheid te versterken.  

- De overheid wordt verplicht zich dienstbaar op te stellen,  

- de motiveringsplicht bij uitspraken op bezwaar- en beroepschriften wordt uitgebreid  

   zodat besluiten begrijpelijker zijn voor de burger,  

- de hoorplicht wordt uitgebreid,  

- meer stimuleren van betalingsregelingen,   

- verlenging van de bezwaar- en beroepstermijn tot 13 weken,  

- meer ruimte voor verschoonbare overschrijding van de bezwaar- en beroepstermijn en  

- meer regels rondom “Passend contact met de Overheid”.  
  

Aangezien het voorstel zich in de pre-consultatiefase bevindt en daarna nog de 

consultatie- en wetgevingsfase zal moeten doorlopen, zal de invoering nog geruime tijd op 

zich laten wachten.   

 

1.2.2. Ontwikkelingen reeds verwerkt in vorige meerjarenbegroting 
 

Een aantal ontwikkelingen dat relevant is voor de uitvoering van het takenpakket van de 

RBG, zal de komende jaren gevolgen hebben voor de begroting van de RBG. 

 

Wijziging beroepsprocedure kwijtschelding  

In het voorstel belastingvereenvoudiging 2017 stond dat het administratief beroepschrift 

kwijtschelding en uitstel van betaling bij het bestuur zal worden vervangen door een 

bezwaarprocedure, met daarna de mogelijkheid van beroep, hoger beroep en beroep in 

cassatie. Deze wettelijke wijziging is echter meermalen verschoven en staat nu gepland 

voor invoering op 1 januari 2024.  

  

De wijziging in de invorderingswet brengt - naast een wettelijke behandeltermijn (artikel 

236 lid 2 Gemeentewet) van 6 weken - extra kosten van behandeling van bezwaar- en 

beroepschriften met zich mee. De kosten van deze wijziging (€ 300.000) waren al in de 

meerjarenbegroting 2023-2027 opgenomen.  

 
Hybride werken en huisvesting  

Het afgesloten huurcontract loopt af in 2024. Vanaf 1 juli 2022 is de RBG gestart met het 

hybridewerken in een pilotperiode tot en met eind 2023. De consequenties van toekomstig 

hybride werken bij de RBG zullen worden meegenomen bij de verlenging van het 

huurcontract in 2024. In het huurcontract is de mogelijkheid opgenomen om de huur na 

31 mei 2024 tweemaal eenzijdig met vijf jaar door de RBG te verlengen. De overeenkomst 

eindigt dan 31 mei 2034.  
  

In de meerjarenbegroting 2023-2027 is al rekening gehouden met het aflopen van de 

reserve huurcompensatie, die in het verleden is gevormd door ontvangen 

huurcompensatie bij het overnemen van het contract van de gemeente Schiedam.  
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1.2.3.      Actuele ontwikkelingen verwerkt in nieuwe meerjarenbegroting 
              2024-2028 
 

Kinderopvangtoeslagenaffaire (KOTA)    

Als gevolg van de hersteloperatie toeslagen kinderopvang heeft de RBG namens haar 

deelnemers belastingschulden kwijtgescholden en/of terugbetaald vanaf2022. Wij krijgen 

van de Belastingdienst door middel van periodieke aanleveringen de namen van de 

(getoetste) gedupeerden.  In 2022 hebben wij ca. 2.200 nieuwe aanvragen aangeleverd 

gekregen en zijn er 1.500 aanvragen als gedupeerde klanten afgewikkeld. De volledige 

afronding van de hersteloperatie kan tot en met 2027 doorlopen. Tot en met december 

2022 zijn ca. 7.700 gedupeerden bij de RBG behandeld naar aanleiding van berichtgeving 

van de Belastingdienst. In totaal dienen nog ruim 6.700 aanvragen (binnen het gebied van 

de RBG) te worden beoordeeld door de Belastingdienst per 31-12-2022. 

 

De effecten op de opbrengsten van de deelnemers zijn in de specifieke belasting-

verantwoordingen inclusief accountantsverklaring aan de deelnemers verantwoord. 

De effecten voor de exploitatierekening van de RBG hebben betrekking op de 

invorderingsopbrengst en de compensatie van uitvoeringskosten. De verleende 

kwijtschelding aan gedupeerden heeft plaatsgevonden over de jaren 2013-2020. De 

compensatie van het Rijk betreft de jaren 2016-2020.  

 

De compensatie voor de uitvoeringskosten is gebaseerd op het aantal toegewezen 

gedupeerden bij onze deelnemers en de overeengekomen normvergoeding tussen de 

VNG, de Unie van Waterschappen en het Rijk.  

 

De compensatie voor de uitvoeringskosten ad € 876.500 is in de vastgestelde 

jaarrekening 2022 aan de bestemmingsreserve uitvoeringskosten 

kinderopvangtoeslagaffaire toegevoegd.  

In gelijke delen van € 175.300 zal deze bestemmingsreserve vrijvallen in de 

exploitatiebegrotingen van 2023 tot en met 2027 (zie ook par. 1.3.2.) 

 

Wet modernisering elektronisch verkeer 

Op 1 januari 2023 zal de Wet modernisering elektronisch bestuurlijk verkeer in werking 

treden. Het wetsvoorstel geeft de burger recht om elektronisch berichten aan een 

bestuursorgaan te zenden op een door het bestuursorgaan bepaalde wijze. Klanten 

kunnen digitaal hun belastingzaken regelen via MijnRBG. 

 

De RBG moet de digitale communicatiekanalen aanwijzen die burgers en ondernemers 

daarvoor kunnen gebruiken. Bij het gebruik van de digitale weg gelden nieuwe 

waarborgen, zoals notificatie, ontvangstbevestiging en termijnverlenging bij storing. Ook 

wordt de overheid verplicht om passende ondersteuning te bieden bij bestuurlijk verkeer. 

Deze ondersteuning moet zijn afgestemd op de aard van de dienstverlening en de 

doelgroepen. 
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1.2.4.     Ontwikkelingen die op een later moment van invloed 
              kunnen zijn op de meerjarenbegroting 2024-2028 

                
WOZ uitvoering  

De Waarderingkamer pleit voor een andere uitvoering voor de WOZ, met name gelet op 

het bredere gebruik van de WOZ-waarden. Om te zorgen dat het maatschappelijk 

draagvlak voor en vertrouwen in de WOZ-gegevens en de -waarden toeneemt, is het van 

belang dat de WOZ-uitvoering mee blijft ontwikkelen met de maatschappelijke en 

technische ontwikkelingen.  

 

In haar strategiedocument 2020-2025 schetst de Waarderingskamer de volgende 

ontwikkelingen die van invloed zijn op de WOZ-uitvoering:  

 

• iedereen wordt eigenaar van zijn/haar (persoons)gegevens;  

• het met meer flexibiliteit kunnen betrekken van gegevens bij de WOZ- 

          waardebepaling; 

• de invoering van een nieuw verantwoordingsdocument en een gewijzigd 

           taxatieverslag. 

 

De ontwikkeling naar meer gebruik van geo-informatie en statistische modellen is 

ingezet.. Hiermee veranderen de taxatiewerkzaamheden en dit vraagt om een investering 

in de vakbekwaamheid van de medewerkers. Het werken met op nieuwe technieken 

gebaseerde systemen voor marktanalyse en modelmatige waardebepaling, vereist kennis 

en vaardigheden.  

 

De waarderingsapplicatie OrtaX, die de RBG recent heeft aangeschaft, is voorbereid op 

deze ontwikkeling en kent een toepassing van kunstmatige intelligentie, die ook verder 

doorontwikkeld zal worden. Voor de taxateurs betekent deze ontwikkeling dat er meer 

nadruk komt te liggen op analysevaardigheden en het inrichten en verfijnen van de 

modellen. De RBG heeft een project gestart voor het verkennen van de mogelijkheden van 

machine learning en AI-technieken bij de behandeling van bezwaarschriften. Hiermee kan 

tijd worden bespaard voor inzet van de taxateurs, die daardoor meer aandacht kunnen 

besteden aan het afdoen van complexe zaken.  

 

Verantwoordingsdocument en taxatieverslag 

Het huidige taxatieverslag dat wordt gebruikt om de WOZ-waarde te onderbouwen is de 

afgelopen jaren (min of meer) gelijk gebleven. De RBG zal, als gevolg van arresten van de 

Hoge Raad in de bezwaarfase, aanvullende gegevens verstrekken aan de belanghebbende 

of deze ter inzage leggen. Daarnaast stelt de RBG bij beroepsprocedures vaak een 

taxatiematrix op met aanvullende gegevens als onderbouwing van de vastgestelde 

waarde.   

 

De Waarderingskamer wil de onderbouwing van de WOZ-taxaties verbeteren door te 

werken aan een nieuw verantwoordingsdocument en een gewijzigd taxatieverslag. De 

combinatie van deze twee documenten moet de volledige onderbouwing van de WOZ-

waarde zijn. Daarbuiten zouden dan geen andere gegevens verstrekt hoeven te worden.  

 

De RBG heeft zoveel mogelijk het taxatieverslag al aangepast, zodat er meer gegevens 

beschikbaar zijn in het verslag. 

De verwachting is dat  vernieuwingen vanuit de Waarderingskamer in 2024 zullen worden 

doorgevoerd. 
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Samenhangende objectregistraties (SOR) 

Het stelsel van de landelijke basisadministraties is nog lang niet gereed.. De SOR is een 

uniforme registratie met de basisgegevens van objecten in de fysieke werkelijkheid. In de 

SOR zullen de huidige gegevens van de basisregistraties adressen en gebouwen (BAG), 

grootschalige topografie (BGT), topografie (BRT) en het gegevensbeheer Beheer Openbare 

Ruimte (BOR) worden opgenomen. Daarnaast zullen ook enkele elementen vanuit de 

huidige WOZ-registratie (zoals objecttypen en eigenschappen) kunnen opgaan in de SOR. 

 

De ontwikkeling van de SOR ligt echter al enige tijd stil. De oorzaken hiervan zijn dat 

gemeenten geen financiële middelen van het Rijk krijgen voor de implementatie van de 

SOR en het ontbreken van een goede afstemstructuur.  

 

Wet verbetering rechtsbescherming WOZ    

Dit wetsvoorstel moet de rechtsbescherming van de klant bij de WOZ-waarde verbeteren. 

Die rechtsbescherming is op dit moment niet sluitend geregeld in gevallen waarin klanten 

tegenstrijdige belangen hebben bij dezelfde WOZ-waarde. Het wetsvoorstel probeert dit te 

regelen, maar dat heeft ingrijpende gevolgen voor de uitvoering van de Wet WOZ. Er is 

dan ook veel gereageerd op het voorstel. Die reacties hebben ertoe geleid dat het 

Ministerie van Financiën even pas op de plaats maakt met het verder brengen van het 

wetsvoorstel. Dit heeft instemming van de VNG, mede omdat zich tot op heden weinig 

praktische problemen voordoen met tegenstrijdige belangen. 

 

Rechtmatigheidsverantwoording     

Om het onderscheid tussen getrouwheid en rechtmatigheid verder te benadrukken, zullen 

gemeenten en gemeenschappelijke regelingen die vallen onder de BBV regels (Besluit 

Begroting en Verantwoording) van de gemeenten, zelf moeten gaan rapporteren over de 

rechtmatigheid in de jaarrekening.  

 

Vanaf het verslagjaar 2023 moeten gemeenten  een rechtmatigheidsverantwoording 

opnemen in hun jaarrekening. Voor de waterschappen wordt de invoering op een later 

tijdstip ingevoerd. Aangezien de RBG haar verantwoordingen opstelt conform het BBVW-

regels (Beleidsvoorbereiding en Verantwoording Waterschappen), hoeft het dagelijks 

bestuur een dergelijke verantwoording nog niet op te nemen. De verplichting van de 

waterschappen en de RBG is voorzien voor 2025 

 

  



Concept Begroting 2024 Regionale Belasting Groep      pagina 11 van 38 

Invoeren kosteloze betalingsherinnering     

De RBG stuurde tot en met 2012 kosteloze betalingsherinneringen. Vanaf 2013 is dat na 

een besluit van ons bestuur niet meer het geval, omdat veel klanten de betaling van de 

aanslag uitstelden tot na de ontvangst van de herinnering. De betalingstermijn voor 

belastingen is twee maanden. Betaling vond dan bij veel klanten plaats na  

ca. 4 maanden.  

Op 18 oktober 2022 is door de Tweede Kamer een motie aangenomen voor het sturen van 

een kosteloze betalingsherinnering. In de motie is aangegeven dat bedrijven op grond van 

het consumentenrecht verplicht zijn om eerst een kosteloze betalingsherinnering te sturen 

als een consument niet op tijd betaalt. Deze verplichting geldt niet voor de overheid. In de 

motie wordt de regering verzocht om overheidsinstanties op te roepen een kosteloze 

betalingsherinnering te sturen, voordat een aanmaning met kosten wordt verzonden. 

Tevens wordt de regering in de motie verzocht te onderzoeken of er mogelijkheden zijn 

overheidsinstanties hiertoe te verplichten. De motie zou dus kunnen leiden tot een 

wettelijke verplichting voor overheidsdiensten om een kosteloze betalingsherinnering te 

gaan sturen.   
  

De kosten bij het versturen van een kosteloze betalingsherinnering bestaan uit drukwerk, 

portokosten en personele kosten door de toename van telefoongesprekken bij het team 

klantcontacten. Daarnaast zal een aanzienlijk deel van de klanten na ontvangst van de 

kosteloze betalingsherinnering alsnog betalen, waardoor de opbrengst dwanginvordering 

zal dalen als gevolg van minder uitgaande aanmaningen en ook van minder hernieuwde 

bevelen. 
  

Wij zullen in 2023 het onderwerp “verzenden van een kosteloze herinnering” op de 

bestuursagenda plaatsen.  
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1.2.5. Ontwikkelingen te bekostigen uit bestaande begroting 
 

We houden met onderstaande ontwikkelingen rekening in onze dienstverlening en 

systemen. We zullen deze ontwikkelingen financieren zonder extra budget-aanpassingen 

in de begroting op te nemen. Daarmee continueert de RBG de ingezette lijn om geen extra 

kosten op te nemen in de begroting, de zogenoemde ‘verborgen efficiency”.  

 
Tegengaan Problematisch Schulden (TPS)   

Een problematische schuldsituatie is de situatie waarin van een natuurlijk persoon 

redelijkerwijs is te voorzien dat hij/zij niet zal kunnen voortgaan met het betalen van 

zijn/haar schulden, of waarin hij/zij heeft opgehouden te betalen.   
  

Eén op de tien huishoudens heeft schulden. Daarnaast loopt een grote groep het risico om 

problematische schulden te krijgen. Het kabinet is zich hiervan bewust en heeft  

wetsaanpassingen doorgevoerd die moeten leiden tot het terugdringen van het aantal 

mensen met problematische schulden. Daarnaast is in het Interbestuurlijk Programma 

afgesproken dat alle overheden zich inzetten om iets te doen aan de problematische 

schuldenproblematiek.   
  

Eind 2021 is bij de RBG een project afgerond voor een groep van 7.000 klanten met 

problematische schulden. Deze groep hadden wij gedurende twee jaar intensief gevolgd 

en begeleid. Dit project heeft inzicht gegeven dat klanten met meerdere onbetaalde 

belastingaanslagen, vrijwel altijd in een problematische schuldpositie zitten. De oorzaken 

zijn divers en vereisen een individuele en soms ook intensieve aanpak. Cruciaal is om met 

deze klanten in contact te komen. Via huisbezoeken is het mogelijk om schuldbegeleiding 

te geven, vertrouwen te creëren en afspraken te maken die leiden tot schuldafname (reële 

betalingsafspraak i.c.m. de betalingscapaciteit). Veelal blijft het niet bij één contact, de 

begeleiding moet herhaaldelijk plaatsvinden om betaalafspraken na te komen.  
  

Op basis van de gebruikte definities van ons vorige project met 7.000 klanten, 

onderkenden wij eind 2021 nog een groep van 3.500 klanten en zijn wij een tweede 

project TPS gestart.. Daarnaast onderkenden wij eind 2021 tevens 3.000 klanten die 

minimaal twee belastingjaren onbetaald hebben openstaan en in de opstartfase van een 

dwanginvordering zitten.   

  

De afronding van het tweede project TPS is voorzien eind 2023.  

Onze inzet is om vanaf 2024  de werkzaamheden in het kader van het tegengaan van 

problematische schulden, in de reguliere begroting onder te brengen, zodat er geen 

projectbudgetten meer aangevraagd worden. We hebben ook een team speciaal beheer 

van ca 5 f.t.e. gevormd binnen de formatie van de RBG.  

 

Vroegsignalering  

Vroegtijdig contact met lokale organisaties die inwoners met financiële problemen 

begeleiden is zeer belangrijk. Integrale aanpak van deze problematiek is de sleutel tot een 

totaaloplossing. Verdere samenwerking en informatie-uitwisseling is ook bepalend voor 

succes op middellange termijn. Momenteel is er echter voor de RBG geen wettelijke 

grondslag om zonder uitdrukkelijke toestemming van klanten tot vroegsignalering van 

betalingsachterstanden richting gemeenten over te kunnen gaan. Er loopt landelijk een 

pilot bij een aantal hiertoe aangewezen lokale overheden en samenwerkingsverbanden om 

vanuit de lokale belastingen tot vroegsignalering over te gaan. Hiervoor is op 1 november 

2021 door de Rijksoverheid de Tijdelijke Regeling Signaal Betalingsachterstanden 

ingevoerd. De pilot loopt tot eind 2025, waarna deze geëvalueerd zal worden en mogelijk 

tot brede invoering besloten zal worden. Op basis van deze Regeling mogen de daarin 

genoemde lokale overheden (en enkele hypotheekverstrekkers) en 

samenwerkingsverbanden ook zonder toestemming van klanten in bepaalde gevallen tot 

vroegsignalering van betalingsachterstanden richting gemeenten overgaan.  
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Wij hopen wij dat vroegsignalering zonder toestemming van de klant spoedig ook voor de 

RBG mogelijk wordt, omdat dit de klant kan helpen bij het terugdringen van 

problematische schulden   

 

Wijziging Invorderingswet  

Betalingsvordering en elektronisch derdenbeslag 

De Invorderingswet is aangepast met betrekking tot vereenvoudiging van de 

dwanginvordering van belastingschulden. De betalingsvordering is een vereenvoudigde 

procedure van beslag bij de banken. Momenteel heeft alleen de Rijksbelastingdienst de 

mogelijkheid om de betalingsvordering toe te passen. De verwachting is dat na een 

positieve evaluatie, het middel ook kan worden toegepast door lokale overheden. Begin 

2023 is een pilot gestart waaraan enkele lokale overheden en banken deelnemen. De 

verwachting is dat lokale overheden en samenwerkingen de betalingsvordering op zijn 

vroegst in 2024 kunnen toepassen.  

De betalingsvordering vindt plaats per brief en hoeft dus niet door de deurwaarder 

betekend te worden. Daarnaast is de vordering voor de klant kosteloos (afgezien van de 

kosten die de bank hiervoor aan de klant in rekening brengt).  

Het proces van de bankvordering wordt voor de RBG dan vereenvoudigd en is 

vergelijkbaar met het proces dat al wordt gehanteerd voor de loonvordering.  

 

Wet stroomlijning keten voor derdenbeslag  

Dit wetsvoorstel regelt de verbetering van de gegevensuitwisseling tussen beslagleggende 

partijen in geval van samenloop van derdenbeslagen en verrekeningen. Met dit 

wetsvoorstel wordt invulling gegeven aan de breed gedragen maatschappelijke - en 

politieke wens om het huidige beslagregister te verbreden met overheidspartijen.  

Het beslagregister zal bij samenloop van incassohandelingen informatie verstrekken over 

de identiteit van de coördinerend deurwaarder en de hoogte van de vastgestelde 

beslagvrije voet. Hiermee wordt een volgende stap gezet in het traject om het 

bestaansminimum van mensen met schulden beter te borgen en om ophoging van 

schulden met onnodige proces- en executiekosten te voorkomen.  

Voor de RBG zal inzage in het Beslagregister als voordeel hebben dat minder zinloze 

beslagen gelegd worden, doordat vooraf ingezien kan worden of (en zo ja hoeveel) andere 

schuldeisers al eerder beslag gelegd hebben.  

 

De Raad van State heeft op 28 oktober 2020 haar advies uitgebracht. Hoewel indiening 

van het wetsvoorstel bij de Tweede Kamer was voorzien in het najaar 2022 is dit tot nu 

toe niet nog gebeurd en is ook niet bekend óf en wanneer dit zal plaats vinden.  

 

Kwijtschelding 

In 2023 staat Kwijtschelding 3.0 in de planning vanuit het Inlichtingbureau. De bedoeling 

van KWS 3.0 is dat de klant zelf de regie gaat voeren over zijn eigen gegevens. Het idee is 

dat de klant zijn eigen gegevens ophaalt bij de verschillende instanties (Belastingdienst, 

UWV, RDW), deze verifieert en vervolgens meestuurt met het betreffende 

kwijtscheldingsverzoek. Belangrijk is dat de klant digitaal toegang en regie krijgt tot de 

eigen gegevens.  

 

Omgevingswet  

De inwerkingtreding van de Omgevingswet is uitgesteld naar 1 juli 2023. Hugo de Jonge 

heeft als woonminister in een brief aan de Tweede Kamer geschreven dat hij de wet ‘op 

een verantwoorde manier’ wil invoeren. Met de nieuwe wet neemt het vergunningsvrije 

bouwen toe en neemt de meldingsplicht af. Bij het bepalen van de WOZ-waarde moeten 

we rekening houden met verbouwingen. Dit betekent dat controlewerkzaamheden beperkt 

zullen toenemen. 
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Wet open overheid  

Op 1 mei 2022 is de Wet open open overheid (Woo) in werking getreden. De Woo 

vervangt de Wet openbaarheid van bestuur (Wob). De wet geeft regels over het actief 

openbaar en toegankelijkheid maken van overheidsinformatie en moet ervoor zorgen dat 

deze beter vindbaar, eenvoudig te ontsluiten en goed te archiveren is. Het belangrijkste 

verschil tussen de Woo en de huidige Wob is de actieve openbaarmaking. De Woo 

verplicht overheden zo veel mogelijk informatie in een vroegtijdig stadium actief openbaar 

te maken. Voor passieve openbaarmakingen (openbaarmakingen op verzoek) volgt de 

Woo vrijwel geheel de Wob. 

 

Er komt een overheidsbreed meerjarenplan voor de verbetering van de digitale 

informatiehuishouding. Tevens dient er bij de bestuursorganen een contactpersoon te 

worden aangewezen die burgers kan informeren over de beschikbaarheid van 

overheidsinformatie. In de bestuursvergadering van 9 juni 2022 is deze contactpersoon  

ook door de RBG aangewezen. Bestuursorganen kunnen overigens gefaseerd werken aan 

verruiming van actieve openbaarmaking. De data voor de actieve openbaarmakingen 

moeten nog worden bepaald door het Rijk.  

 

Bij de RBG is al grotendeels sprake van actieve openbaarmaking met uitzondering van de 

Wob/Woo-verzoeken, de besluitenlijsten van het dagelijks bestuur en de klachten. De RBG 

heeft voor de implementatie van de Woo een projectorganisatie gestart die wordt 

ondersteund door een extern adviesbureau. Het bestuur zal door middel van 

voortgangsrapportages op de hoogte worden gesteld van de implementatie van de Woo bij 

de RBG.  
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Wijziging Wet GR  

Het doel van de wijziging is om: 

• de democratische legitimiteit van Gemeenschappelijke regelingen (hierna GR) te 

vergroten en 

• de controlerende rol van gemeenteraden en algemene besturen van waterschappen 

t.a.v. GR-en te versterken. 

 

Op 14 december 2021 heeft de Eerste Kamer ingestemd met de wijziging van de Wet 

gemeenschappelijke regelingen. In het wetsvoorstel is een implementatietermijn 

opgenomen van 2 jaar, na inwerkingtreding van de Wet GR. Naar verwachting gaat de 

Wet op 1 juli 2022 in.  

 

Door het uitvoerende karakter van de RBG is de impact van de wijziging niet groot voor 

onze GR. Een aantal wijzigingen zal nog moeten worden doorgevoerd in de 

Gemeenschappelijke regeling Regionale belasting Groep. Het algemeen bestuur heeft 

ingestemd met het concept gewijzigde GR op 11 mei 2023, waarna het concept voor een 

zienswijze is gestuurd naar de deelnemers.  
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1.3       Financiele kaders en mutaties 

 

1.3.1 Financiële kaders 

 

Onderstaande uitgangspunten zijn gebaseerd op de vastgestelde kaderbrief 2024.  

 

Uitgangspunt lonen  

Het aantal formatieplaatsen is per 1 januari 2024 114,7. In de vastgestelde begroting 

2023 was deze formatie met 2 f.t.e. verminderd als gevolg van een efficiëntere werkwijze 

van ons proces gegevensbeheer, waardoor we twee vacatures als gevolg van pensionering 

niet meer hebben ingevuld. Wij willen de formatie per 1 januari 2024 wederom met 2 

f.t.e. verlagen. Zie paragraaf 1.3.2 financiële mutaties begroting 2024. 

 

De nieuwe CAO voor de waterschappen, die van toepassing is op het personeel van de 

RBG heeft een looptijd tot en met 31 december 2023.  

 

Bij het opstellen van de (meerjaren)begroting 2023-2027 was als stelpost gerekend met 

een stijging van de eigen personeelskosten van 2,5% per jaar (loon- en premiestijgingen 

inclusief pensioenkosten werkgever). De nieuwe CAO voor de waterschappen was bij het 

opstellen van de begroting 2023 nog niet vastgesteld. Deze CAO behelst de volgende 

loonstijgingen: 

 

• alle basissalarissen worden met € 125,= bruto per maand verhoogd 

• loonstijgingen: 

o per 1-1-2023 +2,5% 

o per 1-7-2023 +2,5% 

 

 
 

Ten opzichte van de vastgestelde begroting 2023 betekent dit een geraamde stijging van 

de jaarlijkse personele kosten van € 618.500. Deze verhoging is ook verwerkt in de 

begrotingswijziging 2023, die ter vaststelling wordt aangeboden in het algemeen bestuur 

van 7 september 2023. 

 

Een nieuwe CAO voor 2024 en verder is niet voor juni 2023 te verwachten. Mogelijke 

loonaanpassingen, werktijdaanpassingen of wijzigingen in secundaire arbeidsvoorwaarden 

als gevolg van een nieuw af te sluiten CAO, zijn van invloed op de toekomstige 

personeelskosten.  

 

Bij het opstellen van de (meerjaren)begroting 2024-2028 is als stelpost voor de lasten 

vanaf 2024 rekening gehouden met een stijging van de eigen personeelskosten (loon- en 

premiestijgingen inclusief pensioenkosten werkgever) van 2,5% per jaar. Door de huidige 

inflatie kunnen de personeelskosten van een nieuwe CAO echter wel hoger uitvallen. De 

RBG beschikt over een post onvoorziene uitgaven van € 250.000 die als dekking kan 

dienen voor hogere personele kosten. 

 

 

  

Berekening personele kosten

Salarissen, sociale lasten en toelagen begroting 2023 8.668.000€       

alle basisalarissen met € 125 verhoogd 171.000€          

CAO verhoging 2,5% per 1-1-2023 221.000€          

CAO verhoging 2,5% per 1-7-2023 226.500€          

Begrote personele kosten na CAO wijziging 2023 9.286.500€     
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Uitgangspunt prijzen  

Voor de prijsontwikkelingen van goederen en diensten was in de (meerjaren)begroting 

2023-2027 gerekend met de nationale consumentenprijsindex (CPI). De CPI is gebaseerd 

op de in de macro economische verkenning 2022 (MEV 2022) van september 2021 van 

het Centraal Planbureau opgenomen indexcijfers. In de begroting 2023 was uitgegaan van 

een prognose van 1,9% voor de materiële kosten volgens de CPI (bijlage 9, prijzen en 

lonen, 1970-2025). In de meeste actuele MEV is er uit gegaan dat de huidige zeer hoge 

inflatie in de loop van 2023 zal dalen naar 2,6%.  

 

De huidige inflatie verbreedt zich naar andere componenten zoals voedsel, maar blijft  

gedreven door de energieprijzen. De ontwikkeling van de gasprijs blijft onzeker. Om die 

reden heeft het CPB in de raming onzekerheidsvarianten opgenomen met een lage en 

hoge gasprijs. In de variant met een lage gasprijs wordt de inflatie in 2023 berekend op 

0,7%. Met een hoge gasprijs stijgt de inflatie aanzienlijk en wordt dan geraamd op 5,5%. 

 

In deze meerjarenbegroting 2024-2028 houden we rekening met de “gemiddelde” raming 

CPI 2023 van 2,6%. Dat is dus ten opzichte van de meerjarenbegroting 2023-2027 een 

verhoging van 0,7%. De mutatie door prijsindexatie  in de jaarschijf 2024 bedraagt € 

23.700. 

 

 

Mutaties uitgangspunten lonen en prijzen Toename Afname 

Loonkosten (zie hierboven) € 618.500  

Prijsinflatie (zie hierboven; 0,7% hogere prijsinflatie  

op kosten goederen en diensten ten opzichte van de 

meerjarenbegroting.    

€   22.000  

TOTAAL  

hogere loonkosten en goederen/diensten  

€ 640.500  
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1.3.2. Financiële mutaties begroting 2024 

 

 
De begroting 2024 is in totaliteit verlaagd met € 732.700 ten opzichte van de jaarschijf 

2024 van de meerjarenbegroting 2023-2027. De volgende wijzigingen hebben wij 

doorgegeven, gesplitst in aanpassingen voor bijdrage van alle deelnemers en 

aanpassingen voor bijdragen van alleen de waterschappen.  

 

 

Aanpassingen voor bijdragen van alle 

deelnemers 

Toename Afname 

Rente en afschrijving 

De rente en afschrijving betrof het 

investeringskrediet 2014 in ons kantoor in 

Schiedam. De laatste termijn van deze afschrijving 

in 10 jaar vindt plaats in 2023.  

Ons huidige huurcontract loopt  tot en met mei 

2024 en zal conform de mogelijkheid in het contract 

worden verlengd met vijf jaar. Als gevolg van het 

hybride werken zullen mogelijk nog  aanpassingen 

worden gedaan. We verwachten echter geen 

grootschalige investeringen. Derhalve kunnen de 

kapitaallasten vervallen in deze meerjarenbegroting 

2024-2028. 

 € 182.000 

Personeelskosten      

Zoals ook eerder in de begroting 2023 is 

doorgevoerd, verlagen we de formatie van de RBG 

wederom met twee f.t.e. vanwege verdere 

efficiency. Als gevolg van pensionering zullen wij 

wederom 2 f.t.e. in 2024 niet gaan vervullen. De 

formatie komt dan per 1-1-2024 uit op 112,7 f.t.e. 

De geraamde personele lasten dalen hierdoor met  

€ 130.000 

 

 € 130.000 

Toevoeging aan / onttrekking uit reserves 

Reserve bedrijfsvoering 

Diverse kleine projecten zullen met eigen personeel 

worden uitgevoerd. Hierdoor kan de jaarlijks 

geraamde toevoeging aan de in de 

meerjarenbegroting 2023-2027  opgenomen 

reserve bedrijfsvoering worden verlaagd met € 

100.000. 

 

Reserve uitvoeringskosten 

kinderopvangtoeslagaffaire 

Als gevolg van de hersteloperatie toeslagen 

kinderopvang heeft de RBG namens haar 

deelnemers belastingschulden kwijtgescholden en/of 

terugbetaald in 2021 en 2022. De volledige 

afwikkeling van de hersteloperatie kan tot en met 

2027 doorlopen. De RBG heeft in 2022 € 876.500 

gedeclareerd als compensatie voor de 

uitvoeringskosten op basis van het aantal 

toegewezen gedupeerden bij de deelnemende 

gemeenten en waterschappen. 

 

 € 275.300 
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Er is een discrepantie in de te ontvangen 

compensatie uitvoeringskosten en de 

daadwerkelijke tijdbesteding. De toewijzers zijn qua 

tijd makkelijker administratief te bewerken dan de  

afwijzers. In 2021/2022 heeft de RBG vooral van de 

belastingdienst toewijzers ontvangen. De 

verwachting is dat de komende jaren meer afwijzers 

zullen komen. In overleg met onze accountant is in 

de jaarrekening 2022 een bestemmingsreserve 

ingesteld om de ontvangen compensatie over de 

periode 2023-2027 te egaliseren  In gelijke delen 

van € 175.300  valt de reserve tot en met 2027 vrij. 

 

Opbrengst dwanginvordering 

In  de jaarrekening 2022 is een opbrengst 

verantwoord van € 3.865.400. Voor het jaar 2024 

verwachten we een toename van deze opbrengst 

door de gefaseerde verhogingen van de wettelijke 

invorderingsrente, die in de coronaperiode 

nagenoeg nihil (0,01%) was. 

  

Op 1 januari 2024 wordt deze rente weer 4%, zodat 

we de opbrengst voor 2024 ramen op  € 3.950.000. 

Ten opzichte van de meerjarenraming 2023-2027 is 

dit een toename van € 150.000 per jaar. 

 

 € 150.000 

Bankkosten       

Als sinds de oprichting van de RBG werken we voor 

het betalingsverkeer samen met de Nederlandse 

Waterschapsbank. De tarifering is  lager  dan die 

van commerciële banken. Door diverse 

aanpassingen in het betalingsverkeer en de 

stijgende inflatie is voor het eerst in onze 

samenwerking sprake van een behoorlijke 

prijsstijging. Ten opzichte van andere banken blijft 

de tarifering overigens scherp. De jaarlijkse 

bankkosten van de RBG zullen vanaf 2024 

toenemen met € 200.000, met name als gevolg van 

hogere tarieven voor de verwerking van 

automatische incasso's. 

 

€ 200.000  
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Proceskosten      

Door een enorme toename in 2023 van het aantal 

bezwaarschriften WOZ via NoCureNoPay-bedrijven 

verwachten we een verdubbeling van het benodigde 

budget in 2024. De proceskosten  worden verhoogd 

met € 180.000. De verwachting is dat door 

aanpassing van wet- en regelgeving  de kosten na 

2024 zich weer zullen stabiliseren tot het niveau 

van 2023. 
 

Staatssecretaris Van Rij kondigde immers recent 

maatregelen tegen de uitwassen van no cure-no 

pay aan. Het Ministerie van Financiën werkt aan een 

uitwerking van nieuwe regels die in de loop van 

2024 zullen worden vastgesteld. Daarom is de 

verhoging van bovenstaande proceskosten 

vooralsnog alleen voor het jaar 2024 geraamd.  

€ 180.000  

Subtotaal toe- en afname  € 380.000 € 737.300 

TOTAAL saldo aanpassing alle deelnemers   € 357.300 
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Overige aanpassingen alleen 

waterschappen 

Toename Afname 

WOZ-kosten  

Alle waterschappen betalen aan het Rijk 

een bijdrage in de kosten voor de 

uitvoering van de Wet WOZ voor de 

waardering van gebouwde objecten. Deze 

bijdrage voor Delfland en Schieland en de 

Krimpenerwaard maakt vanaf de start van 

de RBG in 2010 onderdeel uit van de 

exploitatierekening van de RBG. De Unie 

van Waterschappen was van mening dat de 

bijdrage van de waterschappen in 

verhouding tot die van de gemeenten en 

het Rijk te hoog was en heeft  ingezet op 

een verlaging van de bijdrage van de 

waterschappen. De structurele bijdrage van 

alle waterschappen  was hierdoor reeds 

gedaald naar ca. € 20 miljoen in 2021.  

 

In de voorbereiding van de laatste 

kabinetsformatie heeft de Unie wederom 

ingezet op een verdere verlaging van 

bijdrage van de waterschappen in de totale 

WOZ-kosten. Uit het Coalitieakkoord bleek 

dat deze inzet ook succes heeft gehad. In 

de kabinetsperiode 2022 t/m 2025 is 

jaarlijks € 10 miljoen beschikbaar gesteld. 

De Unie heeft medio augustus 2022 alle 

betrokken waterschappen geïnformeerd 

over deze korting. Het totale voordeel voor 

de in de RBG deelnemende waterschappen 

bedraagt jaarlijks tot en met 2025 € 

915.900.  

 

Dit significante voordeel is van invloed op 

de verdeelsleutel bijdragen deelnemers van 

de RBG. In deze meerjarenbegroting 2024-

2028 is,  zoals ook in de jaarrekening 2022 

en de gewijzigde begroting 2023 is het 

voordeel conform de opbouw van de 

verdeelsleutel rechtstreeks aan de 

waterschappen toegerekend. 

 € 915.900 

Kosten afschaffing kwijtschelding 

zuiveringsheffing Delfland en 

Schieland en de Krimpenerwaard 

De verenigde vergaderingen van het 

hoogheemraadschap van Delfland en 

Schieland en de Krimpenerwaard hebben 

besloten om de kwijtscheldingregeling voor 

de zuiveringsheffing woonruimten af te 

schaffen vanaf 2017. Voor de aanslag 

ingezetenenomslag is wel kwijtschelding 

mogelijk.  

 

Voor de RBG levert de afschaffing van 

kwijtschelding meer werk op. In de 

 € 100.000 
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begroting is vanaf 2019 een structureel 

budget opgenomen van € 450.000 voor 

uitvoering van werkzaamheden (voor 

communicatie, telefoongesprekken, 

huisbezoeken en incasso-activiteiten) bij de 

RBG. Dit budget wordt betaald door de 

hoogheemraadschappen van Delfland en 

van Schieland en de Krimpenerwaard. Mee- 

en tegenvallers worden ook met deze 

waterschappen verrekend. 

 

De totale kosten in de jaarrekening 2022 

bedragen € 391.800. Deze kosten nemen 

dus jaarlijks af doordat wij voor een deel 

van deze klanten een automatische incasso  

krijgen voor de invordering van de 

heffingen. Voor het jaar 2024 e.v. 

verwachten we uit de kunnen komen met 

een budget van € 350.000. Dit betekent 

een verlaging met € 100.000 ten opzichte 

van de jaarschijf 2024 van de 

meerjarenbegroting 2023-2027. 

TOTAAL saldo aanpassing 

waterschappen  

 € 1.015.900 

  

 

Samenvatting mutaties begroting 2024 Toename Afname 

Hogere loonkosten en goederen/diensten € 640.500  

Aanpassingen alle deelnemers  €    357.300 

Aanpassingen alleen waterschappen  € 1.015.900 

TOTAAL mutaties   € 732.700 
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1.3.3. Planning & controlcyclus 

Op basis van de afspraken uit het prestatiecontract met de deelnemers en op basis van de 

financiële verordeningen van de RBG is de planning & controlcyclus 2023/2024 als volgt: 

 

 

Onderwerp AB/DB 

4e Kwartaalrapportage 

2023 prestatiecontract  

Uiterlijk 31 januari 2024 

Specifieke belasting-

verantwoording 2023 

inclusief 

accountantsverklaring 

Eind februari 2024 

Kaderbrief begroting 

2025 

Eind maart 2024 

1e Kwartaalrapportage 

2024 prestatiecontract 

Uiterlijk 30 april 2024 

Jaarrekening 2023 RBG Concept cijfers voor 15 april 

2024 

Vaststelling voor 15 juli 2024 

Raming 2024 belastbare 

eenheden 

Uiterlijk 1 juni 2024 

2e Kwartaalrapportage 

2024 prestatiecontract 

Uiterlijk 31 juli 2024 

Begroting 2025 RBG Vaststelling voor 15 

september 2024 

3e Kwartaalrapportage 

2024 prestatiecontract 

Uiterlijk 30 oktober 2024  

Managementrapportage 

t/m oktober 2024, alleen 

financieel 

Uiterlijk eind oktober 2024 

Eindrapportage 

prestatiecontract 2024 

Uiterlijk eind januari 2025 
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1.4. Exploitatierekening naar programma en kostendrager 

 
 

 
 

1.5. Product: Belastingheffing  

Het product belastingheffing betreft het opleggen van aanslagen gemeentelijke- en  

waterschapsbelastingen, waaronder zuiverings-, watersysteem- en wegenheffing,  

OZB-heffing en afvalstoffenheffing, rioolrechten, leges en precariobelasting. Daarnaast 

behoort ook de uitvoering van de Wet waardering onroerende zaken tot dit product, 

alsmede het verwerken van verzoek- en bezwaarschriften en het voeren van 

beroepsprocedures. 

  

Bij het product belastingheffing is ook sprake van veel klantcontacten. Bij bedrijven voor 

het bepalen van de belastingplicht, het opvragen van additionele gegevens voor de  

aanslagregeling en het afdoen van bezwaar- en beroepschriften. Bij particulieren met 

name voor het afdoen van verzoek-, bezwaar- en beroepschriften. 

 

De belangrijkste taken die worden uitgevoerd m.b.t. gegevensbeheer, zijn:  

• verwerking kadastrale informatie, WOZ en Basisregistratie personen BRP; 

• verwerking overige basisregistraties en inkomende data; 

• opleggen waterschapsbelastingen; 

• opleggen gemeentelijke belastingen; 

• bepalen en beschikken van WOZ-waarden; 

• opleggen precariobelasting en leges; 

• buitendienst controle; 

• data-analyse, uitvoeren crosscontroles; 

• systeemanalyse en functioneel applicatiebeheer. 

Exploitatie naar programma Begroting 2024 Begroting 2023 na 1e wijziging Begroting 2023 Rekening 2022

Baten Lasten Saldo Baten Lasten Saldo Baten Lasten Saldo Baten Lasten Saldo

Omschrijving programma:

Heffen en Invorderen 19.497€   19.085€   413€    18.423€   18.645€   -222€   19.196€   18.995€   201€    20.354€   17.482€   2.872€   

Resultaat voor bestemming 19.497€  19.085€  413€    18.423€  18.645€  -222€  19.196€  18.995€  201€    20.354€  17.482€  2.872€  

Toevoeging/onttrekking aan reserves:

Mutaties in reserves 237€       650€       -413€   572€       350€       222€    149€       350€       -201€   1.094€     1.527€     -433€    

Subtotaal mutaties reserves 237€        650€        -413€  572€        350€        222€    149€        350€        -201€  1.094€    1.527€    -433€    

Resultaat na bestemming 19.735€  19.735€  -€         18.995€  18.995€  -€         19.345€  19.345€  -€         21.448€  19.009€  2.439€  

Bedragen * € 1.000

Begroting Begroting Begroting Rekening

Kostendrager 2024 2023 2023 2022

Na 1e wijziging

Lasten

Kostendrager: belastingheffing 12.296.800€     11.905.100€     12.137.200€     11.964.700€     

Kostendrager: invordering 6.438.000€       6.289.600€       6.407.700€       6.090.800€       

Project kwijtschelding HHD+HHSK 350.000€         450.000€          450.000€          391.800€          

Totaal Lasten 19.084.800€    18.644.700€    18.994.900€    18.447.300€    

Baten

Kostendrager: belastingheffing 15.189.700€     14.215.500€     14.988.200€     16.188.100€     

Kostendrager: invordering 3.957.700€       3.757.700€       3.757.700€       4.681.100€       

Project kwijtschelding HHD+HHSK 350.000€         450.000€          450.000€          450.000€          

Totaal Baten 19.497.400€    18.423.200€    19.195.900€    21.319.200€    

Exploitatieresultaat voor bestemming -412.600€        221.500€          -201.000€        -2.871.900€     

Onttrekking/toevoeging aan bestemmingsreserve

Kostendrager: belastingheffing -91.000€         -312.400€        -32.500€          298.200€          

Kostendrager: invordering 503.600€         90.900€           233.500€          134.800€          

Exploitatieresultaat na bestemming -€                      -€                       -€                       -2.438.900€     
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Gegevensbeheer is een belangrijke taak ten behoeve van belastingheffing. Onder 

gegevensbeheer worden alle bronnen geschaard die door middel van contracten en 

overeenkomsten worden gebruikt. Gezien het belang van de kwaliteit van de gegevens 

worden met gegevensleveranciers afspraken gemaakt over de te leveren en terug te 

leveren informatie voor het proces. Met de waterschappen en gemeenten is afgesproken 

welke kwaliteitseisen zij stellen aan de registraties, omdat de gegevens die beheerd 

worden door de RBG ook tot de kerngegevens van andere waterschaps- en 

gemeenteprocessen behoren. 

 

Doel 

• Het juist, volledig en tijdig bepalen van de waarde van onroerende zaken; 

• Het juist, volledig en tijdig opleggen van de aanslagen; 

• Het juist, volledig, tijdig, en gemotiveerd afhandelen van verzoeken en bezwaar- en 

beroepschriften. 

 

Effect 

De klant begrijpt de belastingaanslag en is mede daardoor bereid de aanslag te betalen. 

 

Kritische succesfactoren 

• Juistheid, volledigheid en actualiteit van de brongegevens; 

• Volledigheid aanslagoplegging; 

• Doorlooptijd afhandeling bezwaar- en beroepschriften. 

 

Prestaties 

• Het percentage onbestelbaar retour aanslagbiljetten particulieren bedraagt maxi maal 

0,5 procent;  

• Het percentage onbestelbaar retour aanslagbiljetten bedrijven bedraagt maximaal  

     2,0 procent; 

• Het oordeel van de Waarderingskamer over de uitvoering van de WOZ is minimaal 

voldoende; 

• Binnen de wettelijke termijn (3 jaar) na het ontstaan van de belastingplicht of het 

einde van het tijdvak zijn alle nog ontbrekende aanslagen definitief opgelegd; 

• 98% van alle aanslagen wordt in het heffingsjaar opgelegd; 

• 95% van alle volledige WOZ-bezwaren wordt binnen 6 weken na het einde van de 

bezwaartermijn afgewikkeld. 

• 95% van alle overige binnengekomen volledige bezwaar- en verzoekschriften 

wordt 12 weken na dagtekening van de aanslag afgedaan, met een mogelijkheid van 6 

weken verdaging. 

• Het aantal gegronde WOZ-bezwaren is maximaal 0,5% van de WOZ-beschikkingen. 

• Het aantal gegronde bezwaren (plicht) is maximaal 1% van het aantal aanslagen. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Financiën 
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Voor toelichting mutaties in de begroting 2024: zie de paragraaf 1.3. Financiële kaders en 

mutaties. 

 

 

1.6. Product: Invordering 

Het product invordering betreft het innen van de belastinggelden bij de klanten en het 

afhandelen van kwijtscheldingsverzoeken. De belangrijkste taken in dit proces zijn:  

• Bijhouden belastingdebiteurenadministratie; 

• Bijhouden financiële administratie/betalingsverwerking en vervullen kasfunctie; 

• Verzenden van aanmaningen, loon- en overheidsvorderingen; 

• Betekenen van dwangbevelen; 

• Beslagleggen en executoriale verkopen; 

• Behandeling van verzoeken, bezwaar- en beroepschriften kwijtschelding; 

• Beoordelen invorderbaarheid en het doen van voorstellen t.b.v. oninbaarverklaring. 

 

Vanuit het reguliere invorderingsproces worden de klanten eerst aangemaand en 

vervolgens via dwanginvordering benaderd om tot betaling over te gaan. Daarnaast vindt 

binnen dit product het afdoen van kwijtscheldingverzoeken plaats, alsmede het afdoen 

van beroepschriften tegen een afwijzing kwijtschelding. Binnen dit product zijn ook de 

werkzaamheden ondergebracht met betrekking tot het tegengaan van problematische 

schulden bij onze klanten. 

 

Doel 

• Het volledig, juist en tijdig incasseren van de belastingaanslagen; 

• Het volledig, juist en tijdig en gemotiveerd afhandelen van kwijtscheldingsverzoeken 

en van bezwaar- en beroepschriften tegen een afwijzing kwijtschelding. 

 

Effect 

• De klant betaalt de belastingaanslag tijdig en volledig;  

• De klant die een verzoek tot kwijtschelding heeft ingediend én voor kwijtschelding van 

de belastingschuld in aanmerking komt, wordt kwijtschelding verleend. 

 

Kritische succesfactoren 

• Volledigheid en tijdigheid incasso/invordering; 

• Doorlooptijd afhandeling van kwijtscheldingsverzoeken. 

 

Prestaties 

• De binnengekomen kwijtscheldingsaanvragen worden binnen 8 weken na 

ontvangst afgedaan, indien de aanvraag volledig is.  

• De beroepschriften tegen de afwijzing kwijtschelding worden binnen een termijn 

van 16 weken na ontvangst afgedaan. 

• Het toewijzingspercentage naar aanleiding van de beroepschriften kwijtschelding 

is minder dan 2% van alle kwijtscheldingsverzoeken. Hierbij worden niet de 

toewijzingen meegerekend, die ontstaan doordat bij eerdere behandeling geen, of 

onvoldoende informatie is verstrekt door de klant.  

 

 

Product belastingheffing Begroting Begroting Begroting Rekening

2024 2023 2023 2022

na 1e wijziging

Lasten 12.296.800€     11.905.100€         12.137.200€         11.964.700€         

Baten -15.189.700€   -14.215.500€       -14.988.200€       -16.188.100€       

Onttrekking/toevoeging reserves -91.000€         -312.400€            -32.500€             298.200€             

Nettolasten -2.983.900€     -2.622.800€         -2.883.500€         -3.925.200€         
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Financiën: 

  

 
 

Voor toelichting mutaties in de begroting 2024: zie de paragraaf 1.3. Financiële kaders en 

mutaties.  

Product invordering Begroting Begroting Begroting Rekening

2024 2023 2023 2022

na 1e wijziging

Lasten 6.438.000€      6.289.600€          6.407.700€          6.090.800€          

Baten -3.957.700€     -3.757.700€         -3.757.700€         -4.681.100€         

Project KWS -€               -€                   -€                   -58.200€             

Onttrekking/toevoeging reserves 503.600€         90.900€               233.500€             134.800€             

Nettolasten 2.983.900€      2.622.800€          2.883.500€          1.486.300€          



Concept Begroting 2024 Regionale Belasting Groep      pagina 28 van 38 

1.7. Begroting naar kosten- en opbrengstensoorten 

 

Begroting Begroting Begroting Rekening

2024 2023 2023 2022

na 1e wijziging

Lasten

Rente en afschrijvingen  €                  -    €        182.000  €        182.000 171.900€         

Personeelslasten

Lonen, premies en overige lasten  €       9.385.400  €       9.286.500  €       8.668.000 7.806.000€        

Reiskostenvergoeding  €          202.300  €          197.400  €          197.400 152.000€           

Opleidingen  €          209.800  €          204.500  €          204.500 169.300€           

Personeel van derden  €          857.300  €          835.600  €          835.600 1.300.300€        

Subtotaal: Personeelslasten  €   10.654.800  €   10.524.000  €     9.905.500  €     9.427.600 

Goederen en diensten van derden

Druk en bindwerk  €          251.400  €          245.000  €          245.000 199.000€           

Onderhoud derden  €       1.310.200  €       1.277.000  €       1.277.000 1.181.000€        

Huur, service en facilitaire kosten  €          823.900  €          803.000  €          803.000 795.500€           

Kantoorautomatisering en telefonie  €          765.900  €          746.500  €          746.500 675.400€           

Portokosten  €          513.400  €          500.400  €          500.400 465.500€           

Woz-kosten  €       1.274.700  €       1.274.700  €       2.190.600 1.274.700€        

Bankkosten  €          569.400  €          355.000  €          355.000 348.900€           

Gegevensverstrekking  €          607.600  €          592.200  €          592.200 524.400€           

Overige diensten incl. klanteninformatie  €       1.413.500  €       1.444.900  €       1.197.700 1.899.400€        

Subtotaal: Goederen en diensten van derden 7.530.000€      7.238.700€      7.907.400€      7.363.800€      

Bijdragen aan derden  €                  -    €                  -    €                  -   -€                 

Incidentele lasten 33.800€           

Toevoeging voorzieningen / onvoorzien

Onvoorzien  €          550.000  €          250.000  €          550.000 -€                  

Toevoeging voorziening  €                  -    €                  -    €                  -   93.200€             

Subtot.: Toevoeging voorzieningen / Onvoorzien 550.000€         250.000€         550.000€         93.200€           

Project kwijtschelding HHD+HHSK 350.000€         450.000€         450.000€         391.800€         

Totaal lasten 19.084.800€    18.644.700€    18.994.900€    17.482.100€    

Baten

Financiële baten 22.800€           22.800€           22.800€           12.200€           

Incidentele baten  €                  -    €                  -   843.400€         

Opbrengsten dwanginvordering 3.950.000€      3.750.000€      3.750.000€      3.865.400€      

Toevoeging voorzieningen dub. Debiteuren -900.000€        -900.000€        -900.000€        -999.000€        

Bijdrage van deelnemers 16.424.600€    15.550.400€    16.323.100€    16.632.000€    

Totaal baten 19.497.400€    18.423.200€    19.195.900€    20.354.000€    

Exploitatieresultaat voor bestemming -412.600€        221.500€         -201.000€        -2.871.900€     

Toevoeging aan bestemmingsreserves

Toevoeging reserve bestandsoptimalisatie 300.000€           

Toevoeging reserve uitvoeringskosten kinderopvangtoeslagaffaire 876.500€           

Toevoeging reserve bedrijfsvoering  €          100.000  €          100.000  €          100.000 

Toevoeging reserve matching invorderingsopbrengst  €          550.000  €          250.000  €          250.000 350.000€           

Onttrekkingen aan bestemmingsreserves

Onttrekking aan reserve uitbreiding deelnemers

Onttrekking aan reserve huur -62.100€           -149.000€          -149.000€          -149.000€          

Onttrekking aan reserve aanbestedingen -141.400€          -522.900€          

Onttrekking aan reserve implementatie waard.systeem -132.500€          

Onttrekking aan reserve bedrijfsvoering -7.300€             

Onttrekking aan reserve problematische schulden -105.800€          -169.200€          

Onttrekking aan reserve matching -112.600€          

Onttrekking aan reserve uitvoeringskosten kinderopvangtoeslagaffaire -175.300€          -175.300€          

Exploitatieresultaat na bestemming -€                 -€                 -€                 -2.438.900€     
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2. Meerjarenperspectief 

In deze paragraaf is een doorrekening gemaakt van de opgestelde exploitatiebegroting in 

meerjarenperspectief. Hierin is een jaarlijkse doorrekening van 2,5% voor de personele en 

2,6% voor de materiële kosten opgenomen (zie ook paragraaf 1.3.1). 

 

 

2.1 Meerjarenperspectief 2023-2028 

  

  

Meerjarenperspectief RBG 2023-2028 bedragen in €

Primaire Gewijzigde Totaal Totaal Totaal Totaal Totaal

begroting begroting

Lasten 2023 2023 2024 2025 2026 2027 2028

Personeel & Organisatie

Loonkosten 8.668.000 9.286.500 9.385.400 9.620.035 9.860.536 10.107.049 10.359.726

Reiskostenvergoeding 197.400 197.400 202.300 207.358 212.541 217.855 223.301

Opleidingen 204.500 204.500 209.800 215.255 220.851 226.594 232.485

Personeel van derden 835.600 835.600 857.300 879.590 902.459 925.923 949.997

Subtotaal 9.905.500 10.524.000 10.654.800 10.922.237 11.196.388 11.477.421 11.765.509

Goederen en diensten van derden

Druk- & bindwerk 245.000 245.000 251.400 257.936 264.643 271.523 278.583

Onderhoud derden 1.277.000 1.277.000 1.310.200 1.344.265 1.379.216 1.415.076 1.451.868

Portokosten 500.400 500.400 513.400 526.748 540.444 554.495 568.912

Huur-, service- en facilitaire kosten 803.000 803.000 823.900 845.321 867.300 889.850 912.986

Kantoorautomatisering en telefonie 746.500 746.500 765.900 785.813 806.245 827.207 848.714

WOZ-kosten 2.190.600 1.274.700 1.274.700 1.307.842 2.257.746 2.316.447 2.376.675

Bankkosten 355.000 355.000 569.400 584.204 599.394 614.978 630.967

Gegevensverstrekking 592.200 592.200 607.600 623.398 639.606 656.236 673.298

Overige diensten incl. klanteninformatie 1.197.700 1.444.900 1.413.500 1.270.251 1.303.278 1.337.163 1.371.929

Subtotaal 7.907.400 7.238.700 7.530.000 7.545.780 8.657.870 8.882.975 9.113.932

Onvoorzien

Onvoorzien 550.000 250.000 550.000 550.000 550.000 550.000 550.000

Toevoeging aan voorziening dubieuze debiteuren 900.000 900.000 900.000 900.000 900.000 900.000 900.000

Toevoeging aan reserve bedrijfsvoering 100.000 100.000 100.000 100.000 100.000 100.000 100.000

Toevoeging reserve matching invordering 250.000 250.000 550.000 550.000 550.000 550.000 550.000

Subtotaal 1.800.000 1.500.000 2.100.000 2.100.000 2.100.000 2.100.000 2.100.000

Totaal exploitatielasten 19.612.900 19.262.700 20.284.800 20.568.017 21.954.258 22.460.396 22.979.441

Rente en afschrijving 182.000 182.000

Kwijtschelding HHD en HHSK 450.000 450.000 350.000 350.000 350.000 350.000 350.000

Totaal lasten 20.244.900 19.894.700 20.634.800 20.918.017 22.304.258 22.810.396 23.329.441

Bijdrage van deelnemers 16.323.100 15.550.400 16.424.600 16.769.917 18.156.158 18.662.296 19.356.641

Opbrengst vervolging 3.750.000 3.750.000 3.950.000 3.950.000 3.950.000 3.950.000 3.950.000

Onttrekking aan reserve huurcompensatie 149.000 149.000 62.100

Onttrekking aan reserve implementatie waard.systeem 141.400

Onttrekking aan reserve problematische schulden 105.800

Onttrekking aan reserve kinderopvangtoeslagaffaire 175.300 175.300 175.300 175.300 175.300

Financiële baten 22.800 22.800 22.800 22.800 22.800 22.800 22.800

Totaal baten RBG 20.244.900 19.894.700 20.634.800 20.918.017 22.304.258 22.810.396 23.329.441

Saldo programma 0 0 0 0 0 0 0
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Mutaties in de meerjarenbegroting anders dan loonstijgingen of prijsinflatie 

In 2024 vervalt de periode van de reeds ontvangen huurcompensatie (nl. einde 

huurcontract mei 2024). In 2024 wordt nog 5 maanden toegerekend van deze 

huurcompensatie à € 62.100. Vanaf 2025 is de post huurcompensatie dus in de 

meerjarenbegroting vervallen. 

 

In 2026 vervalt  de lagere bijdrage voor de waterschappen voor de WOZ-kosten die 

moeten worden betaald aan het Rijk. In de kabinetsperiode 2022-2025 is de bijdrage van 

de waterschappen verlaagd naar ca € 1,2 miljoen, maar voor de periode vanaf 2026 is dus 

vooralsnog rekening gehouden met de bijdrage die tot en met 2021 aan het Rijk is betaald 

(totaal ad ca € 2,3 miljoen) 

De verhoging van de proceskosten voor 2024 ad € 180.000 is zoals  is vermeld in par. 

1.3.2 alleen voor dat jaar geraamd, omdat in 2024 wordt verwacht dat er vanuit het 

Ministerie van Financiën nieuwe regels komen voor de betaling van vergoedingen bij 

gehonoreerd bezwaar en beroepskosten (no cure-no pay bureaus) Hierdoor is de post 

overige diensten vanaf 2025 neerwaarts bijgesteld. 

 

In beginsel is het uitgangspunt dat deelnemersbijdragen bij gelijkblijvende taken een 

constante lijn laten zien met uitzondering van de doorrekening van de loon- en  

prijsontwikkelingen. De eerder genoemde voorgestelde mutaties in de begroting 2024 

hebben gevolgen voor de berekende deelnemersbijdragen ten opzichte van de 

meerjarenbegroting 2023-2027. Zie hiervoor ook paragraaf 4.1. Verdeelsleutel. 

 

 

 
 

 

  

Mutaties ten opzichte van de meerjarenbegroting 2023-2027

2024 2025 2026 2027 2028

HHDelfland -547 -586 75 136 239

HHSchieland en de Krimpenerwaard -274 -293 37 68 119

Gemeente Delft 37 31 43 60 87

Gemeente Vlaardingen 25 20 28 40 59

Gemeente Schiedam 27 23 32 43 62

-733 -806 215 347 565
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3.  Paragrafen 
 
3.1 Financiering 

Liquiditeit 

De exploitatiekosten worden voor een belangrijk deel gefinancierd uit de bijdragen van de 

deelnemers. Deze bijdragen worden per kwartaal ontvangen van de deelnemers. 

Hieronder is een liquiditeitsprognose weergegeven, gebaseerd op het uitgavenpatroon van 

de RBG. 

 
Liquiditeitsprognose Raming Kwartaal

x  € 1.000 1 2 3 4

personeelslasten 10.655 2.646 2.655 2.649 2.705

goederen en diensten van derden 7.895 1.974 1.974 1.974 1.974

WOZ-bijdrage 1.275 1.275

onvoorzien 550 138 138 138 136

rente en aflossing 0 0 0 0

uitgaven 20.375 4.757 4.767 6.035 4.815

invorderingsopbrengst 3.950 395 1.185 1.185 1.185

inkomsten 3.950 395 1.185 1.185 1.185

saldo liquide middelen -16.425 -4.362 -7.945 -12.795 -16.425

bijdragen van deelnemers 16.425 4.362 3.583 4.850 3.630

overschot / tekort liquide middelen 0 0 0 0  
 

 

De piek van de jaarlijkse uitgaven ligt in het 3e kwartaal van enig jaar, omdat de bijdrage 

in de WOZ-kosten van circa € 1,2 miljoen in juli in één termijn moet worden betaald aan 

het Ministerie van Financiën. In de kwartaalbijdrage van de deelnemers wordt hiermee 

rekening gehouden. 

 

Belastingopbrengsten van de deelnemers 

De RBG ontvangt belastingopbrengsten voor haar deelnemers. Op basis van de  

jaarrekening 2022 int de RBG in 2024 netto circa € 500 miljoen aan belastingen. Deze 

gelden komen binnen op de inningsrekeningen van de RBG. De gelden worden dagelijks 

afgedragen aan de deelnemers. 

 

Kasgeldlimiet 

Op grond van de Wet FIDO is bepaald hoeveel maximaal met kort geld gefinancierd mag 

worden. De norm voor gemeenschappelijke regelingen is vastgesteld op 8,2% van het 

totaal van de bruto kosten van de begroting. Voor het begrotingsjaar 2024 is dit: 8,2% 

van € 20.634.800 = € 1.692.000 (afgerond).  

 

Vermogensbehoefte 

In maart 2014 is de RBG een lening aangegaan van € 1,7 miljoen met een looptijd van  

10 jaar tegen een rente van 1,88%. Deze loopt in 2024 af.   
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Renterisiconorm 

De renterisiconorm bindt de looptijd van leningen aan een minimum. De Wet FIDO  

omschrijft deze norm als maximale herfinanciering van bestaande leningen van 20% per 

jaar voor gemeenschappelijke regelingen. Voor de RBG is dit in 2024 € 340.000 (nl. 20% 

van € 1,7 miljoen. De lopende geldlening heeft een looptijd van 10 jaar. In 2024 zal de 

maximale (laatste) aflossing € 184.600  zijn. Dit blijft ruim onder de renterisiconorm. 

 

Schatkistbankieren 

Eind 2013 is de Wet houdbare overheidsfinanciën in werking getreden. Deze wet voorziet 

in een wettelijk instrument voor het bereiken en vasthouden van houdbare 

overheidsfinanciën. Onderdeel van de wet vormt het verplicht schatkistbankieren, waarbij 

de saldi van de bankrekeningen van lagere overheden, onder bepaalde voorwaarden, 

verplicht aan de schatkist moeten worden gestort. Met de deelnemers zijn afspraken 

gemaakt om die verplichte afstorting tot een minimum te beperken. 

 

3.2 Financiële risico’s   

Met betrekking tot de hiervoor gepresenteerde begroting onderkennen wij de volgende 

financiële risico’s: 

 

1. Gevolgen van de oorlog in Oekraïne 

De Russische inval in de Oekraïne heeft de wereld geschokt. Sinds 24 februari 2022 woedt 

er binnen Europa een oorlog, waarin de situatie van uur tot uur verandert. De indirecte 

effecten van deze oorlog zorgen voor stijgende energieprijzen en een beperkte 

beschikbaarheid van energiebronnen. De gevolgen van deze oorlog en de 

sanctiewetgeving hebben vooralsnog geen grote impact op de begroting 2024 van de 

RBG. Zie hiervoor ook paragraaf 1.2.6 (financiële kaders).  

 

2. Opbrengst dwanginvordering  

De opbrengst voor de dwanginvordering is een belangrijk dekkingsmiddel voor de 

uitgaven van de RBG. De invorderingsopbrengst blijft naast onze eigen tijdige 

incassoactiviteiten sterk afhankelijk van het betaalgedrag van de klanten en externe 

ontwikkelingen, zoals het economisch klimaat of wijzigingen in het belastingstelsel. De 

hoogte van de opbrengst is daardoor ongewis. Daarnaast bestaat het risico dat deze 

opbrengst niet volledig wordt gerealiseerd (betaald) in 2024. Om dit risico op te vangen 

wordt jaarlijks bij de jaarrekening de stand van de voorziening dubieuze debiteuren 

bepaald. Tevens zijn er wijzigingen doorgevoerd in wet- en regelgeving met betrekking tot 

maatschappelijk invorderen. Deze wijzigingen kunnen ook van invloed zijn op de hoogte 

van de opbrengst dwanginvordering. 

 

3. Loon, prijs- en rentestijgingen 

Bij het opstellen van de (meerjaren)begroting 2024-2028 is rekening gehouden met een 

stijging van de jaarlijkse loonkosten van 2,5%. Een nieuwe CAO per 1 januari 2024 moet 

nog worden afgesloten. Mogelijke loonaanpassingen, verdere werktijdaanpassingen of 

wijzigingen in secundaire arbeidsvoorwaarden als gevolg van een nieuwe af te sluiten 

CAO, kunnen van invloed zijn op de personeelskosten. Voor de prijsontwikkelingen van 

goederen en diensten is gerekend met een stijging van 2,6%. De huidige inflatie ligt ver 

boven dit percentage. De post onvoorzien van € 250.000 kan als dekkingsmiddel worden 

aangewend voor hogere kosten ten opzichte van de geraamde mutaties. 

 

4. Uitbesteding van niet-kernactiviteiten 

Niet-kernactiviteiten zijn waar mogelijk uitbesteed. Het risico is dat afspraken niet, of niet 

tijdig worden nagekomen, of dat de kwaliteit van dienstverlening onvoldoende is. Door 

middel van algemene leveringsvoorwaarden, contracten, dienstverlening- 

overeenkomsten, stuurinformatie en controlemaatregelen houdt de RBG grip op de 
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dienstverlening die is uitbesteed. Via het afsluiten van verwerkersovereenkomsten wordt 

ook rekening gehouden met bijvoorbeeld bescherming persoonsgegevens. 

 

5. Vervuiling van en/of incomplete gegevensbestanden 

Correctiewerkzaamheden als gevolg van foutieve aanslagen hebben extra kosten tot 

gevolg. In het kader van het uitvoeringsprotocol zijn goede afspraken met deelnemers 

gemaakt maken over beheer, verantwoordelijkheid, gebruik en uitwisseling van gegevens. 

Door middel van een stelsel van periodieke verbandcontroles worden de juistheid en 

volledigheid van de administraties geborgd. Foutieve en/of onvolledige gegevens van 

derden worden conform protocol terug gemeld aan de bronhouder van de betreffende 

(landelijke) basisregistraties. 

 

6. Fraude 

Onder frauderisico verstaan we: het risico dat met opzet handelingen worden verricht, 

door eigen personeel of derden, waardoor de RBG en daarmee de deelnemers financiële 

schade oplopen. 

Er zijn grofweg een tweetal onderdelen in de RBG-organisatie waar fraude aan de orde 

zou kunnen zijn: het belastingproces en de financiële administratie. 

De RBG heeft mogelijke situaties waarin fraude zich voor zou kunnen doen 

geïnventariseerd en maatregelen beschreven om de risico’s op fraude tot een minimum te 

beperken. De frauderisico-analyse is onderdeel geworden van het risicomanagement. 

 

7. Risicomanagement 

De RBG is bekend met de risico’s (bijvoorbeeld financiële of imago) die gelopen worden bij 

de uitvoering van de werkprocessen. Op een groot aantal onderdelen zijn maatregelen 

getroffen om deze risico’s tot een minimum te beperken. Dat is vooral gebeurd waar de 

risico’s het grootst (kans en impact) zijn. Op basis van een risico-inventarisatie wordt per 

jaar een top vijf van processen nader onderzocht om verdere verfijning van 

beheersmaatregelen door te voeren om de risico’s verder af te dekken. 

 

8. Integriteit 

De RBG besteedt nadrukkelijk aandacht aan het thema integriteit. De (her)invoering van 

de ambtseed heeft vanaf 2015 plaatsgevonden en maakt nu vast onderdeel uit van het 

integriteitsprogramma. Alle medewerkers doen jaarlijks mee aan workshops of e-learning 

waar diverse dilemma’s worden besproken en de medewerkers worden geconfronteerd 

met fraudegevoelige situaties. Voor nieuwe medewerkers wordt elk jaar de eed of belofte 

afgelegd. 

 

9. Claims van derden 

De RBG is verzekerd tegen aansprakelijkheid door derden. Daarnaast kunnen in bepaalde 

gevallen ook claims door derden worden ingediend die niet onder de     

aansprakelijkheidsverzekering vallen. Claims van derden kunnen betrekking hebben op 

claims wegens aansprakelijkheid door onzorgvuldig handelen. 

 

10. Informatiebeveiliging en privacy 

Vanwege de grote afhankelijkheid van een goed functionerende ICT-infrastructuur en de 

eisen (ook door derden) die aan de betrouwbaarheid daarvan worden gesteld, heeft de 

RBG het informatiebeveiligingsbeleid vastgesteld. In dit plan zijn maatregelen opgenomen 

die noodzakelijk zijn (en soms ook wettelijk verplicht) om een betrouwbare werking van 

onze informatiesystemen zoveel mogelijk te garanderen. In het plan komen onderwerpen 

aan de orde zoals: beveiliging van de toegang, privacy persoonsgegevens, DigiD- 

beveiligingscertificaat en certificering van onze leveranciers. 

In het privacybeleid is rekening gehouden met de bepalingen uit de Wet Meldplicht 

Datalekken en de Europese Algemene verordening gegevensbescherming (AVG).  
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3.3 Reserves 

In de begroting 2024 is rekening gehouden met de “Bestemmingsreserve uitbreiding  

samenwerking gemeenschappelijke regeling”. De stand van de reserve per 1 januari 2023 

bedraagt € 71.800. De uitgaven in 2024 zijn afhankelijk van geïnteresseerde partijen die 

willen toetreden tot de RBG. 

 

Daarnaast is rekening gehouden met de “bestemmingsreserve huurcompensatie 

kantoorpand Schiedam”. Jaarlijks valt een evenredig deel van deze reserve vrij ter 

compensatie van de huurkosten. De stand van deze reserve wordt op 1 januari 2024 

geraamd op € 62.100. De laatste onttrekking vindt met dit bedrag plaats in 2024 (zie ook 

par. 2.2). 

 

Andere bestemmingsreserves die door het algemeen bestuur zijn ingesteld en waarvan 

wordt verwacht dat deze per 1-1-2024 nog een saldo hebben, zijn de volgende reserves. 

 

Bedrijfsvoering 

 

Deze reserve is ingesteld om kleinschalige projecten te kunnen uitvoeren. De RBG stelt de 

klant centraal en hanteert daarbij het principe, digitaal waar het kan en persoonlijk waar 

nodig. De gedachte is het klantvriendelijker en efficiënter plannen en innen van de 

aanslagen met opbrengstmaximalisatie als leidraad.  

 

In deze begroting 2024 hebben we de jaarlijkse toevoeging aan de in de 

meerjarenbegroting geraamde reserve bedrijfsvoering verlaagd van € 200.000 naar  

€ 100.000. Nieuwe projectmatige werkzaamheden zullen meer door eigen personeel 

worden uitgevoerd. 

 

Matchingskosten 

 

Het betreft een reserve m.b.t. de vervolgacties van vooral dwangbevelopbrengsten die in 

een toekomstig belastingjaar plaatsvinden: het zogenaamde „matching-principe”. In de 

tariefstelling van de kosten (waaronder die van het dwangbevel per post) is hier rekening 

mee gehouden. Immers, het versturen van het dwangbevel is eenvoudig administratief te 

realiseren. Vanuit deze opbrengst moet ook het werk ter voorbereiding en uitvoering van 

een hernieuwde betekeningsronde gedekt worden. Jaarlijks wordt € 550.000 aan deze 

reserve toegevoegd om deze werkzaamheden te bekostigen.  

 

Uitvoeringskosten hersteloperatie kinderopvangtoeslagaffaire 

 

De RBG heeft in totaal € 876.500 als compensatie ontvangen voor de uitvoeringskosten op 

basis van het aantal toegewezen gedupeerden bij de deelnemende gemeenten en 

waterschappen. In de jaarrekening 2022 is hierdoor een bestemmingsreserve 

Uitvoeringskosten hersteloperatie kinderopvangtoeslagaffaire ingesteld om de jaarlast van 

kosten en compensatie over de periode 2023-2027 te spreiden. Tot en met 2027 valt 

jaarlijks € 175.300 uit deze reserve vrij aan de exploitatie.  
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3.4 Verbonden partijen 

Vanuit het publiek belang kunnen banden worden aangegaan met derden, de zogenaamde 

verbonden partijen. De RBG heeft hierbij een bestuurlijk en/of een financieel belang.  

 

De RBG is lid geworden van de werkgeversvereniging waterschappen om de cao voor 

waterschappen van toepassing te kunnen verklaren. Het lidmaatschap is ingegaan per 1 

januari 2019. Lid worden van de werkgeversvereniging is een keuze van elk waterschap 

en elke sectorvolger (de RBG is een sectorvolger). Een vereniging wordt gevormd door 

leden die ambitie en doelstellingen delen en verwachten deze gezamenlijk beter te kunnen 

realiseren dan ieder voor zich. De vereniging heeft tot taak te verbinden, draagvlak onder 

haar leden te verwerven en zo het samen sterker staan te realiseren. 

 

 

3.5 Incidentele baten en lasten 

Voor het jaar 2024 verwachten we mogelijk nog incidentele lasten en baten die betrekking 

op de hersteloperatie kinderopvang toeslagaffaire. Door de vertraagde afwikkeling door de 

belastingdienst van de dossiers is het voor de RBG niet te bepalen hoe de incidentele 

lasten en baten over de periode 2024-2027 verdeeld worden.  

 

3.6 EMU-saldo 

De RBG is niet gehouden aan de EMU-regels. De effecten van de RBG behoren tot 

uitdrukking te komen via de individuele bijdragen aan de RBG in de begrotingen van de 

deelnemers.  
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4. Verdeelsleutel en financiering 

4.1 Verdeelsleutel  

De financiële consequenties voor de deelnemers worden in deze paragraaf benoemd.  

 

De verdeling van de kosten is gebaseerd op paragraaf 6.2 “Verdeelsleutel en bijdrage per 

deelnemer” uit het Bedrijfsplan RBG 2015. Dit bedrijfsplan is opgesteld in het kader vande 

toetreding van onze laatste deelnemers, te weten de gemeente Schiedam per  

1 januari 2015. .  

 

Voor de gemeenten geldt dat zij garant staan voor de meerkosten van salarisgarantie van 

enkele medewerkers, die zijn overgegaan naar de RBG. Deze meerkosten worden jaarlijks 

getoetst en op basis van vertrek/pensionering aangepast. Alleen aan Vlaardingen worden 

in 2024 nog meerkosten toegerekend. 

 

Verdeelsleutel 2024 in %

Hoogheemraadschap van Delfland 47,0%

Hoogheemraadschap van Schieland en de Krimpenerwaard 23,5%

Gemeente Delft 12,3%

Gemeente Vlaardingen 8,5%

Gemeente Schiedam 8,7%  
 

Daarnaast worden in deze begroting 2024 ook de specifieke kosten voor het gewijzigd 

kwijtscheldingsbeleid (afschaffing kwijtschelding zuiveringsheffing totaal ad € 350.000) 

toegerekend aan Delfland (€ 233.333) en Schieland en de Krimpenerwaard (€ 116.667). 

 

Het voordeel van de WOZ-kosten van waterschappen is voor de jaren 2024 en 2025 net 

als in de jaarrekening 2022 en de gewijzigde begroting 2023 rechtstreeks aan de 

waterschappen toegerekend. In 2026 vervalt dit voordeel. 

 

Op basis van deze exploitatiebegroting 2024 van de RBG wordt de bijdrage per deelnemer 

aan de RBG als volgt geraamd: 
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BTW compensatie 

Bovenstaande bijdragen betreffen de kosten inclusief btw. Voor de deelnemende 

gemeenten schuift de RBG jaarlijks, op basis van de btw-transparantiemethode, de btw 

die is betaald ter uitvoering van werkzaamheden voor de gemeentelijke deelnemers door 

naar de gemeenten. De gemeenten compenseren deze doorgeschoven btw vervolgens bij 

het BTW compensatiefonds.  

 

De jaarlijkse vast te stellen procentuele omvang van de door te schuiven btw is gelijk aan 

het procentuele aandeel in de kosten per deelnemer. Gemiddeld kan de gemeente Delft 

per jaar € 130.000 BTW compenseren, de gemeente Vlaardingen € 89.000 en de 

gemeente Schiedam € 91.000. In 2022 bedroeg de compensabele BTW € 143.600 voor 

Delft, € 99.200 voor Vlaardingen en € 101.600 voor Schiedam. Door deze compensatie 

zijn de werkelijke kosten in de RBG voor de gemeenten lager dan bovengenoemde 

bijdragen. 

 

4.2 Financiering door deelnemers 

De exploitatiekosten van de RBG worden gefinancierd door de twee  

Hoogheemraadschappen Delfland en Schieland en de Krimpenerwaard en de gemeenten 

Delft, Vlaardingen en Schiedam. De deelnemers betalen jaarlijks in 4 kwartaal-

voorschotten hun bijdrage overeenkomstig hetgeen is geregeld in het prestatiecontract. 

De voorschotten 2024 worden afgeleid uit de liquiditeitsprognose van de RBG, zoals 

opgenomen in paragraaf 3.1. Bij de vaststelling van de jaarrekening 2024 wordt de 

definitieve bijdrage per deelnemer bepaald.  

Primair Gewijzigd

2023 2023 2024 2025 2026 2027 2028

Totale netto-kosten RBG x € 1.000 16.323 15.550 16.425 16.770 18.156 18.662 19.357

Bijdragen deelnemers

HHDelfland 7.737 7.193 7.585 7.744 8.578 8.817 9.145

HHSchieland en de Krimpenerwaard 3.868 3.596 3.792 3.872 4.289 4.409 4.573

Gemeente Delft 1.964 1.982 2.102 2.146 2.202 2.264 2.348

Gemeente Vlaardingen 1.377 1.389 1.472 1.503 1.542 1.585 1.644

Gemeente Schiedam 1.377 1.390 1.474 1.505 1.545 1.588 1.647

16.323 15.550 16.425 16.770 18.156 18.662 19.357

Bijdragen deelnemers was

HHDelfland 7.737 7.193 8.132 8.330 8.504 8.681 8.907

HHSchieland en de Krimpenerwaard 3.868 3.596 4.066 4.165 4.252 4.341 4.453

Gemeente Delft 1.964 1.982 2.065 2.115 2.159 2.204 2.262

Gemeente Vlaardingen 1.377 1.389 1.447 1.483 1.513 1.545 1.585

Gemeente Schiedam 1.377 1.390 1.447 1.482 1.513 1.545 1.585

16.323 15.550 17.157 17.576 17.941 18.316 18.792

Mutaties ten opzichte van de meerjarenbegroting 2023-2027

2023 2023 2024 2025 2026 2027 2028

HHDelfland 0 0 -547 -586 75 136 239

HHSchieland en de Krimpenerwaard 0 0 -274 -293 37 68 119

Gemeente Delft 0 0 37 31 43 60 87

Gemeente Vlaardingen 0 0 25 20 28 40 59

Gemeente Schiedam 0 0 27 23 32 43 62

0 0 -733 -806 215 347 565
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5. Vaststelling 

 

Ingevolge artikel 31 van de Gemeenschappelijke Regeling RBG, en artikel 5 en artikel 6,  

eerste lid, van de Verordening beleids- en verantwoordingsfunctie RBG, opgemaakt door 

het dagelijks bestuur van de Regionale Belasting Groep. 

 

Rotterdam, 1 juni 2023. 

 

Het dagelijks bestuur van de Regionale Belasting Groep, 

 

,        

directeur    voorzitter 

 

 

 

 

 

H.B. Sigmond    Drs. A.J.B. van der Klugt 

 

 

 

Vastgesteld in de vergadering van het algemeen bestuur van de Regionale Belasting 

Groep d.d. 7 september 2023. 

 

Het algemeen bestuur van de Regionale Belasting Groep,  

 

directeur                                  Voorzitter 

 

 

 

 

 

H.B. Sigmond                           Drs. A.J.B. van der Klugt 
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Onderwerp Wijzigen Inkoop- en aanbestedingsbeleid. 

Versienummer 1 

Dossiernummer 2943 

D&H datum dinsdag 22 augustus 2023 

Wijze agenderen Openbaar 

 

 

1) Het gevraagde besluit 

 

Het Inkoop- en aanbestedingsbeleid te wijzigen middels onderstaand nieuw artikel 3.3.: 

Afwijken van dit inkoop- en aanbestedingsbeleid is toegestaan op basis van een deugdelijk 

gemotiveerd voorafgaand besluit van dijkgraaf en hoogheemraden.  

 

2) Aanleiding 

 

De aanleiding is gelegen in het feit dat D&H door middel van mandatering het de SD mogelijk 

wil maken om af te wijken van het vastgestelde inkoop en aanbestedingsbeleid. De afgelopen 

12 maanden zijn er 3 verzoeken tot afwijkingen van het inkoop- en aanbestedingsbeleid 

geweest.   

 

3) Beoogd effect 

 

Wijziging van het Inkoop- en aanbestedingsbeleid zodat D&H in het Mandaatbesluit kan 

bepalen dat de SD, in verband met een efficiënte bedrijfsvoering, kan afwijken van dit beleid.  

 

4) Kernboodschap 

 

Het Inkoop- en aanbestedingsbeleid wordt aangepast zodat D&H in het Mandaatbesluit kan 

bepalen dat de SD, in verband met een efficiënte bedrijfsvoering, kan afwijken van dit beleid.  

 

5) Historie – eerdere besluitvorming 

 

Het vigerende Inkoop- en aanbestedingsbeleid is vastgesteld in 2017. 

 

6) Regelgeving en Beleid  

 
Artikel 56 van de Waterschapswet luidt: “Het waterschapsbestuur is bevoegd tot regeling en 

bestuur ter behartiging van de taken die het waterschap in het reglement zijn opgedragen.”   

 

In artikel 77 Waterschapswet is bepaald dat de in artikel 56 omschreven bevoegdheid tot 

regeling en bestuur bij het algemeen bestuur berust voor zover deze niet bij of krachtens 

reglement dan wel bij wet of amvb is toegekend aan het dagelijks bestuur, de voorzitter of 

aan het bestuur van een afdeling. 
 

7) Financiën  

 
Niet van toepassing. 
 

8) Duurzaamheid 
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Niet van toepassing. 
 

9) Organisatorische en personele consequenties 

 
Niet van toepassing. 
 

10) OR 

 
Niet van toepassing. 
 

11) Risico's en beheersmaatregelen 

 
Niet van toepassing. 
 

12) Communicatie (in- en extern) en participatie 

 
Het gewijzigde Inkoop- en aanbestedingsbeleid wordt op het intranet bekend gemaakt en in 

het AMH geplaatst. 
 

13) Bekendmaking en vervolgprocedure 

 
Het gewijzigde Inkoop- en aanbestedingsbeleid wordt bekendgemaakt op de website van 

Delfland.  
 

14) Bevoegd orgaan 

 
De VV op grond van de onder 6 genoemde wetsartikelen. 
 

15) Toelichting 

 
Art 3.3. van het Inkoop- en aanbestedingsbeleid luidt thans: 

Afwijkingsbevoegdheid 

Afwijken van dit inkoop- en aanbestedingsbeleid is alleen toegestaan op basis van een 

deugdelijk gemotiveerd voorafgaand besluit van dijkgraaf en hoogheemraden.  

In de afweging worden praktische overwegingen en doelmatigheid meegenomen.  

Dijkgraaf en hoogheemraden worden geadviseerd door het team inkoop van JVI, het 

sectorhoofd bedrijfsvoering en concern control. 

 

Het woord 'alleen' wordt verwijderd om mandatering door D&H mogelijk te maken en tevens 

worden de laatste zinnen verwijderd omdat het verwoorde daarin: 

a. al besloten ligt in het woord 'gemotiveerd' en  

b. het de interne procedure betreft. 

 

De nieuwe redactie van artikel 3.3. luidt dan: 

Afwijken van dit inkoop- en aanbestedingsbeleid is toegestaan op basis van een deugdelijk 

gemotiveerd voorafgaand besluit van dijkgraaf en hoogheemraden.  

 
Nadat de VV het gewijzigde Inkoop en aanbestedingsbesluit heeft vastgesteld, wordt de door 

D&H gewijzigde mandaatregeling van kracht zodat de SD, als dat nodig is, rechtmatig kan 

besluiten om af te wijken van het beleid. 

 
16) Bijlagen 

 

Geen. 
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Onderwerp Wijzigen Inkoop- en aanbestedingsbeleid. 

Dossiernummer 2943 

 

 

De Verenigde Vergadering van Delfland, 

 

op voordracht van dijkgraaf en hoogheemraden van dinsdag 22 augustus 2023,  

dossiernummer 2943; 

 

gelezen het positieve advies van de commissie Bestuur, Financiën en Organisatie. 

 

 

Overwegende dat:  

Delfland behoefte heeft aan een aangepast Inkoop- en aanbestedingsbeleid; 

 

Gelet op:  

Waterschapswet artikel 77; 

 

Besluit: 

 

De redactie van art 3.3. van het Inkoop- en aanbestedingsbeleid te wijzigen in: 

Afwijken van dit inkoop- en aanbestedingsbeleid is toegestaan op basis van een deugdelijk 

gemotiveerd voorafgaand besluit van dijkgraaf en hoogheemraden.  

 

  

Aldus besloten in de openbare vergadering van donderdag 28 september 2023. 

 

De verenigde vergadering voornoemd, 

 

de secretaris,           de voorzitter, 

 

             
  

ir. P.C. Janssen dr. P.H.W.M. Daverveldt 
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Onderwerp 1e Veegbesluit Waterbeheerprogramma 2022-2027 (WBP6)
Versienummer 1
Dossiernummer 2922
D&H datum dinsdag 4 juli 2023
Wijze agenderen Openbaar

1) Het gevraagde besluit
Vast te stellen het 1e Veegbesluit Waterbeheerprogramma 2022-2027 (WBP6).

2) Aanleiding
Het Waterbeheerprogramma 2022-2027 (WBP6) is grotendeels een digitaal product. Dat heeft 
als voordeel dat tussentijds wijzigingen kunnen worden doorgevoerd. Met de VV is 
afgesproken, dat deze wijzigingen via een logboek worden bijgehouden en af en toe via een 
veegbesluit worden vastgesteld. Zo blijft het WBP6 een dynamisch, actueel en formeel 
vastgesteld document. 
In het logboek staat aangegeven welke wijzigingen op welke datum zijn doorgevoerd en wat 
de aanleiding hiervan was. Het gaat enerzijds om het rechtzetten van ontdekte fouten en het 
aanvullen en aanpassen van de themakaarten als gevolg van VV-besluiten (waaronder het 
toevoegen van vastgestelde documenten onder de kop 'Meer Weten'). 

3) Beoogd effect
Een formeel vastgesteld zo actueel mogelijk Waterbeheerprogramma 2022-2027 (WBP6).

4) Kernboodschap
Het Waterbeheerprogramma 2022-2027 (WBP6) is een dynamisch product, dat tussentijds 
gewijzigd wordt. De in het logboek bijgehouden wijzigingen worden via dit veegbesluit 
formeel vastgesteld.

5) Historie – eerdere besluitvorming
Het Waterbeheerprogramma 2022-2027 (WBP6) is vastgesteld in de VV van 10 maart 2022.
In de commissie BFO van 13 september 2022 is het logboek geïntroduceerd via een memo, 
dat bij de toezeggingenlijst is gevoegd. 

6) Regelgeving en Beleid 
Waterschappen zijn verplicht een keer in de zes jaar een waterbeheerprogramma op te stellen 
(voorheen waterbeheerplan). De VV van Delfland heeft het Waterbeheerprogramma 2022-
2027 (WBP6) vastgesteld op 10 maart 2022. 

7) Financiën 
De wijzigingen in het Waterbeheerprogramma 2022-2027 (WBP6) brengen geen extra kosten 
met zich mee. 

8) Duurzaamheid
Niet van toepassing.

9) Organisatorische en personele consequenties
Niet van toepassing.
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10) OR
Niet van toepassing.

11) Risico's en beheersmaatregelen
Niet van toepassing.

12) Communicatie (in- en extern) en participatie
Niet van toepassing.

13) Bekendmaking en vervolgprocedure
Niet van toepassing.

14) Bevoegd orgaan
De Verenigde Vergadering is bevoegd het waterbeheerprogramma vast te stellen. 

15) Toelichting
Het Waterbeheerprogramma 2022-2027 (WBP6) van Delfland bestaat uit een website, 
www.hhdelfland.nl/wbp6 en een boekje 'WBP6 op hoofdlijnen'.
De doorgevoerde wijzigingen op de website van het WBP6 (als gevolg van fouten, logische 
aanvullingen en aanpassingen als gevolg van VV-besluiten) staan in het bijgevoegde logboek 
en worden via dit veegbesluit formeel vastgesteld.
 

16) Bijlagen
Logboek wijzigingen Waterbeheerprogramma 2022-2027 (WBP6) 

http://www.hhdelfland.nl/wbp6%20en%20een%20boekje%20'WBP6
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Onderwerp 1e Veegbesluit Waterbeheerprogramma 2022-2027 (WBP6)
Dossiernummer 2922

De verenigde vergadering van Delfland,

op voordracht van dijkgraaf en hoogheemraden van dinsdag 4 juli 2023, dossiernummer 
2922;

gelezen het positieve advies van de commissie Bestuur, Financiën en Organisatie.

Overwegende dat: 
• Op grond van de Waterwet en na inwerkingtreding van de Omgevingswet op grond van 

die wet Delfland verplicht is om eens in de zes jaar een Waterbeheerprogramma op 
stellen.

• De Verenigde Vergadering bevoegd is het Waterbeheerprogramma vast te stellen. 

Gelet op: 
• Artikel 56 en 77 van de Waterschapswet;
• Artikel 4.6 Van de Waterwet;
• Artikel 3.7 van de Omgevingswet (na inwerkingtreding);
• Artikel 4.3. Besluit kwaliteit leefomgeving;
• Artikel 7.10 Zuid-Hollandse Omgevingsverordening.

Besluit:

Vast te stellen het 1e Veegbesluit Waterbeheerprogramma 2022-2027 (WBP6).

Aldus besloten in de openbare vergadering van donderdag 28 september 2023.

De verenigde vergadering voornoemd,

de secretaris,     de voorzitter,

            

ir. P.C. Janssen dr. P.H.W.M. Daverveldt
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18 augustus 2023

1 Logboek wijzigingen Waterbeheerprogramma 2022-2027 (WBP6)

Dit is bijlage 1 bij het 1e veegbesluit Waterbeheerprogramma 2022-2027 (WBP6), dat staat op de agenda van de VV van 28 september 2023.

Datum Type Plek in WBP6 Aanleiding Wijziging 
(geel gearceerd is de nieuwe, aangepaste tekst)

6-5-2022 Opmaak Thema: ‘Transporteren 
en zuiveren van 
afvalwater’
Maatregel: ‘Opstellen 
ecologische doelen’

De tekst bij deze maatregel 
was te lang en daardoor niet 
helemaal leesbaar. 

De tekst is als volgt ingekort, zodat ook de laatste zin 
zichtbaar is:
“De provincie heeft de ecologische doelen overig water 
(inclusief stikstof- en fosfaatnormen) vastgesteld in 
het Regionaal Waterprogramma. Het doel is de 
waterkwaliteit in overig water te verbeteren. Delfland 
neemt dit op als beleid. Het biedt een kader voor 
gerichte waterkwaliteitsmaatregelen. Delfland en 
gebied definiëren deze samen en maken hier 
afspraken over. De maatregelen lopen door na 2027.” 
Gearceerde tekst was: “Deze zijn bedoeld om…”

6-5-2022 Opmaak Thema: ‘Waterkwaliteit, 
pijler 2: Overig Water’

Afbreking in hoofdtekst was 
niet goed bij (KRW).

Spaties toegevoegd, zodat de haakjes weer om de 
afkorting “(KRW)” staan.

3-6-2022 Opmaak Thema: ‘Waterkwaliteit, 
pijler 2: Overig Water’
Maatregel: ‘Streven 
naar minder lozing van 
stoffen, die schadelijk 
zijn voor het 
zuiveringsproces’

De titel van deze maatregel 
was te lang en daardoor niet 
helemaal leesbaar.

De tekst is als volgt ingekort, zodat alles zichtbaar is:
“Streven naar minder lozing van schadelijke stoffen 
voor het zuiveringsproces”

Gearceerde tekst was: “… van stoffen, die schadelijk 
zijn voor het zuiveringsproces.”

3-6-2022 Maatregel als 
afgedaan 
kenmerken

Thema: ‘Waterkwaliteit, 
pijler 2: Overig Water’
Maatregel: ‘Opstellen 
uitvoeringsstrategie’

De VV heeft op 2 juni 2022 
de Uitvoeringsstrategie 
Overig Water vastgesteld.

Bij de toelichtende tekst van de maatregel is de zin 
“Opstellen vindt plaats in 2022” gewijzigd in: 
“De VV heeft de strategie op 2-6-2022 vastgesteld. 
Zie onder het kopje ‘Meer Weten?’.”

3-6-2022 Document 
toevoegen

Thema: ‘Waterkwaliteit, 
pijler 2: Overig Water’
Maatregel: ‘Opstellen 
uitvoeringsstrategie’ 

De VV heeft op 2 juni 2022 
de Uitvoeringsstrategie 
Overig Water vastgesteld.

Onder het kopje ‘Meer Weten?’ is een link toegevoegd 
naar de Uitvoeringsstrategie Overig Water.

17-6-2022 Document 
toevoegen

Thema: ‘Innovatie’
Maatregel: ‘Opstellen 
uitvoeringsstrategie’

D&H heeft het Jaarverslag 
Innovatie 2021 vastgesteld 
en ter informatie naar de VV 
gestuurd.

Onder het kopje ‘Meer Weten?’ is een link toegevoegd 
naar het Jaarverslag Innovatie 2021.
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17-6-2022 Maatregel 
uitgesteld

Thema: ‘Transporteren 
en zuiveren van 
afvalwater’
Maatregel: ‘Realiseren 
Zoetwaterfabriek en 
Waterharmonica bij de 
Krabbeplas’ 

De VV heeft op 2 juni 2022 
besloten het project te 
onderbreken vanwege 
bromaat.

De jaartallen bij deze maatregel (‘2021-2023’) 
gewijzigd in:
‘2021-2028’

17-6-2022 Maatregel als 
afgedaan 
kenmerken

Thema: ‘Recreatief 
medegebruik’
Maatregel: ‘Beleid 
opstellen’

De VV heeft op 2 juni 2022 
de visie Recreatief 
medegebruik vastgesteld.

Bij de toelichtende tekst van de maatregel is de zin 
“We stellen een visie Recreatief medegebruik met een 
uitvoeringsagenda op.” aangevuld met: 
“De visie is op 2-6-2022 vastgesteld. Zie onder het 
kopje ‘Meer Weten?’.”

17-6-2022 Document 
toevoegen

Thema: ‘Recreatief 
medegebruik’

De VV heeft op 2 juni 2022 
de visie Recreatief 
medegebruik vastgesteld.

Onder het kopje ‘Meer Weten?’ is een link toegevoegd 
naar visie Recreatief medegebruik.

19-8-2022 Fout in 
definitie

Toelichting op term 
‘Omgevingswet’ (deze 
is onderstreept en komt 
tevoorschijn als je er 
met je muis overheen 
gaat).

Achterhaalde tekst rond de 
ingangsdatum in de definitie 
van de term 
‘Omgevingswet’. 
In de lijst van begrippen en 
afkortingen die de VV op 10-
3-2022 heeft vastgesteld 
stond de datum die nog 
steeds van kracht is, 
namelijk 1-1-2023. Deze is 
per abuis niet verwerkt in de 
website van het WBP6.
Aangezien deze datum nog 
steeds niet definitief is 
bekrachtigd door de Eerste 
Kamer is de zin over de 
verwachte datum van 
inwerkingtreding 
achterwege gelaten.

De toelichtende tekst op de term ‘Omgevingswet’ 
luidde: “De Omgevingswet is een wet, waarin alle 
wetten en regels rond de fysieke leefomgeving zijn 
samengebracht. O.a. de Waterwet gaat hierin op. De 
verwachting is dat de Omgevingswet op 1 januari 
2023 van kracht wordt.”
Deze tekst is als volgt gewijzigd:
“De Omgevingswet is een wet, waarin alle wetten en 
regels rond de fysieke leefomgeving zijn 
samengebracht. O.a. de Waterwet gaat hierin op.” 



18 augustus 2023

3 Logboek wijzigingen Waterbeheerprogramma 2022-2027 (WBP6)

Datum Type Plek in WBP6 Aanleiding Wijziging 
(geel gearceerd is de nieuwe, aangepaste tekst)

4-11-2022 
en 4-8-
2023

Document 
vervangen

Thema ‘Omgevingswet’ 
en Thema 
‘Regulering en Toezicht’

De VV heeft de 
Waterschapsverordening 
vastgesteld om daarmee te 
voldoen aan de eisen van de 
Omgevingswet. De invoering 
van deze wet was voorzien 
op 1 januari 2023, maar 
inmiddels definitief per 1 
januari 2024.

Onder het kopje ‘Meer Weten?’ was toegevoegd de 
concept-Waterschapsverordening met als toevoeging 
‘Nog Niet Van Kracht’.
Er is nu een link toegevoegd naar de pagina op de 
website van Delfland met meer informatie over de 
Waterschapsverordening en de betreffende 
documenten. De toevoeging ‘Nog Niet Van Kracht’ is 
gewijzigd in ‘Per 1-1-2024 Van Kracht’.

3-1-2023 Fout in 
jaartallen 
rechtzetten

Maatregelen 
Waterveiligheid

De VV heeft in de Nota van 
Beantwoording n.a.v. vraag 
van de gemeente Delft 
aangegeven, dat bij 
maatregelen die een regulier 
karakter hebben niet het 
jaar 2050 maar 2027 zullen 
aangeven. Dit is bij 8 van de 
9 maatregelen van 
Waterveiligheid niet goed 
doorgevoerd.

Het jaartal 2050 is gewijzigd in 2027 bij de volgende 
maatregelen van het thema Waterveiligheid: 
• Beheren, bedienen en onderhouden van keringen;
• Verlenen van vergunningen en houden toezicht 

(inclusief jaarlijkse schouw);
• Beoordelen van keringen en waterkerende 

constructies (zoals sluizen);
• Op orde brengen van keringen en waterkerende 

constructies (zoals sluizen);
• Bijhouden van legger en beheerregister;
• Dynamische groei duinen met zeespiegelstijging;
• Beheren van muskusrattenpopulatie;
• Bijdragen aan het 

Hoogwaterbeschermingsprogramma (HWBP).
9-2-2023 Maatregel 

actualiseren
Thema: ‘Wateroverlast’
Maatregel: ‘Realiseren 
uitvoeringsprogramma 
wateroverlast’

De VV heeft op 2 februari 
2023 het 
Uitvoeringsprogramma 
Wateroverlast 2023-2027 
vastgesteld.

Bij de toelichtende tekst van de maatregel is de zin 
“Samen met gemeenten, agrariërs, glastuinbouw en 
bedrijven zorgen dat we aan de provinciale norm 
wateroverlast voldoen.” aangevuld met: 
“Het Uitvoeringsprogramma Wateroverlast 2023-2027 
is op 2-2-2023 vastgesteld. Zie onder het kopje ‘Meer 
Weten?’.”

9-2-2023 Maatregel als 
afgedaan 
kenmerken

Thema: ‘Wateroverlast’
Maatregel: ‘Ontwikkelen 
gebiedsgerichte 
langetermijnstrategie’

De VV heeft op 2 februari 
2023 de 
Langetermijnstrategie 
wateroverlast “Wapenen 
tegen extreme neerslag” 
vastgesteld.

Bij de toelichtende tekst van de maatregel is de zin 
“Per deelgebied geven we de prioriteit aan en op 
welke maatregelen we willen inzetten. Dit doen we 
zowel voor polders als voor het hoofdwatersysteem.” 
aangevuld met: 
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(geel gearceerd is de nieuwe, aangepaste tekst)
“De Langetermijnstrategie Wateroverlast “Wapenen 
tegen extreme neerslag” is op 2-2-2023 vastgesteld. 
Zie onder het kopje ‘Meer Weten?’.”

9-2-2023 Document 
toevoegen

Thema: ‘Wateroverlast’ De VV heeft op 2 juni 2022 
het ‘Uitvoeringsprogramma 
wateroverlast 2023-2027’ en 
de ‘Langetermijnstrategie 
wateroverlast “Wapenen 
tegen extreme neerslag”’ 
vastgesteld.

Onder het kopje ‘Meer Weten?’ is een link toegevoegd 
naar het ‘Uitvoeringsprogramma wateroverlast 2023-
2027’ en naar de ‘Langetermijnstrategie wateroverlast’

4-4-2023 Foto 
vervangen

Thema: ‘Personeel & 
Organisatie’

Nieuwe VV is geïnstalleerd. De ondersteunende foto bij de Clustertekst is van de 
VV, die het WBP6 heeft vastgesteld. Deze is 
vervangen door de foto van de nieuw geïnstalleerde 
VV (maart 2023).

15-6- 2023 Document 
toevoegen

Thema: ‘Innovatie’
Maatregel: ‘Opstellen 
uitvoeringsstrategie’

D&H heeft het Jaarverslag 
Innovatie 2022 vastgesteld 
en ter informatie naar de VV 
gestuurd.

Onder het kopje ‘Meer Weten?’ is een link toegevoegd 
naar het Jaarverslag Innovatie 2022. Tegelijkertijd is 
de volgorde aangepast, zodat het mees actuele 
jaarverslag bovenaan staat. 

25-7-2023 Jaartal 
aangepast

Thema: ‘Zwemwater’ Lijst van zwemwaterlocaties 
is in 2023 ongewijzigd t.o.v. 
2022

Onder het kopje ‘Meer Weten?’ is het jaartal van 
Zwemlocaties aangepast van 2022 in 2023.

25-7-2023 Documenten 
toevoegen

Thema: 
‘Zeespiegelstijging’

De VV heeft op 2 februari 
2023 de ‘Visie op de 
Delflandse Kust’ inclusief de 
bijlage ‘Eindrapportage 
Delflandse Kust’ vastgesteld.

Onder het kopje ‘Meer Weten?’ is een link toegevoegd 
naar de ‘Visie op de Delflandse Kust’ en de 
‘Eindrapportage Delflandse Kust’.

28-7-2023 Aanpassen 
naam 
samenwerking

Thema ‘Samenwerken 
in de waterketen’

Tekst is niet meer actueel. 
De Rotterdamse 
Samenwerking in de 
Afvalwaterketen (RoSa) is 
opgegaan in Alliantie 
Waterkracht.

In de toelichtende tekst op het thema veranderen we 
in de derde alinea ‘de Rotterdamse Samenwerking in 
de Afvalwaterketen (RoSa)’ in ‘het netwerk 
Waterketen binnen de Alliantie Waterkracht’. De 
Bestuursovereenkomst is toegevoegd onder het kopje 
‘Meer Weten?’

31-7-2023 Naam 
aanpassen

Thema ‘Bodemdaling’ De naam van het Nationaal 
Kennisprogramma 
Bodemdaling is niet meer 
van kracht. Dit valt nu onder 

In de toelichtende tekst van de maatregel 
‘Beïnvloeden beleid en instrumenten andere 
overheden’ wijzigt de laatste zin in: “Wij volgen de 
ontwikkelingen uit bijvoorbeeld het Kenniscentrum 
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het Kenniscentrum 
Bodemdaling en 
Funderingen.

Bodemdaling en Funderingen en het Nationaal 
Onderzoeksprogramma Broeikasgassen Veenweiden.”

31-7-2023 Verwijzing 
actualiseren

Thema ‘Bodemdaling’ Verwijzing onder ‘Meer 
Weten?’ naar de ‘Startnotitie 
Veenweidestrategie Zuid-
Holland’ is niet meer 
actueel.

Onder het kopje ‘Meer Weten?’ is de link naar de 
Startnotitie Veenweidestrategie Zuid-Holland 
vervangen door een link naar de website van het ZH-
PLG: Vitale Veenweiden
ZH-PLG kerngebied Veenweiden - Provincie Zuid-
Holland

1-8-2023 Document 
toevoegen

Thema ‘Waterveiligheid’ Veiligheidsrapportage 
Zorgplicht Primaire 
Waterkeringen is 
beschikbaar. 

Onder het kopje ‘Meer Weten?’ is toegevoegd een 
verwijzing naar de ‘Veiligheidsrapportage Zorgplicht 
Primaire Waterkeringen 2022’

4-8-2023 Document 
vervangen

Thema ‘Regulering en 
toezicht’

Actualiseren 
Uitvoeringsprogramma 
Toezicht en Handhaving

Onder het kopje ‘Meer Weten?’ is het 
Uitvoeringsprogramma Toezicht en Handhaving 2021 
vervangen door het Uitvoeringsprogramma Toezicht 
en Handhaving 2023.

8-8-2023 Fout 
rechtzetten

Thema ‘Biodiversiteit’ Dubbele tekst geconstateerd In de tekst onder het kopje ‘Doel’ is de dubbel over 
verbeterkansen te benutten eruit gehaald. De tekst 
luidt nu: ‘Delfland zet zich actief in voor 
biodiversiteitsherstel door verbeterkansen te benutten 
en bij werkzaamheden flora en fauna te ontzien.’

15-8-2023 Titel 
document 
aangepast 

Thema ‘Veiligheid’ De naam van het document 
onder het kopje ‘Meer 
Weten?’ is niet duidelijk.

De titel van het bijgevoegde document onder ‘Meer 
Weten?’ is aangepast in: ‘Ambitieverklaring Veilig 
Werken’ (i.p.v. ‘Ambitieverklaring – Oorkonde’)

https://www.zuid-holland.nl/onderwerpen/natuur-landschap/zuid-hollands-programma-landelijk-gebied/zh-plg-kerngebied-veenweiden/
https://www.zuid-holland.nl/onderwerpen/natuur-landschap/zuid-hollands-programma-landelijk-gebied/zh-plg-kerngebied-veenweiden/
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Onderwerp Delegatiebesluit Delfland 2023 

Versienummer 1 

Dossiernummer 2869 

D&H datum dinsdag 4 juli 2023 

Wijze agenderen Openbaar 

 

 

1) Het gevraagde besluit 

 

Het Delegatiebesluit Delfland 2023 vast te stellen. 

 

2) Aanleiding 

 

Het Delegatiebesluit Delfland 2020 moet worden geactualiseerd, zo bestaan de Sectorale 

Arbeidsvoorwaarden Waterschappen (SAW) niet meer en is dit vervangen door de cao. 

De cao op zijn beurt is een aangelegenheid geworden van D&H en dus niet -meer- 

opgenomen in het delegatiebesluit. 

Ook zijn de verschillende delegatiebepalingen die zien op privaatrechtelijke rechtshandelingen 

samengevoegd tot één bepaling. Hetzelfde is gebeurd met de verschillende (gerechtelijke) 

procedures, die zijn ook samengevoegd tot één bepaling.  

 

3) Beoogd effect 

 

Een geactualiseerd delegatiebesluit dat is aangepast aan de veranderde omstandigheden 

zoals genoemd onder 2) en is vereenvoudigd. 

 

4) Kernboodschap 

 

Met onder meer de wijzigingen genoemd onder 2) heeft Delfland weer een up-to-date en 

eenvoudiger te lezen delegatiebesluit. 

 

5) Historie – eerdere besluitvorming 

 

Delegatiebesluit Delfland 2019 is laatstelijk gewijzigd op 29 september 2022. 

 

6) Regelgeving en Beleid  

 
Artikel 56 van de Waterschapswet luidt: “Het waterschapsbestuur is bevoegd tot regeling en 

bestuur ter behartiging van de taken die het waterschap in het reglement zijn opgedragen.”   

 

In artikel 77 Waterschapswet is bepaald dat de in artikel 56 omschreven bevoegdheid tot 

regeling en bestuur bij het algemeen bestuur berust voor zover deze niet bij of krachtens 

reglement dan wel bij wet of amvb is toegekend aan het dagelijks bestuur, de voorzitter of 

aan het bestuur van een afdeling. 

    

In artikel 83 Waterschapswet is de delegatiegrondslag gegeven; het eerste lid bepaalt: 

 “Het algemeen bestuur kan aan het dagelijks bestuur en aan het bestuur van een afdeling 

bevoegdheden van het algemeen bestuur overdragen, tenzij de aard van de bevoegdheid zich 

tegen overdracht verzet.” In het tweede lid is een aantal delegatieverboden neergelegd.    
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In artikel 10:19 Awb is bepaald dat een besluit dat op grond van een gedelegeerde 

bevoegdheid wordt genomen, het delegatiebesluit en de vindplaats daarvan vermeldt.    
 

7) Financiën  

 
Niet van toepassing. 
 

8) Duurzaamheid 

 
Niet van toepassing. 
 

9) Organisatorische en personele consequenties 

 
Delegatie van bevoegdheden van de VV aan D&H en vervolgens mandatering door D&H van 

die bevoegdheden aan functionarissen in de ambtelijke organisatie, maakt de bedrijfsvoering 

efficiënt.  
 

10) OR 

 
Niet van toepassing. 
 

11) Risico's en beheersmaatregelen 

 
Niet van toepassing. 
 

12) Communicatie (in- en extern) en participatie 

 
Het Delegatiebesluit 2023 wordt op het intranet bekend gemaakt en in het AMH geplaatst. 
 

13) Bekendmaking en vervolgprocedure 

 
Het Delegatiebesluit wordt bekend gemaakt in het digitale Waterschapsblad op 

www.overheid.nl. 

 

In het najaar van 2023 zal het Delegatiebesluit zo nodig opnieuw worden aangepast i.v.m.  

de invoering van Omgevingswet. 
 

14) Bevoegd orgaan 

 
Waterschapswet artikel 83:     

1. Het algemeen bestuur kan aan het dagelijks bestuur bevoegdheden van het algemeen 

bestuur overdragen, tenzij de aard van de bevoegdheid zich tegen overdracht verzet. 
 

15) Toelichting 

 
De VV kan aan dijkgraaf en hoogheemraden alleen bevoegdheden delegeren die 

oorspronkelijk aan de VV toekomen. 

Als bevoegdheden al een 'dagelijkse aangelegenheid' zijn van dijkgraaf en hoogheemraden 

dan is delegatie daarvan door de VV niet aan de orde en daarom zijn er ook onderdelen ten 

opzichte van het vorige Delegatiebesluit geschrapt.  

 

 

 

 

 

 

http://www.overheid.nl/
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De volgende wijzigingen zijn opgenomen in artikel 2: 

 

Nieuw onder 9: privaatrechtelijke overeenkomsten. 

Deze worden nu niet meer separaat opgevoerd maar onder één noemer vermeld, waardoor 

een groot aantal delegatiebepalingen kan vervallen.  

Nieuw onder 12: tekst aangevuld met 'vertegenwoordigers' en met 'met uitzondering van 

gemeenschappelijke regelingen' omdat de Wgr regelt welk bestuursorgaan de 

vertegenwoordigers aanwijst. 

Nieuw onder 13: de procedures op de verschillende rechtsgebieden zijn nu bij elkaar gezet. 

Nieuw onder 14:  het nemen van besluiten over instellen van bezwaar en over het voeren van 

verweer in bezwaarprocedures, alsmede het nemen van besluiten in/tijdens dergelijke 

procedures. 

Aangezien het voeren van bezwaarprocedures niet bij een rechterlijke instantie plaatsvindt, 

vereist dit een speciale regeling ten opzichte van de voorgaande delegatiebepaling. 

De bepaling ziet zowel op de situatie dat namens Delfland bezwaar wordt aangetekend, als op 

de situatie dat bij Delfland bezwaar wordt aangetekend. 

 

Verwijderd in artikel 2 (oud) is: 

 

9. het verkrijgen en vervreemden van registergoederen;            

10. het vestigen, wijzigen, opzeggen en afstand doen van zakelijke rechten.   

12. het aangaan van geld- en kapitaalmarkttransacties binnen de ruimte van de vastgestelde 

jaarbegroting en de meerjarenraming;             

13. het aangaan en wijzigen van rekening-courantovereenkomsten;   

16. te besluiten tot overige privaatrechtelijke rechtshandelingen. 

 

Deze bepalingen vallen onder nieuw 9. de privaatrechtelijke overeenkomsten. 

 

Oud 15: Sectorale Arbeidsvoorwaarden Waterschappen (SAW) bestaan niet meer; dat is 

geworden de cao en dat is een aangelegenheid van D&H geworden. 

 

Toegevoegd is: 

Onder art 1: definitie van hoogheemraadschap en Verenigde Vergadering. 

Onder 11: het nemen van besluiten over Waterakkoorden.  

De wet spreekt van de 'beheerder' en omdat in de praktijk D&H dit doet, wordt de 

bevoegdheid gedelegeerd aan D&H. 

Onder 17. Het nemen van besluiten inzake het aanbrengen van beperkte wijzigingen in de 

organisatiestructuur, omdat dit ontbreekt in het huidige Delegatiebesluit maar wel in de 

vigerende Mandaatregeling is opgenomen. 

 

In elke bepaling is zoveel als mogelijk doorgevoerd de verwoording 'het nemen van besluiten 

over' om duidelijk te maken dat het niet alleen gaat om bijvoorbeeld het verlenen van een 

vergunning, maar ook over het intrekken of wijzigen daarvan. 

 

De artikelen 3 en 4 zijn ongewijzigd. 

Voorts is de toelichting bij het delegatiebesluit aangepast. 

 

Met het nieuwe delegatiebesluit is weer transparant welke bevoegdheden van de VV zijn 

overgedragen aan D&H. 

 

NB. In het bestuursvoorstel zoals dat is behandeld in de commissie BFO, was artikel 2 lid 18, 

met de bepalingen zoals op 29 september 2022 door de VV in de Invoeringsverordening, 

vastgesteld, weggevallen.  

In de commissie is gemeld dat dit wordt gerepareerd in het voorstel aan de VV, hetgeen is 

gebeurd.  

Een toelichting bij deze bepaling ontbreekt in het Delegatiebesluit 2019 en daarom is deze nu 

eveneens toegevoegd. Enkele typefouten zijn hersteld.  

  

Deze aanpassingen zijn aangegeven met een horizontale streep in de linkerkantlijn. 
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16) Bijlagen 

 

Bijlage: geen. 



 

 

 

 

 

 

 

Dossiernummer: 2869 

 

1 

 

 

Onderwerp Delegatiebesluit Delfland 2023 

Dossiernummer 2869 

 

 

De Verenigde Vergadering van Delfland, 

 

op voordracht van dijkgraaf en hoogheemraden van dinsdag 4 juli 2023,  

dossiernummer 2869; 

 

gelezen het positieve advies van de commissie Bestuur, Financiën en Organisatie. 

 

 

Overwegende dat:  

Delfland behoefte heeft aan een geactualiseerd delegatiebesluit; 

 

Gelet op:  

Waterschapswet artikel 83; 
 

 

Besluit: 

 

Vast te stellen het navolgende delegatiebesluit: 

 

 

Delegatiebesluit Delfland 2023 

   

Artikel 1 Begripsomschrijvingen   

In dit besluit wordt verstaan onder:    

a. delegeren: het overdragen van bevoegdheden van de Verenigde Vergadering aan dijkgraaf 

en hoogheemraden krachtens artikel 83, eerste lid, van de Waterschapswet; 

b. Verenigde Vergadering: het algemeen bestuur van Delfland     

c. college: dijkgraaf en hoogheemraden als het dagelijks bestuur van Delfland; 

d. hoogheemraadschap: het Hoogheemraadschap van Delfland.   

    

Artikel 2 Gedelegeerde bevoegdheden    

 

Gedelegeerd worden de volgende bevoegdheden:    

  

Waterbeheer  

1. het nemen van besluiten over overnemen in beheer of onderhoud van waterstaatkundige 

werken; 

 

2. het nemen van besluiten over projectplannen Waterwet, zoals het vaststellen daarvan, 

binnen het vastgestelde investeringsplan, uitgezonderd de volgende gevallen: 

a. de aanleg, verlegging of versterking van een primaire waterkering; 

b. wanneer de projectprocedure van artikel 5.5 en verder Waterwet van toepassing is;    

c. indien de Verenigde Vergadering bij het vaststellen van het investeringsplan voor het 

project waarvoor het projectplan wordt vastgesteld, heeft bepaald dat het projectplan door 

haarzelf dient te worden vastgesteld; 
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3. het wijzigen van de ligging van de duinvoet door middel van het wijzigen van de 

betreffende, bij de legger behorende kaart(en), indien de jaarlijkse meting van de duinvoet 

daartoe aanleiding geeft; 

 

4. het aangeven van de ligging van het waterstaatswerk, de beschermingszone en/of het 

profiel van vrije ruimte, indien daar bij de Delflandsedijk twijfel over bestaat; 

 

5. het vaststellen van leggerwijzigingen voortvloeiend uit de vaststelling van projectplannen 

of de verlening van watervergunningen: 

 

6. het vaststellen van leggerwijzigingen gericht op technische aanpassingen als gevolg van in 

het veld aangetroffen situaties die niet stroken met de legger; 

 

7. het nemen van besluiten over gedoogplichten als bedoeld in de artikelen 5.21 en 5.22 

Waterwet voor onderzoeken en daarmee verband houdende werkzaamheden; 

 

8. het nemen van besluiten over de gedoogplicht als bedoeld in artikel 5.24 Waterwet voor 

aanleg en wijziging van een waterstaatswerk en daarmee verband houdende 

werkzaamheden;  

  

Privaatrechtelijke overeenkomsten 

9. het nemen van besluiten over privaatrechtelijke overeenkomsten. 

 

Financiën  

10. het nemen van besluiten over vermindering of kwijtschelding van verplichtingen aan hen, 

die verplichtingen jegens het hoogheemraadschap zijn aangegaan.  

 

Waterakkoorden 

11. het nemen van besluiten over waterakkoorden. 

  

Juridisch en procedureel  

12. het nemen van besluiten over vertegenwoordigers en/of bestuursleden voor 

rechtspersonen en samenwerkingsverbanden waarin het hoogheemraadschap deelneemt, met 

uitzondering van gemeenschappelijke regelingen.  

 

13. het nemen van besluiten over voeren van en nemen van besluiten in (gerechtelijke) 

procedures bij de burgerlijke rechter, de strafrechter, de bestuursrechter en in fiscale zaken; 

   

14. het nemen van besluiten over instellen van bezwaar en over het voeren van verweer in 

bezwaarprocedures, alsmede het nemen van besluiten in/tijdens dergelijke procedures. 

 

15. het nemen van besluiten over indienen van inspraakreacties, zienswijzen en adviezen in 

procedures ter voorbereiding van besluiten door andere overheden;  

 

16. het nemen van besluiten over stellen van nadere regels, voor onderwerpen die door de 

Verenigde Vergadering in verordeningen zijn bepaald. 

 

Ambtelijke organisatie 

17. Het nemen van besluiten inzake het aanbrengen van beperkte wijzigingen in de 

organisatiestructuur. 

 

18. te besluiten tot vaststelling van de volgende onderdelen van de Waterschapsverordening 

Delfland: 

a. de algemene regels voor daarbij aangegeven categorieën van wateractiviteiten in de 

daartoe bestemde afdelingen van de Waterschapsverordening Delfland, bij voldoening 

waaraan een wateractiviteit van de omgevingsvergunningplicht op grond van de  

Waterschapsverordening Delfland is uitgezonderd; 
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b. de voorwaarden waaraan moet worden voldaan voor het zonder omgevingsvergunning op 

grond van de Waterschapsverordening Delfland kunnen lozen van water op een 

oppervlaktewaterlichaam. 

 

c. de vereisten aan een aanvraag: 

1e om een omgevingsvergunning op grond van de Waterschapsverordening Delfland; 

2e om een besluit tot het stellen van een maatwerkvoorschrift op grond van de 

Waterschapsverordening Delfland; 

3e om toestemming om een gelijkwaardige maatregel te treffen, indien de algemene regels, 

bedoeld onder a, voorschrijven dat een maatregel moet worden getroffen; 

 

d. de vereisten aan een melding van een wateractiviteit, indien die melding op grond van de 

Waterschapsverordening Delfland moet worden gedaan; 

 

e. monitorings-, meet- en registratieverplichtingen; 

 

f. de regels aan de hand waarvan een aanvraag om een omgevingsvergunning op grond van 

de Waterschapsverordening Delfland wordt beoordeeld (beoordelingsregels); 

 

een en ander met her- of vernummering van de artikelen van de Waterschapsverordening 

Delfland, en met wijziging naar verwijzingen naar die artikelen, indien dat naar het oordeel 

van dijkgraaf en hoogheemraden voor een ordentelijke inrichting van die verordening 

wenselijk is. 

 

Artikel 3 Voorwaarden voor gebruik van gedelegeerde bevoegdheden 

 

1. Indien het gebruik van een gedelegeerde bevoegdheid tot gevolg heeft dat het 

hoogheemraadschap financiële verplichtingen aangaat, kan deze bevoegdheid pas worden 

uitgeoefend als de Verenigde Vergadering de daarvoor benodigde gelden ter beschikking heeft 

gesteld.   

2. Indien gebruik wordt gemaakt van een gedelegeerde bevoegdheid, vindt dit plaats binnen 

de door de Verenigde Vergadering vastgestelde kaders.  

   

Artikel 4 Inlichtingenplicht gebruik gedelegeerde bevoegdheden 

 

1. Het college doet jaarlijks aan de Verenigde Vergadering mededeling over de gebruikmaking 

van de gedelegeerde bevoegdheden. 

2. Het college verschaft desgevraagd aan de Verenigde Vergadering inlichtingen over de 

uitoefening van gedelegeerde bevoegdheden. 
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Artikel 5 Intrekking voorgaand besluit, inwerkingtreding, citeertitel 

 

1. Het Delegatiebesluit Delfland 2019 laatstelijk gewijzigd op 29 september 2022, wordt met 

ingang van de datum waarop het Delegatiebesluit Delfland 2023 in werking treedt, 

ingetrokken.  

2. Het Delegatiebesluit Delfland 2023 treedt in werking de dag na publicatie daarvan in het 

Waterschapsblad. 

3. Dit besluit kan worden aangehaald als: Delegatiebesluit Delfland 2023.  

  

  

Aldus besloten in de openbare vergadering van donderdag 28 september 2023. 

 

De verenigde vergadering voornoemd, 

 

de secretaris,           de voorzitter, 

 

             
  

ir. P.C. Janssen dr. P.H.W.M. Daverveldt 
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Toelichting bij het Delegatiebesluit Delfland 2023 

   

 

Algemene toelichting    

 

Delegatie is een echte overdracht van bevoegdheden, dat wil zeggen dat de  

bevoegdheid wordt overgedragen aan het college die deze op eigen naam en onder eigen 

verantwoordelijkheid uitoefent. 

De VV kan de bevoegdheid na delegatie niet meer zelf uitoefenen; wel kan de VV kaders 

stellen voor het gebruik van de gedelegeerde bevoegdheden en de bevoegdheid terugnemen. 

 

De Verenigde Vergadering (VV) kan bevoegdheden delegeren aan het college.  

Sinds 1995 worden in het Delegatiebesluit Delfland de volgende criteria in acht genomen bij 

delegatie van bevoegdheden aan het college:   

doelmatigheid;   

snelheid;   

routinematigheid.    

 

Bevoegdheden VV   

Artikel 56 van de Waterschapswet luidt: “Het waterschapsbestuur is bevoegd tot regeling en 

bestuur ter behartiging van de taken die het waterschap in het reglement zijn opgedragen.”  

In artikel 77 Waterschapswet is bepaald dat de in artikel 56 omschreven bevoegdheid tot 

regeling en bestuur bij het algemeen bestuur berust voor zover deze niet bij of krachtens 

reglement dan wel bij wet of amvb is toegekend aan het dagelijks bestuur, de voorzitter of 

aan het bestuur van een afdeling.    

In artikel 83 Waterschapswet is de delegatiegrondslag gegeven. In het eerste lid is bepaald: 

“Het algemeen bestuur kan aan het dagelijks bestuur en aan het bestuur van een afdeling 

bevoegdheden van het algemeen bestuur overdragen, tenzij de aard van de bevoegdheid zich 

tegen overdracht verzet.” In het tweede lid is een aantal delegatieverboden neergelegd. 

Artikel 2.8 Omgevingswet luidt:  

De gemeenteraad, het algemeen bestuur van een waterschap of provinciale staten kunnen de 

bevoegdheid tot het vaststellen van delen van het omgevingsplan, de waterschapsverordening 

of de omgevingsverordening delegeren aan het college van burgemeester en wethouders, het 

dagelijks bestuur van het waterschap respectievelijk gedeputeerde staten. 

   

Bevoegdheden college    

Artikel 84 geeft de 'eigen' bevoegdheden van het college aan: het college is belast met de 

dagelijkse aangelegenheden van Delfland en met de voorbereiding en uitvoering van 

beslissingen van de VV.  

Nu 'dagelijkse aangelegenheden' niet zijn gedefinieerd, is dit een 'soepele' bepaling die aan de 

VV en D&H de mogelijkheid geeft in de taakverdeling enigszins te schuiven. 

Sedert de overgang van de Sectorale Arbeidsvoorwaarden Waterschappen (SAW) naar de cao, 

wordt die cao als een aangelegenheid van D&H beschouwd en behoeft die bevoegdheid 

daarover besluiten te nemen niet meer te worden gedelegeerd.    

Daarnaast heeft het college de door de VV gedelegeerde bevoegdheden. 

   

Bij gebruik bevoegdheid delegatiebesluit vermelden.    

In artikel 10:19 Awb is bepaald dat een besluit dat op grond van een gedelegeerde 

bevoegdheid wordt genomen, het delegatiebesluit en de vindplaats daarvan vermeld.    

 

In elke bepaling is zoveel als mogelijk doorgevoerd de verwoording 'het nemen van besluiten 

over' om duidelijk te maken dat het niet alleen gaat om bijvoorbeeld het verlenen van een 

vergunning, maar ook over het intrekken of wijzigen daarvan. 
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Artikelsgewijze toelichting  

   

Artikel 1 Begripsomschrijvingen    

Er zijn begripsomschrijvingen gegeven van onder andere ‘delegeren’ en ‘college’.   

   

Artikel 2 Gedelegeerde bevoegdheden    

In artikel 2 worden de bevoegdheden van de VV opgesomd die aan het college worden 

overgedragen.    

 

Waterbeheer  

Onder 1. het nemen van besluiten over overnemen in beheer of onderhoud van 

waterstaatkundige werken.    

   

Het Delegatiebesluit van 1995 vermeldt hierover het volgende. Indien door leggerwijziging de 

oorspronkelijke particuliere onderhoudsverplichting bij Delfland komt te berusten, dient 

terzake een overnameregeling getroffen te worden. De leggerwijziging is een blijvende 

bevoegdheid van de VV. De uitvoering in de vorm van de overnameregeling leent zich voor 

delegatie.    

   

In 2016 is daaraan toegevoegd:   

Het in beheer nemen van waterstaatswerken is aan de orde als in projecten van derden 

nieuwe waterstaatswerken worden aangelegd. Als waterbeheerder neemt Delfland neemt 

dergelijke waterstaatswerken in beheer, maar het is vaak niet nodig om ook de eigendom te 

verkrijgen. Het onderhoud van -nieuwe- waterstaatswerken wordt in legger geregeld.   

  

Onder 2. het nemen van besluiten over vaststellen van projectplannen Waterwet binnen het 

vastgestelde investeringsplan.   

  

In het Delegatiebesluit van 1995 is de bevoegdheid tot de aanleg of verbetering van 

waterstaatswerken gedelegeerd. Met de inwerkingtreding van de Waterwet is dit type besluit 

vervangen door projectplannen op grond van de Waterwet.    

De bevoegdheid projectplannen Waterwet vast te stellen is in 2011 bij apart besluit 

gedelegeerd (VV 20-11-2014 BIS 37857).   

  

Onder 3. het wijzigen van de ligging van de duinvoet door middel van het wijzigen van de 

betreffende, bij de legger behorende kaart(en), indien de jaarlijkse meting van de duinvoet 

daartoe aanleiding geeft.   

  

Onder 4. het aangeven van de ligging van het waterstaatswerk, de beschermingszone en/of 

het profiel van vrije ruimte, indien daar bij de Delflandse dijk twijfel over bestaat.  

  

Onder 5. het vaststellen van leggerwijzigingen voortvloeiend uit de vaststelling van 

projectplannen of de verlening van watervergunningen.  

  

Onder 6. het vaststellen van leggerwijzigingen gericht op technische aanpassingen als gevolg 

van in het veld aangetroffen situaties die niet stroken met de legger.  

  

Onder 7. het nemen van besluiten over opleggen van gedoogplichten als bedoeld in de 

artikelen 5.21 en 5.22 Waterwet voor onderzoeken en daarmee verband houdende 

werkzaamheden.  

 

Onder 8. het nemen van besluiten over opleggen van gedoogplicht als bedoeld in artikel 5.24 

Waterwet voor aanleg en wijziging van een waterstaatswerk en daarmee verband houdende 

werkzaamheden.  

  

De bevoegdheden tot het opleggen van gedoogplichten als bedoeld in de artikelen 5.21 en 

5.22 Waterwet voor onderzoeken en daarmee verband houdende werkzaamheden en 

opleggen van   
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gedoogplicht als bedoeld in artikel 5.24 Waterwet voor aanleg en wijziging van een 

waterstaatswerk en daarmee verband houdende werkzaamheden worden gedelegeerd, omdat 

het voor de voortgang van projecten noodzakelijk is dat het college slagvaardig kan optreden 

als een rechthebbende niet wenst mee te werken.   

   

Artikel 5.21 betreft de plicht onderzoeken en daarmee verband houdende werkzaamheden op 

of in gronden te gedogen. Artikel 5.22 betreft de plicht om onderzoek te gedogen dat een 

derde moet verrichten (bijvoorbeeld in het kader van een watervergunningaanvraag) op 

gronden van anderen. Voordat een gedoogplicht kan worden opgelegd, moet eerst worden 

geprobeerd toestemming van de rechthebbende te krijgen. Pas als dat niet lukt, kan een 

gedoogplicht worden opgelegd.    

De onderzoeken waarvoor een gedoogplicht wordt opgelegd, moeten redelijkerwijs nodig zijn 

voor de uitvoering van de taken van het waterschap of voor de beoordeling van een 

vergunningaanvraag. De Waterwet voorziet in een regeling voor het geval een rechthebbende 

schade lijdt door het opleggen van een gedoogplicht. Als een gedoogplicht wordt opgelegd op 

verzoek van een derde, dan moet daaraan de voorwaarde worden verbonden dat vergoeding 

van eventuele schade voldoende is verzekerd. Bij de gedoogplichten die het waterschap zelf 

oplegt, geldt op grond van de Waterwet dat de rechthebbende bij eventuele schade een 

verzoek om schadevergoeding/nadeelcompensatie kan indienen.    

   

Artikel 5.24 betreft de plicht om te gedogen dat op iemands gronden een waterstaatswerk 

wordt aangelegd of gewijzigd. Het opleggen van een gedoogplicht voor aanleg of wijziging van 

een waterstaatswerk kan niet als het in het belang van de rechthebbende is dat de gronden 

worden onteigend. Dat is bijvoorbeeld het geval dat (de rest van) het perceel niet meer 

bruikbaar is.   

  

Privaatrechtelijke overeenkomsten    

Onder 9. Het nemen van besluiten over privaatrechtelijke overeenkomsten. 

Waar voorheen de diverse privaatrechtelijke overeenkomsten separaat werden benoemd,  

zijn deze nu in één delegatiebepaling samengevat.  

N.B. Het nemen van besluiten over arbeidsovereenkomsten en tijdelijke inhuur valt hier niet 

onder, nu de cao en daarop gebaseerde besluiten als 'dagelijkse aangelegenheid' een 

bevoegdheid van D&H is. 

  

Financiën    

Onder 10. Het nemen van besluiten over verlenen van vermindering of kwijtschelding van 

verplichtingen aan hen, die verplichtingen jegens het hoogheemraadschap zijn aangegaan. 

Bij besluit van 2016 is de formulering aangepast om duidelijk te maken dat het hier niet gaat 

over kwijtschelding op grond van de Kwijtscheldingsverordening, maar over de kwijtschelding 

van facturen of bijvoorbeeld verplichtingen uit overeenkomsten. In de praktijk wordt deze 

bevoegdheid gebruikt om af te zien van invordering bij dubieuze debiteuren. Hier wordt in de 

jaarrekening over gerapporteerd.    

 

Waterakkoorden 

Onder 11. De Waterschapswet spreekt in het kader van waterakkoorden over de 'beheerder'. 

In de praktijk sluit het college deze akkoorden en met deze bepaling wordt nu duidelijk 

vastgelegd dat deze bevoegdheid bij D&H wordt gelegd.  

 

Juridisch en procedureel 

Onder 12. Het nemen van besluiten over de aanwijzing van vertegenwoordigers en/of 

bestuursleden voor rechtspersonen en samenwerkingsverbanden waarin het 

hoogheemraadschap deelneemt, met uitzondering van gemeenschappelijke regelingen. 

Delfland gaat regelmatig overeenkomsten aan om met andere overheden om samen te 

werken. 

De Wet gemeenschappelijke regelingen bepaalt dat het bestuursorgaan dat de GR instelt 

(VV, D&H of dijkgraaf) ook uit zijn midden de vertegenwoordigers benoemt, daarom wordt 

dat van deze delegatie uitgezonderd.  
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Onder 13. het nemen van besluiten over voeren van en nemen van besluiten in 

(gerechtelijke) procedures bij de burgerlijke rechter, de strafrechter, de bestuursrechter en in 

fiscale zaken; 

   

Onder 14. het nemen van besluiten over instellen van bezwaar en over het voeren van 

verweer in bezwaarprocedures, alsmede het nemen van besluiten in/tijdens dergelijke 

procedures. 

Aangezien het voeren van bezwaarprocedures niet bij een rechterlijke instantie plaatsvindt, 

vereist dit een speciale regeling ten opzichte van de voorgaande delegatiebepaling. 

De bepaling ziet zowel op de situatie dat namens Delfland bezwaar wordt aangetekend, als op 

de situatie dat bij Delfland bezwaar wordt aangetekend. 

 

Onder 15. het nemen van besluiten over indienen van inspraakreacties, zienswijzen en 

adviezen in procedures ter voorbereiding van besluiten van andere overheden;  

 

Onder 16. het nemen van besluiten over stellen van nadere regels, voor onderwerpen die 

door de Verenigde Vergadering in verordeningen zijn bepaald. 

De VV kan in verordeningen bepalen dat het college voor bepaalde onderwerpen zelf nadere 

regels kan bepalen. Dit is gebeurd in de Keur Delfland, de Algemene subsidieverordening 

Delfland en in alle belastingverordeningen.   

 

Onder 17: Ambtelijke organisatie 

Het nemen van besluiten inzake het aanbrengen van beperkte wijzigingen in de 

organisatiestructuur. 

Deze bepaling is destijds wel opgenomen in de Mandaatregeling, maar ontbrak in de 

delegatieregeling en wordt met deze bepaling wel gedelegeerd.  

 

Onder 18: Waterschapsverordening 

De delegatiebepalingen betreffen de algemene regels waaraan een activiteit moet voldoen om 

van de vergunningplicht te zijn uitgezonderd (voorheen onder meer de Algemene regels 

behorende bij de Keur) en de beoordelingsregels waaraan een aanvraag om een vergunning 

wordt getoetst. Voorheen met name te kennen uit beleidsnota’s en -regels die door dijkgraaf 

en hoogheemraden werden vastgesteld.  

Waar het de delen aanvraagvereisten (o.m. vergunningen), de vereisten voor het doen van 

een melding (vergunningvrije activiteiten) en monitorings-, meet- en registratieverplichtingen 

betreft, is de keuze voor delegatie ingegeven door praktische overwegingen.  

Het is wenselijk dat deze onderdelen – waaraan niet of nauwelijks principiële keuzes ten 

grondslag liggen – relatief snel kunnen worden aangepast, als de praktijk daartoe aanleiding 

geeft. 

 

Artikel 3 Voorwaarden voor gebruik van gedelegeerde bevoegdheden   

   

Het aangaan van verplichtingen namens Delfland is pas toegestaan als de VV de daarvoor 

benodigde gelden ter beschikking heeft gesteld. Bij vaststelling of wijziging van de begroting 

kunnen gelden ter beschikking worden gesteld. De VV kan ook gelden ter beschikking stellen 

door een investeringsplan vast te stellen en daarbij krediet te verstrekken.    

Op welke wijze de VV gelden ter beschikking stelt is geregeld in onder meer de Verordening 

beleids- en verantwoordingsfunctie, de Nota investerings- en activabeleid.   

Verder vindt gebruikmaking van de gedelegeerde bevoegdheid plaats binnen de door de VV 

vastgestelde kaders, zoals Waterbeheerplan, Keur en andere verordeningen.  

   

Artikel 4 Inlichtingenplicht gebruik gedelegeerde bevoegdheden    

   

In artikel 10:16, tweede lid, Awb is bepaald dat degene aan wie de bevoegdheid is 

gedelegeerd (college), het bestuursorgaan (VV) op diens verzoek inlichtingen verschaft over 

de uitoefening van de bevoegdheid. Deze bepaling is in artikel 3 van het Delegatiebesluit 

nader uitgewerkt. Het eerste lid bevat een structurele jaarlijkse rapportageplicht. Het tweede 

lid bevat een inlichtingenplicht op verzoek.    
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De inlichtingenplicht houdt verband met de mogelijkheid voor de VV om beleidsregels (artikel 

4:8 Awb) te stellen over de wijze waarop de gedelegeerde bevoegdheden moeten worden 

uitgeoefend en de mogelijkheid om het delegatiebesluit (deels) in te trekken (artikel 10:18 

Awb). 



Verenigde Vergadering
Dossiernummer 2948
Vertrouwelijk Nee
Vergaderdatum 28 september 2023
Agendapunt H.07
Titel Wijziging Gemeenschappelijke Regeling het 

Waterschaphuis

Geagendeerd Vergaderdatum
Verenigde Vergadering 28 september 2023

Voorgesteld besluit
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Onderwerp Zienswijze op wijziging Wet gemeenschappelijke regeling (Wgr) 

Versienummer 0.2 

Dossiernummer 2948 

D&H datum dinsdag 22 augustus 2023 

Wijze agenderen Openbaar 

 

1) Het gevraagde besluit 

 

-    De brief aan het Dagelijks Bestuur van de Gemeenschappelijke Regeling het 

Waterschapshuis, inzake zienswijze op de wijziging Gemeenschappelijke Regeling hWh, 

ons kenmerk 2213477, vast te stellen. 

2) Aanleiding 

Op 1 juli 2022 is de Wet gemeenschappelijke regeling (Wgr) gewijzigd. Deze wetswijziging 

dient voor 1 juli 2024 in alle gemeenschappelijke regelingen (GR-en) geïmplementeerd te 

worden. Ook de Gemeenschappelijke regeling het Waterschapshuis (Gr hWh) moet worden 

gewijzigd. Met de wijziging zijn enkele nieuwe instrumenten in de Wgr geïntroduceerd om de 

algemene besturen meer in positie te brengen. Voordat tot wijziging kan worden overgegaan 

moet aan de algemene besturen van de waterschappen een zienswijze worden gevraagd over 

de concept gewijzigde regeling. 

 

Uiterlijk 20 oktober dient de Verenigde Vergadering haar zienswijze kenbaar te maken aan 

het Waterschapshuis.  

3) Beoogd effect 

De zienswijze van de Verenigde Vergadering dient kenbaar te worden gemaakt bij het bestuur 

van het Waterschapshuis. 

 

De wijziging van de Wgr heeft als voornaamste doelstelling de democratische legitimatie van 

gemeenschappelijke regelingen te versterken. Dit geschiedt via een versterking van de 

kaderstellende en controlerende rollen van (in ons geval) de algemene besturen van de 

waterschappen. 

4) Kernboodschap 

Belangrijkste wijzigingen zijn: 

 

• Meer betrokkenheid van de algemene besturen van de waterschappen door inzet van 

de volgende instrumenten: 

  - Zienswijze bij treffen/wijzigen collegeregelingen 

  - Reactie op ingediende zienswijzen ontwerpbegroting 

   - Zienswijzen op andere besluiten dan ontwerpbegroting 

  - Actieve informatieplicht bestuur Gr 

   - Regionale adviescommissies 

   - Langere termijnen P&C-cyclus 

• Versterking positie rekenkamer(functie) 

• Betrokkenheid ingezetenen en belanghebbenden bij voorbereiding, uitvoering en 

evaluatie van beleid 

• Verplichte afspraken rond evaluatie 

• Verplichte opneming van een uitgebreidere uittredingsregeling 

 

Deze wijzigingen moeten worden bezien in het geheel van de Wgr, waar als uitgangspunt 

geldt dat er sprake is van verlengd lokaal bestuur. Er moeten nauwe banden zijn tussen de Gr 

en de deelnemers. Dit komt nu al tot uitdrukking in o.a. de bestuurssamenstelling en de 

financiën (zienswijze door AB waterschap t.a.v. begroting). 
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De wijzigingen die moeten worden doorgevoerd, zijn te onderscheiden in wijzigingen die géén 

afweging vergen van de deelnemers en in de Wgr zijn geregeld of zonder afweging worden 

opgenomen in de Gr hWh. Ook zijn er wijzigingen die wel afweging vergen van de deelnemers 

en die direct aan de positie van het algemeen bestuur van het waterschap raken. De 

dagelijkse besturen van de waterschappen bepalen met elkaar hoe invulling wordt gegeven 

aan deze wijziging. Voordat zij dit doen, wordt een zienswijze gevraagd van de algemene 

besturen van de waterschappen. In het AB hWh mag pas vóór wijziging van de regeling 

worden gestemd, als de vertegenwoordiger daarvoor toestemming heeft van het algemeen 

bestuur van zijn/haar waterschap. 

Bij instemming in de AB hWh in juni 2024, zal de gewijzigde regeling met ingang van 1 juli 

2024 in werking treden. 

5) Historie – eerdere besluitvorming 

· Op 22 april 2010 heeft de VV van Delfland ingestemd met het voorstel om Het 

Waterschapshuis (hWh) om te vormen van een stichting tot een Gemeenschappelijke regeling 

Het Waterschapshuis (Gr hWh) met als doel meer sturingsmogelijkheden te geven op de 

activiteiten van hWh. 

· Op 1 juli 2010 is de Gr hWh formeel opgericht. 

· Op 17 december 2012 hebben de waterschappen ingestemd met de transitie van stichting 

naar Gr hWh. Tevens is de Stuurgroep hWh 2.0 in het leven geroepen. 

· Op 1 januari 2013 heeft de feitelijke transitie van de activiteiten en de activa en passiva van 

de stichting van Stichting naar GR plaatsgevonden. 

· Op 25 april 2014 is de nieuwe uitgewerkte koers voor hWh vastgesteld. 

· Op 19 december 2014 is de wijziging van de Gr hWh t.b.v. hWh 2.0 vastgesteld. 

· Op 6 maart 2015 zijn de nieuwe Dienstverleningshandvest, Dienstverleningsovereenkomst 

en Bijdrageverordening vastgesteld en is de gewijzigde GR in werking getreden. Tevens is de 

organisatorische invulling van de Opdrachtgeverstafel rondgekomen. De nieuwe koers hWh 

2.0 kent een duidelijke, ook financiële, splitsing tussen collectieve en facultatieve  

programma’s en het hWh is kleiner van omvang en meer resultaatgericht opgezet. 

· In 2018 is het Koersplan “Wijzer naar 2020” (hWh 3.0) vastgesteld in het AB hWh. 

· In 2019 is hieruit volgend een begin gemaakt met de ombouw van hWh van een 

projectorganisatie naar een programma gestuurde organisatie waarbij de business/het primair 

proces van de waterschappen, samen met de Secretaris-directeuren, veel nadrukkelijker het 

eigenaarschap op zich nemen. Hiermee moet hWh meer in haar kracht gezet worden met het 

optimaal kunnen faciliteren van renderende samenwerking door waterschappen. 

· Op 2 juli 2020 is de nieuwe P&C cyclus met gescheiden begrotingstrajecten vastgesteld door 

het AB van de Gr hWh. 

· In het AB hWh van 6 juli 2023 is de wijziging Gr hWh besproken. Intern HHD is een 

annotatie gemaakt voor onze portefeuillehouder waarin positief is geadviseerd op dit voorstel. 

Daarbij is ook gekeken naar wensen die onze VV heeft, zoals beschreven in het document 

"Wensen van de verenigde vergadering ten aanzien van wijzigingen van de regelingen van de 

vier gemeenschappelijke regelingen (GR-en) waar D&H aan deelneemt". 

6) Regelgeving en Beleid  

- artikel 50g lid3 van de Wet gemeenschappelijke regelingen; 

 

Een lid kan in het algemeen bestuur slechts voor wijziging stemmen, nadat hij hiervoor de 

instemming van de deelnemer (het college) die hem heeft aangewezen heeft verkregen. De 

betreffende deelnemer kan deze instemming pas verlenen na een zienswijzeprocedure als 

bedoeld in artikel 50, derde lid van de wet, en de verkregen toestemming van zijn algemeen 

bestuur als bedoeld in artikel 50, tweede lid van de wet.  

7) Financiën  

De wijzigingen die moeten worden doorgevoerd, zijn te onderscheiden in wijzigingen die géén 

afweging vergen van de deelnemers en in de Wgr zijn geregeld of zonder afweging worden 

opgenomen in de Gr hWh. Ook zijn er wijzigingen die wel afweging vergen van de deelnemers 

en die direct aan de positie van het algemeen bestuur van het waterschap raken.                

Eén van de wijzigingen die afweging vergt en raakt aan het vermogen van de Gr en de 

deelnemende waterschappen is de uittredingsbepaling: In de Gr hWh moeten de voorwaarden 

worden opgenomen waaronder een deelnemer kan uittreden en welke gevolgen dit heeft voor 
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het vermogen van de Gr en de gevolgen voor het vermogen van de deelnemende 

waterschappen (zowel de uittredende als de overblijvende deelnemers)  

8) Duurzaamheid 

n.v.t. 

9) Organisatorische en personele consequenties 

n.v.t. 

10) OR 

n.v.t. 

11) Risico's en beheersmaatregelen 

n.v.t. 

12) Communicatie (in- en extern) en participatie 

n.v.t. 

13) Bekendmaking en vervolgprocedure 

Indien de Verenigde Vergadering de brief vaststelt zal deze ingediend worden bij het Dagelijks 

Bestuur van het Waterschaphuis. In de AB-vergadering hWh op 23 november wordt de 

gewijzigde Gr hWh voorgelegd. Na de novembervergadering wordt deze naar de 

waterschappen gestuurd met het verzoek om de toe- en instemmingsprocedure te doorlopen. 

Dit houdt in dat het dagelijks bestuur van het waterschap aan het algemeen bestuur om 

toestemming vraagt om in te mogen stemmen met de gewijzigde Gr.  

 

Het DB-lid dat het waterschap in het algemeen bestuur hWh vertegenwoordigt mag 

instemmen met de gewijzigde Gr. Dit gebeurt naar verwachting in de AB-vergadering die eind 

juni 2024 wordt gepland, zodat de gewijzigde regeling met ingang van 1 juli 2024 in werking 

kan treden. 

 

Na verkregen toestemming wordt op de website: www.hhdelfland.nl/bekendmakingen, de 

volgende tekst gepubliceerd: 

 

Het college van dijkgraaf en hoogheemraden van Delfland maakt bekend dat de brief aan het 

Dagelijks Bestuur van de Gemeenschappelijke Regeling het Waterschapshuis, inzake 

zienswijze op de wijziging Gemeenschappelijke Regeling hWh is vastgesteld. 

 

Het besluit en de daarop betrekking hebbende stukken kunt u gedurende twee weken vanaf 

de dag van de publicatie raadplegen. Het is ook mogelijk om de stukken te komen inzien bij 

het Hoogheemraadschap van Delfland. U kunt hiervoor een afspraak maken via onderstaande 

contactgegevens.  

 

Voor vragen naar aanleiding van deze kennisgeving kunt u op werkdagen van 9.00-16.00 uur 

contact opnemen met de heer Jeroen Hendriks via het klantcontactcentrum (KCC), te 

bereiken op telefoonnummer (015) 260 81 08 of via loket@hhdelfland.nl. 

 

Het DB-lid dat het waterschap in het algemeen bestuur hWh vertegenwoordigt mag 

instemmen met de gewijzigde Gr. Dit gebeurt naar verwachting in de AB-vergadering die eind 

juni 2024 wordt gepland, zodat de gewijzigde regeling met ingang van 1 juli 2024 in werking 

kan treden. 

14) Bevoegd orgaan 

1) Het College van dijkgraaf en hoogheemraden is bevoegd de Gr te wijzigen.  

2) De Verenigde Vergadering moet daarvoor toestemming verlenen. 

15) Toelichting 

n.v.t 

16) Bijlagen 

1) AB-voorstel concept gewijzigde Gr hWh 

2) Brief aan DB-en waterschappen zienswijze Wijziging Gr hWh 

3) Artikelsgewijze toelichting op gewijzigde artikelen Gr hWh 

4) Reactiebrief Zienswijze Wijziging Gr hWh  

mailto:loket@hhdelfland.nl
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Onderwerp Zienswijze op wijziging Wet gemeenschappelijke regeling (Wgr) 

Dossiernummer 2948 

 

 

De verenigde vergadering van Delfland, 

 

op voordracht van dijkgraaf en hoogheemraden van dinsdag 22 augustus 2023, 

dossiernummer 2948; 

 

gelezen het positieve advies van de commissie Bestuur, Financiën en Organisatie. 

 

 

Overwegende dat:  

- de Verenigde Vergadering de conceptwijziging Gr heeft ontvangen 

- deze met D&H is besproken in de commissie. 

- de Verenigde Vergadering de brief aan het Dagelijks Bestuur van de Gemeenschappelijke 

Regeling het Waterschapshuis heeft vastgesteld 

 

Gelet op:  

- artikel 50g lid3 van de Wet gemeenschappelijke regelingen; 

 

Besluit: 

 

De Verenigde Vergadering te verzoeken om: 

-    De brief aan het Dagelijks Bestuur van de Gemeenschappelijke Regeling het 

Waterschapshuis, inzake zienswijze op de wijziging Gemeenschappelijke Regeling hWh, ons 

kenmerk 2213477, vast te stellen. 

 

Aldus besloten in de openbare vergadering van donderdag 28 september 2023. 

 

De verenigde vergadering voornoemd, 

 

de secretaris,           de voorzitter, 

 

             
  

ir. P.C. Janssen dr. P.H.W.M. Daverveldt 

 

 

 

 



Vergaderstuk Algemeen bestuur 

Opsteller 

Bestuursondersteuner 

Aantal pagina’s 

4 

Behandelend gremium 

Algemeen bestuur 

Datum Voorgelegd 

6 juli 2023 

Agendapunt, Onderwerp 

3.2a, Wijziging Gr hWh 

Agendering 

Ter advisering 

Kopie aan Intern 31-5-2023 

  
Kenmerk 

V0662/H012372 

1 Samenvatting voorstel 
Op 1 juli 2022 is de Wet gemeenschappelijke regeling (Wgr) gewijzigd. Deze wetswijziging dient voor 1 juli 2024 

in alle gemeenschappelijke regelingen (GR-en) geïmplementeerd te worden. Ook de Gemeenschappelijke 

regeling het Waterschapshuis (Gr hWh) moet worden gewijzigd. Voordat tot wijziging kan worden overgegaan 

moet aan de algemene besturen van de waterschappen een zienswijze worden gevraagd over de concept 

gewijzigde regeling. Voordat deze zienswijze wordt gevraagd, wordt de concept gewijzigde regeling besproken 

in het AB hWh. Doel hiervan is het toelichten van de voorgestelde wijzigingen en het toetsen of er voldoende 

draagvlak bestaat om de concept gewijzigde regeling voor zienswijze toe te sturen aan de algemene besturen 

van de waterschappen.   

2 Benodigde wijzigingen n.a.v. wijziging Wgr 
De wijziging van de Wgr heeft als voornaamste doelstelling de democratische legitimatie van 

gemeenschappelijke regelingen te versterken. Dit geschiedt via een versterking van de kaderstellende en 

controlerende rollen van (in ons geval) de algemene besturen van de waterschappen. Belangrijkste wijzigingen 

zijn: 

• Meer betrokkenheid van de algemene besturen van de waterschappen door inzet van de volgende 

instrumenten: 

o Zienswijze bij treffen/wijzigen collegeregelingen 

o Reactie op ingediende zienswijzen ontwerpbegroting 

o Zienswijzen op andere besluiten dan ontwerpbegroting 

o Actieve informatieplicht bestuur Gr 

o Regionale adviescommissies 

o Langere termijnen P&C-cyclus 

• Versterking positie rekenkamer(functie) 

• Betrokkenheid ingezetenen en belanghebbenden bij voorbereiding, uitvoering en evaluatie van beleid 

• Verplichte afspraken rond evaluatie 

• Verplichte opneming van een uitgebreidere uittredingsregeling 

Deze wijzigingen moeten worden bezien in het geheel van de Wgr, waar als uitgangspunt geldt dat er sprake is 

van verlengd lokaal bestuur. Er moeten nauwe banden zijn tussen de Gr en de deelnemers. Dit komt nu al tot 

uitdrukking in o.a. de bestuurssamenstelling en de financiën (zienswijze door AB waterschap t.a.v. begroting). 
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De wijzigingen die moeten worden doorgevoerd, zijn te onderscheiden in wijzigingen die géén afweging vergen 

van de deelnemers en in de Wgr zijn geregeld of zonder afweging worden opgenomen in de Gr hWh. Ook zijn 

er wijzigingen die wel afweging vergen van de deelnemers en die direct aan de positie van het algemeen 

bestuur van het waterschap raken. De dagelijkse besturen van de waterschappen bepalen met elkaar hoe 

invulling wordt gegeven aan deze wijziging. Voordat zij dit doen, wordt een zienswijze gevraagd van de 

algemene besturen van de waterschappen. In het AB hWh mag pas vóór wijziging van de regeling worden 

gestemd, als de vertegenwoordiger daarvoor toestemming heeft van het algemeen bestuur van zijn/haar 

waterschap. 

Wijzigingen die géén afweging vergen 
Zienswijze van de algemene besturen van de waterschappen bij treffen en wijzigen van DB-regelingen; 

opnemen in Gr hWh 

Aanpassing termijnen P&C-cyclus, o.a. langere zienswijzeprocedure begroting (12 weken); nieuwe termijnen 

opnemen in Gr hWh 

DB hWh stelt algemene besturen waterschap voorafgaand aan vaststellen begroting schriftelijk en 

gemotiveerd in kennis van zijn oordeel over de zienswijze en evt. conclusies die daaraan worden 

verbonden; opnemen in Gr hWh 

Instellen gemeenschappelijke adviescommissie 

Een gemeenschappelijke adviescommissie kan ingezet worden voor drie doelen: adviseren aan de algemene 

besturen van de waterschappen over en afstemmen van zienswijzen die algemene besturen mogen 

indienen, adviseren aan het bestuur van het Waterschapshuis over te nemen besluiten en voor de 

verbinding van de algemene besturen van de waterschappen met het bestuur van het Waterschapshuis. 

Als de algemene besturen van de waterschappen waarvan de dagelijkse besturen deelnemen in de GR hWh 

unaniem verzoeken om de instelling er van, is het algemeen bestuur van het Waterschapshuis zelfs verplicht 

om tot de instelling van een dergelijke gemeenschappelijke adviescommissie over te gaan. 

De bevoegdheid om een onderzoekscommissie in te stellen staat in de Wgr. Er is geen wijziging van de Gr 

hWh nodig. 

Bevoegdheden rekenkamer(commissie) 

In de recente Wet versterking decentrale rekenkamers is een bepaling opgenomen waardoor rekenkamers 

van waterschappen bevoegd zijn onderzoek te doen naar het gevoerde bestuur van een GR. Deze bepaling 

treedt pas op 1 januari 2024 in werking voor de waterschappen. Er is geen wijziging van de Gr hWh nodig. 

Instellen gemeenschappelijke onderzoekscommissie 

Deze commissie kan onderzoek doen naar het door de Gr gevoerde bestuur (AB, DB, voorzitter). Een 

gemeenschappelijke onderzoekscommissie wordt ingesteld bij unaniem besluit van de AB-en van de 

waterschappen. Hiervoor is geen wijziging van de Gr hWh nodig 

 

Wijzigingen die wel afweging vergen en worden opgenomen in Gr hWh 
Uittredingsbepaling 

In de Gr hWh moeten de voorwaarden worden opgenomen waaronder een deelnemer kan uittreden en 

welke gevolgen dit heeft voor het vermogen van de Gr en de gevolgen voor het vermogen van de 

deelnemende waterschappen (zowel de uittredende als de overblijvende deelnemers) 

Zienswijze over specifieke besluiten  

Uit de tekst van de Gr moet blijken op welke voorgenomen besluiten van het AB hWh, de algemene 

besturen van de waterschappen een zienswijze kunnen geven. Er mag ook geregeld worden dat de 

algemene besturen van de waterschappen in geen enkel geval een zienswijze in kan dienen. 
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Evaluatie 

Een evaluatiebepaling is verplicht, maar dat niet geëvalueerd wordt, mag wel. Als wel geëvalueerd wordt, 

dan op een moment dat het ertoe doet en op een wijze dat het de samenwerking versterkt.  

Burgerparticipatie 

De wijziging van de Wgr introduceert de mogelijkheid burgers (ingelanden van de deelnemers en andere 

belanghebbenden) te betrekken bij de voorbereiding, uitvoering en evaluatie van het beleid van de Gr. In de 

Gr moet worden opgenomen of burgers betrokken worden en zo ja, op welke wijze en bij welke 

beslissingen. Dat laatste zal afhangen van de mate waarin het door de gemeenschappelijke regeling 

gevoerde beleid de belangen van ingelanden en andere belanghebbenden raakt. Uitsluiten van participatie 

mag niet, er dient een passende invulling aan gegeven te worden.  

Actieve informatieplicht 

Er is een algemene informatieverplichting voor het bestuur van de Gr als geheel: het moet de algemene 

besturen van de waterschappen/colleges van dijkgraaf en heemraden/colleges van dijkgraaf en 

hoogheemraden ongevraagd alle inlichtingen verstrekken die zij nodig hebben voor de uitoefening van hun 

taken. De informatieplicht is dus niet beperkt tot te nemen of genomen besluiten. In de Gr moet worden 

vastgelegd op welke wijze de inlichtingen worden verstrekt. 

 

In de concept gewijzigde Gr hWh zijn bovengenoemde wijzigingen, voor zover nodig, verwerkt. In de nota van 

toelichtingen zijn de overwegingen ten aanzien van de formulering van de wijzigingen toegelicht.  

3 Overige wijzigingsverzoeken vanuit AB-DB hWh 
Technisch voorzitterschap 

Het DB hWh heeft verzocht te onderzoeken in hoeverre het mogelijk is om ‘technisch voorzitterschap AB’ te 

regelen in de Gr hWh. Dit verzoek is besproken in de werkgroep wijziging Gr en met de extern adviseurs. Indien 

het gewenst is, het AB voor te laten zitten door een technisch voorzitter is het niet nodig dit te regelen in de Gr. 

Dit kan een besluit zijn van het AB hWh dat eventueel wordt opgenomen in het Reglement van Orde. Een 

technisch voorzitter heeft geen stemrecht en in verband met de objectiviteit, is het aan te bevelen dat deze 

van buiten de waterschappen komt. Advies is om de Gr hWh niet aan te passen. 

Langere zittingsperiode voorzitter 

Het DB hWh heeft verzocht te onderzoeken in hoeverre het mogelijk is dat de voorzitter een langere 

zittingstermijn kent dan de overige AB-leden. In de Gr hWh is bepaald dat de leden van het AB worden 

aangewezen voor de duur van de zittingsperiode van de deelnemers. De voorzitter is lid van het AB en wordt 

door en uit het AB aangewezen. Dit brengt met zich mee dat het AB hWh bij een nieuwe zittingsperiode naast 

de DB-leden ook de voorzitter opnieuw aanwijst. Herbenoeming is vanzelfsprekend mogelijk. Overigens moet 

het DB van het waterschap bij de portefeuilleverdeling er opnieuw voor kiezen de voorzitter aan te wijzen als 

vertegenwoordiger in het AB hWh. 

Stemmen bij volmacht 
Meerdere keren stellen AB-leden de vraag naar voren of het mogelijk is om een AB hWh lid van een ander 
waterschap een volmacht te geven om over een bepaald onderwerp te kunnen stemmen. Indien een 
vertegenwoordiger van een waterschap is verhinderd en ook zijn plaatsvervanger kan op dit moment niet, kan 
een ander AB hWh lid wel namens hem/haar spreken maar niet namens hem stemmen. Omdat veel 
waterschappen samenwerken lijkt dan een volmacht aan een AB hWh lid van een ander waterschap een goede 
optie. Een waterschap kan dan zelf bepalen of hiervan gebruik wordt gemaakt. In 2017 is hierover een afspraak 
gemaakt in het AB hWh. Juridisch is het in strijd met de democratische legitimatie van besluitvorming om het 
privaatrechtelijke instrument ‘volmacht’ te hanteren om in de verhindering van een lid te voorzien.  
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SAW 

In de Gr hWh is in artikel 35, 2e lid bepaald dat de Sectorale Arbeidsvoorwaardenregelingen 

Waterschapspersoneel zijn van overeenkomstige toepassing op het personeel van Het Waterschapshuis. 

Verder is geregeld dat nadere rechtspositionele besluiten door het algemeen bestuur worden vastgesteld. 

In verband met de inwerkingtreding van de Wet normalisering rechtspositie ambtenaren (Wnra) heeft het AB 

hWh op 29 november 2018 besloten toe te treden tot de per 6 december 2018 opgerichte 

werkgeversvereniging. De SAW is vervallen en daarvoor in de plaats is de CAO Werken voor waterschappen 

gekomen. Artikel 35, 2e lid uit de Gr hWh worden geschrapt. 

4 Proces 

Het DB hWh heeft het initiatief genomen tot wijziging van de Gr hWh. Er is in een ambtelijke werkgroep 

samengesteld waarin zowel medewerkers van hWh, waterschappen en externe adviseurs participeren. 

Daarnaast zijn een aantal adviseurs van waterschappen betrokken bij deze werkgroep. Het i-Platform en de 

OGT zijn inhoudelijk geïnformeerd over de aanstaande wijziging.  

De werkgroep heeft een concept gewijzigde Gr hWh opgeleverd. Dit concept wordt besproken in de 

vergadering van het Algemeen bestuur hWh 6 juli 2023. Als er voldoende draagvlak voor de wijzigingen is, 

stuurt het DB uiterlijk 14 juli 2023 de concept gewijzigde Gr hWh voor zienswijze naar de algemene besturen 

van de waterschappen. Deze hebben formeel 8 weken de tijd om hun zienswijze te geven. Gelet op het 

aanstaande zomerreces wordt een langere termijn (tot 20 oktober 2023) gehanteerd. Streven is om in de AB-

vergadering hWh op 23 november de gewijzigde Gr hWh voor te leggen. Na de novembervergadering wordt 

deze naar de waterschappen gestuurd met het verzoek om de toe- en instemmingsprocedure te doorlopen. Dit 

houdt in dat het dagelijks bestuur van het waterschap aan het algemeen bestuur vraagt om toestemming om in 

te mogen stemmen met de gewijzigde Gr. Na verkregen toestemming, mag het DB-lid dat het waterschap in 

het algemeen bestuur hWh vertegenwoordigt, instemmen met de gewijzigde Gr. Dit gebeurt naar verwachting 

in de AB-vergadering die eind juni 2024 wordt gepland, zodat de gewijzigde regeling met ingang van 1 juli 2024 

in werking kan treden. 

5 Gevraagd besluit 

Aan het AB wordt gevraagd uit te spreken of er voldoende draagvlak bestaat voor de voorgestelde wijzigingen, 

waarna de concept gewijzigde Gr door het DB hWh voor zienswijze wordt aangeboden aan de AB-en van de 

waterschappen. 
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Geacht bestuur, 

Op 1 juli 2022 is de Wet gemeenschappelijke regeling (Wgr) gewijzigd. Deze wetswijziging dient voor 1 juli 2024 
in alle gemeenschappelijke regelingen geïmplementeerd te worden. Ook de Gemeenschappelijke regeling het 
Waterschapshuis (Gr hWh) moet worden gewijzigd. Voordat tot wijziging kan worden overgegaan moet aan de 
algemene besturen van de waterschappen een zienswijze worden gevraagd over de concept gewijzigde 
regeling.

Het Dagelijks bestuur hWh heeft het initiatief genomen tot wijziging van de Gr hWh. Er is in een ambtelijke 
werkgroep samengesteld waarin zowel medewerkers van hWh, waterschappen en externe adviseurs 
participeren. Daarnaast zijn een aantal adviseurs van waterschappen betrokken bij deze werkgroep. Het 
Algemeen bestuur hWh, de Opdrachtgeverstafel en het i-Platform zijn inhoudelijk geïnformeerd over de 
aanstaande wijziging. De werkgroep heeft een concept gewijzigde Gr hWh opgeleverd. Dit concept is 
besproken in de vergadering van het Algemeen bestuur hWh d.d. 6 juli 2023. Het Algemeen bestuur heeft 
uitgesproken dat er voldoende draagvlak voor de voorgestelde wijzigingen is om deze voor zienswijze voor te 
leggen aan de besturen van de waterschappen.

Hierbij ontvangt u de concept gewijzigde Gr hWh welke u voor zienswijze aan het algemeen bestuur van uw 
waterschap kunt voorleggen. Formeel is er 8 weken de tijd om de zienswijze te geven. Gelet op het aanstaande 
zomerreces wordt een langere termijn, tot 20 oktober 2023 gehanteerd. Streven is om in de AB-vergadering 
hWh op 23 november 2023 de gewijzigde Gr hWh voor te leggen. Na de novembervergadering wordt deze naar 
de waterschappen gestuurd met het verzoek om de toe- en instemmingsprocedure te doorlopen. Dit houdt in 
dat het dagelijks bestuur van het waterschap aan het algemeen bestuur om toestemming vraagt om in te 
mogen stemmen met de gewijzigde Gr. Na verkregen toestemming, mag het DB-lid dat het waterschap in het 
algemeen bestuur hWh vertegenwoordigt, instemmen met de gewijzigde Gr. Dit gebeurt naar verwachting in 
de AB-vergadering die eind juni 2024 wordt gepland, zodat de gewijzigde regeling met ingang van 1 juli 2024 in 
werking kan treden.
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In de bijlagen bij deze brief treft u aan: 

A. Voorstel aan het Algemeen bestuur hWh, 
B. Concept gewijzigde Gr hWh (met zichtbare wijzigingen) 
C. Concept gewijzigde Gr hWh (nieuw)
D. Artikelsgewijze toelichting op de voorgestelde wijzigingen
E. Document met tekstsuggesties ten behoeve van het AB-voorstel waterschap wijziging Gr hWh.

Wij verzoeken u de zienswijze van uw algemeen bestuur uiterlijk 20 oktober 2023 aan ons kenbaar te maken 
via het mailadres: bestuur@hetwaterschapshuis.nl. Via dit mailadres kunt u ook uw eventuele vragen stellen 
over het proces of de inhoud van de wijzigingen.

Met vriendelijke groeten,
namens het Dagelijks bestuur van Het Waterschapshuis,
 
 

drs. G.J.A. Smits, secretaris-directeur 

mailto:bestuur@hetwaterschapshuis.nl


Artikelsgewijze toelichting op gewijzigde artikelen Gr hWh 

 

Deze toelichting is gebaseerd op een meer juridisch geformuleerde, uitgebreidere beslispuntenmemo van PROOF adviseurs 

te Rotterdam. Indien gewenst, kan deze worden opgevraagd via bestuur@hetwaterschapshuis.nl 

 

 

 

In dit document worden de inhoudelijk gewijzigde artikelen Gr hWh toegelicht. De gewijzigde 

nummering van artikelen spreekt voor zich en is niet toegelicht. 

 

Artikel 14:  

In de Gr het Waterschapshuis (Gr hWh) kunnen een aantal besluiten worden aangewezen 

waarover, voordat deze worden genomen, aan de algemene besturen van de waterschappen om 

een zienswijze wordt gevraagd. Advies is om dit te laten gelden voor het vaststellen of wijzigen van 

het dienstverleningshandvest en het vaststellen of wijzigen de bijdrageverordening. 

Toelichting: 

Beide besluiten kunnen financiële impact hebben op de bijdrage van de deelnemers aan hWh. Voor 

wat betreft de bijdrageverordening spreekt dit voor zich. Voor wat betreft het dienstverleningshand-

vest is relevant dat hierin is opgenomen op welke wijze en tegen welke kosten deelnemers kunnen 

stoppen met het afnemen/participeren in programma’s en projecten. Het afbouwen/wijzigen van het 

aantal deelnemers aan programma’s en projecten kan invloed hebben op de financiën van de 

betreffende programma’s en projecten en dus de bijdragen die de achterblijvende deelnemers 

dienen te betalen terwijl anderzijds van deelnemer(s) die stoppen met het afnemen/participeren aan 

programma’s en projecten een bepaald commitment wordt verwacht in de bijdrage van de kosten 

die gepaard gaan met de afname of wijziging. 

 

Artikel 15: 

In de Gr hWh moet een bepaling worden opgenomen over participatie door ingezetenen en 

belanghebbenden bij de voorbereiding, vaststelling en uitvoering van beleid 

Toelichting: 

Het Waterschapshuis is een uitvoerende Gr. Voor hWh geldt dat enkel sprake is van mandatering van 

taken door de deelnemende dagelijks besturen van de waterschappen aan hWh. In principe zijn dit 

dus beleidsarme taken. Het beleid wordt vastgesteld door de besturen van de waterschappen. Dit 

betekent dat bijvoorbeeld aansluiting gezocht kan worden bij de wijze waarop participatie binnen de 

waterschappen wordt toegepast. Er dient daarom nagedacht te worden over de wijze waarop 

participatie wordt opgenomen in de Gr.  

Advies is om participatie op dusdanige wijze in te zetten dat inwoners en belanghebbenden via een 

elektronische weg kunnen reageren op bestuursagenda’s en stukken. Het bestuur van hWh kan per 

agendapunt bepalen in hoeverre bij de voorbereiding of uitvoering van beleid geparticipeerd kan 

worden. In de praktijk kan aangesloten worden bij de publicatie van de agenda en de stukken van de 

vergaderingen van het algemeen bestuur op de website. Maar ook andere elektronische 

mogelijkheden kunnen gekozen worden, passend bij het onderwerp en de daarbij gedachte wijze van 

participeren. Het is aan het algemeen bestuur om dat per geval te beoordelen. De reacties uit het 

participatietraject worden in de bestuursvergaderingen meegenomen en gemotiveerd wordt 

aangegeven wat er met de reacties gedaan is. 

Artikel 21 en 24: 

Hier wordt bepaald dat er geen besluiten van het dagelijks bestuur c.q. de voorzitter zijn waarvoor 

de algemene besturen van de waterschappen een zienswijze kunnen indienen.  

Toelichting: 

Voor de besluiten van het dagelijks bestuur en de voorzitter geldt dat die vooral uitvoerend zijn en 

niet direct de financiële, kaderstellende of controlerende taak van de algemene besturen raken. 

Daarom wordt in de Gr opgenomen dat er geen besluiten van deze bestuursorganen zijn waarvan in 

de Gr expliciet wordt gesteld dat er vooraf zienswijzen worden gevraagd. Laat onverlet, dat indien 

daartoe aanleiding is, er altijd zienswijzen kunnen worden gevraagd.  
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Artikel 32, 6e lid, artikel 35, 3e lid en 38, 3e lid: 

In de Gr hWh moet worden bepaald op welke wijze het bestuur van de Gr inlichtingen verstrekt 

aan de algemeen besturen van de waterschappen.  

Toelichting: 

Op dit moment is in de Gr hWh in artikel 28 de passieve informatieplicht al opgenomen. Deze 

voldoet nog niet aan de variant die de Wgr voorschrijft. Dat betekent dat op dit punt de Gr hWh 

gewijzigd dient te worden. De gedachte achter deze bepaling is dat alle deelnemende besturen in 

een gelijke informatiepositie komen. De vraag is op welke wijze de algemene besturen van de 

Waterschappen actief worden geïnformeerd zodat zij hun taken goed kunnen uitoefenen. Bij de 

beantwoording van deze vraag dienen de hiervoor aangegeven instrumenten “zienswijze op 

bestuursbesluiten” en “participatie” meegenomen te worden. Het gaat erom dat met de 

verschillende instrumenten bij elkaar de besturen van de waterschappen zo geïnformeerd worden 

dat zij hun taak goed kunnen uitoefenen. 

Advies is om met een kleine aanpassing van de artikelen 32 en 35 te voldoen aan het wettelijk 

minimum door te vermelden dat de algemene besturen van de waterschappen actief die informatie 

ontvangen die nodig is om hun functie goed te vervullen.  

Artikel 39, 2e lid wordt geschrapt 

Toelichting: 

In de Gr hWh is in artikel 39, 2e lid (nieuwe nummering) bepaald dat de Sectorale Arbeidsvoor-

waardenregelingen Waterschapspersoneel van overeenkomstige toepassing zijn op het personeel 

van hWh. Verder is opgenomen dat nadere rechtspositionele besluiten door het algemeen bestuur 

worden vastgesteld. 

In verband met de inwerkingtreding van de Wet normalisering rechtspositie ambtenaren (Wnra) 

heeft het AB hWh op 29 november 2018 besloten toe te treden tot de per 6 december 2018 

opgerichte werkgeversvereniging. De SAW is vervallen en daarvoor in de plaats is de CAO Werken 

voor waterschappen gekomen. Artikel 39, 2e lid uit de Gr hWh worden geschrapt. 

Afdeling 2: De begroting en afdeling 3: De jaarrekening: 

In de betreffende artikelen zijn de uiterste wettelijke termijnen opgenomen voor 

zienswijzeperiode begroting, toezending van begroting aan gedeputeerde staten, toezending 

voorlopige jaarrekening aan de algemene besturen van de waterschappen. 

Geen toelichting 

 

Artikel 44, 5e lid: 

Hier wordt invulling gegeven aan de wettelijke verplichting om de algemene besturen van de 

waterschappen in kennis te stellen van de reactienota op de zienswijzen t.a.v. begroting. 

Geen toelichting 

Artikel 48 

Hier wordt invulling gegeven aan de wettelijke verplichting om de algemene besturen van de 

waterschappen om een zienswijze te vragen over het besluit tot toetreding van een waterschap tot 

de Gr hWh. 

Geen toelichting 
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Artikel 49: 

Op grond van de Wgr is het verplicht in de Gr een bepaling op te nemen waaruit duidelijk wordt 

welke gevolgen het uittreden van één of meer waterschappen heeft voor het vermogen van de Gr 

en het vermogen van de deelnemende waterschappen. 

Overwegingen: 

Alhoewel in alle gemeenschappelijke regelingen (voor onbepaalde tijd) bepalingen zijn opgenomen 

over de wijze waarop deelnemers kunnen uittreden, is het sinds de wetswijziging van 1 juli 2022 

verplicht om deze bepalingen uit te breiden. Uit de bepaling moet duidelijk worden welke gevolgen 

het uittreden heeft voor het vermogen van de Gr en voor het vermogen van de deelnemende 

waterschappen. Dit betekent dat in de Gr hWh moet worden opgenomen op welke wijze wordt 

bepaald wat de gevolgen van de uittreding zijn en op welke manier het vermogen wordt beïnvloed.  

Op dit moment is in artikel 45 van de Gr hWh de uittreding geregeld. Volgens deze bepaling stelt het 

algemeen bestuur hWh de regels vast voor de berekeningswijze van de uittreding. Dat betekent dat 

op dit moment de Gr hWh niet voldoet aan de minimale voorwaarden die de wetgever stelt.  

Advies is om de uittredingsbepaling in Gr hWh te beperken tot de instandhouding van hWh, omdat 

de afbouw en wijziging van programma’s en projecten in het dienstverleningshandvest is geregeld. In 

de uittredingsbepaling zal dit uitgangspunt worden vermeld, waarbij het dienstverleningshandvest 

specifiek wordt benoemd. In de gewijzigde uittredingsbepaling zal uitgegaan worden van de 

volgende uitgangspunten: 

- Uittreden kan niet eerder dan 3 jaar na toetreding; 
- Er geldt een opzegtermijn van 1 jaar; 
- Uittreden kan per boekjaar 
- Een staffel opnemen waarin wordt bepaald dat de uittreder de instandhoudingskosten (zoals 

bedoeld in artikel 36 1e lid Gr hWh) blijft betalen: 
o 1e jaar na uittreden: 100%  
o 2e jaar: 80% 
o 3e jaar: 60% 
o 4e jaar: 40% 
o 5e jaar: 20% 
o Daarna: 0% 

- De afbouw van de instandhoudingskosten bij uittreding wordt bepaald aan de hand van 

objectieve en gecontroleerde gegevens, namelijk op door een registeraccountant 

gecontroleerde jaarrekening van het boekjaar voorafgaand aan het jaar van uittreding. 

Deze uittredingsregels gelden niet voor programma’s en projecten. De kosten die gepaard gaan met 

beëindiging daarvan zijn geregeld in het dienstverleningshandvest.   
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O N D E R W E R P  

Wijziging Gemeenschappelijke Regeling hWh 

 

 

 

Geachte heer Smits, 

 

Delfland heeft kennisgenomen van het voorstel concept gewijzigde Gr hWh. 

Namens onze verenigde vergadering bieden wij u hierbij onze zienswijze aan op 

de concept gewijzigde Gr hWh.  

 

Delfland gaat akkoord met het conceptvoorstel. Alle aanpassingen die nodig zijn 

volgens de wet zijn verwerkt. In het voorstel staat duidelijk puntsgewijs 

aangegeven welke vereisten en aanpassingen dat zijn.  

 

De VV van Delfland heeft daarnaast vastgelegd welke zaken zij belangrijk vindt 

rond deelnames aan GR-en. Het conceptvoorstel voldoet hieraan. 

 

Delfland wenst de hWh organisatie succes met de implementatie van de 

gewijzigde Gr.  

 

 

Wij gaan ervan uit u zo voldoende te hebben geïnformeerd. 

 

 

Met vriendelijke groet, 

Verenigde Vergadering van Delfland, 

de Secretaris,       de Dijkgraaf,  

 

 

 

 

 

ir. P.C. Janssen     dr. P.H.W.M. Daverveldt  
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Onderwerp Investeringsaanvraag ICT Infrastructuur 

Versienummer 1.0 

Dossiernummer 2953 

D&H datum Dinsdag 22 augustus 2023 

Wijze agenderen Openbaar 

 

1) Het gevraagde besluit 

1. Het investeringsplan voor de vernieuwing en uitbreiding van onderdelen van de ICT-

infrastructuur (bijlage 1), met geraamde kosten van €780.500 incl. BTW, vast te stellen. 

2. Het uitvoeringskrediet voor de vernieuwing en uitbreiding van onderdelen van de ICT-

infrastructuur (bijlage 1), ter hoogte van €780.500 incl. BTW, beschikbaar te stellen.   

 

2) Aanleiding 

Enerzijds door groei in de afgelopen jaren van het aantal gebruikers van de ICT-Infrastructuur 

en anderzijds doordat een aantal hardware- en softwarecomponenten verouderd zijn, dienen 

een aantal onderdelen van de ICT-Infrastructuur uitgebreid of vervangen te worden of te 

worden voorzien van nieuwe versies van de onderliggende besturingssoftware. 

 

3) Beoogd effect 

Het vernieuwen en uitbreiden van onderdelen van de ICT-Infrastructuur zorgt voor 

verbetering van de prestaties van deze infrastructuur en zal ervoor zorgen dat 

Hoogheemraadschap Delfland de komende jaren verzekerd blijft van beveiligingsupdates, 

vervangende onderdelen en van ondersteuning door de leveranciers. 

 

4) Kernboodschap 

Een aantal onderdelen van de ICT-Infrastructuur, te weten het ICT-virtualisatieplatform, de 

netwerk coreswitches en de WiFi netwerkapparatuur, zijn verouderd, zijn niet ingericht op de 

huidige hoeveelheid gebruikers en voldoen niet meer aan de huidige eisen op het gebied van 

security, performance en beheersbaarheid.  

 

Hierdoor is het noodzakelijk om: 

- de onderliggende hardware van het ICT-virtualisatieplatform uit te breiden;  

- de besturingssoftware van het ICT-virtualisatieplatform te vernieuwen; 

- de netwerk coreswitches te vervangen; 

- de WiFi netwerkapparatuur te vervangen.  

 

5) Historie – eerdere besluitvorming 

N.v.t. 

 

6) Regelgeving en Beleid  

De betreffende infrastructuuronderdelen zijn reeds getoetst en voldoen aan de door Delfland 

gestelde normen voor betrouwbaarheid en veiligheid en aan het informatiebeleid. 

De aan te schaffen hardware en software voldoet aan de binnen Delfland gestelde normen 

voor betrouwbaarheid en veiligheid.  
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7) Financiën  

 
 
In bovenstaande overzicht is te zien dat er een totaalbedrag van €780.402,80 in hardware, 

software en implementatie wordt geïnvesteerd. Deze componenten worden geactiveerd op de 

balans van Delfland en afgeschreven over een periode van 5 jaar. De implementatie zal naar 

verwachting in Q4 2023 worden afgerond. De jaarlijkse kapitaallasten van circa €156.000 

worden meegenomen in de meerjarenbegroting.  

 
8) Duurzaamheid 

De hardware wordt aangeschaft onder de vigerende mantelovereenkomst voor de aankoop 

van ICT-hardware. Onze partner op dit gebied heeft duidelijke ambities voor 2030 met 

betrekking tot duurzaamheid, welke ook opgenomen zijn op hun website. Zo streven zij naar 

een 100% circulair aanbod en 0% impact op het klimaat in de gehele waardeketen. Dit doen 

zij bijvoorbeeld door het realiseren van klimaatneutraal vervoer en het hergebruiken van 

apparatuur.  

 

Een passage van de website:"Met elektrische vrachtwagens en biobrandstof hebben we geen 

fossiele brandstof meer nodig om onze producten te vervoeren. Dus waarom zouden we dit 

nog motiveren? Wij doen met onze transportpartners ons uiterste best om zo snel mogelijk 

volledig klimaatneutraal transport te realiseren. Niet alleen het transport naar ons, maar naar 

alle klanten van onze partners." 

 

Daarnaast wordt duurzaamheid ingevuld door een efficiënt ontwerp met een laag 

stroomverbruik en door het inzetten van nieuwe technieken die middels de vernieuwingen 

beschikbaar komen om efficiënter gebruik te kunnen maken van de onderliggende 

hardwarecomponenten.  

 
9) Organisatorische en personele consequenties 

De uitbreiding van het ICT-virtualisatieplatform zal de digitale werkplek (VDI) sneller doen 

functioneren. Hierdoor wordt het voor alle gebruikers makkelijker, efficiënter, sneller en 

prettiger om hun werkzaamheden op de digitale werkplek uit te voeren.  

Het vervangen van de netwerkonderdelen stelt ICT in staat om een sneller, betrouwbaarder 

en veiliger (WiFi-) netwerk aan de organisatie beschikbaar te stellen. 

 

Uibreiding VXRail

Omschrijving Bedrag Totaal

Hardware inclusief licenties 204.937,00€  

BTW 21% 42.923,00€   

Subtotaal 247.860,00€  

Horizon upgrade incl. golden image

Omschrijving Bedrag

Software inclusief licenties en installatie/configuratie 148.760,00€  

BTW 21% 31.240,00€   

Subtotaal 180.000,00€  

Vervanging coreswitches

Omschrijving Bedrag

Hardware inclusief licenties 216.102,00€  

BTW 21% 45.381,00€   

Subtotaal 261.483,00€  

Vervanging WiFi apparatuur

Omschrijving Bedrag

Hardware inclusief licenties 75.256,04€   

BTW 21% 15.803,76€   

91.059,80€   

Totaal 780.402,80€  

Investeringsoverzicht
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10) OR 

N.v.t. 

 
11) Risico's en beheersmaatregelen 

Het huidige virtualisatieplatform voldoet al langere tijd niet meer. Hierdoor is het momenteel 

niet mogelijk om een betrouwbare en snelle digitale werkomgeving aan onze gebruikers te 

bieden. Het uitbreiden van het platform is hoogstnoodzakelijk en zeer urgent om traagheid, 

uitval, verstoringen en andere problemen te verhelpen en voorkomen.  

De voor de digitale werkomgeving gebruikte besturingssoftware is verouderd en wordt 

inmiddels niet meer door de leverancier ondersteund en niet meer voorzien van 

(beveiligings)updates. Deze software zal een upgrade moeten krijgen naar de nieuwste 

versie. 

 

De huidige netwerk coreswitches en WiFi netwerkapparatuur zijn verouderd en worden niet 

meer ondersteund door de leverancier. Hierdoor is het momenteel niet mogelijk om een 

moderner, sneller en betrouwbaarder (WiFi-) netwerk aan onze medewerkers aan te bieden. 

Het vervangen van de netwerk coreswitches en WiFi netwerkapparatuur is hoogstnoodzakelijk 

om beveiligingsrisico's, traagheid, uitval, verstoringen en andere problemen te verhelpen en 

te voorkomen. 

 
Indien de VV instemt met het investeringsvoorstel worden bovenstaande risico gemitigeerd. 

Gedurende de realisatie van de vernieuwingen en uitbreidingen is het grootste risico het 

gebrek aan capaciteit binnen ICT. Dit komt doordat er gelijktijdig aan vele verbeteringen 

wordt gewerkt. Wij mitigeren dit risico door te prioriteren binnen het projectportfolio en 

samen te werken met onze partners.  
 

12) Communicatie (in- en extern) en participatie 

ICT zal, samen met haar partners, de werkzaamheden op de achtergrond en buiten 

kantoortijden uitvoeren. Werknemers van Delfland zullen daardoor weinig last van deze 

werkzaamheden ondervinden. Wanneer de werkzaamheden succesvol zijn afgerond zal ICT 

hierover berichtgeving verzorgen op de SharePoint Nieuws omgeving van Delfland. 

 
13) Bekendmaking en vervolgprocedure 

Na het besluit tot kredietverlening volgt een inkoopprocedure onder de vigerende 

mantelovereenkomsten voor aankoop van ICT-hardware. 

 
14) Bevoegd orgaan 

De verenigde vergadering is conform artikel 99 van de Waterschapswet het bevoegd orgaan 

voor het vaststellen van het investeringsplan en het verlenen van uitvoeringskrediet.  

 

15) Toelichting 

Zie bijlage. 

 
16) Bijlagen 

Bijlage 1 investering ICT-Infrastructuur 
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Onderwerp Investeringsaanvraag ICT Infrastructuur 

Dossiernummer 2953 

 

 

De verenigde vergadering van Delfland, 

 

op voordracht van dijkgraaf en hoogheemraden van Dinsdag 22 augustus 2023, 

dossiernummer 2953; 

 

gelezen het positieve advies van de commissie Bestuur, Financiën en Organisatie. 

 

 

Overwegende dat:  

Delfland dient te beschikken over een stabiele, moderne, veilige en snelle ICT-Infrastructuur 

die collega's faciliteert om hun werkzaamheden doelmatig en efficiënt te kunnen uitvoeren, 

 

Gelet op:  

Artikel 99 van de Waterschapswet; 

 

Besluit: 

 

1. Het investeringsplan voor de vernieuwing en uitbreiding van onderdelen van de ICT-

infrastructuur (bijlage 1), met geraamde kosten van €780.500 incl. BTW, vast te stellen. 

2. Het uitvoeringskrediet voor de vernieuwing en uitbreiding van onderdelen van de ICT-

infrastructuur (bijlage 1), ter hoogte van €780.500 incl. BTW, beschikbaar te stellen.   

 

Aldus besloten in de openbare vergadering van donderdag 28 september 2023. 

 

De verenigde vergadering voornoemd, 

 

de secretaris,           de voorzitter, 

 

             
  

ir. P.C. Janssen dr. P.H.W.M. Daverveldt 

 

 

 

 



Bijlage investeringsaanvragen ICT-Infrastructuur

Inleiding
Deze bijlage maakt onderdeel uit van het bestuursvoorstel “Investering ICT-Infrastructuur”. 
Hierin wordt voor de vier betreffende ICT-Infrastructuur onderdelen nader uitgelegd waarom 
voor deze onderdelen de gevraagde investering noodzakelijk is.

ICT-Virtualisatieplatform, uitbreiding hardware
Het ICT-virtualisatieplatform wordt gebruikt om, op basis van Dell VxRail infrastructuur, de 
Virtual Desktop Infrastructure omgeving, de digitale werkplek, voor alle Delfland gebruikers te 
voorzien. Wanneer we over het ‘virtualisatieplatform’ spreken, hebben we het over een 
combinatie van hardware en software die het mogelijk maakt deze VDI-omgeving centraal 
beschikbaar te stellen. Virtualisatie van de hardware en software zorgt ervoor dat gebruikers 
van Delfland op iedere willekeurige computer in de kantoorpanden kunnen inloggen en hun 
digitale werkomgeving kunnen benaderen.

Iedere gebruiker krijgt binnen dit virtualisatieplatform computerkracht toegewezen voor zijn 
of haar werkplek. Denk aan werkgeheugen en opslagcapaciteit, nader benoemd als 
‘capaciteit’. Hoe meer gebruikers ingelogd zijn, hoe meer capaciteit er van het centrale 
virtualisatieplatform wordt gebruikt.

De totaal beschikbare capaciteit van het ICT-virtualisatieplatform is niet langer voldoende om 
alle gebruikers van Delfland te voorzien van een werkplek met een fatsoenlijke 
gebruikerservaring. 

Dit komt door enerzijds een groei van het aantal gebruikers, het oorspronkelijke platform is 
begroot op 450 gebruikers, inmiddels rekenen we met 850 gebruikers (voor vaste gebruikers, 
bestuurders, stagiairs, inhuurkrachten, adviseurs en andere tijdelijke gebruikers). Anderzijds 
neemt de vereiste capaciteit per gebruiker toe, door het gebruik van nieuwere, complexere 
software en besturingssystemen. 

Samengevat leidt dit momenteel tot veel traagheid op de werkplek, uitval, verstoringen en 
andere problemen. Het is noodzakelijk de capaciteit van het ICT-virtualisatieplatform te 
vergroten zodat gebruikers hun werkzaamheden op een snelle en betrouwbare digitale 
werkplek kunnen uitvoeren. 

ICT-Virtualisatieplatform, upgrade besturingssoftware
Het ICT-virtualisatieplatform wordt gebruikt om, op basis van Dell VxRail infrastructuur, de 
Virtual Desktop Infrastructure omgeving, de digitale werkplek, voor alle Delfland 
medewerkers te voorzien. Wanneer we over het ‘virtualisatieplatform’ spreken, hebben we het 
over een combinatie van hardware en software die het mogelijk maakt deze VDI-omgeving 
centraal beschikbaar te stellen. Virtualisatie van de hardware en software zorgt ervoor dat 
medewerkers van Delfland op iedere willekeurige computer in de kantoorpanden kunnen 
inloggen en hun digitale werkomgeving kunnen benaderen. 

Binnen dit ICT-virtualisatieplatform wordt de VMWare Horizon software gebruikt om de 
virtuele werkplek per gebruiker beschikbaar te stellen. Deze software zorgt ervoor dat een 
gebruiker na het inloggen een virtuele desktop aangeboden krijgt die alle applicaties bevat die 
hij/zij nodig heeft voor zijn/haar functie. De basis hiervoor is een zogeheten “golden image”. 
Dit is in feite de virtuele basiswerkplek waarin het besturingssysteem en de basisapplicaties 
zijn opgenomen die alle medewerkers van Delfland nodig hebben.

Momenteel gebruiken we nog versie 7 van de VMWare Horizon software. Enige tijd geleden is 
versie 8 van deze software uitgebracht en onlangs heeft VMWare aangekondigd dat de 
ondersteuning voor versie 7 is stopgezet. Dit betekent dat er geen (beveiligings)updates meer 
worden uitgebracht. Daarnaast biedt versie 8 een aantal nieuwe technieken waarmee de 



virtuele werkplek sneller en betrouwbaarder kan worden gemaakt in het dagelijkse gebruik. 
Hiermee kan een deel van de huidige werkplek performanceproblematiek worden opgelost.

Samengevat zorgt een upgrade naar VMWare Horizon versie 8 ervoor dat we de komende 
jaren weer zullen worden voorzien van (beveiligings)updates en van ondersteuning door de 
leverancier bij het oplossen van problemen in deze omgeving. Daarnaast kunnen we met deze 
versie een aantal technieken inzetten om de huidige virtuele werkplek sneller en stabieler te 
maken.

Vervanging netwerk coreswitches
De huidige netwerk coreswitches die nodig zijn om het vaste netwerk op alle Delfland locaties 
te kunnen aanbieden zijn inmiddels 10 jaar oud. Deze switches vormen het hart en het 
controlecentrum van het vaste netwerk dat organisatie breed is geïmplementeerd. Door de 
fabrikant is de ondersteuning hierop inmiddels stopgezet wat een aantal gevolgen met zich 
meebrengt: 

Security: door het stopzetten van de ondersteuning worden er voor deze apparatuur ook geen 
updates meer uitgebracht die mogelijke beveiligingslekken in de apparatuur oplossen.

Vervanging: als één van de coreswitches defect raakt is er geen vervangend exemplaar meer 
te bestellen omdat deze niet meer worden geproduceerd.

Support: als er op één van de coreswitches een storing ontstaat kunnen we niet meer 
terugvallen op de leverancier voor hulp bij het oplossen van de storing.

Snelheid/capaciteit: nieuwe ontwikkelingen en nieuwe standaarden, bijvoorbeeld nieuwe 
beveiligingsprotocollen, worden niet meer beschikbaar gesteld voor onze huidige 
coreswitches.
 
Vervanging WiFi netwerkapparatuur
De huidige WiFi netwerkapparatuur die nodig is om het draadloze netwerk op alle Delfland 
locaties te kunnen aanbieden is inmiddels 6 jaar oud. Door de fabrikant is de ondersteuning 
hierop inmiddels stopgezet wat een aantal gevolgen met zich meebrengt: 

Security: door het stopzetten van de ondersteuning worden er voor deze apparatuur ook geen 
updates meer uitgebracht die mogelijke beveiligingslekken in de apparatuur oplossen.

Vervanging: indien één van de onderdelen van het huidige WiFi netwerk, bijvoorbeeld een 
accesspoint, defect raakt is er geen vervangend exemplaar meer te bestellen omdat deze niet 
meer worden geproduceerd.

Snelheid/capaciteit: nieuwe ontwikkelingen en nieuwe WiFi-standaarden die bijvoorbeeld de 
capaciteit of de snelheid van het WiFi-netwerk vergroot worden niet meer beschikbaar gesteld 
voor onze huidige WiFi netwerkapparatuur.
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Onderwerp Investeringsplan en aanvraag uitvoeringskrediet voor de vervanging 

van mobiele telefoons 

Versienummer 1.0 

Dossiernummer 2952 

D&H datum Dinsdag 22 augustus 2023 

Wijze agenderen Openbaar 

 

 

 

1) Het gevraagde besluit 

 

1. Het investeringsplan voor de verwerving en uitrol van nieuwe mobiele telefoons (iPhone  

SE), met geraamde kosten van €176.000 incl. BTW, vast te stellen. 

2. Het uitvoeringskrediet voor de verwerving en uitrol van nieuwe mobiele telefoons (iPhone 

SE), ter hoogte van €176.000 incl. BTW, beschikbaar te stellen.    

 

2) Aanleiding 

De huidige iPhones van Delfland zijn in 2017 en 2018 aangeschaft en hebben het einde van 

hun technische levensduur bereikt. De apparatuur wordt binnenkort (vanaf september ’23) 

niet meer ondersteund door de leverancier. Dit betekent dat er geen updates meer komen 

voor de verbetering van de veiligheid van het besturingssysteem en de firmware. Daarnaast 

geven gebruikers aan dat de telefoons traag functioneren en dat de batterijduur beperkend is 

voor het uitvoeren van hun werkzaamheden. 

 

3) Beoogd effect 

Met het verkregen uitvoeringskrediet wordt beoogd in 2023 alle verouderde iPhones van 

gebruikers te vervangen voor een nieuwere iPhone SE die optimaal gebruiksgemak op de ICT 

infrastructuur bieden en weer een aantal jaren ondersteund worden.  

 

4) Kernboodschap 

Vervanging van mobiele apparatuur door moderne modellen die een optimaal gebruiksgemak 

op de actuele infrastructuur bieden en weer een aantal jaren ondersteund worden.  

 

5) Historie – eerdere besluitvorming 

In 2022 is de vervanging van mobiele apparaten van Samsung goedgekeurd door de VV. In 

de investeringsaanvraag van destijds is een prognose opgenomen van € 250.000 voor de 

vervanging van Apple apparatuur in 2023, dat is nu aan de orde. 

 

6) Regelgeving en Beleid  

De aan te schaffen telefoons voldoen aan de binnen Delfland gestelde normen voor 

betrouwbaarheid en veiligheid. De huidige apparatuur krijgt vanaf september geen software 

updates meer van de leverancier, en dreigt op termijn niet te voldoen aan de normenkaders 

van Delfland.  

 
7) Financiën  

Voor de vervangingen moet een totaal investeringsbedrag van ca €176.000 (incl. BTW) 

worden geraamd. De vervanging wordt op termijn gedaan conform de uitgangspunten van de 

'digitale werkplek van de toekomst'.  
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Dit bedrag bestaat uit: 

Aanschaf mobiele devices (239 stuks iPhone SE 64GB)      € 109.820  

Project- en implementatiekosten (uitrol van devices)      €   20.000  

Overige kosten (accessoires)          €   15.000  

Totaal excl. BTW:                € 144.820 

Totaal incl. 21% BTW (€ 30.412)      € 175.232 

 

In bovenstaande prijsopbouw wordt uitgegaan van €459,50 excl. BTW per iPhone. Dit is de 

inkoopprijs die Delfland betaalt wanneer de apparatuur ingekocht wordt onder de 

mantelovereenkomst voor de aanschaf van hardware. Dergelijke bestellingen kunnen niet 

buiten de mantelovereenkomst aangeschaft worden zonder aan te besteden.  

 

Het bedrag van €459,50 excl. BTW (€555 incl. BTW) per iPhone is marktconform, dergelijke 

modellen zijn bij Coolblue of MediaMarkt verkrijgbaar voor €555 incl. BTW.  

 

De kosten voor accessoires zijn geraamd op €15.000 excl. BTW, dit zal besteed worden aan 

hoesjes en screen protectors gedurende de periode dat de iPhones in gebruik zijn. 

 

De I-phones worden afgeschreven in 5 jaar. De jaarlijkse kapitaallasten worden in de 

meerjarenbegroting opgenomen.  

Van de zijde van ICT wordt een afschrijvingstermijn van 5 jaar voor mobiele telefoons te lang 

geacht. Dit omdat deze telefoons al na 3 jaar technisch verouderd. Voorgesteld dit op korte 

termijn op ambtelijk niveau op te pakken. 

 
8) Duurzaamheid 

Het vervangen van de mobiele telefoons betekent dat de oude telefoons centraal ingezameld 

zullen worden. Apparatuur wordt te allen tijde geschoond door ICT nadat dit is ingezameld.  

 

Vervolgens wordt de apparatuur door Delfland verkocht aan de leverancier. Afhankelijk van de 

waarde in het economisch verkeer wordt de apparatuur door de leverancier aangeboden op de 

markt voor ‘refurbished’ apparatuur, ofwel gerecycled om schaarse grondstoffen terug te 

winnen. 

 

De opbrengsten van deze verkoop zijn naar verwachting marginaal vanwege de leeftijd van 

de apparatuur. Daarom zijn de opbrengsten niet benoemd in de financiële uiteenzetting.  

 

In sommige gevallen zal Delfland geschoonde apparatuur op aanvraag weggeven aan goede 

doelen, indien zich daarvoor iemand meldt. Voorwaarde hierbij is, dat dit niet leidt tot  

financiële nadelen leiden voor Delfland. Daarnaast mag het weggeven van geschoonde 

apparatuur niet leiden tot reputatierisico's. De apparatuur wordt door een medewerker van de 

ICT afdeling verstrekt in dergelijke gevallen. 

 
9) Organisatorische en personele consequenties 

De nieuwe devices zullen door onze leverancier in samenwerking met de ICT Servicedesk 

worden voorbereid en uitgegeven vanuit de ICT Servicebalie.  

 
10) OR 

N.v.t.  

 
11) Risico's en beheersmaatregelen 

Uitstel van vervanging zal leiden tot een hoger percentage uitval wegens veroudering, 

alsmede traagheid en problemen met batterijduur. Daarnaast is uitstel naar verwachting 

binnen afzienbare tijd (september 2023) niet meer mogelijk omdat fabrikanten stoppen met 

het maken van updates voor firmware en operating systems voor deze oudere modellen. Het 

past niet binnen het informatiebeveiligingsbeleid van Delfland om apparatuur te gebruiken die 

niet kan worden voorzien van de noodzakelijke updates. 
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Indien de VV instemt met het investeringsvoorstel wordt bovenstaand risico gemitigeerd. 

Gedurende de implementatiefase bestaat een risico op vertraging doordat nieuwe apparatuur 

niet tijdig geleverd kan worden. Dit risico mitigeren wij door vroegtijdig afspraken te maken 

met leveranciers en modellen te kiezen die uit voorraad leverbaar zijn. 

 
12) Communicatie (in- en extern) en participatie 

Omdat elke Delfland gebruiker standaard wordt voorzien van een mobiele telefoon wordt bij 

de gebruikers die nu in het bezit zijn van de iPhone 8 het apparaat omgewisseld voor de 

iPhone SE. Dit geld niet voor de bestuursleden gezien zij in 2023 nieuwere apparatuur 

ontvangen hebben. 

 

De vervanging van de apparatuur is een logistieke operatie die zorgvuldig begeleid zal  

worden. 

 
13) Bekendmaking en vervolgprocedure 

Na het besluit tot kredietverlening volgt een inkoopprocedure onder de vigerende  

mantelovereenkomsten voor aankoop van tablets en smartphones, c.q. ICT-hardware. 

 
14) Bevoegd orgaan 

De verenigde vergadering is conform artikel 99 van de Waterschapswet het bevoegd orgaan 

voor het vaststellen van het investeringsplan en het verlenen van uitvoeringskrediet.  

 
15) Toelichting 

Voor welke apparaten kiest Delfland en waarom?  

  

• Wij kiezen voor Apple en/ of  Samsung omdat onze hele infrastructuur is ingesteld op 

deze twee platforms (iOS en Android) en omschakeling naar een ander platform zeer hoge 

kosten en een lagere beschikbaarheid gedurende de transitieperiode met zich meebrengt. 

Bovendien komen nieuwe applicaties en beveiligingsupdates vrijwel altijd als eerste uit op 

deze twee leidende platforms.  

• Wij kiezen voor de nieuwste modellen omdat wij dan zo lang mogelijk kunnen rekenen op 

updates van het OS en van de beveiligingssoftware. Bij oudere (en goedkopere) modellen 

is de resterende periode navenant korter.   

• Wij kiezen voor afname van een Nederlands product omdat onze leverancier (zie onder) 

op buitenlandse exemplaren (via parallelimport verkregen) geen garantie kan verlenen. 

Overigens zijn buitenlandse exemplaren maar een paar procent goedkoper.  

• Soms zouden wij nog concessies kunnen doen aan de uitrusting van het apparaat 

(bijvoorbeeld een iPad met iets minder GB opslag of zonder voorziening voor een SIM-

kaart) maar met het oog op de voortschrijdende digitalisering en de snel toenemende 

mogelijkheden om (efficiënt) in het veld te kunnen werken, zal dit waarschijnlijk 

onverstandig blijken. Wij kiezen daarom voor een gemiddelde uitrusting.  

• De inkoop van hardware vindt rechtmatig plaats via de daartoe afgesloten 

mantelovereenkomsten. ‘Shoppen’ is daarom niet mogelijk en levert, vanwege de sterke 

positie van de fabrikanten, overigens ook niet heel veel op.  

 
16) Bijlagen 

N.v.t. 
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Onderwerp Investeringsplan en aanvraag uitvoeringskrediet voor de vervanging 

van mobiele telefoons 

Dossiernummer 2952 

 

 

De verenigde vergadering van Delfland, 

 

op voordracht van dijkgraaf en hoogheemraden van Dinsdag 22 augustus 2023, 

dossiernummer 2952; 

 

gelezen het positieve advies van de commissie Bestuur, Financiën en Organisatie. 

 

 

Overwegende dat:  

Delfland dient te beschikken over robuuste kantoorapparatuur die collega’s faciliteert om hun 

werkzaamheden doelmatig te kunnen uitvoeren,  

 

 

Gelet op:  

Artikel 99 van de waterschapswet; 

 

Besluit: 

 

1. Het investeringsplan voor de verwerving en uitrol van nieuwe mobiele telefoons (iPhone 

SE), met geraamde kosten van €176.000 incl. BTW, vast te stellen. 

2. Het uitvoeringskrediet voor de verwerving en uitrol van nieuwe mobiele telefoons (iPhone 

SE), ter hoogte van €176.000 incl. BTW, beschikbaar te stellen.  

  

 

 

Aldus besloten in de openbare vergadering van donderdag 28 september 2023. 

 

De verenigde vergadering voornoemd, 

 

de secretaris,           de voorzitter, 

 

             
  

ir. P.C. Janssen dr. P.H.W.M. Daverveldt 
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Onderwerp Wijziging Reglement van Orde VV en commissies Delfland 2023 

Versienummer 1 

Dossiernummer 2917 

Wijze agenderen Openbaar 

 

 

1) Het gevraagde besluit 

De Verenigde Vergadering besluit vast te stellen: 

 

Het Wijzigingsbesluit Reglement van Orde VV en commissies Delfland 2023 

  

 

2) Aanleiding 

De 'Wet bevorderen integriteit en functioneren decentraal bestuur' heeft per 1 april 2023 de 

Waterschapswet gewijzigd op het onderdeel geheimhouding. Als gevolg hiervan moeten de 

bepalingen in paragraaf 4.5 en 5.4 van het Reglement van Orde VV en commissies Delfland 

2023 worden aangepast. De aanpassingen zijn voornamelijk van technische aard. 

 

3) Beoogd effect 

De bepalingen omtrent geheimhouding in paragraaf 4.5 en 5.4 van het Reglement van Orde 

VV en commissies Delfland 2023 sluiten door deze wijziging aan bij de bepalingen omtrent 

geheimhouding in de Waterschapswet. 

  

4) Kernboodschap 

Het Reglement van Orde legt regels vast voor de vergaderingen en andere werkzaamheden 

van de verenigde vergadering en de door haar ingestelde commissies.  

Met de voorgestelde wijzigingen sluiten paragraaf 4.5 en 5.4 van het Reglement van Orde VV 

en commissies Delfland 2023 aan bij: 

- het gewijzigde artikel 35 van de Waterschapswet, en  

- het nieuwe 'Hoofdstuk VIIIa Geheimhouding' van de Waterschapswet 

 

5) Historie – eerdere besluitvorming 

Op de VV van 2 februari 2023 is het huidige 'Reglement van Orde VV en commissies Delfland 

2023' vastgesteld. Publicatiedatum Waterschapsblad: 10 februari 2023. 

  

6) Regelgeving en Beleid  

In artikel 14 van het Reglement van Bestuur voor het Hoogheemraadschap van Delfland (een 

provinciale verordening) is bepaald dat het algemeen bestuur een reglement van orde voor 

zijn vergaderingen en andere werkzaamheden vaststelt.  

 

In artikel 16 lid 4 van het Reglement van Bestuur voor het Hoogheemraadschap van Delfland 

wordt bepaald dat artikel 35 van de Waterschapswet mede van toepassing is op commissies.  

 

In Artikel 35 lid 1 van de Waterschapswet staat dat vergaderingen van de VV en commissies 

in beginsel openbaar zijn. In lid 2 t/m 5 staan regels over vergaderingen met gesloten deuren 

(besloten vergadering) 

 

Hoofdstuk VIIIa 'Geheimhouding' van de Waterschapswet bevat artikelen die duidelijk maken: 

-wie de verplichting tot geheimhouding van bepaalde informatie kan opleggen (artikel 55b),  
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-aan wie informatie waarvoor een verplichting tot geheimhouding geldt kan worden verstrekt 

(artikel 55c), en  

-welke regels gelden omtrent de verplichting tot geheimhouding (artikel 55d).  

 
7) Financiën  

N.v.t. 
8) Duurzaamheid 

N.v.t. 
9) Organisatorische en personele consequenties 

N.v.t. 
10) OR 

N.v.t. 
11) Risico's en beheersmaatregelen 

Geen 
12) Communicatie (in- en extern) en participatie 

Na de publicatie in het Waterschapsblad, zal het gewijzigde RvO op het AMH worden 

geplaatst. 
13) Bekendmaking en vervolgprocedure 

Na vaststelling door de VV, wordt het gewijzigde RvO gepubliceerd in het digitale 

Waterschapsblad.  

 

In het RvO is bepaald dat het reglement de dag na publicatie in werking treedt.  

 

14) Bevoegd orgaan 

Op grond van art 14 van het Reglement van Bestuur voor het Hoogheemraadschap van 

Delfland stelt het algemeen bestuur een reglement van orde vast voor zijn vergaderingen en 

andere werkzaamheden. 
15) Toelichting 

De 'Wet bevorderen integriteit en functioneren decentraal bestuur' heeft per 1 april 2023 de 

Waterschapswet gewijzigd op het onderdeel geheimhouding. De bepalingen in paragraaf 4.5 

en 5.4 van het Reglement van Orde VV en commissies Delfland 2023 moeten hierop worden 

aangepast. Het betreft een (wets-)technische wijziging en een klein aantal daaruit volgende 

inhoudelijke wijzigingen. Het gaat met name om het aanpassen van verwijzingen en het goed 

laten aansluiten van de tekst van het RvO bij de gewijzigde Waterschapswet.  

 

Voor 1 april 2023 stonden de regels omtrent geheimhouding verspreid over de 

Waterschapswet. Met de wetswijziging wordt dit onderwerp centraal geregeld in Hoofdstuk 

VIIIa 'Geheimhouding' van de Waterschapswet. Daarnaast wordt artikel 35 van de 

Waterschapswet gewijzigd. Dat artikel heeft betrekking op besloten vergaderingen van het 

algemeen bestuur (en vanwege artikel 16 Reglement van Bestuur voor het 

Hoogheemraadschap Delfland ook op besloten vergaderingen van commissies). Hieronder 

wordt kort toegelicht welke wijzigingen relevant zijn voor de aanpassingen in paragraaf 4.5 en 

5.4 van het Reglement van Orde VV en commissies Delfland 2023. 

 

Hoofdstuk VIIIa van de Waterschapswet 

In dit hoofdstuk wordt het geheim verklaren van informatie nadrukkelijker losgekoppeld van 

het aan anderen verstrekken van die informatie.  

 

In artikel 55b Waterschapswet is de bevoegdheid om informatie geheim te verklaren 

geregeld. Het algemeen bestuur, het dagelijks bestuur, de voorzitter en een commissie van 

het waterschap kunnen op grond van een belang, genoemd in artikel 5.1, eerste en tweede 

lid, van de Wet open overheid, een verplichting tot geheimhouding opleggen ten aanzien van 

informatie die bij dat orgaan berust. 

 

In artikel 55c Waterschapswet is geregeld dat het dagelijks bestuur, de voorzitter en een 

commissie van het waterschap informatie ten aanzien waarvan hij een verplichting tot 

geheimhouding heeft opgelegd kunnen verstrekken aan het algemeen bestuur. Het algemeen 

https://wetten.overheid.nl/jci1.3:c:BWBR0045754&artikel=5.1&g=2023-05-09&z=2023-05-09
https://wetten.overheid.nl/jci1.3:c:BWBR0045754&artikel=5.1&g=2023-05-09&z=2023-05-09
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bestuur kan op zijn beurt informatie ten aanzien waarvan hij een verplichting tot 

geheimhouding heeft opgelegd, verstrekken aan het dagelijks bestuur, de voorzitter en een 

commissie van het waterschap. Dat geldt ook voor informatie waarop op grond van artikel 35, 

vierde lid, Waterschapswet van rechtswege geheimhouding rust (geheime informatie die is 

gewisseld in een besloten vergadering van het algemeen bestuur).  

 

De hoofdregel is dat geheimhouding in acht moet worden genomen, totdat het orgaan dat de 

geheimhouding heeft opgelegd deze weer heeft opgeheven. Op deze hoofdregel bestaan twee 

uitzonderingen. De eerste uitzondering doet zich voor als informatie onder geheimhouding 

met het algemeen bestuur is gedeeld. In dat geval is het algemeen bestuur altijd als enige 

bevoegd om de geheimhouding op te heffen. De tweede uitzondering is de situatie waarin een 

commissie de geheimhouding heeft opgelegd. In dat geval kan de geheimhouding niet alleen 

worden opgeheven door de commissie die de geheimhouding heeft opgelegd, maar ook door 

het algemeen bestuur die commissie heeft ingesteld. 

 

Artikel 35 Waterschapswet: bekrachtiging verdwijnt 

Voorheen was het zo dat indien informatie onder geheimhouding werd gedeeld met het 

algemeen bestuur van een waterschap, het algemeen bestuur de geheimhouding moest 

bekrachtigen in zijn eerstvolgende vergadering. Als het algemeen bestuur in zijn 

eerstvolgende vergadering, die werd bezocht door meer dan de helft van zijn leden, niet 

besloot tot bekrachtiging van de geheimhouding, verviel de geheimhoudingsplicht. Dit 

bekrachtigingsvereiste is met de wetswijziging komen te vervallen. Vanaf het moment dat 

informatie onder geheimhouding gedeeld is met het algemeen bestuur, kan het algemeen 

bestuur beslissen of de geheimhouding in stand moet blijven of opgeheven dient te worden. 

Indien een meerderheid van de leden van het algemeen bestuur het niet eens is met de 

geheimhouding, kan het besluit worden genomen de geheimhouding op te heffen. Zolang 

daartoe niet wordt besloten, geldt de geheimhoudingsplicht. De geheimhouding geldt in dat 

geval dus van rechtswege.  

 

16) Bijlagen 

1. Reglement van Orde VV en commissies Delfland 2023 dms nr. 2198424  

2. Was wordt-lijst dms nr. 2198430 
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Onderwerp Wijziging Reglement van Orde VV en commissies Delfland 2023 

Dossiernummer 2917 

 

 

Wijzigingsbesluit Reglement van Orde VV en commissies Delfland 2023 

 

 

Intitulé 

Wijzigingsbesluit Reglement van Orde VV en commissies 2023 

 

De verenigde vergadering van Delfland, 

 

Overwegende dat:  

- Het vaststellen van een Reglement van Orde voor de vergaderingen en werkzaamheden van 

de VV verplicht is op grond van het Reglement van Bestuur voor het Hoogheemraadschap van 

Delfland en dat Reglement actualisatie behoeft wegens wijzigingen in de Waterschapswet;  

- De VV op grond van het Reglement van Bestuur commissies kan instellen, en op de 

vergaderingen daarvan artikel 35 van de Waterschapswet van overeenkomstige toepassing is 

verklaard;  

 

Gelet op:  

Artikel 77 en 35 van de Waterschapswet;  

Hoofdstuk VIIIa Geheimhouding van de Waterschapswet; 

Artikel 14 en 16 van het Reglement van Bestuur voor het Hoogheemraadschap van Delfland. 

 

Besluit: 

 

Vast te stellen:  

 

Wijzigingsbesluit Reglement van Orde VV en commissies Delfland 2023 

 

Artikel I 

Het Reglement van orde VV en commissies Delfland 2023 vastgesteld op 2 februari 2023 

(Waterschapsblad 2023, nr. 1518, 10 februari 2023) wordt als volgt gewijzigd: 

 

A 

   Artikel 4.5, derde lid, komt te luiden: 

3.  In afwijking van het bepaalde in het tweede lid onder b, worden stukken, waar ingevolge 

artikel 35 dan wel hoofdstuk VIIIa van de Waterschapswet een verplichting tot 

geheimhouding op rust, niet op de website geplaatst. 

 

B 

   Paragraaf 4.5 komt te luiden: «Geheimhouding en besloten vergaderingen». 

 

C 

   Artikel 4.34 komt te luiden:  

Artikel 4.34 Geheimhouding 

1. Voor geheimhouding wordt verwezen naar hoofdstuk VIIIa van de Waterschapswet. 

2. Informatie van de verenigde vergadering of aan de verenigde vergadering verstrekte 

informatie waaromtrent op grond van hoofdstuk VIIIa van de Waterschapswet 

geheimhouding is opgelegd, wordt opgenomen in het register voor geheime informatie 

van de verenigde vergadering. 
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3. De informatie ten aanzien waarvan een verplichting tot geheimhouding geldt, wordt 

jaarlijks in een besloten vergadering besproken om te besluiten of de verplichting tot 

geheimhouding wordt opgeheven. 

 

D 

   Artikel 4.35 komt te luiden:  

Artikel 4.35 Besloten vergadering 

1. Voor besloten vergaderingen wordt verwezen naar artikel 35 van de Waterschapswet. 

2. Tot een besloten vergadering hebben toegang: de dijkgraaf, de leden, de secretaris, de 

griffier en de bode. 

3. Door de verenigde vergadering benoemde commissieleden mogen als toehoorder 

aanwezig zijn. 

4. De verenigde vergadering kan toestaan dat anderen bij de besloten vergadering aanwezig 

zijn. 

5. De griffier noteert de namen van de aanwezigen die niet de presentielijst als bedoeld in 

artikel 4.8 tekenen en voegt dit toe aan het verslag als bedoeld in artikel 4.36, eerste lid. 

 

E 

   Artikel 4.36 komt te luiden: 

Artikel 4.36 Verslag besloten vergadering 

1. Van de besloten vergadering wordt, onder verantwoordelijkheid van de griffier, een 

afzonderlijk verslag gemaakt dat bestaat uit de in artikel 4.19, eerste lid, genoemde 

onderdelen. Het verslag wordt opgenomen in het register voor geheime informatie van de 

verenigde vergadering. Artikel 4.34, derde lid, is van overeenkomstige toepassing. 

2. Het verslag van een besloten vergadering wordt voorafgaande aan de eerstvolgende 

openbare vergadering op een te onderscheiden wijze aan de leden kenbaar gemaakt. 

3. Het verslag van een besloten vergadering wordt zo spoedig mogelijk in een openbare 

vergadering vastgesteld als na raadpleging van de vergadering blijkt, dat geen van de 

leden opmerkingen heeft. 

4. Wanneer de dijkgraaf blijkt dat er wel opmerkingen zijn, dan wordt het verslag in een 

besloten deel van die vergadering vastgesteld. 

5. Voor het verslag van een besloten vergadering, waarbij aan het eind daarvan is besloten 

de verplichting tot geheimhouding op te heffen, geldt artikel 4.19 overeenkomstig.   

 

F  

   Artikel 5.13, derde lid, komt te luiden: 

3.  In afwijking van het bepaalde in het tweede lid onder b, worden stukken, waar ingevolge 

artikel 35 dan wel hoofdstuk VIIIa van de Waterschapswet een verplichting tot 

geheimhouding op rust, niet op de website geplaatst. 

 

G 

   Artikel 5.21, zesde lid, wordt als volgt gewijzigd: 

«artikel 5.25, tweede tot en met het vierde lid» wordt vervangen door «artikel 5.24, tweede 

tot en met het vierde lid». 

 

H 

   Paragraaf 5.4 komt te luiden: «Commissies: geheimhouding en besloten vergadering». 

 

I 

   Artikel 5.24 komt te luiden:  

Artikel 5.24 Geheimhouding 

1. Voor geheimhouding wordt verwezen naar hoofdstuk VIIIa van de Waterschapswet.   

2. Informatie van de commissie of aan de commissie verstrekte informatie waaromtrent op 

grond van hoofdstuk VIIIa van de Waterschapswet geheimhouding is opgelegd, wordt 

opgenomen in het register voor geheime informatie van de verenigde vergadering. 
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J 

   Artikel 5.25 komt te luiden:  

Artikel 5.25 Besloten commissievergadering 

1. Voor besloten commissievergaderingen wordt verwezen naar artikel 35 van de 

Waterschapswet. 

2. Tot een besloten commissievergadering hebben toegang: de commissievoorzitter, de 

commissieleden, de commissiesecretaris, dijkgraaf, secretaris en de griffier. 

3. Leden en commissieleden die geen zitting hebben in de commissie mogen tijdens besloten 

commissievergaderingen als toehoorder aanwezig zijn. 

4. De commissie kan toestaan dat anderen bij de besloten vergadering aanwezig zijn. 

5. De commissiesecretaris noteert de namen van de aanwezigen die geen commissielid, 

commissievoorzitter of commissiesecretaris zijn en voegt dit toe aan het verslag als 

bedoeld in artikel 5.26, eerste lid. 

 

K 

   Artikel 5.26 komt te luiden: 

Artikel 5.26 Verslag besloten commissievergadering 

1. Van de besloten commissievergadering wordt een afzonderlijk verslag gemaakt dat 

bestaat uit de in artikel 5.23, eerste lid, genoemde onderdelen. Het verslag wordt 

opgenomen in het register voor geheime informatie van de verenigde vergadering. 

2. Het verslag van een besloten commissievergadering wordt voorafgaande aan de 

eerstvolgende openbare commissievergadering op een te onderscheiden wijze aan de 

commissieleden kenbaar gemaakt. 

3. Het verslag van een besloten commissievergadering wordt zo spoedig mogelijk in een 

openbare commissievergadering vastgesteld als na raadpleging van de vergadering blijkt, 

dat geen van de leden opmerkingen heeft. 

4. Wanneer de commissievoorzitter blijkt dat er wel opmerkingen zijn, dan wordt het verslag 

in het besloten deel van die commissievergadering vastgesteld. 

5. Voor het verslag van een besloten vergadering, waarbij aan het eind daarvan is besloten 

de verplichting tot geheimhouding op te heffen, geldt artikel 5.23 overeenkomstig. 

 

Artikel II 

Dit besluit wordt aangehaald als Wijzigingsbesluit Reglement van Orde VV en commissies 

Delfland 2023.  

 

Artikel III 

Dit besluit treedt de dag na publicatie in het Waterschapsblad in werking.  

 

Aldus besloten in de openbare vergadering van donderdag 29 juni 2023. 

 

De verenigde vergadering voornoemd, 

 

de secretaris,           de voorzitter, 

 

             
  

ir. P.C. Janssen dr. P.H.W.M. Daverveldt 
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Vooraf

Waar in dit reglement staat vermeld 'hij', wordt iedere persoon bedoeld.
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HOOFDSTUK 1 INLEIDENDE BEPALINGEN

Artikel 1.1 Begripsomschrijvingen
In dit reglement, waarbij in voorkomende gevallen begrippen zonder verlies van betekenis 
zowel in het enkelvoud als in het meervoud kunnen worden gebruikt, wordt verstaan onder:
a. ambtelijke bijstand: het door medewerkers van Delfland ondersteunen van de leden van 

de verenigde vergadering in hun werkzaamheden, door het verstrekken van informatie 
en/of het geven van advies;

b. ambtelijk secretaris van dijkgraaf en hoogheemraden: medewerker die is aangewezen om 
dijkgraaf en hoogheemraden te ondersteunen;

c. amendement: voorstel tot wijziging van een voorgesteld besluit;
d. bestuur: zowel het dagelijks als het algemeen bestuur;
e. bode: medewerker belast met voornamelijk logistieke werkzaamheden ter ondersteuning 

van een goed verloop van de vergadering;
f. commissie: groep van door de verenigde vergadering benoemde personen die het 

bestuur van advies dient;
g. commissielid: een door de verenigde vergadering als zodanig benoemd persoon die:

a. lid is en niet deel uitmaakt van dijkgraaf en hoogheemraden, of
b. geen lid is en 

i. of op de kandidatenlijst heeft gestaan van de laatstgehouden 
waterschapsverkiezingen,

ii. of, voor een categorie van geborgde zetels, op een kandidatenlijst heeft 
gestaan of reservekandidaat is.

h. commissievoorzitter: voorzitter van een commissie; 
i. commissiesecretaris: een door de secretaris van Delfland als zodanig aangewezen 

medewerker, niet deel uitmakend van de commissie;
j. Delfland: het Hoogheemraadschap van Delfland;
k. dijkgraaf: de voorzitter, als bedoeld in artikel 10 Wsw, van het bestuur van Delfland;
l. dijkgraaf en hoogheemraden: het dagelijks bestuur van Delfland;
m. externe commissievoorzitter: voorzitter, geen lid;
n. fractie: groepering in de verenigde vergadering van:

a. die leden, die door het centraal stembureau op dezelfde kandidatenlijst 
verkozen zijn verklaard en zijn toegelaten en

b. die leden die in dezelfde categorie voor geborgde zetels zijn benoemd en 
toegelaten.

Is onder een lijstnummer slechts één lid verkozen, of voor een categorie slechts één lid 
benoemd, dan wordt dit lid als een afzonderlijke fractie beschouwd;

o. fractievoorzitter: voorzitter van een fractie;
p. fractievoorzittersoverleg: overleg van de fractievoorzitters;
q. griffier: bestuursadviseur, belast met de ondersteuning van de leden van en de dagelijkse 

gang van zaken in de verenigde vergadering;
r. hoogheemraad: door de verenigde vergadering als zodanig benoemde deelnemer in 

dijkgraaf en hoogheemraden;
s. initiatiefvoorstel: voorstel van een of meer leden, gericht aan de verenigde vergadering;
t. interpellatie: vraag door een lid gericht aan dijkgraaf en hoogheemraden of een van hen 

over enig onderwerp van belang dat niet is geagendeerd, te behandelen tijdens een 
vergadering;

u. lid: lid van de verenigde vergadering, tenzij uit de context duidelijk blijkt dat het om een 
bepaling als onderdeel van een artikel gaat;
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v. loco-dijkgraaf: een door dijkgraaf en hoogheemraden als zodanig benoemde 
hoogheemraad die de dijkgraaf bij verhindering of ontstentenis waarneemt;

w. loco-secretaris: een door dijkgraaf en hoogheemraden als zodanig benoemde 
medewerker van Delfland, die de secretaris bij verhindering of ontstentenis waarneemt;

x. medewerker: persoon, geen bestuurder, werkzaam voor Delfland, hetzij in loondienst 
hetzij anderszins;

y. motie: korte en gemotiveerde verklaring van een of meer leden over een onderwerp 
waardoor een oordeel, wens of verzoek wordt uitgesproken;

z. portefeuillehouder: dijkgraaf en/of hoogheemraad belast met een bepaald 
aandachtsgebied, onderwerp of project;

aa. quorum: een minimaal vereist aantal deelnemers aan een vergadering om rechtsgeldig 
besluiten te kunnen nemen; voor de verenigde vergadering: de helft van het aantal leden 
plus één, blijkend uit de presentielijst;

bb. Reglement van Bestuur: het Reglement van Bestuur voor het Hoogheemraadschap van 
Delfland, de verordening waarmee de provincie Zuid-Holland Delfland heeft ingesteld;

cc. reglement: het reglement van orde van de verenigde vergadering en haar commissies;
dd. schriftelijk: schriftelijk of via aangewezen digitaal systeem;
ee. secretaris: de secretaris van Delfland, als bedoeld in art 53 Wsw. tevens directeur, van 

Delfland;
ff. subamendement: voorstel tot wijziging van een aanhangig amendement, naar de vorm 

geschikt om direct te worden opgenomen in het amendement waarop het betrekking 
heeft;

gg. tijdelijk lid: degene die de plaats inneemt van een lid vanwege diens tijdelijk ontslag 
wegens ziekte of zwangerschap;

hh. verenigde vergadering: het algemeen bestuur van Delfland;
ii. vergadering: de leden bijeen ter vergadering;
jj. verzenden van stukken: plaatsen van stukken in het digitale vergadersysteem;
kk. voorstel van orde: voorstel van een of meer leden betreffende de orde van de 

vergadering;
ll. Wsw: de Waterschapswet;
mm. zittingsperiode: het tijdvak van 4 jaar waarvoor het lid wordt gekozen.

Artikel 1.2 Algemene handelwijze
De leden en commissieleden die geen lid zijn handelen met inachtneming van de Gedragscode 
integriteit van de verenigde vergadering.
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HOOFDSTUK 2 VERENIGDE VERGADERING: ALGEMENE 
BEPALINGEN

Artikel 2.1 De dijkgraaf
1. De dijkgraaf is de voorzitter van de verenigde vergadering.
2. De dijkgraaf is belast met:

a. het leiden van de vergadering;
b. het handhaven van de orde in de vergadering;
c. het doen naleven van dit reglement;
d. hetgeen de Waterschapswet, het Waterschapsbesluit, het Reglement van Bestuur, dit 

reglement of andere wet- en regelgeving hem verder opdraagt.
3. De dijkgraaf kan de secretaris uitnodigen om aan de beraadslagingen van het bestuur 

deel te nemen.
4. Bij zijn afwezigheid wordt de dijkgraaf vervangen door een loco-dijkgraaf en wel in de 

volgorde waarin deze laatsten zijn benoemd.

Artikel 2.2 De secretaris
1. De secretaris staat de verenigde vergadering, dijkgraaf en hoogheemraden en de 

voorzitter terzijde bij de uitoefening van hun taak. Hij is aanwezig in de vergadering van 
de verenigde vergadering en in die van dijkgraaf en hoogheemraden. Hij ondertekent de 
stukken die van de verenigde vergadering en dijkgraaf en hoogheemraden uitgaan mede.

2. Bij zijn afwezigheid wordt hij vervangen door een loco-secretaris en wel in de volgorde 
waarin deze laatsten zijn benoemd.

Artikel 2.3 De griffier
1. De griffier is in elke vergadering van de verenigde vergadering aanwezig.
2. Bij zijn afwezigheid wordt de griffier vervangen door de ambtelijk secretaris van dijkgraaf 

en hoogheemraden, of indien die laatste eveneens afwezig is, door een door de secretaris 
aan te wijzen medewerker.

3. Alle contacten tussen (commissie-)leden en medewerkers van Delfland vinden plaats in 
afstemming met de griffier.
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HOOFDSTUK 3 VERENIGDE VERGADERING: TOELATING LEDEN, 
BENOEMING EN ONTSLAG HOOGHEEMRADEN, FRACTIES

Artikel 3.1 Onderzoek geloofsbrieven, toelating en beëdiging
1. De geloofsbrievencommissie als bedoeld in artikel 6.2 van dit reglement onderzoekt de 

geloofsbrieven en de daarbij behorende stukken van de benoemde leden van de 
verenigde vergadering alsmede van de benoemde commissieleden die geen lid zijn.

2. De geloofsbrievencommissie brengt na haar onderzoek van de geloofsbrieven en de 
daarbij behorende stukken, verslag uit aan de verenigde vergadering en geeft daarbij een 
advies over het te nemen besluit. In het verslag wordt melding gemaakt van een 
minderheidsstandpunt. Het verslag wordt openbaar gemaakt.

3. De verenigde vergadering, gehoord het advies van de geloofsbrievencommissie, besluit 
over de toelating van de benoemde leden die hun benoeming hebben aanvaard.

4. Na een verkiezing als bedoeld in paragraaf 2 van hoofdstuk IV van de Waterschapswet, 
roept de dijkgraaf de toegelaten leden van de verenigde vergadering op om in de eerste 
vergadering van de verenigde vergadering in nieuwe samenstelling de voorgeschreven 
eed of verklaring en belofte af te leggen.

5. Voor plaatsvervanging van leden in verband in verband met onder meer zwangerschap en 
ziekte wordt een tijdelijk lid benoemd.

Artikel 3.2 Integriteitstoets kandidaat hoogheemraden
1. De (in)formateur (indien van toepassing), de fracties dan wel de leden die zich willen 

kandideren voor de functie van hoogheemraad geven de namen van de kandidaat zo 
spoedig mogelijk door aan de dijkgraaf ten behoeve van de hierna omschreven 
integriteitstoets. Deze verplichting geldt zowel voor vacatures in dijkgraaf en 
hoogheemraden die zijn ontstaan als gevolg van bestuursverkiezingen als voor 
tussentijdse vacatures in dijkgraaf en hoogheemraden.

2. De dijkgraaf schakelt direct na opgave van de namen van de kandidaat hoogheemraden 
een extern bureau in dat bij elke kandidaat-hoogheemraad een integriteitstoets afneemt. 
Een kandidaat- hoogheemraad verleent zijn medewerking aan de integriteitstoets en aan 
het aanvragen en overleggen van een verklaring omtrent gedrag conform het profiel 
politieke ambtsdragers.

3. De dijkgraaf bespreekt in aanwezigheid van de secretaris en overige noodzakelijke 
ambtelijke ondersteuning met elke kandidaat de conclusies van het onderzoeksbureau 
over de integriteitstoets.

4. De dijkgraaf spreekt de (in)formateur (indien van toepassing) en de desbetreffende 
fractievoorzitter, indien de uitkomsten van de integriteitstoets daartoe aanleiding geven, 
of een verklaring omtrent gedrag als bedoeld in lid 2 niet wordt verkregen.

5. De dijkgraaf informeert - voorafgaande aan de benoeming van de hoogheemraden - de 
verenigde vergadering over de eindconclusie van de integriteitstoets van de benoembare 
kandidaat- hoogheemraden.

6. De leden 2 t/m 5 van dit artikel zijn van overeenkomstige toepassing op de benoeming 
van een deelnemer in dijkgraaf en hoogheemraden van buiten de kring van de verenigde 
vergadering.

Artikel 3.3 Benoeming en tussentijds ontslag hoogheemraden
1. Bij benoeming van een hoogheemraad en in aanvulling op de bepalingen over dijkgraaf 

en hoogheemraden in hoofdstuk V van de Waterschapswet:
a. presenteert de kandidaat-hoogheemraad zich aan de verenigde vergadering;
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b. krijgt de verenigde vergadering de gelegenheid de kandidaat-hoogheemraad te horen.
2. Een hoogheemraad kan tussentijds als zodanig ontslag nemen en doet daarvan tijdig 

mededeling aan de verenigde vergadering.
3. Indien de verenigde vergadering een hoogheemraad wegens een gebrek aan vertrouwen, 

ontslaat als hoogheemraad, treedt het ontslagbesluit direct in werking, tenzij het 
ontslagbesluit anders bepaalt.

Artikel 3.4 Fracties
1. Een fractie voert de naam die op de kandidatenlijst voor de verkiezing is geplaatst of die 

van de betreffende categorie van de geborgde zetels. 
2. Indien geen aanduiding boven de kandidatenlijst was geplaatst, deelt de fractie in de 

eerste vergadering van de verenigde vergadering aan de dijkgraaf mee welke naam deze 
fractie in de verenigde vergadering wil voeren.

3. De namen van degenen die als fractievoorzitter en als diens plaatsvervanger optreden, 
worden zo spoedig mogelijk doorgegeven aan de dijkgraaf.

4. Er wordt zo spoedig mogelijk schriftelijk mededeling gedaan aan de dijkgraaf indien:
a. één of meer leden van een fractie als zelfstandige fractie gaan optreden;
b. twee of meer fracties als één fractie gaan optreden;
c. één of meer leden van een fractie zich aansluiten bij een andere fractie.

5. Met de in het vierde lid bedoelde gewijzigde situatie, wordt rekening gehouden met 
ingang van de eerstvolgende vergadering van de verenigde vergadering en wel na de 
mededeling daarvan.
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HOOFDSTUK 4 VERENIGDE VERGADERING: VERGADERINGEN

Paragraaf 4.1 Moment van vergaderen, voorbereidingen, procedure 
begroting en jaarrekening

Artikel 4.1 Vergaderfrequentie en datum, aanvangstijd en plaats vergadering
1. De verenigde vergadering vergadert minimaal zes keer per jaar.
2. Vergaderdata worden jaarlijks vastgelegd in een schema dat uiterlijk in november van 

het jaar daarvoor door dijkgraaf en hoogheemraden, gehoord de fractievoorzitters, wordt 
vastgesteld en aan de verenigde vergadering wordt aangeboden. De vergaderingen 
worden in de regel gehouden in het Gemeenlandshuis te Delft.

3. Indien een vijfde van het aantal leden aan de dijkgraaf om een vergadering verzoekt, 
wordt deze gehouden binnen drie weken nadat dit verzoek is ontvangen.

4. De dijkgraaf bepaalt de aanvangstijd en plaats van de vergadering, gehoord de 
fractievoorzitters. Hij voert hierover, tenzij er sprake is van een spoedeisende situatie, 
overleg met de fractievoorzitters.

Artikel 4.2 Digitale toezending
1. Toezending van vergaderstukken, verslagen, ingekomen stukken etc. geschiedt digitaal. 

Dit kan door vermelding van de vindplaats van een document in het digitale 
vergadersysteem.

2. Aankondigingen en bekendmakingen geschieden digitaal, ook waar eventueel nog 
‘schriftelijk’ staat vermeld.

Artikel 4.3 Ingekomen stukken en mededelingen
1. De leden ontvangen onverwijld toegang tot de ingekomen stukken die aan de verenigde 

vergadering zijn gericht.
2. Ingekomen stukken worden geagendeerd indien dijkgraaf en hoogheemraden of een lid 

hiertoe aanleiding ziet.
3. De leden, de dijkgraaf en de secretaris kunnen mededelingen doen.

Artikel 4.4 Oproep en agenda
1. Namens de dijkgraaf zendt de griffier de leden ten minste vier weken vóór een 

vergadering, spoedeisende vergaderingen uitgezonderd, een oproep.
2. De oproep bevat de voorlopige agenda met bijbehorende stukken en vermeldt:

a. de datum, aanvangstijd en plaats van de vergadering; en
b. de zaken die in de vergadering worden behandeld, in de volgorde waarin deze zullen 

worden behandeld.
3. De voorlopige agenda wordt vastgesteld door de dijkgraaf.
4. De dijkgraaf kan na het verzenden van de oproep zo nodig een aanvullende voorlopige 

agenda doen uitgaan. De daarop vermelde stukken worden zo spoedig mogelijk, aan de 
leden gezonden.

5. De definitieve agenda wordt bij aanvang van de vergadering door de verenigde 
vergadering vastgesteld. Op voorstel van een lid of de dijkgraaf kan de verenigde 
vergadering bij de vaststelling van de agenda onderwerpen aan de agenda toevoegen of 
van de agenda afvoeren.

6. Wanneer de verenigde vergadering een onderwerp onvoldoende voor de openbare 
beraadslaging voorbereid acht, kan zij besluiten tot terugzending naar dijkgraaf en 
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hoogheemraden om nadere inlichtingen of advies. Het besluit erover wordt dan 
aangehouden.

Artikel 4.5 Openbare kennisgeving en ter inzagelegging van stukken
1. De vergadering wordt ten minste vier weken voor de vergaderdatum ter openbare kennis 

gebracht, spoedeisende vergaderingen uitgezonderd, door vermelding daarvan op de 
website van Delfland.

2. De kennisgeving vermeldt:
a. de datum, aanvangstijd en plaats van de vergadering;
b. de plaats op de website waar een ieder de voorlopige agenda en de daarbij behorende 

stukken digitaal kan inzien;
c. de mogelijkheid tot het uitoefenen van het inspreekrecht als bedoeld in artikel 4.15.

3. In afwijking van het bepaalde in het tweede lid onder b, worden stukken, waar ingevolge 
artikel 35 dan wel hoofdstuk VIIIa van de Waterschapswet een verplichting tot 
geheimhouding op rust, niet op de website geplaatst.

Artikel 4.6 Procedure begroting en jaarrekening
1. Onverminderd het bepaalde in de Waterschapswet, geschiedt de voorbereiding, het 

onderzoek, de behandeling en de vaststelling van de begroting volgens een procedure die 
de verenigde vergadering vaststelt.

2. Onverminderd het bepaalde in de Waterschapswet, geschiedt de voorbereiding en het 
onderzoek van de jaarrekening en het jaarverslag, alsmede de vaststelling van de 
jaarrekening en van een eventueel indemniteitsbesluit, ofwel een eventuele goedkeuring 
achteraf, volgens een procedure die de verenigde vergadering vaststelt. Hoogheemraden 
nemen aan een stemming hierover niet deel.

Paragraaf 4.2 Orde van de vergaderingen

Artikel 4.7 Zitplaatsen
1. De dijkgraaf, de hoogheemraden, de secretaris en de griffier hebben een vaste zitplaats.
2. De dijkgraaf wijst, in overleg met de fractievoorzitters, bij iedere nieuwe zittingsperiode 

de vaste plaatsen aan van de overige leden voor de duur van de zittingsperiode.
3. De indeling van zitplaatsen kan door de dijkgraaf, na overleg met de fractievoorzitters, 

worden gewijzigd, indien daartoe aanleiding bestaat of op verzoek van een of meer leden.
4. De griffier draagt zorg voor een zitplaats voor overige personen die voor de vergadering 

zijn uitgenodigd.

Artikel 4.8 Presentie, presentielijst en verhindering
1. Bij binnenkomst in de vergaderzaal, tekent ieder lid onmiddellijk de presentielijst. Bij een 

digitale vergadering gebeurt dit digitaal.
2. De presentielijst blijft gedurende de vergadering bij de bode beschikbaar ter tekening 

door later tijdens de vergadering binnengekomen leden. Bij latere binnenkomst van een 
lid wordt het tijdstip van diens binnenkomst opgenomen op de presentielijst.

3. Bij vertrek van een lid uit de vergadering wordt het tijdstip van diens vertrek opgenomen 
op de presentielijst. Een lid dat voor de sluiting de vergadering verlaat, geeft, 
onvoorziene gevallen uitgezonderd, daarvan bij het begin van de vergadering kennis aan 
de griffier. Indien tijdens de vergadering een lid binnenkomt en/of vertrekt, wordt dit bij 
het betreffende agendapunt, genoteerd op de besluitenlijst.
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4. Aan het einde van elke vergadering wordt de presentielijst door de secretaris getekend.
5. Zonder voorafgaande tekening van de presentielijst kan geen lid in de vergadering het 

woord voeren of aan een stemming deelnemen.
6. Een lid dat verhinderd is de vergadering bij te wonen, geeft daarvan zo spoedig mogelijk 

voor aanvang van de vergadering, kennis aan de griffier.

Artikel 4.9 Opening vergadering en vergaderquorum
1. De dijkgraaf opent de vergadering op de vastgestelde aanvangstijd, indien het quorum 

wordt gehaald.
2. Wanneer een half uur na de vastgestelde aanvangstijd niet het vereiste aantal leden 

aanwezig is, deelt de dijkgraaf, nadat hij de namen van de aanwezige leden heeft 
voorgelezen, mee dat de vergadering niet wordt geopend.

3. Indien ingevolge het tweede lid de vergadering niet kan worden geopend, belegt de 
dijkgraaf onder verwijzing naar dit artikel opnieuw een vergadering op een tijdstip dat ten 
minste achtenveertig uur na het verzenden van de oproeping voor die nieuwe 
vergadering is gelegen, uitgezonderd spoedeisende gevallen waarin de dijkgraaf anders 
beslist.

4. De oproep, bedoeld in het derde lid, vermeldt de datum, aanvangstijd en plaats van de 
volgende vergadering.

5. Op de vergadering bedoeld in het derde lid, zijn het eerste en tweede lid niet van 
toepassing.

6. Tijdens de in het derde lid bedoelde vergadering kunnen alleen onderwerpen worden 
behandeld die op de agenda stonden van de vergadering bedoeld in het eerste lid.

Artikel 4.10 Spreekregels
1. Ter bevordering van het doelmatig vergaderen, voert in beginsel per agendapunt per 

fractie één lid daarvan het woord.
2. Geen lid voert het woord dan na het aan de dijkgraaf gevraagd en van deze verkregen te 

hebben.
3. De dijkgraaf verleent het woord in een door hem te bepalen volgorde.
4. Van hetgeen is bepaald in het vorige lid wordt afgeweken, wanneer een lid het woord 

vraagt over een persoonlijk feit of om een voorstel van orde voor te stellen.
5. De dijkgraaf kan het woord verlenen aan anderen dan de leden.
6. Sprekers richten zich tot de dijkgraaf en via deze tot anderen.
7. De leden spreken vanaf hun plaats. Bij bijzondere gelegenheden kan de dijkgraaf bepalen 

dat de leden vanaf een andere plaats spreken.
8. Indien een spreker bij de behandeling van een agendapunt ter verduidelijking van zijn 

betoog van hulpmiddelen gebruik wenst te maken, behoeft hij daartoe toestemming van 
de dijkgraaf. Hij meldt zijn verzoek tijdig aan de griffier.

9. Bij aanvang van de beraadslaging over een agendapunt, kan een lid of de dijkgraaf een 
voorstel doen over de spreektijd van de leden en de overige aanwezigen. De dijkgraaf 
beslist over de spreektijd, gehoord de VV.

10. Nadat de spreektijd is verstreken, beëindigt de spreker zijn rede, zodra de dijkgraaf hem 
daartoe verzoekt.

Artikel 4.11 Spreektermijnen
1. De beraadslaging geschiedt in twee termijnen.
2. In afwijking van het eerste lid, geschiedt beraadslaging op verzoek van de verenigde 

vergadering in drie termijnen.
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3. Een lid mag in een termijn niet meer dan eenmaal het woord voeren over hetzelfde 
onderwerp of voorstel. Bij de bepaling hoeveel malen een lid over hetzelfde onderwerp of 
voorstel het woord heeft gevoerd, wordt niet meegerekend het spreken over een 
persoonlijk feit of over een voorstel van orde.

4. Het bepaalde in het derde lid is niet van toepassing op:
a. de hoogheemraad die in het bijzonder is belast met het betreffende onderwerp;
b. een rapporteur van een commissie;
c. het lid dat een (sub-)amendement, een motie of een initiatiefvoorstel heeft ingediend, 

voor wat betreft dat amendement, die motie of dat voorstel.
5. Elke termijn is afgesloten nadat dijkgraaf en hoogheemraden of een ander lid dat zijn 

voorstel verdedigt, de sprekers heeft beantwoord.
6. Na sluiting van de beraadslaging wordt zo nodig over het aan de orde gestelde onderwerp 

gestemd.

Artikel 4.12 Handhaving orde
1. De dijkgraaf kan ter handhaving van de orde de vergadering voor een door hem te 

bepalen tijd schorsen en, indien na de heropening de orde opnieuw wordt verstoord, de 
vergadering sluiten.

2. Indien de dijkgraaf het nodig oordeelt een spreker aan het opvolgen van dit reglement te 
herinneren, is het hem toegestaan de spreker in zijn rede onderbreken.

3. Interrupties zijn toegestaan, tenzij de dijkgraaf beslist dat een spreker zijn betoog zonder 
verdere interrupties zal afronden.

4. Indien een lid zich beledigende of onbetamelijke uitdrukkingen veroorlooft, afwijkt van 
het onderwerp in behandeling, een spreker herhaaldelijk interrumpeert, dan wel 
anderszins de orde verstoort, wordt hij door de dijkgraaf tot de orde geroepen. Indien het 
desbetreffende lid hieraan geen gevolg geeft, kan de dijkgraaf hem gedurende de 
vergadering, waarin dat plaatsvindt, over het onderwerp het woord ontzeggen.

5. De dijkgraaf kan voorstellen om een lid, dat door zijn gedragingen de geregelde gang van 
zaken belemmert, het verdere verblijf in de vergaderingen te ontzeggen. Over dit 
voorstel wordt gestemd zonder beraadslaging. Bij aanname van het voorstel verlaat het 
lid de vergadering onmiddellijk. Zo nodig laat de dijkgraaf hem verwijderen. Bij herhaling 
van zijn ongewenste gedrag kan het lid voor maximaal twee achtereenvolgende 
vergaderingen de toegang worden ontzegd. De verenigde vergadering beslist hierover 
zonder beraadslaging, op voorstel van de dijkgraaf.

Artikel 4.13 Beraadslaging en schorsing ter nader beraad
1. De verenigde vergadering kan op voorstel van de dijkgraaf of een lid beslissen om over 

een of meer onderdelen van een voorstel afzonderlijk te beraadslagen.
2. Op verzoek van een lid of op voorstel van de dijkgraaf kan de verenigde vergadering 

besluiten de beraadslaging voor een bepaalde tijd te schorsen teneinde dijkgraaf en 
hoogheemraden of de andere leden de gelegenheid te geven tot onderling nader beraad. 
De vergadering wordt hervat nadat de schorsingsperiode is verstreken.

3. Wanneer de dijkgraaf van oordeel is dat over een voorstel voldoende is beraadslaagd, 
sluit hij de beraadslaging, tenzij de verenigde vergadering om voortzetting verzoekt.

4. De dijkgraaf vat de door de vergadering te nemen beslissing samen aan het eind van de 
beraadslaging.

Artikel 4.14 Horen niet-leden 
1. De verenigde vergadering of een door haar uit haar midden aangewezen afvaardiging kan 
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een openbare hoorzitting houden ten behoeve van het horen van belanghebbenden.
2. De verenigde vergadering kan, al dan niet op voorstel van dijkgraaf en hoogheemraden, 

niet-leden, zoals deskundigen, in haar vergadering horen.

Artikel 4.15 Inspreekrecht niet-leden
1. Inwoners van het beheersgebied van Delfland, niet zijnde leden, hebben het recht tijdens 

de vergadering in te spreken.
2. Degene, die van het inspreekrecht gebruik wil maken, meldt dit ten minste 24 uur voor 

aanvang van de vergadering bij de griffier. Hij vermeldt daarbij zijn naam, adres en 
telefoonnummer en het onderwerp waarover hij het woord wil voeren.

3. De beschikbare tijd per inspreker bedraagt maximaal 5 minuten.
4. De inspreker voert pas het woord nadat hem dit door de dijkgraaf is verleend.
5. De dijkgraaf kan de leden toestaan aan de inspreker verhelderende vragen te stellen.
6. De dijkgraaf of een lid kan een voorstel doen voor behandeling van de inbreng van de 

inspreker.
7. De inspreker kan slechts het woord voeren over onderwerpen die het waterschap 

aangaan.
8. De inspreker kan niet het woord voeren:

a. over een genomen besluit van het bestuur waartegen bezwaar of beroep op de rechter 
openstaat of heeft opengestaan;

b. over benoemingen, keuzen, voordrachten of aanbevelingen van personen;
c. indien er een klacht ex artikel 9:1 van de Algemene wet bestuursrecht kan of kon 

worden ingediend.

Artikel 4.16 Voorstellen van orde
1. De dijkgraaf of een lid kan tijdens de vergadering mondeling een voorstel van orde doen, 

dat kort kan worden toegelicht.
2. Een voorstel van orde kan uitsluitend de orde van de vergadering betreffen.
3. Over een voorstel van orde beslist de verenigde vergadering onmiddellijk.

Artikel 4.17 Orde toehoorders
1. Toehoorders kunnen uitsluitend op de voor hen bestemde plaatsen openbare 

vergaderingen bijwonen.
2. Het door toehoorders geven van tekenen van goed- of afkeuring of het op andere wijze 

verstoren van de orde is verboden.
3. Indien de dijkgraaf dit nodig oordeelt, kan hij de vergadering voor een door hem te 

bepalen tijd schorsen ter handhaving van de orde op de publieke tribune.
4. De dijkgraaf is bevoegd toehoorders die de orde op enigerlei wijze verstoren en zo nodig 

andere toehoorders het verdere verblijf in de vergadering te ontzeggen. Zo nodig laat de 
dijkgraaf hen verwijderen.

5. De dijkgraaf is bevoegd toehoorders die bij herhaling de orde in de vergadering verstoren 
voor ten hoogste twee opvolgende vergaderingen de toegang daartoe te ontzeggen.

6. Wanneer overeenkomstig het bepaalde in artikel 35 van de Waterschapswet de deuren 
worden gesloten, dienen personen die niet in artikel 4.36, tweede tot en met het vierde 
lid, zijn genoemd, de vergadering te verlaten.

Artikel 4.18 Gebruik communicatiemiddelen
Het is tijdens de vergadering toegestaan in de vergaderzaal, met inbegrip van de publieke 
tribune, gebruik te maken van communicatiemiddelen, mits daarmee geen inbreuk wordt 
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gemaakt op de orde van de vergadering.

Artikel 4.19 Verslag
1. Het verslag van de vergadering bestaat uit:

a. de vastgestelde agenda;
b. de ingediende moties, amendementen en initiatiefvoorstellen;
c. de lijst van besluiten en toezeggingen;
d. het audiotranscript; en
e. het audioverslag.

2. De lijst van besluiten en toezeggingen vermeldt de:
a. namen van de leden die aanwezig en de namen van de leden die afwezig waren;
b. namen van de insprekers;
c. agendapunten;
d. genomen besluiten plus toezeggingen;
e. namen van de leden die zich met het besluit niet hebben verenigd dan wel die zich 

overeenkomstig artikel 38a van de Waterschapswet van stemming hebben onthouden; 
f. namen van leden die tijdens de vergadering zijn binnengekomen en/of vertrokken.

3. Het verslag wordt opgesteld onder de zorg van de griffier.
4. De dijkgraaf en de leden hebben het recht een voorstel tot verandering van het verslag 

aan de verenigde vergadering te doen, indien dat verslag onjuistheden bevat of niet 
duidelijk weergeeft hetgeen is gezegd of besloten.

5. De leden kunnen tot 24 uur voorafgaand aan de eerstvolgende vergadering voorstellen 
tot wijziging op het verslag insturen, die:
a. als ze van technische aard zijn door de dijkgraaf worden verwerkt;
b. als ze van inhoudelijke aard zijn door de dijkgraaf aan de orde zullen worden gesteld 

bij de volgende vergadering.
6. In de eerstvolgende openbare vergadering wordt het verslag van de vorige openbare 

vergadering vastgesteld.
7. Het vastgestelde verslag wordt door de secretaris en de dijkgraaf geaccordeerd.

Paragraaf 4.3 Rechten van leden

Artikel 4.20 Amendementen en subamendementen
1. Ieder lid dat in de vergadering aanwezig is, is tot de sluiting van de beraadslagingen 

bevoegd (sub-)amendementen in te dienen.
2. Om in behandeling te worden genomen:

a. moet een (sub)amendement schriftelijk bij de dijkgraaf worden ingediend, tenzij de 
dijkgraaf met het oog op het eenvoudige karakter van het voorgestelde oordeelt dat 
met een mondelinge indiening kan worden volstaan; en

b. moet een (sub)amendement zodanig zijn geformuleerd dat de tekst ervan direct 
geschikt is om in het ontwerpbesluit te worden opgenomen.

3. De behandeling van en besluitvorming over een (sub-)amendement op een voorgesteld 
besluit vindt plaats voorafgaand aan de besluitvorming over dit onderwerp.

4. Alleen beraadslaagd kan worden over (sub-)amendementen die ingediend zijn door leden 
die de presentielijst getekend hebben en in de vergadering aanwezig zijn.

5. Intrekking, door de indiener(s) van het (sub)amendement is mogelijk, totdat de 
besluitvorming door de vergadering heeft plaatsgevonden.
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Artikel 4.21 Splitsing van voorstellen
1. Ieder lid dat in de vergadering aanwezig is, kan tijdens de beraadslagingen voorstellen 

een voorstel te splitsen in een of meer onderdelen, waarover afzonderlijke besluitvorming 
zal plaatsvinden.

2. Een voorstel tot splitsing wordt schriftelijk bij de dijkgraaf ingediend, tenzij de dijkgraaf 
met het oog op het eenvoudige karakter van het voorgestelde oordeelt dat met 
mondelinge indiening kan worden volstaan.

3. De vergadering besluit over het voorstel tot splitsing van een voorstel.

Artikel 4.22 Moties
1. Een lid dat ter vergadering aanwezig is, kan een motie indienen.
2. Om in behandeling te worden genomen moet een motie schriftelijk bij de dijkgraaf 

worden ingediend.
3. De behandeling van en besluitvorming over een motie over een aanhangig onderwerp of 

voorstel vindt plaats na de besluitvorming over dit onderwerp.
4. De behandeling van een motie over een niet op de agenda opgenomen onderwerp vindt 

plaats nadat alle op de agenda voorkomende onderwerpen zijn behandeld, tenzij de 
verenigde vergadering op voorstel van de dijkgraaf of een lid anders besluit.

5. Intrekking, door de indiener(s) van de motie, is mogelijk, totdat besluitvorming over de 
motie plaatsvindt.

Artikel 4.23 Interpellaties
1. Indien een lid van oordeel is dat dijkgraaf en hoogheemraden over een onderwerp, dat 

niet op de agenda voorkomt, aan de verenigde vergadering inlichtingen dient te 
verstrekken omtrent het gevoerde bestuur, vraagt deze bij de dijkgraaf een interpellatie 
aan.

2. Het verzoek tot het houden van een interpellatie wordt, behoudens in naar het oordeel 
van de dijkgraaf spoedeisende gevallen, ten minste 24 uur voor de aanvang van de 
vergadering schriftelijk bij de dijkgraaf ingediend. Het verzoek omvat een duidelijke 
omschrijving van het onderwerp waarover inlichtingen worden verlangd alsmede de 
vragen.

3. De dijkgraaf brengt de inhoud van het verzoek zo spoedig mogelijk ter kennis van de 
overige leden en stelt het aan de orde bij de aanvang van de eerstvolgende vergadering. 
De verenigde vergadering bepaalt op voorstel van de dijkgraaf wanneer tijdens de 
vergadering de interpellatie zal worden gehouden.

4. In eerste spreektermijn voert uitsluitend de interpellant het woord.
5. Na de beantwoording van de gestelde vragen, kunnen ook andere leden aanvullende 

opmerkingen maken over het aanhangige onderwerp of daaromtrent vragen stellen.
6. De interpellant voert niet meer dan tweemaal het woord, de overige leden niet meer dan 

eenmaal, tenzij de verenigde vergadering of de dijkgraaf toestemming verleent. De 
dijkgraaf en hoogheemraden kunnen vaker het woord voeren, om vragen te 
beantwoorden.

Artikel 4.24 Initiatiefvoorstellen
1. Ieder lid heeft het recht initiatiefvoorstellen aan de verenigde vergadering te doen en wel 

door een dergelijk voorstel schriftelijk bij de dijkgraaf in te dienen, door tussenkomst van 
de griffier.

2. De griffier zendt het initiatiefvoorstel aan de andere leden en aan dijkgraaf en 
hoogheemraden.
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3. Dijkgraaf en hoogheemraden zenden het initiatiefvoorstel met een voorstel voor 
afdoening aan de betreffende commissie.

4. Het initiatiefvoorstel met het voorstel voor afdoening en het advies van de commissie 
wordt vervolgens geagendeerd voor de vergadering van de verenigde vergadering.

5. In spoedeisende gevallen kan het initiatiefvoorstel tot tenminste achtenveertig uur voor 
aanvang van de vergadering schriftelijk worden ingediend bij de dijkgraaf, met afschrift 
aan de griffier. De dijkgraaf plaatst het initiatiefvoorstel op de agenda van de 
eerstvolgende vergadering. 

Artikel 4.25 Schriftelijke vragen
1. Schriftelijke vragen worden kort en duidelijk geformuleerd. De vragen kunnen van een 

toelichting worden voorzien.
2. De vragen worden op een daartoe bestemd formulier bij dijkgraaf en hoogheemraden 

ingediend, door tussenkomst van de griffier. Deze laatste brengt de vragen zo spoedig 
mogelijk ter kennis van de overige leden van de verenigde vergadering.

3. Schriftelijke beantwoording vindt zo spoedig mogelijk plaats, in ieder geval binnen dertig 
dagen, nadat de vragen zijn binnen ingekomen. Indien beantwoording niet binnen deze 
termijn kan plaatsvinden, wordt de vragensteller daarvan gemotiveerd bericht waarbij 
wordt aangegeven de termijn waarbinnen beantwoording zal plaatsvinden. Dit bericht 
wordt behandeld als een antwoord.

4. De beantwoording van de schriftelijke vragen wordt geplaatst bij de ingekomen stukken 
voor de verenigde vergadering.

5. Op verzoek van een lid of commissielid wordt de beantwoording geagendeerd ter 
bespreking tijdens een commissievergadering.

Artikel 4.26 Mondelinge vragen (vragenronde)
1. Aan het begin van elke vergadering is er een vragenronde, tenzij er geen vragen zijn 

ingediend. In bijzondere gevallen kan een lid voorstellen dat de vragenronde op een 
ander tijdstip wordt gehouden.

2. Door een lid kan tot 24 uur voor aanvang van de vergadering en met gebruikmaking van 
een door dijkgraaf en hoogheemraden vastgesteld formulier een vraag worden ingediend 
bij de griffier.

3. De dijkgraaf bepaalt de volgorde, waarin aangemelde onderwerpen tijdens de 
vragenronde aan de orde worden gesteld.

4. De dijkgraaf kan weigeren een onderwerp tijdens de vragenronde aan de orde te stellen 
indien hij het onderwerp niet voldoende nauwkeurig acht te zijn aangegeven of indien het 
onderwerp in de vergadering op diezelfde dag aan de orde komt.

5. Per onderwerp wordt aan de vragensteller het woord verleend om een of meer vragen 
aan dijkgraaf en hoogheemraden te stellen en een toelichting daarop te geven.

6. Indien een vraag niet terstond kan worden beantwoord, zal dat schriftelijk gebeuren, 
waarbij dezelfde termijnen in acht genomen worden als voor een schriftelijke vraag.

7. Na de beantwoording door dijkgraaf en hoogheemraden krijgt de vragensteller 
desgewenst het woord om aanvullende vragen te stellen.

8. Vervolgens kan de dijkgraaf aan andere leden het woord verlenen om hetzij aan de 
vragensteller, hetzij aan dijkgraaf en hoogheemraden vragen te stellen over hetzelfde 
onderwerp.

9. Tijdens de vragenronde kunnen geen moties worden ingediend en worden geen 
interrupties toegelaten.
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Artikel 4.27 Ambtelijke bijstand
1. Een lid dat verzoekt om ambtelijke bijstand, kan zich daarvoor wenden tot de griffier.
2. Indien de ambtelijke bijstand niet door de griffier kan worden verleend, overlegt de 

griffier met de secretaris, waarna de secretaris beslist over de inzet van een of meer 
andere medewerkers van Delfland.

3. In beginsel wordt ambtelijke bijstand verleend tenzij:
a. het lid niet aannemelijk kan maken dat de bijstand betrekking heeft op de 

werkzaamheden van de verenigde vergadering;
b. de taakuitoefening van de betreffende medewerker hierdoor aanmerkelijk zou worden 

belemmerd;
c. de met de bijstand gemoeid gaande tijdsbesteding de redelijkheid en billijkheid te 

boven gaat.
4. Een lid dat zijn verzoek niet of niet voldoende gehonoreerd acht, kan zich wenden tot de 

dijkgraaf. De dijkgraaf overlegt vervolgens met de secretaris. Het daaropvolgende besluit 
van de dijkgraaf is bindend.

5. Bij het aanvragen van ambtelijke bijstand mag de medewerker die deze hulp verleent 
niet tot geheimhouding worden verplicht.

6. Voor zover er behoefte bestaat aan andere hulp dan die welke valt onder de definitie van 
het begrip ambtelijke bijstand, beslist de verenigde vergadering.

Paragraaf 4.4 Stemmingen

Artikel 4.28 Stemverklaring
Na het sluiten van de beraadslaging en voordat tot stemming wordt overgegaan, heeft ieder 
lid het recht zijn uit te brengen stem kort te motiveren.

Artikel 4.29 Besluitvorming
1. Nadat de beraadslaging is gesloten of indien geen der leden het woord verlangt, brengt 

de dijkgraaf het voorstel tot besluitvorming.
2. De dijkgraaf vraagt of stemming wordt verlangd. Indien geen stemming wordt verlangd 

en ook de dijkgraaf dit niet noodzakelijk acht, stelt de dijkgraaf vast dat het voorstel 
zonder stemming is aangenomen.

3. In de vergadering aanwezige leden kunnen aantekening in het verslag vragen, dat zij 
geacht willen worden te hebben tegengestemd of dat zij op grond van een stemverbod 
als bedoeld in artikel 38a van de Waterschapswet niet aan de stemming hebben 
deelgenomen.

4. Een ter vergadering aanwezig lid dat zich niet op grond van artikel 38a van de 
Waterschapswet van stemming moet onthouden, is verplicht zijn stem uit te brengen.

5. In het geval een lid zich dient te onthouden van stemming, wordt de reden daarvan in 
het verslag aangetekend.

6. De stemming over zaken geschiedt bij handopsteken, tenzij de dijkgraaf schriftelijke 
stemming noodzakelijk acht.

7. Over personen in het kader van benoemingen, voordrachten of aanbevelingen wordt 
altijd gestemd en een dergelijke stemming geschiedt altijd schriftelijk.

8. In afwijking van het zesde lid, vindt er hoofdelijke stemming plaats indien een lid daarom 
vraagt. Bij hoofdelijke stemming worden de volgende regels in acht genomen:
a. de dijkgraaf of de secretaris roept de aanwezige leden bij naam op hun stem uit te 

brengen;
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b. de stemming begint bij het lid met het volgnummer van de presentielijst dat daartoe 
bij loting is aangewezen. Indien het getrokken nummer een lid betreft, dat niet 
bevoegd is om aan de stemming deel te nemen, wordt het betreffende volgnummer 
overgeslagen en een volgend nummer getrokken;

c. de leden brengen hun stem uit door het woord 'voor' of 'tegen' uit te spreken, zonder 
enige toevoeging;

d. heeft een lid zich bij het uitbrengen van zijn stem vergist, dan kan hij deze vergissing 
nog herstellen voordat het volgende lid gestemd heeft. Bemerkt het lid zijn vergissing 
pas later, dan kan hij nadat de dijkgraaf de uitslag van de stemming bekend heeft 
gemaakt wel aantekening vragen dat hij zich heeft vergist; in de uitslag van de 
stemming brengt dit echter geen verandering.

9. De dijkgraaf deelt de uitslag na afloop van de stemming direct mee, met vermelding van 
het aantal voor en tegen uitgebrachte stemmen. Hij doet daarbij tevens mededeling van 
het genomen besluit.

10. Indien in een niet voltallige vergadering wordt gestemd, wordt bij staking van stemmen 
het nemen van een besluit uitgesteld tot een volgende vergadering, waarin de 
beraadslagingen kunnen worden heropend.

11. Indien de stemmen staken in een voltallige vergadering of voor de tweede maal over 
hetzelfde voorstel, wordt het voorstel geacht niet te zijn aangenomen.

12. Indien de stemmen staken bij de stemming over een voorstel van orde, is het voorstel 
niet aangenomen.

Artikel 4.30 Schriftelijke stemming
1. Een schriftelijke stemming geschiedt bij identieke, gesloten en ongetekende stembriefjes.
2. De dijkgraaf benoemt drie leden tot stembureau.
3. Er hebben zoveel stemmingen plaats als er personen zijn te benoemen, voor te dragen of 

aan te bevelen.
4. Het stembureau onderzoekt of het aantal ingeleverde stembriefjes gelijk is aan het aantal 

leden dat verplicht is een stembriefje in te leveren. Wanneer de aantallen niet gelijk zijn, 
worden de stembriefjes vernietigd zonder deze te openen en wordt een nieuwe stemming 
gehouden.

5. Voor het bepalen van de volstrekte meerderheid als bedoeld in 38c van de 
Waterschapswet worden de leden die geen behoorlijk ingevuld stembriefje hebben 
ingeleverd geacht geen stem te hebben uitgebracht. Onder een niet behoorlijk ingevuld 
stembriefje worden in elk geval verstaan:
a. een blanco ingevuld stembriefje;
b. een onleesbaar stembriefje;
c. een ondertekend stembriefje;
d. een stembriefje waarop meer dan één naam is vermeld;
e. een stembriefje waarbij, indien het een benoeming op voordracht betreft, op een 

persoon wordt gestemd die niet is voorgedragen;
f. een stembriefje waarbij op een andere persoon wordt gestemd dan die waartoe de 

stemming is beperkt.
6. De inhoud van elk stembriefje wordt door een van de leden van het stembureau duidelijk 

verstaanbaar voorgelezen, door de tweede nagezien en door de derde opgetekend.
7. In geval van twijfel over de inhoud van een stembriefje beslist de verenigde vergadering, 

op voorstel van de dijkgraaf.
8. Een lid van het stembureau meldt de uitslag van de stemming aan de dijkgraaf. De 

dijkgraaf maakt de uitslag van de stemming onmiddellijk bekend.
9. Onder de zorg van de griffier worden de stembriefjes onmiddellijk na vaststelling van de 
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uitslag vernietigd.

Artikel 4.31 Herstemming bij schriftelijke stemming over personen
1. Wanneer bij de eerste stemming niemand de volstrekte meerderheid heeft verkregen, 

wordt tot een tweede stemming overgegaan.
2. Wanneer ook bij deze tweede stemming door niemand de volstrekte meerderheid is 

verkregen, heeft een derde stemming plaats tussen de twee personen, op wie bij de 
tweede stemming de meeste stemmen zijn uitgebracht.

3. Zijn bij de tweede stemming de meeste stemmen over meer dan twee personen 
verdeeld, dan wordt bij een tussenstemming uitgemaakt tussen welke twee personen de 
derde stemming zal plaatsvinden.

4. Indien bij tussenstemming of bij de derde stemming de stemmen staken, beslist direct 
het lot in een loting.

Artikel 4.32 Loting
1. Wanneer loting plaatsvindt, worden de namen van hen over wie de beslissing moet 

plaatshebben, door de dijkgraaf op afzonderlijke, identieke briefjes geschreven.
2. Deze briefjes worden, nadat zij door het stembureau zijn gecontroleerd, op gelijke wijze 

gevouwen, in een stembokaal gedeponeerd en omgeschud.
3. Vervolgens neemt de dijkgraaf een van de briefjes uit de stembokaal. Degene wiens 

naam op dit briefje voorkomt, is toegelaten tot de derde stemming dan wel gekozen.

Artikel 4.33 Stemming over amendementen, subamendementen en moties
1. Indien een amendement op een voorstel is ingediend, wordt eerst over dat amendement 

gestemd.
2. Indien op een amendement een subamendement is ingediend, wordt eerst over dat 

subamendement gestemd en vervolgens over het amendement.
3. Indien twee of meer (sub-)amendementen op een aanhangig voorstel zijn ingediend, 

bepaalt de dijkgraaf de volgorde waarin hierover zal worden gestemd. Daarbij geldt de 
regel, dat het meest verstrekkende (sub-)amendement het eerste in stemming wordt 
gebracht.

4. Indien aangaande een voorstel een motie is ingediend, wordt eerst over het voorstel 
gestemd en vervolgens over de motie.

Paragraaf 4.5 Geheimhouding en besloten vergaderingen 

Artikel 4.34 Geheimhouding
1. Voor geheimhouding wordt verwezen naar hoofdstuk VIIIa van de Waterschapswet.
2. Informatie van de verenigde vergadering of aan de verenigde vergadering verstrekte 

informatie waaromtrent op grond van hoofdstuk VIIIa van de Waterschapswet 
geheimhouding is opgelegd, wordt opgenomen in het register voor geheime informatie 
van de verenigde vergadering.

3. De informatie ten aanzien waarvan een verplichting tot geheimhouding geldt, wordt 
jaarlijks in een besloten vergadering besproken om te besluiten of de verplichting tot 
geheimhouding wordt opgeheven.

Artikel 4.35 Besloten vergadering
1. Voor besloten vergaderingen wordt verwezen naar artikel 35 van de Waterschapswet.
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2. Tot een besloten vergadering hebben toegang: de dijkgraaf, de leden, de secretaris, de 
griffier en de bode.

3. Door de verenigde vergadering benoemde commissieleden mogen als toehoorder 
aanwezig zijn.

4. De verenigde vergadering kan toestaan dat anderen bij de besloten vergadering aanwezig 
zijn.

5. De griffier noteert de namen van de aanwezigen die niet de presentielijst als bedoeld in 
artikel 4.8 tekenen en voegt dit toe aan het verslag als bedoeld in artikel 4.36, eerste lid.

Artikel 4.36 Verslag besloten vergadering
1. Van de besloten vergadering wordt, onder verantwoordelijkheid van de griffier, een 

afzonderlijk verslag gemaakt dat bestaat uit de in artikel 4.19, eerste lid, genoemde 
onderdelen. Het verslag wordt opgenomen in het register voor geheime informatie van de 
verenigde vergadering. Artikel 4.34, derde lid, is van overeenkomstige toepassing.

2. Het verslag van een besloten vergadering wordt voorafgaande aan de eerstvolgende 
openbare vergadering op een te onderscheiden wijze aan de leden kenbaar gemaakt.

3. Het verslag van een besloten vergadering wordt zo spoedig mogelijk in een openbare 
vergadering vastgesteld als na raadpleging van de vergadering blijkt, dat geen van de 
leden opmerkingen heeft.

4. Wanneer de dijkgraaf blijkt dat er wel opmerkingen zijn, dan wordt het verslag in een 
besloten deel van die vergadering vastgesteld.

5. Voor het verslag van een besloten vergadering, waarbij aan het eind daarvan is besloten 
de verplichting tot geheimhouding op te heffen, geldt artikel 4.19 overeenkomstig.  

Paragraaf 4.6 Bijzondere bijeenkomsten

Artikel 4.37 Informatieve vergaderingen, excursies en werkbezoeken
1. Voor de verenigde vergadering kunnen informatieve vergaderingen, excursies en 

werkbezoeken georganiseerd worden met als doel informatie- en kennisuitwisseling en 
meningsvorming.

2. Tijdens bijzondere bijeenkomsten worden geen besluiten genomen.
3. Informatieve vergaderingen, excursies en werkbezoeken zijn er op gericht bestuurders, 

commissieleden en ambtenaren van Delfland vrij met elkaar van gedachten te laten 
wisselen.

4. Informatieve vergaderingen, excursies en werkbezoeken zijn waar mogelijk openbaar. De 
dijkgraaf beslist per onderwerp over de openbaarheid.

5. Van hetgeen wordt besproken tijdens bijzondere bijeenkomsten wordt geen verslag 
gemaakt.
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HOOFDSTUK 5 COMMISSIES (ALGEMEEN)

Paragraaf 5.1 Commissies: algemene bepalingen

Artikel 5.1 Instelling
De verenigde vergadering besluit tot het instellen van een of meer commissies.

Artikel 5.2 Rekeningcommissie
1. De verenigde vergadering kan een rekeningcommissie instellen.
2. Voor de rekeningcommissie gelden niet de bepalingen uit hoofdstuk 5.
3. De rekeningcommissie bepaalt haar eigen werkwijze en legt deze vast in een reglement.

Artikel 5.3 Taak
Een commissie heeft de volgende taken:
a. het desgevraagd of uit eigen beweging uitbrengen van schriftelijk advies aan dijkgraaf en 

hoogheemraden of de verenigde vergadering over voorstellen die betrekking hebben op 
het werkgebied waarvoor de commissie is ingesteld;

b. het voeren van overleg met de portefeuillehouder.

Artikel 5.4 Samenstelling en benoeming
1. Een commissie bestaat uit een commissievoorzitter, een plaatsvervangend 

commissievoorzitter en commissieleden, bijgestaan door een commissiesecretaris.
2. Alle fracties zijn in een commissie vertegenwoordigd.
3. Op voordracht van de fracties benoemt de verenigde vergadering de commissieleden.
4. In beginsel wordt een commissie samengesteld uit leden. Er mogen niet-leden als 

commissielid worden voorgedragen en benoemd. Per fractie kunnen maximaal 3 niet-
leden als commissielid worden voorgedragen en benoemd.  

5. Voor een persoon die als niet-lid tot commissielid benoemd wil worden:
a. gelden de eisen die worden gesteld in de artikelen 31, 31b, 32, 33 en 34 van de 

Waterschapswet. 
b. Na benoeming:

i. Doet de geloofsbrievencommissie onderzoek naar de geloofsbrieven,
ii. Brengt de geloofsbrievencommissie haar advies uit aan de verenigde 

vergadering over toelating,
iii. Besluit de verenigde vergadering over toelating van het commissielid, en
iv. Legt het commissielid de eed of de verklaring en belofte af. 

Artikel 5.5 Commissievoorzitter 
1. De commissievoorzitter en zijn plaatsvervanger worden door de verenigde vergadering 

uit haar midden aangewezen, ook de dijkgraaf kan als commissievoorzitter worden 
aangewezen. Bij hun gelijktijdige afwezigheid van de voorzitter en zijn plaatsvervanger, 
wijst de commissie uit haar midden een commissievoorzitter aan.

2. De verenigde vergadering kan besluiten een externe commissievoorzitter te benoemen.
3. Voor onverenigbaarheid van functies en voor het afleggen van de eed of de verklaring en 

belofte zijn de artikelen 33 en 34 van de Waterschapswet van toepassing op de externe 
commissievoorzitter.

4. De commissievoorzitter is belast met:
a. het leiden van de vergadering;
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b. het handhaven van orde in de vergadering;
c. het doen naleven van dit reglement;
d. hetgeen de Waterschapswet, het Waterschapsbesluit, het Reglement van Bestuur, dit 

reglement of andere wet- en regelgeving hem verder opdraagt.
5. De commissievoorzitter verleent het woord en formuleert de adviezen en conclusies.

Artikel 5.6 Commissiesecretaris
1. De secretaris van Delfland wijst voor elke commissie een medewerker van Delfland als 

commissiesecretaris en zo nodig een plaatsvervangend commissiesecretaris aan.
2. De commissiesecretaris is aanwezig in de vergadering.
3. De commissiesecretaris kan, indien hij daartoe door de commissievoorzitter wordt 

uitgenodigd, aan de beraadslagingen deelnemen.
4. De commissiesecretaris draagt zorg voor de verslaglegging van de vergadering van de 

commissie.

Artikel 5.7 Zittingsduur, einde lidmaatschap en vacatures
1. De commissieleden hebben zitting in de commissie gedurende de bestuurlijke 

zittingsperiode waarin en waarvoor zij zijn benoemd. 
2. Het lidmaatschap van een commissie eindigt voorts:

a. bij tussentijdse aftreding als lid, of
b. na ontslag door de verenigde vergadering

i. op eigen verzoek; of
ii. op verzoek van de fractie.

3. In een vacature wordt zo spoedig mogelijk voorzien volgens de procedure zoals 
omschreven in artikel 5.4.

Artikel 5.8 Werkwijze
1. Dijkgraaf en hoogheemraden leggen een voorstel voor aan een commissie.
2. De commissie adviseert:

a. de verenigde vergadering; of
b. dijkgraaf en hoogheemraden.

3. In afstemming met het fractievoorzittersoverleg, kan van het eerste lid worden 
afgeweken.

4. De commissie adviseert de agendacommissie over agendering van voorstellen als 
hamerstuk of als bespreekstuk.

Artikel 5.9 Ondertekening van stukken
Alle van de commissie uitgaande stukken worden door de commissievoorzitter en de 
commissiesecretaris ondertekend.

Paragraaf 5.2 Commissies: moment van vergaderen en voorbereiding

Artikel 5.10 Vergadermoment, aanvangstijd en plaats vergadering
1. De vergaderingen van de commissies worden gehouden ten minste twee weken vóór een 

vergadering van de verenigde vergadering en voorts zo dikwijls als de 
commissievoorzitter het nodig acht, dan wel ten minste drie commissieleden het 
schriftelijk met opgave van redenen verzoeken.

2. Indien drie commissieleden om een vergadering verzoeken, wordt deze gehouden binnen 
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drie weken nadat dit verzoek is ontvangen.
3. De data en tijden van de vergaderingen worden vastgelegd in een schema.

Artikel 5.11 Ingekomen stukken en mededelingen
1. Ingekomen stukken worden geagendeerd indien dijkgraaf en hoogheemraden of een 

commissielid hiertoe aanleiding ziet.
2. De agenda vermeldt de ingekomen stukken.
3. De commissievoorzitter, commissieleden, aanwezige leden van het dagelijks bestuur en 

commissiesecretaris kunnen mededelingen doen.

Artikel 5.12 Oproep en agenda
1. De commissiesecretaris zendt, na overleg met de commissievoorzitter, aan de 

commissieleden ten minste achttien (18) kalenderdagen vóór een vergadering, 
spoedeisende vergaderingen uitgezonderd, een oproep.

2. De oproep bevat de voorlopige agenda met bijbehorende stukken en vermeldt:
a. de datum, aanvangstijd en plaats van de vergadering;
b. de zaken die in de vergadering worden behandeld, in de volgorde waarin deze zullen 

worden behandeld.
3. De commissiesecretaris kan na het verzenden van de oproep zo nodig een aanvullende 

voorlopige agenda doen uitgaan. De daarop vermelde stukken worden zo spoedig 
mogelijk aan de commissieleden gezonden.

4. De definitieve agenda wordt bij aanvang van de vergadering door de commissie 
vastgesteld. Op voorstel van een commissielid of de commissievoorzitter kan de 
commissie bij de vaststelling van de agenda onderwerpen aan de agenda toevoegen of 
van de agenda afvoeren.

5. Wanneer de commissie een onderwerp onvoldoende voor de openbare beraadslaging 
voorbereid acht, kan zij besluiten tot terugzending naar dijkgraaf en hoogheemraden om 
nadere inlichtingen of advies.

Artikel 5.13 Openbare kennisgeving en ter inzagelegging van stukken
1. De commissievergadering wordt ter openbare kennis gebracht door vermelding daarvan 

op de website van Delfland.
2. De kennisgeving vermeldt:

a. de datum, aanvangstijd en plaats van de vergadering;
b. de plaats op de website waar eenieder de voorlopige agenda en de daarbij behorende 

stukken kan inzien;
c. de mogelijkheid tot het uitoefenen van het inspreekrecht als bedoeld in artikel 5.19.

3. In afwijking van het bepaalde in het tweede lid onder b, worden stukken, waar ingevolge 
artikel 35 dan wel hoofdstuk VIIIa van de Waterschapswet een verplichting tot 
geheimhouding op rust, niet op de website geplaatst.

Paragraaf 5.3 Commissies: orde van de vergaderingen

Artikel 5.14 Presentie en verhindering
1. In een commissie hebben commissieleden zitting.
2. Elke fractie heeft het recht door maximaal twee commissieleden vertegenwoordigd te 

worden.
3. Een commissielid dat verhinderd is de vergadering bij te wonen, geeft daarvan zo spoedig 

mogelijk voor aanvang van de vergadering, kennis aan de griffier.
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4. Commissieleden uit verschillende commissies kunnen elkaar vervangen of worden 
vervangen door een ander lid. Die vervanging kan zowel betrekking hebben op de gehele 
bijeenkomst als op een of meer agendapunten.

Artikel 5.15 Opening vergadering
De commissievoorzitter opent de vergadering op de vastgestelde aanvangstijd, er is geen 
quorum van toepassing.

Artikel 5.16 Spreekregels
1. Ter bevordering van het doelmatig vergaderen, voert in beginsel per agendapunt per 

fractie één commissielid daarvan het woord, tenzij de commissievoorzitter anders beslist.
2. Geen commissielid voert het woord dan na het aan de commissievoorzitter gevraagd en 

van deze verkregen te hebben.
3. De commissievoorzitter verleent het woord in een door hem te bepalen volgorde.
4. Van hetgeen is bepaald in het vorige lid wordt afgeweken, wanneer een commissielid het 

woord vraagt over een persoonlijk feit of om een voorstel van orde voor te stellen.
5. De commissievoorzitter kan het woord verlenen aan anderen dan de commissieleden.
6. De commissieleden richten zich tot de commissievoorzitter en via deze tot anderen.
7. De commissieleden spreken vanaf hun plaats. Bij bijzondere gelegenheden kan de 

commissievoorzitter bepalen dat de commissieleden vanaf een andere plaats spreken.
8. Indien een spreker bij de behandeling van een agendapunt ter verduidelijking van zijn 

betoog van hulpmiddelen gebruik wenst te maken, behoeft hij daartoe toestemming van 
de commissievoorzitter. Hij meldt zijn verzoek tijdig aan de griffier.

9. Bij aanvang van de beraadslaging voer een agendapunt, kan een commissielid of de 
commissievoorzitter een voorstel doen over de spreektijd van de commissieleden en de 
overige aanwezigen. De commissievoorzitter beslist over de spreektijd, gehoord de 
commissie.

10. Nadat de spreektijd is verstreken, beëindigt de spreker zijn rede, zodra de 
commissievoorzitter hem daartoe verzoekt.

Artikel 5.17 Spreektermijnen
1. De beraadslaging geschiedt in twee termijnen.
2. In afwijking van het eerste lid, geschiedt beraadslaging op verzoek van de commissie in 

drie termijnen.
3. Een commissielid mag in een termijn niet meer dan eenmaal het woord voeren over 

hetzelfde onderwerp of voorstel. Bij de bepaling hoeveel malen een commissielid over 
hetzelfde onderwerp of voorstel het woord heeft gevoerd, wordt niet meegerekend het 
spreken over een persoonlijk feit of over een voorstel van orde. 

4. Het bepaalde in het derde lid is niet van toepassing op:
a. de dijkgraaf of de hoogheemraad die in het bijzonder is belast met het betreffende 

onderwerp;
b. een rapporteur van een commissie;
c. het commissielid dat een initiatiefvoorstel heeft ingediend, voor wat betreft dat 

voorstel.
5. Elke termijn is afgesloten nadat degene die zijn voorstel toelicht, de commissieleden 

heeft beantwoord.

Artikel 5.18 Handhaving orde
1. De commissievoorzitter kan ter handhaving van de orde de vergadering voor een door 
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hem te bepalen tijd schorsen en, indien na de heropening de orde opnieuw wordt 
verstoord, de vergadering sluiten.

2. Indien de commissievoorzitter het nodig oordeelt een spreker aan het opvolgen van dit 
reglement te herinneren, is het hem toegestaan de spreker in zijn rede onderbreken.

3. Interrupties zijn toegestaan, tenzij de commissievoorzitter beslist dat een spreker zijn 
betoog zonder verdere interrupties zal afronden.

4. Indien een commissielid zich beledigende of onbetamelijke uitdrukkingen veroorlooft, 
afwijkt van het onderwerp in behandeling, een spreker herhaaldelijk interrumpeert, dan 
wel anderszins de orde verstoort, wordt hij door de commissievoorzitter tot de orde 
geroepen. Indien het desbetreffende commissielid hieraan geen gevolg geeft, kan de 
commissievoorzitter hem gedurende de vergadering, waarin dat plaatsvindt, over het 
onderwerp het woord ontzeggen.

5. De commissievoorzitter kan voorstellen om een commissielid, dat door zijn gedragingen 
de geregelde gang van zaken belemmert, het verdere verblijf in de commissievergadering 
te ontzeggen. Over het voorstel wordt niet beraadslaagd en meteen gestemd. Bij 
aanname van het voorstel verlaat het commissielid de vergadering onmiddellijk. Zo nodig 
laat de commissievoorzitter hem verwijderen.

6. Het stemmen over de ontzegging als bedoeld in het vorige lid, geschiedt bij 
handopsteken zonder voorafgaande beraadslaging. Een gewone meerderheid van 
stemmen volstaat om het voorstel aan te nemen.

Artikel 5.19 Inspreekrecht 
1. Inwoners van het beheergebied van Delfland, niet zijnde leden of commissieleden, 

hebben het recht tijdens de vergadering in te spreken.
2. Degene, die van het inspreekrecht gebruik wil maken, meldt dit ten minste 24 uur voor 

aanvang van de vergadering bij de griffier. Hij vermeldt daarbij zijn naam, adres en 
telefoonnummer en het onderwerp waarover hij het woord wil voeren.

3. De beschikbare tijd per inspreker bedraagt maximaal 5 minuten.
4. De inspreker voert pas het woord, nadat hem dit door de commissievoorzitter is verleend.
5. De commissievoorzitter kan de commissieleden toestaan aan de inspreker verhelderende 

vragen te stellen.
6. De commissievoorzitter of een commissielid kan een voorstel doen voor behandeling van 

de inbreng van de inspreker.
7. De inspreker kan slechts het woord voeren over onderwerpen die het waterschap 

aangaan en actueel zijn, dit ter beoordeling van de commissievoorzitter. 
8. De inspreker kan niet het woord voeren:

a. over een genomen besluit van het bestuur waartegen bezwaar of beroep op de rechter 
openstaat of heeft opengestaan;

b. over benoemingen, keuzen, voordrachten of aanbevelingen van personen;
c. indien er een klacht ex artikel 9:1 van de Algemene wet bestuursrecht kan of kon 

worden ingediend.
9. In de gevallen waarin reglement art. 5.19 niet voorziet, beslist de commissievoorzitter.

Artikel 5.20 Voorstellen van orde
1. De commissievoorzitter of een commissielid kan tijdens de vergadering mondeling een 

voorstel van orde doen, dat kort kan worden toegelicht.
2. Een voorstel van orde kan uitsluitend de orde van de vergadering betreffen.
3. Over een voorstel van orde beslist de commissievoorzitter, gehoord de commissie, 

onmiddellijk. 
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Artikel 5.21 Orde toehoorders
1. Toehoorders kunnen uitsluitend op de voor hen bestemde plaatsen openbare 

vergaderingen bijwonen.
2. Het door toehoorders geven van tekenen van goed- of afkeuring of het op andere wijze 

verstoren van de orde is verboden.
3. Indien de commissievoorzitter dit nodig oordeelt, kan hij de vergadering voor een door 

hem te bepalen tijd schorsen ter handhaving van de orde op de publieke tribune.
4. De commissievoorzitter is bevoegd toehoorders die de orde op enigerlei wijze verstoren 

en zo nodig andere toehoorders het verdere verblijf in de vergadering te ontzeggen. Zo 
nodig laat de commissievoorzitter hen verwijderen.

5. De commissievoorzitter is bevoegd toehoorders die bij herhaling de orde in de 
vergadering verstoren voor ten hoogste twee opeenvolgende vergaderingen de toegang 
daartoe te ontzeggen.

6. Wanneer overeenkomstig het bepaalde in artikel 35 van de Waterschapswet de deuren 
worden gesloten, dienen personen die niet in artikel 5.25, tweede tot en met het vierde 
lid, zijn genoemd, de vergadering te verlaten.

Artikel 5.22 Gebruik communicatiemiddelen
Het is tijdens de vergadering toegestaan in de vergaderzaal, met inbegrip van de publieke 
tribune, gebruik te maken van communicatiemiddelen, mits daarmee geen inbreuk wordt 
gemaakt op de orde van de vergadering.

Artikel 5.23 Verslag commissievergadering
1. Het verslag van de commissievergadering bestaat uit het audiotranscript en de 

toezeggingenlijst van de vergadering.
2. De toezeggingenlijst vermeldt ten minste de:

a. namen van de commissieleden die aanwezig en de namen van de commissieleden die 
afwezig waren;

b. namen van de insprekers;
c. agendapunten;
d. conclusies en toezeggingen.

3. Het verslag wordt opgesteld onder de zorg van de commissiesecretaris.
4. Het conceptverslag van de commissievergadering gaat ter kennisname naar de verenigde 

vergadering.
5. De commissievoorzitter en de commissieleden hebben het recht een voorstel tot 

verandering van het verslag te doen, indien dat onjuistheden bevat of niet duidelijk 
weergeeft hetgeen gezegd of geconcludeerd is. 

6. De commissieleden kunnen tot 24 uur voorafgaand aan de eerstvolgende vergadering 
voorstellen tot wijziging op het verslag insturen, die:
a. als ze van technische aard zijn door de commissievoorzitter worden verwerkt;
b. als ze van inhoudelijke aard zijn door de commissievoorzitter aan de orde zullen 

worden gesteld bij de volgende vergadering.
7. In de eerstvolgende openbare vergadering wordt het verslag van de vorige openbare 

vergadering vastgesteld.

Paragraaf 5.4 Commissies: geheimhouding en besloten vergadering
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Artikel 5.24 Geheimhouding
1. Voor geheimhouding wordt verwezen naar hoofdstuk VIIIa van de Waterschapswet.  
2. Informatie van de commissie of aan de commissie verstrekte informatie waaromtrent op 
grond van hoofdstuk VIIIa van de Waterschapswet geheimhouding is opgelegd, wordt 
opgenomen in het register voor geheime informatie van de verenigde vergadering.

Artikel 5.25 Besloten commissievergadering
1. Voor besloten commissievergaderingen wordt verwezen naar artikel 35 van de 

Waterschapswet.
2. Tot een besloten commissievergadering hebben toegang: de commissievoorzitter, de 

commissieleden, de commissiesecretaris, dijkgraaf, secretaris en de griffier.
3. Leden en commissieleden die geen zitting hebben in de commissie mogen tijdens 

besloten commissievergaderingen als toehoorder aanwezig zijn.
4. De commissie kan toestaan dat anderen bij de besloten vergadering aanwezig zijn.
5. De commissiesecretaris noteert de namen van de aanwezigen die geen commissielid, 

commissievoorzitter of commissiesecretaris zijn en voegt dit toe aan het verslag als 
bedoeld in artikel 5.26, eerste lid.

Artikel 5.26 Verslag besloten commissievergadering
1. Van de besloten commissievergadering wordt een afzonderlijk verslag gemaakt dat 

bestaat uit de in artikel 5.23, eerste lid, genoemde onderdelen. Het verslag wordt 
opgenomen in het register voor geheime informatie van de verenigde vergadering.

2. Het verslag van een besloten commissievergadering wordt voorafgaande aan de 
eerstvolgende openbare commissievergadering op een te onderscheiden wijze aan de 
commissieleden kenbaar gemaakt.

3. Het verslag van een besloten commissievergadering wordt zo spoedig mogelijk in een 
openbare commissievergadering vastgesteld als na raadpleging van de vergadering blijkt, 
dat geen van de leden opmerkingen heeft.

4. Wanneer de commissievoorzitter blijkt dat er wel opmerkingen zijn, dan wordt het 
verslag in het besloten deel van die commissievergadering vastgesteld.

5. Voor het verslag van een besloten vergadering, waarbij aan het eind daarvan is besloten 
de verplichting tot geheimhouding op te heffen, geldt artikel 5.23 overeenkomstig.
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HOOFDSTUK 6 NADERE BEPALINGEN COMMISSIES EN HET 
FRACTIEVOORZITTERSOVERLEG

Paragraaf 6.1 Algemene nadere bepalingen

Artikel 6.1 Toepassing
Op de in dit hoofdstuk genoemde commissies, alsmede het fractievoorzittersoverleg, zijn de 
bepalingen van hoofdstuk 5 van overeenkomstige toepassing voor zover niet van deze 
bepalingen is afgeweken, voor zover deze bepalingen niet strijdig zijn met de in dit hoofdstuk 
opgenomen nadere bepalingen en voor zover deze bepalingen niet strijdig zijn met het 
karakter van de commissie.

Paragraaf 6.2 Geloofsbrievencommissie

Artikel 6.2 Geloofsbrievencommissie
1. De verenigde vergadering stelt een geloofsbrievencommissie in, die onderzoek doet naar 

de geloofsbrieven op basis van artikel V4 lid 1 van de Kieswet en artikel 19 
Waterschapswet.

2. De geloofsbrievencommissie bestaat uit drie leden en wordt aangewezen door loting.
3. De commissie wijst uit de commissieleden een voorzitter aan.
4. De geloofsbrievencommissie wordt bijgestaan door de griffier of een andere door de 

secretaris aan te wijzen medewerker.
5. De samenstelling van de geloofsbrievencommissie blijft gedurende de zittingsperiode van 

de verenigde vergadering gelijk.
6. Een commissielid kan op eigen verzoek terugtreden uit de commissie.
7. Bij terugtreding van een commissielid benoemt de verenigde vergadering in haar 

eerstvolgende bijeenkomst een nieuw commissielid dat door loting wordt aangewezen.

Paragraaf 6.3 Agendacommissie en fractievoorzittersoverleg 

Artikel 6.3 Agendacommissie
1. De agendacommissie heeft als taak het voorbereiden en vaststellen van voorlopige 

agenda voor de vergaderingen van de verenigde vergadering, gehoord de adviezen van 
de commissies.

2. Er is een agendacommissie die bestaat uit de dijkgraaf en commissievoorzitters van de 
commissies bedoeld in RvO artikel 5.3.

3. Een commissievoorzitter kan zich bij afwezigheid laten vervangen door een 
plaatsvervangend commissievoorzitter.

4. De secretaris en de griffier zijn in elke vergadering van de commissie aanwezig. Bij 
afwezigheid worden zij vervangen of vervangen zij elkaar.

5. De vergaderingen van de agendacommissie vinden op oproep van de dijkgraaf plaats 
uiterlijk acht dagen voor een vergadering van de verenigde vergadering. Indien door de 
dijkgraaf of de agendacommissie nodig geacht, kan een extra vergadering worden belegd 
van de agendacommissie.

6. De vergaderingen van de agendacommissie zijn niet openbaar.
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Artikel 6.4 Fractievoorzittersoverleg
1. Er is een fractievoorzittersoverleg, dat bestaat uit de dijkgraaf en de fractievoorzitters.
2. Elke deelnemer aan het fractievoorzittersoverleg kan een lid of commissielid aanwijzen, 

dat hem bij zijn afwezigheid in het fractievoorzittersoverleg vervangt.
3. In het fractievoorzittersoverleg wordt in vertrouwelijkheid overleg gevoerd over zaken die 

de verenigde vergadering betreffen. De dijkgraaf en de fractievoorzitters bepalen welke 
onderwerpen zich lenen voor bespreking in het fractievoorzittersoverleg.

4. De secretaris en de griffier zijn in elke vergadering van het fractievoorzittersoverleg 
aanwezig. Bij afwezigheid worden zij vervangen of vervangen zij elkaar.

5. Het fractievoorzittersoverleg kan een bestuurder of medewerker van Delfland uitnodigen 
om bij het overleg aanwezig te zijn en aan de beraadslagingen deel te nemen.
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HOOFDSTUK 7 SLOTBEPALINGEN

Artikel 7.1 Uitleg reglement
In de gevallen waarin dit reglement niet voorziet of bij twijfel omtrent de uitleg van dit 
reglement, beslist de verenigde vergadering op voorstel van de dijkgraaf.

Artikel 7.2 Intrekking en inwerkingtreding
1. Het Reglement van Orde VV en commissies Delfland, zoals vastgesteld in de verenigde 

vergadering van 17 mei 2018, met een aanvulling vastgesteld op 14 februari 2019, 
wordt ingetrokken per datum dat het Reglement van Orde VV en commissies Delfland 
2023 in werking treedt.

2. Reglement van Orde VV en commissies Delfland 2023 treedt in werking met ingang van 
de dag volgende op die waarop het is bekendgemaakt, met uitzondering van 
artikel 5.4 lid 5 dat niet eerder in werking treedt dan 27 maart 2023.

Artikel 7.3 Citeertitel
Dit reglement wordt aangehaald als: het Reglement van Orde VV en commissies Delfland 
2023.

Aldus vastgesteld in de openbare vergadering van donderdag 2 februari 2023.

De verenigde vergadering van Delfland,

de secretaris,     de voorzitter,

            

ir. P.C. Janssen dr. P.H.W.M. Daverveldt



Bijlage 2 bij dossier 2917 (dms nr. 2198428):

Was/wordt lijst

In de kolom ‘was’ is opgenomen hoe het betreffende artikel luidde voor de wijzing. 
In de kolom ‘wordt’ is opgenomen hoe het artikel luidt na de wijziging. 
In de kolom ‘was’ zijn woorden en leesteken waaraan iets verandert onderstreept.
In de kolom ‘wordt’ zijn woorden en leestekens waaraan iets verandert vetgedrukt. 

REGLEMENT VAN ORDE VV EN 
COMMISSIES DELFLAND 2023 
Wijzigingen in paragraaf 4.1
Was Wordt Toelichting
Artikel 4.5 Openbare kennisgeving en 
ter inzagelegging van stukken
3. In afwijking van het bepaalde in het 
tweede lid onder b, worden stukken, 
omtrent de inhoud waarvan ingevolge 
artikel 37, eerste dan wel tweede lid, 
van de Waterschapswet 
geheimhouding is opgelegd, niet op de 
website geplaatst.

Artikel 4.5 Openbare kennisgeving en ter 
inzagelegging van stukken
3. In afwijking van het bepaalde in het 
tweede lid onder b, worden stukken, 
waar ingevolge artikel 35 dan wel 
hoofdstuk VIIIa van de 
Waterschapswet een verplichting tot 
geheimhouding op rust, niet op de 
website geplaatst.

Lid 3: Technische 
wijziging

REGLEMENT VAN ORDE VV EN 
COMMISSIES DELFLAND 2023 
Wijzigingen in paragraaf 4.5
Was Wordt Toelichting
Paragraaf 4.5 Besloten vergaderingen Paragraaf 4.5 Geheimhouding en 

besloten vergaderingen
Artikel 4.35 Geheimhouding
1. Voor geheimhouding wordt 

verwezen naar artikel 37 van de 
Waterschapswet.

2. Stukken ten aanzien waarvan tot 
geheimhouding is besloten, worden 
in een register voor geheime 
stukken opgenomen.

3. De stukken ten aanzien waarvan 
tot geheimhouding is besloten, 
worden jaarlijks in een besloten 
vergadering besproken om te 
besluiten of de geheimhouding 
wordt verlengd.

Artikel 4.34 Geheimhouding
1. Voor geheimhouding wordt 

verwezen naar hoofdstuk VIIIa 
van de Waterschapswet.

2. Informatie van de verenigde 
vergadering of aan de verenigde 
vergadering verstrekte 
informatie waaromtrent op 
grond van hoofdstuk VIIIa van 
de Waterschapswet 
geheimhouding is opgelegd, 
wordt opgenomen in het 
register voor geheime 
informatie van de verenigde 
vergadering.

3. De informatie ten aanzien waarvan 
een verplichting tot 
geheimhouding geldt, wordt 
jaarlijks in een besloten vergadering 
besproken om te besluiten of de 
verplichting tot geheimhouding 
wordt opgeheven.

4.34 wisselt in volgorde 
met 4.35

Lid 1: Technische 
wijziging (verwijzing)

Lid 2: In de 
Waterschapswet wordt 
niet meer over 
‘stukken’, maar over 
’informatie’ gesproken

Lid 3: Een verplichting 
tot geheimhouding 
geldt tot deze wordt 
opgeheven.



Artikel 4.34 Algemeen
1. In aanvulling op artikel 35, tweede 

tot en met vierde lid, van de 
Waterschapswet zijn op een 
besloten vergadering de 
bepalingen van dit hoofdstuk van 
overeenkomstige toepassing voor 
zover deze bepalingen niet strijdig 
zijn met het besloten karakter van 
de vergadering.

2. Tot een besloten vergadering 
hebben toegang de dijkgraaf, de 
leden, de secretaris, de griffier en 
de bode.

3. Door de verenigde vergadering 
benoemde commissieleden, mogen 
als toehoorder aanwezig zijn.

4. De verenigde vergadering kan 
toestaan dat andere medewerkers 
van Delfland bij de besloten 
vergadering aanwezig zijn.

5. De griffier noteert de namen van 
de aanwezigen, die niet de 
presentielijst als bedoeld in artikel 
4.8 tekenen.

Artikel 4.35 Besloten vergadering
1. Voor besloten vergaderingen 

wordt verwezen naar artikel 35 
van de Waterschapswet.

2. Tot een besloten vergadering 
hebben toegang: de dijkgraaf, de 
leden, de secretaris, de griffier en 
de bode.

3. Door de verenigde vergadering 
benoemde commissieleden mogen 
als toehoorder aanwezig zijn.

4. De verenigde vergadering kan 
toestaan dat anderen bij de 
besloten vergadering aanwezig zijn.

5. De griffier noteert de namen van de 
aanwezigen die niet de presentielijst 
als bedoeld in artikel 4.8 tekenen 
en voegt dit toe aan het verslag 
als bedoeld in artikel 4.36, 
eerste lid.

4.34 wisselt in volgorde 
met 4.35

Lid 1: Technische 
wijziging (verwijzing)

Lid 4: Dit maakt 
mogelijk dat de VV ook 
kan toestaan dat 
anderen (bijvoorbeeld 
deskundigen) aanwezig 
mogen zijn bij de 
besloten vergadering

Lid 5: Dit zorgt ervoor 
dat duidelijk is wie 
kennis hebben 
genomen van de 
geheime informatie.

Artikel 4.36 Verslag besloten 
vergadering
1. De lijst van besluiten en 

toezeggingen en het 
audiotranscript van een besloten 
vergadering worden afzonderlijk 
van die van de openbare 
vergadering gemaakt, onder 
verantwoordelijkheid van de 
griffier.

2. De lijst van besluiten en 
toezeggingen en het 
audiotranscript van een besloten 
vergadering waarin omtrent het 
behandelde, geheimhouding is 
opgelegd, worden voorafgaande 
aan de eerstvolgende openbare 
vergadering op een te 
onderscheiden wijze aan de leden 
kenbaar gemaakt.

3. De lijst van besluiten en 
toezeggingen en het 
audiotranscript worden zo spoedig 
mogelijk in een openbare 
vergadering vastgesteld als na 
raadpleging van de vergadering 
blijkt, dat geen van de leden 
opmerkingen heeft.

4. Wanneer de dijkgraaf blijkt dat er 
wel opmerkingen worden gemaakt, 

Artikel 4.36 Verslag besloten 
vergadering
1. Van de besloten vergadering 

wordt, onder 
verantwoordelijkheid van de 
griffier, een afzonderlijk verslag 
gemaakt dat bestaat uit de in 
artikel 4.19, eerste lid, 
genoemde onderdelen. Het 
verslag wordt opgenomen in het 
register voor geheime 
informatie van de verenigde 
vergadering. Artikel 4.34, derde 
lid, is van overeenkomstige 
toepassing.

2. Het verslag van een besloten 
vergadering wordt voorafgaande 
aan de eerstvolgende openbare 
vergadering op een te 
onderscheiden wijze aan de leden 
kenbaar gemaakt.

3. Het verslag van een besloten 
vergadering wordt zo spoedig 
mogelijk in een openbare 
vergadering vastgesteld als na 
raadpleging van de vergadering 
blijkt, dat geen van de leden 
opmerkingen heeft.

4. Wanneer de dijkgraaf blijkt dat er 
wel opmerkingen zijn, dan wordt 

Lid 1: Op het hele 
verslag ligt van 
rechtswege een 
verplichting tot 
geheimhouding, als 
onderdelen openbaar 
gemaakt kunnen 
worden kan de 
verplichting (evt. deels) 
worden opgeheven.

Lid 2: De zinsnede 
‘waarin omtrent het 
behandelde, 
geheimhouding is 
opgelegd,’ vervalt 
omdat de verplichting 
tot geheimhouding van 
rechtswege geldt bij 
een besloten 
vergadering. Deze hoeft 
niet meer te worden 
opgelegd.

Lid 4: Zodra blijkt dat 
leden opmerkingen 
willen maken over het 
verslag, dan kan dat in 
een besloten deel van 
de vergadering.



dan worden de lijst van besluiten 
en toezeggingen en het 
audiotranscript na de openbare 
vergadering onverwijld in een 
besloten vergadering vastgesteld.

het verslag in een besloten deel 
van die vergadering vastgesteld.

5. Voor het verslag van een 
besloten vergadering, waarbij 
aan het eind daarvan is besloten 
de verplichting tot 
geheimhouding op te heffen, 
geldt artikel 4.19 
overeenkomstig.  

Lid 5 (nieuw): Aan het 
eind van een besloten 
vergadering kan 
worden besloten de 
verplichting tot 
geheimhouding (die 
van rechtswege geldt) 
op te heffen. Het 
verslag mag dan 
openbaar gemaakt 
worden.

  

REGLEMENT VAN ORDE VV EN 
COMMISSIES DELFLAND 2023 
Wijzigingen in paragraaf 5.2
Was Wordt Toelichting
Artikel 5.13 Openbare kennisgeving 
en ter inzagelegging van stukken
3. In afwijking van het bepaalde in 
het tweede lid onder b, worden 
stukken, omtrent de inhoud waarvan 
ingevolge artikel 37, eerste dan wel 
tweede lid, van de Waterschapswet 
geheimhouding is opgelegd, niet op 
de website geplaatst.

Artikel 5.13 Openbare kennisgeving en 
ter inzagelegging van stukken 
3. In afwijking van het bepaalde in het 
tweede lid onder b, worden stukken, 
waar ingevolge artikel 35 dan wel 
hoofdstuk VIIIa van de 
Waterschapswet een verplichting tot 
geheimhouding op rust, niet op de 
website geplaatst.

Lid 3: Technische 
wijziging

REGLEMENT VAN ORDE VV EN 
COMMISSIES DELFLAND 2023 
Wijzigingen in paragraaf 5.3
Was Wordt Toelichting
Artikel 5.21 Orde toehoorders
6. Wanneer overeenkomstig het      
bepaalde in artikel 35 van de 
Waterschapswet de deuren worden 
gesloten, dienen personen die niet in 
artikel 5.24, tweede tot en met het 
vierde lid, zijn genoemd, de 
vergadering te verlaten.

Artikel 5.21 Orde toehoorders
6. Wanneer overeenkomstig het 
bepaalde in artikel 35 van de 
Waterschapswet de deuren worden 
gesloten, dienen personen die niet in 
artikel 5.25, tweede tot en met het 
vierde lid, zijn genoemd, de vergadering 
te verlaten.

Lid 6: Technische 
wijziging

REGLEMENT VAN ORDE VV EN 
COMMISSIES DELFLAND 2023 
Wijzigingen in paragraaf 5.4
Was Wordt Toelichting
Paragraaf 5.4 Besloten vergadering Paragraaf 5.4 Commissies: 

geheimhouding en besloten 
vergadering



Artikel 5.25 Geheimhouding
In aanvulling op artikel 4.35, kan de 
commissievoorzitter, gehoord de 
commissie, voor de afloop van de 
besloten vergadering besluiten of 
overeenkomstig de Waterschapswet 
omtrent de inhoud van de stukken en 
het verhandelde, geheimhouding zal 
gelden.

Artikel 5.24 Geheimhouding
1. Voor geheimhouding wordt 
verwezen naar hoofdstuk VIIIa van 
de Waterschapswet.  
2. Informatie van de commissie of 
aan de commissie verstrekte 
informatie waaromtrent op grond 
van hoofdstuk VIIIa van de 
Waterschapswet geheimhouding is 
opgelegd, wordt opgenomen in het 
register voor geheime informatie 
van de verenigde vergadering.

5.24 wisselt in volgorde 
met 5.25

Lid 1: Technische 
wijziging (verwijzing)

Lid 2:
-In de Waterschapswet 
wordt niet meer over 
‘stukken’, maar over 
’informatie’ gesproken
-De verenigde 
vergadering heeft de 
bevoegdheid om de 
geheimhouding op te 
heffen (zie artikel 55d, 
derde lid, van de 
Waterschapswet). 

Artikel 5.24 Algemeen
1. In aanvulling op artikel 35 tweede 

tot en met vierde lid van de 
Waterschapswet zijn op een 
besloten commissievergadering 
de bepalingen van dit hoofdstuk 
van overeenkomstige toepassing 
voor zover deze bepalingen niet 
strijdig zijn met het besloten 
karakter van de vergadering.

2. Bij een besloten 
commissievergadering zijn de 
commissievoorzitter, de 
commissieleden, de 
commissiesecretaris en de griffier 
aanwezig.

3. Leden en commissieleden die 
geen zitting hebben in de 
commissie, dijkgraaf en 
secretaris, mogen tijdens 
besloten commissievergaderingen 
als toehoorder aanwezig zijn.

4. De commissie kan toestaan dat 
andere medewerkers van Delfland 
bij de besloten vergadering 
aanwezig zijn.

5. De commissiesecretaris noteert 
de namen van de aanwezigen die 
geen commissielid, 
commissievoorzitter of 
commissiesecretaris zijn.

Artikel 5.25 Besloten 
commissievergadering
1. Voor besloten 

commissievergaderingen wordt 
verwezen naar artikel 35 van de 
Waterschapswet.

2. Tot een besloten 
commissievergadering hebben 
toegang: de commissievoorzitter, 
de commissieleden, de 
commissiesecretaris, dijkgraaf, 
secretaris en de griffier.

3. Leden en commissieleden die geen 
zitting hebben in de commissie 
mogen tijdens besloten 
commissievergaderingen als 
toehoorder aanwezig zijn.

4. De commissie kan toestaan dat 
anderen bij de besloten 
vergadering aanwezig zijn.

5. De commissiesecretaris noteert de 
namen van de aanwezigen die geen 
commissielid, commissievoorzitter 
of commissiesecretaris zijn en 
voegt dit toe aan het verslag als 
bedoeld in artikel 5.26, eerste 
lid.

5.24 wisselt in volgorde 
met 5.25

Lid 1: Technische 
wijziging (verwijzing)

Lid 2: Dit maakt 
mogelijk dat de 
dijkgraaf en secretaris 
toegang hebben tot de 
besloten 
commissievergadering

Lid 4: Dit maakt 
mogelijk dat de 
commissie ook kan 
toestaan dat anderen 
(bijvoorbeeld 
deskundigen) aanwezig 
mogen zijn bij de 
besloten vergadering.

Lid 5: Dit zorgt ervoor 
dat duidelijk is wie 
kennis hebben 
genomen van de 
geheime informatie.

Artikel 5.26 Verslag besloten 
commissievergadering
1. Het verslag van de 

commissievergadering bestaat uit 

Artikel 5.26 Verslag besloten 
commissievergadering
1. Van de besloten 

commissievergadering wordt 

Lid 1: 
-Op het hele verslag ligt 
van rechtswege een 
verplichting tot 



het audiotranscript en de 
presentielijst van de vergadering.

2. Het verslag van een besloten 
commissievergadering waarin 
omtrent het behandelde, 
geheimhouding is opgelegd, 
wordt voorafgaande aan de 
eerstvolgende openbare 
commissievergadering op een te 
onderscheiden wijze aan de 
commissieleden kenbaar 
gemaakt.

3. Het verslag wordt zo spoedig 
mogelijk in een openbare 
commissievergadering 
vastgesteld als na raadpleging 
van de vergadering blijkt, dat 
geen van de leden opmerkingen 
heeft.

4. Wanneer de commissievoorzitter 
blijkt, dat er wel opmerkingen 
worden gemaakt, dan wordt het 
verslag na de openbare 
commissievergadering onverwijld 
in een besloten vergadering 
vastgesteld.

een afzonderlijk verslag 
gemaakt dat bestaat uit de in 
artikel 5.23, eerste lid, 
genoemde onderdelen. Het 
verslag wordt opgenomen in het 
register voor geheime 
informatie van de verenigde 
vergadering.

2. Het verslag van een besloten 
commissievergadering wordt 
voorafgaande aan de eerstvolgende 
openbare commissievergadering op 
een te onderscheiden wijze aan de 
commissieleden kenbaar gemaakt.

3. Het verslag van een besloten 
commissievergadering wordt zo 
spoedig mogelijk in een openbare 
commissievergadering vastgesteld 
als na raadpleging van de 
vergadering blijkt, dat geen van de 
leden opmerkingen heeft.

4. Wanneer de commissievoorzitter 
blijkt dat er wel opmerkingen zijn, 
dan wordt het verslag in het 
besloten deel van die 
commissievergadering 
vastgesteld.

5. Voor het verslag van een 
besloten vergadering, waarbij 
aan het eind daarvan is besloten 
de verplichting tot 
geheimhouding op te heffen, 
geldt artikel 5.23 
overeenkomstig.

geheimhouding, als 
onderdelen openbaar 
gemaakt kunnen 
worden kan de 
verplichting (evt. deels) 
worden opgeheven.
- De verenigde 
vergadering heeft de 
bevoegdheid om de 
geheimhouding op te 
heffen. Zie artikel 55d, 
derde lid, van de 
Waterschapswet. 
Daarom worden de 
stukken in het register 
voor geheime 
informatie van de 
verenigde vergadering 
opgenomen. 

Lid 2: De zinsnede 
‘waarin omtrent het 
behandelde, 
geheimhouding is 
opgelegd,’ vervalt 
omdat de verplichting 
tot geheimhouding van 
rechtswege geldt bij 
een besloten 
vergadering. Deze hoeft 
niet meer te worden 
‘opgelegd’.

Lid 4: Zodra blijkt dat 
commissieleden 
opmerkingen willen 
maken over het 
verslag, dan kan dat in 
een besloten deel van 
de vergadering.

Lid 5 (nieuw): Aan het 
eind van een besloten 
vergadering kan 
worden besloten de 
verplichting tot 
geheimhouding (die 
van rechtswege geldt) 
op te heffen. Het 
verslag mag dan 
openbaar gemaakt 
worden.



Verenigde Vergadering
Dossiernummer 2990
Vertrouwelijk Nee
Vergaderdatum 28 september 2023
Agendapunt H.11
Titel Goedkeuren verantwoording fractievergoeding 2022 

en eerste gedeelte 2023 (tot aan de verkiezingen 
van 15 maart 2023)

Geagendeerd Vergaderdatum
Verenigde Vergadering 28 september 2023

Voorgesteld besluit



 

 

 

Tekst_Onderwerp 

 

Dossiernummer :  2990 

Vergaderdatum :  28 september 2023 

 

 

 

 

 

De Verenigde Vergadering van Delfland, 

 

 

Overwegende dat:  

Het doel van de bijdrage in de fractiekosten is, het financieel tegemoet komen in de kosten 

van de fracties. Om daarmee de vertegenwoordigende, kaderstellende en controlerende rol 

van de leden van de verenigde vergadering, georganiseerd in fracties, te versterken.  

 

Gelet op:  

Art 78 van de Waterschapswet 

Art 8 van de Verordening bijdrage fractiekosten Delfland 2019 

 

Besluit: 

1. De verantwoording van de fracties PvdA, 50Plus, VVD, Ongebouwd, Water Natuurlijk, 

CU-SGP en AWP over de besteding van de door hen ontvangen bijdrage in de 

fractiekosten 2022 en 2023 I goed te keuren. 

 

 

Aldus besloten in de openbare vergadering van 28 september 2023 

 

 

De Verenigde Vergadering voornoemd, 

 

de Secretaris, de Voorzitter, 

 

 

 

 

 

 

ir. P.C. Janssen dr. P.H.W.M. Daverveldt 
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Verslag van de kascommissie van het Hoogheemraadschap van Delfland 
Over de verantwoording van de fractievergoeding van 2022 en het eerste deel, tot aan de 
verkiezingen van 15 maart, van 2023. 

De kascommissie van het Hoogheemraadschap van Delfland, benoemd in de verenigde 
vergadering op 29 juni 2023, bestaat uit de leden N.J. Dijkshoorn – Van Dijk, M.H.P. Jansen 
en J.W. Jannink. 

De kascommissie heeft, conform de ‘Verordening Bijdrage fractiekosten Delfland 2019’ de 
verantwoording over de fractiebijdrage gecontroleerd zoals aangeleverd door de fracties. Door 
de fracties, vertegenwoordigd door de fractievoorzitters, is in 2019 een handreiking opgesteld 
waarin staat beschreven welke kosten worden vergoed uit de bijdrage en welke kosten niet 
worden vergoed. De kascommissie heeft deze handreiking gebruikt bij het controleren van de 
verantwoording. 

Om tot de volgende bevindingen en advies te komen is de kascommissie bijeengekomen. De 
commissie is gestart met het bepalen van de uitgangspunten van de controle en het maken 
van afspraken. De commissie heeft bepaald:

- Gedeclareerde uitgaven worden uitsluitend verantwoord met een bon.
- De kascommissie controleert de juistheid van de sommatie in de verantwoording. 
- De fracties dienen de verantwoording in volgens een vastgesteld formulier.

Overzicht van inkomsten en uitgaven 2022 & 2023 I (in te zien bij griffier)

2022
Partij Beginsaldo 2022 Vergoeding Uitgaven Eindsaldo 2022
PvdA 1.431,81 1.075,00 1.710,40 796,41
50Plus 773,95 525,00 670,16 628,79
VVD 1.940,82 1.625,00 954,30 2.651,52
Ongebouwd 2.482,54 1.350,00 689,68 3.142,86
Water Natuurlijk 2.652,21 1.075,00 290,02 3.437,19
CU-SGP 535,41 525,00 373,70 686,71
AWP 659,54 1.075,00 1324,68 409,86
CDA 1.506,04 800,00 301,30 2.004,74
Partij voor de 
Dieren 

0 0 0 0

Natuurterreinen 0 0 0 0
Bedrijven 0 0 0 0

2023 (tot aan de verkiezingen van 15 maart)
Partij Beginsaldo 2023 Vergoeding Uitgaven Eindsaldo 2023 I

Terug te betalen
PvdA 796,41 268,75 243,20 821,96
50Plus 628,79 131,25 535,08 224,96
VVD 2.651,52 406,25 14,95 3.042,82*
Ongebouwd 3.142,86 337,50 676,03 2.804,33
Water Natuurlijk 3.437.19 268,75 0 3.705,94
CU-SGP 686,71 131,25 193,00 624,96
AWP 409,86 268,75 603,07 75,54
CDA 2.004,74 200,00 117,28 2.087,46
Partij voor de 
Dieren 

0 0 0 0

Natuurterreinen 0 0 0 0
Bedrijven 0 0 0 0

*incl. 2x bankkosten €3,15 april & mei
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Bevindingen:

De kascommissie heeft van alle fracties, die over 2022 en het eerste gedeelte van 2023 (tot 
aan de verkiezingen) een bijdrage in de fractiekosten hebben ontvangen, de verantwoording 
ontvangen. De uitgaven zijn onderbouwd aan de hand van bonnen en afschrijvingen bij de 
fracties. De kascommissie is van mening dat de verantwoording een getrouwe weergave 
vormt van de inkomsten en uitgaven van de fracties en voldoet aan de afspraken die zijn 
gemaakt over de bestedingen. 

De kascommissie hecht eraan aandacht te vragen voor de beperkingen waaraan de 
fractievergoeding is gebonden. Specifiek wil de kascommissie opmerken dat campagnekosten 
niet kunnen worden vergoed vanuit de fractievergoeding. 

Advies:
De kascommissie adviseert de verenigde vergadering om de verantwoording van de bijdrage 
fractiekosten over 2022 en 2023 (tot aan de verkiezingen) goed te keuren. 
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Onderwerp Besluit benoeming commissievoorzitter 

Versienummer 1 

Dossiernummer 2997 

VV-datum donderdag 28 september 2023 

Wijze agenderen Openbaar 

 

1) Het gevraagde besluit 

 

De heer M.V. Weterings te benoemen tot voorzitter van de commissie Bestuur, Financiën en 

Organisatie (BFO) 

 

2) Aanleiding 

 

De commissies Bestuur, Financiën en Organisatie, Waterkwantiteit en Waterkwaliteit, 

Waterveiligheid en Waterketen worden geleid door een technisch voorzitter. Deze voorzitter 

wordt door de VV benoemd. De voorzitters zijn op 29 juni 2023 benoemd. 

 

De heer R. Vuijk heeft laten weten dat hij het voorzitterschap van commissie BFO niet kan 

uitvoeren. 

 

3) Beoogd effect 

 

Het benoemen van de heer M.V. Weterings tot nieuwe technisch voorzitter voor commissie 

BFO. 

 

4) Kernboodschap 

 

Om ervoor te zorgen dat de commissievergaderingen helder, efficiënt, effectief verlopen, 

worden de commissies door een technisch voorzitter geleid die afkomstig is uit de VV. 

 

5) Historie – eerdere besluitvorming 

 

Op 1 juni 2023 heeft de VV de huidige commissies ingesteld. Op 29 juni 2023 heeft de VV de 

commissievoorzitters benoemd. 

 

6) Regelgeving en Beleid  

 
Artikel 16 Reglement van bestuur voor het Hoogheemraadschap van Delfland, stelt de 

mogelijkheid voor het instellen van commissies. In artikel 5.1 van het Reglement van Orde vv 

en commissies Delfland is bepaald dat de Verenigde Vergadering besluit tot het instellen van 

commissies. Artikel 5.5 lid 1 bepaalt dat de commissievoorzitter en zijn plaatsvervanger door 

de verenigde vergadering uit haar midden worden aangewezen. Bij hun gelijktijdige 

afwezigheid van de voorzitter en zijn plaatsvervanger, wijst de commissie uit haar midden 

een commissievoorzitter aan. 

 
7) Financiën  

N.v.t. 
8) Duurzaamheid 

N.v.t. 
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9) Organisatorische en personele consequenties 

N.v.t. 
10) OR 

N.v.t. 
11) Risico's en beheersmaatregelen 

N.v.t. 
12) Communicatie (in- en extern) en participatie 

N.v.t. 
13) Bekendmaking en vervolgprocedure 

N.v.t. 
14) Bevoegd orgaan 

 
De VV stelt zelf de commissies in, volgens art 16 Reglement van bestuur van 

Hoogheemraadschap van Delfland en art. 5.1 RvO VV en commissies Delfland. Volgens artikel 

5.5 RvO VV en commissies wijst de VV de commissievoorzitters aan. 

 
15) Toelichting 

 

Na benoeming van de heer M.V. Weterings tot voorzitter van commissie BFO, hebben alle 

commissies weer een voorzitter. De VV heeft nog geen plaatsvervangend 

commissievoorzitters uit haar midden aangewezen. 

  
16) Bijlagen 

N.v.t. 
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Onderwerp Besluit benoeming commissievoorzitter 

Dossiernummer 2997 

 

 

De verenigde vergadering van Delfland, 

 

 

Besluit: 

 

De heer M.V. Weterings te benoemen tot voorzitter van de commissie Bestuur, Financiën en 

Organisatie (BFO) 

 

 

Aldus besloten in de openbare vergadering van donderdag 28 september 2023. 

 

De verenigde vergadering voornoemd, 

 

de secretaris,           de voorzitter, 

 

             
  

ir. P.C. Janssen dr. P.H.W.M. Daverveldt 
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